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Az Országgyűlés tavaszi ülésszakának 
7. ülésnapja 

2021. március 22-én, hétfőn 
(11.03 óra - Elnök: Lezsák Sándor 

Jegyzők: Móring József Attila és Tordai Bence) 
 
ELNÖK: (A teremben lévők felállnak, és ezzel kö-

szöntik a választópolgárok közösségét. Amikor az 
ülést vezető elnök helyet foglal, a teremben lévők is 
leülnek.) Tisztelt Országgyűlés! Az Országgyűlés tava-
szi ülésszakának 7. ülésnapját megnyitom. Tájé-
koztatom önöket, hogy az ülés vezetésében Móring 
József Attila és Tordai Bence jegyző urak lesznek se-
gítségemre. Köszöntök mindenkit, aki figyelemmel 
kíséri munkánkat.  

Tisztelt Országgyűlés! A mai napon napirend 
előtti felszólalásokkal kezdjük munkánkat, ezt kö-
vetően körülbelül 12.15-13.45 óráig a kérdésekre, 
majd körülbelül 13.45-14.45 óráig az azonnali kérdé-
sek és válaszok órájára, ezután a 2021-2027. évi ciklus 
EU-s forrásainak felhasználásáról szóló V/15298. szá-
mú politikai vitára kerül sor, végül a napirend utáni 
felszólalásokkal fejezzük be az Országgyűlés ülését. 

Tisztelt Országgyűlés! Napirend előtti felszóla-
lásra jelentkezett Tordai Bence képviselő úr, a Párbe-
széd képviselője, jegyző úr: „Aktuális ügyekről” cím-
mel. Öné a szó. 

 
TORDAI BENCE (Párbeszéd): Köszönöm a szót, 

elnök úr. Tisztelt Országgyűlés! Kedves Polgártársak! 
Nem akartam ma napirend előtt a járványüggyel kap-
csolatban felszólalni (Németh Szilárd István: Fölös-
leges is!), de azt hiszem, hogy nem tehetjük meg - Né-
meth Szilárd közbekiabálásával ellentétben nem te-
hetjük meg -, hogy nem a járvánnyal foglalkozunk, 
amikor a mai nap is arra keltünk, hogy Magyarország 
világelső az elmúlt egy hét adatait tekintve a Covid 
miatti halálozásokban. (Németh Szilárd István: Meg 
ti a hazudozásokban!) Még egyszer elmondom, külö-
nösen a pártállami média fogyasztói kedvéért, akik er-
ről nem értesülnek a közmédiából, a köztévéből, köz-
rádióból, nem értesülnek a Fidesz-média különböző 
kiadványaiból, azt látják csak, hogy az országra a leg-
nagyobb veszélyt a baloldal fenekedése jelenti, azt lát-
ják, hogy az országra a legnagyobb veszélyt önök sze-
rint az jelenti, hogy néhány közéleti szereplő olyan, 
idézőjelben, radikális gondolatokat oszt meg mások-
kal, mint hogy „a család az család”.  

Valójában az ország előtt álló legsúlyosabb prob-
léma nyilvánvalóan a járvány, és erről a Fidesz-mé-
dia olvasói, hallgatói, nézői nem szereznek tudo-
mást. Nem szereznek tudomást azokról az adatokról, 
amiket például, ha felmegyünk az Our World in Data 
honlapra, tehát a Világunk Adatokban honlapra, lát-
hatunk, hogy az elmúlt egy hétben egymillió főre ve-
títve Magyarországon a legmagasabb a Covid miatti 
halálozások száma, mindennap egymillió magyarból 
közel 20 veszíti az életét. Legyünk méltányosak, ez 
nem kizárólag magyar jelenség, néhány tizeddel le-
maradva mögöttünk ott van Csehország, és az első 

hatban további közép-európai és balkáni országok, 
de ők csak, idézőjelben, 10-15 emberéletet kénytele-
nek elveszíteni egymillió főre vetítve naponta.  

Tehát azt látjuk, hogy a világon a legrosszabb a 
Covid-helyzet Magyarországon, és ha ennek az okait 
keressük, akkor a miniszterelnök szeptemberi nyilat-
kozatához kell visszamennünk, aki azt mondta, hogy 
a védekezés sikerét emberéletekben mérjük, és a fele-
lősséget ezért a védekezésért a kormány és elsősorban 
személy szerint ő maga viseli. Ha akkor ezt a felelős-
séget felvállalta, akkor nem értem, hogy most miért 
bújnak el a felelősség elől, miért próbálják mindenki 
másra hárítani a felelősséget, miért nem vállalják fel, 
hogy hibáztak, de nem kicsit, hanem hatalmasat, és 
nem is egy ponton, hanem háromszor az elmúlt évek 
során.  

Hiszen Orbán Viktor a járvány elleni első bukását 
akkor szenvedte el, amikor a járvány még ki sem tört, 
amikor az egészségügyet maradékelven kezelte és 
nem stratégiai ágazatként, amikor százmilliárdszám-
ra vonta ki a pénzeket belőle. (Dr. Völner Pál: Ha-
zudsz!) Azt látjuk, hogy 2-3 GDP-százalékkal alacso-
nyabb a magyar egészségügyi költés, mint a fejlett or-
szágok vagy az uniós államok átlaga. Ez azt jelenti, 
hogy az elmúlt 11 évben több ezer milliárd forintot 
nem tettek bele az egészségügybe, és ennek a követ-
kezménye az, hogy ilyen legyengült állapotban találta 
a járvány a rendszert, és ennek része az is, hogy nincs 
egészségügyi minisztérium, és hogy az EMMI élén egy 
tökéletesen alkalmatlan miniszter ül. 

A második bukása Orbán Viktornak a második 
hullám idején volt, amikor azt mondta, hogy Magyar-
országnak működnie kell, és nem fogta azt fel, hogy a 
gazdaság akkor tud működni, ha megvédjük az em-
beréleteket. Azt hitte, hogy ez egy vagy-vagy játék, és 
ezért késlekedett az intézkedésekkel, ezért volt már a 
második hullámban is dobogós helyen Magyarország 
a halálozások tekintetében. (Dr. Völner Pál: Megint 
hazudsz!)  

És a harmadik bukását Orbán Viktor akkor szen-
vedte el a járvánnyal szemben, és akkor szenvedtük el 
mindannyian, amikor azt hitte, hogy csak azért, mert 
szépen lassan elkezdenek csordogálni a vakcinák, 
azért nem fog ez a hullám már komoly gondokat 
okozni, ezért nincs is szükség érdemi intézkedésekre. 
Látjuk, hogy a vakcina önmagában nem ment meg, 
ahogy a használaton kívüli lélegeztetőgép sem ment 
meg senkit. A járvány elleni intézkedések halogatásá-
nak és gyengeségének és amatörizmusának a követ-
kezményei szemmel láthatóak. Ma már nem nagyon 
van Magyarországon olyan ember, akinek a családi, 
baráti körében nincsen egy Covid-halott, vagy valaki, 
aki nagyon súlyos tünetekkel esett át a válságon vagy 
ezen a betegségen. 

Úgyhogy Orbán Viktornak, ha tartja magát a 
szeptemberi vállalásához, akkor személyesen és kor-
mánya vezetőjeként is vállalnia kell ezt a felelősséget. 
(Dr. Rétvári Bence: Most fenyegetőzik?) Nem fogom 
azt követelni, hogy mondjon le, mert ilyen időkben ne 
mondjon le a miniszterelnök, és ő amúgy is előbb 
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mondana le az életéről, mint a hatalomról, de mond-
juk, akkor legalább mentse fel, mentse fel Kásler Mik-
lóst! Az ő hiánya a védekezésben nem fog senkinek 
sem feltűnni, hiszen eddig sem játszott érdemi szere-
pet, és legalább akkor ennek a felelősségnek valame-
lyest meg tudnának felelni. Kíváncsian várom a reak-
ciójukat. Köszönöm szépen. 

 
 (11.10) 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, jegyző úr. A kormány 

nevében az elhangzottakra Dömötör Csaba államtitkár 
úr fog válaszolni. 

 
DÖMÖTÖR CSABA, a Miniszterelnöki Kabineti-

roda államtitkára: Köszönöm a szót, elnök úr. Tisztelt 
Képviselő Úr! Ami az egészségügyi költségvetéseket 
illeti, csak azt a tényt hadd mondjam el önnek, hogy 
2010-hez képest, tehát azokhoz képest, akikkel ön 
összeállt, 915 milliárddal több jut az egészségügyre; és 
akkor még nem beszéltünk azokról a rendkívüli ki-
adásokról, amelyek a járvánnyal kapcsolatban merül-
tek fel.  

Ami a statisztikákat illeti: minden koronavírussal 
kapcsolatos statisztika nyilvános; az ön által hivatko-
zott nemzetközi összesítések, ezek Magyarországra vo-
natkozó részei azért készülhetnek el, mert a magyar 
hatóságok ezt közzéteszik. A statisztikákkal kapcso-
latban azt azért hozzátenném, hogy máshogy vezetik 
ezeket a statisztikákat egyes országokban, például 
nem mindenhol számolnak el minden egyes, korona-
vírussal összefüggésbe hozható halálesetet. Ezt önök 
is nagyon jól tudják, ettől függetlenül azt látom, hogy 
vadásszák azokat a statisztikákat, amelyekről azt állít-
hatják, hogy Magyarország a legrosszabban teljesít. 
Ezzel nem minket sértenek, hanem azokat az egész-
ségügyi dolgozókat, akik egy éve a frontvonalban küz-
denek.  

Az pedig egészen méltatlan, hogy egy olyan egész-
ségügyi szakembert sérteget hétről hétre, akinek több 
évtizedes gyógyítási tapasztalat van a háta mögött, és 
több emberéletet mentett meg egymaga, mint az önök 
frakciói összesen. Egészen méltatlan! (Z. Kárpát Dá-
niel: Milyen szakmai érvek…) 

Sajnos ettől függetlenül a harmadik hullám erő-
teljesen tombol Európában, és erőteljesebben tom-
bol, mint akár csak az első vagy a második. A szüksé-
ges védőfelszerelések, lélegeztetőgépek rendelkezésre 
állnak, ugyanakkor az egészségügyi intézményekre és 
az egészségügyi dolgozókra nagyon nagy teher neheze-
dik. Köszönetet szeretnénk nekik mondani azért, mert 
egy éve helytállnak a legnehezebb helyzetekben is.  

Mint ismert, a kormány egy héttel meghosszab-
bította a korlátozó intézkedéseket. Ez azt is szolgálja, 
hogy az egészségügyi rendszerre nehezedő nyomás ne 
legyen magasabb a következő napokban, minél előbb 
csökkenni tudjon, és ebből a szempontból kulcsfon-
tosságú az oltási program is.  

Komoly fegyvertény, hogy az elmúlt héten meg-
haladtuk a másfél milliós számot, több mint másfél 

millió ember kapta meg az oltást Magyarországon. 
A következő napokban ez a szám tovább növekszik 
majd.  

Hogyha igaz lenne, amit önök állítanak az oltási 
programról, akkor nem olthattak volna be félmillió 
magyar embert tíz nap alatt. És ha megfogadtuk vol-
na, amit maguk követeltek a vakcinákkal kapcsolat-
ban, akkor több százezerrel kevesebb magyar ember 
kapta volna meg a vakcinát.  

Hallom azt is, hogy vannak javaslataik az oltó-
pontokkal kapcsolatban. A miniszterelnök is elmond-
ta, most is elmondjuk: nem oltópontból van hiány, 
hanem vakcinából. Úgyhogy, ha javasolhatunk vala-
mit, ha szeretnének valamit tenni a járvány ellen, ak-
kor keressék fel brüsszeli barátaikat, és most kivéte-
lesen ne az országot jelentsék fel, hanem gyakorolja-
nak nyomást rájuk, hogy legalább azok a szállítmá-
nyok érkezzenek meg időben, amelyekre leszerződ-
tek. A kormány majd időközben gondoskodik arról, 
hogy a kieső mennyiségeket más forrásból pótoljuk.  

És amikor az egészségügyi terhelést számonkéri 
az egészségügyi vezetésen, nem tudom nem felhozni, 
hogy pár héttel ezelőtt önök azonnali nyitást követel-
tek. A harmadik hullám elején. Ezt akarta az MSZP, 
ezt akarta a Momentum, és ezt akarta a Jobbik is. (Z. 
Kárpát Dániel: Konzultációt akartunk!) Ezek után 
meglehetős képmutatás az egészségügyi vezetést hi-
báztatni. Ha önökre hallgatunk, akkor egész biztosan 
többen haltak volna meg.  

És még egy dologra hadd emlékeztessem önt: 
nem is olyan rég ön feleslegesnek ítélte a lélegeztető-
gép-beszerzéseket, több alkalommal is. Erre eltelik 
egy kis idő, és a lélegeztetők ügyében kérik számon a 
kormányt. Nem érzi az óriási képmutatást ebben, 
képviselő úr?  

Nos, azon senki nem lepődik meg, hogy egy ellen-
zéki párt kritizálja a kormányt, de legalább egy hóna-
pig próbáljanak meg következetesek lenni, akkor nem 
lógna ki a hatemeletes lóláb, ami arról szól, hogy 
önöknek már csak a választási kampányon jár az 
eszük. Ezért hagynak figyelmen kívül bármilyen szak-
mai, méltányossági és emberi megfontolást, és ezért 
támadnak csípőből mindent, ami a kormány döntése-
ihez kötődik. De ezzel az a baj, tisztelt képviselő úr, 
hogy ezzel a járványügyi védekezést gyengítik.  

Ez nagy baj, de ezzel együtt is azt gondolom, hogy 
ez az ország a baloldali aknamunka ellenére is meg fog 
birkózni a járvánnyal, sikerülni fog, önök nélkül is si-
kerülni fog. Köszönöm, hogy meghallgattak. (Taps a 
kormánypártok padsoraiból.)  

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, Dömötör Csaba ál-

lamtitkár úr. Szintén napirend előtti felszólalásra je-
lentkezett Keresztes László Lóránt frakcióvezető úr, 
az LMP képviselője: „Aktuális ügyekről” címmel.  

 
DR. KERESZTES LÁSZLÓ LÓRÁNT (LMP): Kö-

szönöm szépen a szót. Tisztelt Elnök Úr! Tisztelt Or-
szággyűlés! A mai napon is azzal kezdem a napirend 
előtti felszólalásomat, hogy tisztelettel megköszönöm 
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a munkáját mindenkinek, aki a magyar emberek 
egészségének és biztonságának megőrzésén dolgozik 
ilyen nehéz időkben.  

Ugye, a mai napon, hallhattuk a tervezett napiren-
det, igen nagy jelentősége lesz, hogy az LMP indítvá-
nyára és amúgy az ellenzéki képviselőtársak javasla-
tára az Országgyűlés elé kerül egy rendkívül fontos kér-
dés: itt a következő időszakban sok ezermilliárdnyi fej-
lesztési forrás érkezik majd az Európai Unióból, és a 
kormány elmulasztotta, hogy erről a kérdésről egy ér-
demi szakmai-társadalmi párbeszédet kezdjen, és hogy 
az Országgyűlés vitatkozzon vagy vitát folytasson erről.  

Rendkívül fontos annak ellenére, hogy most egy 
rendkívül nehéz helyzetben vagyunk, gyakorlatilag a 
járvány legnehezebb időszakában, nagyon fontos, 
hogy már most beszéljünk ezeknek a forrásoknak a 
felhasználásáról, több okból is. Egyrészt borzalmasan 
komoly kihívásokkal szembesül az ország és az egész 
nemzet, illetve van egy időprés. Tehát konkrétan áp-
rilis elején Magyarországnak le kell jelenteni az ezzel 
kapcsolatos terveit, az ezzel kapcsolatos elvárásait, és 
a kormány ebben a kérdésben sem tette meg, ami a 
kötelessége lett volna, nem készített részletes terve-
ket, és azt nem hozta be az Országgyűlés elé, ezért az 
ellenzék volt kénytelen ezt a lépést megtenni.  

Ugye, konkrétan milyen kihívásokkal nézünk 
szembe? Az látható, hogy a lassan 11 éve regnáló Or-
bán-kormány nem volt képes biztosítani azt, hogy a 
hatalmas európai uniós forrásokat hatékonyan tudja 
felhasználni az ország. Ugye, jellemzően a korrupció 
melegágya lett, saját holdudvarukat hizlalták vele, 
torzították a gazdasági szerkezetet, és párhuzamosan 
elmulasztották Magyarországot felkészíteni a XXI. 
század kihívásaira.  

Azt is elmondhatjuk, hogy a kormány, szintén a 
rossz minőségű kormányzásból kifolyólag rengeteg 
rendszerproblémát tol maga előtt, és ezeknek jelentős 
része most, a járványügyi helyzetben, a válság alatt a 
felszínre került. Itt nagyon sok komoly ellátórendszer, 
közműrendszer, infrastruktúra-rendszer egyszerűen 
az összeomlás szélére került.  

Azt is el kell mondanunk, és erről nyilván nagyon 
sokat fogunk még vitatkozni, hogy a kormány válság-
kezelése gyakorlatilag megbukott, és ez is csak növeli 
a válságot, növeli a krízist, és növeli azt a probléma-
halmazt, amivel szembe kell néznie az országnak. 

Az is teljesen világos, majdnem mindenki szá-
mára - a kormánynál ez a felismerés még nem jelent 
meg -, hogy látva azt, hogy milyen károkat okozott ez 
a gazdasági válság nemcsak Magyarországnak, egész 
Európának, egészen más gazdaságpolitikában kell 
gondolkodnunk, tehát nem mehetünk tovább úgy a 
járvány után a gazdaságpolitikában sem, ahogy eddig. 
És ezt, nagyon jó lenne, ha a kormány is végre felis-
merné, és ez megjelenne a cselekedeteiben.  

Mi úgy gondoljuk, hogy most kell elkezdenünk, 
most kell olyan érdemi döntéseket, döntés-előkészí-
téseket végeznünk, hogy valóban felkészüljünk a 
XXI. század kihívására, alkalmazkodni tudjunk az 
éghajlatváltozás, környezetpusztítás kockázataira, 

és valóban olyan gazdaságpolitikát, olyan patrióta 
gazdaságpolitikát kell megalapoznunk, ami egy ki-
egyensúlyozott területi fejlődést hozhat maga után, 
és végre a tragikus méretű, több százezer magyar 
embert érintő elvándorlás után, mindenki a szülő-
földjén tud boldogulni.  

Ehhez ugyanakkor egész más szemléletet kell 
tudni érvényesíteni a kormányzásban, teljesen más 
módon kell eljárni, mint ahogy ezt a magát nemzeti-
nek hazudó kormány teszi. Erről csak néhány részle-
tet mondanék. Ugye, látható, hogy 2010 óta döbbene-
tes mértékű lett az elvándorlás, és amikor erről vitat-
kozunk itt az Országgyűlésben, akkor nemes egysze-
rűséggel a magát nemzetinek mondó kormány tagjai 
azt fejtegetik, hogy nincs itt semmi probléma, csak 
működik a közös munkaerőpiac. Mi ezzel szemben azt 
mondjuk, hogy olyan politikát kell folytatni, hogy 
mindenki a szülőföldjén tudjon boldogulni.  

Azt is elmondhatjuk, hogy a Fidesz gyakorlatilag 
nagyhatalmak zsoldjában áll, és most egy ilyen súlyos 
járvány idején is arra használja a magyar adófizetők 
pénzét, hogy Kína tovább erősíthesse gazdasági domi-
nanciáját, hegemóniáját és befolyását. (Németh Szi-
lárd István: Húha!) Mi pedig azt mondjuk, hogy 
olyan jellegű gazdaságpolitikát kell felépítenünk, ami 
által a legfontosabb igényeket helyi termeléssel vagy a 
regionális együttműködéssel lehet kielégíteni, nem 
pedig tömegtermékek távoli kontinensekről történő 
ideszállításával.  

Azt is el tudjuk mondani, hogy ez a kormány gya-
korlatilag egy ilyen összeszerelő üzemmé degradálta 
az országot, kiszolgáltatott helyzetben tartották, ala-
csony pénzért dolgoztatták a munkavállalókat; ugye, 
ennek is lett a következménye a tragikus méretű el-
vándorlás. Mi pedig a magas hozzáadott értékű mun-
kahelyekben hiszünk, és a jól képzett és jól megfize-
tett magyar szakemberekre… (Németh Szilárd közbe-
szól.) Államtitkár úr egy kicsit türelmetlen, ezt én is 
érzékelem, de kénytelen lesz meghallgatni a monda-
nivalómat. Tehát mi a jól megfizetett, megbecsült ma-
gyar munkavállalókra tudjuk csak elképzelni az or-
szág felemelésének a programját.  

És ugye, a Fidesz nem volt képes csökkenteni a te-
rületi különbséget, a leszakadó régiókat nem volt ké-
pes közelíteni, továbbra is négy magyar régió az Unió 
húsz legszegényebb térsége között van.  

 
 (11.20) 

 
Mi azt mondjuk, hogy ezen végre változtatni kell. 

Ilyen módon kell tudni felhasználni a fejlesztési for-
rásokat, és az ország fejlődése csak úgy képzelhető el, 
hogy a legnehezebb helyzetbe került periférikus térsé-
gekről sem mondunk le, ahogy ezt önök megtették, és 
a legkisebb településeknek is meg kell adni a jövőt.  

Még engedjenek meg annyit, hogy az egyik legfon-
tosabb közszolgáltatás, a vízszolgáltatás terén pedig 
gyalázat, amit önök műveltek. (Az elnök a csengő meg-
kocogtatásával jelzi az időkeret leteltét.) Gyakorlatilag 
a legfontosabb közszolgáltatás, az egészséges ivóvíz 
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biztosítása is már veszélybe került önök miatt, és erre 
azért különösen fontos felhívni a figyelmet (Az elnök 
többször csenget.), mert ma van a víz világnapja. Kö-
szönöm szépen, elnök úr, a türelmét. (Taps az ellenzéki 
pártok padsoraiban.) 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, frakcióvezető úr. A kor-

mány nevében az elhangzottakra Orbán Balázs állam-
titkár úr fog válaszolni.  

 
DR. ORBÁN BALÁZS, a Miniszterelnökség állam-

titkára: Köszönöm szépen a szót. Tisztelt Elnök Úr! 
Tisztelt Ház! Tisztelt Frakcióvezető Úr! Engedje meg, 
hogy egy általános megjegyzéssel kezdjek, és az ön ál-
talános geopolitikai megjegyzésére reagáljak.  

Zajlik egy vita a világban, hogy merre tart a világ-
rend, vajon tényleg egy világrend nélküli világrendbe 
érkeztünk-e el, vagy egy bipoláris világrend, egy új hi-
degháború korszakához kell hozzászoknunk az ilyen 
kis- és közepes méretű országok esetében is, mint Ma-
gyarország. 

Ez a vita zajlik; senki nem lát a jövőbe. Az teljesen 
egyértelmű, hogy önök ebben a vitában konkrét állás-
pontot foglalnak el. Önök hátat fordítanának a keleti 
országoknak, hátat fordítanának a feltörekvő orszá-
goknak, például Kínának és például Oroszországnak. 
Lelkük rajta! Ez egy geopolitikai konfliktus vagy geo-
politikai vita, aminek itt az Országgyűlésben helye van.  

Azért egy dologra felhívnám a figyelmet: arra, 
hogy a keleti nyitás ellen, mondjuk, Kína ellen politi-
kai értelemben uszítani, és azt mondani, hogy Ma-
gyarország zárkózzon el a keleti országoktól, miköz-
ben - ahogy Dömötör államtitkár úr is egy felszólalás-
sal előbb elmondta - jelen pillanatban azért tudunk a 
második helyen állni az átoltottsági ranglistán az Eu-
rópai Unióban, mert keleti vakcinákat is használunk, 
szerintem ez több mint felháborító. (Közbeszólások 
az LMP padsoraiból.) 

Gondoljon bele, hogy a tetteinek, a szavainak mi-
lyen jelentősége van! Ezekkel a geopolitikai álláspon-
tokkal folyamatosan ássa alá az ország keleti kapcso-
latait, ássa alá a vírus elleni védekezést, mert nem ér-
tünk egyet (Dr. Keresztes László Lóránt: Ne ha-
zudj! - Közbeszólások az ellenzéki padsorokból. - Az 
elnök csenget.) Tordai Bencével, mi azt gondoljuk, 
hogy az oltás a megoldás. (Zaj. - Az elnök csenget.) 
Tehát a vírus elleni védekezésben az a kulcsfontos-
ságú, hogy minél több biztonságos oltóanyag álljon 
rendelkezésre, minél nagyobb mennyiségben. (Dr. 
Keresztes László Lóránt: Mindig elmondtuk, állam-
titkár úr! Nem erről beszélek! - Zaj. - Az elnök csen-
get.) És amikor ön folyamatosan itt az Országgyűlés-
ben a keleti kapcsolatok ellen agitál, akkor ezt a tevé-
kenységet, ezt a nemzetstratégiai célt ássa alá. (Dr. 
Völner Pál: Oltás!) 

A második kérdés: a gazdasági teljesítmény. Ter-
mészetesen minden kritika jogos, ez az ellenzék sze-
repe, de azért egy dolgot a figyelmébe ajánlanék, mert 
azért itt is van egy általános mérce. Van az uniós tag-
államok között egy rangsor, hogy hogyan küzdünk a 

koronavírus ellen, hogyan küzdünk a gazdasági válság 
hatásai ellen. (Tállai András: Hercsik István!) Itt az 
látszik, hogy ha a bruttó hazai termék változását 
2020-ban nézzük, miközben az uniós átlag több mint 
mínusz 6 százalékos visszaesés, Magyarország tizen-
negyedik helyen áll; jobban szerepel, mint az uniós át-
lag, 5 százalékkal. Spanyolország, Olaszország 10 szá-
zalék körüli eredményeket produkál. 

Ha a következő évre és az azt követő évre vonat-
kozó növekedési kilátásokat nézzük, akkor pont fordí-
tott a helyzet. Az Unió szerint Magyarország sokkal 
jobban fog a gazdasági válság hatásai ellen küzdeni 
’21-ben, ’22-ben. Sokkal eredményesebben! Ellentét-
ben azzal, amit ön elmondott, az uniós átlag erre az 
évre és a következő évre 3,7 és 3,9 százalék, és az Eu-
rópai Unió, ami velünk szemben sosem volt kifejezet-
ten megengedő, hanem megszorító, legalábbis ezek-
ben az előrejelzésekben, bőven 4-5 százalék közötti 
gazdasági növekedéssel számol.  

Mindemellett szintén kulcsfontosságú a munka-
nélküliségi adat. Azt is a figyelmébe ajánlanám, ott is 
egy uniós átlagot hoznék ide: 7,3 százalékos, miköz-
ben Spanyolország, Görögország, Olaszország, Svéd-
ország 8-9-15-16 százalék, a magyar adat pedig 4,1 
százalékos. Tehát amikor minden kritikát elfogadunk, 
meg természetesen az ellenzéki pártoknak az a sze-
repe (Arató Gergely, nevetve: Arról vagytok híre-
sek! - Derültség és közbeszólások az ellenzéki padso-
rokban - Az elnök csenget.), hogy kritikát fogalmaz-
zanak meg, de amikor ezek a kritikák nem a tényeken 
állnak, és nem a valóságról rugaszkodnak el, akkor ott 
komoly probléma van.  

Az uniós források felhasználásával kapcsolatban 
pedig fogunk sokat vitatkozni a mai napon. Én örülök 
annak, hogy a következő időszakra vonatkozó költség-
vetésnek az egyik legnagyobb haszonélvezője lesz Ma-
gyarország, mind a 2021-27 közötti költségvetésben, 
mind az úgynevezett uniós helyreállítási alapban.  

S engedje meg, hogy végül a kilenc prioritási ten-
gelyt elmondjam önnek, amiben mi is gondolkodunk. 
Nagy átfedések vannak a programok tekintetében 
aközött, amit ön elmondott, meg amit ezek a priori-
tási tengelyek RRF ügyében tartalmaznak. Demográ-
fia; köznevelés; egyetemek megújulása; felzárkózó te-
lepülések; vízgazdálkodás; fenntartható, zöldközleke-
dés, energia, vagyis a zöld átállás; körforgásos gazda-
ság; digitalizáció; egészségügy. 

Tehát mielőtt ezeket a programokat ön a napi párt-
politikai adok-kapok mocsarába lehúzná, azt szeret-
ném kérni, hogy inkább gondolják át, hogy önöknek 
mik a prioritásaik, és ha van egyezőség - szerintem 
van egyezőség (Arató Gergely közbeszól. - Az elnök 
csenget.) -, akkor támogassák a kormány ez irányú 
politikáját. Köszönöm szépen a szót. (Taps a kormány-
párti padsorokban.) 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, Orbán Balázs állam-

titkár úr. Szintén napirend előtti felszólalásra jelentkezett 
a DK frakcióvezető-helyettese, képviselő úr, Arató Ger-
gely: „Orbán Viktor esete a valósággal” címmel. Öné a szó.  
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ARATÓ GERGELY (DK): Hadd kezdjem azzal, 
hogy mindannyiunk nevében beszélek, amikor azt 
mondom, hogy köszönettel tartozunk az egészségügyi 
dolgozóknak, akik ma az erejük megfeszítésével küz-
denek egy olyan helyzetben, amikor a kormány lénye-
gében nemzeti katasztrófába vezette az országot.  

Hiszen ez a kormány arra sem képes, hogy a va-
lósággal szembenézzen! Idézni fogok az önök örömé-
re Orbán Viktortól néhány idézetet. 2020. szeptem-
ber 12-én a Magyar Nemzet című propagandakiad-
vány alapján azt nyilatkozta, hogy most a védekezés 
sikerét a halálesetek, illetve a megmentett életek szá-
mában tudjuk mérni. 

Tudják, mi a helyzet a halálesetek számával? Az el-
múlt héten Magyarországon halt meg lakosságarányo-
san a legtöbb ember az egész világon, 192 ország közül. 
Így tudják önök megmenteni az életeket. A helyzet 
négyszer súlyosabb, mint az Európai Unióban, és há-
romszor súlyosabb, mint Olaszországban, amit gyak-
ran emlegetünk mint rémítő példát. Ha a védekezés 
annyira lenne sikeres Magyarországon, mint Olaszor-
szágban - még egyszer mondom, Olaszországban -, ak-
kor ezek közül az emberek közül 860-at meg lehetett 
volna menteni a közül az 1310 ember közül, akik a múlt 
héten Magyarországon elhunytak koronavírusban.  

Tavaly szeptember 16-án a miniszterelnök a Fa-
cebookon azt mondta: „Mindenki megnyugodhat. Ha 
elkapja ezt a betegséget, meg fogjuk gyógyítani.” Az-
óta, mióta elhangzott ez a nagyképű nyilatkozat, 18 ezer 
honfitársunk hunyt el. Összehasonlításként: Ausztri-
ában, ami állítólag a labor, amit követünk, 9 ezren 
haltak meg ez alatt az idő alatt. Minden második ma-
gyar ember, aki meghalt az elmúlt hónapokban, élet-
ben maradt volna, ha osztrák színvonalú lenne a vé-
dekezés.  

December 18-án a miniszterelnök azt mondta: 
„Ma egy átlagos, országos, egy hét alatt történő teljes 
átoltásnak a föltételei megvannak. Ha egy hétvége 
alatt kellene mindenkit beoltani, arra képesek len-
nénk.” És mi a valóság? A március 6-7-ei hétvégén 
74 ezer ember beoltását sem tudták megoldani, ká-
oszba fulladt az oltási terv vagy annak a hiánya.  

Február 12-én azt mondta Orbán Viktor a Kossuth 
Rádióban, ismét szó szerint idézem: „Ha néhány száz 
vakcina leesik egy teherautóról, ott kell lennie egy 
magyar portyázónak, aki ezt elkapja.” Ehhez képest az 
igazság az, hogy önök 1 millió 700 ezer Moderna vak-
cinát meg sem rendeltek az európai uniós keretből. 
(Dr. Völner Pál, Dömötör Csaba: December! Decem-
ber!) És itt lehet mondani mindenféle fiktív számo-
kat, hogy az mikor érkezne (Dr. Völner Pál: Decem-
berben!), de a valóság az, hogy amit meg sem rendel-
nek, az biztosan nem fog megérkezni; azt majd meg-
kapják a dánok, a németek, a franciák, akik kérték! 
(Dr. Völner Pál: Goebbels vagy!) 

Orbán Viktor március 14-én azt mondta, ismét 
idézem: „Megvagyunk, és nem segítséget fogunk 
kérni külföldről, hanem inkább segítséget adunk 
majd.” Miközben a Magyar Orvosi Kamara megyei 
szervezeteinek információja szerint ma már arról kell 

dönteni a kórházakban, hogy kit raknak lélegeztető-
gépre és kit nem. Mert nem a gép a kérdés, hanem az, 
hogy van-e hozzá ápoló és van-e hozzá orvos. Önök 
4 ezer egészségügyi dolgozót üldöztek el a járvány kö-
zepén. Ezek után ez a helyzet alakult ki. 

 
 (11.30) 

 
Múlt vasárnap a miniszterelnök azt mondta rádió-

interjújában, hogy „láttam már novemberben, hogy 
nagy baj lesz”. Megjegyzem, novemberben is nagy baj 
volt, abban a hónapban is háromezren haltak meg, de 
ha valóban novemberben látta a miniszterelnök, hogy 
nagy baj lesz, akkor miért kezdtek el februárban nem-
zeti konzultációt a nyitásról?  

Múlt héten a parlamentben a miniszterelnök azt 
válaszolta a kérdésemre, hogy Brüsszel rendeli meg, 
szállítja le, osztja szét - már a vakcinát -, és nem azért 
halad lassabban az oltás, mert ne lenne megszervezve, 
hanem mert nincs vakcina. (Közbeszólások: Így 
van!) Tisztelt Államtitkár Urak! Az uniós szabályok 
szerint a magyar kormány rendeli meg, szállítja le és 
osztja szét a vakcinát. (Közbeszólások a kormány-
párti sorokból: Már beismerték, hogy nem.) És 600 
ezer vakcina van a raktárakban, amit önök nem adnak 
be. Ez így sikerült önöknek. (Közbeszólás a kormány-
párti sorokból: Az a másodikra kell.) Előre szólok, 
hogy ne fáradjanak a válaszban olyasfajta hazugság-
gal, hogy mi a vírusnak drukkolunk. Ha így lenne, ak-
kor csöndben maradnánk, és néznénk, hogy önök 
hogy bénáznak. Éppen azért szólunk, hogy fejezzék be 
a sikerpropagandát, és végre kezdjenek el érdemben 
dolgozni és életeket menteni. 

A Demokratikus Koalíció képviselői ma minden 
kérdésükben szembesíteni fogják a kormányt egy-egy 
hazugsággal. Most itt a lehetőség a beismerésre (Az 
elnök a csengő megkocogtatásával jelzi az időkeret 
leteltét.) és arra, hogy végre a védekezéssel foglalkoz-
zanak.  

Várom a kijelölt államtitkár úr gyalázkodását, 
meg kell szolgálni a vérdíjat (Az elnök ismét csenget.), 
azt a sokmilliós jutalmat, amit akkor kaptak, amikor 
egyébként a munkájukat elvesztett emberek (Közbe-
kiáltások a kormánypárti sorokból: Te gyaláz-
kodsz! - Lejárt az idő!) és a kisvállalkozások, azok jö-
vedelem nélkül nyomorognak. Köszönöm szépen. 
(Közbeszólások: 2010-ben lejárt az időd! - Ne or-
díts!)  

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, képviselő úr. A kor-

mány nevében Dömötör Csaba államtitkár úr fog vá-
laszolni. 

 
DÖMÖTÖR CSABA, a Miniszterelnöki Kabinet-

iroda államtitkára: Köszönöm a szót, elnök úr. Egy 
dologban értünk talán egyet, bár ebben sem vagyok 
biztos, hogy a járvány elleni küzdelem eredményes-
sége az oltási program eredményességén múlik. Ezért 
is komoly fegyvertény, hogy a múlt héten meghalad-
tuk a másfél milliós számot, már több mint másfél 
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millió magyar ember kapta meg az oltást, és a követ-
kező hetekben ez a szám tovább nő majd.  

Most ön utalt a brüsszeli vakcinabeszerzésekre. 
Ugye, Brüsszel azt mondta, hogy hónapokon belül el 
kellene érnünk a 70 százalékos átoltottságot. Ehhez 
képest - mondom önnek, hogy - most 8,87 százalékos 
az Európai Unió átoltottsági átlaga. 70 százalék he-
lyett 8 százalék! A magyar több mint 16 százalék, te-
hát a miénk dupla annyi, mint az uniós átlag, és erre 
mondja ön, hogy összeomlás. Ha a magyar összeom-
lás, akkor mondja már meg, hogy az európai, az mi! 
Legyen szíves megmondani! 

Tényleg nem tudunk arra szavakat találni, hogy 
önök olyan vakcinaszállítmányt kérnek számon a kor-
mányon, ami decemberben érkezett volna meg. Érti, 
ember?! Decemberben! Ha a decemberi szállítmá-
nyokra vártunk volna (Közbeszólások.), addig embe-
rek haltak volna meg. Önök ezért kampányolnak. Tér-
jenek már észhez! (Közbekiáltások.) Az oltási prog-
ram Magyarországon eredményesen halad, másodi-
kak vagyunk az uniós rangsorban, ehhez képest a bal-
oldal folyamatosan gáncsolja az oltási programot. 
Időről időre kikérik maguknak, de nem telik el úgy nap, 
hogy ne derülne ki ennek valamilyen bizonyítéka. 

A napokban például a XVIII. kerületi polgármes-
ter állt ki azzal, hogy a kerületben senkinek nem kell 
a kínai vakcina. Senkinek nem kell. Aztán már órákon 
belül kiderült, hogy a helyiek nem is tudtak róla, hogy 
van lehetőség arra, hogy vakcinát kapjanak. Így bu-
kott le a baloldal a legújabb szabotázsakcióval (Zaj, 
közbeszólások.), és utána még megpróbálják az egé-
szet a kormányhivatalra kenni. Gyalázat! Főleg, hogy 
ez nem elszigetelt eset, van olyan település, ahol a ko-
rábbi baloldali képviselőjelölt, aki egyébként házior-
vos, megtagadja az oltások beadását, mert neki ez a 
meggyőződése. Így már értjük, hogy ez a hatása azok-
nak a leveleknek, amit háziorvosoknak küldtek DK-
sok azzal, hogy ne adjanak be egyes vakcinákat. És ha 
ez nem lenne elég, akkor aláírásokat is gyűjtöttek 
egyes oltóanyagok ellen, sőt egy ponton még azt az ál-
lásfoglalást is közzétették, hogy tiltsanak be egyes 
vakcinákat Magyarországon. Gyalázat! És a médiában 
is futtatják az oltásellenes turnét. 

Tehát semmi más nem történt egyébként, mint-
sem hogy a korábbi elemzői elszólásnak megfelelően 
megpróbálják aláásni Magyarországon az oltás elleni 
(sic!) bizalmat. És ezek után képesek azt mondani, 
hogy nem is oltásellenesek! Olyan produkció ez, ami 
még az őszödi frakcióülésre is befért volna. Feltéve, de 
nem megengedve, hogy az a forgatókönyv teljesült 
volna, amit önök erőltettek, akkor nem állnánk így az 
oltási programban. A mostani oltási görbe megköze-
líti az 1,6 milliót, ennyien kaptak Magyarországon ol-
tást. (Zaj, közbekiáltások.) Ennyi embert oltottak be. 
A képzeletbeli Gyurcsány-görbe ennél sokkal alacso-
nyabban fut, ha az érvényesülne, akkor kevesebb mint 
egymillió embert oltottak volna be Magyarországon. 
A különbség közel 600 ezer ember, ennyivel kevesebb 
magyarnak lenne most vagy rövidesen védettsége, ez 
katasztrófa lenne. Jó lenne, ha felismernék, már ha 

nem tudják egyébként is nagyon is jól, hogy amit mű-
velnek, az emberéletekbe kerül, ha hazardíroznak, ak-
kor legalább vállalják érte a felelősséget! 

És még egy eseményre szeretnék reagálni, ha már 
itt vagyunk. Ön utalt a médiára, megint csak sérte-
getve egyes médiumokat. A DK politikusa, Vadai Ág-
nes a napokban a ruandai eseményekkel párhuzamot 
vonva fenyegetett meg egy újságírót. Mint ismert, Ru-
andában több százezer ember esett áldozatul a népir-
tásnak. (Zaj, közbekiáltások.) Azon túl, hogy egy ilyen 
párhuzam rendkívül ízléstelen, jól mutatja, hogy az 
újságírók fenyegetése a baloldalon nem elszigetelt 
eset, mert nem olyan rég a Momentum elnöke arról 
beszélt, hogy eltiltana újságírókat. Na, így versenyez-
nek a Gyurcsány-fiúk és -lányok azért, hogy a főnö-
küknek tetsszen a produkció, aki egyébként azzal fe-
nyegetett, hogy földönfutóvá tesz olyanokat, akik nem 
értenek vele egyet. 

Ha ezek a fenyegetések egy kormánypárti politi-
kustól hangoznának el, akkor maguk már letapasztott 
szájjal balhéznának itt az ülésteremben, külföldről 
pénzelt aktivisták már tüntetéseket szerveznének, és 
valamelyik nagy liberális nemzetközi tévéadó már rég 
beszámolt volna róla, és egyébként is rendkívüli elem-
zés született volna arról, hogy mekkorát romlott a ma-
gyar sajtószabadság. De most önök mondják, és csend 
van. Csend van. (Zaj.) Annyira csend van, hogy szinte 
a tücsökciripelést is hallani.  

A kétszínűség ezen nagyságrendjét már meg-
szoktuk, de egyet azért kérünk, hogy ezek után ne ok-
tassanak demokráciából, mert önök semmit nem vál-
toztak 2006 óta, ahol az ilyen fenyegetéseket egyéb-
ként a gyakorlatban is alkalmazták. Nem fogjuk hagy-
ni, hogy még egyszer megtegyék! Köszönöm, hogy 
meghallgattak. (Taps a kormánypártok soraiban.) 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, Dömötör Csaba ál-

lamtitkár úr. Szintén napirend előtti felszólalásra je-
lentkezett az MSZP frakcióvezető-helyettese, Haran-
gozó Tamás képviselő úr: „Aktuális kérdésekről” cím-
mel. Öné a szó, képviselő úr. 

 
DR. HARANGOZÓ TAMÁS (MSZP): Köszönöm 

a szót, elnök úr. Tisztelt Országgyűlés! Idézek: „Ma-
gyarország a védekezés sikerét emberéletekben méri.” 
Ezt Orbán Viktor mondta 2020. szeptember 4-én. 
A mai nappal 18 451 fő hunyt el Covidban Magyaror-
szágon. 11 276 embert ápolnak kórházban, és 1340 
honfitársunk van lélegeztetőgépen. Az elmúlt egy hét 
statisztikái alapján a lakosságarányos halálozások 
száma sajnos Európában az egyik legrosszabb. 

Ezen objektív számok alapján a magyar kormány 
járvány elleni védekezése még Orbán Viktor saját 
mércéje szerint is szomorú és tragikus kudarc. Semmi 
sem indokolja tehát a kioktató, leereszkedő, önfé-
nyező kommunikációjukat. Inkább szerénységre és a 
politikájuk megváltoztatására lenne szükség, képvise-
lőtársaim.  

„A gyenge forinttal tulajdonképpen ellopják a 
pénzt az emberek zsebéből, mivel a bérből, fizetésből 
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és egyéb járulékból élők gyengébb forint esetén keve-
sebb, amit tudnak megvásárolni a boltokban, a nyug-
díjasok juttatása is kevesebbet ér. A gyengébb forint 
egyértelműen ellentétes az emberek érdekével, a 
gyengébb forint gyengébb államot jelent, gyenge fo-
rintot csak gyenge emberek akarhatnak.” Ezt Orbán 
Viktor mondta, mikor 264 forint volt az euró. Jelen-
leg egy euró közel 370 forintba kerül. Orbán Viktor és 
jobbkeze, Matolcsy György árfolyam-politikája még 
Orbán Viktor saját mércéje szerint is súlyos, tragikus 
kudarc. Semmi sem indokolja tehát az önfényező, le-
kezelő, pökhendi kommunikációjukat, inkább a 
politikájuk átgondolására, megváltoztatására lenne 
szükség ezen a területen is. 

„Az állam nyerészkedik a magasabb üzemanyag-
árakon, a Fidesz szerint vagy a jövedéki adót kell 
drasztikusan, 20 százalékkal csökkenteni, vagy a ben-
zin áfáját.” Ezt szintén Orbán Viktor mondta, amikor 
236 forint volt egy liter üzemanyag. Ma a benzin át-
lagára 435 forint. „Az államadósság nem közgazdasá-
gi probléma, hanem egy ellenség, amelyet ha nem 
győzünk le, az ellenség győz le minket.” Ezt is Orbán 
Viktor mondta a 2010-es kormányváltás után, amikor 
80,2 százalék volt az államadósság. Ez tavaly év vé-
gére 81,2 százalék lett. 

 
 (11.40) 

 
Mindkét területen a saját mércéjük szerint is ku-

darcot vallottak, semmi sem indokolja tehát a leke-
zelő, kioktató, pökhendi kommunikációjukat. Inkább 
szerénységre és a politikájuk átgondolására lenne 
szükség.  

Orbán Viktor múlt pénteken a Kossuth Rádióban 
azt mondta, azt üzente a magyar kis- és középvállal-
kozóknak, családoknak, fiataloknak, hogy tartsanak 
ki, bízzanak benne, majd jó lesz. De ez nem kitartás és 
bizalom kérdése. Tessenek végre megérteni, hogy se-
gítség nélkül nem bírják tovább! Önöknek kell változ-
tatni. Miért nem érdemel annyit egy magyar kis- és 
középvállalkozó, mint a multik vagy az oligarcháik? 
Miért akarják elhitetni a magyar emberekkel, hogy 
nekik nem jár támogatás, segítség, még csak annyi 
sem, mint a szlovák, a cseh, a lengyel vagy az osztrák 
polgártársaiknak? Miért hazudnak nekik? Jár az, csak 
nem jut, mert önök ezermilliárdokat költenek teljesen 
más célokra.  

Tisztelt Képviselőtársaim! Tisztelt Kormánypárti, 
Kormányzati Szereplők itt a teremben! Azt kérjük 
önöktől, hogy változtassanak a politikájukon - most. 
Változtassanak a rossz döntéseiken - most! Először is 
állítsák le az esztelen pénzköltéseket, másodsorban ezt 
a pénzt csoportosítsák át, és azonnal adják meg a 80 szá-
zalékos bértámogatást a munkavállalóknak, hogy túlél-
jenek a cégek is és az emberek is! Adjanak vissza nem 
térítendő pénzügyi támogatást a magyar kis- és közép-
vállalkozó-szektornak, amely egyébként még tavaly fel-
élte, ha még volt is megtakarítása, most már csak az 
adósságot görgeti maga előtt. Adjanak 100 százalékos 
táppénzt a beteg embereknek! Adjanak dupla gyest és 

gyetet a családoknak! Csökkentsék az üzemanyag jöve-
déki adóját, ha ezt tartják jó megoldásnak! Állítsák meg 
a forint gyengülését, az árak elszabadulását! Csökkent-
sék az egyetemisták tandíját, és adjanak legalább havi 
százezer forintot a munkájukat elvesztett embereknek! 
És fogjanak össze az önkormányzatokkal! A biztonsá-
gos oltási programnál fontosabb dolog a jelen napok-
ban nincs. Aki ezt akadályozza, az nem hibát, hanem 
bűnt követ el. Kérjük, ne tegyenek többet ilyet, közös 
hazánkért, Magyarországért! Köszönöm, hogy meg-
hallgattak. (Taps a Jobbik és az LMP soraiban.) 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, Harangozó képvi-

selő úr. A kormány nevében az elhangzottakra Rétvári 
Bence államtitkár úr fog válaszolni.  

 
DR. RÉTVÁRI BENCE, az Emberi Erőforrások 

Minisztériumának államtitkára: Köszönöm szépen a 
szót, elnök úr. Tisztelt Képviselő Úr! Tisztelt Ház! 
Hogy hova vezet a baloldali kormányzás, és hogy mi-
lyen az, amikor valójában a baloldali kormányzás a 
valósággal találkozik, annak pont tegnap volt a 12 
éves évfordulója, amikor a Gyurcsány Ferenc vezette 
kormányzat oly mértékben elvesztette mindenfajta 
támogatottságát, társadalmit, politikait, gazdaságit, 
hogy megbukott, végérvényesen megbukott, mert 
Magyarország történetének egyik legsikertelenebb és 
legkudarcosabb kormányzása volt a Gyurcsány-kor-
mánynak az időszaka. Emlékezhetünk, 12 éve is vál-
ságkezelés volt, de annak a válságnak az elsősorbani 
kiváltó oka pontosan Gyurcsány Ferenc és a baloldali 
kormány volt. Ezért vettek el válságkezelésre hivat-
kozva az emberektől pénzt, ezért vettek el az orvosok-
tól, az ápolóktól egyhavi bért, ezért vettek el a rend-
őröktől, minden közalkalmazottól egyhavi bért, ezért 
akartak bevezetni vizitdíjat, kórházi napidíjat és tan-
díjat, ezért csökkentették a nyugdíjasoknak és min-
denki másnak is a juttatásait, mindemellett pedig 
adókat emeltek. Ez volt az, amit a baloldal válságke-
zelés címén tett, minél több magyar embert nyomorú-
ságba döntött.  

Az elmúlt percekben azt hallhattuk a baloldal po-
litikusaitól, hogy mennyire jó lenne, ha Magyarorszá-
gon a koronavírus-járvánnyal kapcsolatos adatok 
olyanok lennének, mint Ausztriában vagy Olaszor-
szágban; konkrétan ez a két ország hangzott el, Auszt-
ria és Olaszország, hogy azt szeretnék ők elérni, hogy 
ilyen szinten legyen a magyar védekezés. 

Tisztelt Képviselőtársaim! Már pontosan látjuk 
az elmúlt év különböző adatait, többek között azt az 
adatot is, hogy az elmúlt esztendőben, 2020-ban, a 
koronavírus évében mennyivel hunytak el többen, 
mint az azt megelőző, 2019. esztendőben, amikor 
nem volt koronavírus - bár láttuk azt, hogy Korózs La-
jos képviselőtársunk egyébként korábbi évekre is tu-
dott koronavírus-adatokkal szolgálni a kamustatiszti-
kái közepette. De komolyra fordítva a szót: ebben a 
rangsorban, amely azt nézi, hogy mennyivel haltak 
meg többen tavaly, mint tavalyelőtt, Magyarország az 
Európai Unió 27 tagállama közül - az akkori adatok, 
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ugye, még az Egyesült Királyságéit is tartalmazzák - a 
9. helyen áll, a 9. helyen. A baloldal által kívánt sta-
tisztikák szerint Ausztria a 13. helyen, Olaszország a 
23. helyen áll; míg nálunk 11 százalék környékén volt 
a halottak számának emelkedése, addig Ausztriában 
ez valamivel magasabb, 12 százalék környékén van, 
Olaszországban pedig 18. Ezt a két országot hozta fel 
ma itt a parlamentben példaként a baloldal, hogy eze-
ket az országokat szeretné követni.  

Míg Magyarországon az átoltottság több mint 
16 százalék, Ausztriában éppenhogy elérte a 10 száza-
lékot, Olaszországban pedig 9 százalék alatt van. És a 
magyar baloldal politikusai felállnak itt a parlament-
ben, és olyan országokkal példálóznak teljes mérték-
ben felelőtlenül, amelyekben mind a tavalyi halálo-
zási többletek, mind pedig az átoltottsági adatok sok-
kal rosszabbak, mint Magyarországon, azok a balol-
dali politikusok egyébként, akik az elmúlt hetekben 
folyamatosan nyitást, nyitást és nyitást követeltek. Az 
ön pártjából, képviselő úr, Ujhelyi István versenyt fu-
tott Fekete-Győr Andrással, hogy ki akarja radikáli-
sabban a nyitást. Nyitni kellene, gondoljuk át: túl szi-
gorúan korlátoz a jelenlegi kormányzati döntés; felül 
kellene vizsgálnia a kormánynak a november 11-ei 
rendeletét - szó szerint ezeket mondta Ujhelyi István. 
Milyen helyzetben lenne ma Magyarország, ha Ujhe-
lyi Istvánra és Fekete-Győr Andrásra hallgattunk 
volna, és egy-két hónappal ezelőtt széles körű nyitás 
lett volna ebben az országban? Vajon napi hány meg-
betegedésről, hány elhunytról beszélhetnénk akkor, 
ha a baloldalra hallgatott volna a kormányzat, és az 
ilyen és hasonló intézkedéseket meghozta volna? Fe-
kete-Győr András: „Ideje eltörölni az értelmetlen sza-
bályokat, és elkezdeni Magyarország újranyitását.” 
(Z. Kárpát Dániel közbeszól.) „Értelmetlen szabály”, 
ezt mondja a vírus terjedését korlátozó intézkedé-
sekre, hogy „értelmetlen szabály”, és már februárban 
eltörölte volna (Z. Kárpát Dániel közbeszól.), és így 
folytatta: „ideje lett volna végre bejelenteniük a korlá-
tozások enyhítését”, mondta ezt Fekete-Győr András. 
(Z. Kárpát Dániel közbeszól.) A jobbikos bekiabálók-
nak üzenem: az ő frakcióvezetőjük, Jakab Péter eny-
nyit mondott: „Nyitni kell; nyitni kell, különben vég-
leg bezárunk.” (Z. Kárpát Dániel: És a konzultá-
ció…?!) Ez volt a Jobbik álláspontja ezelőtt pár héttel.  

Azok a politikusok, akik ma azt mondják, hogy 
sajnálatos, hogy ennyien halnak meg Magyarorszá-
gon - és ebben egyetértünk; mindnyájan azt szeret-
nénk, hogy kevesebben hunyjanak el, mindnyájan azt 
szeretnénk, hogy kevesebben fertőződjenek meg -, 
ezek a politikusok hetekkel-hónapokkal ezelőtt sza-
bad utat engedtek volna a vírus terjedésének. És most 
idejönnek a parlamentbe, azt mondják, hogy túlságo-
san terjed a vírus, és közben olyan országokkal példá-
lóznak, ahol tavaly több volt az elhunytak száma, és a 
mai napig kevesebb embert oltottak be. Van bármiféle 
felelősség? Van bármiféle találkozás a baloldal politi-
kája és a tények között, tisztelt képviselő úr?  

És azt mondják (Az elnök csenget.), hogy a gaz-
daságot segíteni kell? (Az elnök csenget.) Miért nem 

szavazták meg akkor a hitelmoratóriumnak a meg-
hosszabbítását? És még hosszú a lista, hogy mit nem 
támogattak itt a parlamentben. Köszönöm szépen. 
(Taps a kormánypártok soraiban.) 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, Rétvári Bence állam-

titkár úr. Szintén napirend előtti felszólalásra jelent-
kezett Rig Lajos, a Jobbik képviselője: „Mekkora ter-
het bír az egészségügyi rendszer?” címmel. Öné a szó, 
képviselő úr. 

 
RIG LAJOS (Jobbik): Köszönöm szépen a szót. 

Tisztelt Elnök Úr! Tisztelt Képviselő Urak, Államtit-
károk! Itt az egész napirend előtti felszólalások nagy 
része a Covid-járványról, a fertőzéshullámról, a jár-
vány kezeléséről szól, hol indulatosabban, hol indula-
tok nélkül - én megpróbálok az utóbbiakhoz kapcso-
lódni, és egy inkább szakmai álláspontot képviselni.  

Abban véleményem szerint egyetértünk, hogy a 
harmadik hullámban most egy jóval erősebb halálozási 
rátát, jóval erősebb fertőzési rátát láthatunk. Szerintem 
abban is egyetértünk, hogy az egészségügyi rendszer 
óriási nyomás alatt van mind a kórházak terén, mint az 
Országos Mentőszolgálat terén, hiszen ha megnézzük 
az elmúlt napok adatait, több mint hatezer sürgősségi 
feladatot lát el az Országos Mentőszolgálat, és ezen be-
lül még a tesztelési feladatok is rá várnak.  

Egy egészségügyi rendszernek a kapacitását és tel-
jesítőképességét mindig a benne dolgozó szakdolgo-
zóknak - legyenek azok orvosok vagy szakápolók - a 
száma határozza meg. Van egy olyan szakmai mini-
mum, amelynek meg kell felelnie mind a járványidő-
szakban, mind egyéb időszakokban egy-egy osztálynak 
vagy egy kórháznak. Ha ennek a minimumfeltételnek 
nem felelnek meg kórházak vagy osztályok, akkor azt 
az osztályt megszüntetik, bezárják - láthattuk ezt 2012-
ben az osztálybezárások és funkcióátcsoportosítások 
terén is.  

A miniszterelnök úr az első, a második, illetve a 
harmadik hullámban is 1000-1400 intenzívágy-kapa-
citásról beszélt, hogy ennyit kell fenntartanunk, így 
megmenthetünk nagyon sok embert.  

 
 (11.50) 

 
Merkely professzor úr kicsit már tovább ment, ő 

már 2000 intenzív betegágyról beszélt. Azért azt önök 
is tudják, és gondolom, egyetértenek vele, hogy kór-
házi ágy még nem ápolt beteget. Azzal is szerintem 
egyetérthetünk, hogy mentőautó még nem mentett 
meg beteget, csak az, aki benne dolgozott, a benne ülő 
mentőápoló, orvos, illetve a betegágyak mellett dol-
gozó ápoló, asszisztens és orvos.  

Mindenki az intenzív betegellátásról beszél. Az 
intenzív osztályon dolgoznak aneszteziológiai és in-
tenzív terápiás szakorvosok, akiknek egyik feladata 
az intenzív terápia, de van egy másik feladata is, a 
sürgősségi betegellátások során az altatás és érzéste-
lenítés. Tehát ők kettős munkát végeznek el a jár-
vány idején, így hát a számuk is véges és feleződnek. 
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A szakasszisztensekből, mindenki tudja, ma Magyar-
országon 1200 fő áll rendelkezésre, és az ő munkáju-
kat nem lehet helyettesíteni. Vannak olyan munkafo-
lyamatok, amelyek kiválthatók, ez kormányzati törek-
vés is, ilyen az ápolás. De a szakápolást nem lehet át-
adni masszőröknek, egyéb más osztályon dolgozók-
nak, mondjuk, szülésznőknek, hiszen ez egy speciális 
szakma. Ha megnézzük a rendelkezésre álló adatokat, 
ma Magyarországon 11 276 beteget kezelnek kórház-
ban, és ebből 1340 fő, aki intenzív terápiát kap, ez a 
lélegeztetettek száma, de emellett még vannak olyan 
intenzív ellátást kapó betegek, akik nem szorulnak lé-
legeztetésre, de intenzív terápiára igen. Azzal is sze-
rintem egyetértünk, hogy ez egy speciális szakma. 
Nem mindegy, hogy az adott vénába milyen gyógyszer 
kerül, a centrális vénát hogyan kezelik, illetve a tubus 
esetén a szájápolást, szájtoalettet ki végzi.  

Vannak olyan szakfeladatok, amelyeket, mint 
mondtam, át lehet adni. Az elmúlt napokban láthat-
tuk, hogy több kórház, köztük a hatvani kórház, illetve 
a Magyar Orvosi Kamara Győr-Moson-Sopron me-
gyei szervezete felhívást tett közzé, hogy önkénteseket 
toboroznak a civil életből, még egyszer mondom, a ci-
vil életből, intenzív osztályra Covid-ellátásra. Ha be-
legondolunk, ez probléma. Miért probléma? Mert itt 
egy önbeismerés van a hatvani kórház részéről is, 
hogy nagyon kevés az a szakember, aki ezt a feladatot 
el tudja látni, hiszen az ápolók átcsoportosítása intéz-
ményeken belül már lehetetlen, hiszen a kórházak 
nagy részében Covid-ellátás folyik. 

Felmerül bennünk a kérdés, hogy ezt hogyan pró-
bálják meg pótolni. Én 2020 novemberében jelent-
keztem a győri, a veszprémi és az ajkai kórházba, hi-
szen a végzettségem aneszteziológiai szakasszisztens, 
de mondvacsinált ürügyekkel elutasítottak. Most a 
harmadik hullámban, hogy láttam, még nagyobb a 
probléma, megint megpróbálkoztam egy körrel, egy 
kórház válaszolt eddig, a zalaegerszegi, ahol az ellátás 
még megoldott, nincs humánerőforrás-hiány, de a 
megyei kórházban, Veszprém megyében már van. 

Kérdem én, államtitkár úr, tud-e abban segíteni, 
hogy ha olyan ember jelentkezik, akinek a szakkép-
zettsége megvan hozzá, azt be is hívják, és ne politikai 
indokok alapján utasítsák el. Köszönöm szépen a 
megtisztelő figyelmet. (Taps a Jobbik padsoraiból.) 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, Rig Lajos képviselő 

úr. A kormány nevében Rétvári Bence államtitkár úr 
fog válaszolni. 

 
DR. RÉTVÁRI BENCE, az Emberi Erőforrások 

Minisztériumának államtitkára: Köszönöm szépen a 
szót, elnök úr. Tisztelt Képviselő Úr! Tisztelt Ház! Azt 
hiszem, sokan vagyunk, akik önnek is köszönjük, mint 
minden önkéntesnek, aki akár a mentőszolgálatnál, 
akár máshol tényleg most érezte, hogy nehéz helyzet-
ben van az egész világ, és mindenkire szükség van, aki 
segíteni tud. Ön is ezt megtette, és köszönjük önnek, 
mint minden más önkéntesnek is, azoknak, akik segí-
tenek az ellátásban. 

Illetve szerintem az is jó lenne, ha pár képviselő-
társa a Jobbik-frakcióból, mondjuk, akár a frakcióve-
zetője, akár Lukács László György, néha meghallgatná 
önt, és beiratkozna önhöz akár egy szakmai, akár egy 
retorikai tanfolyamra. Akkor az ön frakcióvezetője ta-
lán nem mondana olyanokat, hogy afrikai kuruzslás és 
kínai gyógyszerügynökség, ami történik Magyarorszá-
gon. Azt mondta, hogy „Magyarán, ha van valami kínai 
cucc, amivel beoltottak egymillió afrikait vagy egymil-
lió kínait, annak akkor jónak kell lenni a magyaroknak 
is. Ez emberkísérlet és zsarolás.” Lukács László György 
képviselőtársa is azt mondta, hogy „orosz labort csinál-
nak Magyarországból egy átláthatatlan hátterű és el-
lenőrizhetetlen vakcinával”. Ezt a vakcinát egyébként 
azóta már több európai ország is kérte. Tehát az ön po-
litikustársai meglehetősen felelőtlenül beszélnek, főleg 
az ön előző szavaihoz képest; viszont érdemes lenne 
önnek is kiállni a bajtársai mellett, ennek is örülnénk, 
amikor mondjuk, Korózs Lajos és Szabó Timea egy ál-
mentőssel támadja a mentőszolgálatot vagy amikor a 
hétvégén Hadházy Ákos álhírrel támadta a mentőszol-
gálatot, amikor alaptalanul rágalmazzák a védekezés-
ben részt vevőket Magyarországon. 

Ahogy ön is mondta, nagyon fontos, hogy elegendő 
lélegeztetőgép, kórháziágy-kapacitás legyen. Magyaror-
szágon szerencsére nem lehetnek, nincsenek olyan hí-
rek, amelyeket olvashattunk már hónapokkal ezelőtt, 
amikor Olaszországban parkolóban kezeltek betege-
ket, mert a kórházba nem jutottak be, kórházi ebédlők-
ben kezeltek betegeket, vonatokat indítottak, azokkal 
vitték át a betegeket az ország egyik részéből a másikba, 
vagy akár más országba is átszállítottak betegeket. 
Ilyen történetek Magyarországon, köszönhetően a kór-
házak felkészültségének, nincsenek, pontosan azért, 
mert igyekeztünk felkészülni, korlátozó intézkedésekkel 
időt nyerni, utána pedig a kórházakat felkészíteni a má-
sodik és harmadik hullámra. Így jelen pillanatban is 
még közel 1700 lélegeztetőgéppel felszerelt ágy és 11 ezer 
kórházi ágy várja azokat a betegeket, akik a következő 
napokban, a következő hetekben kerülnek kórházba, 
hogy mindenki megkaphassa a szükséges ellátást. 

Ön is beszélt, tisztelt képviselő úr, arról, hogy az 
egyik rész az ágy és a lélegeztetőgép, a másik pedig az 
orvos, az ápoló, aki a kórházban dolgozik. Azért, hogy 
minél több orvos és ápoló tudjon egészségügyi felada-
tokkal foglalkozni, és az adminisztratív teendőkben 
vagy egyéb, egészségügyi végzettséget nem igénylő, 
például betegszállítási vagy más feladatokban teher-
mentesítve legyenek, megjelentek akár katonák is, ha 
szükség volt erre, hogy segítséget nyújtsanak a kórház 
nem egészségügyi feladatainak ellátásában. Illetőleg a 
nyár folyamán egy nagyon átfogó és intenzív tovább-
képzést is indítottunk személyes és online lehetősé-
gekkel is, ahol pontosan gyakorlati és elméleti isme-
reteket tanulhattak meg azok, akik a későbbiekben 
potenciálisan koronavírusos betegeket vagy súlyos ál-
lapotú koronavírusos betegeket láthatnak el. 

Az egészségügyi dolgozóknak biztosított képzés 
orvosi moduljából 3591 fő, az ápolói moduljából pedig 
9712 fő tett sikeres záróvizsgát, tehát több mint 3500 



26577 Az Országgyűlés tavaszi ülésszakának 7. ülésnapja, 2021. március 22-én, hétfőn 26578 

orvos és több mint 9700 ápoló volt az, aki most már 
pontosan a koronavírusos betegek ellátásához több-
letismerettel rendelkezik ahhoz képest, amennyi is-
merettel egy évvel, 12 hónappal korábban rendelke-
zett. Ez volt a célunk, hogy minél többen ezeknek az 
ismereteknek a birtokában legyenek. Így nemcsak gé-
pek vannak, nemcsak ágyak vannak, de azért emlé-
kezzünk arra, hogy a gépeket hogyan támadták balol-
dalról. Nem ön, tisztelt képviselő úr, de akik önnel egy 
patkórészben ülnek, hogyan támadták, hogy meny-
nyire felesleges és mennyire túlzó az a lélegeztetőgép-
beszerzés, amit Magyarország végzett. De ugyanígy 
támadták a kínai és orosz vakcinák beszerzését, pedig 
az elmúlt héten már átléptük azt a képzeletbeli arány-
számot, hogy már több vakcina jött múlt hétig bezá-
rólag az EU-s közös beszerzésen kívüli magyar beszer-
zésekből, mint amennyit a közös beszerzésekből kap-
tunk, mármint több ember beoltására, védettségére 
alkalmas vakcina jött már az EU-n kívüli beszerzések-
ből. Ebből is látszik, hogy az öt vakcina több, mint a 
három. A baloldal folyamatosan azt akarja bizonyí-
tani, hogy a három több, mint az öt, mi pedig azon a 
párton állunk, konzervatív álláspontunk van, hogy az 
öt több, mint a három. Ezért bízunk a minél több for-
rásból érkező vakcinákban, és szeretnénk még az ötön 
felül továbbiakat is akár a magyar emberek bizton-
sága érdekében beszerezni Magyarországon.  

Roppant felelőtlenség, amit baloldali polgármes-
terek, legutóbb például Szaniszló Sándor tett, aki 
büszke volt arra, hogy embereket beszélt le arról, hogy 
beadassák maguknak a védőoltást. Kevés politikust 
látunk világszerte, aki a Facebookon arra büszke, 
hogy az ő munkája révén kevesebb ember kapta meg 
a védőoltást. Köszönöm, hogy meghallgattak. (Taps a 
kormánypártok padsoraiból.) 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, Rétvári Bence állam-

titkár úr. Tisztelt Országgyűlés! Dr. Latorcai János, a 
Kereszténydemokrata Néppárt képviselője, az Or-
szággyűlés alelnöke jelentkezett napirend előtti fel-
szólalásra: „A magyar-lengyel barátság napjára” cím-
mel. Öné a szó, alelnök úr. 

 
DR. LATORCAI JÁNOS (KDNP): Köszönöm a 

szót. Igen tisztelt Elnök Úr! Tisztelt Államtitkár Úr! 
Kedves Képviselőtársaim! Holnap, március 23-án ün-
nepeljük a magyar-lengyel barátság napját, de sajnos 
a koronavírus szorításában nem úgy, ahogy azt illene, 
és nem úgy, ahogy azt szeretnénk. Pedig az ünnepre, 
az ünneplésre nagy szükség lenne, különösen ilyen 
időkben, amelyekben most élünk, mert az ünnep a 
test és a lélek tápláléka. Hiszen csak szeretteinkkel, 
barátainkkal összegyűlve, lelkünket egybefonva, egy-
ségbe tömörülve vagyunk képesek igazán emlékezni 
és ebből a közös emlékezésből erőt meríteni. 

 
 (12.00) 

 
Az ünnep mindig a megerősítése annak is, hogy 

életünk nem puszta körforgás, hanem akadnak benne 

olyan pillanatok, amikor az idő kizökken a kerekéből, 
és részesei lehetünk valaminek, ami rajtunk, emberi 
létezésünkön túlmutat. 

Idén az ünnepnek a külsőségekben történő meg-
élését a körülmények sajnos nem teszik lehetővé, 
ezért ma és holnap egymástól kényszerű elválasztott-
ságban csak a szívünk mélyén tudunk megemlékezni 
arról a történelmi csillagpárról Európa egén, mely 
Szent Adalberttől, Szent Lászlón, Szent Hedvigen, 
Szent Kingán, Báthory Istvánon keresztül utunkat 
napjainkig kijelölve irányt mutat a magyar és a len-
gyel nép számára. Szentjeink, uralkodóink, a nemzeti 
függetlenségért vívott küzdelmeink, elbukott forra-
dalmaink az elmúlt évszázadok során elválaszthatat-
lanul egybefonódtak. Az eszmék, amikért itt, Közép-
Európában közösen hullattuk vérünket, népeinket 
közös egységbe kovácsolták. Rákóczi lengyel földön 
fogalmazta meg a szabadságharc megindítását meg-
előző híres kiáltványát. Az 1848-49-es szabadság-
harcban a magyar forradalomért és függetlenségért 
vért hullatva küzdött a lengyel légió. A csepeliek és a 
Weiss Manfréd-művek segítsége nélkül elképzelhe-
tetlen lett volna a visztulai csoda, a második világhá-
ború során a lengyel menekültek előtt megnyitott ma-
gyar határok, vagy éppen a poznańi munkásfelkelés, 
vagy az 1956. októberi forradalmunk és mind az azok-
ban gyökerező, egymást inspiráló, rendszert váltó 
mozgalmaink azt is megmutatták, hogy a XX. század 
legnagyobb nehézségeket felvonultató éveiben is szá-
míthattunk egymásra a sokszor reménytelennek tartó 
vagy tűnő harcainkban. A magyar társadalom ezért is 
tekint különleges értékként a hazánkban élő lengyel-
ségre, akik számos kiváló művésszel, tudóssal, egy-
házi személlyel vagy éppen kétkezi munkással gazda-
gították hazánkat az elmúlt ezer esztendőben. Minket, 
magyarokat és lengyeleket nemcsak páratlan közös 
múltunk, nemcsak közép-európai politikai sikereink, 
hanem a jövő és a jelen legfontosabb kihívásai is ösz-
szekötnek. 

Sajnos, ahogy a koronavírus-járvány, úgy korunk 
bomlasztó irányzatai is megjelentek, és egyre inkább 
teret nyertek az utóbbi időben Budapest és Varsó ut-
cáin egyaránt. Ezek a társadalmi együttélés alapvető 
normáit is felforgatni igyekvő eszmék nemcsak az ut-
cákon jelentek meg, hanem sajnos már templomain-
kat is elérték. A gödöllői görögkatolikus templom el-
len alig néhány napja elkövetett barbár rongálás és a 
lengyelországi templomok elleni támadások okai 
egész biztosan eltérőek, de gyökereik ugyanoda vezet-
nek vissza, és ráirányítják figyelmünket arra, hogy 
szabadságunk, nemzeti szuverenitásunk mellett ke-
resztény értékeink megvédése is elsődleges kötele-
zettségünkké vált.  

Őszintén remélem, hogy ebben a küzdelemben is 
számíthatunk egymás baráti segítségére, és bízhatunk 
abban is, hogy jövőre mi, magyarok és lengyelek a jár-
vány szorításából felszabadulva újra tiszta szívvel 
együtt emlékezhetünk majd a páratlan szolidaritásra, 
a kölcsönös megbecsülésre és az egymás tiszteletére 
épülő barátságunkra. Isten éltesse a magyar-lengyel 
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barátságot! Köszönöm a figyelmüket. (Taps a kor-
mánypárti padsorokban.) 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, Latorcai alelnök úr. 

Az elhangzottakra a kormány nevében Németh Szi-
lárd államtitkár úr fog válaszolni. 

 
NÉMETH SZILÁRD ISTVÁN honvédelmi mi-

nisztériumi államtitkár: Köszönöm, elnök úr. Tisztelt 
Elnök Úr! Alelnök Úr! Tisztelt Ház! „Magyarország és 
Lengyelország két örök életű tölgy, melyek külön tör-
zset növesztettek, de gyökereik a föld alatt messze fut-
nak, összekapcsolódtak és láthatatlanul egybefonód-
tak. Ezért egyiknek a léte és erőteljessége a másik éle-
tének és egészségének a feltétele.” Stanisław Worcell 
sorai megerősítik - ahogy Latorcai János alelnök úr is 
kiemelte -, történelmünk számtalan ponton kapcsoló-
dott össze az elmúlt ezer év során, és a két nép mindig 
számíthatott egymásra. Így 1920-ban a lengyel-szov-
jet háborúban, amelynek során a függetlenségüket 
123 év után visszaszerző lengyel testvéreinket a cse-
peli Weiss Manfréd-művekből érkező magyar lőszer-
szállítmánnyal támogatta hazánk. Ez a segítség is hoz-
zájárult az 1920. augusztus 15-ei varsói győzelemhez, 
amely visztulai csodaként él a köztudatban, és amely a 
lengyel államiság megvédésének szimbólumává vált.  

Mi, magyarok, pedig soha nem felejthetjük el azt 
a segítséget, amelyet 1956-ban nyújtottak nekünk len-
gyel barátaink önkéntes véradással és segélyszállít-
mányokkal. Szczecinből több szállítmány is érkezett 
Csepelre. A kerület testvérvárosában külön bélyeget is 
nyomtattak a csepeliek tiszteletére, amelyen két össze-
fonódó kéz és a két város neve szerepel. 1956 decembe-
rében Szczecinben tüntetések robbantak ki. A haza-
áruló kommunista rezsim által üldözött és legyilkolt 
magyar szabadságharcosok iránti szolidaritásuk kife-
jezéseként és hazánk szovjet megszállása elleni tilta-
kozásként lengyel testvéreink megostromolták, fel-
gyújtották, és szétrombolták a szovjet konzulátust. 
Ezekre az eseményekre emlékeztet bennünket a cse-
peli Szent Imre téren a „Pesti srác” szobor, amelynek 
ikertestvérét 2016-ban, a lázadás 60. évfordulóján 
Szczecin egyik legszebb terén is felállítottuk. 

Szczecin mellett más lengyel testvérvárosok is 
kapcsolatban állnak Csepellel, így többek közt Kielce és 
Wołomin városa is. A lengyel és a magyar nép közös 
hősének tekintjük boldog Jerzy Popiełuszko atyát, a 
kommunista elnyomás ellen az imák és a tettek együt-
tes erejével harcoló lengyel katolikus papot. A keresz-
tény nemzeti szabadságért, az emberi méltóságért, a 
lengyel családokért küzdő és ezért a kommunisták által 
megkínzott és meggyilkolt mártír pap tragédiája elvá-
laszthatatlanul összefonódik a XX. századi Közép-Eu-
rópa kálváriájával. Érdemes ma is észben tartanunk a 
vértanú Jerzy atya üzenetét, amely egész életét átha-
totta: „A rosszat jóval győzd le! Zło dobrem zwyciężaj!” 

Tisztelt Képviselőtársaim! 2007 óta március 23-
a hivatalosan is a lengyel-magyar barátság napja. Ter-
mészetesen ahhoz, hogy egy ilyen nagy múltra vissza-
tekintő, nemzetek közötti kapcsolat működhessen a 

mindennapokban is, elengedhetetlen azoknak a ki-
emelkedő személyiségeknek és szervezeteknek a 
munkája, akik nap mint nap fáradhatatlanul tesznek 
a magyar-lengyel barátság ápolásáért, közös esemé-
nyeink megszervezéséért. Köszönöm az IPU magyar-
lengyel baráti tagozatának és különösen elnökének, 
Latorcai János képviselő úrnak a parlamenten is túl-
mutató munkáját. Engedjék meg, hogy külön kiemel-
jem és megköszönjem dr. Csúcs Lászlóné Halina asz-
szonynak, az Országgyűlés első nemzetiségi szószóló-
jának, hogy annyit tett és tesz a lengyel-magyar kap-
csolatokért, és ezúton is gratulálok kitüntetéséhez, a 
Magyar Érdemrend lovagkeresztjéhez, amelyet idén 
március 15-én vehetett át. 

Tisztelt Ház! Tavaly egyhetes ünnepségsorozatra 
készültünk Csepelen a lengyel-magyar barátság kap-
csán, amelyet azonban a koronavírus-járvány miatt 
nem tudtunk megtartani, és az életünkre és szabadsá-
gunkra törő láthatatlan közös ellenségünk masszív tá-
madása alatt idén is csak lélekben tudunk együtt ün-
nepelni. Viszont épp az elmúlt évszázadok bizonyítot-
ták, hogy semmiféle járvány, semmiféle templomgya-
lázó csőcselék és semmiféle liberálfasiszta eszmék kö-
vetői (Ungár Péter: Jajajaj!) sem tudják a magyarok 
és a lengyelek közös szabadságszeretetét, nemzetbe 
vetett hitét, keresztény gyökereit megingatni, ezért 
ugyanúgy, mint a múltban, most és a jövőben is 
együttes erővel fogjuk óvni, védeni hitünket, hazáin-
kat és családjainkat. Isten áldja a magyarok és a len-
gyelek barátságát! (Taps a kormánypárti padsorok-
ban.) 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, Németh Szilárd ál-

lamtitkár úr. Tisztelt Országgyűlés! Úgyszintén napi-
rend előtti felszólalásra jelentkezett dr. Zsigmond 
Barna Pál, a Fidesz képviselője: „Aktuális ügyeink” 
címmel. Öné a szó, képviselő úr. 

 
 (12.10) 

 
DR. ZSIGMOND BARNA PÁL (Fidesz): Köszö-

nöm szépen, elnök úr. Tisztelt Elnök Úr! Tisztelt Ház! 
Tisztelt Képviselőtársaim! Az egész világ egy láthatat-
lan, de annál veszélyesebb ellenséggel, a koronavírus-
járvánnyal áll szemben, azonban sajnálatos módon 
Brüsszel ilyenkor sem az emberek védelmével vagy a 
vakcinabeszerzések felgyorsításával, hanem politikai 
játszmáival és kitalált problémákkal foglalkozik. Ami-
kor emberéletek forognak kockán, akkor nincs helye 
politikai csatározásnak, minden lehetőséget meg kell 
ragadni, hogy az embereknek védettséget szerezzünk 
és újraindítsuk a gazdaságot.  

Brüsszel arról győzködött minket, hogy mond-
junk le az önálló vakcinabeszerzés jogáról, adjuk át 
ezt a jogot a Bizottságnak; azt mondták, hogy gyor-
sabban és jobban fog menni a beszerzés akkor, ha ezt 
rájuk bízzuk. Ma már mindenki látja, hogy kudarcot 
vallottak. Szerencsére a magyar kormány cselekedett, 
és nem hagyatkozott teljes mértékben az uniós be-
szerzésekre. Erőfeszítéseinket igazolja a magyar oltási 
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program sikere, és az elmúlt hetekben beszerzett ke-
leti vakcináknak is köszönhetően az Európai Unióban 
másodikok vagyunk az átoltottság tekintetében. Nagy 
bajban lennénk, ha a kormány nem rendelt volna ke-
leti vakcinákat.  

Miközben az orosz vakcinát, úgy tűnik, fél Euró-
pa szeretné gyártani, addig az egyik nyugati vakcina 
használatát több európai ország is felfüggesztette, pe-
dig rajta volt az Unió pecsétje. Ennyit arról, hogy nem 
érdemes a vakcinát ideológiai alapon osztályozni, 
nincs keleti vagy nyugati vakcina.  

Nem elég, hogy Brüsszel elszúrta a vakcinabeszer-
zéseket, hétről hétre derül ki, hogy a szállítmányok, 
amelyeket lekötöttek vagy megrendeltek, nem érkez-
nek meg, vagy nem a szerződött mennyiség érkezik. 

Nem stimmel valami a vakcinák szétosztásával 
sem. Az osztrák kancellár, aki öt tagállam nevében 
EU-csúcsot is kezdeményezett emiatt, arra hívta fel a 
figyelmet, hogy a megállapodás ellenére nem lakos-
ságarányosan osztják szét az uniós vakcinákat, van 
olyan ország, amelyik többet kap és van olyan, ame-
lyik kevesebbet. Ez nem megengedhető.  

Brüsszelben a bürokraták ahelyett, hogy vakcinát 
adnának az országoknak, hol útlevélszabályokkal, hol 
jogállamisági álkritériumokkal szöszmötölnek, csak-
hogy a tagállamok most vakcinát várnak Brüsszeltől, 
nem újabb bürokratikus szabályokat. És ha ez még 
mind nem lenne elég, nemcsak hogy eltitkolják a vak-
cinaszerződéseket a nyilvánosság elől, de még a nem-
zeti kormányoknak is megtiltják, hogy nyilvánosságra 
hozzák azokat.  

A vakcinabeszerzés ügyében Brüsszel kudarcot 
vallott. Sajnos azt látjuk, hogy valahányszor jön valami 
nagy, komoly kihívás, amit kezelnie kellene - utoljára, 
ugye, a migrációs válság volt ilyen 2015-ben -, Brüsszel 
nem tud felnőni a feladathoz, és cserben hagyja a tag-
államokat.  

Tisztelt Képviselőtársaim! Nem mehetünk el szó 
nélkül amellett sem, hogy mindeközben a baloldal itt-
hon folytatja oltásellenes kampányát. Gyurcsány és a 
Gyurcsány-fiúk azt hangoztatják, hogy Orbán Viktor 
a felelős a járványért. Az a Gyurcsány mondja ezt, aki 
a teljes oltásellenes baloldallal együtt végig akadá-
lyozta a védekezést. Nekik semmi sem drága, bele-
értve az emberéletet is, ha az oltásban Európában 
élen járó magyar nemzeti kormány lejáratásáról van 
szó. Uszításban, kamuzásban világelsők, de tettekben 
sehol nincsenek. Ne felejtsük: ha a baloldalon múlna, 
sokkal kevesebb vakcina lenne.  

Hol egyik, hol másik vakcina ellen hergelnek. Le-
hetetlen minden védekezést akadályozó akciójukat 
felsorolni, de legutóbb az egyik budapesti kerületi bal-
oldali polgármester küldte vissza önhatalmúlag a kí-
nai vakcinákat, veszélybe sodorva ezzel magyar em-
berek életét.  

Vadai Ágnes, a Gyurcsány-párt egyik, talán legma-
gasabb hőfokon működő gyűlöletfelelőse a székely sza-
badság napját tartotta alkalmasnak arra, hogy a jár-
ványhelyzetben ismételten belerúgjon a külhoni ma-
gyarokba. Az elmúlt hetekben a határon túli magyarok 

támogatását kritizálta, és a kárpátaljai magyaroktól fél-
tette a nyugdíjakat, egy olyan képviselő, aki megsza-
vazta, hogy elvegyék minden magyar nyugdíjastól a 
13. havi nyugdíjat. A baloldal nemcsak a járvány elleni 
védekezést akadályozza, és Magyarország ellen áská-
lódik, hanem ismét szembefordítja a magyart a ma-
gyarral.  

A baloldal továbbra is oltásellenes. Folyamatosan 
lebeszélik az embereket egyes vakcinákról, összevisz-
sza kamuznak, hergelnek, és bizonytalanságot kelte-
nek, azt a veszélyeztetett idős vagy beteg embert, aki 
miattuk nem fogadja el a felkínált oltást, életveszélybe 
sodorják. Emberek halhatnak meg Gyurcsányék ol-
tásellenes nyilatkozatai miatt.  

Tisztelt Képviselőtársaim! Tisztelt Ház! Szeren-
csére nem a baloldal vezeti az országot, a nemzeti kor-
mány pedig emberfeletti küzdelmet folytat a vírus el-
len, a beoltottsági arányt tekintve Magyarország má-
sodik az EU-ban. Köszönet mindenkinek, aki részt 
vesz a vírus elleni harcban. Külön köszönet az egész-
ségügyi dolgozóknak a hősies helytállásért.  

Vigyázzunk egymásra! Köszönöm a figyelmet. 
(Taps a kormánypártok soraiból.) 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, képviselő úr. A kor-

mány nevében az elhangzottakra Menczer Tamás ál-
lamtitkár úr fog válaszolni.  

 
MENCZER TAMÁS külgazdasági és külügymi-

nisztériumi államtitkár: Köszönöm szépen a szót. 
Tisztelt Elnök Úr! Tisztelt Ház! Tisztelt Képviselő Úr! 
Talán hadd kezdjem ott, ahol ön befejezte: a legfonto-
sabb az, hogy ma Magyarországon már 1 589 612 fő, 
és mire ezt kimondom, és mikor ez az ülés zajlik, ad-
digra már valószínűleg több honfitársunk kapta meg 
az oltást. Valóban, én is szeretnék köszönetet mon-
dani mindenkinek, aki ebben közreműködik, orvo-
soknak, ápolóknak, akik oltanak, oltanak, oltanak - ez 
most a legfontosabb. Köszönjük a megfeszített mun-
kájukat.  

Az, hogy ennyi beoltott van Magyarországon, azt 
is jelenti, hogy a második helyen állunk az Unióban a 
lakosságarányos átoltottságot nézve. Magyarorszá-
gon ez 16 százalék, tehát a magyar emberek 16 száza-
léka kapott már oltást. Az uniós átlag pedig valahol 8-
9 százalék környékén van. Tehát mi körülbelül két-
szer annyi embert tudtunk beoltani, mint az uniós át-
lag. Ezt az eredményt a keleti vakcinákkal tudtuk el-
érni. Keleti vakcinák, orosz és kínai vakcina nélkül ott 
lennénk a mélyben, elnézést kérek, ott lennénk a béka 
feneke alatt, az uniós átlagnál, ahol sokan mások 
szenvednek most.  

Szeretnék arra emlékeztetni, hogy Kínával 5 millió 
adag vakcinára kötöttünk megállapodást, ebből idáig 
1,1 millió bőven a határidő lejárta előtt már megérke-
zett Magyarországra. Oroszországgal pedig 2 millió 
adag vakcinára kötöttünk megállapodást, ebből bejött 
már 420 ezer; vasárnap, tehát tegnap 250 ezer plusz-
ban. Holnap 180 ezer jön, és a jövő héten is 250 ezer 
adag vakcinát várunk.  
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Na most, hogy mi a helyzet Brüsszellel? Azt ma 
már mindenki tudja, hogy Brüsszel elrontotta a vak-
cinabeszerzést. Ezt az Európai Bizottság elnöke és al-
elnöke is bevallotta, de úgy látszik, hogy ez az infor-
máció valami oknál fogva nem jutott le a szóvivőkig, 
mert a szóvivők most azt kezdték el játszani, hogy 
Brüsszel semmiről sem tehet. Ugyan mindenki tudja, 
bevallották, és nyilvánvaló, hogy jóformán mindent 
elrontottak a vakcinabeszerzéssel kapcsolatban, de 
most azt mondják, hogy mi ott se voltunk. Ez nincs 
így, nemcsak azért, mert bevallották, hogy nincs így, 
hanem azért sincs így, mert a többi tény is azt mutatja, 
és tudjuk jól, hogy mindent ők intéztek, információt 
is alig csepegtettek, mindent ők intéztek egy szűk kör-
ben, aztán amikor kiderül a hiba, akkor azt mondják, 
hogy ott sem voltak, ami egyébként szégyenletes.  

Ami a magyar baloldalt illeti, itt volt ma már ar-
ról szó, hogy ők meg azt mondták, hogy emberkísér-
letet hajtunk végre az orosz és kínai vakcinával kap-
csolatban. Szeretnék néhány idézetet most az orosz 
vakcinával kapcsolatban idehozni. Söder bajor mi-
niszterelnök kijelentette, hogy a Szputnyik V-t gyor-
san engedélyeztetni kellene, és már most vásárlási 
szerződést kellene kötni, mert az részben jobb a már 
engedélyezett oltóanyagoknál. A szocialista Müller 
képviselő Berlinben azt mondta, hogy tekintettel az 
oltóanyaghiányra, a Szputnyik V része lehetne az ol-
tások felgyorsításának. Ez azt mutatja, hogy valahol 
még van némileg tisztességesebb baloldal, mint miná-
lunk. Holetschek bajor egészségügyi miniszter azt 
mondta, örülne, ha Bajorországban gyártanák a Szput-
nyikot. Spahn szövetségi egészségügyi miniszter azt 
monda, hogy a Szputnyikot gyorsan be kell szerezni, 
és a minisztériuma már kapcsolatban áll az orosz fél-
lel. Csak tisztelettel kérdezem, hogy vajon az összes 
német vezető is emberkísérletet hajt végre, és az ösz-
szes európai vezető, Kurz kancellárról, az osztrákok-
ról és másokról, ahogyan ön is utalt erre, nem is be-
szélve, ők mind emberkísérletet hajtanak végre, vagy 
a magyar baloldal hazudott. A választ a jelenlévőkre 
és azokra bízom, akik bennünket figyelnek most.  

Szeretnék én is még kitérni arra, hogy van egy 
baloldali polgármester Pestszentlőrincen, Szaniszló 
Sándor nevezetű úr, bár az „úr” talán erős, sok tisztel-
nivalót nem látok benne, aki egyébként nem tett mást, 
és erre külön szeretném felhívni a figyelmet, mint 
végrehajtotta a gyurcsányista tervet. Ugyanis a gyur-
csányista polgármesterek néhány hete kiálltak, és el-
mondták, ők nem akarják, hogy elérhető legyen az 
orosz és a kínai vakcina az általuk vezetett kerületek-
ben és településeken. (Közbeszólás a kormánypárti 
padsorokból: Szégyen!) A polgármester úr ezt haj-
totta végre, elvette a lehetőséget, és el akarják venni a 
lehetőséget a magyar emberektől az oltás vonatkozá-
sában. Kérem, hogy ezt ne tegyék, mert emberéletek-
kel játszanak.  

Végezetül arra szeretnék kitérni, mert ma is volt 
ilyen utalás itt a parlamentben, szeretném a tisztelt 
baloldali képviselők figyelmét felhívni arra, hogy le-
het Oroszországot és Kínát folyamatosan szidni.  

 (12.20) 
 
Halkan jegyezném meg, hogy ezektől az orszá-

goktól most éppen életmentő vakcinát vásárolunk. És 
amikor mi életmentő vakcinát vásárolunk Oroszor-
szágtól és Kínától (Az elnök a csengő megkocogtatá-
sával jelzi az idő leteltét.), és valaki ezeket az orszá-
gokat folyamatosan szidja, akkor azt szeretném kellő 
tisztelettel kérdezni, hogy önök kiket szolgálnak. Kö-
szönöm, hogy meghallgattak. (Taps a kormánypár-
tok padsoraiból.) 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, Menczer Tamás ál-

lamtitkár úr. Tisztelt Országgyűlés! Sianos Tamás gö-
rög nemzetiségi szószóló jelentkezett napirend előtti 
felszólalásra. A címe: „A görög szabadságharc kezde-
tének 200 éves évfordulója”.  

 
SIANOS TAMÁS nemzetiségi szószóló: Αξιότιμη 

Εθνοσυνέλευση, αξιότιμε κύριε Πρόεδρε του Ουγγρικού 
Κοινοβουλίου, αξιότιμε κύριε Πρέσβη της Ελληνικής 
Δημοκρατίας, αξιότιμοι Βουλευτέςκαι Εκπρόσωποι των 
Εθνοτήτων! 

Tisztelt Országgyűlés! Tisztelt Elnök Úr! Tisztelt 
Nagykövet Úr! Tisztelt Képviselő Asszonyok és Urak! 
Tisztelt Nemzetiségi Szószólók! Március 25-én lesz 
kétszáz éve, hogy a görög nép elindította szabadság-
harcát az Oszmán Birodalom ellen. 

A görögök felkelése a XIX. század egyik legneve-
zetesebb nemzeti megmozdulása, amely több európai 
nemzet, köztük a magyar nemzet szabadságküzdel-
meire jelentős hatást gyakorolt. Konstantinápoly 
1453-as elfoglalását követően nem kevesebb, mint 30 
regionális felkelést indítottak a görögök az elnyomás 
ellen. 1821-ben kitört a forradalom, amely megren-
gette az egész Oszmán Birodalmat. A nemzetközi 
helyzet is ideális volt, nem maradtak tétlenül a diasz-
pórában élő görögök sem.  

A legnagyobb görög közösségek Bécsben, Pesten 
és Triesztben éltek. Az osztrák hatóságok gyanakvás-
sal viszonyultak a görög szabadságharchoz, hiszen 
egy görög siker a Monarchia népei számára is buzdító 
erővel hathatott. Odesszában létrejött a Filikí Etería, 
magyarul Baráti Társaság, amelynek forradalmi veze-
tője pedig 1820-ban Ipszilandi Sándor, az orosz cári 
hadsereg görög származású altábornagya volt.  

1821 februárjában Havasalföldön kezdték meg a 
felkelést, amelyet az oszmánok még elfojtottak, de a 
Peloponnészoszi-félszigeten országos jellegűvé vált 
a harc. A felkelők március 25-én esküt tettek, jelsza-
vuk a következő volt: „Szabadság vagy halál”. Követ-
ték az 1798-ban kivégzett Rigasz Fereosz költő és 
mozgalmár gondolatát: „Jobb csak egy kurta órát 
szabadon élni át, mint negyven esztendeig viselni a 
rabigát.”  

Százezer fős görög sereg nézett szembe az osz-
mán erők félmilliós hadseregével. Egész Európa meg-
ismerte a legnagyobb görög szabadságharcosok ne-
vét: Bouboulina, Diakosz, Kolokotronisz, Karaiszka-
kisz, Kanarisz, Miaulisz és még sokan mások. 
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Magyarországon is az érdeklődés középpontjába 
került a görögök hősies küzdelme. Életüket áldozták a 
görög nép felszabadításáért: Dessewffy százados, Jár-
vay György, Laszky Kristóf és sokan mások. 

1828-ban a Pórosz szigetén megtartott görög 
nemzetgyűlés Joannisz Kapodisztriaszt, az Orosz Bi-
rodalom görög származású külügyminiszterét bízta 
meg hét évre a kormányzói feladatokkal. A szabadság-
harc véglegesen 1830. január 22-én ért véget, amikor 
a nagyhatalmak Londonban elismerték a független 
görög államot, melynek államformája a királyság lett. 

Március 25-én nemcsak az újkori görög állam 
megteremtésének kezdetét ünnepeljük, de az európai 
kis népeknek reményt adó függetlenségi mozgalmat is.  

És végül itt szeretném megragadni az alkalmat, és 
köszönetet mondani Magyarország kormányának, ne-
vezetesen Soltész Miklós egyházi és nemzetiségi kap-
csolatokért felelős államtitkár úrnak, hogy 10 millió fo-
rintos támogatással segítették a Rodosz szigetén meg-
roggyant keresztény templom felújítását. Szeretném 
átnyújtani a görög sziget vezetésének hivatalos köszö-
nőlevelét. Köszönöm, hogy meghallgattak. Ευχαριστώ 
πολύ για την προσοχή σας! (Taps a kormánypártok, 
szórványos taps az ellenzéki padsorokból.) 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen Sianos Tamás görög 

nemzetiségi szószóló felszólalását. A kormány nevé-
ben Soltész Miklós államtitkár úr válaszol az elhang-
zottakra. Már előtte átveszi, gondolom, azt a szép kö-
szönetet. Öné a szó, államtitkár úr. 

 
SOLTÉSZ MIKLÓS, a Miniszterelnökség állam-

titkára: (Levelet vesz át Sianos Tamástól.) Köszönöm 
a szót, elnök úr. Tisztelt Szószóló Úr, Szószóló Hölgy 
és Urak! Az emberiség történetében vannak olyan ki-
emelkedő emberek és nemzetek, akik és amelyek év-
századokon vagy akár évezredeken át kihatnak más 
kultúrák, más nemzetek fejlődésére, alakulására. 
Ezek közé tartoznak a görög emberek, a görög nemzet 
is. A szabadságszeretetet, a demokrácia alapjainak le-
fektetését, a nyugati filozófia megteremtését, a több-
istenhit után a zsidó és később a keresztény tanítását 
továbbadását és megőrzését, a tudományok széles 
körű megjelenését, mint a politikatudomány, a mate-
matika, a történelemtudomány, a művészetekben az 
irodalom, az építészet és a szobrászat csodás alkotá-
sait akár a hellenisztikus korból, akár a bizánci kor-
ból, mind-mind a görögségnek köszönhetjük. Mind-
ezek máig kihatnak, és befolyásolják a mai emberiség 
életét, mint ahogy a sportban is az olimpiai játékok 
hagyományát a modern kori ember felélesztette, és 
azt továbbvitte. Ezeket az értékeket és történelmi kor-
szakokat sokszor fenyegette pusztítás, megszállás, év-
százados hódoltság a görög nemzet életében is. Ezek 
közül az egyik leghosszabb és főleg építészetben, mű-
vészetben és emberáldozatban a legpusztítóbb az Osz-
mán Birodalom hódítása volt.  

Konstantinápoly 1453-as eleste közel négy évszá-
zados hódoltságot jelentett. Az 1821 márciusában ki-
tört, kilenc éven át tartó szabadságharc meghozta 

gyümölcsét. Az Alexandrosz Ipszilantisz herceg veze-
tésével kirobbant szabadságharc nemcsak a görög 
nemzetet szabadította föl, hanem más balkáni vagy 
akár a magyar népre is hatott függetlenségi küzdel-
meikben. A szabadságharc zászlaja fehér színben, vö-
rös kereszttel és rajta a felirattal: „E jelben győzni 
fogsz”, Nagy Konstantin győztes zászlaját mintázta. 
Ez alatt magyarok is harcoltak, és magyarok is veszí-
tették életüket.  

1931-ben róluk a következőképpen emlékezett 
Athén akkori polgármestere: „Európa szívében virág-
zik egy szabadságszerető, nemes, életerős nemzet, 
melynek nincsen párja az egész világon: derék, büszke 
magyarok, a szabadság mesterei.” S tovább meleg sza-
vakkal emlékezett meg az önzetlen magyar hősökről, 
kik vérüket ontották a görög szabadságért. Ezen em-
lékmű most az athéni Zappeion kertet díszíti, és örök 
emléke marad az önfeláldozó, filhellén magyar testvé-
reinknek, mely nemcsak szimbólum, de a szoros kap-
csolat és a mindig önzetlen, igaz magyar barátság zá-
loga. Az áldozatok között volt többek között Des-
sewffy Károly százados, Mihályi kapitány, Laszky 
Kristóf és önkéntes csapata; magyarok tucatjai pusz-
tultak el.  

Tisztelt Országgyűlés! Mint ahogy Bizánc eleste-
kor sem segítettek, vagy csak késedelmesen, az akkori 
nagyhatalmak, úgy 1831-től, bár 32 országból, de csak 
önkéntesek álltak a szabadságharc mellé. A görög 
nemzet, a görög emberek, a görög évezredek többet 
érdemeltek volna, akkor is, ma is.  

Ránk, magyarokra, a magyar kormányra mind a 
hazai görög nemzetiségek, mind Görögország számít-
hat. A mai XXI. századi invázió, erőszakos migráció 
során is számíthatnak ránk, együttműködünk. Isten 
éltesse Görögországot, isten éltesse a görög embere-
ket! Köszönöm szépen a felszólalását. (Taps a kor-
mánypártok padsoraiból.) 

 
 (12.30) 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, Soltész Miklós ál-

lamtitkár úr. Tisztelt Országgyűlés!  
A napirend előtti felszólalások végére értünk. 

Most felkérem Móring József Attila jegyző urat, hogy 
ismertesse a további napirenden kívüli felszóla-
lókat. 

 
MÓRING JÓZSEF ATTILA jegyző: Tisztelt Or-

szággyűlés! A mai napon napirend utáni felszólalásra 
jelentkezett Steinmetz Ádám, Jobbik; Potocskáné Kő-
rösi Anita, Jobbik; Dudás Róbert, Jobbik; Z. Kárpát 
Dániel, Jobbik; Keresztes László Lóránt, LMP; Varju 
László, DK; Bősz Anett, DK; Bencsik János, független; 
Hajdu László, DK és Varga Zoltán, DK. 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, jegyző úr. Tisztelt 

Országgyűlés! Most 12 óra 30-kor elkezdjük a kérdé-
sek tárgyalását.  

Balczó Zoltán, a Jobbik képviselője, kérdést kí-
ván feltenni az emberi erőforrások miniszterének: 
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„Foglalkoznak Önök érdemben azokkal a 
COVID oltásokkal kapcsolatos problémákkal, 
amiket a Magyar Orvosi Kamara Győr-Moson-
Sopron megyei elnöke lakossági felhívásában 
tett közzé?” címmel. Balczó Zoltán képviselő urat il-
leti a szó. 

 
BALCZÓ ZOLTÁN (Jobbik): Köszönöm a szót, el-

nök úr. Tisztelt Országgyűlés! Tisztelt Államtitkár Úr! 
Az elmúlt héten több hírportálon is elérhetővé vált dr. 
Szijjártó Lászlónak, a Magyar Orvosi Kamara Győr-
Moson-Sopron megyei elnökének a Covid-oltásokról 
szóló lakossági felhívása. Szerinte a lakosság tájékozta-
tása hiányos, gyakran téves. Totális cenzúra van. A kór-
házakban dolgozók nem nyilatkozhatnak. A betegek 
elégedetlenek, mert a közmédiából azt hallják, hogy 
van elég oltóanyag, a hétvégéken is oltanak, kérdése-
ikkel forduljanak a háziorvosukhoz, és a még meg sem 
érkezett oltások miatt is őket teszik felelőssé.  

Az oltások központi elosztásánál számos zavar 
észlelhető, a háziorvosoknak megalapozott leírások 
hiányában nincsenek megbízható ismereteik az egyes 
vakcinák előnyeiről, illetve kockázatairól. Az oltást 
végző háziorvosokat nyomásgyakorlással, egyeztetés 
nélkül megállapított, megalázóan alacsony díjazással 
motiválják. Gyakran sem adminisztratív, sem más lo-
gisztikai támogatást nem kapnak.  

A felhívást végigolvasva érezhető, hogy annak 
semmilyen politikai motivációja nincsen. A célja, idé-
zem: „Kérjük, segítsék kollégáinkat ebben az egyre 
nehezedő helyzetben megértéssel, türelemmel!” Kér-
dezem államtitkár urat, foglalkoztak-e ezekkel a fel-
vetésekkel érdemben. Hadd tegyem hozzá személye-
sen, hogy magam azt képviselem, hogy ameddig az át-
oltottság egy megfelelő arányt nem ér el, addig nem 
tudjuk leküzdeni a járványt. Az egyes vakcinákról el-
fogadom a szakértők egyöntetű véleményét, mely 
mindegyiket alkalmasnak tartja a beoltásra, tegyük 
hozzá, ha egy előzetes indikáció ezt nem teszi lehetet-
lenné egy adott betegnél.  

Ezt azért mondtam el, mert a politikai paneleket 
az ön válaszában már meghallottam, amikor az előbb 
válaszolt Rig Lajosnak, ezért kérem, hogy személye-
sen nekem és érdemben válaszoljon. Köszönöm. 
(Taps az ellenzéki pártok soraiban.) 

 
ELNÖK: Köszönöm, Balczó képviselő úr. Válasz-

adásra megadom a szót Rétvári Bence államtitkár úr-
nak. 

 
DR. RÉTVÁRI BENCE, az Emberi Erőforrások 

Minisztériumának államtitkára: Köszönöm szépen a 
szót, elnök úr. Tisztelt Képviselő Úr! Tisztelt Ház! Saj-
nálatos, hogy a Jobbikban valóban olyan hangok van-
nak, tisztelt képviselő úr, akár pártja elnöke, frakcióve-
zetője részéről, akár Lukács László György szakpoliti-
kus részéről, vagy akár Nunkovics Tibor részéről - aki 
a sztálini Vörös Hadsereghez hasonlította a koronaví-
rus elleni oltást -, amelyek alkalmasak arra, hogy em-
bereket, akár a Jobbik szavazóit is elbizonytalanítsák.  

Jobb lenne, ha mindenki egyértelműen amellett 
foglalna állást, hogy minél többen regisztráljanak, és 
oltassák be magukat, mert azzal viszont teljes mérték-
ben egyetértek, amit ön mondott, hogy csak oltások-
kal lehet ezt a járványt leküzdeni, és bár elegendő lett 
volna ehhez az európai uniós közös beszerzésben Ma-
gyarországra érkező vakcinamennyiség, hogy ezt 
megtegyük, de most már szerintem mindenki számá-
ra nagyon jól látható, hogy ez nem elegendő. Nemcsak 
mi mondjuk, hanem az osztrák kancellártól a német 
kancellárig, sőt az Európai Bizottság jelenlegi és ko-
rábbi elnöke vagy alelnöke is ugyanígy nyilatkozott.  

Tisztelt Képviselő Úr! Az a célunk, hogy valóban 
folyamatosak legyenek az oltások. Az idei évben a há-
ziorvosi praxisok finanszírozása amúgy is óriási mér-
tékben emelkedik, 71,5 milliárd forinttal, de emellett 
még további 6 milliárd forintnál is magasabb összeget 
biztosít a költségvetés azért, hogy a háziorvosok szá-
mára, ha hétvégén is oltásokat végeznek, a többlet-
munkájukért többletmunkadíjat fizessünk. 80 ezer 
forintban részesülnek naponta, akkor, ha hétvégén is 
oltanak, ha pedig nem egy teljes napot dolgoznak, ha-
nem egy fél napot dolgoznak, akkor is 40 ezer forint-
ban részesülnek. Ez 6,4 milliárd forintos keret, ponto-
san azért, hogy mindenki számára ez biztosított legyen.  

Azért van a 1818-as telefonszám, hogy mindenki 
minden információt megkapjon. Ön információhi-
ányra hivatkozik, tisztelt képviselő úr. Egy külön 
„vakcinainfo.gov.hu” honlapot hoztunk létre, hogy 
minden, vakcinákkal kapcsolatos információ ott köz-
vetlenül mindenki számára elérhető legyen, akár a re-
gisztrációra jelentkező emberről van szó, akár orvo-
sokról van szó, akik a védekezésben közreműködnek. 
Naponta vannak erről sajtótájékoztatók, pontosan 
azért, hogy mindenki minden információ birtokában 
legyen. Átlátható, az interneten fönt van. Köszönöm 
szépen. (Taps a kormánypártok soraiban.)  

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, államtitkár úr. Tisz-

telt Országgyűlés! Korózs Lajos, az MSZP képviselője, 
kérdést kíván feltenni az emberi erőforrások minisz-
terének: „Miért nem oltják a szociális és gye-
rekjóléti alapszolgáltatásban dolgozókat és az 
általuk ellátott embereket is?” címmel. Korózs 
Lajos képviselő urat illeti a szó. 

 
KORÓZS LAJOS (MSZP): Köszönöm szépen a le-

hetőséget. Tisztelt Ház! Kedves Képviselőtársaim! Ál-
lamtitkár Úr! Tulajdonképpen a kérdés a címben el is 
hangzott, hogy miért nem oltják azokat a szociális 
ágazatban dolgozó embereket, akik éjt nappallá téve 
segédkeznek a bajba jutott embertársaikon, különö-
sen így a Covid-járvány idején.  

Meg kell említsem, hogy milyen kemény mun-
kát végeznek akár a házi segítségnyújtásban dolgo-
zók, a falugondnokok, de még a szociális étkeztetés-
ben tevékenykedők is. Éppen ezért magam is tájéko-
zódva, azt az információt kaptam a szociális ágazat-
ban dolgozóktól, hogy kizárólag a bentlakásos idős-
otthonokban tevékenykedők kaptak szervezetszerű 
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oltást, és gyakorlatilag mindenki kimaradt, aki ezen-
felül még számításba jöhetett.  

Mintegy 82 ezer ember dolgozik jelenleg a szociá-
lis ágazatban. A legnagyobb probléma éppen az átme-
neti elhelyezést nyújtó intézményekben van. Gondol-
junk csak bele abba, hogy azok az emberek, akik bajba 
jutottak, akár egy családon belüli erőszak kapcsán, 
akár egy természeti katasztrófa kapcsán, és átmeneti 
elhelyezést kaptak, a családjukat így tudják biztonság-
ban, nekik nincs más jövedelmük, muszáj menni dol-
gozniuk. És mindennap el kell járni egy átmeneti ott-
honból, következésképpen nagyon sok emberrel talál-
koznak a munkahelyükön, majd a munka végeztével 
vissza is térnek az átmeneti elhelyezést nyújtó intéz-
ménybe.  

Éppen ezért kérdezem államtitkár úrtól, hogy ter-
vezi-e a kormány, hogy ezen a területen szervezett ol-
tásra kerüljön sor a szociális ágazatban dolgozó min-
den egyes szakember számára. Nemcsak az egészség-
ügyben, hanem a szociális ágazatban is szükség van 
erre a védőoltásra. Várom megtisztelő válaszát. (Taps 
az ellenzéki pártok soraiban.) 

 
ELNÖK: Köszönöm, Korózs Lajos képviselő úr. 

Válaszadásra megadom a szót Rétvári Bence állam-
titkár úrnak.  

 
DR. RÉTVÁRI BENCE, az Emberi Erőforrások 

Minisztériumának államtitkára: Köszönöm szépen a 
szót, elnök úr. Tisztelt Képviselő Úr! Tisztelt Ház! Eb-
ből a felszólalásából is kimaradt az, hogy elnézést kért 
volna saját kamuvideója miatt, kamustatisztikái mi-
att, hogy valótlanságokat mondott a járványkezelés 
alatt, és talán az a leghírhedtebb, amikor egy álmen-
tőssel készített videót, amelyben pontosan az egész-
ségügyi dolgozókat vádolta meg ön, tisztelt képviselő 
úr. (Korózs Lajos: Minden szám engem igazolt!) És a 
mai napig is fenntartja, ezek szerint nem akar elnézést 
kérni, hanem azt mondja még most is, hogy Németh 
Athina minden szava önt igazolja, tisztelt képviselő 
úr, aki még a bemutatkozásánál sem állított valósá-
got, nemhogy arról, amit utána tartalmilag mondott, 
és ön még idén március végén is ugyanúgy tartja a ka-
muvideóját, tisztelt képviselő úr. Ez felháborító, hogy 
még ezért sem tud elnézést kérni, ami teljesen nyil-
vánvaló valótlanság, és mentősöket, kórházi dolgozó-
kat vádolt meg, tisztelt képviselő úr.  

Ön arról beszélt, hogy legyen a védekezés erősebb, 
de amikor itt pár héttel ezelőtt arról szavaztunk, hogy 
a veszélyhelyzetet meghosszabbítják-e, akkor önök 
erre nemmel szavaztak, tisztelt képviselő úr. Mindany-
nyian azt szeretnénk, hogy minél hatékonyabb legyen 
a védekezés, de ehhez a kormánynak szüksége van 
arra, hogy tudjon lépéseket tenni, intézkedni, és ön ezt 
nem szavazta meg. Ebben azt sem szavazta meg, hogy 
például a szociális és gyermekvédelmi ellátásokat meg-
hosszabbítsák, mint ahogy a hitelmoratóriumot sem, 
tisztelt képviselő úr. Az önök soraiban ülnek olyan po-
litikusok, akik a kínai vakcinák ellen folyamatosan 
kampányolnak, petíciót indítanak. Ha önökön múlt 

volna, messze nem lenne már másfél millió ember be-
oltva Magyarországon.  

 
 (12.40) 

 
A szociális dolgozók között és a szociális szférá-

ban ellátottak között azokkal indult el az oltás, akik 
bentlakásos intézményben laknak. Azt hiszem, min-
denki számára evidens, hogy akik egy közösségben, 
zártan, idősként, betegként vannak együtt, azoknál a 
legnagyobb a koronavírus terjedésének a kockázata. 
Így már 171 ezer oltást adtak be a gondozottaknak és 
az ottani munkatársaknak, akik bentlakásos intéz-
ményben dolgoznak, és több mint 73 ezer fő pedig 
már a második oltását is megkapta, tisztelt képviselő 
úr, miközben önök továbbra is azon agitálnak, hogy 
emberek ne adassanak be maguknak oltásokat, és 
utána, mint Szaniszló polgármester úr, erre még 
büszkék is, hogy lebeszéltek erről embereket. Köszö-
nöm szépen. (Korózs Lajos: Ez is hazugság!) 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, államtitkár úr. Tisz-

telt Országgyűlés! Varga Zoltán, a DK képviselője, 
kérdést kíván feltenni a miniszterelnök úrnak: „Mi-
ért hazudoznak ennyire nyilvánvalóan? I.” 
címmel.  

 
VARGA ZOLTÁN (DK): Köszönöm szépen. Tisz-

telt Ház! Szemmel látható, hogy államtitkár úr azt a 
háládatlan feladatot kapta szerepül, hogy a kínai vak-
cina reklámarca legyen. Valójában nem egy hálás fel-
adat. Az ég szerelmére kérem, hogy legalább most az 
egyszer ugorjon le már a demagóg és ostobácska trek-
jükről, ne hazudozzon továbbra, mert nem vagyunk 
oltásellenesek. Ha azok lennénk, akkor most elége-
detten dőlhetnénk hátra, és figyelhetnénk azt a határ-
talan bénaságot, amit önök produkálnak már hosszú-
hosszú hetek, hónapok óta, azt, hogy még egy hét végi 
tömeges oltást sem tudnak megszervezni. De nem ezt 
tesszük, hanem mélységesen fel vagyunk háborodva 
önök miatt, merthogy nem halad az oltás, 70 éves, 
idős, krónikus betegek még mindig várnak az oltásra, 
ahelyett, hogy megkapták volna. 

De térjünk a kérdésre! Orbán Viktor február 12-
én azt mondta a propagandaadóban, a Kossuth rádió-
ban, és most szó szerint idézném: „Ha néhány száz 
vakcina leesik egy teherautóról, ott kell lennie egy 
magyar portyázónak, aki azt elkapja.” Ehhez képest az 
igazság az, hogy önök 1 millió 700 ezer vakcináról 
mondtak le Brüsszelben, pedig lakosságarányosan ez 
Magyarországnak járt volna. Ezeket a vakcinákat pe-
dig most a németek, a franciák és a dánok fogják meg-
kapni a magyarok helyett. 

Kérdezem én, és erre a kérdésre válaszoljon, le-
gyen szíves, és még egyszer, ne a kínai vakcinák rek-
lámarca legyen, hogy miért hazudoznak ennyire nyil-
vánvalóan, miért nem rendelték meg magyaroknak a 
biztonságos, Európában bevizsgált vakcinákat. Miért 
büntetik ezzel a magyarokat? Várom demagóg vála-
szát. Köszönöm. (Korózs Lajos felnevet.) 
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ELNÖK: Köszönöm szépen, képviselő úr. (Tállai 
András: Amilyen a mosdó, olyan a törölköző.) A kér-
désre a miniszterelnök úr megbízásából a téma sze-
rint feladat- és hatáskörrel rendelkező Kásler Miklós-
nak, az emberi erőforrások miniszterének kérésére 
Rétvári Bence államtitkár úr fog válaszolni. 

 
DR. RÉTVÁRI BENCE, az Emberi Erőforrások 

Minisztériumának államtitkára: Köszönöm szépen a 
szót, elnök úr. Tisztelt Képviselő Úr! Tisztelt Ház! De-
magógiában önökkel versenyre kelni szerintem lehe-
tetlen küldetés mindenki számára, de végighallgat-
tuk, amint világítóan vörös nyakkendőjében a kínai 
vakcinák ellen kampányolt itt is, tisztelt képviselő úr. 
12 év és egy hónappal ezelőtt bukott meg az ön rajon-
gásig imádott miniszterelnöke, Gyurcsány Ferenc 
(Varga Zoltán: Nem vagyunk oltásellenesek.), és úgy 
látszik, hogy semmi nem drága önöknek ahhoz, hogy 
újra Gyurcsány Ferencet kormányzati pozícióban lás-
sák, ezért bármire képesek. Miért mondjuk, hogy önök 
oltásellenesek? Azért, tisztelt képviselő úr, mert aki úgy 
beszél, mint egy oltásellenes, úgy cselekszik, mint egy 
oltásellenes, és úgy szavaz, mint egy oltásellenes, arra 
mi hajlamosak vagyunk azt mondani, hogy oltáselle-
nes. (Varga Zoltán: Nem vagyunk oltásellenesek.) 

Önök mit tettek itt a parlamentben? Országgyű-
lési határozati javaslatot nyújtottak be, hogy kínai 
vakcinával ne lehessen oltani, be akarták tiltani a kí-
nai vakcinát, és ön most is erre rábólint. (Varga Zol-
tán bólogat.) Önök petíciót indítottak, hogy Magyar-
országon se kínai, se orosz vakcinával ne lehessen ol-
tani, márpedig a mai napig több ember beoltásához 
szükséges vakcina érkezett az EU-n kívüli beszerzé-
sekből, mint a közös EU-s beszerzésekből. (Varga 
Zoltán: Ez nem igaz!) Az önök polgármesterei arra 
agitálják a saját településükön lakókat, hogy ne adas-
sák be maguknak sem a kínai, sem az orosz vakcinát, 
ami most már, ahogyan említettem, a vakcinák több-
sége. Tehát a több mint 50 százalék elutasítására agi-
tálják a saját településeiken lakókat, és van egy szak-
politikusuk, aki orvosként azt mondja, hogy a vírus és 
a betegség még jobb is, mint egyes oltástípusok. 
(Varga Zoltán közbeszól.) Ki az, aki orvosként és nem 
politikusként ilyet mondana, miközben minden orvos 
azt mondja, hogy a legjobb oltás a beadott oltás, tisz-
telt képviselő úr?  

Magyarországon több mint másfél millió embert 
oltottak be, több mint 16 százalékát a lakosságnak 
(Varga Zoltán: Hányan lettek betegek?), míg az 
uniós arány 8,8 százalék. Önök folyamatosan azt a 
megtévesztő retorikát folytatják, mintha az Unió ka-
rácsonyra ígért vakcinájával (Varga Zoltán: Hányan 
lettek betegek?) húsvétkor lehetne oltani. Önök kará-
csonyig kivárnának, emberek százezreit nem oltanák 
be csakis politikai okokból, de tudjuk, hogy önöknek 
ez a stratégiája, a saját stratégiájuk, ezt el is árulta (Az 
elnök a csengő megkocogtatásával jelzi az időkeret 
leteltét.), önök a járvány elhúzására játszanak, tisztelt 
képviselő úr. Köszönöm szépen. (Taps a kormány-
pártok soraiból.) 

ELNÖK: Köszönöm szépen, Rétvári Bence állam-
titkár úr. Tisztelt Országgyűlés! Keresztes László Ló-
ránt, az LMP képviselője, frakcióvezető úr kérdést kí-
ván feltenni a Miniszterelnökséget vezető miniszter 
úrnak: „Miért nem fejezi be a kormány ezt a 
gyalázatos és káros megszorító politikát, ami-
vel a magyar embereknek okoznak súlyos ká-
rokat, és miért nem tekintik végre partnernek 
a városokat?” címmel. Keresztes László Lóránt 
frakcióvezető urat illeti a szó. 

 
DR. KERESZTES LÁSZLÓ LÓRÁNT (LMP): Kö-

szönöm a szót, tisztelt elnök úr. A kérdés lényege gya-
korlatilag a címben benne van, de rendkívül súlyos és 
rendkívül felelőtlen károkat okoz, és nagyon felelőt-
len az a megszorító politika, amit az önkormányzatok 
ellen folytatnak, és felelőtlen az az időhúzás is, amit 
most érdemi tárgyalási kompenzációról folyó érdemi 
tárgyalás helyett látunk. De azt kéne megértenie a 
kormánynak, tisztelt államtitkár úr, hogy nem az el-
lenzéki polgármestereket, nem az ellenzéki városve-
zetőket büntetik, hanem az embereket, azzal, ha a 
megszorító politikájukkal nem jutnak hozzá a legfon-
tosabb közszolgáltatásokhoz, mint az ivóvíz-szolgál-
tatás vagy éppen a tömegközlekedés. A tömegközleke-
dés esetén, ha nem sikerül a megfelelő járatsűrűséget 
biztosítani, annak konkrétan negatív hatása lehet a 
járvány terjedésére, ezért is rendkívül felelőtlen, hogy 
ilyen forrásokat, olyan forrásokat vonnak el az önkor-
mányzatoktól, a vidéki városoktól, amelyek alapve-
tően szükségesek a közösségi közlekedés és minden 
más fontos közszolgáltatás fenntartásához. 

Én nagyon világos válaszokat szeretnék kapni, 
tisztelt államtitkár úr. Ön is tudja pontosan, hogy 
most kell az önkormányzatoknak a költségvetésüket 
megtervezni, és nem lehet felelősen, sőt a jogszabály 
szerint nem is lehet egy költségvetést úgy megter-
vezni, hogy nem teljesen világos, hogy bevételi oldal-
ról mire számíthatnak. Most mi történik jelenleg a na-
gyobb vidéki városok esetében? Az önkormányzati 
szövetségek teljes kompenzációt kértek az elvonások 
miatt, ezt megkapják-e, és pontosan mikor számíthat-
nak az önkormányzatok erre a teljes kompenzációra? 

És még egy gondolatot engedjen meg, államtitkár 
úr, itt a napirend előtti vita nyomán. Az LMP frakciója 
mindig következetes volt abban, hogy felhívtuk a fi-
gyelmet az oltás fontosságára, és mi mindig azt az ál-
láspontot képviseltük, hogy minden oltás jobb, mint a 
betegség. Ezért teljesen méltatlannak tartom azt, ál-
lamtitkár úr, hogy amikor én a gyalázatos, titkosított 
Budapest-Belgrád vasútvonal projektjéről kérdezem, 
ami Mészáros Lőrincnek, ön pontosan tudja, hogy a cé-
gének 300 milliárdot hoz, akkor azt összekeveri egy 
ilyen, az ellenzéket gyalázó, oltással összefüggésbe hoz-
ható propagandaszöveggel. Én azt gondolom, hogy ez 
méltatlan, államtitkár úr, úgyhogy nagyon bízom 
benne, hogy az önkormányzatokat érintő kérdésekre 
nem egy imént hallható propagandaszöveggel válaszol, 
hanem végre ad választ azoknak a városvezetőknek, 
akik szeretnének törvényesen és felelősségteljesen egy 
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költségvetést összeállítani. Köszönöm szépen. (Taps az 
ellenzéki padsorokból.)  

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, Keresztes László Ló-

ránt frakcióvezető úr. Az elhangzottakra, illetve a kér-
désre Orbán Balázs államtitkár úr fog válaszolni. 

 
DR. ORBÁN BALÁZS, a Miniszterelnökség állam-

titkára: Köszönöm a szót. Tisztelt Elnök Úr! Tisztelt 
Ház! Tisztelt Frakcióvezető Úr! Engedje meg, ha már 
eltért az eredeti szövegtől, akkor én is hadd reagáljak 
erre a megjegyzésre. Nem az a probléma, hogy ön vala-
milyen beruházást kritizál, hanem az a probléma, hogy 
kifejezetten külkapcsolati döntéseket, külpolitikai dön-
téseket kifogásolnak szerintem indokolatlan módon, 
aminek most komoly következményei lennének. Több 
százezer magyar ember nem kapta volna meg az oltást, 
ha a keleti kapcsolatépítés nem tart ott, ahol tart, és 
önök mindent elkövettek az elmúlt években, hogy ne 
tartson ott. Ez a probléma. A tetteknek és a kimondott 
szavaknak különösen itt, az ország Házában következ-
ményei vannak, és önnek kellene a legjobban tudnia, 
hogy a politikában minden mindennel összefügg. Te-
hát nem lehet ezeket a dolgokat így szétválasztani.  

Ugyanígy ez a helyzet az önkormányzatok esetében 
is. Az önkormányzatok helyzete és finanszírozása stabil 
Magyarországon. Sokkal jobb helyzetben vannak az ön-
kormányzatok, mint a 2010-et megelőző és az azt követő 
időszakban is, folyamatosan növekszik a rendelkezésre 
álló forrás mennyisége - ez volt a helyzet a koronavírus-
járvány előtt -, és folyamatosan fejlődnek ezek a telepü-
lések. Természetesen a koronavírus-járvány elleni véde-
kezésből mindenkinek ki kell vennie a részét, ez alól az 
önkormányzatok sem tudják kihúzni magukat, legyenek 
akár kormánypártiak, legyenek akár ellenzékiek. Ennek 
egy markáns eleme például az iparűzésiadó-bevételnek 
a vállalkozásoknál hagyása. Szerintem kulcsfontosságú, 
hogy se az önkormányzatok, se a kormány ilyen nehéz 
helyzetben ne sanyargassa az embereket és a vállalkozá-
sokat, hanem segítsen nekik.  

 
 (12.50) 

 
A kormány nem von el semmilyen forrást ezzel 

kapcsolatban, hanem odaadja az embereknek, hogy a 
vírus elleni védekezés gazdasági összefüggéseiben ők 
se rosszabb helyzetbe, hanem jobb helyzetbe kerüljenek. 
Azt gondoljuk, hogy ezeket a lépéseket támogatni kell.  

Zajlik egyébként a konzultáció, kinevezett mi-
niszteri biztosa van a Budapesten kívüli nagytelepülé-
sek esetében is a konzultációnak és az egyedi városok, 
nagyvárosok közötti megbeszélések koordinálásának.  

Azt javaslom, hogy kövesse nyomon a képviselő 
úrnak is - egyébként, aki az Országgyűlésnek is a tag-
ja - a munkáját. Köszönöm a türelmet. (Taps a kor-
mánypártok padsoraiból.)  

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, Orbán Balázs állam-

titkár úr. Tisztelt Országgyűlés! Tordai Bence, a Pár-
beszéd képviselője, jegyző úr kérdést kíván feltenni a 

pénzügyminiszter úrnak: „Miért akadályozza a Fi-
desz-kormány az óriás multicégek megadóz-
tatását?” címmel. Tordai Bence képviselő urat illeti 
a szó. 

 
TORDAI BENCE (Párbeszéd): Köszönöm a szót, 

elnök úr. Államtitkár Úr! Jó hír érkezett Magyaror-
szág és az Európai Unió számára. Az EU versenyké-
pességi tanácsa döntött a multinacionális cégek úgy-
nevezett nyilvános országonkénti jelentéstételi köte-
lezettségének bevezetéséről. Ezzel bezárult az adóel-
kerülő vállalkozások egyik kiskapuja. 

Elképesztő pénzek tűntek el eddig a közös kasz-
szából, az Unió tagállamai összesen 46 milliárd eurót, 
Magyarország 80 milliárd forintot vesztett el így 
évente. Mégis a Fidesz-kormány, az ön kormánya a 
javaslat ellen szavazott, azaz önök szerint csak az egy-
szerű embereknek kell befizetniük az adókat, az óri-
áscégek adóelkerülése rendben van.  

Nincs ebben semmi meglepő, hiszen Magyaror-
szágot az Orbán-kormány adóparadicsommá tette a 
legnagyobb cégek számára, akik kevesebb mint 1 szá-
zalék társasági adót fizetnek, de ennek az ára adópo-
kol az egyszerű embereknek: miénk a világrekord 27 
százalékos áfa. De a rabszolgatörvényeket is az óriás-
cégek kiszolgálására hozta a Fidesz. 

Ami vereség Orbán Viktornak, az ugyanakkor 
győzelem Magyarországnak, hiszen évente 80 milli-
árd forinttal több pénzre számíthat ezek után a költ-
ségvetés. Ennek most nagy hasznát venné az egész-
ségügyi, a szociális ellátórendszer, sokkal többet kéne 
költeni bértámogatásra, a mikro- és kisvállalkozások 
bevételpótlására, álláskeresési járadékra, sőt ugyan-
így be kéne vezetni a válságkezelő alapjövedelmet is.  

Államtitkár úr, kérem, adjon számot a nagyválla-
lati adóelkerülést támogató szavazatuk indokairól, és 
kérem, arra is válaszoljon, hogy az így várható plusz-
bevételt is eldubajozzák, vagy a fent megjelölt célokra 
fordítják. Köszönöm.  

 
ELNÖK: Köszönöm, Tordai Bence jegyző úr, kép-

viselő úr. Válaszadásra megadom a szót Tállai András 
államtitkár úrnak.  

 
TÁLLAI ANDRÁS pénzügyminisztériumi állam-

titkár: Köszönöm szépen a szót, elnök úr. Tisztelt 
Képviselő Úr! Először is le kell szögeznem, hogy az ön 
állítása nem fedi a valóságot, ugyanis a magyar kor-
mány, Magyarország mindig is a multinacionális vál-
lalatok adóelkerülésének visszaszorításáért küzdött. 
Ennek bizonyítéka az, hogy az OECD adóalap-csök-
kentő és nyereség eltitkolása elleni projektjét, az úgy-
nevezett BEPS-projektet is támogatta, és támogatja a 
mai napig. Valamint az Európai Unió adóelkerülésről 
szóló irányelvét és az abból adódó törvényalkotási fel-
adatokat is messzemenően támogatta, és a hazai sza-
bályozásba beillesztette. 

Ezen túl 60 ország adóhatóságával van együtt-
működés, megállapodás az információcserével kap-
csolatosan. Alapvetően Magyarország az adóelkerülés 
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ellen küzd az Európai Unióban és természetesen a sa-
ját országon belüli szabályozásában is. 

Az ön által említett javaslatról a következőket tu-
dom elmondani: először is, négy éve folyik erről a vita. 
Ennek a tartalmával a magyar kormány egyetért, 
ahogy azt György László államtitkár jelezte is ezen a 
tanácsülésen.  

Azonban meg kell mondani, hogy a jogalappal 
problémája van Magyarországnak, és Magyarorszá-
gon kívül még körülbelül tíz országnak. Ugyanis nem 
számviteli kérdésekben kell az adóügyi kérdéseket 
rendezni, ez az álláspontunk és nem csak a miénk. 
Ahogy mondtam, több ország is - Ciprus, Írország, 
Svédország, Horvátország, Csehország, Luxemburg, 
Málta - például ugyanezt mondja, mint Magyaror-
szág, amelynek, hangsúlyozom, a lényege, hogy a jog-
alapot vitatjuk, amit egyébként az Európai Bizottság 
Tanácsának jogi szolgálata is megerősített, hogy nem 
a számviteli kérdések között kell ezt megvitatni, ha-
nem az adóügyi kérdések között.  

Az a különbség a kettő között, hogy az adóügyi 
kérdésekben egyhangú döntés kell hogy szülessen, 
míg a számviteli kérdésekben nem. Az Európai Unió 
egyértelműen a jogszabályok kijátszására törekedett 
ezzel a javaslattal. Önnek nincs abszolút igaza. (Taps 
a kormánypártok padsoraiból.)  

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, államtitkár úr. Tisz-

telt Országgyűlés! Kállai Mária, a Fidesz képviselő 
asszonya, kérdést kíván feltenni az innovációért és 
technológiáért felelős miniszter úrnak: „Hol tart a 
szolnoki Csáklya úti Tisza-híd és a hozzá csat-
lakozó, Szandaszőlőst elkerülő út előkészítési 
folyamata?” címmel. Öné a szó, képviselő asszony.  

 
DR. KÁLLAI MÁRIA (Fidesz): Köszönöm szépen 

a szót. Tisztelt Elnök Úr! Tisztelt Miniszterhelyettes 
Úr! Tisztelt Ház! Szolnok városa régóta küzd azzal a 
problémával, ami egyrészt örvendetes, hiszen a jár-
műforgalom jelentősen megnőtt, ugyanakkor nagyon 
komoly gondot okoz Szolnok belvárosában is, illetve 
Szolnok környékén. Ezért fordultunk Szalai Ferenc-
cel, a város polgármesterével a kormányzathoz egy új 
belvárosi Tisza-híd építésének javaslatával, amely Ti-
sza-híd nemcsak a város hídja lehetne, hanem délről 
a Rákóczifalva, Rákócziújfalu térségéből jövő forgal-
mat is elvezetné, és ha sorba kellene szedni a széles tár-
sadalmi igényeken alapuló fejlesztéseket, akkor meg-
győzően mondhatom azt, hogy Szolnok lakói számára 
a közlekedésfejlesztést illetően ez a legfontosabb.  

Éppen ezért örvendetes az, hogy 2019-ben a kor-
mány az úgynevezett útprogram megvalósításáról ho-
zott határozatában kijelölte az irányt, lehetőséget te-
remtett arra, hogy Szolnokon a Csáklya úti Tisza-híd 
és a hozzá kapcsolódó, Szandaszőlőst elkerülő út-
rendszer tervezése megkezdődjön, a kormány bizto-
sítja a tervezésre való forrásokat - ezt ezúton is tiszte-
lettel, megbecsüléssel köszönöm -, majdan a kivitele-
zés a jelenlegi becslések szerint legalább 30 milliárd 
forintba fog kerülni.  

A tervezés folyamatában tudomásom szerint az 
ITM elkészítteti a tanulmánytervet, a környezeti ha-
tástanulmányt, beszerzi a környezetvédelmi enge-
délyt - beszerezteti, bocsánat -, továbbá elkészítteti az 
engedélyes terveket, és az építési engedélyekig el tu-
dunk jutni. 

A Tisza-híd megépítése jelentősen meghatározó 
Szolnoknak, Szolnok térségének forgalmában, nyilván 
maga a közlekedés hat a gazdaságra, hat az életminő-
ségre, hat a lakhatásra, tulajdonképpen túlzás nélkül 
mondhatom azt, hogy Szolnok, Szolnok környéke, de a 
keleti országrész szempontjából is döntő lehet.  

Ezért tisztelettel kérdezem, miniszterhelyettes 
úr: hol tart jelen pillanatban a szolnoki Csáklya úti Ti-
sza-híd és a hozzá kapcsolódó, Szandaszőlőst elkerülő 
úthálózat előkészítési munkája? Köszönöm szépen. 
(Taps a kormánypártok padsoraiból.)  

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, Kállai Mária képvi-

selő asszony. Válaszadásra megadom a szót Schanda 
Tamás államtitkár úrnak.  

 
SCHANDA TAMÁS JÁNOS innovációs és tech-

nológiai minisztériumi államtitkár: Köszönöm a szót. 
Tisztelt Elnök Úr! Tisztelt Országgyűlés! Tisztelt Kép-
viselő Asszony! A kormány stratégiai céljai közé tar-
tozik a közúti infrastruktúrának a fejlesztése és a köz-
lekedés színvonalának folyamatos javítása. 

Talán ön által is ismert, kiemelt törekvésünk, 
hogy a megyei jogú városok kétszer kétsávos gyorsfor-
galmi úton legyenek elérhetőek, az ország bármely te-
lepüléséről 30 percen belül elérhető legyen egy négy-
sávos útszakasz, valamint, hogy a helyi életminőség 
javítása érdekében megépüljenek a települések belte-
rületét tehermentesítő utak.  

Tisztelt Képviselő Asszony! A 2016-ban elfoga-
dott, mintegy 3200 milliárd forint keretösszegű út-
program csaknem ezer kilométer új és fejlesztett út-
szakasz megvalósulását teszi lehetővé 2024-ig, és itt 
szeretném kiemelni, hogy ennek az összegnek a fele 
tisztán hazai forrás. Tehát a magyar emberek teljesít-
ményének is köszönhetően tudjuk ezeket a fejleszté-
seket megvalósítani. 

Ennek a programnak a keretében nyílt lehetőség 
a Szolnok, Csáklya utcai tehermentesítő út, az új Ti-
sza-híd előkészítésére. 2020 végén a kormány pedig 
egy újabb közútfejlesztési programról döntött, amely-
nek a keretében több mint 70 közútfejlesztési projekt 
előkészítése történik meg 2021 és 2026 között. Ez biz-
tosít forrást a tehermentesítő út és az új Tisza-híd ki-
viteli terveinek elkészítésére.  

Tisztelt Képviselő Asszony! Ezzel egy újabb fá-
zisba lépett többek között egy 8 kilométeres, kétszer 
egysávos, a szandaszőlősi városrészt elkerülő út, vala-
mint a 200 méter hosszú Tisza-híd és egy 650 méter 
hosszú ártéri híd megépítését is magában foglaló fej-
lesztés.  

Örömmel tájékoztatom, hogy a tervezővel meg-
kötötték a szerződést a megvalósíthatósági tanul-
mány, a környezeti hatástanulmány, majd pedig az 
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engedélyezési és kiviteli terveknek az elkészítésére. 
Köszönöm megtisztelő figyelmét. (Taps a kormány-
pártok padsoraiból.)  

 
 (13.00) 

 
ELNÖK: (Nem működik a mikrofon.) Köszönöm 

szépen, Schanda Tamás államtitkár úr… Kihangosí-
tom magamat. (Derültség.) Tehát köszönöm szépen, 
Schanda Tamás államtitkár úr. 

Tisztelt Országgyűlés! Bana Tibor, független kép-
viselő úr, kérdést kíván feltenni az emberi erőforrások 
miniszterének: „Miért tesz különbséget ember-
életek között a kormány?” címmel. Öné a szó, 
képviselő úr.  

 
BANA TIBOR (független): Köszönöm a szót, elnök 

úr. Tisztelt Államtitkár Úr! Itt az ideje, hogy abbahagy-
ják az oltások beadása körüli félremagyarázásokat, az 
ellenzéki városok, köztük Szombathely büntetését és 
diszkriminációját, és felhagyjanak azzal a kommuniká-
ciójukkal, miszerint az ellenzék oltásellenes. 

Mint bizonyára tudja, jómagam is többször kiáll-
tam az oltások fontossága mellett, minden vakcina 
mellett, és ezt tette Nemény András polgármester úr 
is akkor, amikor segítséget igyekezett nyújtani az ol-
tások beadásának megszervezésében. Mi volt az önök 
válasza erre? A korábban éppen György István ál-
lamtitkár úr által kért segítség elhárítása, mellébe-
szélés és az oltások beadásának politikai kérdéssé si-
lányítása. 

Tisztelt Államtitkár Úr! Ha végre az egészségügyi 
dolgozókra, például azokra a szombathelyi háziorvo-
sokra hallgatnának, akik nyílt levélben kérték az új 
szombathelyi oltópontok létrehozását, amit át is nyúj-
tok majd önnek, talán reálisabb képet kapnának a 
vakcinák beadása körüli problémákról. Ám nem ezt 
teszik, hanem emberek egészségét és életét veszélyez-
tetik. Páros háziorvosi rendelőknél ugyanis óhatatla-
nul találkoznak egymással egészséges és beteg embe-
rek, ami a fertőzés melegágya. Szombathely városa se-
gítő kezet kíván nyújtani ebben a nehéz helyzetben, de 
önök erre támadással válaszoltak. 

Kérdezem államtitkár urat: miben más a fideszes 
szekszárdi városvezetés segítsége, mint az ellenzéki 
vezetésű szombathelyié? Mennyivel ér kevesebbet egy 
szombathelyi polgár, mint egy szekszárdi? Fejezzék 
be a politikai alapú diszkriminációjukat, fogadjanak 
el minden segítséget az oltások beadásánál! Ön sze-
rint elfogadható az, hogy a Vas Megyei Kormányhiva-
tal vezetője, a védelmi bizottság elnöke, Harangozó 
Bertalan veszélyhelyzet idején egyoldalúan megsza-
kította a kapcsolatot a megyeszékhely polgármeste-
rével?  

Tudja, tisztelt államtitkár úr, nincsen fideszes 
élet, és nincsen ellenzéki élet. Emberélet van, amit 
meg kell mentenünk a lehető legszélesebb összefogás-
sal, ezért még egyszer kérem: fogadjanak el minden 
segítséget, ami elősegíti a járvány mielőbbi megféke-
zését. Várom érdemi válaszát.  

ELNÖK: Köszönöm szépen, Bana Tibor képvi-
selő úr. A kérdésre a miniszterelnök úr megbízásából 
a téma szerint feladat- és hatáskörrel rendelkező Gu-
lyás Gergely, Miniszterelnökséget vezető miniszter 
kérésére Orbán Balázs államtitkár úr fog válaszolni. 
Öné a szó, államtitkár úr.  

 
DR. ORBÁN BALÁZS, a Miniszterelnökség ál-

lamtitkára: Köszönöm a szót. Tisztelt Elnök Úr! Tisz-
telt Ház! Tisztelt Képviselő Úr! Nagy örömmel hallot-
tam azt a megnyilatkozását, hogy ön szerint minden, 
Magyarországon elérhető oltóanyag biztonságos, és 
minden oltás jobb, mint a betegség, és minden oltás-
ból az a legjobb, amit már beadtak az embereknek. 

A probléma azzal van, hogy az a politikai csopor-
tosulás, ahova ön tartozik - engedje meg, hogy egy 
ilyen általános kifejezést használjak, majd a részletek 
leírását önökre bízom -, nem így gondolkodik. Azt 
szeretném kérni tehát, hogy vesse be akkor azon az ol-
dalon minden képviselői tekintélyét, és vegye rá őket, 
például a parlamenti patkó azon oldalán ülőket, hogy 
ők változtassák a véleményüket, mert én egyetértek 
önnel, és azt gondolom, hogy ezen kellene közösen 
dolgoznunk. 

A probléma pedig ott áll, hogy ha a reális helyzet-
értékelés talajára helyezkedünk, jelen pillanatban 
nem oltópontból van kevés, hanem sajnálatos módon 
még a plusz keleti beszerzések ellenére is, vakcinából. 
Oltópontokból jól el vagyunk látva. Jelenleg közel 
hatezer működik, 6752 oltópont van háziorvosoknál 
és kórházakban is kijelölve. Szombathelyen ez több 
mint negyven oltópontot jelent, állami és háziorvosi 
együtt. Folyamatosan zajlik ott is a regisztráltak oltása 
AstraZenecával, Pfizer és Szputnyik oltóanyaggal. 

A Vas Megyei Kormányhivatal, amely részt vesz 
ebben a feladatban, koordinálja a vakcinák elosztását, 
kapcsolatban van a háziorvosokkal, és kifejezetten le-
vélben kérte a települési önkormányzatokat - így 
Szombathely önkormányzatát is -, hogy a háziorvosok 
adminisztrációs terheinek enyhítése érdekében bizto-
sítsanak munkatársat a háziorvosok mellett. 

 
(Az elnöki széket Jakab István,  

az Országgyűlés alelnöke foglalja el.) 
 
Most pont az ön által felhozott polgármester en-

nek nem tett eleget, ezért a kormányhivatal kénytelen 
ilyen adminisztratív segítséget nyújtani, miközben 
más ellenzéki települések - Vas megyében is egyéb-
ként - nyújtottak ilyen segítséget.  

Tehát ha ön együtt akar működni, és szeretné se-
gíteni az oltási folyamatot, akkor hasson oda ismét 
csak Szombathely megyei jogú város polgármesteré-
hez, hogy ne politikai tőkét próbáljon kovácsolni, ha-
nem segítse a védekezést és segítse a háziorvosok 
munkáját. Még egyszer mondom: vakcinára van szük-
ség (Az elnök a csengő megkocogtatásával jelzi az 
időkeret leteltét.) és ilyen típusú adminisztratív segít-
ségre, nem pedig új oltópontra. Köszönöm szépen a 
figyelmet. 
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ELNÖK: Köszönöm szépen államtitkár úr vála-
szát. Tisztelt Országgyűlés! Köszöntöm képviselőtár-
saimat.  

Felszólalásra jelentkezett Ander Balázs képviselő 
úr, a Jobbik-képviselőcsoport részéről; kérdést kíván 
feltenni az igazságügyi miniszternek: „Miért nem 
támogatták a szexuális erőszaktevők és pedo-
filok szigorúbb megbüntetését célzó jobbikos 
javaslatokat?” címmel. A kérdésre Völner Pál ál-
lamtitkár úr, miniszterhelyettes válaszol. Öné a szó, 
képviselő úr. 

 
ANDER BALÁZS (Jobbik): Köszönöm a szót, el-

nök úr. Tisztelt Képviselőtársaim! Tisztelt Államtitkár 
Úr! A perui magyar követ gyalázatos pedofilbotránya 
minden normális embernél kiverte a biztosítékot, és 
azon is nagyon sokan fölháborodtak, ahogy az aber-
rált Kaletát hazacsempészték, hímestojásként bántak 
vele, és végül a bűncselekményéért tulajdonképpen 
csak egy fölfüggesztettet és nevetséges pénzbüntetést 
kapott. Érezhették a Fideszben is, hogy baj van, nem 
véletlenül szólalt meg Kocsis Máté frakcióvezető, il-
letve Gulyás Gergely miniszter úr, amellett kardos-
kodván, hogy igen, szükség van a Btk. szigorítására 
ilyen esetekben. (Bana Tibor átad egy iratot Schan-
da Tamás Jánosnak.) 

Azt azonban már megtanulhattuk, hogy egy do-
log a szépen hangzó propagandaduma, egy másik pe-
dig a valóság. A valóság, tisztelt kormánypárti képvi-
selőtársaim, az az, hogy a kormánypárti többség az 
Igazságügyi bizottság legutolsó ülésén elutasította 
azt a jobbikos törvénymódosítási javaslatot, ami a 
pedofilok szigorúbb megbüntetését célozta volna, 
pedig erre bizony szükség lenne. A valóság az, hogy 
a kormánypárti többség nem támogatta azt a határo-
zati javaslatot sem, ami lehetővé tette volna egy nyil-
vános pedofilregiszter fölállítását. Mi azt mondjuk, 
hogy az embereknek igenis joguk van ahhoz, hogy 
tudják azt, hogy miféle szörnyetegek élhetnek a kör-
nyezetükben. A valóság az, hogy azt a határozati ja-
vaslatot sem támogatták, ami a szexuális erőszakte-
vők kémiai kasztrálásával, gyógyszeres kezelésével 
volt kapcsolatos. Márpedig a Medroxyprogesteron-
acetát már bizonyított az Egyesült Államokban és 
Európa néhány országában is. Statisztikai adatot 
mondanék: a visszaesők arányát 43 százalékról 3 szá-
zalékra lehet ezzel leszorítani. Mit jelent ez magyarra 
fordítva? Rengeteg megmentett áldozatot, megkí-
mélve őket attól a szörnyű traumától, ami az egész 
életükre kihathat.  

És akkor még egy kis statisztika: az Európai Unión 
belül a szexuális célú emberkereskedelem gyermek-
korú áldozatainak fele Magyarországról kerül ki. 
Ezeknek a gyerekeknek a 10 százaléka még a 11 éves 
kort sem töltötte be akkor, amikor aberrált állatok-
nak, aberrált férgeknek eladják őket.  

A látencia pedig óriási. (Az elnök a csengő meg-
kocogtatásával jelzi az időkeret leteltét.) A kérdés vi-
szont egyszerű: lesz-e szigorítás vagy nem? Várom vá-
laszát. Köszönöm.  

ELNÖK: Köszönöm. Tisztelt Országgyűlés! Meg-
adom a szót Völner Pál államtitkár úrnak, miniszter-
helyettesnek. Parancsoljon! 

 
DR. VÖLNER PÁL igazságügyi minisztériumi ál-

lamtitkár: Köszönöm a szót, elnök úr. Tisztelt Ház! 
Tájékoztatom a képviselő urat, hogy semmilyen pro-
pagandafogás nem volt abban, hogy Gulyás miniszter 
úr és Kocsis Máté frakcióvezető úr kijelentette, hogy a 
nemi élet szabadsága és a nemi erkölcs elleni bűncse-
lekmények terén szigorításra van szükség. Minden 
tisztességes, normális gondolkodású ember minden 
pedofil cselekedetet betegesnek, tűrhetetlennek, elfo-
gadhatatlannak tart, ami egyébként súlyos bűncselek-
mény is, és az ennek megfelelő fellépés - bárki is az el-
követő - indokolt. 

Tájékoztatom, hogy ezen bűncselekmények át-
fogó felülvizsgálata folyamatban van. A felülvizsgálat 
indoka, hogy figyelemmel kell lenni az új jelensé-
gekre, technikai-társadalmi változásokra is. Ennek 
során tehát a szabályozás jelenlegi alapjait, alapstruk-
túráját is át kell gondolni, beleértve a bűncselekmé-
nyek hatályos megfogalmazását, minősített eseteit, 
egymáshoz való viszonyukat és büntetési tételeit. 

A jogi szabályozás átalakítása nem történhet át-
gondolatlan módon. A gyakorlati tapasztalatok alap-
ján a törvény büntetési tételeinek a cselekmény meg-
jelenési formáit, társadalmi megítélését figyelmen kí-
vül hagyó puszta emelése nem feltétlenül jár a jogal-
kalmazás hatékonyságának növekedésével. Kiemel-
ten fontos továbbá, hogy megfelelő szakmai egyen-
súlyt ajánljunk az egyediesítésnek, a bírói mérlegelés-
nek teret engedő, nem túlcizellált elkövetési magatar-
tások és a fokozott, társadalomra veszélyességet meg-
testesítő minősítő körülmények meghatározása kö-
zött. Mindez csak alapos szakmai előkészítés után, a 
jogalkalmazók tapasztalatainak figyelembevételével 
valósulhat meg. Mindezekre tekintettel tájékoztatom, 
hogy folyamatban van egy gyermekvédelmi csomag, 
aminek része lehet a mostaninál szigorúbb intézkedé-
sek, illetve büntetések elfogadása.  

Czunyiné dr. Bertalan Judit képviselőtársam az 
Igazságügyi bizottság ülésén kifejtette, hogy a Fidesz-
frakció az említett, folyamatban levő felülvizsgálat 
miatt tartózkodott az ő javaslatainak szavazása során. 

 
 

 (13.10) 
 

Én is arra tudom kérni önöket, hogy a benyúj-
tásra kerülő gyermekvédelmi javaslat parlamenti tár-
gyalása során nyújtsák be módosítási szándékaikat, és 
támogassák majd a csomagot. Köszönöm a figyelmet. 
(Taps a kormánypártok soraiban.) 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, miniszterhelyettes úr. 

Tisztelt Országgyűlés! Szabó Sándor, az MSZP képvi-
selője, kérdést kíván feltenni az emberi erőforrások mi-
niszterének: „Két éve várnak a rokkantnyugdíja-
sok! Mikor tesznek eleget az Alkotmánybíróság 
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által előírt feladatoknak?” címmel. Szabó Sándor 
képviselő urat illeti a szó. 

 
SZABÓ SÁNDOR (MSZP): Köszönöm a szót, 

elnök úr. Tisztelt Államtitkár Úr! Az Orbán-kormány 
2010 óta sokszor bizonyította már, hogy az út szélén 
hagyja azokat az embertársainkat, akik sajnos hely-
zetük okán állami segítségre vagy gondoskodásra szo-
rulnak. Így történt ez a rokkantnyugdíjasok esetében 
is, akik ellen először gyűlöletkampányt indítottak, 
majd felesleges, megalázó, embertelen felülvizsgála-
tokra késztették őket, végül pedig teljes egészében 
megvonták tőlük az ellátást, megszüntetve ezzel a 
rokkantnyugdíj intézményét is. 

Az Alkotmánybíróság azonban igazságot szolgál-
tatott, 2018-ban meghozott egy olyan határozatot, 
mely szerint a kormánynak, az Országgyűlésnek jog-
szabályt kell alkotni arra vonatkozólag, hogy a rok-
kantnyugdíjasokat teljes egészében kártalanítsák az 
őket ért jogsérelem okán. Az MSZP ezzel kapcsolat-
ban számtalanszor benyújtotta már javaslatait, ezt 
rendre elutasították. Kérdéseket fogalmaztunk meg, 
erre szakértőkre hivatkoztak, majd legutóbb azt 
mondták, hogy olyan megoldást kell megvalósítani 
vagy létrehozni, amely mindenki számára megnyug-
tató és elfogadható. Persze, felmerül a kérdés, hogy 
vajon megérik-e azok, akik számára ezt a megnyugta-
tó választ meg akarják hozni. 

Az Országgyűlés két éve mulasztásos törvénysér-
tésben van, hiszen az Alkotmánybíróság döntése so-
rán 2019. március 31-éig kellett volna megalkotni a 
szükséges jogszabályokat, ez nem történt meg. Miu-
tán az MSZP rendre a felülvizsgálatok során a rok-
kantnyugdíjasok pártjára állt, ezért azt mondtuk, 
hogy újra benyújtjuk ezt a javaslatunkat, hogy a jog-
sérelem megszűnjön, és teljes egészében kártalanít-
sák a rokkantnyugdíjasokat. Akikről beszélünk, 
egyébként több százezren vannak, a legkiszolgálta-
tottabb társadalmi csoportról beszélünk, különösen 
igaz ez a mostani szociális és koronavírus-válság 
okán. 

Mindezek miatt kérdezem államtitkár urat: mi-
kor tesznek eleget az Alkotmánybíróság által előírt 
feladatoknak? Meddig folynak még ezek a szakértői 
tárgyalások? Mikor kártalanítják végre a rokkant-
nyugdíjasokat, és mikor nyújtja be a kormány a szük-
séges törvénymódosításokat az Országgyűlésnek? Vá-
rom válaszát. (Taps az ellenzéki pártok soraiban.) 

 
ELNÖK: Köszönöm, képviselő úr. Tisztelt Or-

szággyűlés! Megadom a szót Rétvári Bence állam-
titkár úrnak, miniszterhelyettesnek. Parancsoljon! 

 
DR. RÉTVÁRI BENCE, az Emberi Erőforrások 

Minisztériumának államtitkára: Köszönöm szépen a 
szót, elnök úr. Tisztelt Képviselő Úr! Tisztelt Ház! 
Teljes mértékben szeretném cáfolni azokat a monda-
tait, amelyekkel azt próbálta sugallni, azt próbálta 
mondani, hogy a megváltozott munkaképességűek 
számára ne bővítette volna a kormányzat radikálisan 

a lehetőségeket. Nézzünk pár számot, számpárt, 
amely teljes mértékben cáfolja önt! 

2012 környékén szociálishozzájárulásiadó-ked-
vezményt a megváltozott munkaképességűek után 
körülbelül 3217 munkáltató vett igénybe, háromezer, 
most 5570. Míg akkor 5574 megváltozott munkaké-
pességű személy munkavállaló után vették igénybe, 
most nem ötezer, hanem 38 736 után vesznek igény-
be. Míg 2013 környékén 33 milliárd forintot fordított 
megváltozott munkaképességű személyek foglalkoz-
tatására a költségvetés, idén ez már 48,6 milliárd forint. 
Míg az önök kormányzásának végén 18 százalék volt a 
megváltozott munkaképességűek foglalkoztatottsági 
szintje - 18 százalék! -, most ez már 44 százalékra 
emelkedett. Azok a döntések tehát, amelyeket ön 
támad, ahhoz járultak hozzá, hogy 18 százalék helyett 
44 százaléknak legyen jövedelme, bére, nem segélye, 
hanem jövedelme, amiből magasabb szinten tudja 
önmagát is és a családját is fenntartani. 

Az ön által hivatkozott alkotmánybírósági döntés 
nem mondta azt, hogy bármennyire is alaptörvény-
ellenes lenne az a jogszabály, amelyet a kormányzat 
elfogadott, hanem egy nemzetközi szerződés kapcsán 
állapította meg azt, hogy a kormányzatnak további 
jogalkotási feladatai lennének, de sem tulajdonjogot 
nem állapított meg, sem tulajdonjogi sérelmet nem 
állapított meg, sem kártérítést nem állapított meg, sem 
kamatfizetési kötelezettséget nem állapított meg. Ettől 
függetlenül természetesen az Országgyűlés elé fogjuk 
terjeszteni azt a törvényjavaslatot, amelyre ön is utalt. 
Köszönöm szépen. (Taps a kormánypártok soraiban.) 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, államtitkár úr. Tisz-

telt Országgyűlés! Arató Gergely, a DK képviselője, kér-
dést kíván feltenni a miniszterelnök úrnak: „Miért 
hazudoznak ennyire nyilvánvalóan? II.” 
címmel. A kérdés megválaszolásával miniszterelnök 
úr a téma szerint feladat- és hatáskörrel rendelkező 
Kásler Miklós, emberi erőforrások miniszterét bízta 
meg. A kérdésre miniszter úr felkérésére Rétvári 
Bence államtitkár úr válaszol. Képviselő úr, öné a szó. 

 
ARATÓ GERGELY (DK): Orbán Viktor azt mondta 

március 14-én, hogy - idézem: - „Megvagyunk, és nem 
segítséget fogunk kérni külföldről, hanem inkább 
segítséget adunk majd” - eddig az idézet. A Magyar 
Orvosi Kamara szervezeteitől kapott információk 
szerint ma már az orvosoknak választaniuk kell, hogy 
ki menjen lélegeztetőgépre, és ki az, akinek már nem 
jut lélegeztetőgép, pontosabban olyan kapacitás, ahol 
nemcsak gép van, hanem ápoló és orvos is. Tehát 
dönteniük kell az orvosoknak, hogy ki kap esélyt az 
életben maradásra, és kiről kénytelenek lemondani. 

Államtitkár úr, miért hazudik Orbán Viktor, hogy 
nincs szükség segítségre? Miért nem hívják vissza 
legalább azt a négyezer orvost és ápolót, akik az önök 
által diktált elfogadhatatlan feltételeket tartalmazó 
jogállási törvény miatt hagyták ott a magyar egészség-
ügyet? Miért nem csökkentik a kórházi hősök terheit? 
Miért nem mentik a magyarok ezreit? 
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Elsőre szólok, ne fáradjon olyan hazugsággal vá-
lasz gyanánt, hogy a vírusnak drukkolunk. Ha így len-
ne, akkor csöndben maradnánk, és hagynánk az önök 
bénázását. Tehát konkrét választ várok: miért hazu-
dik Orbán Viktor, és miért nem tesznek inkább vala-
mit érdemben? (Taps az ellenzéki pártok soraiban.) 

 
ELNÖK: Köszönöm. Tisztelt Országgyűlés! Meg-

adom a szót Rétvári Bence államtitkár úrnak, minisz-
terhelyettesnek. Öné a szó. 

 
DR. RÉTVÁRI BENCE, az Emberi Erőforrások 

Minisztériumának államtitkára: Köszönöm szépen a 
szót. Tisztelt Elnök Úr! Tisztelt Képviselő Úr! Tisztelt 
Ház! Önök is szelektíven olvasnak akár a Magyar 
Orvosi Kamara elnökének a mondatai között. Azt a 
mondatot, úgy látszik, nem hallották meg, amikor azt 
mondta, hogy sem Gyurcsány Ferenc, sem más részé-
ről nem tesz jót, ha orvosi szakmai kérdéseket átpoli-
tizálnak. Szerintem az ön részéről sem tesz jót, és a 
védekezést sem viszi előre, ha politikai alapon közelí-
tenek ehhez, tisztelt képviselő úr. Kérem, hogy vegyék 
figyelembe egykori államtitkáruk, a Magyar Orvosi 
Kamara mostani elnökének ezt a mondatát is, tisztelt 
képviselő úr. 

Hogyan viszonyult a Gyurcsány-időszak, az önök 
kormányzásának az időszaka, amikor ön is politikus 
volt, államtitkár volt, az az időszak az orvosok számá-
hoz? 2002-ben 37 295 orvos volt, amikor önök el-
kezdték a tevékenységüket, 37 ezer. Ezt önök lefarag-
ták 33 943-ra, 3352-vel csökkentették a működési en-
gedéllyel rendelkező orvosok számát, tisztelt képvi-
selő úr. Mi pedig nemcsak hogy meg tudtuk állítani 
ezt a folyamatot, hanem meg is tudtuk fordítani. Bár 
önök lehet, hogy úgy gondolták, hogy igen, az orvosok 
száma csökkenni fog, ezzel szemben mi megfordítot-
tuk ezt a folyamatot, és növekedett az orvosok száma. 

De nemcsak ebben tudtunk ellenkező előjelű fo-
lyamatot indítani, hogy több ezerrel növeltük az orvo-
sok számát, hanem másban is. Önök példátlan módon 
tizenkét évvel ezelőtt elvettek minden magyar orvos-
tól egyhavi bért, elvettek minden magyar ápolótól 
egyhavi bért, mert önök ezt hívták válságkezelésnek. 
Mi azt hívjuk válságkezelésnek, amikor növeljük az 
orvosok bérét, hogy egy kezdő orvos ne kereshessen 
481 ezer forintnál kevesebbet, jövőre 619 ezer forint-
nál, 2023-tól pedig 687 ezer forintnál a bruttó alap-
bére ne lehessen kevesebb egy orvosnak. Aki húsz éve 
dolgozik, az most sem kereshet az alapbérében 
sem - erre jönnek különböző ügyeleti és egyéb pótdí-
jak - egymillió forintnál kevesebbet. Aki pedig negy-
ven éve dolgozik (Az elnök a csengő megkocogtatá-
sával jelzi az időkeret leteltét.), az másfél millió fo-
rintnál már nem kereshet kevesebbet. 

Mi ezzel ösztönözzük az orvosokat, önök pedig el-
üldözték az orvosokat, tisztelt képviselő úr. Köszö-
nöm szépen. (Taps a kormánypártok soraiban.) 

 
ELNÖK: Megköszönöm miniszterhelyettes úr 

válaszát. Tisztelt Országgyűlés! Ungár Péter, az LMP 

képviselője, kérdést kíván feltenni a Miniszterelnök-
séget vezető miniszternek: „Miért akadályozza a 
kormány a szombathelyi oltópontok létreho-
zását?” címmel. Képviselő úr, öné a szó. 

 
UNGÁR PÉTER (LMP): Köszönöm a szót. Tisz-

telt Elnök Úr! Tisztelt Országgyűlés! Tisztelt Minisz-
terhelyettes Úr! Már ahogy szó volt róla az Országgyű-
lés ülésén, a szombathelyi önkormányzat a szombat-
helyi háziorvosok javaslatára oltópontokat akart meg-
nyitni városszerte. Tették ezt azért, hogy az oltakozás 
a lehető legkönnyebben menjen, és a lehető legtöbb 
embert be lehessen oltani. 

 
 

 (13.20) 
 
Az a helyzet, hogy a kormányhivatal és a fideszes 

apparátus a megyében ezt kezdetben támogatta is, 
részt is vettek egy bejáráson, majd ezek után egyszer 
csak - valószínűleg Hende Csaba politikai döntésének 
a következményeképpen - azt a hihetetlenül érett és 
államférfiúi cselekményt alkalmazta a kormányhiva-
tal vezetője, Harangozó Bertalan, hogy kikapcsolta a 
mobilját, és nem vette fel a telefont a bejárás előtt a 
polgármesternek.  

Mielőtt elmondja, hogy a háziorvosoknak nem 
erre van szükségük, hanem több oltóanyagra, szeret-
ném emlékeztetni, hogy Müller Cecília az operatív 
törzs előző sajtótájékoztatóján felszólította a házior-
vosokat, hogy kérjenek segítséget az önkormányza-
toktól az oltópontok kialakításához, tehát amennyi-
ben most a Vas Népének a különböző cikkeit copy-
paste elmondja, szeretném jelezni, hogy Müller Cecí-
lia is ellentmondott ezen állításnak.  

Az a helyzet, hogy ahogy azt korábban már emlí-
tették, Szekszárd városa, amely fideszes polgármes-
terrel rendelkezik, kinyithatott ilyen oltópontokat, 
hasonlóképpen engedték, hogy az V. kerület fideszes 
polgármestere ugyanezt megtegye - nagyon helyesen 
tették, hogyha ezt a település háziorvosai kérték -, an-
nak a városnak mégsem engedték, ahol ellenzéki pol-
gármester van. Illetve nagyon jó lenne, ha végre az 
Országgyűlés előtt elmondaná - mivel a szombathelyi 
Fidesznek a különböző propagandatermékein kívül 
nem sikerült megnyilatkoznia abban a kérdésben, 
hogy nekik mi az álláspontjuk -, ki utasította Haran-
gozó Bertalant arra, hogy kikapcsolja a telefonját, és 
ezzel akadályozza a védekezést.  

Mielőtt elmondja, hogy oltásellenes vagyok, sze-
retném jelezni, hogy egyedül én csatlakoztam a szom-
bathelyi Fidesz azon nyílt leveléhez, hogy minden ol-
tás jobb, mint a betegség. Köszönöm szépen. (Taps az 
ellenzék soraiban. - Dr. Rétvári Bence: A szombathe-
lyi Fideszhez csatlakozott, jól értettem?! Másban is 
tegye ezt!) 

 
ELNÖK: Köszönöm, képviselő úr. Tisztelt Or-

szággyűlés! Megadom a szót Orbán Balázs államtitkár 
úrnak, miniszterhelyettesnek. Öné a szó. 
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DR. ORBÁN BALÁZS, a Miniszterelnökség ál-
lamtitkára: Köszönöm szépen a szót. Tisztelt Elnök 
Úr! Tisztelt Ház! Tisztelt Képviselő Úr! Itt már többen 
örülnek, hogy ön csatlakozott a szombathelyi Fidesz-
hez (Derültség. - Közbeszólások az ellenzék sorai-
ból.), de mielőtt ebbe az irányba elindulnék - mert, 
gondolom, azért itt előbb-utóbb tiltakozásba ütköz-
nék -, hallgatom az önök felszólalásait, és az az érde-
kes, hogy sorban állnak fel önök, képviselők, és 
mondják el, hogy önök nem oltásellenesek; igen ám, 
csakhogy egy olyan választási listára fognak felké-
redzkedni a pártjuk nevében és önök személyesen is, 
amelynek pedig olyan vezetője van, aki oltásellenes, 
és ez a probléma. Ez a politikai felelősség kérdését veti 
fel. Ha tehát ön komolyan gondolja, hogy ez nincs így 
jól, akkor arra szeretném kérni, hogy a jelenlegi poli-
tikai szövetségeseitől határolódjon el.  

Szombathely esetében - mert abban viszont ab-
szolút egyetértünk, hogy minél több oltást kell bead-
ni -, én azt látom a statisztikákban, hogy ez Vas megye 
esetében is és Szombathely esetében is ütemezetten 
működik. Oltópontokból hatezer van az országban, 
képesek vagyunk hétezer oltópontot is kialakítani; 
ezek között van állami, önkormányzati, háziorvosi, 
ezer formáció ismert. Jelen pillanatban Szombathe-
lyen negyven oltópont van, nem oltópontból van a hi-
ány, hanem vakcinából, és hogyha valamire szüksé-
gük van a háziorvosi praxisoknak, akkor az az admi-
nisztratív segítség. Ezért írt a kormányhivatal veze-
tője például Szombathely polgármesterének is, hogy 
ezt az adminisztratív segítséget biztosítsa. Ő ezt nem 
tette meg, hanem ebből megpróbált politikai hasznot 
és politikai vitát generálni. (Ungár Péter: Nem így 
van!) Szerintünk ez nem egy jó hozzáállás. Ugyanúgy, 
ahogy a többi önkormányzat, a kormánypártiak és az 
ellenzékiek együttműködnek a kormányhivatallal, 
ugyanilyen együttműködésre lenne szükség Szombat-
hely esetében is; ez nem valósul meg azért, mert önök 
nem értik meg, hogy a segítség arról szólna, hogy a 
háziorvosok munkáját támogatni kell.  

Nem újabb Patyomkin-dolgokat kellene jelen pil-
lanatban létrehozni, hanem az oltásbeadás felgyorsí-
tását kellene segíteni. Ebben kérném az ön hozzájáru-
lását is, ugyanúgy, ahogy ezt tettem Bana képviselő úr 
felé korábban. Köszönöm szépen a szót. (Taps a kor-
mánypártok soraiban.)  

 
ELNÖK: Köszönöm, miniszterhelyettes úr. Tisz-

telt Országgyűlés! Kocsis-Cake Olivio, a Párbeszéd 
képviselője, kérdést kíván feltenni az agrárminiszter-
nek: „500.000 forint valóban kompenzálja a 
felbecsülhetetlen értékű természeti értékek 
elpusztítását?” címmel. Öné a szó, képviselő úr. 

 
KOCSIS-CAKE OLIVIO (Párbeszéd): Köszönöm 

a szót. Tisztelt Elnök Úr! Tisztelt Országgyűlés! Tisz-
telt Államtitkár Úr! Bizonyára ön is látta, hogy tavaly 
valaki a Tihanyi-félszigeten elbontotta a fél hegyet, a 
fél hegyoldalt, rémesen néz ki az amúgy gyönyörű Ti-
hanyi-félsziget.  

Abban talán egyetértünk, hogy Tihany nemcsak a 
Balaton-felvidék egyik legszebb települése, hanem 
egész Magyarország legszebb települése, nemzeti 
parki védelem alatt áll, éppen ezért ennek is köszön-
hető, hogy az utóbbi évtizedekben kormánytól függet-
lenül sikerült megőriznie halászfalu jellegét, autenti-
kus arculatát és a növényborítást, amely ott található. 
Ez azonban az utóbbi években sérül, az utóbbi időben 
azt láthatjuk, hogy víztározónak hazudott feszített 
víztükrű luxusmedencék épülnek és mezőgazdasági 
épületnek hazudott luxusvillák épülnek ezen a terüle-
ten, és ennek az eklatáns példája volt, amikor valakik 
elhordták ott a fél hegyet. És hát mi lett a következ-
mény? 500 ezer forintos természetvédelmi bírság. 
Na, hát ez aztán a visszatartó erő!  

Éppen ezért kérdezem az államtitkár urat, hogy 
ennek fényében, államtitkár úr, elég súlyosnak tart-
ja-e ezt a büntetést; ha nem tartja súlyosnak, akkor 
miért nem; illetve ha nem tartja súlyosnak, akkor ter-
vezik-e szigorítani, illetve emelni ezeket a büntetési 
tételeket? Ezeknek a büntetési tételeknek a nagy része 
a 90-es évek elején lett kialakítva, akkor nyilván más 
értéket képviseltek ezek az összegek. Várom a vála-
szát. (Taps az LMP és az MSZP soraiban.) 

 
ELNÖK: Köszönöm. Tisztelt Országgyűlés! A kér-

désre Farkas Sándor miniszterhelyettes úr válaszol. 
Öné a szó. 

 
FARKAS SÁNDOR agrárminisztériumi állam-

titkár: Köszönöm szépen. Tisztelt Elnök Úr! Tisztelt 
Képviselő Úr! Az Agrárminisztérium részéről a leg-
fontosabbnak azt tartom kiemelni, hogy a természet 
károsítása esetén alkalmazandó szankciók szabályo-
zása jelenleg átlátható, egyszerű, igazságos, és mind a 
hatóságok, mind az ügyfelek számára könnyen meg-
ismerhető. A tárca részéről a közigazgatási szabály-
szegések szankciójáról szóló 2017. évi CXXV. törvény 
és az ahhoz kapcsolódó jogszabályok megalkotásakor 
azt tartottuk szem előtt, hogy a természeti értékek sé-
relmére elkövetett jogellenes cselekmények azonnali 
bírsággal szankcionálódók legyenek. Ennek megfele-
lően nemcsak a védett értéket zavaró, veszélyeztető, 
károsító cselekmények vonnak maguk után termé-
szetvédelmi bírságot, hanem már a hatósági engedély 
nélkül vagy attól eltérően végzett tevékenységek is.  

A természetvédelmi bírság kiszabásával kapcsola-
tos szabályokról szóló kormányrendelet részben leírja 
az engedély nélkül végzett tevékenységekre, illetve 
egyes, a természetet zavaró, veszélyeztető vagy károsító 
esetekre meghatározott alapbírságok mértékét, de 
ezenfelül meghatároz olyan szorzókat, amelyeket sú-
lyosabb következményekkel járó esetekben kell alkal-
mazni. Több minősítő körülmény esetén a szorzók rá-
adásul összeadódhatnak, az egyes ügyekben kiszab-
ható bírságok mértéke így a konkrét esettől függetlenül 
százezer forinttól akár több millió forintig is terjedhet.  

Álláspontom szerint ezek a jogszabályok kellően 
következetes, szigorú és az esetek többségében visz-
szatartó erejű rendelkezéseket tartalmaznak, ezért 
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módosításuk, szigorításuk jelen pillanatban nem in-
dokolt. Hozzáteszem általánosságban, hogy sok eset-
ben a jogsértők számára nem maga a bírság összegé-
nek a megfizetése, hanem az esetlegesen kiszabott 
helyreállítási kötelezettség elvégzése okoz pénzügyi-
leg leginkább megterhelő kiadásokat. Emellett ter-
mészetesen az egyes ügyek konkrét körülményeitől 
függően bűncselekmény is megvalósulhat, ami szin-
tén hátrányos következményekkel jár az elkövetők 
számára. Köszönöm szépen. (Taps a kormánypár-
tok soraiban.)  

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, miniszterhelyettes 

úr. Tisztelt Országgyűlés! Ovádi Péter, a Fidesz képvi-
selője, kérdést kíván feltenni a külgazdasági és kül-
ügyminiszternek: „Újabb beruházások Vesz-
prémben! Hogyan segíti a Kormány, hogy Ma-
gyarország továbbra is vonzó befektetési cél-
pont legyen?” címmel. Ön a szó, képviselő úr.  

 
OVÁDI PÉTER (Fidesz): Köszönöm a szót. Tisz-

telt Elnök Úr! Tisztelt Államtitkár Úr! Tisztelt Ház! 
Egy térség országgyűlési képviselőjének mindig 
öröm, amikor arról számolhat be, hogy komoly be-
ruházások, fejlesztések valósulnak meg a városban, 
ahol él. Szerencsére az elmúlt időszakban a Covid-
járvány okozta gazdasági helyzet ellenére több ilyen 
befektetésről tudok beszámolni Veszprémben. Úgy 
vélem, hogy minden egyes beruházás jól mutatja a 
Magyarország iránti növekvő bizalmat, és tükrözi az 
adott ország és régió kiváló gazdasági és üzleti kör-
nyezetét.  

Az egyik ilyen folyamatban lévő fejlesztés a Be-
urer-Hungaria Kft. projektje, amelynek telephelyén 
nemrég zöldmezős beruházás kezdődött. Ennek kere-
tében idén júliusra új gyártócsarnok létesül. A mint-
egy 5 millió euró összegű fejlesztéssel új munkahelyek 
jönnek létre, aminek köszönhetően remélhetőleg 
közel száz fővel fognak többen dolgozni a városban.  

A másik kiemelt projekt a térségünkben a 
Thyssenkrupp vállalatcsoporté, amely mérnöki fej-
lesztő központot hoz létre 2,2 milliárd forintból. A be-
ruházáshoz a kormány 770 millió forint vissza nem 
térítendő támogatást ad.  

 
 (13.30) 

 
A harmadik fejlesztés a Balluff-Elektronika Kft.-

hez köthető. Itt a vállalat úgy döntött, hogy új kutatás-
fejlesztési beruházást hajt végre 2,1 milliárd forintból. 
Ezzel 900 munkahely megőrzése válik biztossá és 30 
új, magasan képzett mérnöki munkahely jön létre. 

Az ilyen és ehhez hasonló sikertörténetek nem 
függetlenek attól, hogy Magyarországon a gazdasági 
és politikai környezet stabil és kiszámítható. Egyértel-
műen kijelenthetjük, hogy a magyar gazdaság még a 
mostani, járványtól sújtott nehézkes időkben, ennek 
ellenére is stabil lábakon áll. 

Tisztelt Államtitkár Úr! Minden új munkahely és 
minden beruházás a magyar gazdaság erejét és sikerét 

jelenti, amelyet meg kell becsülnünk. Ezért kérdezem 
államtitkár urat, hogyan segíti a kormány, hogy Ma-
gyarország továbbra is vonzó befektetési célpont le-
gyen. Köszönöm megtisztelő válaszát. (Taps a kor-
mánypártok padsoraiból.) 

 
ELNÖK: Köszönöm, képviselő úr. Tisztelt Or-

szággyűlés! A kérdésre Menczer Tamás államtitkár 
úr, miniszterhelyettes válaszol. Öné a szó. 

 
MENCZER TAMÁS külgazdasági és külügymi-

nisztériumi államtitkár: Köszönöm szépen a szót. 
Tisztelt Elnök Úr! Tisztelt Ház! Tisztelt Képviselő Úr! 
Köszönöm a témafelvetését, ami azért is fontos, mert 
munkaalapú gazdaságban gondolkodik a jelenlegi 
kormány, és a munkanélküliséggel már egyszer sike-
rült megharcolnunk. Mi azt mondjuk és állítjuk, hogy 
ha munka van, akkor minden van, van biztonság, biz-
tos jövedelem, kiszámítható jövőkép és biztos min-
dennapok az egyén és a család számára is. 

Ha visszagondolunk, 2010-ben, amikor az Or-
bán-kormány átvette az ország vezetését, valahol 11,5-
12 százalék magasságában volt a munkanélküliség. 
Ezt a koronavírus előtti időszak végére sikerült levin-
ni 3,3-3,4 százalékra, ami azt jelenti, hogy aki akart, 
az tudott dolgozni Magyarországon. Sőt, esetenként 
már inkább a munkaerőhiány jelentett problémát, 
ami szintén kihívás egyébként, de úgynevezett jó és 
rossz kihívás között is van különbség, a munkanélkü-
liség egy rossz probléma, a munkaerőhiány pedig szin-
tén probléma, de értelemszerűen egészen más termé-
szetű. Ebben a helyzetben érkezett a koronavírus-jár-
vány. A Külgazdasági és Külügyminisztériumnak, il-
letve a külgazdasági intézményrendszernek a járvány 
előtt és a járvány alatt is ugyanaz a feladata abban az 
értelemben, hogy munkahelyeket akarunk megóvni, 
megvédeni, ahol nem sikerül, ott munkahelyeket lét-
rehozni. Ez a célja a kormánynak a járvánnyal kapcso-
latban is: megvédeni a munkahelyeket, és ahol nem 
sikerül, ott létrehozni. 

Arról tudom tájékoztatni, hogy az elmúlt eszten-
dőben a külgazdasági intézményrendszeren keresztül 
1435 vállalat hajtott végre, illetve indított el beruhá-
zást, 270 ezer munkahely megvédését tudtuk elérni és 
13 ezer munkahely megteremtését, Veszprém megyé-
ben pedig az említett projektekben 12 100 munkahe-
lyet sikerült megvédeni. 2010 első negyedévében 13 
százalék fölötti volt a munkanélküliség Veszprém me-
gyében, 2020 végén pedig 2,6 százalék. Munkahelye-
ket megvédeni, ahol nem sikerül, ott újakat terem-
teni, ebben továbbra is számíthat ránk ön is, illetve a 
térségben élők. Köszönöm szépen. (Taps a kormány-
pártok padsoraiból.) 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, államtitkár úr. Tisz-

telt Országgyűlés! Rig Lajos, a Jobbik képviselője, 
kérdést kíván feltenni az emberi erőforrások minisz-
terének: „Számíthatnak-e kártérítésre az el-
hunyt egészségügyi dolgozók családtagjai?” 
címmel. Öné a szó, képviselő úr. 
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RIG LAJOS (Jobbik): Köszönöm szépen a szót. 
Tisztelt Elnök Úr! Tisztelt Államtitkár Úr! A napok-
ban látott napvilágot a hír, mely szerint Szlovákiában 
állami kártérítésre számíthatnak azon egészségügyi 
dolgozók hozzátartozói, akik munkavégzés közben 
fertőződtek meg az új koronavírussal, és belehaltak a 
Covid-19-betegségbe. A kártérítés összege 58 712 eu-
ró lenne. A szlovák kormány szerdán hagyta jóvá az 
erről szóló törvényjavaslatot.  

Többszörös fideszes bojkott után, pár hete végre 
napirendre került a Népjóléti bizottságban a korona-
vírus-járvány miatt elhunyt egészségügyi dolgozók 
hősi halottá nyilvánításáról szóló H/14174. számú ha-
tározati javaslatom. A kormánypárti képviselők meg-
alapozatlan indokokra hivatkozva tartózkodtak a ja-
vaslat elfogadásától. Az általuk felhozott kifogások fő-
leg azért érthetetlenek számomra, mert Orbán Viktor 
miniszterelnök úr számtalanszor hangsúlyozta, hogy 
jelenleg egy vírus ellen vívunk háborút, és a frontvo-
nal első sorában az egészségügyi dolgozók állnak. Azt 
gondolom, ebben egyetértünk. 

Kérdezem ezért tehát államtitkár urat, a szlovák 
példát követve tervezi-e a kormány, hogy újragon-
dolja a javaslatom elfogadását, illetve amennyiben 
nem, milyen formában számíthatnak kártérítésre az 
elhunyt egészségügyi dolgozók családtagjai. Jelzem 
államtitkár úrnak, hogy 58 család nevében teszem fel 
a kérdésemet. Köszönöm, hogy meghallgattak. (Taps 
a Jobbik padsoraiból.) 

 
ELNÖK: Köszönöm, képviselő úr. Tisztelt Or-

szággyűlés! Megadom a szót Rétvári Bence  állam-
titkár úrnak, miniszterhelyettesnek. Parancsoljon! 

 
DR. RÉTVÁRI BENCE, az Emberi Erőforrások 

Minisztériumának államtitkára: Köszönöm szépen a 
szót, elnök úr. Tisztelt Képviselő Úr! Tisztelt Ház! 
Azon dolgozik a kormány, hogy minél több egészség-
ügyi dolgozó érezze magát biztonságban, és ezért volt 
az a döntés is, hogy elsők között pontosan az egész-
ségügyi dolgozók, a kórházakban és más rendelőkben 
dolgozó orvosok és ápolók kapták meg a védőoltást. 
Ők voltak leginkább kitéve a koronavírus kockázatá-
nak, hiszen minden koronavírusos beteg valahol egy 
kórházban vagy máshol találkozott a kezelőorvosok-
kal, éppen ezért az orvosoknak, az ápolóknak nagyobb 
volt a veszélyeztetettsége.  

Ezért voltak ők a legelején az oltásoknak, és ezért 
volt fontos azóta is, hogy minél több helyről minél 
több oltást tudjunk beszerezni, hogy ők biztonságban 
legyenek, hiszen ha ők már védettek a koronavírus-
járvánnyal szemben azon mértékben, amilyen mér-
tékben a beadott vakcinák védelmet tudnak nyújtani, 
akkor a saját egészségüket is jobban meg tudtuk óvni 
ezáltal, és természetesen a további betegek ellátására 
is jobban felkészült az intézményrendszer. Ma, ami-
kor tényleg rekordnagyságú a betegszámok alakulása 
hétről hétre és rekordnagyságú az is, hogy mennyien 
vannak kórházban, most már különösen fontos, hogy 
akik a kórházban kezelik a koronavírusos betegeket, 

már megkapták az oltásaikat, és náluk a védettség 
már kialakult.  

Köszönöm, hogy ön aggódó hangon beszél az 
egészségügyi dolgozókról, nem úgy, mint sok balol-
dali képviselő, aki akár járványügyi szakembereket 
zaklat vagy kórházakba tör be, vagy álhíreket generál 
vagy álmentőssel készít interjút. Mi is igyekeztünk 
biztonságosabbá tenni a kórházak működését. A jár-
vány alatt biztosított többletforrásokon felül vagy 
azok előtt még összességében 2010-hez képest 
915 milliárd forinttal növeltük az egészségügyi kiadá-
sokat. Ez az idei évben nyilván jóval-jóval magasabb 
lesz, nemcsak a járványügyi védekezés felülről nyitott 
előirányzata miatt, hanem azért is, mert olyan egész-
ségügyi béremelést indítottunk el idén január 1-jétől, 
amelyre a magyar egészségügyben még nem volt 
példa, és ez lehetőséget teremt arra is, hogy a hála-
pénzt is kivezessük. Így próbáljuk minél inkább meg-
becsülni az orvosok és ápolók munkáját, és így pró-
báljuk megelőzni azt is, hogy ők koronavírusos bete-
gek legyenek. Köszönöm szépen. (Taps a kormány-
pártok padsoraiból.) 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen miniszterhelyettes úr 

válaszát. Tisztelt Országgyűlés! Szabó Sándor, az 
MSZP képviselője, kérdést kíván feltenni az emberi 
erőforrások miniszterének: „A közfinanszírozott 
fogorvosokra nem veszélyes a járvány?” cím-
mel. Képviselő úr, öné a szó. 

 
SZABÓ SÁNDOR (MSZP): Köszönöm a szót. El-

nök Úr! Tisztelt Államtitkár Úr! Választókerületem-
ben több fogorvos jelezte számomra, hogy annak elle-
nére, hogy a koronavírus-járvány harmadik és egyben 
legsúlyosabb hulláma tetőzik, a közfinanszírozott fo-
gászati ellátást nyújtó fogorvosoknak nyitva kell tar-
taniuk, folyamatos ellátást kell biztosítaniuk a bete-
gek számára. 

A fogorvosok a koronavírus-járvány szempontjá-
ból rendkívül veszélyes munkát végeznek, ezt ön is 
tudja, hiszen a munkájuk elemi része, hogy olyan ellá-
tást nyújtsanak és olyan beavatkozásokat végezzenek, 
melyek drasztikusan megkönnyítik a vírusok terjedé-
sét. Fontos megjegyezni azonban, hogy a kormány 
azon rendeletében, melyben elrendelte a szolgáltatá-
sok leállítását március elején két hétre, a fogorvosok 
nem szerepelnek, sőt a jogszabály külön kiemeli, hogy 
a közfinanszírozott egészségügyi szolgáltatókra, így 
például a körzeti fogorvosokra a rendelet nem vonat-
kozik. A fentiekre tekintettel kérdezem a miniszter 
urat: valóban nem intézkedtek az állami fogorvosi kör-
zetek biztonságáról, munkájuk ideiglenes felfüggeszté-
séről, illetve annak csak a sürgősségi ellátásra korláto-
zásáról most, márciusban? Mi az oka annak, hogy így 
megfeledkeztek a fogorvosokról, mi az oka annak, hogy 
nyitva kívánják tartani a fogorvosi rendelőket a koro-
navírus-járvány ideje alatt is? Amennyiben esetleg 
mégis intézkedtek a szolgáltatások esetén a sürgősségi 
ellátásra történő korlátozásról, akkor pedig mi az oka 
annak, hogy erről nem tájékoztatták a fogorvosokat? 
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Várom megtisztelő válaszát. (Taps az ellenzéki padso-
rokból.) 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, képviselő úr. Tisztelt 

Országgyűlés! A kérdésre Rétvári Bence miniszterhe-
lyettes úr válaszol. Öné a szó. 

 
DR. RÉTVÁRI BENCE, az Emberi Erőforrások 

Minisztériumának államtitkára: Köszönöm szépen a 
szót, elnök úr. Tisztelt Képviselő Úr! Tisztelt Ház! Ta-
lán nem ártana, ha néha egymással beszélnének a bal-
oldali frakciók képviselői. Ujhelyi István képviselő úr 
azt követeli, hogy nemcsak a vadasparkok, meg az ál-
latkertek, hanem még az éttermek is nyissanak ki. Ön 
pedig ugyanazon párt nevében azt kérdezi, hogy miért 
vannak nyitva egyes egészségügyi intézmények, pél-
dául a fogorvosok. Tehát Ujhelyi képviselő úr még az 
éttermeket is kinyitná, ön pedig most felszólal, és ma 
éppen azt mondja, ezt csak napi álláspontnak tudom 
betudni a baloldal pillanatnyi állapotában, hogy a fog-
orvosi rendelők miért nincsenek bezárva. 

 
 

 (13.40) 
 
Beszéljék már meg egymás között! Így kezelnék 

egyébként a koronavírus-helyzetet is, hogy egyik hé-
ten éppen az Ujhelyi-platform van többségben, akkor 
éttermeket nyitnának, a másik héten pedig a Szabó-
platform van többségben, akkor pedig még a fogorvo-
sokat is bezárnák, tisztelt képviselő úr?  

Mi minden lépésünket természetesen az Egész-
ségügyi Tudományos Tanáccsal konzultálva, a külön-
böző szakmai grémiumokkal konzultálva hoztuk meg, 
ők is adják ki azokat az eljárásrendeket, amelyek mel-
lett, fokozott biztonsági intézkedések mellett, ezen 
keretek között a fogorvosi ellátás működhet.  

Mit jelent ez? Testhőmérséklet-mérés van min-
den esetben, ha valaki fogorvoshoz fordul. Folyama-
tosan mindenkit részletesen ki kell kérdezni, hogy 
van-e bármilyen tünete, amely gyanússá teheti, pon-
tosan azért, hogy a kezelés megkezdése előtt a koro-
navírus gyanúját is ki tudják zárni a fogorvosi kezelé-
seknél. Ha valakinél a kikérdezés során kiderül, hogy 
mégiscsak gyanús, akkor neki negatív teszteredményt 
kell felmutatni ahhoz, hogy rajta a fogászati kezelés 
elkezdődhessen. Azoknál, akiknél ilyen gyanús hely-
zet van, csak és kizárólag a legsürgősebb - és ezt is 
nyilván a szakmai kollégium definíciója tartalmazza, 
hogy mik a sürgősségi esetek -, a sürgősségi esetekben 
végezhető el bármiféle beavatkozás, de az is természe-
tesen csak úgy, hogy az ott dolgozók, az egész rende-
lőben, a fokozott biztonsági intézkedések mellett 
nemcsak a távolságtartási szabályokat tartják be, ha-
nem védőfelszerelésben is vannak, hogy ők ne tudja-
nak megfertőződni.  

Ilyen rendkívül többrétegű, szigorú biztonsági 
intézkedések vannak, így végezhető csak fogorvosi el-
látás. Köszönöm szépen. (Taps a kormánypártok so-
raiban.) 

ELNÖK: Köszönöm, miniszterhelyettes úr. Tisz-
telt Országgyűlés! Bősz Anett, a DK képviselője, kér-
dést kíván feltenni a miniszterelnök úrnak: „Miért 
hazudoznak ennyire nyilvánvalóan? III.” cím-
mel. A kérdés megválaszolásával a miniszterelnök úr 
a téma szerint feladat- és hatáskörrel rendelkező Gu-
lyás Gergely, Miniszterelnökséget vezető miniszter 
urat bízta meg. A kérdésre a miniszter úr felkérésére 
Orbán Balázs államtitkár úr, miniszterhelyettes vála-
szol. Öné a szó. 

 
BŐSZ ANETT (DK): Köszönöm a szót, elnök úr. 

Tisztelt Képviselőtársaim! Tisztelt Miniszterhelyettes 
Úr! A március 6-7-ei hétvégére önök 74 ezer ember 
beoltását próbálták megszervezni, a kísérlet azonban 
totális kudarcba fulladt. Nagyon kérem, kíméljen meg 
az oltásellenesség vádjától, hiszen ha az volnék, most 
hangosan ünnepelném önöket ezért a fiaskóért. 

Ehelyett viszont arra emlékeztetnék, hogy de-
cember 18-án, a szokásos péntek reggeli interjúja so-
rán a miniszterelnök azt mondta a Kossuth Rádió 
mikrofonjába, idézem: „Ma egy általános, országos, 
egy-két nap alatt történő teljes átoltás föltételei meg-
vannak. Ha egy hétvége alatt kellene mindenkit beol-
tani, arra képesek lennénk.” Ha ezt a kijelentést Háry 
János vagy Münchhausen báró hallotta volna, a sárga 
irigység enné őket. Természetesen akkor is mindenki 
tudta, hogy ez nem igaz, ám a puding próbája az evés. 
Az igazság pillanata pedig azon a két héttel ezelőtti 
hétvégén érkezett el. 

Árulja el, miniszterhelyettes úr, miért érzik szük-
ségét annak, hogy ennyire nyilvánvalóan hazudjanak! 
Nincs önök között senki, aki jártas volna a póker sza-
bályaiban, és tudná, hogy a blöfföt alkalomadtán le 
szokták hívni? Várom megtisztelő válaszát. (Taps az 
ellenzéki pártok soraiban.) 

 
ELNÖK: Köszönöm. Tisztelt Országgyűlés! Meg-

adom a szót Orbán Balázs miniszterhelyettes úrnak. 
Parancsoljon! 

 
DR. ORBÁN BALÁZS, a Miniszterelnökség ál-

lamtitkára: Köszönöm szépen a szót. Tisztelt Elnök 
Úr! Tisztelt Ház! Tisztelt Képviselő Asszony! Sajná-
lom, hogy Arató Gergely magyar hangjaként ön to-
vább folytatta azt a minden igazságot nélkülöző állí-
táshalmazt, amit itt a Demokratikus Koalíciótól az el-
múlt órákban hallottunk.  

Azért hadd szembesítsem önt egyetlenegy tény-
nyel: önök szerint, ugye, összeomlott az oltási terv 
Magyarországon; ehhez képest, ha megnézzük a sta-
tisztikákat, akkor azt látjuk, hogy az oltások tekinte-
tében Magyarország az uniós összehasonlításban a 
második helyen áll, 1,6 millió embert oltottunk be, 
majdnem félmillió ember pedig már a második oltást 
is megkapta.  

Ez azért lehetséges, mert az egészségügyi dolgo-
zók, a háziorvosok, a védekezésben részt vevő szakem-
berek mindent megtesznek azért, hogy minél több ol-
tás rendelkezésre álljon, és a rendelkezésre álló oltások 
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közül minél többet minél előbb beadjanak. Ehhez ők 
csak egy pici támogatást szeretnének kérni tőlünk, po-
litikusoktól, és az a helyzet, tisztelt képviselő asszony, 
hogy ezt az ellenzéki, baloldali politikusoktól nem kap-
ják meg, mert önöktől csak lejáratást kapnak. Hazug-
ságokat, álhíreket kapnak az önök részéről, és mindent 
megtesznek azért, hogy minél kevesebb ember oltassa 
be magát, és ráadásul a már meglévő, bevizsgált, biz-
tonságos oltóanyagok ellen lázítanak.  

Itt vannak a nyilatkozatok: Varga Zoltán képvise-
lőtársa mondta, hogy ezek az oltóanyagok veszélye-
sek, felelőtlenek; a legutóbbi botrány szerint egy DK-
s polgármester vissza szerette volna küldetni az oltó-
anyagokat. Tehát ezek olyan balhék, amelyek szerin-
tem elképesztőek, és alapvetően próbálják meg alá-
ásni a védekezés hatékonyságát - nyilván, egyértel-
műen politikai okokból. 

Tehát arra szeretném kérni önöket, hogy próbálja-
nak meg egyszer, kivételesen a magyar emberek olda-
lára és a tények talajára helyezkedni, és akkor talán a 
közöttünk lévő párbeszéd is nyugodtabb lenne. Köszö-
nöm szépen a szót. (Taps a kormánypártok soraiban.) 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, miniszterhelyettes 

úr. Tisztelt Országgyűlés! Ungár Péter, az LMP képvi-
selője, kérdést kíván feltenni az emberi erőforrások 
miniszterének: „Miért nem becsülik meg a köz-
alkalmazottakat?” címmel. A kérdés megválaszo-
lásával a miniszterelnök úr a téma szerint feladat- és 
hatáskörrel rendelkező Palkovics László innovációért 
és technológiáért felelős miniszter urat bízta meg. 
A kérdésre a miniszter úr felkérésére Schanda Tamás 
János államtitkár úr, miniszterhelyettes válaszol. Öné 
a szó, képviselő úr. 

 
UNGÁR PÉTER (LMP): Köszönöm a szót. Tisz-

telt Államtitkár Úr! Tisztelt Országgyűlés! Azok a ma-
gyar emberek, akik az államnak dolgoznak, akiknek 
az állam a munkáltatója, eddig is nagyon rosszul ke-
restek, de ez a koronavírus-járványban tovább folyta-
tódott, ráadásul látjuk, hogy a koronavírus-járvány-
ban alapvetően rájuk lehetett számítani abban, hogy 
át tudjuk a lehető legjobban vészelni ezt az időszakot.  

Értelemszerűen mindenki, akinek volt ehhez kö-
ze, tudja, hogy az online oktatás milyen megerőltető a 
családok számára, és szintén megerőltető a pedagó-
gusok számára, azon pedagógusok számára, akiknek 
a kezdőfizetése 200 ezer forint nettó, és akik semmi-
lyen pluszjuttatást nem kaptak azért, mert ilyen ha-
mar - úgy, hogy a kormány ezt elmulasztotta - át kel-
lett állni az online oktatásra. Tudnám példának mon-
dani a szociális dolgozókat, akik bérminimum körüli 
fizetést kapnak, akiknek az alapszolgáltatásban dol-
gozó kollégáikat nem oltották be, és akik kimaradtak 
az egyszeri, 500 ezer forintos bérkiegészítésből. Tud-
nám mondani a kulturális dolgozókat, akik részt vesz-
nek a járvány elleni védekezésben, leginkább most 
úgy, hogy adminisztratív munkatársként segítik az 
háziorvosokat, akkor is, ha az EMMI volt sajtófőnöke 
és a Belügyminisztérium volt sajtófőnöke azt írja egy 

fideszes propagandakiadványban, hogy csupán kávé-
főzésre alkalmasak a kulturális dolgozók. 

Jelenleg az a helyzet, hogy a közalkalmazotti bér-
tábla 170 kategóriájából 139 a garantált bérminimu-
mot jelenti. Olyan hihetetlenül kevéssé tér el egy fel-
sőfokú végzettséggel rendelkező közalkalmazott fize-
tése, mondjuk, 27 év munkaviszonnyal meg egy kezdő 
közalkalmazott fizetése, hogy a felsőfokú végzettség-
gel rendelkező közalkalmazott kevesebbet keres, mint 
ami a mediánbér a kereskedelemben. Ez azért súlyos 
probléma, mert így nagyon nehéz lesz magas iskolá-
zottsággal rendelkező embereket találni, hogy a ma-
gyar szolgáltatásokat megcsinálják; csak akkor tud-
nak jó szolgáltatásokat nyújtani az adófizető polgá-
roknak, ha jó fizetést kapnak.  

Ezért is kérem arra a kormányt, hogy támogassák 
az LMP javaslatát a diplomás-bérminimum bevezeté-
sére. Köszönöm szépen. (Taps az ellenzéki pártok so-
raiban.) 

 
ELNÖK: Köszönöm, képviselő úr. Tisztelt Or-

szággyűlés! Megadom a szót Schanda Tamás János 
miniszterhelyettes úrnak. Parancsoljon!  

 
SCHANDA TAMÁS JÁNOS innovációs és techno-

lógiai minisztériumi államtitkár: Köszönöm a szót. 
Tisztelt Elnök Úr! Tisztelt Országgyűlés! Tisztelt Kép-
viselő Úr! Szeretném önt mindenekelőtt arra emlékez-
tetni, bár tudom, hogy ezt végtelenül szégyelli, hogy az 
ön szövetségesei kormányzásuk idején elvettek egyhavi 
bért a közalkalmazottaktól ugyanazzal a lendülettel, 
mint ahogy elvették a 13. havi nyugdíjat az idős honfi-
társainktól, ön pedig ezekkel az urakkal és ezekkel a 
hölgyekkel fog össze. Remélem, megkérdezi őket arról, 
hogy miért nem becsülték meg azokat, akiktől egyet-
lenegy gombnyomással elvettek egyhavi fizetést. 

Tisztelt Képviselő Úr! Ráadásul az is igaz, hogy 
önök most sem akarnak segíteni a magyar emberek-
nek. Ha önökön múlik, akkor február végén megszűnt 
volna a védekezést szolgáló szabályok összessége, 
nem lenne bértámogatás, és nem lenne hitelmorató-
rium sem, és ezek után akar bennünket számonkérni.  

Tisztelt Képviselő Úr! Természetesen van még te-
endő a bérekkel kapcsolatban, azt szeretnénk, ha 
mindenki többet kereshetne. Azt azonban ön sem vi-
tathatja el, hogy amíg 2010 előtt, a baloldal kormány-
zása alatt bércsökkenés volt a közszférában is, addig 
azóta érezhető emelésekről van szó. A forintban szá-
mított magyar bérek 2010 óta kimagasló mértékben 
növekedtek: a bruttó keresetek mintegy 100 százalék-
kal, a nettó keresetek 102 százalékot meghaladó mér-
tékben, a családi adókedvezményt is figyelembe véve 
pedig 109 százalékkal emelkedtek, gyakorlatilag tehát 
megduplázódtak.  

 
 (13.50) 

 
Tisztelt Képviselő Úr! 2010-hez képest már 115 

százalékkal nőtt a szociális dolgozók átlagbére. A ta-
nárok fizetése ’13-17 között átlagosan 50 százalékkal 
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emelkedett, 2020 júliusától pedig további 10 száza-
lékkal emelkedtek a pedagógusbérek, 30 százalékkal 
megemeltük a szakképzésben oktatók fizetését, ellen-
ben ön és a komplett baloldal ezeket az intézkedése-
ket nem szavazta meg, ahogyan nem szavazta meg ön 
sem a katonák, rendőrök és kulturális dolgozók bér-
emelését sem. Köszönöm megtisztelő figyelmét. 
(Taps a kormánypárti padsorokban.) 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, miniszterhelyettes 

úr. Tisztelt Országgyűlés! Csányi Tamás, a Jobbik 
képviselője, kérdést kíván feltenni a Miniszterelnök-
séget vezető miniszternek: „Mire, kire számíthat-
nak azok a települések, akiknek nem jutott?” 
címmel. Csányi Tamás képviselő urat illeti a szó. 

 
CSÁNYI TAMÁS (Jobbik): Köszönöm szépen a 

szót. Tisztelt Államtitkár Úr! Abban, azt hiszem, meg-
egyezhetünk, hogy a vidéki úthálózat nem felel meg az 
ott élő emberek elvárásainak, és akkor szerintem na-
gyon enyhén fogalmaztunk. Az ezeken a települése-
ken élőket nem nyugtatja meg ugyanis egy épülő au-
tópálya, hiszen az sokszor a mindennapjaiktól olyan 
messzire esik, mint mondjuk, a Maldív-szigetek Fel-
csúttól. 

Felelősen gondolkodó országgyűlési képviselő-
ként járva a választókerületet, kétségbeejtő tapasz-
talatokat gyűjthet az ember ezen a téren. A polgár-
mesterekkel találkozva, beszélgetve meggyőződhet-
tem arról, hogy önök magukra hagyják a vidéki tele-
püléseket, nem segítik kellőképpen, pláne, ha nem 
fideszes a településvezető. Pedig a közúthálózat fel-
újítása mellett a belterületi utak rendbetétele is el-
engedhetetlen feladat a mindenkori kormányzat szá-
mára. Önök azonban ezt a felelősséget, úgy tűnik, 
nem érzik, különben nem fordulhatna elő olyan 
2021-ben, hogy vannak települések Jász-Nagykun-
Szolnok megyében, ahol az utak jelentős része nem 
rendelkezik szilárd útburkolattal, és nemcsak kiste-
lepülésekre, falvakra kell gondolni, hanem vá-
rosokat is érint, például szülővárosomat, Mezőtúrt. 
Tudom, hogy az önök egyik csodafegyvere, a „Ma-
gyar falu” program, amely - valljuk meg - sima zsa-
rolási eszközzé vált az önök képviselőinek kezében 
(Dr. Rétvári Bence: Jaj!), ad lehetőséget ilyen irá-
nyú fejlesztésre. A baj csak az arányokkal van, a Jász 
4-es választókerületben ezt a lehetőséget 18 telepü-
lés veheti igénybe a 23-ból, a pályázható összeg pe-
dig mindösszesen 60 millió forint. 

Ön szerint, államtitkár úr, mire elég ez? Ez az 
összeg, megmondom önnek, másfél méter VIP-alag-
útra elegendő a miniszterelnök számára. Ez az önök 
értékítélete? Másfél méter alagút egyenlő 18 vidéki te-
lepülési út felújításával?  

A kérdés tehát egyértelmű: mire, kire számíthat-
nak azok a települések, amelyeknek nem jut forrás az 
utak felújítására? Államtitkár úr, önök 11 éve kéthar-
maddal kormányoznak, mindent „is” megtehettek vol-
na ezzel a gyönyörű országgal, hogy az embereknek 
könnyebb életük legyen. Ehelyett kevesek urizálását 

tartják fontosnak. Ez az önök ars poeticája. Szégyelljék 
magukat! (Taps a Jobbik padsoraiból.) 

 
ELNÖK: Tisztelt Országgyűlés! Megadom a szót 

Orbán Balázs miniszterhelyettes úrnak. Parancsol-
jon! 

 
DR. ORBÁN BALÁZS, a Miniszterelnökség ál-

lamtitkára: Köszönöm a szót. Tisztelt Elnök Úr! Tisz-
telt Ház! Tisztelt Képviselő Úr! Engedje meg, hogy 
első körben egyet nem értésemnek adjak hangot. Azt 
gondolom, minden útfejlesztés az adott településen és 
területen élők érdekét szolgálja. Szerintem a gyorsfor-
galmi úthálózat fejlesztésében elért eredmények és az 
alsóbb rendű utak fejlesztésében elért eredmények is 
ugyanúgy szolgálják az adott területen, például a 
Jász-Nagykun-Szolnok megyében élők életminőség-
javítását. Én nem értem, hogy ön miért tesz különb-
séget ezek között a fejlesztések között.  

Van egy olyan programunk, amelyet „Modern vá-
rosok” programnak hívnak, amely nem volt korábban 
még, tehát a rendszerváltoztatás óta egy új és koráb-
ban soha nem látott programról beszélünk. Ennek ke-
retében vállaltuk azt, hogy 2025-re minden megye-
székhelyet bekapcsolunk a gyorsforgalmi úthálózat-
ba. Ezzel kapcsolatban nagyon komoly előrelépések 
voltak. Lássuk például: Jász-Nagykun-Szolnok me-
gye, Szolnok gyorsforgalmi úthálózatba történő be-
kapcsolása, M4-es autópálya M0-Törökszentmiklós 
közötti szakasz, új Tisza-híd megépítése. Ezek a fej-
lesztések folyamatban vannak, és ezen program kere-
tében úthálózat-fejlesztési megállapodás kapcsán 90 
kilométer útszakasz újul meg Szolnok megyei jogú vá-
rosban. 

Én nem becsülném le a „Magyar falu” program 
eredményeit sem. Az elmúlt két évben 122 milliárd 
forintból 1300 kilométer útszakasz újult meg, és a 
következő két évben több mint 2500 kilométer út-
szakasz fejlesztése valósul meg ezen program keretei 
között. Politikai hovatartozástól függetlenül, a prog-
ram kritériumainak megfelelő valamennyi település 
részesül ezekből a programokból. Én azt szeretném 
kérni önöktől, hogy ha valóban a szívükön viselik a 
magyar vidék és a valóban fejlesztésre szoruló úthá-
lózat megerősítése és megújítása iránti törekvésein-
ket, akkor ne politikai okokból támadják, hanem tá-
mogassák ezeket a programokat. Köszönöm szépen 
a szót, elnök úr. (Taps a kormánypárti padsorok-
ból.) 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, miniszterhelyettes 

úr. Tisztelt Országgyűlés! Hajdu László, a DK képvi-
selője, kérdést kíván feltenni a miniszterelnök úrnak: 
„Miért hazudoznak ennyire nyilvánvalóan? 
IV.” címmel. A kérdés megválaszolásával miniszter-
elnök úr a téma szerint feladat- és hatáskörrel rendel-
kező Rogán Antal miniszterelnöki kabinetfőnöket 
bízta meg. A kérdésre a miniszter úr felkérésére Dö-
mötör Csaba államtitkár úr válaszol. Öné a szó, kép-
viselő úr. 
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HAJDU LÁSZLÓ (DK): Köszönöm a szót, elnök 
úr. Tisztelt Államtitkár Úr! Egy héttel ezelőtt Orbán 
Viktor pénteki, immár sajnos megszokott rádiósoro-
zata a kormányfő külföldi útja miatt kivételesen va-
sárnap hangzott el. A miniszterelnök a beszélgetés 
során azt állította: „Láttam már novemberben, hogy 
baj lesz ebből.” Minthogy a járvány egyedül novem-
ber hónapban több mint 3 ezer áldozatot szedett, 
csaknem kétszer annyit, mint a megelőző 8 hónap-
ban összesen, ezt a tényt nem lett volna nehéz előre 
látni. Ha azonban csakugyan előre látta volna, akkor 
nyilván nem a nyitásról indított volna nemzeti kon-
zultációt, a csúfolt propagandakampány február 17-
én nem indult volna el, az áldozatok száma ugyanis 
a 14 ezret meghaladta, ma már hallottuk, hogy 
14 450 fölött van. 

Tisztelt Államtitkár Úr! Karády Katalin három-
negyed évszázaddal ezelőtt azt énekelte, hogy „hazudj 
valami elfogadhatót”. Önök azonban következetesen 
figyelmen kívül hagyják ezt az intelmet, nem is értem, 
miért - talán titokban, a lelkük mélyén élvezik, ha fel-
sülnek egy-egy hazugságukban? Ha nem, akkor miért 
hazudnak ilyen nyilvánvalóan? - kérdezem. Köszö-
nöm. (Taps a DK soraiból.) 

 
ELNÖK: Tisztelt Országgyűlés! A kérdésre Dö-

mötör Csaba államtitkár úr válaszol. Öné a szó. 
 
DÖMÖTÖR CSABA, a Miniszterelnöki Kabinet-

iroda államtitkára: Köszönöm a szót, elnök úr. Ön 
arra utal, képviselő úr, hogy a kormány konzultációt 
kezdeményezett arról, hogy hogyan menjen majd 
végbe a nyitás, amikor ez lehetséges. Ez sokszorosan 
jobb annál, mint amit önök műveltek. Önök petíciót 
indítottak egyes vakcinatípusok ellen, tisztelt képvi-
selő úr. Nagy különbség! 

Ami a novemberi időszakot illeti, a kormány ak-
kor nem nyitásról, hanem ezzel szemben korlátozó in-
tézkedésekről döntött, amelyek túlnyomó többsége 
azóta is hatályban van. Ez azt is szolgálja, hogy az 
egészségügyi rendszer bírja a terhelést a harmadik 
hullám alatt is. A kormány következetes volt abban, 
hogy amíg magasak a fertőzöttségi számok, addig 
fenn kell tartani. Sajnos fenn kell tartani a korlátozó 
intézkedéseket. Ezzel szemben önök pár héttel ezelőtt 
is, pár héttel ezelőtt, tehát a harmadik hullám felfutó 
szakaszában nyitást követeltek. Nyitást követelt az 
MSZP, a Momentum és a Jobbik is. Ha akkor így tet-
tünk volna, akkor azóta többen haltak volna meg. 

Ami pedig a konzultációt illeti, az abban segít 
minket, hogy tudjuk, hogy amikor majd lehet nyitni, 
tehát még egyszer aláhúzom, amikor majd lehet 
nyitni, akkor az milyen szakaszokban és milyen alap-
elvek alapján történjen. Egyeztetünk a szakemberek-
kel, és most - a konzultáció eredményei alapján - már 
azt is tudjuk, hogy a magyarok mit szeretnének. Több 
mint félmillió válaszból ez kiolvasható.  

Azt nagyon sajnálom, hogy megint támadják a 
párbeszéd lehetőségét, de egyetlenegy szempontból 
örülök neki: amíg ezzel foglalkoznak, addig sem az 

oltásellenes kampányukat szervezik, az ugyanis em-
beréletekbe kerül. Úgyhogy én is kérdezhetném azt, 
hogy mikor hagyják már abba az életellenes politi-
kát. Köszönöm, hogy meghallgatott. (Taps a kor-
mánypárti padsorokból.) 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen államtitkár úr vála-

szát. Tisztelt Országgyűlés! Csárdi Antal, az LMP kép-
viselője, kérdést kíván feltenni a pénzügyminiszter 
úrnak: „Miért nem igazságos az adórendszer?” 
címmel. Képviselő úr, öné a szó. 

 
CSÁRDI ANTAL (LMP): Köszönöm szépen a 

szót. Tisztelt Ház! Tisztelt Miniszter Úr! Tisztelt Ál-
lamtitkár Úr! Azt hiszem, abban nincs vita közöttünk, 
hogy gazdasági válság van. Abban viszont bizonyosan 
van, hogy ezt a válságot a kormány hogyan kezeli, és 
hogy mit kellene csinálni. A bértámogatásokra hóna-
pokat várnak a magyar vállalkozások, a munkáltatói 
járulékcsökkentés pedig nem érinti a munkavállalók 
nettó jövedelmét, tehát azt, amit hazavisznek. 

 
 

 (14.00) 
 
A mostani iszonyatos válsághelyzetben pedig tö-

kéletesen kirajzolódni látszik a magyar adórendszer 
összes igazságtalansága és strukturális problémája. 
Nem véletlen, hogy az LMP olyan módosító javaslatot 
nyújtott be a múlt héten az szja-törvényhez, ami egy-
részt a munkavállalói járulékokat csökkenti, másrész-
ről többkulcsos személyijövedelemadó-rendszert ve-
zet be ismételten, hogy a kevesebbet keresők keveseb-
bet adózzanak arányosan is; és adómentessé válna a 
minimálbér.  

Tisztelt Miniszter Úr! Tisztelt Államtitkár Úr! Ön 
szerint mennyire igazságos egy ilyen válsághelyzet-
ben, általában a nemzeti együttműködés rendszeré-
nek a 11. évében, hogy a magyar munkavállalók még 
mindig adóznak a minimálbér után? Ön szerint meny-
nyire igazságos az, hogy én ugyanolyan adókulccsal 
adózom országgyűlési képviselőként, mint az, aki havi 
200 ezer forintot visz haza? Szerintünk ez igazságta-
lan, káros, és növeli a jövedelmi-társadalmi különb-
ségeket.  

A negatív értelemben vett Európa-bajnok bérter-
hek és a nettó jövedelmek mellett itt van az a tény is, 
hogy idén még tovább gyorsul az infláció, az élelmi-
szerek az átlagosnál is lényegesen nagyobb mérték-
ben drágulnak, ami megint csak elsősorban az ala-
csony jövedelműeket sújtja. És már nagyon régóta kö-
veteljük az alapvető élelmiszerek áfájának egységes 
5 százalékra való csökkentését, és különösen ebben a 
mostani válsághelyzetben ennek itt lenne az ideje. 
Köszönöm, hogy meghallgattak. (Szórványos taps az 
ellenzék soraiból.)  

 
ELNÖK: Köszönöm, képviselő úr. Tisztelt Or-

szággyűlés! Megadom a szót Tállai András miniszter-
helyettes úrnak. Parancsoljon! 
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TÁLLAI ANDRÁS pénzügyminisztériumi állam-
titkár: Köszönöm szépen. Elnök Úr! Tisztelt Ország-
gyűlés! Tisztelt Képviselő Úr! Hogy az adórendszer 
igazságos-e vagy nem igazságos, ebben soha nem lesz 
egyetértés a kormányzók és az ellenzék között.  

No, nézzük, mire mondja ön, hogy igazságtalan! 
Arra mondja, hogy igazságtalan, hogy a társasági adó 
mértéke Magyarországon Európában a legkisebb, 
10 százalék alatti, 9 százalék.  

Arra mondja ön, hogy igazságtalan, hogy Euró-
pában a második legkisebb személyijövedelemadó-
kulcs van Magyarországon, 15 százalék.  

Arra mondja ön, hogy igazságtalan, ahol több 
százezer család veszi igénybe a gyermekek után járó 
támogatást, és ez egy jelentős jövedelemnövekményt 
jelent számukra.  

Arra mondja ön, hogy igazságtalan, ahol a ma-
gyar kis- és középvállalkozók számtalan egyedi és kü-
lönleges adózást választhatnak, lásd például a kata 
rendszere, több százezren, a kivának, a társaságoknak 
az egyszerűbb adózási rendszere.  

Arra mondja ön, hogy igazságtalan, hogy egyéb-
ként Magyarországon a világon egyedül, ha be sem 
adom a személyi jövedelemadómat, akkor is el van ké-
szítve, és akkor is kiszámolja a Nemzeti Adó- és Vám-
hivatal. 

Arra mondja ön, hogy igazságtalan, ahol ebben az 
évben már júliustól az elektronikusáfa-kiajánlás meg 
fog történni a vállalkozásoknak. Magyarul, a vállalko-
zások helyett az áfabevallás el lesz készítve.  

Azt mondja ön, hogy igazságtalan, és hogy csök-
kentsük az alapvető élelmiszerek áfáját 5 százalékra. 
De nem mondja meg, hogy mire, mert lényegében az 
alapvető élelmiszerek áfája, nem mondom, hogy 
mind, de már 5 százalékos; lásd tej, baromfihús, ser-
téshús, tojás, hal - amit egyébként önök nem szavaz-
tak meg.  

Tisztelt Képviselő Úr! Én úgy gondolom, hogy a 
magyar kormány 2010 óta jelentős adócsökkentést 
(Az elnök a csengő megkocogtatásával jelzi az idő le-
teltét.) hajtott végre az emberek számára. Ugyanak-
kor önök pedig nem az adócsökkentés pártja, hanem 
adóemelésé, hiszen mindenféle adót lényegében 
emelnének. Köszönöm szépen. (Taps a kormánypár-
tok soraiból.) 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, miniszterhelyettes 

úr. Tisztelt Országgyűlés! 14 óra 3 perc van, az azon-
nali kérdések tárgyalására térünk át.  

Tisztelt Országgyűlés! Jakab Péter és Szilágyi 
György, a Jobbik képviselői, azonnali kérdést kíván-
nak feltenni a miniszterelnök úrnak: „Mit gondol er-
ről, Miniszterelnök úr?” Miniszterelnök úr távolléte 
miatt válaszadásra Gulyás Gergely Miniszterelnöksé-
get vezető miniszter urat jogosította fel. Kérdezem 
képviselő urat, elfogadja-e a válaszadó személyét, 
vagy miniszterelnök úrtól személyesen kéri a választ.  

 
SZILÁGYI GYÖRGY (Jobbik): Megvárjuk mi-

niszterelnök urat.  

ELNÖK: Tájékoztatom, képviselő úr, hogy mi-
niszterelnök úrnak a harmadik soron következő 
azonnali kérdések órájában kell válaszolnia.  

Tisztelt Országgyűlés! Brenner Koloman és Stein-
metz Ádám, a Jobbik képviselői, azonnali kérdést kí-
vánnak feltenni az innovációért és technológiáért fe-
lelős miniszternek: „Milyen szakmai elvárások-
nak nem tud megfelelni a Mocsai Lajos által 
vezetett Testnevelési Egyetem?” címmel. Mi-
niszter úr távolléte miatt válaszadásra Schanda Ta-
más János államtitkár urat, miniszterhelyettest jogo-
sította fel. Kérdezem képviselő urat, elfogadja-e a vá-
laszadó személyét, vagy miniszter úrtól személyesen 
kéri a választ.  

 
DR. STEINMETZ ÁDÁM (Jobbik): Igen.  
 
ELNÖK: Öné a szó, képviselő úr.  
 
DR. STEINMETZ ÁDÁM (Jobbik): Köszönöm a 

szót, elnök úr. Tisztelt Országgyűlés! Tisztelt Állam-
titkár Úr! A sport világában nagyon sokan, így édes-
anyám, édesapám és én magam is a TF-en, a Testne-
velési Egyetemen szereztem diplomát. Naivan azt 
gondoltuk, hogy a közel százéves múltra visszatekintő 
TF nem lesz áldozata az önök erőszakos politikájának, 
de tudomásom szerint éppen ma tartanak szenátusi 
ülést arról, hogy a Testnevelési Egyetem is egy alapít-
vány által fenntartott intézménnyé alakuljon át. Ké-
rem szépen, nyilvánvalóan azért, mert önöktől erre 
vonatkozóan kaptak egy - idézőjelben tessék ér-
teni - visszautasíthatatlan ajánlatot. És amennyiben 
ez megtörténik, úgy a gyermekeinket tanító testneve-
lőket és edzőket képző intézményt a miniszter úr által 
kinevezett, a Fideszhez hű komiszárok fogják irányí-
tani, olyan emberek, akiket egy kormányváltást köve-
tően sem lehet visszahívni majd a pozíciójukból. De 
miért is? Mert nincsenek megelégedve a TF-en folyó 
munkával? Vagy egyszerűen csak le akarják nyúlni az 
egyetem tetemes vagyonát úgy, hogy azt egy alapít-
ványba mentik át?  

Tisztelettel kérdezem államtitkár urat: milyen 
szakmai és/vagy kultúrpolitikai elvárásoknak nem 
tud megfelelni a Mocsai Lajos által vezetett Testneve-
lési Egyetem?  

Megjelenik-e a szakmaiság majd a TF-et fenn-
tartó alapítványban, igen vagy nem, például a Magyar 
Testnevelő Tanárok Országos Egyesülete, a sportági 
szövetségek és a TF-en oktatók képviselői által? 

Tisztelt Államtitkár Úr! Kérem, legalább a TF ok-
tatóit, hallgatóit tisztelje meg egy korrekt válasszal, ha 
már engem olimpiai bajnokként nem szokott. Várjuk 
válaszát. (Taps az ellenzéki padsorokból.) 

 
ELNÖK: Köszönöm. Tisztelt Országgyűlés! Meg-

adom a szót Schanda Tamás János államtitkár úrnak, 
miniszterhelyettesnek. Parancsoljon! 

 
SCHANDA TAMÁS JÁNOS innovációs és tech-

nológiai minisztériumi államtitkár: Köszönöm a szót. 
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Tisztelt Elnök Úr! Tisztelt Országgyűlés! Tisztelt Kép-
viselő Úr! Engedje meg, hogy először is azzal kezdjem, 
hogy én végtelenül tisztelem azt a teljesítményt, amit 
ön sportolóként nyújtott és amilyen hírnevet szerzett 
az országnak. Ezt soha nem fogjuk önnek elfelejteni, 
és ezért mindannyian hálásak vagyunk. (Taps a kor-
mánypártok soraiból.) Tehát engedje, hogy kezdés-
képpen ezt világossá és egyértelművé tegyem.  

De, tisztelt képviselő úr, engedje meg, hogy azt is 
világossá és egyértelművé tegyem, hogy a kormány 
azoknak az intézményeknek a modellváltásával fog-
lalkozik, amely intézmények ezt kérik. Tisztelt Képvi-
selő Úr! Az ön kedvéért én utánanéztem, és a Testne-
velési Egyetemen jelenleg zajlik az a szenátusi ülés, 
amelyen megvitatják a modellváltás kérdését. Ha a 
modellváltás mellett dönt az intézmény, akkor a ma-
gyar kormány foglalkozni fog ezzel a kérdéssel, és azt 
követően, amennyiben indokoltnak tartja, akkor az 
Országgyűlés elé is hozza az ehhez kapcsolódó tör-
vényt. De, tisztelt képviselő úr, engedje azt meg, hogy 
tiszteljük annyira a Testnevelési Egyetem vezetőit, 
tiszteljük annyira a Testnevelési Egyetem volt hallga-
tóit, tiszteljük annyira a Testnevelési Egyetem szená-
tusát, hogy hagyjuk őket szabadon dönteni azzal kap-
csolatban (Közbeszólás a Jobbik soraiból: Szaba-
don?), hogy mit szeretnének, szeretnének-e modell-
váltást, kérik-e a modellváltást, vagy pedig nem. És 
ha ezt megtették, akkor utána pedig folytassunk róla 
vitát.  

Tehát, tisztelt képviselő úr, engedje meg, hogy azt 
kérjem én is öntől, tiszteljük együtt az egyetem veze-
tőit, tiszteljük együtt az egyetem szenátusát annyira, 
hogy hagyjuk őket szabadon dönteni arról a kérdés-
ről, hogy mit szeretnének az intézmény jövője kap-
csán. (Dr. Rétvári Bence: Ezt hívják autonómiának!) 
Köszönöm megtisztelő figyelmét. (Taps a kormány-
pártok soraiból.) 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, miniszterhelyettes 

úr. Viszonválaszra megadom a szót képviselő úrnak. 
Parancsoljon! 

 
DR. BRENNER KOLOMAN (Jobbik): (Hangosí-

tás nélkül.) Köszönöm a szót. Működik a mikrofon, 
elnök úr? 

 
ELNÖK: Öné a szó. (Közbeszólások a Jobbik 

soraiból: Nincs hang!) Kérek egy kis segítséget 
gyorsan a technika működtetéséhez. (Dr. Brenner 
Koloman: Működik a mikrofon, elnök úr?) Pillanat 
türelmét kérem! Természetesen az időt visszaállít-
juk.  

 
DR. BRENNER KOLOMAN (Jobbik): (Hangosí-

tással.) Nagyon köszönöm. Tisztelettel köszönöm a 
szót, elnök úr. Rajk László külügyminisztert, a párt 
régi harcosát saját kérésére halálra ítélték. A kivégzés 
a kölcsönös egyetértés és bizalom jegyében folyt le, 
kisszámú meghívott előtt. (Dr. Rétvári Bence: Ízlés-
telen!)  

 (14.10) 
 
Ez az Örkény-egyperces jutott eszembe az állam-

titkári választ hallgatva, hogy itt a szenátus majd böl-
csen, szabadon dönt. Ne nevettesse már ki magát, ál-
lamtitkár úr, hát itt vannak az előzmények! Mi történt 
a szegedi szenátuson, mi történt a pécsi szenátuson? 
Nem szégyellik magukat, hogy ezt itt előadják úgy, 
hogy ez a szabad, megválasztott szenátus döntése?! 
Látjuk, hogy mi történik, akik ellene mennek az önök 
visszautasíthatatlan ajánlatának. 

Mindenesetre megnyugtatok innen is mindenkit, 
hogy a 2022-ben reményeink szerint felálló nemzeti 
egységkormány felül fogja vizsgálni ezeket a döntése-
ket. (Gulyás Gergely és dr. Rétvári Bence közbeszól.) 
Reményeink szerint Jakab-kormány lesz - a közvéle-
mény-kutatások szerint -, és akkor majd ellene mon-
dunk az önök tudás- és értelmiségellenes politikájá-
nak, valódi konzervatív pártként. Köszönöm. (Taps 
az ellenzéki sorokból.) 

 
ELNÖK: Tisztelt Országgyűlés! Viszonválasz il-

leti meg miniszterhelyettes urat. Öné a szó. 
 
SCHANDA TAMÁS JÁNOS innovációs és tech-

nológiai minisztériumi államtitkár: Köszönöm szépen 
a szót. Tisztelt Elnök Úr! Tisztelt Országgyűlés! Tisz-
telt Képviselő Úr! Az az igazság, hogy ön a felsőokta-
tásból jön, ön pontosan tudja, pontosan tudhatja, 
csak politikai okokból nem akarja ezt elismerni, hogy 
a szenátusok döntését, a szenátus szavazatát senki 
nem tudja kívülről befolyásolni, tisztelt képviselő úr. 
(Derültség az ellenzéki sorokból.) 

Tisztelt Képviselő Úr! Mi bízunk az egyetemek-
ben, bízunk abban, hogy azok az egyetemek és azok-
nak az egyetemeknek a vezetői, akik úgy döntöttek, 
hogy kérik a modellváltás megoldását, pontosan 
tudják, hogy mit tesznek. Egy jobb és versenyképe-
sebb felsőoktatást szeretnének, egy olyan felsőokta-
tást, amely hozzásegíti a magyar fiatalokat, hogy 
még sikeresebbek legyenek az életben. Nem úgy, 
mint az önök és az önök szövetségesei által működ-
tetett felsőoktatási rendszer, mert, tisztelt képviselő 
úr, ön azért dolgozik nap mint nap, hogy az az idő-
szak jöjjön vissza, amikor fizetőssé tették a felsőok-
tatást a magyar fiataloknak (Közbeszólások az ellen-
zéki sorokból.), és eladósították a magyar felsőokta-
tási intézményeket.  

Ön ezért dolgozik. Szégyellje magát! Köszönöm 
megtisztelő figyelmét. (Dr. Völner Pál: Felélték a jö-
vőt! - Taps a kormánypárti sorokból.) 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen miniszterhelyettes úr 

válaszát. Tisztelt Országgyűlés! Mesterházy Attila, az 
MSZP képviselője, azonnali kérdést kíván feltenni az 
igazságügyi miniszternek: „Hogy is van ez?” címmel. 
A miniszter asszony távolléte miatt válaszadásra Völ-
ner Pál miniszterhelyettes urat jogosította fel. Kérde-
zem a képviselő urat, elfogadja-e a miniszterhelyet-
tesi választ. 
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MESTERHÁZY ATTILA (MSZP): Nem, köszö-
nöm, megvárnám miniszter asszonyt. 

 
ELNÖK: Tájékoztatom képviselő urat, hogy mi-

niszter asszonynak a második soron következő 
azonnali kérdések órájában kell válaszolnia. Tisz-
telt Országgyűlés! Korózs Lajos és Szabó Sándor, az 
MSZP képviselői, azonnali kérdést kívánnak feltenni 
a pénzügyminiszternek: „Két év sem volt elég a 
rokkant emberek kártalanítására?” címmel. 
Miniszter úr távolléte miatt válaszadásra Tállai And-
rás miniszterhelyettes urat jogosította fel. Kérde-
zem a képviselő urat, elfogadja-e a válaszadó sze-
mélyét. 

 
KORÓZS LAJOS (MSZP): Igen. 
 
ELNÖK: Öné a szó, képviselő úr. 
 
KORÓZS LAJOS (MSZP): Köszönöm szépen. 

Tisztelt Ház! Lassan két és fél éve, hogy az Alkot-
mánybíróság meghozott egy határozatot. Ennek egyik 
fontos pontjaként március 31-ében jelölte meg azt a 
dátumot, gyakorlatilag adott öt hónapot a kormány-
nak, hogy az Országgyűlés elé terjessze azokat a jog-
szabályokat, amelyek egyszer és mindenkorra rendez-
hették volna a rokkantak helyzetét. Immáron két éve 
lesz a jövő héten, hogy meg kellett volna születni en-
nek a jogszabálynak. 

Mi magunk többször nyújtottunk be országgyű-
lési határozati javaslatot, sőt törvényjavaslatot is, és 
megvallom őszintén, államtitkár úr, szűkebb hazám-
ban, szűkebb pátriámban, akár a Selypi-medencében 
vagy a dél-hevesi térségben is nagyon-nagyon sok em-
ber érintett ebben az ügyben. 

A határozati javaslatunkban egyértelműen meg-
fogalmaztuk, hogy mi teljes körű és visszamenőleges, 
egy összegű kártalanításban látjuk a megoldást. Ezen 
túlmenően pedig azt is kértük, hogy abban az esetben, 
hogyha az elmúlt hat, közel hét évben, amióta átalakí-
tották ezt a minősítési rendszert, valaki elhalálozott, 
akkor az örökösök számára ezt a kártalanítást biztosí-
tani tudják. 

Az alkotmánybírósági határozat kitért arra, hogy 
az úgynevezett állapotjavulást pontosan definiálni 
kell, hiszen az egyén élethelyzetét érdemben megha-
tározó tényleges fizikai állapotot kell figyelembe ven-
ni. Ezen túlmenően született egy másik alkotmánybí-
rósági határozat is, amely azt mondta, hogy nem lehet 
úgy átminősíteni valakit, hogy két miniszteri rendele-
tet összehasonlítva gyakorlatilag egy új minősítési 
rendszer alapján máshová sorolnak be, és ezzel csök-
kentik az ellátását. 

Kérdezem államtitkár urat: mikor kerül az Or-
szággyűlés elé ez a jogszabály. Köszönöm szépen, el-
nök úr. (Szórványos taps az ellenzéki sorokból.) 

 
ELNÖK: Tisztelt Országgyűlés! Megadom a szót 

Tállai András miniszterhelyettes úrnak. Parancsol-
jon! 

TÁLLAI ANDRÁS pénzügyminisztériumi állam-
titkár: Köszönöm szépen a szót, elnök úr. Tisztelt Or-
szággyűlés! Tisztelt Képviselő Úr! Megtisztelő a Pénz-
ügyminisztérium, a pénzügyminiszter úr számára, 
hogy ebben a kérdésben, a rokkant emberek kártala-
nításában is a pénzügyminiszter úrban látja a megol-
dást. De azért hangsúlyozom, hogy a mai napon már 
párttársa az EMMI-hez tett föl kérdést, Rétvári Bence 
államtitkár úr elég részletesen elmondta az ezzel kap-
csolatos visszatekintését, elemzését, és kifejtette azt, 
hogy a csökkent munkaképességűeknek a Fidesz-kor-
mány milyen lehetőségeket adott arra, hogy munká-
hoz jussanak, és hogy az életük ne azzal teljen, hogy 
problémájuk van az egészségükkel, hanem azzal, hogy 
újra dolgozni tudnak, és munkához tudnak jutni. Itt 
nagyszerűek a kimutatott számok az elmúlt évekre 
visszatekintve. 

De ha már a pénzügyminiszter urat megkérdezte 
a rokkant emberek kártalanításával, az Alkotmánybí-
róság döntésével kapcsolatban, mert abban nincs kár-
talanítás, akkor el tudom önnek mondani jó hírként, 
hogy a kormány foglalkozott az elmúlt időszakban ez-
zel a kérdéssel, és a kormány döntésének megfelelően 
az Országgyűlés elé fogja terjeszteni azt a javaslatot, 
amely remélhetőleg minden rokkant számára meg-
nyugtató megoldást és az önök számára is megnyug-
tató megoldást fog majd adni. 

Tisztelettel kérem, hogy legyen türelmes, és várja 
meg ezt a rövid időt, amíg a jogszabályok az Ország-
gyűlés elé fognak kerülni. Köszönöm szépen. (Szórvá-
nyos taps a kormánypárti sorokból.) 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen miniszterhelyettes úr 

válaszát. Viszonválaszra megadom a szót képviselő 
úrnak. 

 
KORÓZS LAJOS (MSZP): Tisztelt Ház! Hát, nem 

nyugtatott meg államtitkár úr, mert gyakorlatilag én 
egy dátumra lettem volna kíváncsi. Ne haragudjon, 
kodifikációhoz értő szakemberek egy-két munkanap 
alatt egy ilyen egyszerű törvényt el tudnak készíteni, 
lefolytatják a szakmai egyeztetéseket a társtárcákkal, 
és be lehet nyújtani az Országgyűlés elé. Gyakorlatilag 
néhány hét leforgása alatt ebből jogszabályt lehetett 
volna csinálni. 

Nem válaszolt államtitkár úr arra, hogy hogyan 
fogják átalakítani a jelenlegi rendszert, ezen túlme-
nően pedig vártam volna a válaszát, hogy milyen pro-
tokollok alapján fog működni a szakértői bizonyítás 
kérdése, hiszen az Alkotmánybíróság ebben is egyér-
telműen fogalmazott, hogy nem elég az állapotjavulás 
tényét deklarálni, szakértői bizonyítást is le kell foly-
tatni minden egyes esetben. Köszönöm szépen. (Szór-
ványos taps az ellenzéki sorokból.) 

 
ELNÖK: Köszönöm. Tisztelt Országgyűlés! Viszon-

válasz illeti meg miniszterhelyettes urat. Öné a szó. 
 
TÁLLAI ANDRÁS pénzügyminisztériumi állam-

titkár: Köszönöm szépen, elnök úr. Tisztelt Képviselő 
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Úr! Amit nem kérdezett, arra nem lehet azért két 
percben válaszolni. A kérdésének a lényege az volt, 
hogy mikor kerül az Országgyűlés elé. Ezzel kapcso-
latban megnyugtattam, hogy rövid időn belül. (Köz-
beszólások az ellenzéki sorokból.) 

Viszont ön még mindig nem kért bocsánatot 
azért, mert a járvánnyal kapcsolatban valótlan szá-
mokat terjesztett a nyilvánosság elé, és azért sem kért 
bocsánatot, hogy kamuvideót szerkesztetett olyan 
emberekkel, akik ártatlanok ebben az ügyben, és az 
ország közvéleményét teljes egészében félre kívánta 
vezetni. 

Én értem, hogy most egy nagyon komoly témával 
és még egy megoldatlan kérdéssel kíván foglalkozni. 
Azért az ön személyéhez nem az tartozik, hogy ön 
most komolyan foglalkozik az emberek sorsával, ha-
nem az, hogy ön a járvány kellős közepén hazudozott 
ebben az országban, és ezért bocsánatot kell kérnie. 
Köszönöm szépen. (Taps a kormánypárti sorokból.) 

 
ELNÖK: Köszönöm, miniszterhelyettes úr. Tisz-

telt Országgyűlés! Varju László, a DK képviselője, 
azonnali kérdést kíván feltenni a miniszterelnök úr-
nak: „Miért hazudoznak ennyire nyilvánva-
lóan? V.” címmel. Miniszterelnök úr távolléte miatt 
válaszadásra Gulyás Gergely Miniszterelnökséget ve-
zető miniszter urat jogosította fel. Kérdezem a képvi-
selő urat, elfogadja-e a válaszadó személyét, vagy a 
miniszterelnök úrtól személyesen kéri a választ. 

 
VARJU LÁSZLÓ (DK): Igen, köszönöm szépen. 
 
ELNÖK: Elfogadja? (Varju László: Igen.) Öné a 

szó, képviselő úr, parancsoljon! 
 

 (14.20) 
 
VARJU LÁSZLÓ (DK): Elnök Úr! Köszönöm szé-

pen a szót. Tisztelt Miniszter Úr! Orbán Viktor 2020. 
szeptember 12-én azt mondta, idézem: „Most a véde-
kezésnek a sikerét a halálesetek, illetve a megmentett 
életek számában tudjuk mérni.” Eddig a szó szerinti 
idézet.  

Meghalt 17 ezernél is több magyar ember, a 9. 
legrosszabbak vagyunk a halálozási listán a világon. 
Az ön miniszterelnökének állítólag Ausztria volt a 
minta. Miniszter úr, több mint kétszer annyi magyar 
halt meg, mint ahány osztrák állampolgár. Miért nem 
tanultak belőle? Ne mutogassanak senkire sem! Önök 
kormányoznak, önök kértek minderre felhatalmazást. 
Erre futotta belőle: 17 ezer magyar áldozat.  

Miniszter Úr! Kérdezem tehát, ön szerint siker 
vagy kudarc, hogy a lakosságaik arányában a világ 200 
országa közül Magyarország adta a 9. legtöbb áldozatot 
ebben a vírus elleni harcban. Miniszter Úr! Az ön kor-
mánya, Orbán Viktorral az élen több ezer magyar halá-
láért felelős, ők az önök mulasztásai miatt haltak meg. 
Előre szólok, hogy ne fáradjon olyan hazugsággal vá-
lasz gyanánt, hogy a vírusnak drukkolok, ha így lenne, 

hagynánk a maguk bénázását, és nem lázadnánk a tet-
teik ellen. Most a védekezés sikerét a halálesetek, il-
letve a megmentett életek számában tudjuk mérni.  

Tehát konkrét válaszát várom, miniszter úr: ön 
szerint Orbán Viktornak siker a 17 ezer magyar vírus-
áldozat? (Dr. Budai Gyula: Halálkampány!)  

 
ELNÖK: Köszönöm. Tisztelt Országgyűlés! Meg-

adom a szót Gulyás Gergely Miniszterelnökséget ve-
zető miniszter úrnak. Parancsoljon, miniszter úr! 

 
GULYÁS GERGELY, a Miniszterelnökséget ve-

zető miniszter: Köszönöm a szót. Tisztelt Elnök Úr! 
Tisztelt Országgyűlés! Tisztelt Képviselő Úr! Termé-
szetesen minden jóérzésű ember számára minden 
életnek az elvesztése pótolhatatlan veszteség. Azt tud-
juk csak mondani, hogy ha nem a jelenlegi koalíció 
lenne kormányon, és nem szereztünk volna be vakci-
nákat, amelyek ellen, ahogy az oltási kampány ellen, 
önök kitartóan harcolnak, akkor a helyzet lényegesen 
rosszabb lenne.  

Ami a hiteles adatokat illeti, azt javaslom, hogy 
érdemes ezekből tájékozódni. 2020-ban az Európai 
Unió országaiban átlagosan 10,6 százalékkal többen 
haltak meg, mint 2019-ben, míg Magyarországon 8,7 
százalékkal. Tehát ha valós statisztikákból tájékozó-
dik a képviselő úr, akkor azt látja, hogy a többlethalá-
lozások számában is jobban állunk, mint az Európai 
Unió. Köszönöm szépen. (Taps a kormánypártok so-
raiban.)  

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, miniszter úr. Tisztelt 

Országgyűlés! Viszonválaszra megadom a szót a kép-
viselő úrnak. Parancsoljon! 

 
VARJU LÁSZLÓ (DK): Miniszter Úr! Az én véle-

ményem szerint inkább az a helyzet, hogy önök legin-
kább szájkaratéval küzdenek a vírus ellen. Ráadásul 
hol a késlekedő, hol a pánikgombozó cselekvésükkel 
inkább önök vírustagadóként viselkednek. Ezért va-
gyunk a 200 ország védekezési küzdelmében a siker-
telennek mondható 191. helyen.  

Korábban az említett szájhős még azt is mondta, 
hogy a védekezéshez szükséges felszerelések - kórházi 
ágyak, lélegeztetőkészülékek és ezek működtetéséhez 
szükséges orvosok, ápolók - megfelelő számban ren-
delkezésre állnak. Vagy azt is mondta, hogy aki el-
kapja a betegséget, azt meg fogjuk gyógyítani. Újra 
kérdezem: a védekezés emberéletekben mért sikeré-
vel hogyan állnak most, miniszter úr? (Taps az ellen-
zéki pártok soraiban.) 

 
ELNÖK: Köszönöm. Tisztelt Országgyűlés! Vi-

szonválasz illeti meg miniszter urat. Parancsoljon! 
 
GULYÁS GERGELY, a Miniszterelnökséget ve-

zető miniszter: Újra válaszolok, legfeljebb egy kicsit 
részletesebben, a képviselő úr tájékoztatása érdeké-
ben. Az Európai Unióban 15 országban volt az átlagot 



26627 Az Országgyűlés tavaszi ülésszakának 7. ülésnapja, 2021. március 22-én, hétfőn 26628 

meghaladó, tehát 10,6 százaléknál magasabb halálo-
zási többlet. Ehhez képest Magyarországon ez 8,7 szá-
zalék volt. Nem javaslom azt, hogy emberi életekről, 
illetve azok elvesztéséről folytassunk politikai ver-
senyt, de ha önt ez érdekli, akkor Magyarország a leg-
eredményesebben védekező harmadba tartozik. Ami 
a kormány felelőssége, az az, hogy mindenki, aki meg-
betegszik, ellátáshoz jusson. Ez ma is biztosított, nem 
az önök munkájának köszönhetően, hanem annak el-
lenére. Ma is ápolók és orvosok küzdenek azért, hogy 
mindenki a lehető legmagasabb színvonalú ellátást 
megkaphassa. 

Ön azzal vádol minket, hogy mi szájkaratéval vé-
dekezünk vagy küzdünk a vírus ellen, önök viszont 
szájkaratéval a vírus mellett küzdenek, és ha önökön 
múlna, akkor lényegesen magasabb lenne a halálozás, 
hiszen az egyébként legjobb adatokat és védettséget 
mutató keleti vakcinák ellen kitartóan küzdenek, és 
mindent megtesznek azért, hogy minél kevesebb em-
ber oltassa be magát. (Taps a kormánypártok sorai-
ban.)  

 
ELNÖK: Megköszönöm miniszter úr válaszát. 

Tisztelt Országgyűlés! Schmuck Erzsébet, az LMP 
képviselője, azonnali kérdést kíván feltenni minisz-
terelnök úrnak: „Ki vállalja a felelősséget Miniszterel-
nök Úr?” címmel. Miniszterelnök úr távolléte miatt 
válaszadásra Gulyás Gergely Miniszterelnökséget ve-
zető miniszter urat jogosította fel. Kérdezem képvi-
selő asszonyt, hogy elfogadja-e a válaszadó személyét, 
vagy személyesen miniszterelnök úrtól kéri a választ. 

 
SCHMUCK ERZSÉBET (LMP): Köszönöm szé-

pen, megvárom miniszterelnök urat. 
 
ELNÖK: Tájékoztatom képviselő asszonyt, hogy 

a miniszterelnök úrnak a harmadik soron követ-
kező azonnali kérdések órájában kell válaszolnia.  

Tisztelt Országgyűlés! Csárdi Antal, az LMP kép-
viselője, azonnali kérdést kíván feltenni a miniszter-
elnök úrnak: „Miért nem igazságos az adórend-
szer?” címmel. Miniszterelnök úr távolléte miatt vá-
laszadásra Gulyás Gergely Miniszterelnökséget ve-
zető miniszter urat jogosította fel. Kérdezem képvi-
selő urat, hogy elfogadja-e a válaszadó személyét, vagy 
személyesen miniszter úrtól kéri a választ. (Csárdi 
Antal: Elfogadom.) Öné a szó, képviselő úr. 

 
CSÁRDI ANTAL (LMP): Köszönöm szépen a 

szót. Tisztelt Ház! Tisztelt Miniszter Úr! Érdekes ada-
tok jelentek meg annak az Eurostatnak a felületén, 
aminek az adataira önök rendkívül sokat és rendkívül 
hitelt érdemlő módon szoktak hivatkozni.  

Azt mondja az Eurostat, hogy Magyarországon 
van az európai uniós összehasonlításban a negyedik 
legalacsonyabb bérszínvonal, és azt is mondja az Eu-
rostat ugyanezen elemzése, hogy Magyarországon a 
harmadik legmagasabb az adóék mértéke, ami azt je-
lenti, hogy ma Magyarországon rendkívüli magasságú 
a bérre rakódó közterhek összessége. Azt gondolom, 

hogy ebből azért néhány dolog egyértelműen követke-
zik, például, hogy soha nem látott egzisztenciális sza-
kadék van a magyar társadalomnak a gazdasági érte-
lemben vett felső két és alsó két dekádja között. Tud-
juk, hogy ez mit jelent. Ez azt jelenti, hogy míg egye-
sek jachton vagy bármilyen luxus módon is el tudnak 
menni magukat jól érezni, az alsó 20 százalék pedig a 
mindennapi megélhetéséért küzd.  

Tisztelt Miniszter Úr! Igazságosnak tartja-e azt 
az adórendszert, ami most van, annak fényében, hogy 
önök is áttértek egy többkulcsos adórendszerre a 25 
év alattiak tekintetében? Hiszen a 25 év alattiak tekin-
tetében egy nullakulcsos és egy 15 százalékos kulccsal 
adóznak a fiatalok, ha elfogadásra kerül a törvény. Az 
a kérdésem, hogy mikor kívánják a többkulcsos adót 
a teljes társadalomra vonatkozóan bevezetni. Köszö-
nöm szépen. (Taps az ellenzéki pártok soraiban.) 

 
ELNÖK: Tisztelt Országgyűlés! Megadom a szót 

Gulyás Gergely, Miniszterelnökséget vezető miniszter 
úrnak. Parancsoljon, miniszter úr!  

 
GULYÁS GERGELY, a Miniszterelnökséget ve-

zető miniszter: Köszönöm a szót. Tisztelt Elnök Úr! 
Tisztelt Országgyűlés! Tisztelt Képviselő Úr! Nem kí-
vánunk az egykulcsos adórendszeren változtatni. Kö-
szönöm szépen.  

 
ELNÖK: Köszönöm szépen miniszter úr válaszát. 

Viszonválaszra megadom a szót képviselő úrnak.  
 
CSÁRDI ANTAL (LMP): Köszönöm szépen a 

szót. Tisztelt Miniszter Úr! Ön most vagy hazudik, 
vagy nem tudja, hogy milyen törvényeket tárgyal a 
magyar Országgyűlés, merthogy arról szól az előttünk 
fekvő szja-törvénymódosítás, hogy a 25 év alattiak az 
átlagbér szintjéig nulla százalék személyi jövedelem-
adót kell hogy fizessenek; ami egyébként, azt gondo-
lom, hogy akár helyes is lehetne, vagy legalábbis az 
iránya akár helyes is lehetne, mert egy többkulcsos 
adó csökkenti a társadalmi különbségeket, és ezzel 
Magyarország versenyképességét jelentősen tudja ja-
vítani, és figyelembe veszi azt, amit önök soha nem 
vettek az eddigi kormányzásuk során figyelembe, a 
társadalmi szolidaritás igényét: azt, hogy egy magas 
jövedelmű, például országgyűlési képviselő, például 
miniszter arányaiban is nagyobb arányban vegye ki a 
részét közös céljaink finanszírozásából.  

Az én kérdésem az, miért gondolja azt, hogy ön-
nek csak ugyanannyira kell kivenni a részét közös 
ügyeinkből, mint, mondjuk, egy honfitársának, aki 
csak 170 vagy 200 ezer forintot keres. Köszönöm szé-
pen. (Taps az ellenzéki pártok soraiban.) 

 
 

 (14.30) 
 
ELNÖK: Köszönöm. Tisztelt Országgyűlés! Vi-

szonválasz illeti meg miniszter urat. Miniszter úr, öné 
a szó. 
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GULYÁS GERGELY, a Miniszterelnökséget ve-
zető miniszter: Köszönöm a szót. Tisztelt Elnök Úr! 
Tisztelt Országgyűlés! Nem gondolom azt, hogy akár 
képviselő úrnak, akár nekem ugyanannyival kell hoz-
zájárulni, mert az egykulcsos adórendszernek, amely 
egy arányos adórendszer, az a nagy előnye, hogy aki 
3-szor vagy 4-szer többet keres, az 3-szor vagy 4-szer 
többet adózik.  

Tehát ön azt nem fejtette ki, de valójában a prog-
resszívnek nevezett, többkulcsos adórendszer és az 
egykulcsos adórendszer közötti különbség az, hogy 
aránytalanul is vállaljon nagyobb terheket az, aki töb-
bet keres, vagy csak arányosan, annyival többet adóz-
zon, amennyivel többet keres. Mi ilyen szempontból 
mindig azt láttuk, hogy a középosztály is az önök szö-
vetségeseinek kormányzása időszakában a legmaga-
sabb adókulccsal volt kénytelen adózni. Tehát a vége 
mindig rossz volt annak, amikor többkulcsos adót ve-
zettek be. 

Ugyan nem túl udvariasan vagy barátságosan kö-
zelítette meg a kérdést, de ezt az ellenzéktől megszok-
tuk, de az adómentesség nem jelent többkulcsos adót. 
(Csárdi Antal: Nulla százalék.) Nem szeretném köz-
gazdasági kérdésekben kiigazítani, végül is jogász va-
gyok, de szeretném jelezni, hogy az adómentesség a 
magyar rendszerben 2010-11 óta mindig is létezett, 
hiszen azzal, hogy a családtámogatási rendszerben a 
gyermekek után járó adókedvezményt bevezettük, 
nagyon sokan eddig sem fizettek, és önök mégis az 
egykulcsos adóval vádoltak, vagy az egykulcsos adót 
kritizálták.  

Tehát önök is pontosan tudták, hogy az adómen-
tesség nem változtat az egykulcsos adón (Az elnök a 
csengő megkocogtatásával jelzi az időkeret leteltét.), 
vagy ha ez mégsem így van, akkor nem tudom, hogy 
miért beszéltek összevissza az elmúlt tíz évben. Kö-
szönöm a figyelmet. (Taps a kormánypártok sorai-
ból.) 

 
ELNÖK: Köszönöm miniszter úr válaszát. Tisz-

telt Országgyűlés! Kocsis-Cake Olivio és Szabó Timea, 
a Párbeszéd képviselői, azonnali kérdést kívánnak fel-
tenni a miniszterelnök úrnak: „Mi folyik itt?” címmel. 
Miniszterelnök úr távolléte miatt a válaszadásra Gu-
lyás Gergely Miniszterelnökséget vezető miniszter 
urat jogosította fel. Kérdezem képviselő urat, elfo-
gadja-e a válaszadó személyét, vagy személyesen mi-
niszterelnök úrtól kéri a választ. 

 
KOCSIS-CAKE OLIVIO (Párbeszéd): Megvárjuk 

miniszterelnök urat. 
 
ELNÖK: Tájékoztatom, képviselő úr, hogy mi-

niszterelnök úrnak a harmadik soron következő 
azonnali kérdések órájában kell válaszolnia. 

Tisztelt Országgyűlés! Kocsis-Cake Olivio, a Pár-
beszéd képviselője, azonnali kérdést kíván feltenni a 
Miniszterelnökséget vezető miniszter úrnak: „Du-
bajba szabad menni, de étterembe nem?” cím-
mel. Öné a szó, képviselő úr. 

KOCSIS-CAKE OLIVIO (Párbeszéd): Köszönöm 
a szót. Tisztelt Elnök Úr! Tisztelt Országgyűlés! Tisz-
telt Miniszter Úr! A miniszterelnök úrtól fogok idézni: 
„Ahol biztosan lépni fog a kormány, az az Európán kí-
vüli utazások szabályainak szigorítása, mert vannak 
olyanok, akik okosban kitalálják, hogy ők üzleti tevé-
kenységet végeznek, de valójában nyaralásra mennek, 
behozzák a vírus gyorsan terjedő mutációját az or-
szágba.” Orbán Viktor barátjáról, az állami beszerzé-
sek állandó nyerteséről, Mészáros Lőrincről ezután 
derült ki, hogy a luxus-magánrepülőgépével Dubaj-
ban járt a március 15-ei hosszú hétvégén. Tehát úgy 
tűnik, Orbán Viktor miniszterelnök úr pont rájuk 
gondolt, pont rá gondolt, amikor olyan üzleti tevé-
kenységet végző emberekről beszélt, akik valójában 
nyaralni indulnak el ezekre a célpontokra. Tehát mi-
közben az emberek este 8 után otthon vannak, miköz-
ben az emberek sokasága nem tud dolgozni, miköz-
ben nem tudnak elmenni étterembe, miközben korlá-
tozzák az életüket, azért, hogy betartsák a szabályo-
kat, és ezzel más emberek életét mentsék meg, aköz-
ben vannak olyanok, akiknek mindent szabad, és ez-
zel nemcsak a miniszterelnököt veszik hülyére, ha-
nem az összes magyar embert hülyére veszik. 

Tisztelt Miniszter Úr! 200 körül van a napi halá-
los áldozatok száma az új mutáció miatt, 1300-an 
vannak lélegeztetőgépen, 11 276 fertőzöttet ápolnak 
országunkban a kórházakban, mert nem tudjuk föl-
tartóztatni ezt a gyilkos vírust. Azt gondolom, az na-
gyon nincs rendben, hogy valaki, aki mindenét a ma-
gyar adófizetőknek köszönheti, az így viselkedik.  

Kérdezem miniszter urat, hogy terveznek-e ezen 
a bemondásos alapú tiltáson változtatni, mert úgy tű-
nik, hogy a hatalom emberei nem veszik ezt komo-
lyan, illetve lesz-e következménye Mészáros Lőrinc 
nyaralásának. Várom válaszát. 

 
ELNÖK: Tisztelt Országgyűlés! Megadom a szót 

Gulyás Gergely miniszter úrnak. Parancsoljon, mi-
niszter úr! 

 
GULYÁS GERGELY, a Miniszterelnökséget ve-

zető miniszter: Köszönöm a szót. Tisztelt Elnök Úr! 
Tisztelt Országgyűlés! Tisztelt Képviselő Úr! Szeret-
ném azt egyértelművé tenni, hogy a kormány állás-
pontja nem változott, tehát úgy gondolom, hogy a je-
lenlegi helyzetben mindenkinek példát kell mutatni, 
ez nemcsak a politikusokra vonatkozik, hanem az üz-
leti élet szereplőire is, ezért felelőtlenség és nem elfo-
gadható az, hogyha valaki most jár éppen Dubajban. 
Ugyan, szemben önnel, én nem ismerem olyan jól a 
miniszterelnök úr barátait, mint ő - de valószínűleg a 
miniszterelnök urat jobban ismerem, mint ön -, ezért 
a személyes megjegyzésekre nem tudok válaszolni. 
Azt sem lehet kizárni, hogy ha valaki az elmúlt hetek-
ben volt Dubajban, akkor ezt üzleti okból tette, de en-
nek ellenére én most az üzletembereknek is csak azt 
tudom javasolni, hogy semmiféleképpen ne utazza-
nak Dubajba, nem ez az az időszak, amikor ott kell 
akár üzleti úton valamit elintézni, akár különösen 
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nem most van az az időszak, amikor szabadságot kell 
ott eltölteni.  

Tehát az, amit a miniszterelnök mondott, az 
irányadó, legfeljebb tévedés, vagy tévesen ítéli meg, 
képviselő úr, hogy kik a miniszterelnök úr barátai, ez 
ismét kitűnik az ön által említett történetből. (Taps a 
kormánypártok soraiból.) 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, miniszter úr. Tisztelt 

Országgyűlés! Viszonválaszra megadom a szót. Pa-
rancsoljon, képviselő úr! 

 
KOCSIS-CAKE OLIVIO (Párbeszéd): Köszönöm 

a szót. Tisztelt miniszter úr, meglepően korrekt vá-
laszt adott. Ezt várjuk a kormánytól, hogy tartassa be 
a szabályokat, mindenkivel tartassa be a szabályokat. 
Legalább nem mismásolt, abban volt korrekt. A kaszi-
nók esetében is voltak kivételek, és sajnos nyáron is 
láthattuk, hogy a miniszterelnök úr, nem tudom, hogy 
a külügyminiszter úr barátja-e, de harcostársa, nem 
követte az ő szabályait, és az Adrián, egy luxusjachton 
töltötte a nyaralását, miközben ki volt adva, hogy ne 
menjünk az Adriára. De ha komolyan veszik a véde-
kezést, komolyan veszik a korlátozást, és komoly az, 
amit ön mondott, akkor ennek a kiruccanásnak Mé-
száros Lőrinc részéről kell lennie valamilyen követ-
kezményének. Várjuk a következményeket. 

 
ELNÖK: Köszönöm. Tisztelt Országgyűlés! Vi-

szonválasz illeti meg miniszter urat. Parancsoljon, 
miniszter úr! 

 
GULYÁS GERGELY, a Miniszterelnökséget ve-

zető miniszter: Köszönöm a szót. Tisztelt Elnök Úr, 
Képviselő úr, én igyekeztem pontosan fogalmazni, 
ezért ez kölcsönösen is szerintem egy elvárhatósági 
mérce. Nyáron szó nem volt arról, hogy senki ne men-
jen az Adriára. A miniszterelnök úr egyébként azt 
mondta, hogy „több Balaton, kevesebb Adria”, és a ke-
vesebben természetesen az is benne van, hogy ha va-
laki külföldre ment nyaralni, azt nyáron viszonylag 
biztonságos körülmények között, az akkori alacsony 
fertőzési számok miatt egyébként megtehette. Tehát a 
kettőt nem állítanám párba. 

Dubajnál valóban volt egy kategorikus miniszter-
elnöki kijelentés, vannak, akik ezt nem követték. Az a 
kérdés, hogy ez elég ajánlás formájában, vagy pedig 
tiltsuk meg a bizonyos országokba való külföldre való 
utazást. Ha ilyen javaslata van az ellenzéknek, akkor 
ezt tegye meg, a kormány meg fogja fontolni. Egyelőre 
mi, ha nem hozunk szabályokat, akkor elvi, akár er-
kölcsi típusú iránymutatásokat is adhat egy kormány, 
de akkor annak jogi szankciója egy jogállamban nem 
lehet. Ha szabályokat hozunk, természetesen az Egye-
sült Arab Emirátusokba vagy más országokba is a be-
utazást meg lehet tiltani, vagy a visszajövetelkor még 
üzleti út esetén is elő lehet írni a karanténkötelezettsé-
get, ezt pedig egyetlen ország esetében sem tettük meg.  

Ez azért volt így, mert az volt, mi úgy gondoltuk, 
a közmeggyőződés az Országgyűlésben, hogy az üzleti 

életnek működnie kell, a gazdaságnak működnie kell, 
mert úgyis óriási károkat okoz a gazdaságban a koro-
navírus, tehát ahol lehet, újabb károkat már ne okoz-
zunk. (Az elnök a csengő megkocogtatásával jelzi az 
időkeret leteltét.) De ha ilyen javaslat van, akkor a 
kormány azt meg fogja fontolni. (Taps a kormány-
pártok soraiból.) 

 
ELNÖK: Megköszönöm miniszter úr válaszát. 

Tisztelt Országgyűlés! Budai Gyula, a Fidesz képvise-
lője, azonnali kérdést kíván feltenni az igazságügyi 
miniszter asszonynak: „Mi a következménye a 
jogi szakvizsga jogellenes megszerzésének?” 
címmel. Miniszter asszony távolléte miatt a válasz-
adásra Völner Pál miniszterhelyettes urat jogosította 
fel. Kérdezem képviselő urat, hogy elfogadja-e a vá-
laszadó személyét. (Dr. Budai Gyula: Köszönöm, el-
nök úr, elfogadom.) Képviselő úr, öné a szó. 

 
DR. BUDAI GYULA (Fidesz): Köszönöm szépen. 

Tisztelt Elnök Úr! Tisztelt Államtitkár Úr! Czeglédy 
Csaba, Gyurcsány Ferenc adócsaló ügyvédje 2006-ban 
szerezte meg a jogi diplomáját, majd 2006-2010 között 
Szombathely megyei jogú város főállású alpolgármes-
tere lett. A baloldal háziügyvédje mégis ezen időszak 
alatt szerezte meg a jogi szakvizsga letételéhez szüksé-
ges kötelező, hároméves jogi gyakorlati időt. Az akkor 
hatályos önkormányzati törvény ebben egyértelműen 
fogalmaz, hogy alpolgármester - a tudományos, okta-
tói, lektori, szerkesztői, művészeti és jogi oltalom alá 
eső szellemi tevékenység kivételével - egyéb munka-
végzésre irányuló jogviszonyt nem létesíthet. Czeglédy 
Csaba nem kapott a közgyűléstől ilyen jellegű felmen-
tést, és nem is kaphatott, mivel az önkormányzati tör-
vény ebben a kérdésben kógens jogszabály.  

Mindezen körülmények tehát fölvetik annak gya-
núját, hogy a baloldal adócsaló ügyvédje aligha telje-
síthette jogszerűen a kötelező, hároméves, jogi mun-
kakörben eltöltött gyakorlati idejét.  

 
 (14.40) 

 
A gyakorlatát azonban mégis leigazolták Czeg-

lédy Csabának; mégpedig annál az ingatlanközvetí-
téssel foglalkozó Monopoly Kft.-nél, amelynek Czeg-
lédy a Human Operator Zrt.-n keresztül tulajdonosa 
volt. Tehát saját cége igazolta le számára a szakvizsga 
letételéhez nélkülözhetetlen hároméves gyakorlati 
időt. A trükkök százait ismerő Czeglédy még attól sem 
riadt vissza, hogy a törvényt kijátszva tegyen szert az 
ügyvédi munkájához egyébként elengedhetetlen ké-
pesítésre.  

Szégyen, hogy a baloldal, engedelmeskedve vezé-
rének, Gyurcsány Ferencnek, továbbra is mentegeti 
az Ügyvédi Kamarából is kizárt, adócsaló, bűnöző 
ügyvédet.  

Tisztelt Államtitkár Úr! Kérdezem: mi a követ-
kezménye a jogi szakvizsga jogellenes megszerzésé-
nek? Köszönöm szépen. (Taps a kormánypártok 
padsoraiból.)  
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ELNÖK: Köszönöm szépen, képviselő úr. Tisztelt 
Országgyűlés! Megadom a szót Völner Pál miniszter-
helyettes úrnak, parancsoljon!  

 
DR. VÖLNER PÁL igazságügyi minisztériumi állam-

titkár: Köszönöm a szót, elnök úr. Tisztelt Ház! A De-
mokratikus Koalíció számára Czeglédy Csaba egy hős, 
egy olyan hazafi, aki a börtönt is vállalja az ellenzéki-
ségért és a kormányellenes munkájáért. És bár nem a 
DK, hanem az MSZP politikusa, támogatásunk és szo-
lidaritásunk jeléül Czeglédy Csaba csak azért is helyet 
kap a DK EP-listáján - közölte a Gyurcsány-párt, ami-
kor Czeglédy helyet kapott a DK EP-listáján.  

Azt, hogy Czeglédy Csaba a baloldal szemében 
mennyiben tehetséges ügyvédnek számít, ezek mel-
lett az is bizonyítja, hogy jó pénzért dolgozik jelenleg 
is az irodája a fővárosi DK-s vezetésű önkormányza-
toknak, folyamatosan busás megbízásokat kap a fővá-
rosi DK-s polgármesterektől.  

Ugyancsak Czeglédy képességéről tesz tanúbi-
zonyságot, hogy főállású alpolgármesterként 2006-
2009 között képes volt egy másik főállású pozíciót is 
betölteni. Imént képviselőtársam is hivatkozott rá, 
hogy az ingatlanközvetítéssel foglalkozó, ráadásul bu-
dapesti székhelyű kft.-nél töltötte le a jogi szakvizsgá-
jához szükséges gyakorlati időt. Igazán becsülendő 
képesség Budapesten és Szombathelyen munkában 
kétszer nyolc órát végezni és közben ingázni naponta 
oda-vissza.  

Mindezzel csak az a probléma, hogy az érintett 
időszakban hatályos, a helyi önkormányzatokról 
szóló 1994. évi LXV. törvény 33/A. § (2) bekezdés a) 
pontja szerint főállású polgármester tudományos, ok-
tatói, lektori, szerkesztői, művészeti és jogi oltalom 
alá eső szellemi tevékenység kivételével egyéb mun-
kavégzésre irányuló jogviszonyt az országgyűlési kép-
viselő kivételével nem létesíthet. E rendelkezés vonat-
kozásában az alpolgármestert is érteni kell.  

Nyilvánvaló, hogy Czeglédy Csaba ezt a rendelke-
zést nem tartotta be, az alpolgármesteri székbe beült, 
és négy éven keresztül viselte ezt a tisztséget. Érdemes 
utánanézni a társadalombiztosítási adatoknak, hogy 
ezen a másik munkahelyén fizettek-e utána járulékot.  

Czeglédy Csaba főállású munkájával kapcsolat-
ban úgy vélekedett, hogy 99,9 százalék, hogy nem volt 
szükség engedélyeztetni jogi természetű jogmunkavi-
szonyát, mi viszont száz százalékig biztosak vagyunk 
abban, hogy a törvényeket mindenkinek be kell tar-
tani, neki is be kellett volna tartani. (Taps a kor-
mánypártok padsoraiból.)  

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, miniszterhelyettes 

úr. Tisztelt Országgyűlés! Viszonválaszra megadom a 
szót Budai Gyula képviselő úrnak. Parancsoljon!  

 
DR. BUDAI GYULA (Fidesz): Köszönöm szé-

pen. Tisztelt Államtitkár Úr! Tisztelt Elnök Úr! Itt 
van a kezemben a Veszprém Megyei Bíróság (Felmu-
tat egy iratot.) 2003. június 11. napján kelt ítélete, 
amely szerint Czeglédy Csabát adócsalás bűntett és 

más bűncselekmény miatt egy év négy hónap bör-
tönbüntetésre ítéltek, amelyet három évre felfüg-
gesztettek. Ajánlom a DK-s képviselők figyelmébe.  

Szintén itt van a kezemben a Szombathelyi Vá-
rosi Ügyészségnek a 2000. augusztus 21-én kelt hatá-
rozata, amelyben (Felmutat egy iratot.), tizenegy-
rendbeli jogosulatlan adatkezelés és kétrendbeli ma-
gánokirat-hamisítás vétsége miatt Czeglédy Csabát az 
ügyészség megrovásban részesítette. Ezek az ítéletek 
egyértelműen igazolják, hogy olyan adócsaló bűnöző-
vel van dolgunk, akit már adócsalásért elítéltek, és 
nem áll tőle messze a bűncselekmények elkövetése. 

Pontosan ezért erős kétségeim vannak abban a 
tekintetben, hogy a jogi szakvizsgához szükséges há-
roméves időtartam leigazolása jogszabályszerűen tör-
tént Czeglédy Csabának. Köszönöm szépen. (Taps a 
kormánypártok padsoraiból.)  

 
ELNÖK: Köszönöm, képviselő úr. Tisztelt Or-

szággyűlés! Viszonválasz illeti meg miniszterhelyettes 
urat. Parancsoljon, öné a szó. 

 
DR. VÖLNER PÁL igazságügyi minisztériumi ál-

lamtitkár: Köszönöm a szót, elnök úr. Tisztelt Ház! 
(Közbeszólás a kormánypártok soraiból.) Nem me-
hetünk el szó nélkül amellett, hogy a Czeglédy Csaba 
által is megnevezett Monopoly Kft.-nek 2004 novem-
berétől Budapesten, a Moszkva téren, a mai Széll Kál-
mán téren volt a székhelye. Mindamellett a Human 
Operator is a Monopoly Kft. által bejelentett címre, a 
Széll Kálmán tér 8-ba tette át fióktelepét 2011. július 
20-án.  

A Czeglédy Csabának joggyakorlatot biztosító 
Monopoly Kft.-nek ráadásul az a Varga Gábor az ügy-
vezetője, aki 2001-2010 között tagja volt a Czeglédy 
által tulajdonolt Human Operator Kft.-nek, jelenleg 
pedig Varga Gábor az egyik részvényese a Human 
Operator Zrt.-nek.  

Amint látható, a hálózat működik, működött a 
múltban is, és így tervezik a jövőt is, de most már kor-
mányról. Köszönöm figyelmüket. (Taps a kormány-
pártok padsoraiból.)  

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, miniszterhelyettes 

úr. Tisztelt Országgyűlés! Z. Kárpát Dániel, a Jobbik 
képviselője, azonnali kérdést kíván feltenni a minisz-
terelnök úrnak: „Mikor állnak a kisvállalkozók 
mellé?” címmel. Miniszterelnök úr távolléte miatt 
válaszadásra Gulyás Gergely Miniszterelnökséget ve-
zető miniszter urat jogosította fel. Kérdezem képvi-
selő urat, elfogadja-e a válaszadó személyét, vagy mi-
niszterelnök úrtól személyesen kéri a választ.  

 
Z. KÁRPÁT DÁNIEL (Jobbik): Elfogadom.  
 
ELNÖK: Öné a szó, képviselő úr.  
 
Z. KÁRPÁT DÁNIEL (Jobbik): Tisztelt Elnök Úr! 

Tisztelt Ház! Az utóbbi hetekben egymást érik azok a 
hírek, hogy a kormány multicégek és nagyvállalatok 
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számára biztosít vissza nem térítendő, néha-néha 
horrorisztikus mértékű támogatásokat több tízmilli-
árdos nagyságrendben. 

Szeretném leszögezni, hogy ha értelmes a szer-
ződés és tényleg munkahelyeket véd meg, nem saj-
náljuk a forrásokat, de felhívnám a figyelmét arra, 
hogy a magyar mikro-, kis- és közepes méretű vállal-
kozásoknak rendre nem támogatás, hanem pusztán 
hitel jut.  

Nem vizsgálta ugyanakkor a kormány, hogy ez a 
hitel hogy vehető fel, hogy érhető el a piacon, nem vé-
letlen használták miniszter úrék azt a kifejezést, hogy 
legfeljebb tízmilliós az a kedvezményesnek mondott 
hitel, amelyet egyébként, jelzem önnek, vissza is kell 
fizetni, ellentétben, mondjuk, a nagy autógyártó cé-
gek által kapott több tízmilliárdos támogatásokkal. 
Sokszor ugyanis a közvetítő bankon vagy éppen egy 
jelzálogbejegyzésen múlik az, hogy az a hitel megkap-
ható-e, milyen nagyságrendben kapható meg, de azt 
is látjuk, hogy a magyar mikro-, kis- és közepes mé-
retű vállalkozások eközben egyedül szenvednek az út 
szélén, tömegesen szűnnek meg a munkahelyek.  

Önök itt elmondják, hogy összesen egy év alatt 50 
ezer szűnt meg, aztán kijön a KSH-adat, miszerint 
csak januárban 97 ezer munkahellyel lett kevesebb. 
Valahol tehát a rögvalóság és az önök véleménybubo-
rékja között óriási különbség van, de igyekezzük azt 
keresni, ami talán a véleményünkben közös lesz, és 
összeköt bennünket.  

Miniszter úr, a helyzet az, hogy nem várunk nagy 
dolgokat, nem várunk extra támogatást az országot a 
hátukon cipelő kisvállalkozóknak. Ugyanakkora tá-
mogatási összeget hajlandóak-e a kisvállalkozások 
előtt megnyitni, mint amennyit a multicégeknek ön-
töttek oda? Ez egy egyszerű igen-nem kérdés, minisz-
ter úr, a helyzet az, hogy a kedvezményes hitel mel-
lé - nem helyette, mellé - minden magyar kisvállalko-
zás, ahol érdemben csökkent a forgalom, vagy keve-
sebb munkát tudnak adni az alkalmazottaknak, meg-
érdemelne 1-2 millió forintos nagyságrendű, vissza 
nem térítendő támogatást is. Hiszen, ha megmarad a 
cég, megmarad a munkahely.  

Nyitottak-e erre a megoldásra, és ugyanannyi 
forrást biztosítani a kicsik számára, mint a multiknak 
vagy sem? Várom érdemi válaszát. (Taps a Jobbik so-
raiból.)  

 
ELNÖK: Köszönöm. Tisztelt Országgyűlés! Meg-

adom a szót Gulyás Gergely Miniszterelnökséget ve-
zető miniszter úrnak. Parancsoljon, miniszter úr!  

 
GULYÁS GERGELY, a Miniszterelnökséget ve-

zető miniszter: Köszönöm a szót. Tisztelt Elnök Úr! 
Tisztelt Országgyűlés! Tisztelt Képviselő Úr! Végül is 
akkor is tudunk közös adatokban megegyezni, ha az 
ön által említettekből indulunk ki, hiszen ön a való-
ságnak megfelelően, de ebben a szövegösszefüggés-
ben mégiscsak csúsztatásnak tűnő módon adta elő a 
januári foglalkoztatottsági adatokat. A helyzet ugyan-
is az, hogy decemberben ugyanannyian dolgoztak, 

mint amennyien egy évvel korábban, amikor a koro-
navírusnak még semmilyen negatív hatása a munka-
erőpiaci helyzetre nem volt.  

És a különbség, ami egy ötvenezres különbség, és 
ami szintén megfelel a valóságnak, ahogyan az is, amit 
ön említett, az az, hogy januárban nem ötvenezer em-
bernek szűnt meg a munkahelye, ahogy egy évvel ko-
rábban - a koronavírustól teljesen függetlenül, egész 
egyszerűen a decemberi munkaerőpiaci adatok évek, 
sőt évtizedek óta mindig magasabbak, vélhetően a ke-
reskedelem nagyobb forgalma miatt -, hanem most 
97 ezer ember munkahelye szűnt meg, és így állt elő 
az ötvenezres foglalkoztatottságbeli különbség, ame-
lyet ön is említett.  

Tehát a két adat együtt igaz, egyszerű, csak meg 
kell nézni a KSH adatait. Minden olyan munkahelyet, 
amit a vírus megszüntetett, újra fogunk teremteni. 
Ebben most mínusz ötvenezret látunk a januári ada-
tok szerint, de szerintem ez lényegesen jobb lesz az ezt 
követő hónapokban. És ha időben nyitni tudunk a 
vakcinabeszerzésnek, gyors vakcinabeszerzésnek és 
oltásoknak köszönhetően, akkor lényegesen hama-
rabb, minden korábbi rekordot meghaladó mérték-
ben fog a foglalkoztatottság helyreállni. 

Ami a támogatások összegét illeti, 713 ezer állás-
helyet sikerült a támogatási programoknak köszönhe-
tően megvédeni, 1,1 millió magyar ember részesülhet 
ma munkaerőpiaci vagy képzési támogatásban, a 18 
ezer, többségében mikro-, kis- és középvállalkozás 
207 ezer munkavállalóját érinti közvetlenül a munka-
helyvédelmi bértámogatási program.  

 
 (14.50) 

 
Ezeket ráadásul naprakészen tudjuk most már 

kifizetni. Az ágazati bértámogatás a vendéglátási, 
szabadidő-, utazásszervezési és -közvetítési, szállás-
hely-szolgáltatási tevékenységet végző vállalkozások 
esetén (Az elnök a csengő megkocogtatásával jelzi 
az időkeret leteltét.) eddig 53, majdnem 54 milliárd 
forint. 

Úgy gondolom, hogy a kormány sokat tesz azért, 
hogy a jelenlegi helyzetben a kis- és közepes, sőt mik-
rovállalkozások is túl tudják élni ezt a nehéz idősza-
kot. Köszönöm. (Taps a kormánypárti padsorok-
ban.) 

 
ELNÖK: Köszönöm miniszter úr válaszát. Vi-

szonválaszra megadom a szót a képviselő úrnak. Pa-
rancsoljon! 

 
Z. KÁRPÁT DÁNIEL (Jobbik): Tisztelt Elnök Úr! 

Tisztelt Ház! Nyílt és arcátlan provokációnak tartom, 
amikor egy miniszter úgy tesz, mintha nem értené a 
feltett kérdést.  

Én most nem az önök mikroszkopikus bértámo-
gatási rendszeréről kérdeztem miniszter úr, amely 
Európában a sereghajtók között van, hanem a cégeket 
érintő konkrét, vissza nem térítendő támogatásokról. 
Ne tegyen már úgy, mintha nem tudná, hogy az ön 
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kormánya a multiknak adott esetben 27 évnyi átlag-
bérnek megfelelő, vissza nem térítendő támogatást ad 
egy álláshely után; olyan cégeknek is, akik az összegek 
többszörösét kitalicskázzák az országból adózatlanul 
vagy éppen osztalék formájában.  

És jön nekem azzal, 207 ezer embert elér a bértá-
mogatás?! Örülök neki, tízszer ennyit kéne, mert a 
négy és fél millió munkavállaló kétharmadának a ma-
gyar kis- és közepes méretű vállalkozások adnak 
munkát. Önöknek ezeket kellene támogatni legalább 
olyan mértékben, mint a multicégeket. (Dr. Rétvári 
Bence közbeszól.) 

A válaszából kiderült, hogy bár papíron nagyon 
nagy nemzeti retorikát nyomnak, ebből megint 
semmi sem igaz. Önök nem jobboldali, nem keresz-
tényszociális érzékenységű, hanem egyszerűen csak 
egy gazdasági társaság, amely mindenkinek kiszolgál-
tatja Magyarországot, ha a profitérdekei úgy szolgál-
ják (sic!). (Az elnök a csengő megkocogtatásával jelzi 
az időkeret leteltét.) Köszönöm a figyelmet. 

 
ELNÖK: Tisztelt Országgyűlés! Viszonválasz il-

leti meg a miniszter urat. Parancsoljon! 
 
GULYÁS GERGELY, a Miniszterelnökséget ve-

zető miniszter: Köszönöm a szót. Tisztelt Elnök Úr! 
Tisztelt Képviselő Úr! A helyzet az, hogy engem öröm-
mel tölt el, amikor a ma már Gyurcsány Ferenccel 
összeölelkező Jobbikból felvillan valami, ami a régi 
időket érinti, még ha talán a régi időkből jó is, hogy 
sok mindent elhagytak; de azt még ezek szerint nem 
sikerült elhagyni, hogy a multinacionális cégeknek is 
van szerepük, helyük és jelentőségük a magyar gaz-
daságban. Ezek nem érdemelnek és nem is kapnak 
nagyobb támogatást, mint a kis- és közepes vállalko-
zások.  

Ha az ön kérdését tehát igen-nemként kell érteni, 
akkor szeretném megnyugtatni a képviselő urat, hogy 
a magyar kormány több támogatást ad a kis- és kö-
zepes vállalkozásoknak, mint amivel az egyébként 
Magyarországon megjelenő multinacionális cégeket 
segíti.  

Tehát az állítása nem felel meg a valóságnak, en-
nek ellenére javaslom, hogy a programjukból már 
annyi mindent kidobtak az elmúlt években, nyugod-
tan dobják ki azt is, ami a multinacionális cégek el-
űzését jelenti. Ugyanakkor nagyon helyes, ha a kis-, 
közepes, mikrovállalkozásokat támogatjuk. A kor-
mány ezt minden elődjénél nagyobb mértékben teszi. 
Köszönöm szépen. (Taps a kormánypárti padsorok-
ban.) 

 
ELNÖK: Köszönöm miniszter úr válaszát. Tisz-

telt Országgyűlés! Földi László, a KDNP képviselője, 
azonnali kérdést kíván feltenni az emberi erőforrá-
sok miniszterének: „Öntsünk tiszta vizet a po-
hárba, ki áll az oltás mellett és ki ellene?” cím-
mel. Miniszter úr távolléte miatt válaszadásra Rét-
vári Bence miniszterhelyettes urat jogosította fel. 
Kérdezem a képviselő urat, elfogadja-e a válaszadó 

személyét, vagy személyesen miniszter úrtól kéri a 
választ? 

 
FÖLDI LÁSZLÓ (KDNP): Igen, elfogadom, el-

nök úr.  
 
ELNÖK: Képviselő úr, öné a szó. 
 
FÖLDI LÁSZLÓ (KDNP): Köszönöm a szót, el-

nök úr. Tisztelt Államtitkár Úr! Immáron több mint 
egy éve küzdünk itt a koronavírus-járvánnyal, amely 
komoly próbatétel elé állítja a gazdaságot, az egész-
ségügyet és az egész magyar lakosságot. 

Az egészségügy helytáll és kitart: minden korona-
vírusos beteg megkaphatja a lehető legjobb ellátást. 
Köszönetet kell mondjak ezért a Magyarországon dol-
gozó egészségügyi dolgozóknak, orvosoknak, ápolók-
nak, és köszönetet kell mondjak a magyar lakosság-
nak is, mert betartják többségében a kormány által 
hozott veszélyhelyzeti szabályokat. 

A koronavírus-járvány elleni védekezés során vi-
lágossá vált, hogy a baloldal a közös összefogás és a 
járvány mielőbbi legyőzése helyett saját politikai cél-
jait helyezi előtérbe. Miközben a baloldali politikusok 
az oltás ellen kampányolnak, maguknak beadatják a 
védőoltást.  

Miért oltásellenes a baloldal? A válasz egyszerű. 
Mert olyan dolgokat tesznek, amelyek ezt támasztják 
alá. A parlamentben olyan határozati javaslatot nyúj-
tanak be, amelyben az szerepel, hogy Magyarorszá-
gon ne olthassanak be embereket olyan oltással, ame-
lyet a magyar gyógyszerhatóság engedélyezett, és nem 
az Európai Gyógyszerhatóság. Azért, mert aláírásokat 
gyűjtenek, hogy a magyar embereket ne lehessen öt-
féle vakcinával beoltani, csak háromfélével. Azért, 
mert itt a parlamentben oltásellenes javaslatokra sza-
vaznak azért, mert az embereket lebeszélik a kínai és 
orosz vakcina beadásáról. 

Tisztelt Államtitkár Úr! Mindeközben hazánkban 
nő a leggyorsabban a beoltottak száma. Háromszor 
olyan gyorsan zajlik az oltás, mint az Európai Unió át-
lagában. A legfrissebb adatok szerint a magyarok több 
mint 16 százaléka kapta meg az oltást, ez több mint 
1 millió 600 ezer beoltottat jelent. 

A fentiek alapján kérdezem tisztelt államtitkár 
urat, öntsünk már tiszta vizet a pohárba: ki áll az oltás 
mellett, és ki ellene? Várom államtitkár úr megtisz-
telő válaszát.  

 
ELNÖK: Köszönöm, képviselő úr. Tisztelt Or-

szággyűlés! Megadom a szót Rétvári Bence  állam-
titkár úrnak, miniszterhelyettesnek. Parancsoljon! 

 
DR. RÉTVÁRI BENCE, az Emberi Erőforrások 

Minisztériumának államtitkára: Köszönöm szépen a 
szót, elnök úr. Tisztelt Képviselő Úr! Tisztelt Ház! Mit 
írt Facebook-oldalán Fekete-Győr András az orosz 
vakcináról? Az orosz vakcina uniós engedély nélkül 
pénzkidobás. Mit mondott Fekete-Győr András or-
vosként dolgozó testvére az orosz vakcináról? Ez egy 
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jó vakcina, és lehet, hogy Angliában is be fogják ve-
zetni.  

Ebből látszódik, hogy a baloldali politikusok szá-
mára ez egy szimpla politikai kérdés. Ha tovább olva-
sunk Fekete-Győr Andrástól - azért senki se vigye túl-
zásba, de ha mégis olvas -, akkor azt írja, hogy a keleti 
vakcinák diktatúrák vakcinái. Egész egyszerűen nem 
egészségügyi kérdésként áll hozzá ahhoz, hogy Kelet-
ről érkezik egy vakcina, hogy alkalmas vagy nem al-
kalmas, mint ahogy az orvos végzettségű testvére a 
hatékonyság és biztonságosság alapján ítéli meg, ő azt 
mondja, ami Keletről jön, az a diktatúra vakcinálja, 
azzal egyetlenegy magyar ember életét se mentsék 
meg. Óriási felelőtlenség, miközben a Keletről érkező 
vakcinák száma most már Magyarországon maga-
sabb, mint az EU-s közös beszerzésből érkező vakci-
nák száma, ha megnézzük, hogy a vakcinákkal meny-
nyi embert lehet beoltani.  

A magyar baloldal egyértelműen és általánosan 
nemet mondott volna most már a koronavírus elleni 
vakcinák több mint felére. Megfelezték volna azok szá-
mát, akiket koronavírus elleni védőoltással védett-
ségbe lehet helyezni, mert pusztán politikai alapon azt 
mondták, hogy az EU-s közös beszerzésen kívül ne sze-
rezzen be Magyarország vakcinát. Azt a képtelen mate-
matikai példát mondják, hogy a három több, mint az 
öt, mert öt helyről igyekszünk vakcinákat beszerezni, 
és szeretnénk ezt a számot tovább növelni a következő 
hetekben. Ők viszont ragaszkodnak a háromhoz, hogy 
csak háromféle vakcinát lehet beszerezni.  

Ez mutatja, hogy a baloldal nemcsak gazdasági 
értelemben, de egészségügyi értelemben is iszonyato-
san nagy veszélybe sodorta volna az országot. Gondol-
junk bele, hogy ha feleennyi ember lenne Magyaror-
szágon beoltva, mennyivel nagyobb lenne a vírus ter-
jedése, és mennyivel nagyobb lenne a megfertőzés 
kockázata, és mennyivel szomorúbbak lennének a ko-
ronavírussal kapcsolatos egyes számok és adatok. Kö-
szönöm szépen.  

 
ELNÖK: Köszönöm szépen miniszterhelyettes úr 

válaszát. Viszonválaszra megadom a szót a képviselő 
úrnak. Parancsoljon! 

 
FÖLDI LÁSZLÓ (KDNP): Köszönöm a szót, el-

nök úr, és köszönöm államtitkár úr válaszát. Megdöb-
benve olvasom azokat a híreket, amelyek arról szól-
nak, hogy például a DK-s polgármester nem engedi, 
hogy a kínai vakcinával oltassanak a saját kerületé-
ben. Döbbenve olvasom azokat a közösségi médiában 
megjelent írásokat, amelyek arra biztatnak, hogy ne 
oltassuk be magunkat, ugyanakkor azt tapasztaljuk és 
azt látjuk, hogy a kormány intézkedéseinek következ-
tében felgyorsult Magyarországon az oltást igénylők 
száma, és minden reményünk megvan arra, hogy hús-
vétra az a két és fél millió ember be lesz oltva, és akkor 
talán elindulhat az a folyamat, ami majd a nyitással 
kapcsolatos. 

Azt gondolom, hogy felelős magyar ember akkor 
jár el helyesen, és akkor jár el jól - legyen az politikus 

vagy gyári dolgozó, vagy orvos éppen -, aki beoltatja 
magát. Ezzel nemcsak saját magát, hanem a környe-
zetét is ápolja és védi. Köszönöm államtitkár úr vála-
szát. Köszönöm a szót, elnök úr. (Taps a kormány-
pártok padsoraiban.)  

 
ELNÖK: Köszönöm, képviselő úr. Viszonválasz 

illeti meg a miniszterhelyettes urat. Parancsoljon! 
 
DR. RÉTVÁRI BENCE, az Emberi Erőforrások 

Minisztériumának államtitkára: Köszönöm szépen 
a szót, elnök úr. Tisztelt Képviselő Úr! Tisztelt Ház! 
Mit hallhattunk az elmúlt hetekben, hónapokban a 
baloldal politikusaitól? Egyrészről azt, hogy legyen 
nyitás, szűnjenek meg a járvány miatti korlátozó in-
tézkedések. Ujhelyi István azt mondta, hogy nyitni 
kellene, felül kell vizsgálni mindent, Soproni Tamás 
a Momentumtól, de több más momentumos politi-
kus, így például az elnökük is, Fekete-Győr András 
azt, hogy el kell törölni az értelmetlen szabályokat. 
A vírusellenes szabályokat értelmetlen szabálynak 
nevezte. Jakab Péter, Jobbik: nyitni kell, nyitni 
kell, különben végleg bezárunk - ilyen és hasonló 
mondatok. 

Baloldali polgármesterek azt követelik, hogy az ő 
kerületükben, az ő városukban lakókat ne oltsák be 
kínai vakcinával.  

 
 (15.00) 

 
 

Két dolgot követeltek tehát, egyrészről, hogy 
szűnjenek meg a vírus miatti korlátozó intézkedések, 
másrészről kevesebb vakcina érkezzen Magyaror-
szágra, az a gép, amelyik Kínából érkezik a Ferihegyi 
repülőtérre, az ne pakolja ki a vakcinákat, hanem 
szállítsa azokat vissza Kínába. Milyen óriási felelőt-
lenség a magyar baloldal részéről, hogy a Ferihegyi re-
pülőtérről küldenék vissza a kínai vakcinákat, amivel 
emberéleteket lehet megmenteni Magyarországon?! 
Felelőtlenség! Köszönöm szépen. (Taps a kormány-
pártok soraiban.) 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, miniszterhelyettes 

úr. Tisztelt Országgyűlés! Korózs Lajos, az MSZP kép-
viselője, azonnali kérdést kíván feltenni az emberi 
erőforrások miniszterének: „Hogyan áll a rákelle-
nes terv?” címmel. Miniszter úr távolléte miatt vá-
laszadásra Rétvári Bence miniszterhelyettes urat jo-
gosította fel. Kérdezem képviselő urat, elfogadja-e a 
válaszadó személyét, vagy személyesen miniszter úr-
tól kéri a választ. 

 
KORÓZS LAJOS (MSZP): Igen. 
 
ELNÖK: Igen. Mielőtt megadnám a szót, elkö-

szönök önöktől, és átadom az ülés vezetését Latorcai 
János alelnök úrnak. Parancsoljon, öné a szó. (Közbe-
szólás az ellenzéki sorokból: Viszontlátásra! - Szór-
ványos taps a kormánypárti sorokból.)  
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KORÓZS LAJOS (MSZP): Köszönöm szépen. 
Tisztelt Ház! Képviselőtársaim! Az Európai Bizottság 
egy évvel ezelőtt, a múlt évben elfogadott egy olyan 
dokumentumot, amelyben a tagállamokat arra biztat-
ják, hogy készítsék el a saját tagállami rákellenes ak-
ciótervüket. 

 
(Az elnöki széket dr. Latorcai János,  

az Országgyűlés alelnöke foglalja el.)  
 
Nos, köztudomású, hogy sajnos Magyarország 

a rákbetegségeket illetően élvonalban van Európá-
ban. Ugyanakkor azt is tudjuk, hogy a betegségek 
körülbelül 40 százaléka megelőzhető lenne akkor, 
ha hatékony intézkedéseket foganatosítanak az or-
szágok. 

Ahogy említettem, az Európai Bizottság elfogad-
ta ezt a dokumentumot, ez gyakorlatilag egy politikai 
elköteleződés arra nézvést, hogy az Európai Bizottság 
a tagállamokat segíteni kívánja a rákellenes terv elké-
szítésében, és a későbbiekben pedig akár anyagi for-
rásokat is biztosítanának a tagállamok részére. Ha ezt 
a dokumentumot tanulmányozzuk, akkor ebből kide-
rül, hogy gyakorlatilag öt olyan pont köré szervező-
dött ez az ajánlás, amellyel, azt hiszem, hogy Magyar-
országon is számolni kellene. Mégpedig ez a megelő-
zés, a korai felismerés, a diagnózis, a gyógykezelés és 
az életminőség javítása. Nos, ez egyfajta ajánlás, gya-
korlatilag ki kell fejteni ezeket a pontokat, ehhez költ-
ségvetési forrásokat kell rendelni, mellé kell rendelni 
a humán erőforrásokat, gyakorlatilag rögzíteni, hogy 
ki miért felelős, és milyen határidővel hajtják ezeket a 
feladatokat végre. 

Megtisztelő válaszát várom államtitkár úrnak, 
úgy látom, lejárt az időm. Köszönöm szépen. (Taps az 
ellenzéki pártok soraiban.) 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen. Még ugyan volt két 

másodperce képviselő úrnak, de világos, hogy a gon-
dolatmenet továbbfejlesztésére nem volt elegendő idő 
már. Köszönöm szépen a felszólalását. Szeretettel kö-
szöntöm képviselőtársaimat, és Rétvári Bence állam-
titkár úr válaszol az elhangzottakra. Parancsoljon! 

 
DR. RÉTVÁRI BENCE, az Emberi Erőforrások 

Minisztériumának államtitkára: Köszönöm szépen a 
szót, elnök úr. Tisztelt Képviselő Úr! Tisztelt Ház! Ma-
gyarországnak 1993 óta van a WHO ajánlásait is fi-
gyelembe vevő nemzeti rákkontrollprogramja, ez a 
közép-európai országok közül elsőként Magyarorszá-
gon született meg, és az emberi erőforrások miniszte-
rének korábbi állomáshelyéhez, az Onkológiai Inté-
zethez köthető. Emlékezhetünk arra is, hogy 2006-
ban, amikor választási kampány volt, akkor Gyur-
csány Ferenc egészségügyi minisztere bejelentette, 
hogy folytatni fogják a nemzeti rákellenes programot, 
majd négy év alatt semmilyen előrelépés ebben az ügy-
ben nem történt. A kampányban ígértek, utána pedig 
egyetlenegy fillért sem áldoztak ennek a programnak 
a végrehajtására. 

(Móring József Attilát a jegyzői székben  
Földi László váltja fel.) 

 
2018-ban lett megújítva a nemzeti rákellenes 

program, együtt a keringési, mozgásszervi, mentális 
egészségügyi és gyermekegészségügyi programmal. 
Ez 2019-től 2030-ig tartalmazza a rák elleni küzde-
lem legfontosabb sarokpontjait. Ez nyilván illeszke-
dik a különböző WHO-stratégiákhoz, és azt a célt 
tűzte ki, hogy 2030-ra a rákhalálozást a várhatóan fo-
lyamatosan emelkedő incidencia ellenére is jelentő-
sen, legalább 10 százalékkal csökkentsük Magyaror-
szágon, ennyi magyar emberi életet mentsünk meg. 

Ennek a programnak a főbb elemei: a daganatos 
betegségek megelőzése, a daganatos betegségek szű-
rése és korai felfedezése, a daganatellenes kezelések, 
a rehabilitáció, a hospice, a palliáció, a szakemberek 
szintjén és társadalmi szinten az ismeretterjesztés, 
edukáció, a társadalmi kommunikáció mindenki felé 
a rákellenes fellépés kapcsán, megelőzés és gyógyí-
tás kapcsán, a nemzeti onkológiai struktúra kialakí-
tása, valamint indikátorok meghatározása és moni-
torozás.  

Ezen program mentén haladunk, és nemcsak Ma-
gyarországban gondolkozunk, hanem 2018-ban létrejött 
a Közép-európai Onkológiai Akadémia, amely nemzet-
közi összefogás, most már 21 ország írta alá a régió-
ból. Ez egy magyar kezdeményezés, de 21 országot fog 
össze, pontosan azért, hogy a rákellenes gyógyításban 
(Az elnök a csengő megkocogtatásával jelzi az időke-
ret leteltét.) nemzetközi szintű tapasztalatokat is a 
magyar emberek életének a védelme érdekében hasz-
náljunk föl. Köszönöm szépen. (Taps a kormány-
pártok soraiban.) 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, államtitkár úr. Egy-

perces viszonválaszra Korózs Lajos képviselő úré a 
szó. Parancsoljon! 

 
KORÓZS LAJOS (MSZP): Köszönöm szépen. 

Tisztelt Ház! Itt arról van szó, hogy az Európai Bizott-
ság elkészített egy rákellenes tervet, és arra kérték a 
tagállamokat, hogy ki-ki végezze el azt a feladatot, 
hogy készítsen egy nemzeti rákellenes tervet. Én csak 
annyit kérdeztem, hogy Magyarországon ké-
szül-e ilyen terv, ennek ki a felelőse, és mi a továbblé-
pés lehetősége ebben a kérdésben, hiszen emellé hu-
mán erőforrást is, költségvetési forrást is hozzá kell 
rendelni. Remélem, hogy a viszonválaszban állam-
titkár úr meg tudja mondani, hogy készül-e ilyen terv, 
és ki ennek a felelőse a minisztériumban. Köszönöm 
szépen. (Taps az ellenzéki pártok soraiban.) 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, képviselő úr. Egy-

perces viszonválasz illeti meg államtitkár urat is. Pa-
rancsoljon! 

 
DR. RÉTVÁRI BENCE, az Emberi Erőforrások 

Minisztériumának államtitkára: Köszönöm szépen a 
szót, elnök úr. Tisztelt Képviselő Úr! Tisztelt Ház! 
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Ahogy említettem, Magyarországnak erre egy elfoga-
dott kormánydöntése van, tisztelt képviselő úr: az 
1722/2018. kormányhatározatot ha megnézi, az rög-
zítette ezeket a feladatokat, kinek-kinek a maga fe-
lelősségi köre szerint, de nyilván az elsődleges fele-
lőssége az egészségügyért felelős minisztériumnak és 
az Országos Onkológiai Intézetnek van. És nemcsak 
papír készült erről, tisztelt képviselő úr, nemcsak 
különböző döntések, határozatok, hanem elindult a 
komplex vastag- és végbélrákszűrés tekintetében a 
komplex vizsgálat, a komplex program az 50 és 70 év 
közötti lakosságot megcélozva. Helybe visszük a szű-
rővizsgálatokat a program keretében, tíz darab egész-
ségfejlesztési busz indult el 88 helyszínen 7700 fő 
vizsgálatával, csaknem 150 egyéb program valósult 
meg. Tehát mind a vastag- és végbélrákszűrések te-
kintetében, ön is tudja, hogy több ezres nagyság-
rendben sikerült korai fázisban felismerni kialakuló 
rosszindulatú elváltozásokat (Az elnök a csengő 
megkocogtatásával jelzi az időkeret leteltét.), és 
ezzel, bízunk benne, hogy sok ezer honfitársunk 
életét tudtuk már megmenteni. Nemcsak határozat 
van, hanem megmentett életek is vannak már. 
Köszönöm szépen. (Taps a kormánypártok sorai-
ban.) 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, államtitkár úr. Tisz-

telt Képviselőtársaim! 15 óra 7 perc van, az azonnali 
kérdések órájának végére értünk.  

Kérem a teremszolgálatot, hogy Ágostházy Sza-
bolcs államtitkár urat legyenek szívesek beszólítani, 
hogy jöjjön be, mert addig nem tudjuk elkezdeni a 
következő napirendi pontot, míg ő nem ül benn a 
patkóban. (Dr. Ágostházy Szabolcs megérkezik az 
ülésre.) Köszönjük szépen. Üdvözöljük államtitkár 
urat. 

Tisztelt Országgyűlés! Soron következik „A 2021-
27 évi ciklus EU-s forrásainak felhasználásá-
ról” című politikai vita, amelyet Keresztes László 
Lóránt és további képviselők kezdeményeztek. A poli-
tikai vita kezdeményezésére irányuló indítvány 
V/15298. számon, továbbá az Állami Számvevőszék 
által benyújtott tájékoztató a parlamenti informatikai 
hálózaton valamennyiünk számára elérhető. Bejelen-
tem, hogy az előterjesztést uniós napirendi pontként 
tárgyalja az Országgyűlés.  

Most tisztelettel felkérem Földi László jegyző 
urat, hogy ismertesse a politikai vita menetét. Öné a 
szó, jegyző úr. Parancsoljon! 

 
FÖLDI LÁSZLÓ jegyző: Tisztelt Országgyűlés! 

Elsőként a kormány képviselőjének nyilatkozatára 
kerül sor 40 perces időtartamban. Ezt követően az 
egyes képviselőcsoportok vezérszónokainak felszóla-
lása következik 15-15 percben, majd az elsőként je-
lentkezett független képviselő szólhat. Ezután a to-
vábbi képviselői, illetve európai parlamenti képviselői 
felszólalásokra van lehetőség a hátralévő időkeretben. 
Végül a kormány képviselője 20 percben válaszol a 
vitában elhangzottakra. 

(15.10) 
 
ELNÖK: Köszönöm szépen, jegyző úr. Tisztelt Or-

szággyűlés! Engedjék meg, hogy emlékeztessem önö-
ket az időkeretes vita fontosabb szabályaira. A kor-
mány vita közben felszólaló képviselőjének beszéd-
ideje a kormánypárti frakciók idejébe beszámít. Vita 
közben a kétperces felszólalásokat a személyes érin-
tettségre történő reagálás kivételével bele kell számí-
tani az időkeretbe. Az ügyrendi felszólalásokat érte-
lemszerűen nem számítjuk be az időkeretbe. 

Tájékoztatom önöket, hogy amennyiben az euró-
pai parlamenti képviselő a képviselőcsoport vezetője 
útján jelentkezett felszólalásra, úgy felszólalása annak 
a képviselőcsoportnak a felszólalási idejébe számít 
bele, amely felszólalóként őt bejelentette. Amennyi-
ben közvetlenül jelentkezett, úgy felszólalása nem 
számít bele az időkeretbe, és részére az egy független 
képviselőre jutó felszólalási idővel megegyező felszó-
lalási időt kell biztosítani. 

Az üléstermi információs táblán valamennyien 
folyamatosan figyelemmel kísérhetjük az időkeretek 
felhasználását. 

Mielőtt azonban megkezdenénk a vitát, tisztelet-
tel felkérem Tordai Bence jegyző urat, ismertesse az 
egyes időkereteket. Parancsoljon, jegyző úr, öné a szó.  

 
TORDAI BENCE jegyző: Tisztelt Országgyűlés! 

Az időkeret megoszlása a következő: a Fidesz képvise-
lőcsoportjának 103 perc; a KDNP képviselőcsoportjá-
nak 47 perc; a Jobbik képviselőcsoportjának 68 perc; 
az MSZP képviselőcsoportjának 64 perc; a DK képvi-
selőcsoportjának 25 perc; az LMP képviselőcsoport-
jának 44 perc; a Párbeszéd képviselőcsoportjának 
42 perc; a független képviselőknek pedig összesen 
16 perc áll rendelkezésre. A frakciók részére biztosí-
tott időkeretek magukban foglalják a 15-15 perces ve-
zérszónoki felszólalások idejét is. 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, jegyző úr. Tisztelt 

Ház! Képviselőtársaim! A kormány tájékoztatott ar-
ról, hogy a kormány nyilatkozatát két képviselője, te-
hát két államtitkára fogja ismertetni, ennek megfele-
lően a 40 perces időkeret együttes időkeretben fog 
megjelenni.  

Most megadom a szót Ágostházy Szabolcsnak, a 
Miniszterelnökség államtitkárának. Parancsoljon, ál-
lamtitkár úr, öné a szó. 

 
DR. ÁGOSTHÁZY SZABOLCS IMRE, a Minisz-

terelnökség államtitkára, a napirendi pont előadója: 
Köszönöm szépen, elnök úr. Tisztelt Országgyűlés! 
Mindenekelőtt szeretném megköszönni az ellenzéki 
pártoknak, hogy kezdeményezték ezt a politikai vita-
napot, mert számunkra is fontos, hogy ebben a kör-
nyezetben is legyen módunk beszélni a következő 
évek uniós forrásainak a hatékony magyarországi fel-
használásáról. Bízunk abban, hogy ez a vitanap is hoz-
zájárul ahhoz, hogy ne csak kritikusként, de partner-
ként is tekinthessünk önökre a következő években.  
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A kormány számára kiemelten fontos, hogy a 
Magyarországot megillető uniós fejlesztési források-
ról széles körű egyeztetést folytassunk. Erre az elmúlt 
hónapokban nagy hangsúlyt fektettünk, és az utóbbi 
hetekben ez a folyamat a Bizottság elismerése mellett 
is felgyorsult. Fontos számunkra, hogy meghallgas-
suk a magyar emberek véleményét és javaslatait, 
meghallgassuk az őket képviselő civil és szakmai szer-
vezeteket, városvezetőket, érdekképviseleteket. Az el-
múlt hónapok tapasztalatai alapján elmondhatjuk, 
hogy hatékony párbeszéd zajlik ezekkel a szereplőkkel, 
a mai vitanap egy újabb kiváló lehetőség erre. A kor-
mány mindenkori célja, hogy az uniós forrásokat az 
elérhető legnagyobb hatékonysággal a magyar csalá-
dok és a gazdaság fejlesztésére fordítsa.  

A 2014-20-as programozási időszakról egypár 
szóban: ennek adatai alapján elmondhatjuk, hogy ezt 
sikerrel teljesítettük, összesen 637 pályázati felhívást 
jelentettünk meg, amelyek során közel 11 100 milliárd 
forint értékben hirdettünk meg forrásokat. Az euró-
pai uniós fejlesztési források lehívásának tekinteté-
ben is jól állunk ebben a ciklusban, európai összeha-
sonlításban is a jó tagállamok közé tartozunk, az Eu-
rópai Bizottság eddig a keretünk 60 százalékát utalta 
át, ennél számottevően nagyobb összegeket pedig a 
magyar nemzeti költségvetés már megelőlegezettként 
kifizetett a támogatottaknak.  

Az előttünk álló ’21-27-es fejlesztéspolitikai ciklus 
forrásainak tervezésekor és felhasználásakor bátran 
építhetünk és építünk az előző időszak sikereire, az ész-
szerűsített intézményrendszerre és eljárásokra, a sike-
res forrásfelhasználás tapasztalataira; egyúttal alkal-
mazkodnunk kell az új kihívásokhoz is. Magyarország 
számára az elmúlt tíz év eredményei biztosították azt a 
szilárd alapot, amelyről kiindulva a vírus okozta válság 
első szakaszára eredményesen tudtunk reagálni, és az 
EU egyik legjobb egészségügyi és gazdasági védekezé-
sét tudtuk felmutatni. Az előttünk álló fejlesztési ciklus 
pénzügyi tervezése során is ez a szilárd alap segít min-
ket abban, hogy ne pusztán válságkezelésre használjuk 
a nekünk járó uniós forrásokat, hanem segítségükkel 
magas hozzáadott értéket legyünk képesek előállítani.  

Tisztelt Képviselők! Tisztelt Országgyűlés! Mint 
ahogyan az önök előtt is ismert, az Európai Unió ke-
retköltségvetése, azaz a többéves pénzügyi keret hét 
évre határozza meg a költségvetési támpontokat a kö-
vetkező időszakra. A többéves pénzügyi keret és a 
most első és valószínűleg egyszeri alkalommal emellé 
társuló „Következő nemzedék” uniós helyreállítási 
eszköz főösszege, vagyis az Európai Unió 27 tagálla-
mára együttesen jutó összeg mintegy 1800 milliárd 
euró. Ebből Magyarország részesedéséről azt tudom 
elmondani önöknek, hogy a keretköltségvetési rész-
ből 10 780 milliárd forint, a „Következő nemzedék” 
eszközzel kiegészülve összesen 18 060 milliárd forint 
az, ami Magyarországnak a következő években jár.  

Hangsúlyoznunk kell, hogy a keretköltségvetés te-
kintetében Magyarország Kormánya komoly eredmé-
nyeket ért el tavaly nyáron Brüsszelben. A tárgyalások 

utolsó fordulójában a tagállamok közti legnagyobb ko-
héziósforrás-növekményt, mintegy 2 milliárd eurót si-
került Magyarország számára biztosítani. A költségve-
tésben mintegy 7020 milliárd forint áll majd rendelke-
zésre hazánk számára a kohéziós politika kereté-
ben - ez az összeg még a magyar nemzeti hozzájárulás 
nélkül értendő -, a közös agrárpolitika keretében pedig 
mintegy 3710 milliárd forinttal gazdálkodhatunk, eh-
hez szintén hozzá kell majd számítani a magyar nem-
zeti költségvetés hozzáadott forrásait.  

Ha röviden és átfogóan akarjuk megfogalmazni a 
legfontosabb súlypontokat, a következő időszakban a 
gazdaságfejlesztés, a versenyképesség, az infrastruk-
túra és a munkahelyteremtés lesz továbbra is a fó-
kuszban. A hazánknak járó kohéziós forrásokat meg-
határozott szakpolitikai célkitűzések mentén költhet-
jük el. A tervezett fő beavatkozásaink azt a célt szol-
gálják mint legmagasabb rangú uniós fejlesztéspoliti-
kai célunk, hogy hazánk 2030-ra az Európai Unió öt 
legélhetőbb tagállama között legyen. Értelemszerűen 
tíz év múlvára azt nem érdemes vállalnunk, hogy az öt 
leggazdagabb ország közé fogunk tartozni, bár, remé-
lem, úton vagyunk efelé is, de azt igen, hogy a magyar 
életszínvonal az élhetőség tekintetében valóban az öt 
legélhetőbb tagállam közé emeljen bennünket.  

Mint ahogyan az közismert, a zöld- és digitális 
fejlesztésekre jelentős hangsúly helyeződik a követ-
kező időszakban. A tagállamoknak számos olyan kö-
vetelményt kell teljesíteniük, amellyel hozzájárulnak 
a zöld- és digitális átmenetekhez. Hazánk nemcsak 
megfelelni kíván ezeknek az elvárásoknak, hanem 
ösztönzi az ilyen típusú beruházásokat. Erre a vita ké-
sőbbi szakaszaiban még módunk lesz kitérni, de az 
összes uniós elvárást mind a digitális, mind a zöldát-
állás tekintetében Magyarországnak nem esik nehe-
zére teljesíteni, ennél a saját szándékaink szerint is 
magasabb ráfordításokat tudunk biztosítani.  

Az Unió által meghatározott, Magyarország szá-
mára is követendő öt szakpolitikai célkitűzésről egyné-
hány gondolatban; ez ugye, az az öt szakpolitikai célki-
tűzés, amely nemcsak számunkra fontos, hanem az 
összes, a 27 európai tagállam számára közösen megha-
tározott cél. Elsőként ilyen az intelligensebb Európa, 
azaz az innovatív és intelligens ipari átalakulás. Máso-
dikként említem a népszerű nevén Green Dealt, azaz az 
alacsony szén-dioxid-kibocsátású és zöldebb Európát. 
Majd a jobban összekapcsolt Európa, a szociálisabb 
Európa és a polgárokhoz közelebb álló Európa zárja 
ezeket a szakpolitikai célkitűzéseket. Akkor néhány 
mondatban ezekről, hogy Magyarország viszonylatá-
ban ezek végrehajtása mi mindent fog jelenteni.  

Az intelligensebb Európa célkitűzés beavatkozá-
saival azt szeretnénk elérni, hogy Magyarország lé-
nyegesen javítsa a gazdaság versenyképességét, az üz-
leti folyamatokat és a termelés hatékonyságát, nö-
velve ezzel a hazánkban előállított értékeket és meg-
teremtve a tartós bérnövekedés fennmaradásának 
előfeltételeit. Támogatni kívánjuk a vállalkozások 
technológiai és szervezeti megújulását, a globális ki-
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hívásokhoz való alkalmazkodását, a nemzetközi ér-
tékláncokba való bekapcsolódását és a digitalizáltság 
növekedését.  

 
 (15.20) 

 
 

A kutatási és innovációs kapacitások fejlesztésére 
minden korábbinál nagyobb összegeket tervezünk 
fordítani. Célunk, hogy korszerű digitális megoldá-
sok, technológiák és szolgáltatások kerüljenek beve-
zetésre a kis- és középvállalkozások működése és a 
közszolgáltatások területén is. Ezekben az elmúlt 
években nagyot léptünk előre, célunk, hogy a követ-
kező időszakban az európai legjobbak közé tartoz-
zunk e területek tekintetében is. 

A „zöldebb, karbonszegény és ellenálló Európa” 
célkitűzése keretében a klíma- és környezetvédelmi 
célok elérését segítjük elő. Mind a magyar gazdaság 
versenyképessége, mind az egyéni jólét szempontjá-
ból egyre fontosabbá válik a környezeti és természeti 
erőforrásaink fenntartható használata. Ehhez a gaz-
daságos és környezetileg is fenntartható energiaterme-
léssel és biztonságos hálózatokkal, intelligens megol-
dásokkal, megújuló és bővülő kapacitású közművek-
kel, tisztább üzemű városi közlekedéssel, valamint az 
érintett térségek gazdaságának alacsonyabb üvegház-
hatásúgáz-kibocsátásával kívánunk hozzájárulni. Tá-
mogatjuk a megújulóenergia-alapú egyéni és közös-
ségi áram- és hőtermelés, továbbá a villamosenergia-
hálózatok klasszikus és intelligens fejlesztését és ru-
galmasságának növelését, beleértve a területi fejlesz-
tések keretében megvalósuló helyi önkormányzati 
energetikai fejlesztéseket is. 

Ugyancsak elő kívánjuk segíteni az energiataka-
rékos, valamint digitális és okostechnológiák elter-
jesztését, valamint épületenergetikai beruházásokat 
lakó-, közszolgáltatási, önkormányzati, vállalkozási 
és kormányzati ingatlanokon. Beavatkozási területek 
továbbá a vízminőség védelmét és az aszálykezelést is 
integráló vízgazdálkodási fejlesztések, illetve a ka-
tasztrófákkal szembeni ellenálló képesség fejlesztése. 
Felgyorsítjuk a körforgásos gazdaságra való átállás fo-
lyamatát, ami több szakpolitikai célkitűzés és operatív 
program együttműködésében valósul meg, átfogva a 
gazdaságfejlesztési, hulladékgazdálkodási beruházá-
sokat és a helyi szintű beavatkozásokat. Fejlesztjük a 
közüzemi ivóvíz- és szennyvízhálózatokat, felszámol-
juk az ivóvízellátási hiányokat. Szintén ennek a célki-
tűzésnek a beavatkozási területe a szennyvízelvezetés 
és -tisztítás fejlesztése alacsony fenntartási költségű 
közműves szennyvízelvezetési, -tisztítási rendszerek 
kiépítésével. Idetartozik a szennyezett ipari és barna-
mezős területek kármentesítése is az adott területek 
jövőbeni gazdasági, illetve jóléti célú hasznosítása ér-
dekében.  

Fontos célkitűzés a Natura 2000-es területek és 
a zöldinfrastruktúra megőrzése, szeretnénk megte-
remteni az ökoszisztéma-szolgáltatások fenntartható 
hasznosítását biztosító ökológiai és infrastrukturális 

feltételeket, valamint az akvakultúra- és halászati po-
litikával összhangban fejleszteni kívánjuk az informá-
ciós rendszereket.  

A „zöldebb és karbonszegény Európa” szakpoliti-
kai célkitűzés természetesen a légszennyezés csök-
kentéséhez és a megújuló energia részarányának nö-
veléséhez is hozzájárul, többek között az épületek 
megújuló energiaforrásra épülő fűtési és hűtési rend-
szereinek kiépítésével. Fejleszteni kívánjuk továbbá a 
kötöttpályás, tiszta üzemű városi mobilitáshálózatot 
és eszközállományt, beleértve az utasélmény számot-
tevő növelésének szempontját is. A zöld átállást célzó 
országspecifikus ajánlás megvalósítása érdekében fej-
leszteni, javítani kívánjuk az alternatív hajtású, ki-
emelten az elektromos egyéni közlekedési módot és 
kerékpáros közlekedés feltételeit. Célunk, hogy Ma-
gyarország az elektromos közlekedés arányát tekintve 
vezető helyre kerül a szomszédos országok között.  

A „jobban összekapcsolt Európa” célkitűzés kere-
tében a gyors és kényelmes közlekedés újgenerációs 
infrastruktúrájának megteremtését támogatjuk. A cél-
kitűzések a transzeurópai közlekedési hálózat, azaz a 
TEN-T és a vasúti teherforgalom vonatkozásában 
összhangban vannak az EU fenntartható és intelli-
gens mobilitási stratégiájával, illetve a tömegközleke-
dés és a TEN-T fejlesztése esetében a nemzeti közle-
kedési stratégiával. Fejleszteni kívánjuk a gyorsfor-
galmi úthálózatot, korszerűsíteni a vasútvonalakat, 
korszerű járműveket kívánunk beszerezni, a közúthá-
lózatokon pedig a közlekedésbiztonság javítása és a 
hiányzó hálózati összeköttetések kiépítése a cél. E cél-
kitűzés keretében szeretnénk megvalósítani a nagy 
sávszélességű országos hálózatok kialakítását is.  

A „szociális Európa” szakpolitikai célkitűzés be-
avatkozásaival a gyarapodó, egészséges és a munka-
erőpiacon versenyképes társadalom alapjait erősítjük 
meg. A munkaerőpiaci beavatkozások rövid és közép-
távon is közvetlenül hozzájárulnak a versenyképesség 
növeléséhez, a hosszú távú versenyképesség alapjait 
ugyanakkor az egészségügy, a köznevelés, szakképzés, 
felsőoktatás és a szociális intézményrendszer eszkö-
zei, valamint a kapcsolódó ágazatközi együttműködé-
sek teremtik meg. A szakképzési intézményrendszer 
átfogó fejlesztésével a minőségi és korszerű oktatási 
szolgáltatások megteremtését és a szolgáltatásokhoz 
való egyenlő hozzáférés biztosítását kívánjuk elérni. 
Ehhez szorosan kapcsolódik az inkluzív oktatás to-
vábbi megerősítése, a szakképzettség megszerzésének 
támogatását ösztönző, a duális képzőhelyek körének 
bővítését szolgáló programok támogatása, összhang-
ban az országspecifikus ajánlásokkal és a szakképzés 
4.0 stratégiájával. 

A humán tényezők esetében fokozottan jelent-
keznek az ország versenyképességének növelését ne-
hezítő területi különbségek. Ezek csökkentése érde-
kében kiemelt figyelmet kell fordítani a legkevésbé 
fejlett régiók és a legkevésbé fejlett járások további 
fejlesztéseire. Csökkenteni kívánjuk az egészségügyi 
ellátórendszer kórházközpontúságát. Ezt a szakellá-
tás átalakításával és az alapellátás megerősítésével, a 
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megfelelő humán kapacitások pótlásával és a lakó-
helyközeli egészségügyi szolgáltatások hozzáférésé-
nek javításával szeretnénk elérni.  

Támogatjuk a minőségi, a XXI. század elvárásai-
nak megfelelő korszerű oktatást, beleértve a formális, 
nem formális és informális tanulást és a széles körű 
tehetséggondozást. A lemorzsolódás csökkentése és a 
tanulók iskolai eredményességének javítása érdeké-
ben a fejlesztésre szoruló iskolákat komplex támoga-
tásban részesítjük. Aktív programokkal segítjük a 
munkaerőpiac helyreállítását, a munkában maradást, 
az álláskeresők és az inaktívak munkába állását és 
foglalkoztathatóságának javítását, természetesen a 
területi szükségletek figyelembevétele mellett.  

Hangsúlyos a munkaerő-fejlesztés, a vállalkozá-
sok és az állampolgárok alkalmazkodóképességének 
erősítése. Fontos a foglalkoztatás feltételeinek javí-
tása, ezen belül a munkahelyi egészség és biztonság 
erősítése és a rugalmas foglalkoztatási formák elter-
jesztésének támogatása. A nem tanuló és nem dolgozó 
15-29 éves fiatalok számára az elsődleges munkaerő-
piaci elhelyezkedéshez konkrét segítség felajánlására 
van szükség foglalkoztatás, vállalkozóvá váláshoz 
nyújtott támogatás, gyakornoki lehetőségek vagy 
munkaerőpiaci képzés formájában. A beavatkozások 
részeként támogatjuk a felsőoktatási intézmények 
profiljához illeszkedő oktatási és képzési innovációk 
megvalósítását, inkluzív, hallgatóközpontú és rugal-
mas duális tanulási utak kialakítását, a tudományos 
életre való felkészülés elősegítését.  

Ugyancsak fontos cél a befogadó és hátránykom-
penzációt erősítő szakképzés megvalósítása. A szociá-
lis és gyermekvédelmi rendszer előtt álló, elsősorban 
az idősödéssel összefüggő kihívásoknak való megfele-
lés érdekében támogatjuk az új típusú szolgáltatások 
bevezetését, a meglévő ellátások továbbfejlesztését és 
kapacitásbővítését. További kiemelt feladat az ágazat-
ban dolgozók fluktuációjának csökkentése is. A hátrá-
nyos helyzetű személyek, köztük kiemelten a megvál-
tozott munkaképességűek, valamint a romák foglal-
koztatottsági helyzetének javítását az iskolai végzett-
ség növelésével, valamint az előítéletek csökkentésé-
vel szeretnénk elérni. Mérsékelni kell a súlyos anyagi 
deprivációval érintettség mértékét, ami különösen 
vonatkozik a hátrányos helyzetű gyermekekre, ki-
emelten a romákra. A célcsoport számára a legko-
rábbi életkortól biztosítani kell az életutat végigkísérő 
programokat. A területi társadalmi hátrányok mér-
séklése összehangolt humán és infrastrukturális fej-
lesztésekkel lehetséges csak. A legalacsonyabb muta-
tóval rendelkező települések komplex fejlesztése 
szükséges, a szegregált körülmények között élők hely-
zetének javítása összehangolt fejlesztésekkel valósul-
hat csak meg.  

A „polgárokhoz közelebb álló Európa” mint közös 
uniós szakpolitikai célkitűzés beavatkozásainak kö-
zéppontjában Magyarországon a területi különbségek 
csökkentéséhez kapcsolódóan a térségek és a telepü-
lések fejlesztése áll. A célkitűzés keretein belül integ-
rált települési stratégiákon alapuló, a térségi és helyi 

fejlesztési igényekhez és adottságokhoz igazodó fej-
lesztések valósulnak meg az érintett területi és helyi 
szereplők bevonásával. 
 

 (15.30) 
 
A célkitűzés részét képezi a helyi térségi adottsá-

gokra és vonzerőre építő, tematikusan és térségileg 
integrált és összehangolt turisztikai fejlesztések tá-
mogatása is. A területi célok eléréséhez, a területi ki-
hívások kezeléséhez az ágazati operatív programok 
érdemi és célzott beavatkozásait össze kell hangolni 
az országos fejlesztési és területfejlesztési koncepció 
területi céljaival. A szakpolitikai célkitűzés keretében 
integrált területi programok megvalósítását tervezzük 
minden megyében. A programok helyi gazdaságfej-
lesztési, foglalkoztatási, turisztikai, közszolgáltatás-
fejlesztési, energetikai, városfejlesztési, szociális, vá-
rosrehabilitációs és humán fejlesztési tartalommal 
kerülnek kidolgozásra. A programoknak a legkevésbé 
fejlett régiók megyéinek fejlesztésére kell elsősorban 
fókuszálniuk. A 36 komplex programmal fejlesztésre 
kerülő járás esetében támogatni kívánjuk a helyi gaz-
daságfejlesztést és felzárkózást támogató fejlesztése-
ket az érintett megyék integrált területi programjain 
keresztül. A három kiemelt térség, azaz a Balaton ki-
emelt üdülőkörzet, a tokaji borvidék, illetve a Közép-
Duna mente fejlesztése érdekében összehangolt me-
gyei fejlesztéseket kell megvalósítani, szintén az érin-
tett megyék integrált területi programjain keresztül. 
A célkitűzés keretében szeretnénk elősegíteni a vá-
rosok és városi térségek fenntartható, integrált társa-
dalmi, gazdasági és környezeti fejlődését. Település-
fejlesztéssel, zöldfelületi infrastruktúra-fejlesztések-
kel és a humán fejlesztési programok segítségével ja-
vítani kívánjuk Budapest élhetőségét is. Az integrált 
társadalmi, gazdasági és környezetvédelmi fejlődés 
érdekében a városi és vidéki területeken egyaránt fej-
leszteni szeretnénk a kulturális örökséget és attrakci-
ókat. 

Tisztelt Országgyűlés! A szakpolitikai célkitűzé-
sek ismertetése után röviden bemutatom önöknek a 
tervezett operatív programokat. A 2014-2020-as idő-
szakban kialakult szerkezethez képest a programok és 
a végrehajtás struktúrája lényegében változatlan ma-
rad. Ezek bizonyították a magyarországi hatékonysá-
gukat és hasznosságukat. Ezt az európai uniós tárgya-
lásokon is megerősítették felénk. Emellett a tartalmak 
és hangsúlyok alkalmazkodnak az új kihívásainkhoz.  

Elsőként az integrált közlekedésfejlesztési opera-
tív program „plusz” követi a 2014-2020 közötti prog-
ramozási periódus, úgynevezett IKOP prioritásait, fi-
gyelembe véve az új keretrendszert. A közlekedésfej-
lesztés továbbra is fontos eszköze a gazdaságfejlesz-
tésnek, valamint a területi kohéziónak. Mindazonáltal 
az európai zöldmegállapodással összhangban nagy 
hangsúlyt helyez a fenntartható közlekedési formák 
támogatására, a kötöttpályás közösségi közlekedés és 
kerékpáros közlekedés fejlesztésére, az egyes közleke-
dési módok összekapcsolására, valamint a motorizált 
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közlekedés környezetbarátabbá tételére az alternatív 
üzemanyagtöltő infrastruktúra bővítése révén. A kö-
zösségi közlekedésben részt vevő járműállomány mi-
előbbi cseréjével, tiszta és energiahatékony közúti jár-
művek beszerzésének támogatásával, illetve az alter-
natív tüzelőanyagok előállításának ösztönzésével 
szintén hozzájárulunk ehhez. A program beavatkozási 
területei kiterjednek a hajózással kapcsolatos fejlesz-
téseinkre is. 

A gazdaságfejlesztési és innovációs operatív prog-
ram „plusz” a 2014-2020 között végrehajtott GINOP 
folytatásának tekinthető. Stratégiai irányait a Ma-
gyarország Kormánya által 2019 őszén elfogadott, 
„A magyar mikro-, kis- és közepes vállalkozások meg-
erősítésének stratégiája 2019-2030”, azaz a kkv-stra-
tégia című dokumentum jelöli ki. A GINOP Plusz in-
tézkedéseinek célja, hogy a vállalkozások technológi-
ájukat, működésüket megújítva kedvezőbb pozíciót 
alakítsanak ki hazai és külföldi piacokon a globális ér-
tékláncokban. Ezzel hozzájárulnak a társadalom élet-
színvonalának javulásához, a foglalkoztatás bővítésé-
hez és a munkahelyek védelméhez. 

Jövőnk szempontjából meghatározó az új tudás 
létrehozása, a tudás átadása és hasznosítása, a gazda-
ság versenyképességének javításához a XXI. század-
ban elengedhetetlen a tudásgazdaság kiépítése. Eh-
hez a kutatás-fejlesztési és innovációs rendszer to-
vábbi szereplőinek támogatása is szükséges. A „Ma-
gyarország kutatási, fejlesztési és innovációs stratégi-
ája 2021-2030”, azaz a KFI-stratégia víziója egy ma-
gas hozzáadott értéket teremtő, tudásalapú, kiegyen-
súlyozott, fenntartható gazdaság és társadalom létre-
hozása. A KFI-stratégia három pillére alapján a 
GINOP KFI-beavatkozásai a tudástermelést, tudás-
áramlást és a tudásfelhasználást egyaránt támogat-
ják. A szakképzés területének fő céljai az oktatás ered-
ményességének és minőségének javítása, a hátrányos 
helyzetű csoportok minőségi többségi oktatásban 
való részvételének és esélyegyenlőségének biztosí-
tása, valamint a tanulói lemorzsolódás mérséklése. 

Új programként jelenik meg a digitális megújulás 
operatív program a közszolgáltatási fejlesztési opera-
tív program folytatásaként, de annál számottevően 
tágabb támogatási tartalommal. A gazdasági és társa-
dalmi versenyképesség megtartásához elengedhetet-
len a közszolgáltatások hatékony és lehető legmaga-
sabb szintű elektronizált és automatizált működése, 
fejlesztése. Ezek a feladatok kapnak helyet a DIMOP 
programban. A program egységes szemléletmód mel-
lett kívánja összehangolni az ágazati szakpolitikai be-
ruházásokat és az innovatív technológiák alkalmazá-
sát, hogy egységes szolgáltatási rétegeken keresztül 
adatintenzív megközelítésben járuljon hozzá az egyes 
szakpolitikai feladatok digitális beruházásaihoz. 

Az emberierőforrás-fejlesztési operatív program 
„plusz” célja a szociális felzárkózás támogatása Ma-
gyarországon. Az operatív program a negyedik szakpo-
litikai célkitűzést, azaz a szociálisabb Európa vízióját 
támogatja Magyarországon, ám kiegészítő jelleggel 
hozzájárul az ötödik célkitűzéshez, azaz a polgáraihoz 

közelebb álló Európához is. Az EFOP Plusz öt humán 
szakterület fejlesztéseit foglalja magában, ezek az 
egészségügy, köznevelés, társadalmi felzárkózás, szoci-
ális, valamint család- és ifjúságpolitika, amelyekhez a 
kultúra és a sport is hozzájárul. 

A környezeti és energiahatékonysági operatív 
program „plusz” vonatkozásában ki kell emelnünk, 
hogy a globális kihívásokra, így az éghajlatváltozásra, 
a környezetszennyezésre, a biológiai sokféleség csök-
kenésére, a természeti erőforrások túlzott kihasználá-
sára egyre kevésbé adhatók elszigetelt szakmai vála-
szok. A KEHOP Plusz ezért a környezeti energiahaté-
konysági operatív program folytatása, és a felsorolt 
problémák helyi kezeléséhez, a klímasemleges gazda-
ság eléréséhez kíván hozzájárulni. 

Az elmúlt időszak egyik legsikeresebb operatív 
programja, a TOP, a terület- és településfejlesztési ope-
ratív program szintén folytatást kap a korábbiaknál je-
lentősen nagyobb forráshányaddal az operatív progra-
mok között. Magyarország kevésbé fejlett régióinak és 
fejlett régióinak területi alapú térségi és településfej-
lesztéseit támogatja. Kiemelt szempont a TOP program 
keretében, hogy ez az, amelyeket az önkormányzatok-
kal, megyei önkormányzatokkal, illetve a fővárossal 
való teljes együttműködésben valósítunk meg. 

A korábbi időszaktól eltérően lesz végrehajtási 
operatív program. Ilyen eddig nem volt, kivéve a 
2007-2013-as periódusban. Ezzel fogjuk üzemeltetni 
a kedvezményezettek munkáját segítő állami végre-
hajtási rendszert, hogy a programjainkat és a forrás-
felhasználást a kedvezményezettek oldalán is hatéko-
nyabbá tehessük. 

Tisztelt Ház! Most térnék rá röviden a másik egy-
szerinek ígérkező uniós finanszírozási lábra, a „Next 
Generation EU” eszközhöz tartozó nemzeti helyreállí-
tási és ellenállóképességi terv egyes elemeire. Ez az a 
program, amelyet a Covid-19-válságra válaszul fogad-
tak el a tagállamok, és jelentős, Magyarország tekin-
tetében mintegy 6000 milliárd forintos támogatást 
fog biztosítani a következő hat évben. Ez a program 
arra fókuszál, hogy a tagállamok kezelni tudják a 
Covid-19-világjárvány gazdasági és társadalmi hatá-
sait. Különös hangsúlyt fektetünk ebben a körben 
uniós és magyar szinten is a klímaalkalmazkodás elő-
segítésére, illetve a társadalmak és a gazdaságok to-
vábbi digitalizációjára is. Mint már említettem, a 
helyreállítási eszköz keretében a magyar boríték közel 
5900 milliárd forint. Ennek keretében reformokat és 
beruházásokat hajtunk végre. 

 
 (15.40) 

 
Ennek az összegnek 2510 milliárd forintos része 

vissza nem térítendő támogatás, és az Unió gazdaság-
történetében egy szignifikáns lépésként - hogy előre-
lépésként-e vagy sem, ezt majd az idő eldönti -, de ez 
a program tartalmaz egy 3380 milliárd forintos hitel-
keretet is Magyarország számára.  

Magyarország a saját nemzeti stratégiai terveink-
kel összhangban kilenc olyan komponenst határozott 
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meg, amelyre lefordítjuk a közös európai célkitűzése-
ket. E kilenc komponens a következő: demográfia és 
köznevelés, egyetemek megújítása, felzárkózó telepü-
lések és régiók, Magyarország vízgazdálkodása, fenn-
tartható zöldközlekedés, energetika, azaz a zöldátál-
lás, körforgásos gazdaság, digitalizáció, valamint az 
egészségügy. Ezekről a komponensekről, illetve a tar-
talmukról a kormány ez év február elején egy külön 
kormányhatározatot fogadott el.  

A demográfia és köznevelés a kormány hagyomá-
nyos, az elmúlt évek tapasztalatai alapján immár ha-
gyományosnak tekinthető demográfiai kezdeménye-
zéseit támogatja, valamint a köznevelési rendszer 
fenntarthatóbbá és modernizáltabbá tételét fogja elő-
segíteni.  

Az egyetemek és felsőoktatási intézmények tá-
mogatása, valamint a tudományos és innovációs par-
kok tekintetében minden korábbinál nagyobb támo-
gatást kívánunk biztosítani a felsőoktatásra, és meg-
teremteni az iparágak és a felsőoktatás tudásintenzív 
iparágának az összekapcsolását.  

A települések és régiók felzárkóztatása tekinteté-
ben Magyarország legelmaradottabb településeit fog-
juk fejleszteni, a Magyar Máltai Szeretetszolgálat ko-
rábban már pilotjelleggel elindított programjainak a 
kibővítésével és továbbvitelével. Ez első körben há-
romszáz olyan települést érint, amelyek lakosságának 
tapasztalataink szerint a többsége a roma közösségből 
származik. Helyzetre, élethelyzetre, települési sajá-
tosságokra szabott fejlesztési programokat biztosí-
tunk számukra.  

A vízgazdálkodás-komponensben kívánjuk meg-
oldani Magyarországnak az elmúlt évtizedekben meg-
sérült vízgazdálkodási képességeinek a helyreállítását, 
alapvetően az árvizek okozta károk csökkentéséhez és 
az így Magyarországon megjelenő többletvízmennyi-
séghez kapcsolódó, a természetes élőhelyek helyreállí-
tásához szükséges intézkedések támogatásával.  

A fenntartható zöldközlekedés tekintetében első-
sorban a vasúti infrastruktúrára, az elektromos busz-
hálózatokra fogunk fókuszálni, kiemelt hangsúllyal a 
főváros és agglomerációja közötti közlekedési kapcso-
latok megerősítésére. 

Az energetika-, azaz a zöldátállás-komponens te-
kintetében pedig az időjárásfüggő megújulóenergia-
hálózatoknak a központi hálózatokra való befogadási 
kapacitásaival, újabb naperőművek, geotermális erő-
művek fejlesztésével, helyi, lokalizált, települési erő-
művek kialakításával fogunk foglalkozni.  

A körforgásos gazdaság pedig, semmi újat nem 
árulunk el ebben a tekintetben, a hulladék anyagában 
való újrahasznosítását fogja elősegíteni annak érde-
kében, hogy ne a depóniákra kerüljön a hulladékunk.  

A digitalizációkomponenssel, összhangban a már 
bemutatott DIMOP programmal, elősegítjük mind-
azokat a célokat, amelyek európai összevetésben is a 
gazdaság és a társadalom digitális készségeinek a fej-
lesztését segítik elő.  

És utolsóként említem, de a legfontosabb e tekin-
tetben az egészségügyi komponens, ahol alapvetően a 

kórházi hálózat infrastruktúrájának, az alapellátási 
szolgáltatásoknak a megerősítésére, illetve az orvosok 
és ápolók jobb elismerésére helyezzük a hangsúlyt.  

Tisztelt Képviselők! Tisztelt Ház! Magyarország 
Kormánya felkészült és kiváló szakembereink tapasz-
talatára, munkájára alapozza a következő fejlesztés-
politikai ciklus célkitűzéseinek a meghatározását, a 
források felhasználásának hatékony tervezését. Az a 
tapasztalatom az elmúlt hónapok kapcsán, hogy bár 
ez a hazai közbeszédben ritkán tükröződik, de nagyon 
közel állunk a magyar fejlesztési célokkal és a magyar 
fejlesztési stratégiákkal az Európai Unió közös elvárá-
saihoz és célkitűzéseihez. A vita későbbi folyamán ta-
lán lesz alkalmunk arról beszélni, hogy európai össze-
vetésben hogy állunk a Bizottsággal folytatott tárgya-
lásokban, és abban kérjük az önök javaslatait, akár 
kritikus észrevételeit, hogy egységes nemzeti állás-
pontot alakíthassunk ki az Európai Unió felé. Abban 
bízunk, hogy az Európai Bizottság, illetve a Tanács az 
összes fejlesztési programunkat ez év nyarán jóvá 
fogja hagyni, és ezzel a következő hat, illetve tíz évben 
Magyarországon minden eddiginél intenzívebb fej-
lesztéspolitikai programokat tudunk végrehajtani. 
(Taps a kormánypártok padsoraiból.) 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, államtitkár úr. Tisz-

telt Képviselőtársaim! A kormánynyilatkozat ismerte-
tését Dömötör Csaba államtitkár úr folytatja. Paran-
csoljon, államtitkár úr, öné a szó. 

 
DÖMÖTÖR CSABA, a Miniszterelnöki Kabinet-

iroda államtitkára: Köszönöm a szót, elnök úr. En-
gedjék meg, hogy pár pontban kiegészítsem az ál-
lamtitkár úr által elmondottakat.  

A vita elején érdemes tisztáznunk egy dolgot, 
mégpedig azt, hogy hogyan is tekintünk az uniós for-
rásokra Magyarországon. Gyakori megközelítés, hogy 
ezeket egyfajta segélyjellegű kegyelemadományoknak 
tekintjük, de mi nem így tekintünk rájuk, mégpedig 
azért nem, mert ez a pénz jár Magyarországnak, mert 
ez kompenzáció azért, mert megnyitottuk a piacain-
kat, és lemondtunk bizonyos gazdaságvédelmi lépé-
sekről.  

Azt a vitát itt már meg sem nyitom, hogy nem ki-
zárt, hogy a nettó befizető országok jobban keresnek 
a nettó haszonélvező országokon, ha azt is figyelembe 
vesszük, hogy milyen nagyságrendben áramlanak 
vissza ezek a pénzek hozzájuk.  

Ami az előzményeket illeti, nem túl meglepő, itt 
a Házban is beszéltünk már erről, de a baloldali kor-
mányoktól az uniós források terén is nagyon súlyos 
örökséget vállalt át ez a kormány. Ennek elsődleges 
oka, hogy úgy alakították át a 2007-13-as uniós fej-
lesztési ciklus forrásait, hogy azoknak csupán 17 szá-
zaléka kapcsolódott gazdaságfejlesztéshez. Ami járt 
volna, azt pedig rosszul hívták le. A 2010-es kormány-
váltásig mindössze 15 százalékát hívták le a források-
nak. 2010-ben még az Európai Bizottság is azt gon-
dolta, hogy amennyiben nem lesz változás, Magyaror-
szág a rendelkezésre álló forrásoknak legfeljebb 65 
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százalékát tudja majd lehívni. Na, ebben áll a sokat 
emlegetett baloldali szakértelem! Ehhez képest, töb-
bek között az intézményi fejlesztési átalakításoknak 
köszönhetően, Magyarország a rendelkezésre álló for-
rásokat 109 százalékos eredménnyel lehívta, ami ga-
rantálta a teljes forráslehívást.  

Ráadásul a második Orbán-kormány a következő, 
2014-20 közötti ciklus forrásfelhasználási szerkezetét 
már úgy szabta át, hogy annak 60 százalékából lehetett 
gazdaságfejlesztési célokat szolgálni. Ez közvetlenül se-
gítette a munkahelyek védelmét és létrejöttét. Enged-
jék meg, hogy így fogalmazzak: egy rangos külföldi meg-
figyelőt is idézzek annak alátámasztására, hogy hatéko-
nyan használjuk fel az uniós forrásokat. Idézem: a kohé-
ziós alapok, a strukturális alapok azzal a céllal jöttek 
létre, hogy elősegítsék a konvergenciát az EU-n belül, és 
ha ránézünk a magyar gazdasági növekedési rátákra, ak-
kor látni, hogy ezt a pénzt az ország jól fektette be, és 
hogy ez az emberek javát szolgálja. Ezek Angela Merkel 
német kancellár szavai, Sopronban hangzottak el.  

Érdemes azt is megnéznünk, hogy hogyan alakul-
tak az egyes támogatási összegek az egyes uniós költ-
ségvetési időszakokban. Amíg 2007-13 között egy ma-
gyar állampolgárra vetítve 660 ezer forint fejlesztési 
forrás jutott, addig ez a szám 2014-2020 között 
712 ezer forintra emelkedett. Ami pedig a következő 
hétéves pénzügyi keret magyar kilátásait illeti, a 
2020-as nyári tárgyalásokon Orbán Viktor komoly 
eredményeket tudott elérni. 2018-as árakon számolva 
a hazánk számára elérhető hétéves keret, alapvetően 
a britek kilépésének köszönhetően, 37,7 milliárd eu-
róról 32,9 milliárd euróra csökken ugyan, viszont az 
uniós helyreállítási alap létrehozásával a Magyaror-
szág számára rendelkezésre álló források összességé-
ben 51,6 milliárd euróra nőhetnek. 

Most feltehetjük a kérdést ilyen előzmények 
után, hogy mi az oka annak, hogy a baloldali kormá-
nyok alatt rosszabbul álltunk a források terén, keve-
sebb forrás állt rendelkezésre, és azokat rosszabbul 
hívta le Magyarország. A szakpolitikai különbségek 
mellett van még itt egy jelenség, amire én szeretném 
felhívni a figyelmet, mégpedig az, hogy a baloldal 
pénzügyi együttműködésben van Brüsszellel, ez pedig 
nyilván tompítja az érdekérvényesítési lehetőségeket. 
A Gyurcsány-féle családi vállalkozás már 2014-ben je-
lentős összegről szóló keretszerződést kötött az Euró-
pai Bizottsággal, és az önmagában is megérne egy óri-
ási vitát itt a Házban, hogy hogyan bízhatták az uniós 
pénzek felhasználási elemzését egy olyan cégre, amely 
ennyire közvetlenül kötődik egy volt miniszterelnök-
höz, ráadásul aktív politikai vezetőhöz. És tényleg, va-
jon mennyire várhattak objektív helyzetértékelést egy 
olyan cégtől, amely az ellenzék vezetőjéhez ennyire 
nyilvánvalóan kötődik. És azt is tudjuk, hogy ez a cég 
jelentős összegekkel támogatta a Demokratikus Koa-
líciót, így az sem kizárt, hogy a brüsszeli összegek köz-
vetlenül a pártkasszában landoltak. Most abba már 
bele se megyek, hogy a cég tisztségviselői közül töb-
ben is magas beosztást viseltek abban az időszakban, 
amikor rosszabbul ment az uniós források lehívása.  

 (15.50) 
 
Azt egyébként, hogy hogyan is zajlott a baloldali 

kormányzás idején az uniós források lehívása, minden 
másnál jobban érzékelteti a négyes metró ügye. A brit 
hatóságok szerint csak ennél az egy projektnél 600 mil-
liónyi kenőpénzt mozgattak meg. Ráadásul az OLAF 
vizsgálata szerint a közel 500 milliárdos beruházási ösz-
szeg harmada eltűnt. Ekkora kár korrupció nélkül nem 
keletkezhetett. Így nem csoda, ha a beruházás végül az 
eredetileg tervezett összeg négyszeresébe került.  

Az is sokat elmond egyébként a baloldali gyakor-
latról, hogy egészen elképesztő módon egy magán-
cégbe, egy kft.-be szervezték ki az uniós pénzeket ke-
zelő informatikai rendszert. Az ügy miatt nagyságren-
dileg 18 milliárdos kár érhette a magyar államot.  

Még egy fontos vonatkozásról szeretnék szót ej-
teni, tisztelt Ház, az pedig az, hogy hogyan is haszno-
sulnak az uniós források. Az egyik legfontosabb ered-
mény az az, hogy a mostani pályázatokon sokkal több 
magyar vállalkozás és sokkal több magyar kis- és kö-
zépvállalkozás nyer támogatást. A Közbeszerzési Ha-
tóság adatai alapján 2009-ben a kis- és középvállal-
kozások által elnyert közbeszerzések aránya 39 száza-
lék volt, 2020 első félévében a pályázatok 85 százalé-
kát nyerték kis- és középvállalkozások. Ha az elnyert 
összeg felől közelítjük meg ezt az ügyet, akkor 100 fo-
rintból 68 kis- és közepes magyar cégekhez kerül. 

Ami az eljárás mikéntjét illeti, 2020 első három 
negyedévében minden eljárásban átlagosan 6,2 aján-
lat szerepelt, tehát a közbeszerzési piacot verseny jel-
lemzi. A hirdetmény nélküli tárgyalásos közbeszerzé-
sek aránya 6 százalék. Nagyságrendileg ez annyi, mint 
Hollandiában. Eközben Romániában ez az arány 
14 százalék, Bulgáriában pedig 29. Ráadásul, és ezt 
külön szeretném hangsúlyozni, a 2010 előtti gyakor-
lathoz képest a mostani közbeszerzéseken csak olyan 
vállalatok indulhatnak, amelyeknek ismert a tulajdo-
nosi háttere. Korábban ez nem volt így. Azért vitat-
kozhatunk arról, hogy kik nyernek ma Magyarorszá-
gon uniós támogatást, mert mindenkinek nyilvános-
ságra kell hozni a tulajdonosi hátteret. Az önök gya-
korlata nem ez volt.  

Szóval, mindezt összefoglalva: Magyarország 
mostanra több uniós forrásból gazdálkodhat, az 
uniós pénzeket hatékonyabban költi el, mindezt át-
látható módon. Ennek közvetlen eredménye, hogy 
több magyar vállalkozás részesül belőlük, és azon 
belül sokkal-sokkal több kis- és közepes vállalkozás. 
És végső soron ez azt jelenti, hogy az uniós támoga-
tások, az uniós források jól szolgálják a stratégiai cé-
lokat, a munkahelyvédelmet, a munkahelyteremtést, 
a gazdasági növekedést és végső soron azt, hogy ezt 
minden magyar ember érezhesse is a saját életében. 
Köszönöm, hogy meghallgattak. (Taps a kormány-
pártok soraiból.) 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, államtitkár úr. És 

külön köszönöm, hogy az időkeretet maximálisan be-
tartotta.  
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Most a vezérszónoki felszólalások következnek. 
A Fidesz képviselőcsoportja jelezte, hogy a frakció ál-
láspontját két felszólalójuk ismerteti. Elsőnek meg-
adom a szót Bánki Eriknek. Parancsoljon, képviselő 
úr, öné a szó.  

 
BÁNKI ERIK, a Fidesz képviselőcsoportja részé-

ről: Köszönöm szépen a szót. Tisztelt Elnök Úr! Tisz-
telt Képviselőtársaim! Az Európai Unió által a tagál-
lamoknak nyújtott forrásoknak a gazdaságfejlesztést, 
a vállalkozások támogatását és az emberek életkörül-
ményeinek a javítását kell szolgálnia. Amikor az uniós 
források felhasználásáról és annak hatékonyságáról 
vitázunk, elsősorban ezeket a célokat kell szem előtt 
tartanunk.  

A 2021-2027. évek közötti éves uniós költségve-
tés elfogadásához hosszú és rögös út vezetett, de végül 
az Európai Parlament megerősítette az állam- és kor-
mányfők döntését, hozzájárult a hét év alatt 1800 mil-
liárd eurót tartalmazó uniós költségvetés, illetve a 
helyreállítási alap elfogadásához. 

A lengyel-magyar együttműködés ismét sikeres 
volt, melynek köszönhetően Magyarország nemcsak 
hogy megvédte a magyaroknak járó európai uniós 
pénzügyi forrásokat, de végül - ahogy azt államtitkár 
úr is említette az expozéjában - Orbán Viktor minisz-
terelnök úr tárgyalásának és a tárgyalás hatékonysá-
gának köszönhetően 2 milliárd euróval több forrást 
tudunk a kohéziós alapban felhasználni arra, hogy el-
sősorban a hátrányos helyzetű térségek felzárkózta-
tása, azaz azoknak a településeknek a fejlesztése meg-
történhessen Magyarországon, ahol az arra legrászo-
rultabb emberek élnek. Ezt ahhoz tudnám hasonlí-
tani, tisztelt hölgyeim és uraim - vannak még itt kö-
zöttünk olyanok, akik 1998 óta itt ülnek az Ország-
gyűlésben -, amikor az első közös fejlesztési költség-
vetés idején a lengyelek tudtak egy egymilliárd eurós 
külön támogatási alapot kérni akkor a mezőgazdaság 
támogatására. Láthattuk, hogy a következő években 
micsoda eredményeket tudott hozni a lengyel mező-
gazdaság eredményességének és hatékonyságának 
növelése érdekében. Tehát azt gondolom, tisztelt höl-
gyeim és uraim, hogy ez egy valóban nagyon komoly 
eredmény.  

A megállapodás emellett megerősítette azt is, hogy 
semmilyen politikai feltételt nem lehet szabni a magya-
roknak az uniós szerződés alapján járó finanszírozás 
kiosztásához, illetve annak felhasználásához. Ha a par-
lamentben ülő ellenzéki pártok képviselőin, illetve az ő 
európai parlamentben ülő képviselőtársainak a hozzá-
állásán múlott volna, akkor ez a döntés nyilvánvalóan 
nem tudott volna megszületni. A megállapodással így 
sikerült megvédenünk Magyarország szuverenitását, a 
jogunkat arra, hogy minden olyan kérdésben, amely 
nemzeti hatáskörbe tartozik, saját magunk dönthes-
sünk. Nem lehet egyetlenegy olyan ideológia vagy poli-
tikai kérdés sem, amelyben bárki ránk erőltetheti az 
akaratát; nem lehet az, hogy a baloldal által megfogal-
mazott politikai vádaskodás visszaköszönjön az uniós 
intézményekben hozott döntésekben.  

A magyarországi baloldal a költségvetési tárgya-
lások folyamán minden energiáját azon mozgósította, 
hogy milyen módon tudhatna ártani Magyarország-
nak, a magyar polgároknak. Azon dolgozott, hogy el-
vegye, csökkentse a nekünk járó támogatásokat; hogy 
Magyarország kárán önmaga számára politikai előnyt 
szerezzen, és ezt a 2022-es parlamenti választásokra 
tudja felhasználni.  

Tisztelt Ház! A számokat tekintve elmondható te-
hát, hogy Magyarország részesedése a következő hét-
éves fejlesztési forrásokból 30,8 milliárd euró, azaz 
közel 11 000 milliárd forint lesz. Ha ehhez hozzáad-
juk a „Next Generation” program, az európai újjáépí-
tési alap összegeit is, akkor 51,6 milliárd eurót, azaz 
mai áron számolva közel 19 000 milliárd forintot fo-
gunk tudni elkölteni a következő hét év időszakában, 
annak érdekében, hogy a magyar gazdaság újra tud-
jon indulni; hogy a magyar gazdaság újra fejlődési és 
növekedési pályára tudjon állni; hogy a magyar gaz-
daság, ugyanúgy, ahogy a válságot megelőző időszak-
ban, ezutáni években is az európai uniós növekedés 
kétszeresével tudjon nőni. Ehhez azonban mindany-
nyiunknak közös összefogásra van szükségünk.  

A 2021-2027 közötti időszak magyar céljait te-
kintve nézetünk szerint a legfontosabb az, hogy a gaz-
daság helyreállítása minél hamarabb megtörténjen, a 
foglalkoztatás terén ugyanannyi munkahelyet tud-
junk teremteni, mint amennyi munkahelyet a válság 
elvett tőlünk, és egyben a magyar gazdaság ellenálló 
képességét tovább tudjuk erősíteni. Célunk az, hogy 
Magyarország 2030-ra az Európai Unió öt legélhe-
tőbb tagállama között legyen. Ha vannak vállalkozá-
sok, ha lesznek munkahelyek, akkor a felzárkóztatás 
is megvalósul Magyarországon, ebben nem lehet két-
ségünk.  

A következő időszakban a zöld-, valamint a digi-
tális fejlesztésekre is jóval nagyobb hangsúly helyező-
dik, mint a korábbiakban volt. És ez nemcsak azért 
fog megtörténni, tisztelt hölgyeim és uraim, mert Ma-
gyarországtól ezt várja az Európai Bizottság, hanem 
azért, mert ezt Magyarország, a magyar kormány is 
fontosnak érzi.  

Tisztelt Képviselőtársaim! A koronavírus-világ-
járvánnyal kapcsolatban fontos megemlíteni azt a 
döntést, miszerint az uniós költségvetés mellett elfo-
gadásra került a helyreállítási alap is. Ennek a célja, 
hogy a gazdaság növekedése minél gyorsabban újra 
tudjon indulni, és azokat a szükséges strukturális vál-
tozásokat is meg tudják tenni az európai országok, az 
európai kormányok, amelyek ahhoz kellenek, hogy 
stabilabb és egyébként a válságoknak is jobban ellen-
álló gazdaság épülhessen fel. Azt gondolom, tisztelt 
hölgyeim és uraim, hogy Magyarország ebben is az 
élen jár, hiszen a magyar gazdaság teljesítményét ille-
tően még a válság alatt is elmondható az, hogy bár ér-
telemszerűen visszaesett a magyar gazdaság teljesít-
ménye - ez nem is csoda a külső körülmények ismere-
tében -, de mégis az Európai Unió átlagához képest 
ebből a válságból is jobban, erősebben tudtunk ki-
jönni, mint a versenytársaink.  
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Nem lehet más célunk, mint hogy növeljük a vak-
cinabeszerzések mennyiségét, mint elérjük azt, hogy 
minél több honfitársunk kerülhessen abba a hely-
zetbe, hogy megkaphatja az oltást, hiszen akkor tu-
dunk újra teljes értékű munkát végezni, akkor tudjuk 
a gazdaságot visszaállítani az eredeti állapotába, ha ez 
a kiszámíthatatlanság, amelyet a vírusjárvány okoz, 
megszűnik Magyarországon.  

 
(16.00) 

 
Ebben is kitűnően teljesít a magyar kormány, hi-

szen látjuk napról napra az adatokat: az Európai Unió 
második olyan tagállama vagyunk, amely lakosság-
szám-arányosan a legtöbb oltást tudta felvenni. Az 
előrejelzések alapján azt várjuk, hogy május végére 
minden honfitársunk megkaphatja a védőoltást, aki 
erre regisztrált. Ezúton is arra szeretnék kérni min-
denkit, aki még nem tette, feltétlenül regisztráljon, 
akkor is, ha ezzel egyébként nem ért egyet, hiszen 
mindannyiunk közös érdeke az, hogy a megfelelő ol-
tottsági szintet elérjük, és ezáltal a vírusjárvány meg-
szűnjön Magyarországon. 

Tisztelt Képviselőtársaim! A polgári kormány, 
mint ahogy eddig, úgy ezután is kiáll a magyar embe-
rekért és a magyar vállalkozásokért. Fontos számunkra, 
hogy a 2021-27. évek közötti időszak uniós forrásainak 
elosztása ugyanolyan hatékony legyen, mint az előző, 
azaz a 2014-20 közötti időszaké volt. A számok azt mu-
tatják, hogy Magyarország Európa legdinamikusab-
ban fejlődő országai között szerepel. Mi azon dolgo-
zunk, hogy a jövőben is folytatódjon a felfelé ívelő út, 
és Magyarország minél előkelőbb helyen szerepelhes-
sen az európai uniós tagországok között. 

Senkinek nem engedjük meg, hogy az uniós for-
rásokkal zsarolja Magyarországot. Minden olyan kí-
sérlettel szembe fogunk szállni, amely ezt kétségbe 
vonja. Megvédjük Magyarországot, megvédjük a ma-
gyar embereket és a 2010 óta elért eredményeinket, 
mert számunkra Magyarország és a magyar emberek 
az elsők. Köszönöm szépen megtisztelő figyelmüket. 
(Taps a kormánypárti sorokból.) 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, képviselő úr. A Fi-

desz képviselőcsoportjának vezérszónoklatát Hörcsik 
Richárd képviselő úr folytatja. Parancsoljon, képvi-
selő úr, öné a szó. 

 
DR. HÖRCSIK RICHÁRD, a Fidesz képviselőcso-

portja részéről: Köszönöm a szót. Tisztelt Elnök Úr! 
Tisztelt Képviselőtársaim! Először is szeretném leszö-
gezni, hogy az ellenzéki képviselőtársaink mai vita-
nap-kezdeményezése az Országgyűlés megszokott 
működésébe jól beleilleszthető, hiszen hagyomány, 
hogy vitát tartunk az Európai Unió által rendelkezésre 
bocsátott forrásokról. Mégis úgy vélem, azért érdemel 
külön figyelmet a mai vita, hogy az itt elhangzottak 
mennyiben alakítják az előterjesztők esetleges ko-
rábbi álláspontjait, és ilyenkor természetesen helyes 
és célszerű annak vizsgálata, hogy a kormány miként 

látta el a feladatait a forrásfelhasználás előkészítése és 
levezetése során. 

Csak szeretném megjegyezni, tisztelt képviselő-
társaim, hogy az Európai ügyek bizottságában szá-
mos alkalommal konzultáltunk a kormány képvise-
lőivel, ezért aki elolvassa a jegyzőkönyveket, nyil-
ván megfelelő tudás birtokába kerülhet ebben a té-
mában is. 

Tisztelt Képviselőtársaim! A mai vitanappal kap-
csolatban mindazonáltal felmerül egy félelem, tudni-
illik, hogy többen szeretnének átpolitizálni egy olyan 
ügyet, amiben, úgy vélem, hogy nemzeti konszenzus-
nak kellene uralkodnia. Jó volna, ha a 2021-től 2027-
ig tartó ciklusban Magyarország számára rendelke-
zésre álló, hallottuk, 18 500 milliárd forint fejlesztési 
és válságkezelési forrás felhasználásáról folytatott 
vita célja nem a szakmai kérdések politikai átszínezé-
se lenne. A nagy stratégiai célok, amelyekhez illesztve 
a kormány a források felhasználását meghatározza, 
uniós jogszabályban kerülnek meghatározásra, ahogy 
államtitkár úr említette. 

Az előttünk fekvő javaslatokban azonban a kép-
viselők, akik, azt is mondhatnám, a szubszidiaritás el-
vére fittyet hányva minden nemzeti hatáskört szeret-
nének az Uniónak átadni, illetve a vitanap tárgyául 
szolgáló forrásokat, ahogy Dömötör Csaba  állam-
titkár úr említette, valamifajta adományként szeret-
nék bemutatni, és nem pedig uniós tagságunk szerzett 
jogaként vagy a tagsággal járó hatáskörlemondások 
miatti ellentételezéseként, tévednek. Abban is, ami-
kor azt állítják, hogy vélhetőleg ez az utolsó fejlesztési 
keret, meg amikor azt írják, hogy az a forrás nem foly-
hat el korrupciós csatornákon. 

Úgy hiszem, hogy ezek a mondatok, amik az el-
múlt jó fél évben megjelentek a sajtóban, nagyon árul-
kodóak, tudniillik, hogy igenis erők mozdulnak meg 
azért, hogy a fejlesztési keret Magyarország számára 
zsugorodjon, vagy más célokat szolgáljon. 

De mennyit hallgathatta a közvélemény azt, hogy 
milyen jó kapcsolatokkal rendelkeznek Brüsszelben 
azon pártok európai politikusai, akik éppen ezt a mai 
vitát kezdeményezték! Ha más nem is, az feltétlenül 
nemzeti ügy, tisztelt képviselőtársaim, hogy hazánk 
támadása helyett a források megőrzése és hatékony 
felhasználása legyen a cél, amelyért minden párt meg 
tud mozdulni, az uniós politikába vitt irányvonalától 
függetlenül. 

Ugyanez a helyzet a források felhasználásának a 
jogszerűségével kapcsolatos utalással is. Azok próbál-
ják sokszor hazánkat rossz fényben feltüntetni, akik, 
ahogy államtitkár úr említette, olyan projekteket hagy-
tak ránk, mint például a metróberuházás. Tehát árul-
kodó a hozzáállás, de ezzel együtt úgy hiszem, hogy a 
kormánypártok készek arra a vitára, hogy a szakmai 
érveket hozzuk elsősorban előre. 

Tisztelt Képviselőtársaim! A járványra való te-
kintettel elfogadott új támogatási kalap (sic!) a hely-
reállítási és ellenállási eszköz, amit így rövidítünk, 
hogy RRF, amely jelen helyzetben különleges értékkel 
bír. Magyarország számára 5760 milliárd forint lett 
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előirányozva, amelynek 62 százaléka hitel és 38 szá-
zaléka vissza nem térítendő támogatás. 

Egy új eszközről és ezáltal egy új rendszerről, egy 
új szemléletről kell hogy beszéljünk, amely egyezteté-
seket és tanulást igényel többek között azért, mert az 
Unió felé csak a megvalósult projektek, az úgyneve-
zett mérföldkövek lesznek majd elszámolhatóak 
évente kétszer, vagyis részteljesítések alapján nem 
lesz lehetőség a forrás lehívására. 

És beszélnünk kell az RRF-ről azért is, mivel a 
klíma- és környezetvédelmi célokra koncentráló, ki-
lenc komponensből álló program költségvetésének a 
harmada a közlekedésfejlesztést érinti, vagyis kiemel-
ten kezeli hazánk legfontosabb céljainak az egyikét. 

Tisztelt Képviselőtársaim! Lassan közhely, de ha-
zánk jövője a humán és a közlekedési infrastruktúrá-
tól függően az, hogy eljutunk-e a lakóhelyünktől cé-
lunkhoz versenyképes időn belül az adott helyre vagy 
sem. Ehhez szükség van környezetbarát, komfortos 
közösségi közlekedési járművekre és olyan hálózat-
szervezésre is, ami a legoptimálisabb menetrendet és 
szolgáltatásokat biztosítja mindenkinek. 

Pályaoldalról nézve fontos eredményeket sorol-
hatnánk fel. 2010 óta folyamatosan bővül a villamosí-
tott vasútvonalak listája. Örömmel említem például a 
Sátoraljaújhely-Mezőzombor vonal villamosítását. 
Aztán számos új út kerül felújításra, például ez év ok-
tóberében fogjuk átadni a Via Carpatia európai úthá-
lózat - választókerületemet átszelő - Miskolc-Kassa 
M30-as autópályát. Aztán gyorsforgalmi utak épül-
nek például a szűkebb pátriámban, a Gesztely-Sze-
rencs közötti 37-es főút négysávosítása, amelynek ki-
építése éppen most tavasszal kezdődött el. Nem soro-
lom tovább. 

Tisztelt Képviselőtársaim! Az előterjesztők szán-
dékára figyelemmel én arra kérem tisztelt ellenzéki 
képviselőtársaimat, hogy jobbító szándékú javaslata-
ikat fogalmazzák meg a tisztelt Ház számára. Köszö-
nöm, hogy meghallgattak. (Taps a kormánypárti so-
rokból.) 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, képviselő úr. Tisztelt 

Képviselőtársaim! A Jobbik képviselőcsoportja is je-
lezte, hogy a frakciójuk álláspontját két képviselőjük 
ismerteti. Megkérdezem frakcióvezető urat, hogy ön 
kezdi, frakcióvezető úr, vagy… (Jelzésre: ) Balczó. Kö-
szönöm szépen. Elsőnek megadom a szót Balczó Zol-
tán képviselő úrnak. Öné a szó, parancsoljon! 

 
BALCZÓ ZOLTÁN, a Jobbik képviselőcsoportja 

részéről: Fokozni kívánjuk a vezérszónoki felszóla-
lást, úgyhogy elnök úr lesz a második. 

A 2021-27 között elérhető uniós források hatal-
mas lehetőséget jelentenek Magyarország számára, 
ha azokat megfelelő módon használja föl, nem kö-
vetve el az elmúlt másfél évtized bűneit és hibáit. 
A többéves pénzügyi keretből és a „Jövő nemzedék” 
nevű helyreállítási alap közös támogatói részéből 
15 000 milliárd forint hívható le, hatalmas összeg, és 
ehhez járul még az a bizonyos 3500 milliárd, amit 

saját hitelként vehetünk föl. Eddig kétséges volt, 
hogy ezzel mennyire fogunk élni vagy nem, de itt hal-
lom, hogy összevontan 18 500 milliárd forinttal kal-
kulálunk. 

Hozzá kell tenni a hitelfelvételnél, hogy egy eladó-
sodott országról van szó. 2010 áprilisában 19 300 mil-
liárd forint volt az államadósság; ma 36 400 milliárd 
forint. Ez a 32 százalékos kumulált inflációt figye-
lembe véve is 43 százalékos növekedés, miközben Or-
bán Viktor 2011-ben kijelentette, hogy az államadós-
ság a fő ellenség, ellene kell küzdeni, mert különben ő 
győz le minket. 

 
 (16.10) 

 
Természetesen igaz, hogy ez az összeg jár ne-

künk, de arra jár, amire adják, és arra kell felhasznál-
ni. Mik a bűnök, amelyeket nem szabad elkövetni? 
Igen, a korrupció, az uniós források elcsalása. Dömö-
tör államtitkár úr készségesen beszélt a 2010 előtti 
időszakról, nyilván akkor is terhelte korrupció ezeket 
a forrásokat. Az uniós források elcsalása iparszerűvé 
az Orbán-kormány alatt vált.  

Most példának ne az ismert nagy ügyeket említ-
sük, hanem egy szinte komikus, de más szempontból 
szomorút és jellemzőt. Így hangzik: építsünk kilátókat 
az uniós forrásokból! 2009-ben 40 centis kilátó épült 
40 millió forintért Bodrogkeresztúron. Az Orbán-kor-
mány alatt Tyukod, 2 ezer lakosú alföldi, szabolcsi fa-
luban 11 kilátó épült 264 millió forintos uniós támo-
gatásból. Sorolhatnám a további példákat, közcélú-
nak szánt, de magánhasználatúvá vált panziókról, va-
dászházakról, képzési központokról. Tehát nemcsak 
az oligarchákat kell hizlalni az uniós pénzekből, ha-
nem a piramis alsóbb szintjén lévőknek is kell valamit 
juttatni. 

Azért egy példa a piramis tetejéről: európai par-
lamenti képviselőként láttam, hogy mennyit rontott 
Magyarország akkor még létező hitelén, amikor az 
Elios-ügy világossá vált. Miért volt ez olyan nagy je-
lentőségű? Mert a miniszterelnök családilag érintett 
volt, mert az összeg nem kevés volt, 13 milliárd forint, 
és az OLAF nem egyszerűen szabálytalanságot állapí-
tott meg, hanem azt mondta, hogy a szervezett bűnözés 
jeleit mutatja. És semmi következmény, legfeljebb a 
magyar adófizetőkre nézve, mert végül azok fizették ki.  

Mindez ellenzéki vádaskodás? Nézzük meg, 
hogy a magyar konvergenciaprogramhoz a Miniszte-
rek Tanácsa milyen ajánlást adott! Idézem: „A köz-
beszerzések elmúlt években végzett bizottsági ellen-
őrzése rendszerszintű hiányosságokat tárt fel. A vizs-
gálat és ügyészségi tevékenység kevésbé tűnik haté-
konynak Magyarországon, mint a többi tagállam-
ban. Nincs határozott és szisztematikus fellépés a ma-
gas szinten elkövetett korrupció üldözésére - mondja 
a Tanács. De hiszen éppen ezek a hiányosságok te-
szik lehetővé a Fidesz hűbéri láncolatának és hatal-
mának fenntartását. Ezért nem csatlakozunk az Eu-
rópai Ügyészséghez, és ezért akarta Orbán Viktor 
még zsarolással is megakadályozni, hogy az uniós 
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költségvetés kifizetésénél bevezessék az úgynevezett 
jogállami kondicionalitást. Ez a jogállami mechaniz-
mus lehetőséget ad arra, hogy a Bizottság vissza-
tartsa az EU elfogadott költségvetésében előírt tá-
mogatásokat a követelményeket megsértő országok-
tól. Ezek a követelmények viszont leszűkültek gya-
korlatilag csak a pénzek szabályszerű elköltésére.  

Orbán Viktor decemberben az EU-csúcson tulaj-
donképpen elfogadta ezt, most mégis az Európai Bíró-
sághoz fordult ennek a rendeletnek az ügyében. A Fi-
desz változatlanul azt kommunikálja, hogy ideológiai 
okok miatt akarnak minket büntetni. Persze felfog-
hatjuk ezt így, ha a tízparancsolatot ideológiai alap-
nak tekintjük, akkor a hetedik parancsolat be nem 
tartása, igen, ideológiai okok miatt büntetne.  

S milyen hibákat nem szabad újra elkövetni? Bár 
természetesen szükség van az infrastrukturális beru-
házásokra, de nem mindegy ezek aránya. Kevesebb 
térkő és beton kell, több az értékteremtő vállalkozá-
sok támogatására, a humán erőforrás fejlesztésére. 
Elsődleges stratégiai partnereknek pedig nem a mul-
tinacionális cégeket kell tekinteni, hanem a magyar 
tulajdonú kkv-kat.  

Gulyás Gergely miniszter úr az előzőekben emlí-
tette, hogy milyen módon kell nekünk a multik helyét 
és szerepét megtalálni. Így van, de akkor hadd hozzak 
fel itt valamit, hogy a sok kedvezményért milyen adó-
fizetésre számíthatunk. A nemzetközi szinten is ver-
senyképes társasági adó ellenére hazánk a multinaci-
onális cégek profitáthelyezési gyakorlatának vesztesei 
közé tartozik. 2017-ben annyi profitot irányítottak át 
Magyarországról az adóparadicsomok felé, ami közel 
200 milliárd forint adóbevételtől fosztotta meg a 
NAV-ot. Most júniusban végre úgy néz ki, megszüle-
tik az az uniós rendelet, amely az EU-ban működő, ott 
telephellyel rendelkező nagy cégek számára adott ár-
bevétel felett kötelezővé teszi, hogy számot adjanak ar-
ról, mennyi profitot termeltek, hol, és hol mennyi tár-
sasági adót fizettek. Ki kell jönni a világosságra. A ma-
gyar kormány erre a rendeletre nemmel szavazott, de 
ennek ellenére természetesen megszületett.  

Hadd térjek vissza arra, hogy miért tartom fon-
tosnak a kkv-k támogatását! Ők biztosítják a teljes 
vállalkozási szektor munkahelyeinek kétharmadát, 
ennek több mint a felét a maximum 9 főt foglalkoztató 
mikrovállalkozások. Őket kell támogatni a minél na-
gyobb hozzáadott érték megteremtésében, a minőségi 
munkahelyek megteremtésében. A kormány munka-
alapú társadalomról beszél, ez helyes, ahol munka 
van, ott minden van. Akkor van minden, ha ez a meg-
élhetést is biztosítja, de a közfoglalkoztatottak nettó 
57 ezer, képzettségtől függően 73 ezer forintja megél-
hetést nem biztosít.  

Az orbáni illiberális állam korlátozza a szabadság-
jogokat, és ezzel együtt az innovációs kultúrát, egyéni 
vállalkozói képességet, az alkotóerőt a hatalmi közpon-
tok szempontjainak rendeli alá. Így nem lehet igazán 
versenyképes gazdaságot építeni, és nem lehet az am-
biciózus, kreatív fiatalokat itthon tartani. Hazánk jö-
vője a tudásalapú gazdaságban van. Ebben érdemes a 

tudásba, az innovációba fektetni, a vállalkozások tiszta 
feltételek között versenyeznek, a legjobb ajánlatot tevő 
jut állami megrendeléshez, és a sikeres cég tulajdono-
sainak nem kell tartaniuk attól, hogy a hatalom ked-
veltjei szemet vetnek az általuk felépített vállalkozásra.  

A fejlesztési források észszerű és igazságos elosz-
tásához a kormánynak és az önkormányzati szövetsé-
geknek együttműködésben kell értelmes és megvaló-
sítandó terveket kidolgozni, majd ellenőrizni a pénzek 
felhasználását. Tegyük hozzá, nincs modern, tartósan 
sikeres és a nehéz viszonyokhoz jól alkalmazkodó gaz-
daság a munkavállalók jogainak tiszteletben tartása 
nélkül. A munkaerőpiac rugalmassága emeli a gazda-
ság hatékonyságát, ám a munkavállalók kiszolgálta-
tottságára nem építhető tartósan sikeres gazdaság. Új 
munka törvénykönyvére van szükség.  

Összefoglalva, az uniós források eredményes fel-
használásához - ami egy történelmi lehetőség a követ-
kező hét évben - a jelenlegi gazdasági és társadalmi 
rendszert meg kell változtatni. Ha tetszik, azt mon-
dom, nem a kormányváltás lenne az elsődleges, ha-
nem a gazdasági és társadalmi rendszer megváltozta-
tása. De világossá vált, hogy a Fidesz erre nem képes. 
A legutóbb a miniszterelnököt kérdeztem arról, hogy 
szándékában áll-e változtatni a gazdaságpolitikáján. 
Milyen választ kaptam, ami a válaszból értékelhető 
volt? Hogy gyakorlatilag nem.  

Mivel a jelenlegi hatalom bizonyítottan nem haj-
landó változtatni, ezért van szükség kormányváltásra. 
Azért, hogy ez az ország elindulhasson egy olyan úton, 
amely a szabadságot és a jólét lehetőségét fogja bizto-
sítani, de nemcsak a kiváltságosoknak, hanem min-
denkinek. (Közbeszólás a Jobbik soraiból: Úgy le-
gyen! - Taps a Jobbik soraiban.)  

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, képviselő úr. A ve-

zérszónoklatot Jakab Péter frakcióvezető úr folytatja. 
Parancsoljon! Öné a szó. 

 
JAKAB PÉTER, a Jobbik képviselőcsoportja ré-

széről: Köszönöm a szót. Képviselőtársak! Egyetlen-
egy kérdésem van: hol van a pénz? Hol?! A 2004-es 
uniós csatlakozásunk óta ebben az országban na-
ponta - még egyszer mondom, naponta - átlag 2,2 
milliárd forint uniós támogatás érkezett. Hol van ez a 
pénz? A dolgozóknál nyilván nincs. Ha a dolgozók 
zsebében lenne, akkor ma a magyar melós nagyság-
rendileg annyit keresne, mint a nyugat-európai kollé-
gája. Ehhez képest ma ott tartunk, hogy a román bér-
színvonal előzi a magyart. Akkor hol van a pénz? (Dö-
mötör Csaba felé: ) Ne röhögjön, államtitkár úr! Az 
ön zsebében van pénz, mert milliós jutalmakat kap. De 
a nyugdíjas zsebében mi van? Havi átlag 140 ezer forint 
ma a magyar nyugdíj. (Dr. Völner Pál: És a tiéd?)  

Szégyen, hogy 40 ezer olyan honfitársunk él Ma-
gyarországon, aki kénytelen havi kevesebb mint 50 
ezer forintos nyugdíjból kijönni! 50 ezer forintos 
nyugdíjból! Ez lenne a felzárkóztatás önöknek? Erre 
kapták az uniós pénzt?! (Közbeszólás a kormánypár-
tok soraiból: Hatmillió!) 
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 (16.20) 
 
Mondják itt önök, hogy 2010 óta 40 százalékkal 

nőttek a nyugdíjak. Igen, az árak meg ennek a kétsze-
resével. A párizsi meg a krumpli 2010 óta több mint 80 
százalékkal lett drágább - több mint 80 százalékkal! 
Erre kapták a pénzt önök?! (Zaj.) Az Unió arra adta a 
pénzt 2004 óta, nem arra, hogy önök felzabálják, meg 
jutalmakat osztogassanak saját maguknak, hanem 
hogy felzárkózzon Magyarország a nyugat-európai 
szinthez, hogy végre a magyar egészségügy modern 
eszközökkel, megfizetett dolgozókkal várja a betegeket, 
hogy a magyar oktatás képes legyen felkészíteni a XXI. 
század kihívásaira fiataljainkat, hogy a magyar vállal-
kozók ne csak adóterheket kapjanak, hanem lehetősé-
geket, hogy végre ne csak az árak zárkózzanak már fel 
a nyugati szintre, hanem a bérek meg a nyugdíjak is.  

Képviselőtársak! Önök minden anyagi eszközt 
megkaptak ahhoz, hogy megteremtsék a jólét Ma-
gyarországát. Nem éltek ezzel a lehetőséggel. Az uniós 
pénzből nem az ország gazdagodott, nem a melósok, 
nem a nyugdíjasok, hanem egy jól szervezett, jól fel-
épített bűnbanda. (Közbeszólások a Jobbik soraiból, 
köztük: Így van!) A vezetője a köpcös, hivatalosan az 
ország egyik legszegényebb embere. A vagyonnyilat-
kozata szerint 30 évnyi képviselőség után egyetlen fo-
rint megtakarítása nincs. Persze, értem én, ő nem a 
saját megtakarításából urizál, ugye, hanem a magyar 
emberek megtakarításából urizál. 

Önök a minap azt mondták, hogy a válság hónap-
jai alatt a magyar családok átlagosan közel egymillió 
forintot tudtak megtakarítani. (Derültség a Jobbik so-
raiban.) Ez igen! Hol van ez a pénz? Ki tudja? Ott van 
a stadionok betonjában, ott van a luxusgépek, luxus-
jachtok fedélzetén, ott van Mészáros Lőrinc szállodájá-
ban meg az új asszony gyémántgyűrűjében, ott van a 
fideszes palotákban meg a fideszes pénztárcákban. 
Megvan a pénz, képviselőtársak, megvan a pénz, csak 
rossz helyen, rossz helyen van meg ez a pénz. (Közbe-
szólás a kormánypártok soraiból: Nem tudom, miért 
kiabál.) A magyar embereknek ezt a juttatást megadni!  

És igen, nem fogunk belenyugodni, nem fogunk 
belenyugodni abba, hogy önök ezt az országot lerabol-
ják és kifosztják. Vissza kell venni azt a pénzt, amit 
önök a magyar emberektől elloptak! És igen, örömteli 
számomra, hogy mi, ellenzéki pártelnökök döntöt-
tünk arról és írásba is foglaltuk, hogy új korszakot 
nyitva, 2022-től az új nemzeti egységkormány egyszer 
s mindenkorra véget vet a korrupciónak, véget vetünk 
az urambátyám világnak, véghez visszük az elszámol-
tatást, és csatlakoztatjuk Magyarországot az Európai 
Ügyészséghez, mert egy nemzetet büntetlenül kifosz-
tani nem lehet, kiváltképp válság alatt, márpedig 
önök pontosan ezt teszik akkor, amikor az uniós támo-
gatást még most, a válság hónapjaiban sem a magyar 
embereknek adják, hanem megtartják saját maguknak. 

Jut eszembe, az Európai Unió 40 millió eurós se-
gélyt kíván adni Magyarországnak. Azért ez is beszé-
des, nem? Tehát a magyar kormány együttérzést ad a 
bajbajutottaknak, Brüsszel pedig pénzt. Pontosan 

azért, hogy ez a pénz ne Orbánt, ne Mészárost és ne a 
többi ingyenélőt gazdagítsa, ezúton szeretném tájé-
koztatni az Országgyűlést, hogy a Jobbik levélben ke-
reste meg az Európai Bizottság elnökét, azt javasolva 
az Európai Uniónak, hogy ezt a pénzt ne a korrupt 
magyar tolvajkormánynak adja oda, hanem adja oda 
a bajba jutott magyar embereknek (Taps a Jobbik so-
raiban.), ebből a pénzből ne újabb stadionok épülje-
nek, ne fideszes paloták, hanem legyen belőle kenyér 
azoknak az asztalán, akiknek lassan már kenyérre 
sem telik. A válaszról természetesen tájékoztatni fog-
juk önöket. Köszönöm a figyelmet. Jólétet minden 
magyarnak! (Taps a Jobbik soraiban.) 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen. Tisztelt Ház! A KDNP 

képviselőcsoportja is jelezte, hogy a frakció álláspontját 
két képviselőjük ismerteti. Elsőként megadom a szót 
Hollik István képviselő úrnak. Parancsoljon, öné a szó. 

 
HOLLIK ISTVÁN, a KDNP képviselőcsoportja 

részéről: Köszönöm szépen a szót, elnök úr. Volt egy 
olyan sanda gyanúm, hogy ez nem szakmai vita lesz 
(Derültség a Jobbik soraiban.), Jakab Péter meg is 
győzött arról, hogy ez nem az. (Jakab Péter: Nem kell 
lopni!) Mi ettől függetlenül azért próbálunk arról be-
szélni, ami ennek a vitának a tárgya lenne. Juhász 
Hajnalka képviselőtársam fog beszélni az előttünk 
álló költségvetési ciklusról, valamint az Új Nemzedék 
és az újraindítási alap részleteiről, én azt tekinteném 
át, hogy hogyan jutottunk el idáig, mégiscsak mögöt-
tünk van két uniós költségvetési ciklus, amely egyéb-
ként nagyon fontos tapasztalatokat rejt önmagában. 

Alapelvként azt mindenképpen leszögezhetjük, 
ami itt már elhangzott, hogy nekünk az uniós források 
nem nyugati könyöradományok, így is viszonyulunk a 
kohéziós forrásokhoz. Főként azért nem könyörado-
mányként tekintünk rájuk, hiszen ezek a források, 
amik a nettó befizető országoktól érkeznek, egy jó ré-
szük visszavándorol oda, ahonnan ezt küldték, és ezt 
nem mi mondjuk, hanem az Európai Bizottság ko-
rábbi biztosa, Oettinger úr állította azt, hogy a 80 szá-
zaléka ezeknek a forrásoknak visszavándorol. Ráadá-
sul mi meg is nyitottuk a piacainkat a tőkeerős nyu-
gati vállalkozások előtt, tehát egyértelmű, hogy kom-
penzációként ezek a források járnak nekünk. 

Ahogy mondtam, két ciklus van mögöttünk. Az 
első ciklust a szocialista, baloldali kormányok rakták 
össze, a ’14-20-ast pedig már a Fidesz-KDNP-kor-
mány. Azt gondolom, hogy két olyan szempont van, 
amelyen keresztül érdemes ezeket vizsgálni. Az egyik 
a lehívás folyamata, szabályai, a források prioritásai, 
mennyire felhasználóbarátok ezek. A második szem-
pont pedig a kohéziós források hatékonysága, azaz 
ezek a források hogyan és mennyiben járultak hozzá 
Magyarország felzárkózásához.  

Ha megnézzük az első szempontot, ott azt lát-
hatjuk, hogy az első költségvetési ciklusban, amit a 
szocialisták raktak össze, ott azt láthattuk, hogy pa-
píralapú pályáztatás volt, teljesen egyértelműen 
elégtelen informatikai háttér, ami óriási terhet rótt a 
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pályázókra és magára az intézményrendszerre is. 
Ennek volt köszönhető az, hogy komolyabb beavat-
kozások nélkül 500 milliárd forintot veszített volna 
az ország, ha a baloldali kormányon múlik mindez.  

Az első ciklusnak, azt gondolom, illetve a lehívás 
folyamatának az egyik szimbóluma volt maga az in-
formatikai rendszer, az úgynevezett EMIR, amit a 
Welt 2000 Kft.-vel fejlesztetett le az akkori szocialista 
kormány. Hogy is történt ez? Egy olyan céget válasz-
tottak ki, akinek az akkori tulajdonosa egy kőbányai 
MSZP-s önkormányzati képviselő volt. Hogyan vá-
lasztották ki? Pályáztatás, versenyeztetés nélkül, és 
ráadásul akkor, amikor ez a cég nyerte el ezt a közbe-
szerzést, akkor a Fejlesztési Ügynökség elnökhelyet-
tese Dobrev Klára volt. Az már csak hab a tortán, hogy 
az állam számára rendkívül előnytelen szerződést egy 
olyan elnökhelyettes írta alá, aki később egyébként 
Gyurcsányék családi cégében, az Altusban volt kuta-
tási igazgató. Én nagyon kíváncsi lennék egyébként, 
hogy mit mondana a Welt 2000 ügyére Jakab Péter, 
ha akkor ült volna ott a parlamentben, és csak azért 
lennék rá kíváncsi, mert most velük fogtak össze, 
azokkal a Gyurcsányékkal fogtak össze, akik egy ilyen 
szerződést képesek voltak összehozni, ami miatt a 
magyar vállalkozások nem tudtak jól pályázni.  

Ha a másik szempontot nézzük, mi az eredménye 
az első ciklusnak? És azt gondolom, itt a számok többet 
mondanak ezer szónál is. Nézzük meg, hogy a magyar 
munkanélküliség felszámolását mennyiben segítették 
az európai uniós források! 2007-08-09-10-es adatot 
mondok. 2007-ben a magyar munkanélküliség 7,4 szá-
zalék volt, utána 7,8, 10 és 11,2. Tehát több mint 4 szá-
zalékot emelkedett, annak ellenére, hogy már jöttek az 
európai uniós források. Az EU-s átlag csak 2 százalékot 
emelkedett, amíg a magyar 4-et. De ha megnézzük a 
GDP-adatokat, akkor azt látjuk, hogy 2007-ben képes 
volt a szocialista kormány arra a bravúrra, hogy lassab-
ban növekedett, mint a nála fejlettebb európai orszá-
gok, 2007-ben 0,2 százalékos a magyar gazdasági nö-
vekedés, 3 százalékos az európai uniós gazdasági növe-
kedés, és 2007-8-9-10-ben is ez volt tapasztalható. Te-
hát a számok egyértelműen azt mutatják, hogy a balol-
dal rosszul használta föl ezeket a forrásokat, Magyar-
ország nemhogy közeledett volna az Európai Unió át-
lagához, hanem távolodott ahhoz képest. Tehát nem jól 
használták föl, a céljának és a küldetésének ellenkező 
irányban használták föl ezeket a forrásokat.  

Annak a ciklusnak az egyik szimbolikus ügye a 
metróberuházás ügye, amely egyébként végül 452 
milliárd forintba került, és a Csalás Elleni Hivatal 
mondta azt ki, hogy a 452 milliárd forintból 272 mil-
liárd korrupciógyanús, 166 milliárd forintot pedig 
egész egyszerűen elloptak Gyurcsány Ferencék. Velük 
fogtak össze, tisztelt Jakab frakcióvezető úr! 

 
 (16.30) 

 
De ha megnézzük ezt a két szempontot a követ-

kező költségvetési ciklus tekintetében, akkor mit lát-

hatunk? A magyar munkanélküliség 2019-re 3,4 szá-
zalékra csökkent, tehát míg az első ciklusban az EU-s 
munkanélküliség alacsonyabb volt, most már maga-
sabbá lett, hiszen ott 6,7 százalék, és ha megnézzük a 
gazdasági növekedést, ami leginkább mutatja hogy 
ezeket a forrásokat jól használta-e föl az ország, ott 
azt látjuk, hogy Magyarország mindig legalább dupla 
akkora mértékben növekedett, mint az Európai Unió: 
2017-ben 4,3 százalék, az Európai Unió csak 2,7. 
2018-ban 5,4 százalék, az Európai Unió csak 2,1. 
2019-ben a magyar növekedés 4,6 százalék, az euró-
pai növekedés csupán 1,5 százalék, tehát harmada az 
európai uniósnak. (Dr. Brenner Koloman: Hanyatló 
Nyugat…) 

Tehát ezek alapján teljesen egyértelmű, és hát, 
Brenner Koloman, tudom, hogy ő még a számokkal is 
jól tud vitatkozni, de a számok, képviselő úr, nem ha-
zudnak. (Dr. Brenner Koloman: Átlagbér!) Ezek azt 
mutatják, hogy a forrásfelhasználás a baloldali kor-
mányok idejében, akikkel önök összefogtak, rosszul 
történt meg, hatékonytalan volt azért, mert Gyur-
csányék ezeket a pénzeket ellopták, az önök szövetsé-
gesei ellopták, a forrásfelhasználás pedig most azt a 
célt szolgálta, hogy hatékonyan a magyar kis- és kö-
zépvállalkozásokhoz jusson.  

Éppen ezért biztos vagyok benne, hogy az előt-
tünk álló időszak is azt fogja mutatni, hogy a jelenleg 
rendelkezésre álló forrásokat a kormány hatékonyan 
fogja felhasználni annak érdekében, hogy Magyaror-
szág a járvány legyőzése után az európai gazdaság új-
raindításának győztese legyen. Köszönöm szépen. 
(Taps a kormánypártok padsoraiból.)  

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, képviselő úr. A KDNP 

képviselőcsoportjának vezérszónoklatát Juhász Haj-
nalka képviselő asszony folytatja. Parancsoljon, öné a 
szó. 

 
JUHÁSZ HAJNALKA, a KDNP képviselőcso-

portja részéről: Köszönöm a szót, elnök úr. Tisztelt 
Ház! Tisztelt Képviselőtársaim! A gazdasági válság, 
amelyet a világjárvány okozott, minden tagállamot és 
magát az Európai Uniót is érinti. Azonban azt hang-
súlyoznunk kell, hogy a decemberi csúcsértekezleten 
született megállapodás egy történelmi siker Magyar-
ország számára; pozitív példa és egy negatív példa is 
egyben. Pozitív példa, mert féléves küzdelemnek és a 
lengyel-magyar barátság összetartásának köszönhet-
jük ezt a megállapodást, és negatív példa a tekintet-
ben, hogy a balliberális európai parlamenti képviselő-
ink iparkodtak azon, hogy a magyar embereknek járó 
uniós pénzügyi források a brüsszeli forrásokba, ne pe-
dig az úgynevezett tagállami borítékokba kerüljenek.  

Ezért történelmi siker az, amelyet decemberben 
megállapodás zárt le. Ha az Európai Unió 27 tagálla-
mát nézzük, akkor ez 1800 milliárd eurót tesz ki, a 
2021-es és ’27-re vonatkozó többéves pénzügyi keret, 
valamint a következő nemzedék EU-helyreállítási 
csomagja.  
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Magyarország esetében ez az RRF vonatkozásá-
ban 3,8 milliárd euró, és a „következő nemzedék hely-
reállítási csomag” vonatkozásában ez 51,6 milliárd 
euróval egészül ki. És miben egyedülálló ez a törté-
nelmi magyar siker? Abban, hogy a kohéziós allokáci-
ónkat 20,6 milliárdra tudtuk emelni. Itt van az a kü-
lönbözet, itt van az a kétmilliárd euró, amelyben Ma-
gyarország egyedülálló sikert könyvelhet el vala-
mennyi tagállam között.  

Fontos, és ezt államtitkár úr is hangsúlyozta, a 
gazdaságfejlesztés, a versenyképesség, a munkahely-
teremtés és az infrastruktúra, amelyre hangsúlyt fek-
tet a 2021-es és ’27-es pénzügyi keret.  

Fontos azt látnunk, hogy két irány az, amely a 
legnagyobb támogatásban részesül: egyik a kohéziós 
forrás, ami 9,147 milliárd forint (sic!), a másik pedig 
a közös agrárpolitika, amely az RRF vonatkozásában 
10,6 milliárd euró. Itt is egyedülálló európai uniós 
szinten Magyarország, mert a vidékfejlesztési pilléren 
keresztül érkező forrásokat 2021-től a magyar kor-
mány 17,5 százalék helyett 80 százalékkal egészíti ki. 
Ez az Európai Unióban a legmagasabb mértékű vi-
dékfejlesztési társfinanszírozás, 3,310 milliárd forin-
tot (sic!) tesz ki.  

Szakpolitikai célok vannak, amelyek között sze-
repet játszik az intelligensebb Európa, kutatás és fej-
lesztés, innováció, az alacsony szén-dioxid-kibocsátás 
és zöldebb Európa, ami karbonszegény és fenntart-
ható Európai Unióra koncentrál, a jobban összekap-
csolt Európa, amelynek célja a kerékpáros és vasúti 
közlekedésnek az összekapcsolása, a szociális Európa 
és a polgárokhoz közelebb álló Európa.  

Két fontos irányt szeretnék még kiemelni, ez a 
zöld- és a digitális fejlesztés, amire nagyon nagy hang-
súlyt fektet a 2021-es és a ’27. évben rendelkezésre 
álló keret. A digitalizáció: a digitalizáció egy verseny-
képességi kulcstényező, az elkövetkezendő hét évben 
2000 milliárd forint juthat a hazai digitalizáció fej-
lesztésére.  

A másik, amit szeretnék kiemelni, különös tekin-
tettel, hogy klíma- és természetvédelmi akciót hirdetett 
ki a magyar kormány, ez az energiahatékonysági ope-
ratív program. Eddig is nagyon sikeres volt az elmúlt 
években, hiszen közel 1866 magyar vállalkozás tudott 
energiahatékonysági beruházással élni. Az elkövetke-
zendő hét év ebben is hasonló mozgásteret biztosít. 

Fontos a Covid gazdasági és társadalmi hatásai-
nak a hatékony kezelése és a gazdaság újraindítása. 
Ezt szolgálja a helyreállítási és ellenállóképességi esz-
köz, amelynek keretében 6,3 milliárd euró vissza nem 
térítendő támogatásban és mintegy 10 milliárd euró, 
Európai Unió által biztosított hitelben részesülhet 
Magyarország.  

Fontos a lengyel-magyar siker, és szeretném azt 
hangsúlyozni, hogy Magyarország 2004-ben egy olyan 
Európai Unióhoz csatlakozott, amely tiszteli a tagál-
lami szuverenitást, az alkotmányos hagyományokat és 
az egészséges versenyt. Az Európai Unió csak akkor 
lesz sikeres, ha a 27 tagállama sikeres, ha Magyaror-
szág sikeres. Nekünk az a célunk, hogy 2030-ra az öt 

legélhetőbb európai uniós tagállam közé tartozzunk, és 
sikerült decemberben ezzel a megállapodással elérni, 
hogy a magyaroknak járó európai uniós pénzügyi for-
rásokat meg tudjuk szerezni. Köszönjük szépen. (Taps 
a kormánypártok padsoraiból.)  

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, képviselő asszony. 

Tisztelt Képviselőtársaim! Az MSZP képviselőcso-
portjának vezérszónoka Tóth Bertalan frakcióvezető 
úr, aki vezérszónoklatát itt az emelvényen fogja el-
mondani. Megvárom, míg frakcióvezető úr felérkezik 
ide az emelvényre. Parancsoljon, frakcióvezető úr, 
öné a szó. 

 
DR. TÓTH BERTALAN, az MSZP képviselőcso-

portja részéről: Köszönöm szépen a szót, elnök úr. 
Tisztelt Képviselőtársaim! A 2021-27 közötti időszak-
ban Magyarországra érkező uniós források alapvető 
fontossággal bírnak hazánk számára.  

Újabb történelmi lehetőség ez, amely esélyt ad-
hat. Esélyt adhat a magyar társadalom és a gazdaság 
eltorzított szerkezetének helyreállítására. Esélyt ad-
hat egy XXI. századi fenntartható, zöld- és digitális 
megoldásokra épülő versenyképes gazdaság kialakí-
tására, és esélyt adhat egy igazságos, szabad és szoli-
dáris Magyarország felépítésére is. A Magyar Szocia-
lista Párt tudja ezt, és a velünk szövetséges demokrata 
pártok is látják ezt az esélyt.  

Tisztelt Képviselőtársaim! Ez a parlamenti vita 
rengeteg pénzről szól. Rengeteg pénz felhasználásáról 
vitatkozunk ma, de van egy előfeltétel, amely ha nem 
teljesül, akkor feleslegesen töltjük itt az időt. Magyar-
ország pedig elbukhatja ezt a történelmi esélyt. Ez pe-
dig nem más, mint a jogállami feltételek teljesítése. Ez 
az, amit mindenekelőtt tisztázni kell és rendbe kell 
tenni.  

Tisztelt Képviselőtársaim! Ez a parlamenti vita-
nap a Fidesz szégyenéről szól. Egy normálisan mű-
ködő, demokratikus országban nem az ellenzék kezde-
ményez az EU-s forrásokról vitát, hanem a kormány-
pártok, azután, hogy széles körű társadalmi párbeszé-
det folytattak az ország terveiről. Ilyen párbeszéd, ál-
lamtitkár úr, hiába hivatkozik rá, nincs és nem is volt.  

Egy normálisan működő, demokratikus ország-
ban nem egy felcsúti családi pikniken döntik el, hogy 
mire költ egy ország 18 500 milliárd forintot. Ehhez 
képest azt látjuk, hogy dől a lóvé, dől a családnak és a 
haveroknak.  

Egy normálisan működő, demokratikus ország-
ban előfordulhatna az, hogy válság idején a kormány 
nem veszi igénybe a rendelkezésére álló válságkeze-
lési eszközöket?  
 

 (16.40) 
 
Merthogy a Fidesz-kormány nem pályázott az 

uniós Munkahelyvédelmi Alapban lévő maradvány-
pénzre. Sőt, a Fidesz-rezsim a mai napig nem ratifi-
kálta az uniós újjáépítési forrásokhoz szükséges jog-
szabályt, ami megnyithatná az utat több mint 5000 
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milliárd forint felhasználásához. Ez egész egyszerűen 
érthetetlen.  

Közös érdekünk, hogy jöjjön az EU-s fejlesztési 
és válságkezelési forrás. Megélhetési válság van, kép-
viselőtársaim. Erre a pénzre szüksége van az ország-
nak, minden normális ember ezt mondja. Ehhez ké-
pest a Fidesz-kormány most azzal játszik, hogy Ma-
gyarország ezt a pénzt ne kapja meg, vagy ne akkor és 
ne annyit.  

Az Európai Unió ugyanis ezeket a támogatásokat 
csak olyan országoknak fizeti ki, ahol működik a jog-
állam. Bár a Fidesz a jogállamisági kritériumokat va-
lamiféle homályos hátterű támadásnak igyekszik be-
állítani, de ezt könnyű megcáfolni. Csak azt kell tisz-
táznunk, hogy mi a jogállamiság, és nem valami el-
vont fogalomról van szó. Nagyon is konkrét és hétköz-
napi dolgokról szólnak ezek a kérdések.  

Jogállamiság például az, hogy az uniós támoga-
tások elköltését független hatóságok ellenőrzik. Jog-
államiság az, hogy a hatóságok előtt mindenki 
egyenlő. A legfőbb ügyész pedig a korrupciógyanúba 
keveredett miniszter vagy akár miniszterelnök ellen is 
vizsgálatot indít. Jogállamiság az, hogy nem támadják 
a bíróságokat, és végrehajtják az ítéleteiket. Jogálla-
miság az, hogy nem szüntetik meg a független újságo-
kat és rádiókat. Jogállamiság az, hogy nem veszik el 
az egyetemek önállóságát. Jogállamiság az, ahol a 
munka törvénykönyve nem teszi kiszolgáltatottá a 
munkavállalókat. Jogállamiság az, amikor a szavazá-
son senkinek nem kell lefotóznia, hogy kire szavazott. 

A Fidesz pontosan tudja, hogy egy ilyen vizsgála-
ton az Orbán-kormány elbukna, és emiatt az ország 
elveszítheti az uniós támogatásokat. Tudják, hogy az 
elmúlt több mint tíz évben leépítették a demokráciát, 
és megszüntették a jogállamot. Ami maradt, az már 
csak a látszat; mint amikor látunk egy épületet, látjuk 
egy épület homlokzatát, de mögötte már nincsen 
semmi. Az Európai Unióban érzékelik ezt, és azt 
mondják, ők az országok fejlesztésére adják a pénzt, 
nem pedig arra, hogy azt egy szűk csoport ellopja. 
Ezért támasztanak feltételeket.  

A Fidesz pedig pont a jogállamisági mechaniz-
mus elleni tiltakozással buktatja le magát. Tudják, 
hogy fennakadnának az ellenőrzésen, mert valójában 
korruptak és antidemokratikusak. Éppen ezért tilta-
koznak. Szégyen, hogy Orbán Viktornak és kormá-
nyának fontosabb a lopás, mint az, hogy az ország 
több ezer milliárd forinthoz jusson hozzá. Ez a ma-
gyar emberek és az ország elárulása. 

 
(A jegyzői székben Tordai Bencét  

Hiszékeny Dezső váltja fel.) 
 

Tisztelt Képviselőtársaim! Ez a szégyenteljes cser-
benhagyás jellemzi a Fidesz-rezsim elmúlt 11 évét is, 
mert a magyar emberek sokat és jól dolgoznak, emiatt 
nőtt az elmúlt 10 évben a magyar gazdaság. Ám a Fi-
desz-rezsim lopásai és a forint gyengítése miatt az em-
berek ebből a növekedésből szinte semmit nem látnak.  

Hiába dolgoznak keményen sokan, hiába nő név-
legesen a fizetésük, ha ennek jelentős részét a forint 
romlása elviszi. Mivel egyre gyengül a forint, az em-
berek egyre kevesebbet kapnak a pénzükért a boltok-
ban és a benzinkutaknál. Mondjuk ki: a Fidesz megél-
hetési válságba sodorta az embereket. Hiába gürcöl az 
ország, még a gazdasági növekedés csúcspontján is 
több mint kétmillió ember él a létminimum alatt. A vi-
segrádi országok közül nálunk a legalacsonyabb a mi-
nimálbér, átszámítva 442 euró. Csehországban a mi-
nimálbér 579 euró, Lengyelországban 614 euró, Szlo-
vákiában pedig 623 euró.  

Ugyanazt tudom mondani erre, mint az előbb: 
szégyen, a Fidesz-kormány szégyene! És hiába dicsek-
szik a Fidesz az idei 3,6 százalékos minimálbér-eme-
léssel, mert ez valójában csak leszakadást jelent. Az 
élelmiszerek ugyanis tavaly kétszeres mértékben drá-
gultak. Szégyen az is, hogy több mint 300 ezer mun-
kanélküli fele semmilyen ellátást nem kap.  

Az pedig egyenesen gyalázat, hogy a miniszterel-
nök ezeket az embereket egyszerűen letagadja, mint-
ha nem is léteznének. A Fidesz-rezsim eladósította az 
országot. A GDP arányában mért államadósság 67 
százalékról 81,2 százalékra nőtt. Ám ezt a rekordma-
gas államadósságot úgy hozták össze, hogy közben az 
elszegényedő emberekre, a súlyos helyzetbe került 
családok megsegítésére szinte egyetlen forint sem ju-
tott. A Fidesz adósságot csinált, a pénzt ellopták, a 
tartozást pedig az emberekkel fizettetik meg.  

Szégyen és gyalázat! Szégyen, hogy leépítették a 
szociális ellátórendszert, és a szociális támogatásokra 
több mint 5 százalékkal kevesebbet fordítanak GDP-
arányosan, mint az EU-tagországok átlagosan. Szé-
gyen, hogy ma 400 ezer gyermek él mélyszegénység-
ben, és hogy a fiatalok harmada nem Magyarországon 
képzeli el a jövőjét.  

Szégyen, hogy Orbánék szétverték a társadalom-
biztosítást, padlóra küldték az egészségügyet, aminek 
következményeit ezekben a hetekben, hónapokban a 
saját bőrünkön érzékeljük. A megélhetési válságot 
jelzi az is, hogy a nyugdíjasok jelentős része egyre 
rosszabbul él. Több mint félmillió nyugdíjas havi 100 
ezer forint alatti nyugellátást kap. A nyugdíjasok több 
mint kétharmada kap kevesebbet a 135 ezer forintos 
átlagnyugdíjnál. 

A Fidesz azoknak ad, akiknek már amúgy is van, 
és azoktól vesz el, akiknek alig van valamilyük. A kö-
zepes és magasabb jövedelműek adóját és a tőkét ter-
helő adókat csökkentették. A kisebb keresetűek adó-
ját növelték; mint egy fordított Robin Hood. Szégyen, 
hogy a Fidesz több mint 50-féle adót szed be az em-
berektől különböző jogcímeken.  

Így érkezünk el a jelenbe, 11 évnyi fideszes lopás 
és károkozás után: kivéreztetett egészségüggyel, el-
szegényedett milliókkal, padlóra küldött oktatással, 
legyengített forinttal, brutális drágulásokkal és kiüre-
sített demokratikus intézményekkel. A Fidesz-rezsim 
az elmúlt 11 évben annyira legyengítette Magyaror-
szágot, mintha hazánkat egy külön válság sújtaná. 
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Bevallom, azt gondoltuk, hogy a mostani halálos 
járvány és a nyomában pusztító gazdasági válság ta-
lán jobb belátásra téríti a fideszes harácsolókat. Azt 
hittük, az emberek szenvedése, a munkahelyek el-
vesztése, a nélkülöző és gyászoló családok láttán ab-
bahagyják a lopást, és a közjó érdekében kezdenek el 
majd dolgozni. Sajnos már tudjuk, nem így történt.  

Orbán Viktor arra használta fel az ölébe hullott 
teljhatalmat, hogy gyorsan megváltoztassa a válasz-
tási rendszert, és Alaptörvényben rögzítse a közpén-
zek ellopásának büntetlen lehetőségét. A Gazdaságvé-
delmi Alap 3600 milliárd forintos keretének három-
negyedét elsikkasztották. Vadászkiállításra, űrkuta-
tásra, stadionépítésre, atlétikai központra, sportaka-
démiák támogatására, a Budapest-Belgrád vasútvo-
nalra, a budai Vár felújítására, és még ezernyi más 
olyan dologra költötték, aminek semmi köze nem volt 
a válságkezeléshez. Pedig lett volna pénz a családi 
pótlék, a családtámogatások, a gyet, a gyes megeme-
lésére vagy akár megduplázására.  

Volt pénz az alacsony nyugdíjak felzárkóztatá-
sára. Minden munkahelyet meg lehetett volna men-
teni. De a Fidesz-kormány ezt a rengeteg pénzt le-
nyúlta, és szétszórta a haveroknak. A Fidesz adta Eu-
rópa legszűkmarkúbb munkahelyvédelmi támogatá-
sát. Nem érdekelte őket az emberek nélkülözése. 
Eközben 500 milliárd forintnyi állami pénzt, rész-
vényt és számos nagy értékű ingatlant adtak a Ma-
thias Corvinus Collegium Alapítványnak, így tömve át 
horribilis összegű közvagyont fideszes magánzse-
bekbe.  

Jellemző, hogy miközben szinte az egész ország 
tönkrement, a válság kellős közepén az Orbán család 
vagyonát gyűjtögető Mészáros Lőrinc 70 milliárd fo-
rinttal gazdagodott. Mondjuk ki nyíltan: ez nem gaz-
daságvédelem, hanem fideszes rablógazdálkodás. Pe-
dig a megélhetés segítése is életmentés.  

A Fidesz-rezsimet azonban hidegen hagyja az 
emberek szenvedése. Orbán Viktort és embereit csak 
a hatalom megtartása és a lopás érdekli. Ezért vérez-
tetik ki az önkormányzatokat is. Európában minden-
hol segítik a válságkezelő településeket, nálunk pedig 
elveszik az önkormányzatok bevételeit. A díjmentes 
parkolásnak semmi köze a járvány elleni védekezés-
hez. Az iparűzési adó felére csökkentése is csak politi-
kai bosszú, hiszen a fideszes települések az elvett pén-
zek nagy részét visszakapják, az ellenzékiek meg bol-
doguljanak, ahogy tudnak.  

Tisztelt Képviselőtársaim! Ilyen előzmények 
után joggal tarthatunk attól, hogy a következő évek-
ben várható uniós támogatásokat nem az ország és 
nem az emberek kapják, hanem ugyanúgy el akarja 
majd lopni a Fidesz-rezsim, mint ahogy eddig tette.  

 
 (16.50) 

 
Sok pénz ez a 18 500 milliárd forintnyi uniós 

pluszforrás, majdnem megegyezik a teljes költségve-
tés egy évének összegével. Ez azt jelenti, hogy az elkö-
vetkezendő hét évben plusz egyévnyi költségvetési 

pénzt kapunk. Ezt meg kellene becsülni, nem ellopni 
és szétszórni. 

Az MSZP ezért konkrét javaslatokat tesz le az asz-
talra. Úgy gondoljuk, hogy a következő hétéves költ-
ségvetés felhasználása során az embert kell a köz-
pontba helyezni. A gazdasági növekedés nem cél, ha-
nem eszköz, eszköz arra, hogy a magyar emberek job-
ban éljenek. A támogatásokat oktatásra, egészség-
ügyre, munkahelyek létrehozására, az esélyegyenlő-
ség megteremtésére, szociális védelemre, a lakhatási 
válság megszüntetésére és a nyugdíjasok jobb megél-
hetésére kell fordítani. Ki kell emelni az egészség-
ügyet, hiszen a járvány bebizonyította, hogy hatalmas 
nagy különbségek vannak egyes országok ellátási 
színvonala között.  

Külön intézkedéseket kell hozni a fiatalok mun-
kanélküliségének csökkentésére. Bérlakásépítési prog-
ramra van szükség, amit az önkormányzatok közvetle-
nül is lehívhatnak. Garantálni kell, hogy az önkor-
mányzatok közvetlenül is igénybe vehessenek európai 
uniós támogatásokat. Szükséges egy olyan, közvetle-
nül elérhető alap létrehozása, amelyből a jelentős or-
vosi és szakápolói hiányt az önkormányzatok célzott 
támogatással tudják csökkenteni a saját régióikban. 
Küzdeni kell a gyermekszegénység ellen. Nagysza-
bású épületfelújítási programot kell indítani, ahol a 
családok hitel és önerő nélkül fel tudják újítani ottho-
naikat, a Kádár-kockákat, társasházi lakásokat, az ál-
lamnak pedig ezt szerveznie kell. Növelni kell a zöld-
energia felhasználásához kapcsolódó beruházások 
arányát is. 

Magyarország a hazánk, Európa az otthonunk, 
amelyet közös elvek, értékek és célok mentén kell erő-
sítenünk. Magyarország pedig csak Európával együtt 
erősödhet. A Fidesz elhagyta a keresztény pártokat tö-
mörítő Néppártot, kiszorult a döntéshozói körökből, 
sodródik a szélsőjobboldal felé. Nap mint nap járatják 
le a nemzetet, szégyenpadra ültették a magyarságot. 
A Fidesz elvesztette csatáját Brüsszelben, és elszige-
teli Magyarországot a fejlett világtól. Hibát hibára, 
bűnt bűnre halmoznak, nincs más megoldás, távoz-
niuk kell.  

De Magyarország marad Európában, ott, ahova 
már ezer esztendeje tartozik. Nekünk pedig kötelessé-
günk, hogy a következő hét esztendőre biztosítsuk (Az 
elnök a csengő megkocogtatásával jelzi az időkeret 
leteltét.) hazánk kiszámítható fejlődését, a magyar 
emberek biztos megélhetését közös jövőnkért, Ma-
gyarországért. Köszönöm szépen. (Taps az ellenzéki 
pártok soraiban.) 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, frakcióvezető úr. 

Tisztelt Képviselőtársaim! Tisztelt Ház! A DK képvi-
selőcsoportjának vezérszónoka Varju László képvi-
selő úr. Parancsoljon, képviselő úr, öné a szó. 

 
VARJU LÁSZLÓ, a DK képviselőcsoportja ré-

széről: Elnök Úr! Köszönöm szépen a szót. A mai vita 
körülményei és állapota rendhagyó magatartásra 
késztet engem, és szeretnék reflektálni azonnal itt az 
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elején államtitkár úr néhány olyan állítására, ami 
abból is fakad, hogy ön is úgy viselkedett, hogy ami-
kor éppen jellemző módon szakképzésről beszélt és 
annak jelenéről és jövőjéről, megvakarta a fejét ön-
kéntelenül, mert halvány gőze nincs arról, hogy mi 
történik ott, hogy mit okoztak azzal, amit egyébként 
önök ott beavatkoztak. 

De fordítsuk le magyarra azt, amit egyébként 
önök itt elkezdtek mondani! Ennek egyik jellemző 
mondata például az volt, hogy ’20-ig 60 százalékot át-
utaltak, mármint azokból a forrásokból, amiket önök 
lekötöttek. Tehát önök idáig mindösszesen ennyit 
tudtak elérni, és most elkezdődött annak a tervezése, 
ami a 2021. év utáni időszak lesz. Arról, amit erről 
mondtak és amit idáig erről állítottak, arról azt gon-
dolom, hogy ilyen önző, cinikus és képmutató mon-
datok ebben a parlamentben még nem hangzottak el. 
Az, amit önök állítanak a törekvéseikről, államtitkár 
úr, amilyen helyzetbe ön is kerül, amit ön csinál, azt 
gondolom, hogy az önmagában elfogadhatatlan. Már 
csak azért is, mert valóban így van, hogy nagyon-na-
gyon sok pénzről volt szó, és az, hogy önök tárgyaltak, 
és bármilyen hangerővel, bármennyi felületen is azt 
mondják, hogy önök eredményesebbek voltak, a hely-
zet az, hogy egyébként az Orbán-kormány tárgyalása-
inak eredménye kétirányú volt. Egy: csökkent a ko-
rábbiakhoz képest; kettő: hogy egyébként, amit éppen 
megvétózni akartak, azt most hitelként felveszik, és 
megpróbálják egyedül úgy elkölteni, ami, azt gondo-
lom, hogy a képmutatásnak és a cinizmusnak a neto-
vábbja. 

Önök beszélnek arról, hogy az öt legélhetőbb 
tagország közé tartozunk. Rendben van, csak abban 
nem értünk egyet, hogy kik tartoznak a legélhetőbb 
kategóriába, mert önök szerint, amiben gondolkod-
nak, ahogy én definiálom, azt már elérték, azok az 
emberek az öt legélhetőbb országban élnek, csak van 
még több mint kilencmillió ember ebben az ország-
ban, aki ezt egyáltalán nem így érzi, és számára nem 
lett intelligensebb, nem zöldebb és nem szociálisabb 
ez az ország. 

Minden korábbinál nagyobb összegeket költenek 
el, azt mondta államtitkár úr. Államtitkár úr, ön tudja 
azt, hogy egyébként a tizen-egynéhány évvel ezelőtti 
állapothoz képest, amikor Magyarország régióinak 
négy tagja ugyanúgy a leghátrányosabb helyzetű, Eu-
rópában a legszegényebb régiók közé tartozott, mint 
ahogy most is így van. Éppen ezért az, hogy önök 
eurómilliárdokat költöttek az elmúlt időszakban, eb-
ből gyakorlatilag semmit nem érzékelnek. 

Ahogy mondtam a szakképzési intézményrend-
szer teljesen szétesett, ebből nem lesz sem gyarapodó, 
sem pedig egészségesebb ország annak eredménye-
ként, amit önök csináltak. Csak úgy halkan mondom, 
hogy 2009-ben az ország GDP-jének környezetvéde-
lemre 0,6 százalékát használtuk, önök alatt tíz évvel 
később 0,4 százalékot. Az egészségügyre tíz évvel eze-
lőtt, több mint tíz évvel ezelőtt 5,2 százalékot, most 
pedig 4,7 százalékot használ föl az ország, a szociális 
ellátásban 18,1 százalékról 13 százalékra esett vissza. 

Még egyszer mondom: bármekkora erővel mondják a 
hazugságot, attól az még hazugság marad, és hiába 
próbálkoznak a kisajátított médiafelületeken a párt-
állami körülmények között mindezt a hazugságot el-
mondani. Romákról beszélnek önök?! Egy lépést nem 
tettek az érdekükben, legfeljebb néhány olyan embert 
kiállítanak, akikkel egyébként példálóznak ehhez 
képest. 

Csakhogy, államtitkár úr, hogy ön miért nem 
tudja, és miért mondom azt, hogy egyébként halvány 
gőze nincs arról, hogy miről beszél, ön a mondandó-
jában elmondja, hogy a tervezés így, a tervezés úgy, az 
integrált városfejlesztési stratégiára majd támaszkod-
nak - államtitkár úr, beterjesztették, hogy az összeset 
megszüntetik, és az önkormányzatoktól elveszik ezt a 
jogot. Milyen együttműködésről beszélnek?! Éppen a 
parlament tárgyalja azt, amire ön hivatkozik, és 
egyébként semmi nem történik ebben, most szüntetik 
meg azt az intézményrendszert egyébként, amelyben 
az önkormányzatoknak lett volna lehetősége beavat-
kozni. 

Hogy a Balatont és Tokajt fejleszteni szeretnék? 
Hát, az egyiket már korábban lopták el, mondhatnám, 
felvásárolták, a másikat meg most az elmúlt három 
évben. Kisajátították maguknak, megértem, hogy oda 
nagyon sok pénzt várnak, és itt az elmúlt napokban is 
számos képviselőtől hallgattuk azt végig, hogy 
egyébként milyen keretek között végzik el. 

A kisvállalkozásoknak, mikrovállalkozásoknak 
nyújtott támogatásokról a GINOP keretében ezt a 
hablatyot, amit lenyomtak, mondhatnám, hogy dicsé-
retes is lehetne, de legalább nem értett belőle senki 
semmit. Abból viszont igen, hogy amikor ön a TOP-ra 
és annak eredményességére hivatkozik, tisztelt állam-
titkár úr, azt ön is tudja, hogy az eddig lezajlott folya-
matban, a szétosztási folyamatban egymás mellett tü-
lekedő fideszes képviselők egy része a börtön felé tart 
éppen azért, amit és ahogyan csinálták. Ez az, amire 
önök újra támaszkodni akarnak, és ezt akarják tovább 
folytatni. 

Éppen ezért végtelenül felháborító, hogy amikor 
önök egyébként jobb híján, hiszen nem tudnak mást 
tenni, hiszen az Európai Unióban az „Új nemzedék”-
ről szóló programként említik annak a több mint 
6000 milliárd forint és a hitelkeret felhasználásának 
lehetőségét, ebben a keretben önök képmutató mó-
don itt előadják azt, hogy önöknek ez mennyire fon-
tos, miközben ez a mai nap csak azért jött létre, mert 
az ellenzék ezt kezdeményezte, és önök ezt az egészet 
elsumákolták volna, és senkivel nem hajlandók erről 
beszélni, éppen azokkal a fiatalokkal nem, akiknek 
érdekében állítólag csinálnak valamit. 

 
 (17.00) 

 
Mit mondott, államtitkár úr, mire fogják ezt fel-

használni? Reformokra és beruházásokra. És az em-
berek? Velük mi lesz? Mi lesz a gyerekekkel? Mi lesz 
azokkal, akiknek egyébként ezt szánják? Ehelyett 
önök képmutató módon folytatják azt a hazug rablást, 
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amitől egyébként a korábbiakban sem tudtak megsza-
badulni.  

Körforgásos gazdaság, államtitkár úr? Az, hogy 
egyébként a hulladékkezelést kiszervezik koncesszió-
val haveri kezekbe, az lesz önöknek a körforgásos gaz-
daság? Akkor, amikor egyébként ezt ilyen módon elő-
készítették az elmúlt év végén, kapkodva, törvényi 
módon, majd egyébként oda akarják vinni a pénzt is. 
Ez így nem korrekt, államtitkár úr! Ennek semmi köze 
nincs a jövő nemzedékekhez, és ilyen módon erről, azt 
gondolom, nem is érdemes beszélni.  

Aztán Dömötör Csaba államtitkár…, bocsánat, 
miniszterhelyettes úr csatlakozott ehhez a dicsőséges 
történethez, merthogy a haszonélvezők, akik ebben 
közreműködtek, hát igen, ott ülnek egymás mellett. 
Az lehet, hogy 109 százalékra teljesítettek, de az 
50 százalékát meg ellopták. Ezért mennek börtönbe 
azok, akiket hagytak lebukni, vagy ők olyan buták vol-
tak, hogy egyébként ez bekövetkezett. (Derültség a 
kormánypártok soraiban. - Nacsa Lőrinc: Te oko-
sabb voltál?) És éppen ezért azt gondolom, hogy az, 
amit önök csinálnak, az ebből a szempontból elfogad-
hatatlan, és miközben csökkent is a forrás, az Orbán 
Viktor vezette kormány engedményeket ért el, hát, 
tisztelt államtitkár úr, én itt idézhetem önnek azt, 
hogy az, amikor önök átvették, akkor (Nacsa Lőrinc: 
Mit?) illetékes európai vezető azt írta, hogy az Euró-
pai Bizottság különösen elégedett a programok telje-
sítésével, rendkívül kielégítő az eredmény 2009 vé-
gére, és még idézhetném a levelet, elmondhatnám. 
Az, megint csak mondom, az, hogy hangosan hazud-
nak, az még nem azt jelenti, hogy abból nem lesz igaz-
ság (sic!), és éppen ezért ön, aki egyébként azt állí-
totta, hogy az az időszak eredménytelen volt, ezért is 
mondom többek között, és egyébként adatokkal le-
hetne alátámasztani. De hogyha a képmutatásuknak 
az egyik okát meg akarnák szüntetni, és nem az 
OLAF-ra és az OLAF-nak, mondjuk úgy, hogy minden 
részletét kibontanák az igazságnak, akkor annak az 
lenne a következménye, hogy az Orbán-kormány egy 
aktív lépésként csatlakozik az Európai Ügyészséghez, 
és ezzel elismeri azt, hogy nyitottá, átláthatóvá teszi 
magát a felhasználást. Ehelyett mit csinálnak? Ahogy 
az előbb mondtam: a felét ellopják.  

Szóval, így láthatóan magyarázkodnak előre, és 
ebből ilyen módon az igazságot pedig egyébként igye-
keznek hazugsággal befeketíteni, már csak azért is, 
kedves államtitkár úr, illetve miniszter úr, miniszter-
helyettes úr, akkor, amikor ránk mutogatnak, hogy mi-
lyen szabályok voltak, abban az időszakban volt a leg-
keményebb összeférhetetlenségi szabály (Derültség a 
kormánypártok soraiban. - Nacsa Lőrinc: Azért volt 
Dobrev Klára a Fejlesztési Ügynökség helyettes veze-
tője!), egyetlen képviselő nem férhetett volna hozzá és 
nem fért hozzá támogatáshoz. Önök az első döntésük-
ként megszüntették az összeférhetetlenségi törvényt, 
és ezért sokuknak kell nyilatkozni arról, hogy hogyan 
vesznek igénybe európai forrásokat, merthogy ezzel a 
helyzettel is, a helyzetükkel visszaélnek. (Közbeszólás 
a kormánypártok soraiból: Sukoró!)  

Azért, hogy tulajdonképpen ne sumákolhassák el 
ennek a lehetőségnek, e Magyarország számára lehe-
tőségként jelentkező nagyon nagy forrásnak a felhasz-
nálását, a Költségvetési bizottságban kezdeményez-
tem, hogy tisztázzuk, hogy a 2020. évi garázdálkodá-
suk milyen gazdasági, költségvetési helyzetet terem-
tett az év végére; kettő: hogy egyébként ebből a hely-
zetből milyen kiút lesz és milyen kiutat terveznek a jö-
vőre vonatkozóan, hogy ezekkel a forrásokkal, ame-
lyek az Európai Uniótól érkeznek, ezek felhasználásá-
val mit terveznek, majd egyébként ebbe hogy kíván-
nak bevonni önkormányzatokat, civil szervezeteket. 
Ebben a három témában három bizottsági ülést kez-
deményeztem, és egyébként a fideszes és kormány-
párti képviselők egyetlenegy ilyen alkalmon nem vet-
tek részt. Gyakorlatilag, ahogy mondtam, el akarják 
tüntetni, el akarják sumákolni az egész szituációt.  

Miközben önök tavaly nyár óta tárgyalnak erről 
az Európai Unióval, és megpróbálnak a lehető legjob-
ban egyrészről politikailag pávatáncot járni, más ol-
dalról pedig lehúzni, mondhatnám, ilyen parazita 
módon lehúzni onnét a pénzt, csak, államtitkár úr, 
hogy mennyire gondolják komolyan a társadalmi 
egyeztetést, ha felmegy a saját kormányzati honla-
pukra, akkor megnézheti, hogy például a közneve-
lésre vonatkozó dokumentumot, amelyre ön is hivat-
kozott, március 19-én, tehát három nappal ezelőtt töl-
tötték fel. Ennyit az önök - mondjuk úgy, hogy - köz-
reműködéséről és segítségéről abban, hogy hogyan le-
het erről gondolkodni. 

Száz szónak is egy a vége, önök túl régóta tárgyal-
nak, és nagyon sok mindent tettek, mármint a tekin-
tetben, hogy nagyon sok pénzt elköltöttek, aminek 
egyébként az a következménye, hogy Magyarországon 
az Európai Unió statisztikái szerint összességében a 
szegénység vagy a társadalmi kirekesztettség kocká-
zatának kitéve 1 millió 800 ezer ember él, súlyos 
anyagi nélkülözésben 837 ezer ember él, nagyon ala-
csony munkaintenzitású háztartásban 348 ezren él-
nek. (Nacsa Lőrinc közbeszól.) Ez a következménye 
vagy ez az eredménye annak, amit egyébként az el-
múlt években önök csináltak. Az ország 17 megyéjé-
ben egyébként a 244 ezer forintos átlagkereset alatti a 
jövedelem, 17 megyében, tisztelt képviselő urak, akik 
keresztény szellemiségükben szeretnének az embere-
ken segíteni. Csak egyetlen probléma van: ebből az 
embereket kifelejtették, és nem is foglalkoznak velük.  

Én tehát azt javaslom önöknek, hogy ne legyenek 
annyira inkorrektek. Mivel kormányváltásra kerül 
sor, itt állunk egy olyan szituációban és olyan helyzet-
ben, mikor Magyarország jövőjét és elsősorban a kö-
vetkező generációk lehetőségeit meghatározó forrá-
sok felhasználásáról van szó, ne legyenek ennyire ön-
zőek, beszéljenek Magyarországgal, beszéljenek azok-
kal az emberekkel, akik ebben érintettek, és adjanak 
lehetőséget arra, vagy teremtsék meg annak a fel-
tételeit, hogy a pénzt nem költik el, és egyébként a ter-
vezésben nem önkényesen kiragadva, önző módon 
csakis önmagukat hajtják előre. Éppen ezért elvárom 
önöktől azt, hogy ebben az ellenzékkel együttműködő 
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módon járjanak el. Köszönöm szépen a figyelmüket. 
(Taps az ellenzék soraiban.) 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, képviselő úr. Tisztelt 

Ház! Tisztelt Képviselőtársaim! Az LMP képviselőcso-
portja is jelezte, hogy a frakció álláspontját két felszó-
lalójuk ismerteti. Elsőnek megadom a szót Schmuck 
Erzsébet képviselő asszonynak. Parancsoljon, öné a 
szó. 

 
SCHMUCK ERZSÉBET, az LMP képviselőcso-

portja részéről: (Hangosítás nélkül: ) Köszönöm a 
szót, elnök úr. Tisztelt Ház! Az LMP kezdeményezte… 
(Közbeszólások: Mikrofon!) 

 
ELNÖK: Egy pillanat, mert még nincsen hangja! 

Kérem szépen megadni Schmuck Erzsébet képviselő 
asszony részére. Van valami technikai probléma? 
(Schmuck Erzsébet: Nem tudom.) Fenn van a mikro-
fon. (Schmuck Erzsébet: És az időt is kérném szépen 
visszaállítani!) Kérek szépen egy kézi mikrofont a 
képviselő asszony részére. (Schmuck Erzsébet elé kézi 
mikrofont helyeznek.)  

 
SCHMUCK ERZSÉBET, az LMP képviselőcso-

portja részéről: Köszönöm szépen, most talán akkor… 
 
ELNÖK: Köszönöm szépen. Innen indul az óra. 

Parancsoljon, képviselő asszony!  
 
SCHMUCK ERZSÉBET, az LMP képviselőcso-

portja részéről: Köszönöm szépen. Tisztelt Ház! Az 
LMP kezdeményezte, hogy ma itt az Országgyűlésben 
megvitassuk a kormány terveit az Európai Unió kö-
vetkező hétéves költségvetési tervéről és ehhez tarto-
zóan a helyreállítási alapnak a részleteiről is. Köszö-
nöm az ellenzéki képviselőtársaimnak, hogy támogat-
ták ezt a kezdeményezést, bár megjegyzem, hogy nem 
az ellenzéknek kellett volna kezdeményeznie ezt a vi-
tanapot, ez a kormánynak a dolga lett volna, hogy ide-
hozza az Országgyűlés elé, hiszen a jövőnkről van szó.  

Abban a helyzetben vagyunk, tisztelt képviselő-
társaim, hogy sorsdöntő évek állnak előttünk, óriási 
kihívásokkal nézünk szembe, már csak a járvány ha-
tásai miatt is, míg a másik oldalról pedig egy hatalmas 
összeg áll a rendelkezésünkre, összesen 18 060 milli-
árd forint, mint ahogyan az államtitkár úr az expozé-
jában ezt pontosan elmondta, és éppen ezért egyálta-
lán nem mindegy, hogy ezt a hatalmas összeget mi-
lyen feladatokra, célokra, hogyan költjük el.  

 
 (17.10) 

 
Tudjuk azt, hogy a kormánynak április 30-a előtt 

kell Brüsszel számára benyújtania a pénzek felhasz-
nálására vonatkozó tervet, amelyről előtte le kell foly-
tatni egy társadalmi egyeztetést. Azonban szeretném 
felhívni a figyelmet arra, hogy ez a társadalmi egyez-
tetés eléggé felületesre és eléggé halkra sikerült pon-
tosan azért, mert a kormány csak egy vázlatos tervet 

tett közzé, másrészt nem kapott elég nyilvánosságot, 
hogy erről egy társadalmi párbeszéd folyik, nem úgy, 
mint ahogy a kormány által kezdeményezett nemzeti 
konzultációk zajlanak. Biztosak vagyunk abban, hogy 
ez is megért volna egy nemzeti konzultációt, hiszen 
tényleg a jövőnkről van szó. Éppen ezért elvárjuk, 
hogy a kormány tegye közzé a részletes terveit, mert 
érdemi vitát csak ezeknek a részletes terveknek az is-
meretében lehet lefolytatni, és elvárjuk azt is, hogy 
valós részvételi lehetőséget biztosítson a kormány az 
emberek számára.  

Arra is fel kell hívnom a figyelmet, tisztelt képvi-
selőtársaim, hogy megalapozott tervet csak átfogó, 
kellően alátámasztott helyzetértékelés alapján lehet 
készíteni, amibe az is beletartozik, hogy az elmúlt hét 
évben kapott támogatásokat mire, milyen eredmény-
nyel használtuk fel, azok mennyire szolgálták az or-
szág fenntartható fejlődését, az emberek életszínvo-
nalának, életminőségének a javulását, a társadalmi 
kohézió erősödését, az elmaradott térségek felzárkó-
zását, az egészséges környezet és a természeti tőkénk 
megóvását. Egy ilyen helyzetértékelésnek helye van 
itt az Országgyűlésben, de gondolom, hogy ezt szintén 
nem fogjuk látni, mert a tapasztalataink szerint a va-
lóságban az elmúlt időszakban az EU-s pénzek elköl-
tése jóindulattal csak alig-alig szolgálta ezeket a cé-
lokat. 

A következő években alapvető változásokra kell 
felkészülnünk, és alapvetően kell átformálni a társa-
dalom- és a gazdaságpolitikánkat, úgy, hogy a súlyos-
bodó globális kihívásokkal szembe tudjunk szállni. 
Ezt már az Európai Unió is felismerte, éppen ezért a 
következő ciklusban minden korábbinál nagyobb eu-
rópai uniós támogatást használhatunk fel. Ezen belül 
is több mint 5000 milliárd forint áll rendelkezésre a 
zöldenergiák támogatására, a körkörös gazdaság ki-
alakítására, az ökológiai mezőgazdasági átállásra és a 
klíma- és környezetvédelmi célokra is. Tehát hangsú-
lyozom: nem mindegy, hogy ezt a töméntelen pénzt 
mire és hogyan költjük el. Ekkora forrással nagyon 
hasznos fejlesztéseket is véghez lehet vinni, de óriási 
károkat és pusztítást is lehet okozni, és létfontosságú, 
hogy ez a forrás ne néhány ember vagy csoport gazda-
godását szolgálja az ország fejlődésének kárára. 

Az EU költségvetésének legalább 30 százalékát 
és a helyreállítási alap legalább 37 százalékát klíma-
védelemre kell fordítani. A nyilvánosságra hozott 
magyar tervekből nem derül ki, hogy ezek a célok tel-
jesülnek-e. Megjegyzem: a minimumelvárásokat, fi-
gyelemmel a gyorsuló klímaváltozásra, felül lehet 
teljesíteni. Finnország például, amely a klímasemle-
gesség elérését 2035-re tűzte ki, a helyreállítási alap 
felét fordítja klímacélokra. Az energiagazdálkodás 
területén vannak pozitív elemei mind a helyreállítási 
és ellenállóképességi tervnek, mind a zöldinfra-
struktúra és klímavédelmi operatív programnak, de 
az ördög a részletekben rejlik, amit a kormány elég 
jól elrejtett. Egyetértünk, hogy szükség van az időjá-
rásfüggő megújuló energiaforrások rendszerbe in-
tegrálását segítő hálózatfejlesztésre. Az okosmérés 
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és a dinamikus árazás nagyban segítené, hogy a fo-
gyasztást igazítsuk a megújulóalapú termeléshez. 
Ugyancsak üdvözöljük a távhőrendszerek fejleszté-
sét és az energiatárolást. 

Az energiahatékonyság növelése, bár szerepel 
célként, nem látjuk, hogy az energiahatékonysági kö-
telezettségi rendszer ezt pontosan hogyan segítené. 
Várjuk a részleteket.  

Az mindenesetre biztosra vehető, hogy ezenkí-
vül szükség van az épületek energetikai mélyfelújítá-
sának közvetlen állami támogatására is, ami nagy 
adóssága a kormánynak. Tíz év alatt ezen a területen 
nem tudtak érdemi eredményt felmutatni. Évente 
legalább 300 milliárd forintot kellene fordítani épü-
letfelújításra, a fűtésirendszer-korszerűsítésre és ház-
tartási megújuló energiaforrásokra. Az LMP ezeket a 
célokat egy egyszerű egyablakos ügyintézéssel igény-
be vehető és a rászorulókat is elérő programmal se-
gítené. Kedvezményes hitellel kombinált vissza nem 
térítendő támogatást nyújtanánk, és a hitelt a meg-
takarított energia árából lehetne törleszteni. Az épü-
letenergetikai mélyfelújítási program többes hasznú 
intézkedés, hiszen a klímavédelmen túl segíti a sok 
helyen kritikus légszennyezés visszaszorítását, az 
energiaszegénység csökkentését, a több tízezer mun-
kahely megteremtését a kis- és középvállalkozói szek-
torban. 

A megújuló energiaforrások fejlesztési tervei 
csak a napelemet és a hőszivattyút említik. Hiányol-
juk, továbbra is értelmetlen, hogy a szélenergia miért 
maradt ki ebből a rendszerből, hiszen ez az egyik leg-
olcsóbb és legtisztább termelési mód. A lakossági nap-
elemek beruházási támogatása előremutató, de nem 
értjük, hogy miért korlátozzák a programot a Dél-Al-
föld, Dél-Dunántúl, Észak-Alföld és Észak-Magyaror-
szág ötezer fő alatti településeire. A tervekben ugyan 
említik, de mi azért gyanítjuk, hogy a pénzek túl-
nyomó részét zöldmezős naperőművekre szánják. Ezt 
határozottan nem támogatjuk.  

Most átadom a szót képviselőtársamnak a folyta-
tásra. (Taps az ellenzéki padsorokból.) 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, képviselő asszony, 

de ha megengedi, akkor majd én adom meg a frakció-
vezető úrnak a szót (Schmuck Erzsébet: Bocsánat!), 
ha már abban a megtiszteltetésben részesültem, hogy 
én vezethetem ezt a vitát. Az LMP képviselőcsoport-
jának vezérszónoklatát Keresztes László Lóránt frak-
cióvezető úr folytatja. Parancsoljon, frakcióvezető úr! 
Öné a szó. 

 
DR. KERESZTES LÁSZLÓ LÓRÁNT, az LMP 

képviselőcsoportja részéről: Elnök úr, az LMP-frakció 
ott segít, ahol tud, ezért gondolta képviselőtársam, 
hogy besegít az ülésvezetésbe.  

Tisztelt Képviselőtársaim! Rendkívül fontos vi-
táról van szó. Nagyon röviden csak három pontban 
reagálnék a kormány, illetve a kormánypárti frak-
ciók vezérszónoki felszólalásaira. Itt szakmai, szak-
politikai vitát várnak el tőlünk, és nagyon örülünk, 

hogy ezt várják el, mi is ezzel készültünk és erre is 
számíthatnak tőlünk. Nagyon jó, hogy öntudatukra 
ébredtek. Eleve azért tudunk vitát folytatni erről, 
mert mi kezdeményeztük, és az ellenzéki képviselők 
ebben támogattak, hogy sok ezer milliárd forint fel-
használásáról egyáltalán beszéljünk a magyar Or-
szággyűlésben, mert a kormány ezt elegánsan elfe-
lejtette meglépni. Tehát önök úgy adtak volna ki ter-
veket az ország nevében, hogy az Országgyűlés elé 
ezt a kérdést nem hozzák be. 

Továbbá a második megjegyzésem, hogy nagyon 
nehéz úgy szakpolitikai, szakmai vitát folytatni, hogy 
önök a felszólalásaik jelentős részét az ellenzék vagy a 
korábbi kormányok gyalázására fordítják. Illetve ak-
kor is nagyon nehéz vitatkozni, előremutató vitát foly-
tatni, ha semmiféle felelősségvállalás nem olvasható 
ki az önök szavából azzal kapcsolatban, amit tettek, 
illetve amit nem tettek 2010 óta. Tehát önök pontosan 
úgy beszéltek, mintha körülbelül egy éve lennének 
kormányon, nem lassan 11 éve.  

Nos, nagyon fontos tehát valóban megtennünk 
azt a helyzetértékelést, amiről beszélt képviselőtár-
sam, hogy milyen körülmények között gondolkodunk 
most ezen rendkívül nagy mértékű uniós fejlesztési 
források felhasználásáról. Először is meg kell állapí-
tanunk, és ezt nagyon sokan elmondták már előttem 
a mai vitában, hogy a kormány képtelen volt biztosí-
tani, hogy az uniós fejlesztési források megfelelően 
hasznosuljanak Magyarországon. A korrupciót már 
említették képviselőtársaim, gyakorlatilag a korrup-
ció melegágya lett, a saját holdudvarukat építették, és 
semmilyen módon nem tudták a magyar társadalmat, 
a magyar gazdaságot felkészíteni a XXI. század kihí-
vásaira. Teljesen elavult, neoliberális gazdaságpoliti-
kát követve ez lett a következménye, az a szörnyű tra-
gédia, amit láthatunk, ami alapvetően a sok százezer 
magyar kényszerű elvándorlásában nyilvánul meg. 
Eljutottunk odáig, hogy mára sajnos minden hatodik 
anyaországi magyar gyermek külföldön születik 
(sic!), ami szerintünk egy tragédia a nemzet számára, 
önök szerint pedig teljesen rendben van, mert csak 
működik a közös európai munkaerőpiac. Már ezek 
alapján is azt javaslom, hogy önök magukat ne nevez-
zék nemzetinek.  

Ugyanígy, ezt már szintén említették képviselő-
társaim, semmit nem tudtak elérni a leszakadó, hát-
rányos helyzetű régiók felzárkóztatásában. Tehát to-
vábbra is négy régiónk az Unió 20 legszegényebb tér-
sége között van, és ezen belül is, most csak nagyon 
nagy számokról, nagyon nagy statisztikai egységekről 
beszélünk, ha megnézzük, komplett válságtérségek 
vannak Magyarországon, amelyekről önök teljes egé-
szében lemondtak. Jellemzően elmondhatjuk, hogy a 
periférikus, szegény, leszakadó térségekben fekvő kis-
településekkel önök igazából nem kezdenek semmit. 
(Nacsa Lőrinc: Ez nem igaz!) 

Tovább súlyosbítja… Majd erre kitérek, tisztelt 
képviselő úr, részletesebben és indokolni fogom azt, 
amit itt állításként megfogalmazok, én így szoktam el-
járni. 
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 (17.20) 
 
A továbbiakban megállapíthatjuk, hogy vannak 

olyan súlyos rendszerproblémák, amelyeknek sok ele-
mét egyébként önök megörökölték 2010-ben, de ezek 
közül sokkal nem tudtak mit kezdeni, és látható, hogy 
ezek most, ebben a válsághelyzetben gyakorlatilag 
már összeomlást jelentenek fontos, alapvetően fontos 
ágazatokban. Arra most nem lesz idő, hogy kitérjek 
arra, hogy most milyen gyalázatosan elégtelennek bi-
zonyult az önök úgynevezett válságkezelése, sok min-
dent elmondtak már erről a képviselőtársaim. Rövid 
idő áll rendelkezésre egy ilyen vezérszónoki felszóla-
lásra, ezért én csak néhány szakpolitikai területet fo-
gok tudni említeni.  

Akkor kezdjük a vidék helyzetével, a kistelepülé-
sek helyzetével! Önök ilyen nyolc-kilenc év kormány-
zás után kezdtek el egyáltalán beszélni egy ilyen „Mo-
dern falvak”, „Magyar falvak” programról. Mit csinál-
tak előtte közel egy évtizedig? Azt ugyanakkor megál-
lapíthatjuk, hogy annak ellenére, hogy közel egy évti-
zedes késéssel kezdtek egyáltalán beszélni egy prog-
ramról, amelynek egyébként a deklarált céljai helye-
sek, nem raktak oda mögé kellő mértékű forrásokat. 
Tehát mondhatjuk, hogy azokkal a deklarált célokkal, 
amelyek a „Magyar falvak” program mögött vannak, 
egyetértünk, és azt gondolom, mindenki egyetért ve-
lük, de önök egy évtizedet késtek, és még mindig nem 
teszik oda a megfelelő forrásokat. 

Ezért alakult ki az, hogy a kistelepüléseken élők 
esetében a legfontosabb közszolgáltatásokhoz való 
hozzáférés elképesztő mértékben romlott az elmúlt 
időszakban. Döbbenetes mértékben pusztult le az 
alapvető infrastruktúra, ami a vidéki térségek, a kis-
települések szempontjából alapvető. Sokszor idéztem 
már azt a számot, hogy 17 ezer kilométernyi alsóbb 
rendű út van ma Magyarországon a rossz, illetve a 
nem megfelelő kategóriában, és sajnos ez a szám évről 
évre egyre nagyobb. Tehát önök nemhogy a lemara-
dást ledolgoznák, de a problémákat mélyítik. Igazából 
nem tettek semmit a jobb közösségi közlekedés ellá-
tásáért, és amit most csinálnak egyébként itt a válság 
alatt az önkormányzatokat érintő megszorítások te-
rén, az pont a legkisebb településeknek okozza a leg-
nagyobb problémát. 

A közösségi közlekedésről is beszélt államtitkár 
úr, hogy milyen fontosnak tartja a kormány. Hát, hol 
maradt a közösségi közlekedés reformja? Ezt az önök 
szakpolitikusai már az előző ciklusban is elismerték, 
hogy ott vannak az önök asztalán azok az alapvető 
szakmai koncepciók, amelyek alapján még a jelenlegi 
forrásbevonás mellett is egy sokkal jobb közösségi 
közlekedési rendszert lehetne kidolgozni. Önök ezt 
egész egyszerűen elmulasztották, alkalmatlanok vol-
tak rá, hogy ezt létrehozzák.  

Alapvetően mi szorgalmazzuk már nagyon-na-
gyon régóta, most már nem tudom, hányadik parla-
menti ciklusban foglalkozunk azzal, hogy egy egysé-
ges, integrált közösségi közlekedési rendszerre lenne 
szükség, tarifaközösségre, a különböző közlekedési 

ágazatok összehangolására, egy országos, ütemes, in-
tegrált menetrend kialakítására, és alapvetően a meg-
rendelő funkció tekintetében pedig teret kéne adni az 
önkormányzatoknak. Ezt meg lehetett volna csinálni 
már akár tíz évvel ezelőtt, és így ugyanannyi forrás rá-
fordításával sokkal jobb minőségű közösségi közleke-
dés állna rendelkezésre, ez a vidékfejlesztési szem-
pontokat is támogatta volna.  

És csak még egy adalék: az önök nemzeti busz-
gyártását többször ilyen kampányjellegűen meghir-
dették, semmi nem lett belőle. Az egyik ilyen idézője-
les ékes példája volt ennek az, hogy egy kínai buszösz-
szeszerelő, -gyártó üzemnek adtak egy egészen elké-
pesztő állami támogatást, miközben a mai napig ér-
demi nemzeti buszgyártás nincsen.  

Még egy nagyon-nagyon fontos válságterületre 
fogok most utalni - azért, mert ezt szintén megtette 
államtitkár úr -, a vízügy kérdésére, és erről indokolt 
ma beszélni, a víz világnapján. A víziközmű-ágazat, 
mondhatjuk, hogy jó részben az önök hibás politikája 
miatt, gyakorlatilag az összeomlás szélére került, és itt 
is körülbelül egy évtizedet kellett várni, mire Orbán 
Viktor miniszterelnök úr tavaly nyáron először is-
merte el a probléma súlyát, és először ismerte el, hogy 
bizony itt ezermilliárdos a forráshiány középtávon, 
tehát 15 éves távlatban. 

Tehát most a kormány mulasztása, a kormány al-
kalmatlansága és a kormány sorozatos hibái miatt ott 
tartunk, hogy a legfontosabb közszolgáltatás, az ivó-
vízellátás biztosítása minden magyar ember számára, 
illetve ezzel párhuzamosan a vízbázisok védelme gya-
korlatilag az összeomlás szélére, végveszélybe került. 
Ahhoz, hogy ebben a kérdésben érdemben lépni le-
hessen, a szakmában ilyen számok ingadoznak: 1500 
és 3000 milliárd forint közötti összegre lenne szükség 
ahhoz, ismétlem, hogy a legfontosabb közszolgálta-
tást, az ivóvízellátást biztosítani lehessen.  

Mi azt tudjuk mondani, hogy a kormány alkalmat-
lansága és a kormány hibája, illetve az egészen elké-
pesztő történelmi korrupció által önmagában okozott 
rengeteg kárból elég volt, ez már óriási károkat okozott, 
itt alapvető változásokra van szükség; nyilvánvaló, 
hogy ezt mindannyian meg fogjuk fogalmazni még na-
gyon sokszor a következő időszakban. Ennek egy nul-
ladik lépése a kormányváltás, de amellett viszont le kell 
tenni azokat a mélyen megfogalmazott szakmai garan-
ciákat (Az elnök csengetéssel jelzi az idő leteltét.), ame-
lyek lehetőséget nyújtanak arra, hogy a rendelkezésre 
álló uniós fejlesztési forrásokat valóban a nemzet érde-
keinek megfelelően tudjuk majd felhasználni. Köszö-
nöm szépen. (Taps az ellenzéki sorokban.) 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, frakcióvezető úr. 

Tisztelt Ház! Képviselőtársaim! A Párbeszéd képvise-
lőcsoportjának vezérszónoka Tordai Bence képviselő 
úr, az Országgyűlés jegyzője. Parancsoljon, öné a szó. 

 
TORDAI BENCE, a Párbeszéd képviselőcsoport-

ja részéről: Köszönöm a szót, elnök úr. Tisztelt Or-
szággyűlés! Kedves Polgártársak! Próbáljunk meg egy 
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rövid időre úgy tenni, mintha komolyan vehetnénk 
ezt a mai vitát, annál is inkább, mert ezt a témának, 
az ügynek a súlya nagyon is indokolja, hiszen arról be-
szélünk, hogy itt a következő öt évben közel 6000 mil-
liárd forintot lehet elkölteni, amit az Unió biztosít szá-
munkra a helyreállítás és az ellenálló képesség javí-
tása érdekében.  

De sajnos, önök nem tudtak felnőni ehhez a fel-
adathoz, önök nem tudták megadni a tiszteletet ennek 
az ügynek, nem tudták megadni a tiszteletet a magyar 
embereknek, és egyszerűen semmibe veszik a vélemé-
nyüket, esélyt sem adnak arra, hogy az ezzel a tervvel 
kapcsolatos véleményüket kifejtsék. Már csak azért 
sem lehet kifejtenünk a véleményünket, merthogy nem 
lehet megismerni magát ezt a tervet. Az egyetlen dolog, 
amit ebből nyilvánosságra hoztak tavaly decemberben, 
egy 13 oldalas összefoglaló. Tehát még egyszer: 13 oldal 
arról, hogy hogyan költenének el 6000 milliárd forin-
tot, naponta 3000-4000 millió forintot.  

Ez önmagában is komolytalan, de akkor nézzük 
meg, hogy mi az, amit azóta még a nagy kapkodásban 
sikerült előállítani: önök kilenc alprogramot fogal-
maztak meg, komponensnek nevezik - nevezzük ak-
kor komponensnek. Ebből a kilenc komponensből az-
óta négynek az összefoglalója szintén felkerült, de 
azok még mindig csak összefoglaló anyagok. Elmon-
dom, hogy az utolsó, a kilencből a negyedik kompo-
nensnek az összefoglalója mikor került fel a kormány-
zati honlapra: 2021. III. hó 22-én, 15 óra 48 perc 
40 másodperckor, tehát mintegy két órával ezelőtt. 
Ugye, elég komoly az a vita, amire nem tudunk felké-
szülni úgy, hogy részleteiben megismerjük az anya-
got, merthogy önök nem teszik közzé, nem hozzák 
nyilvánosságra, nincs mit letenniük az asztalra.  

Egyébként meg azt, amit publikáltak, ha nálam 
valamelyik egyetemi órán valaki beadta volna egy dol-
gozatnak, visszadobom, tehát osztályozásra sem mél-
tó az a szakmai színvonal, az a nyelvi színvonal, amit 
önöknek sikerült előállítani. Nem tudom, hogy ezt 
melyik helyettes segédgyakornok állította elő, de ha a 
kétszáz államtitkárból és hasonlóból senkinek nem 
volt arra ereje, hogy legalább ezt a 13 oldalt megnézze, 
és tartalmilag, szakmailag, ne adj’ isten, egy lektorral 
együtt nyelvileg is ellenőrizze, az tényleg a kormány-
zásuk szégyene.  

Úgyhogy innentől kezdve sajnos nem lehet ko-
molyan venni ezt a vitát, és azért sem lehet komolyan 
venni, merthogy április 30-áig le kéne adniuk önök-
nek a végleges verziót az Unió felé. Nyilván le fogják 
adni, persze, efelől nincs kétségem, le fogják adni, 
olyan lesz, amilyen most: teljesen színvonaltalan lesz, 
és semmilyen módon nem építi be azokat az észrevé-
teleket, javaslatokat, kritikákat, amelyeket megfogal-
maznak a szakmai szervezetek, a civil szervezetek, az 
érintett társadalmi csoportok képviselői, az ellenzéki 
pártok képviselői és például az önkormányzatok, hi-
szen az Unió előírta azt, hogy kötelezően konzultálni 
kell ennek a tervnek a kapcsán az önkormányzatok-
kal. Önök lehet, hogy suttyomban néhány kormány-
párti polgármesternek megküldték ezt az anyagot, 

hátha ír rá valamit, jaj, nem írt, hát, akkor nem is kell 
ezt figyelembe venni, de a legnagyobb magyar önkor-
mányzati szövetségeknek, a megyei jogú városok nagy 
többségének, Budapest fővárosnak a véleményét eb-
ben nem kérték ki. Nem kérték ezt ki, úgyhogy innen-
től kezdve teljesen komolyan vehetetlen az, amit ma-
guk itt művelnek, és egészen nyilvánvaló, hogy nem 
teljesítik azokat a feltételeket, amelyeket eljárásilag az 
Unió előír. 

Tartalmilag az Unió meghatározza, hogy mi az a 
hat pillér, amire ebben az alapban költeni lehet. Hát, 
nézzük meg, hogy sikerült ezt a hat pillért maguknak 
kilenc darab komponenssé átalakítani, és ezekben a 
komponensekben mit ígérnek, mit terveznek, és mit 
teljesítettek az elmúlt 11 évben, hiszen nyilván annak 
függvényében tudjuk ezt bármilyen szinten hitelesnek 
vagy komolyan vehetőnek tekinteni, hogy van-e mö-
götte teljesítmény, illetve az eddigi politikai irányvo-
naluk mit mutat ezekkel az ügyekkel kapcsolatban. 

Az A) komponens: demográfia és köznevelés. 
Hát, az Unióban ezt oktatásnak hívják, de hagyjuk is. 
Demográfiai célként azt határozzák meg, és most szó 
szerint idézek az RRF bemutató előadásából, amit a 
kormányzati honlapról töltöttem le: „Célunk a gyer-
mekvállalási kedv és a hazai lakosságszám növelése.” 
A lakosságszám növelése!  

 
 (17.30) 

 
Most mondom, az elmúlt 11 évben mit sikerült el-

érni. A lakosság számának a csökkenése gyorsulva nő, 
tehát még csak a lakosságszám-csökkenés gyorsulá-
sának a megállítására sem voltak képesek. Értik, 
ugye? Nem értik! Látom, hogy nem értik, de nem is 
várom el maguktól, mert nyilvánvalóan nem találkoz-
tak ezzel, és csak a betanult propagandát mondják fel 
itt az Országgyűlésben. Tehát először meg kéne állí-
tani a lakosságszám csökkenését, a gyorsuló zuhaná-
sát, utána lehet lelassítani, visszafordítani ezt a folya-
matot, és a lakosságszám növekedése így ránézésre és 
demográfusokat olvasva a következő száz évben nem 
egy reális célkitűzés. Tehát ennyire komolyan átgon-
dolt ez a terv. 

Azt írják ugyanitt, hogy „célunk a fiatal generá-
ciók XXI. századi követelményeknek megfelelő, nem-
zeti alapokon álló minőségi oktatásának biztosítása”. 
(Nacsa Lőrinc: Ezzel mi a baj?) Ezzel semmi baj. 
Azért mondom, hogy a célok jók, de vessük őket össze 
az eddigi teljesítménnyel! Maguk a XXI. századi okta-
tási formák helyett sokkal inkább vonzódnak a XIX. 
századi poroszos, frontális, tökéletesen elavult okta-
tási formákhoz. A XXI. századi oktatással köszönővi-
szonyban nincsenek, sőt üldözik azokat az intézmé-
nyeket, amelyek ezt megpróbálják megvalósítani az 
alaptanterv keretein kívül. Aszongya, hogy „nemzeti 
alapokon álló”. Tudjuk, hogy ez minek a kódszava, ez 
a történelemhamisítást jelenti a legtöbb esetben, il-
letve olyan szélsőséges szerzők és figurák hivatalos 
anyaggá emelését, akiket jó ízlésű ember magától el 
sem olvasna. 
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Minőségi oktatás. Hát, nézzük a minőségi okta-
tást! Minőségi oktatás, de kinek? A kiváltságos keve-
seknek, hiszen maguk egy oktatási kasztrendszert 
hoztak létre az elmúlt 11 évben, ahol a szegregációs 
gyakorlatokat támogatva az egyházi iskolákat túlfi-
nanszírozza az államiakhoz képest. Próbálnak egy 
olyan, a maguk szája íze szerinti új generációt kine-
velni, amely majd talán nem lesz ilyen kritikus az au-
toriter törekvéseikkel kapcsolatban. Az a helyzet, 
hogy ha a számokat nézzük, akkor az oktatási rend-
szerünk teljesítménye folyamatosan romlik, és Ma-
gyarország az a hely, ahol a legnagyobb a különbség 
az iskolatípusok között, illetve az egyes iskolák telje-
sítménye, hozzáadott értéke között. Tehát gyakorlati-
lag az határozza meg a gyerek sorsát, hogy milyen is-
kolában, milyen településen tudja megkezdeni a ta-
nulmányait. Minőségi oktatáshoz és különösen ezek-
nek az általánosan hozzáférhető verziójához maguk-
nak semmi köze nem volt az elmúlt 11 évben. Akkor 
így vegyük komolyan ezt az ígéretet! 

A következő a B) komponens, az egyetemek meg-
újítása. Na, most itt látjuk, hogy el akarnak költeni 
ezermilliárd forintot az egyetemekre. Azt is látjuk… 
(Nacsa Lőrinc: 1500-at!) 1500-at? Pláne jó! Azt is lát-
juk, hogy ezeket az egyetemeket már magánosították, 
fideszes kuratóriumok kezébe adták. Ez az elosztási 
terv egyébként azt tartalmazza, hogy sem a Corvinus 
Egyetem, sem az ELTE nem kapna ebből az ezermil-
liárdos nagyságrendű támogatásból egy fillért sem. 
Azt látjuk, hogy van remek ötletük arra, hogy fideszes 
kuratóriumoknak hogy lehet megint csak uniós köz-
pénzszázmilliárdokat a kezébe átjátszani, de ennek a 
XXI. századi felsőoktatáshoz sok köze nem volt, nem 
is lesz. 

Azt mondják a C) komponensben, hogy felzár-
kózó települések és régiók. A felzárkózásról csak any-
nyit, hogy Szabolcsban mára alig több mint feleannyi 
az átlagkereset, mint Budapesten. Ennyit a felzárkó-
zásról. A maguk 11 éves kormányzása alatt elképesztő 
szétszakadás volt regionális és társadalmi értelemben 
is, nemcsak nőtt a különbség az alsó és a felső osztá-
lyok és rétegek között, hanem ezek a különbségek 
egyre inkább bebetonozódnak, ragad a padló és ragad 
a plafon, nincs társadalmi mobilitás, a tehetség nem 
tud érvényesülni, mindenki ott fogja végezni, ahol a 
szülei. A maguk társadalmi fejlesztése, gazdaság- és 
településfejlesztési politikája nagyjából ezt eredmé-
nyezte. Persze lehet, hogy majd akkor varázsütésre, 
’21 után valami miatt a felzárkózást fogják segíteni a 
maguk programjai. Hát, eddig ez sem sikerült. 

Nézzük, vízgazdálkodás! Nagyon jó ötlet, helyes! 
Felszíni és felszín alatti vízkészletek védelme - szu-
per! Csak akkor eddig nem olyan törvényhozást kel-
lett volna folytatni, ami a talajvizek megcsapolását 
büntetlenül lehetővé teszi, amit még Áder János is 
visszaküldött, hogy a kevés bátor lépésének az egyikét 
említsük. Jobban meg kellett volna becsülni eddig is 
az egész vízgazdálkodási rendszert, sőt az egész ter-
mészetvédelmi intézményrendszert, de maguk a leg-
kevésbé sem megbecsülték, sokkal inkább szétverték 

azt. Tehát mostanra egy teljesen kibelezett, meggyen-
gített, szétdarabolt és az érdemi funkcióitól megfosz-
tott környezetvédelmi - beleértve a vizeink védelmét 
szolgáló - intézményrendszer maradt a maguk rom-
bolása mögött. Úgyhogy ezt a vízgazdálkodási kompo-
nenst sem tudom sajnálatos módon komolyan venni. 

A következő pont a fenntartható zöldközlekedés. 
A fenntarthatósággal kapcsolatban tényleg eddig ne-
héz volna bármi pozitívat említeni. Orbán Viktor kor-
mánya az, amely rendre megvétózza azokat a nemzet-
közi megállapodásokat, amelyek ambiciózusabb klí-
macélokat tűznének ki maguk elé, és egyszerű bazári 
alkuként tekint az ezzel kapcsolatos uniós közös fej-
lesztési politikákra. Nagyon szomorú. Persze, most 
kitalálták, hogy majd lesz valami zöldbuszprogram, 
majd valami elektromos buszgyártásba beszáll vala-
melyik haverjuk, és ha oda lehet irányítani száz- és 
ezermilliárdokat, akkor abból majd megint csurran-
cseppen, persze ha maguk még egyáltalán abban a 
helyzetben lesznek, hogy ezeket a pénzeket el tudják 
onnan irányítani. Remélhetőleg nem. 

Az F) komponens az energetika, úgy is, mint zöld 
átállás. A cél Magyarország energiafüggetlenségének 
erősítése. Ezt nehéz elképzelni úgy, hogy folyamato-
san az oroszok kiszolgálására játszanak az egész geo-
politikai és energiapolitikai programjukban. Tehát az 
elmúlt 11 év megint csak nem erről szólt, és nem erről 
szólt akkor sem, amikor azt láttuk, hogy tökéletesen 
ellehetetlenítették a szélenergia termelését, és a nap-
energia támogatását is addig fogták vissza, amíg nem 
sikerült megszervezni azt a Fidesz-közeli ipart, ami 
rátelepül ezekre az állami támogatásokra és lehetősé-
gekre. A Magyarország által vállalt klímavédelmi cé-
lok teljesítésére utalnak. Itt Magyarországnak lett egy 
klímavédelmi törvénye, amelyet véletlenül én terjesz-
tettem be, de aztán úgy alakították át, hogy a szülő-
apja sem ismert rá. Ebből is az ambiciózus klímacélo-
kat kihúzták, és Paks II.-re hivatkozva, ami egy telje-
sen elhibázott és környezeti szempontból is fenntart-
hatatlan, mindamellett veszélyes és drága projekt, 
próbálták valahogy ezeket a nagyon harmatos célokat 
alátámasztani cselekvési tervekkel. Úgyhogy ha így 
folytatják tovább, akkor ebből sem lesz különösebben 
semmi. 

De nézzük meg ezzel kapcsolatban a legeslegfon-
tosabb intézkedést, azt a cselekvési tervet, amit már 
2010-ben is megígértek, jelesül, hogy egy zöldbank fi-
nanszírozásával zöldgalléros munkahelyeket teremt-
ve lakossági energiahatékonysági felújításokat fognak 
támogatni évi több száz milliárd forintos értékben. 
Kerestem, hogy ennek van-e valami nyoma, merthogy 
mindenki megegyezik abban, hogy nagyjából ez a leg-
fontosabb, a leghatásosabb eszköz, amit a klímavéde-
lemben és a fenntarthatóság érdekében megtehet-
nénk. Felolvasom szó szerint, ez a rész most már az 
összefoglalóból van. Önök azt írják erről: „Az energia-
hatékonysági kötelezettségi rendszer bevezetése a 
korszerűtlen energiahatékonysági lakóépületek prob-
lémájára ad választ. Segítségével évi 1,29 Petajoule új 
energiamegtakarítás érhető el 2021-2030 között. 
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‘A lakóépületek energiahatékonysági felújítása, ki-
emelten a támogatandó lakossági szektorban, ener-
giaszegénységben élők számára’ elnevezésű beavatko-
zás nélkül nem prognosztizálható jelentős előrelépés, 
hiszen a beruházások drágák, és lassan vagy nem té-
rülnek meg. Az építőipari kapacitások és a lakosok 
energiatudatosságának alacsony szintje jelenthet ne-
hézséget a megvalósításban.” Most akkor megvalósít-
ják ezt vagy nem? Ha igen, akkor mennyi pénzt költe-
nek rá? Mik a célok? Mik a volumenek? Ez nevetséges, 
komolyan, hogy így akarnak száz- és ezermilliárdokat 
elkölteni, vagy nem elkölteni erre, mert nem tudom, 
hogy akkor ezek alapján maguk akarnak-e erre köl-
teni egyáltalán vagy sem! Na, de menjünk tovább! (Na-
csa Lőrinc: Nem érted!) Hát, mert érthetetlen! Talán 
le kéne írni, hogy mire gondoltok, és akkor érteném. 

Körforgásos gazdaság. Ez megint egy olyan szek-
tor, amit sikerült teljesen bedarálni, központosítani, 
szétlopásra optimalizálni, és ezzel egyébként a műkö-
dését is szétverni, na, és akkor most, hogy már ezt ba-
ráti kezekbe próbálták adni, bár döcög a rendszer, 
majd beletolnak megint százmilliárdokat. 

Digitalizáció - ugye akkor, amikor az oltási me-
nedzsment papíralapon zajlik, és ne is folytassam az 
egyebeket. 

Egészségügy. Az az egészségügy, amire most biz-
tosan nagyon sokat költenek, miközben jelenleg a 
GDP 4,5 százalékát költik rá. Az uniós átlag 7 százalék, 
tehát évente ezermilliárd forinttal lenne több, hogyha 
az uniós átlagot költenék rá. Tehát ennyire vehetők 
komolyan az önök ígéretei, az önök célkitűzései. 

 
 (17.40) 

 
És innentől kezdve tényleg csak az marad, hogy 

mi, felelős politikusok, felelős véleményformálók, 
szakmai vezetők, civil szervezeti vezetők közvetlenül 
kommunikáljunk a Bizottsággal, mint ahogy ezt meg-
teszi Karácsony Gergely vezetésével a Szabad Városok 
Szövetsége, és megteszi nagyon sok szervezet és ma-
gánember is. Reméljük, hogy ez eredményre fog ve-
zetni, de az biztos, hogy egy kormányváltás sokkal 
hasznosabb lesz ebben az ügyben 2022-ben. Köszö-
nöm szépen. (Taps az ellenzéki padsorokból.) 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, képviselő úr. Tisztelt 

Képviselőtársaim! Ezzel a vezérszónoki felszólalások 
végére értünk.  

Most az elsőként jelentkezett független képviselő 
szólalhat fel. Bencsik János képviselő úr jelentkezett 
felszólalásra. Megadom a szót. (Bencsik János a szó-
noki emelvényre lép.) Képviselő úr itt, az emelvényen 
mondja el a beszédét. Parancsoljon, öné a szó. Kérem 
az órát majd most indítani.  

 
BENCSIK JÁNOS (független): Köszönöm szépen 

a szót. Tisztelt Elnök Úr! Tisztelt Ház! Most már lassan 
három órája zajlik az uniós költségvetési vita, és a kor-
mánypártok részéről erőtől duzzadó győzelmi jelenté-
seket hallottunk arról, hogy Magyarország az éllovasa 

az uniós pénzek felhasználásának; hogy a régióban mi 
hívtuk le legelőször a legtöbb forrást. Én ezt nem is vo-
nom kétségbe, hogy így van, az én kérdésem sokkal in-
kább arra vonatkozna, hogy hol van ez a rengeteg pénz, 
merthogy valahol ez a sok pénz ott van. És ha megnéz-
zük a statisztikát, hogy az egy főre jutó GDP-növeke-
désben hol áll Magyarország, akkor azt láthatjuk, hogy 
az egész régióban egyetlen országot, Szlovéniát leszá-
mítva a legrosszabb növekedési mutatókkal rendelke-
zünk (Nacsa Lőrinc az ülésről távozó Tordai Bencé-
hez: Bence…! - Az elnök megkocogtatja poharát.), a 
legrosszabbul, a legkevésbé hatékonyan használtuk ezt 
fel. A gyakorlatban ez azt jelenti, hogy vagy értelmetlen 
dolgokra költöttük, vagy önök egyszerűen ellopták. 
A „költöttük” királyi többes, természetesen a kormányra 
értve.  

Tisztelt Kormánypárti Képviselőtársaim! Eddig 
úgy lehetett lopni, hogy az a többséget nem zavarta, 
azért, mert a Gyurcsány-, Bajnai-kormányok megszo-
rító politikája után az emberek örültek a lehulló mor-
zsáknak is, hogy végre kapnak valamit. Ez volt az 
önök sikerének titka egy általános világgazdasági 
konjunktúrában. De ennek most vége, most élet-halál 
harc kezdődik el az erőforrásokért. És nem tudom, 
önöknek feltűnt-e, a jelek szerint egyébként nem, 
mert ha megnézzük az elmúlt egy évet, csak hogy a 
koronavírus-járvány alatt milyen célokra költöttek 
milyen pénzeket, akkor az embernek tényleg meghűl 
a vér az ereiben. Nem akarok hosszú felsorolást tar-
tani a Budapest-Belgrád vasútvonaltól kezdve a haj-
dúnánási MotoGP-pályáig, ha csak a sportcélú támo-
gatásokat nézzük, a mai nap híre, egy gazdasági portál 
kiszámolta, hogy különböző extra költségvetési átcso-
portosítások miatt 288 milliárd forintot adtak plusz-
ban sportberuházásokra. Én egy sportszerető ember-
nek tartom magam, erre a parlamenti ülésre is bicik-
livel érkeztem, de azért ez mégiscsak túlzás, nem? Egy 
gazdasági válság küszöbén, egy világjárvány küszöbén 
nincs ennél fontosabb cél, amire pluszforrásokat kel-
lene költeni?  

Elszállt a költségvetés, egekben az államadósság, 
eközben én azt érzem, azt látom, hogy önökben nin-
csen sem szégyenérzet, sem veszélyérzet, márpedig ez 
baj. Nem miattunk baj, nem az ellenzéki képviselők 
miatt baj ez, mert ez az önök hátországában, az önök 
törzsbázisában kelt felzúdulást, azokban a jobboldali 
szavazókban, akik tudják és tudomásul vették, hogy 
önök lopnak, azt is tudják, hogy elárulták a polgári 
Magyarországot, de eddig úgy voltak vele, hogy leg-
alább kormányozni tudnak, és inkább önök kormá-
nyozzanak, mint bármiféle más formátum.  

És a kormányzó képesség illúziója az, ami most a 
szemünk előtt hullik darabokra ebben a járványban, a 
mostani helyzetben. Az egészségügy a szemünk előtt 
temet maga alá, szó szerint, és sajnos nem csak átvitt 
értelemben, szó szerint is több tízezer embert, és 
eközben önök úgy lapátolják ki százmilliárd számra a 
hátsó ajtón az uniós pénzeket, hogy már a látszatra 
sem figyelnek, még a függönyt sem húzzák el, hogy 
legalább ne a szemünk előtt zajlódjon mindez. Mit 
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gondolnak, hogy meddig lehet ezt még csinálni? Med-
dig tart a magyar emberek béketűrése? Mikor jön el 
az a pont, amikor azt fogják mondani, hogy ezt már 
önöknek sem bocsátják meg? Mert azt érzékelem sa-
ját közegemben, jobboldali, bevallottan konzervatív 
értékrendű emberek közegében, hogy elérkezett ez a 
forráspont.  

Tisztelt Képviselőtársaim! 10 000 milliárd fo-
rint! - ekkora összeg sorsáról kell majd dönteni a kö-
vetkező uniós ciklusban. Ez felfoghatatlan pénz. Itt ál-
lunk a negyedik ipari forradalom kapujában, mire le-
hetne költeni ezt a pénzt? Digitális átállásra, tudás-
alapú gazdaságba való befektetésbe, a humán erőfor-
rásba való invesztálásba és legfőképpen ökopoliti-
kába, hogy nagyjából még az én generációm is valami 
élhető bolygón meg egy élhető Kárpát-medencében 
tudjon nyugdíjba vonulni. És önöknek el kell dönte-
niük, hogy ezt az utat választják, vagy pedig maradnak 
a mostani úton, ami úgy foglalható össze, hogy az ol-
csó, kiszolgáltatott magyar munkaerőt ezüsttálcán kí-
nálják fel a nemzetközi multiknak, meg az egyébként 
saját lábon megállni képtelen, a teljesítményt hírből 
sem ismerő oligarcháiknak. Ezt kell eldönteniük. Még 
egyszer mondom, nem miattunk, nem az ellenzéki 
képviselők miatt, hanem a saját szavazóik miatt.  

Tisztelt Képviselőtársaim! Tavaly év végén Pol-
gári Válasz néven új mozgalmat alapítottunk, mert 
hitvallásunk, hogy mindennél többre értékeljük az 
emberi tehetséget és a szorgalmat. Az egyéni előreju-
tás kizárólagos mércéjének csak és kizárólag a telje-
sítményt fogadjuk el. Elfogadhatatlan számunkra a 
korrupció megideologizálása, az a fajta mítosz, amit 
önök a nemzeti tőkésosztály köré építettek, amely va-
lójában nem szól másról, mint a teljesítmény nélküli 
előrejutásról, ami, higgyék el, ennek az országnak a 
legkomolyabb fékezője és gátja. A Polgári Válasz azt 
várja el a kormánytól, nem sokat, egyetlen dolgot, 
hogy valódi teljesítményt nyújtó, piacképes cégeket, 
vállalkozásokat támogasson. Semmilyen más elvárá-
sunk az uniós pénzek felhasználása kapcsán nincs. 
Olyan országot akarunk építeni, ahol érdemes vállal-
kozni, ahol lehet boldogulni, ahol az emberi tudást és 
a szorgalmat végre lehet kamatoztatni, nemcsak kül-
földön, hanem idehaza. Ehhez kérjük a magyar embe-
rek támogatását. Köszönöm szépen a figyelmüket. 
(Taps a függetlenek soraiból.)  

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, képviselő úr. Tisztelt 

Képviselőtársaim! Nagy tisztelettel köszöntöm Do-
mokos László urat, az Állami Számvevőszék elnökét, 
aki jelezte, hogy élni kíván a házszabály 36. § (11) be-
kezdésében foglalt felszólalási jogával. 15 perces idő-
keretre megadom a szót elnök úrnak. Parancsoljon, 
öné a szó.  

 
DOMOKOS LÁSZLÓ, az Állami Számvevőszék 

elnöke: Köszönöm a szót. Tisztelt Elnök Úr! Tisztelt 
Országgyűlés! Amint azt a politikai vitát kezdemé-
nyező képviselők is megállapították, a 2021-2027. évi 
költségvetési ciklusban minden korábbinál nagyobb 

források állnak rendelkezésre Magyarország számára, 
jelentős részt a Covid-19-világjárvány okozta károk 
felszámolása, a gazdasági válságból való kilábalás ér-
dekében, amelynek felhasználására 2021. április ele-
jéig kell majd benyújtani a terveket Brüsszelben. 
Ezért én is indokoltnak tartom, hogy az Országgyűlés 
napirendjére tűzte a kérdés megvitatását, hiszen na-
gyon nem mindegy, hogy egy ekkora összeget Ma-
gyarország mire és hogyan használ föl. Úgy gondo-
lom, hogy az Országgyűlés ellenőrző szerveként az Ál-
lami Számvevőszék is hozzájárulhat ezeknek az uniós 
forrásoknak a lehető leghasznosabb felhasználásához 
azzal, hogy megosztja az elmúlt időszakban végzett el-
lenőrzési, elemzési és az integritásalapú szervezeti 
kultúra elterjesztése érdekében végzett tevékenységé-
nek releváns tapasztalatait.  

Felszólalásomban két kérdéskört kívánok fó-
kuszba állítani. Először bemutatom, hogy az integri-
tásszemléletnek mekkora jelentősége van az EU-s 
pénzek felhasználásában, majd arra világítok rá, hogy 
az uniós források milyen hatással lehetnek a jövőbeli 
költségvetési folyamatokra.  

Tisztelt Képviselő Hölgyek és Urak! A korrupció 
elleni fellépés minden nemzet, így Magyarország szá-
mára is stratégiai jelentőséggel bír, eredményessége 
nem csupán az adott ország megítélését, de a külön-
féle gazdasági folyamatokat, a nemzetgazdaság fejlő-
dését is nagymértékben befolyásolhatja. A jól irányí-
tott állam egyik alappillére az államműködés átlátha-
tóságának és elszámoltathatóságának biztosítása, a 
tiszta közélet megteremtése, amelynek feltétele, hogy 
az állami szervek a közjó előmozdítását szolgálják.  

A korrupció elleni fellépés sikere és az integritás-
alapú közigazgatási kultúra megteremtése érdekében 
2011-ben az Állami Számvevőszék kezdeményezése 
alapján nemzetközi összehasonlításban is példamutató 
nemzeti összefogás jött létre Magyarországon. A kor-
rupció elleni összehangolt, hatékony állami fellépés-
ről szóló nyilatkozatot 2011. november 18-án írta alá 
a közigazgatási és igazságügyi miniszter, a Legfelsőbb 
Bíróság elnöke, a legfőbb ügyész és jómagam.  

 
 (17.50) 

 
Az összefogáshoz 2012-ben csatlakozott az Or-

szágos Bírósági Hivatal, ’14-ben a Belügyminiszté-
rium, ’16-ban a Közbeszerzési Hatóság és a Magyar 
Nemzeti Bank, 2020-ban pedig a Gazdasági Verseny-
hivatal. 

A szándéknyilatkozat aláírása óta eltelt egy évti-
zedben hazánkban célzott és hatékony lépések történ-
tek a korrupció megelőzése, illetve visszaszorítása ér-
dekében. Kiemelkedő eredménynek tekinthetjük, 
hogy az integritás fogalma mára beépült a közintéz-
mények működésébe, és annak szerves részévé vált. 
Magyarországon kiépültek azok az integritásirányí-
tási és kontrollrendszerek, amelyek hozzájárulnak a 
korrupciós helyzetek kialakulásának megelőzéséhez. 

A korrupció elleni nemzeti szintű összefogás 
eredményességét számos célkitűzés megvalósulása 
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biztosítja. Hadd idézzek néhányat: többek között a 
nemzeti korrupcióellenes program életre hívása, a kö-
zéptávú nemzeti korrupcióellenes stratégia, illetve az 
integritásalapú, hivatásetikát és -kultúrát megteste-
sítő köztisztviselői, valamint bírói etikai kódex meg-
alkotása, nem utolsósorban az integritáskontrollokat 
létrehozó jogszabályok megalkotása, valamint a köz-
szolgálati szakemberek, az állami tulajdont kezelő 
gazdasági társaságok vezetőinek képzése is. 

Mindezek eredményeként kiindulópontja volt 
még a 2008-ra datálható időpont, amikor is az Ország-
gyűlés megbízta az Állami Számvevőszéket, hogy for-
dítson kiemelt figyelmet a korrupció elleni fellépésre. 
Az ÁSZ erre alapozva 2009-ben indította el integritási 
projektjét, amely ma már számos kezdeményezést fog-
lal magában. Tehát a Számvevőszék integritási projekt-
jének keretében 2011 óta többek között évente elvé-
gezte és nyilvánosságra is hozta a közszféra intézmé-
nyeinek korrupciós veszélyeztetettségét, valamint a 
korrupciós kockázatok kezelésére szolgáló kontroll ki-
építettségét értékelő integritás felmérését, értékelését. 
2015-ben az Országgyűlés határozatában ismerte el az 
ÁSZ-nak az integritásalapú szervezeti kultúra elterjesz-
tése érdekében végzett tevékenységét. 

A 2020 áprilisában lezárt, sorrendben kilencedik 
kérdőíves kutatáshoz minden korábbinál több, 4002, 
közpénzből működő, közvagyont kezelő szervezet 
csatlakozott. Mindez azt mutatja, hogy a magyar köz-
szféra szervezetei elkötelezettek a megelőzésen ala-
puló, korrupció elleni fellépés eszközeinek szervezeti 
szintű alkalmazásában. 

A felmérés eredményei alapján a Számvevőszék 
arra a következtetésre jutott, hogy tovább javult a kor-
rupció ellen védettséget biztosító integritáskontrollok 
kiépítettsége a magyar közszférában. A felmérés arra 
is rámutatott, hogy az integritásszemléletű működés-
nek különös aktualitást ad a Covid-19-világjárvány; a 
közszférát érintő többletfeladatok miatt most még 
fontosabb a korrupciós veszélyek elleni védekezés. 

Az ENSZ állásfoglalása, a nemzetközi kutatások, 
illetve a Számvevőszék értékelése szerint a rendkívüli 
állapot kiemelt korrupciós, illetve szabályelkerülő ma-
gatartásból eredő kockázatot jelent a világon minden-
hol, ezért fokozott jelentősége van a korrupció megelő-
zését biztosító rendszerek kiépítettségének és szabály-
követő működésének a közszféra szervezeteinél is. 

A korrupció elleni rendszerszintű fellépés leglát-
ványosabb eredménye a magyar gazdaság elmúlt 
években megvalósított kiemelkedő mértékű fehére-
dése, amelyet az úgynevezett áfarés - ami a kivetett 
áfa és a valóban a költségvetésbe beérkező általános 
forgalmi adó közötti különbséget jelenti - folyamatos 
csökkenése fémjelez. Magyarország az áfacsalások el-
leni harc éllovasává vált, a magyar állam áfabeszedési 
hatékonysága a nyugat-európai országok szintjén van, 
sőt a német, osztrák, belga vagy épp a brit értéknél is 
már jobbá vált 2020-ra. 

A dinamikus kifehérítés több száz milliárdos be-
vételt jelent a költségvetésnek, miközben növeli az 
átláthatóságot, igazságos piaci viszonyokat teremt a 

gazdaság szereplői számára, jelentősen csökkenti a 
korrupció lehetőségét, és erősíti a tisztességes adó-
fizetést, a fair piaci versenykörnyezet megszilárdí-
tását. 

Tisztelt Ház! Áttérve a második területre, a „Next 
Generation EU” helyreállítási alapból beérkező forrá-
sok nemcsak a gazdasági növekedésre, hanem a köz-
ponti költségvetés likviditási helyzetére is hatást fog-
nak gyakorolni. Az Állami Számvevőszék elemzései, 
amelyeket a képviselő hölgyek és urak számára is ösz-
szegyűjtöttünk a mai vitához, rámutattak ugyanak-
kor, hogy az elmúlt években az uniós támogatások Eu-
rópai Bizottsággal történő utólagos elszámolása a 
központi költségvetés számára jelentős finanszírozási 
kihívást, többletfeladatot jelentett. Egyfelől azért, 
mert az Európai Unió által támogatott fejlesztések 
ütemesebb megvalósítása érdekében célszerű az uni-
ós támogatások megelőlegezése, amely költségvetési 
kiadásként jelentkezik, ezáltal a kormányzati szektor 
statisztikai adatait is befolyásolja. Másfelől azért, 
mert a fejlesztési kiadások megelőlegezése, tényleges 
felhasználása és elszámolása között egy évnél hosz-
szabb időszak is eltelik, ami alatt a megelőlegezett 
összeg a magyar állam finanszírozási kitettségét nö-
velte és növeli is. 

A fejlesztési projektekhez megítélt uniós támoga-
tások megelőlegezése és tényleges megtérítése közötti 
időbeni különbség mértéke a pályázati rendszer jel-
lemzőinek, a fejlesztések felgyorsítására vonatkozó 
kormányzati célkitűzéseknek, az Európai Bizottsággal 
való elszámolás időigényének és a finanszírozott 
uniós projektek összetettségének együttes következ-
ménye. E tényező következtében az uniós támogatá-
sokhoz kapcsolódó bevételek időbeni beérkezése bi-
zonytalanná válik. A volatilitás, az időbeli változé-
konyság következtében a központi költségvetés egy je-
lentős nagyságú, a pénzforgalmi egyenleget érintő 
kockázattal szembesül. E kockázatot a kormányzat a 
megelőlegezés mértékének szabályozásával kiadási 
oldalról elvileg befolyásolni tudja. Ez azonban a fej-
lesztések lelassulásához vezetne, így célszerűbbnek 
bizonyult a kockázat bekövetkezésének, azaz a na-
gyobb pénzforgalmi hiánynak a vállalása és a gondos-
kodás annak finanszírozásáról. 

További szempontot jelent, hogy az előleg a kor-
mányzati szektoron belülre vagy kívülre kerül folyósí-
tásra. Amíg a pénz a kormányzati szektoron belül ma-
rad, addig nem érinti a kormányzati szektor pénzfor-
galmi hiányát, mivel a központi költségvetés számára 
kiadást jelentő és a pénzforgalmi hiányt növelő tétel a 
kormányzati szektor egy másik alrendszerében - így 
például az önkormányzati alrendszer - vagy egyéb 
kormányzati szektorbeli szereplőnél jelenik meg mint 
bevétel, azaz ami a pénzforgalmi hiányt csökkentő té-
telként számolódik el. 

Amennyiben az uniós támogatáshoz kapcsolódó 
előleget a központi költségvetés a kormányzati szek-
toron kívülre nyújtja, akkor a kormányzati szektor 
pénzforgalmi hiánya nő. Ebben az esetben az egyéb 
gazdasági szereplőt szerződés kötelezi arra, hogy az 
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előleget ütemesen használja fel, és azokkal határidő-
ben elszámoljon. Így segíthető elő, hogy a központi 
költségvetés az Európai Bizottsággal történő elszámo-
lást követően minél hamarabb visszakapja a folyósí-
tott előleget. 

Csak jelzem, hogy ez korábban, 2010 előtti prog-
ramoknál külön gond volt, hogy végül is az Európai 
Bizottságnak el kellett engednie a költést és a foglal-
koztatási feltételeket és a növekedési feltételeket, 
mert a 2008-as válság után nem tudták volna egyéb-
ként ezek a külső szereplők felhasználni és teljesíteni. 
Ennél most sokkal jobb a helyzet jelenleg. 

A kormány elsősorban tartalékképzéssel, év köz-
ben az előirányzatok átcsoportosításával, illetve új, 
előrehozott adósság kibocsátásával csökkentheti a fi-
nanszírozási kockázatot. Az EU pedig a megelőlege-
zési gyakorlatának rugalmasabbá tételével javíthatja 
a költségvetési kockázatokat a következő periódus-
ban, ’21-27 között. 

A tervek szerint az EU rugalmasabb és világo-
sabb, rövidebb és kevésbé bürokratikus szabályokat 
tervez bevezetni, hogy könnyebben lehessen a pénz-
eszközökhöz hozzáférni. Másrészt viszont elfogadásra 
került az úgynevezett jogállamisági mechanizmus, 
ami további bizonytalansági tényező lehet a költség-
vetés tervezése, esetleg majd végrehajtása során. 

A pénzforgalmi hiány alakulásában ugyanakkor 
számos egyéb tényező is szerepet játszott. E tényezők 
hatását az egyes években részletesen értékelték az 
ÁSZ zárszámadási törvényhez kapcsolódó elemzései. 

 
 (18.00) 

 
Az elmúlt évek költségvetési adatai alapján az 

volt várható, hogy ’21-től kezdve a pénzforgalmi hiány 
növekedésének tendenciája megfordul, mivel az 
uniós támogatásokkal kapcsolatos kiadások utólagos 
megtérítése által jelentős nagyságrendű bevétel vár-
ható, a kiadások fokozatos csökkenése mellett. Ezt a 
prognózist húzta keresztül a Covid-19-járvány, amely, 
bár az államadósság az EU-átlag alatt maradt, a hiány 
pedig megfelel az uniós szinteknek, a költségvetési hi-
ányt és az államadósságot is a tíz évvel ezelőtti magas-
ságok felé tolta Magyarországon.  

A Covid-válságból való kilábalás érdekében létre-
hozott 750 milliárd eurós Next Generation EU-s hely-
reállítási csomaggal megnövelt uniós források lehető-
séget adnak a tagállamoknak, így Magyarországnak 
is, hogy majd minél gyorsabban kilábalhasson. Ehhez 
azonban szükség van részben a korábbi uniós költség-
vetési ciklus tapasztalatainak a felhasználására, más-
részt az elmúlt tíz évben a korrupció elleni fellépés és 
az integritásalapú szervezeti kultúra megteremtése 
terén elért eredmények fenntartására, további erősí-
tésére. Köszönöm megtisztelő figyelmüket. (Taps a 
kormánypártok soraiban.)  

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, elnök úr. Tisztelettel 

kérdezem képviselőtársaimat, hogy kíván-e valaki 
kétperces felszólalásra szót kérni. (Jelzésre: ) Igen. 

Balczó Zoltán képviselő úr jelentkezett, a Jobbik kép-
viselőcsoportjából. Parancsoljon, öné a szó.  

 
BALCZÓ ZOLTÁN (Jobbik): Köszönöm a szót, 

elnök úr. Részben sajnálom, hogy a politikai vitarész-
hez kell visszatérni a szakmai helyett, de Hollik István 
újólag olyan kijelentéseket tett, amiről szólnom kell. 

 
(Az elnöki széket dr. Hiller István,  

az Országgyűlés alelnöke foglalja el.) 
 
Szörnyülködik azon, hogy hogyan lehet - több-

ször említette -, hogy együttműködik Jakab Péter 
Gyurcsány Ferenccel, együttműködik a Jobbik és a 
DK. De hogy jutottunk el ide? A Jobbik úgy készült a 
2022-es választásra, hogy egy jelölt lesz egy választó-
kerületben, és önálló listával indul. Erre is miért volt 
szükség? Mert önök megváltoztatták a választási tör-
vényt, kétfordulós helyett egyfordulóst tettek. Ha egy-
fordulós választás lett volna ’98-ban, akkor marad az 
MSZP-SZDSZ-koalíció hatalmon. Ezt követően de-
cemberben megváltoztatták a választási törvényt, és 
azt mondták, 71 jelölt kell ahhoz, hogy egy párt listát 
indítson. Hadd ne vezessem már le önöknek, hogy ez 
azt jelentette, hogy ha egy választókerületben egy je-
lölt van, akkor ez ráterelte, rákényszerítette a Jobbi-
kot erre a közös listára.  

Egy képviselőnek megvan a lehetősége, az, hogy 
vagy részt vesz ezen a listán, vagy nem lesz képviselő. 
De a Jobbiknak mint pártnak az önök kényszeréből itt 
kell lenni. Azt ne várják el, hogy 106 helyen elindítson 
a Jobbik ellenzékiként jelöltet, szemben az öt másik 
ellenzéki jelölttel. Nyilván ez abszurd. Ezért találták 
ki önök ezt a választást, ezt a lehetőséget. És persze, 
az együttműködésre mondhatják azt, hogy azért jöt-
tek össze, mert hataloméhesek. De hogy van az, hogy 
a mögötte lévő választók elfogadták ezt az együttmű-
ködést, ezért tart ott az ellenzéki lista, mint a Fidesz-
KDNP? Ők nem hatalmat akarnak, ők azt látják, hogy 
az önök rendszerét le kell váltani. Köszönöm. (Taps a 
Jobbik soraiban.)  

 
ELNÖK: Jó napot kívánok! Jó munkát! A kétper-

ces kör folytatódik. Nacsa Lőrinc képviselő úr, KDNP, 
két percben. Parancsoljon! 

 
NACSA LŐRINC (KDNP): Köszönöm a szót. Tisz-

telt Elnök Úr! Balczó képviselő úrnak jelezném, hogy 
mi szívesen meghallgatjuk az ön lelkiismeret-meg-
nyugtató mondatait itt, amiért önök összefogtak Gyur-
csány Ferenccel. Lehet, hogy ez nem az a fórum, amin 
önnek meg kellene nyugtatni a lelkiismeretét. (Z. Kár-
pát Dániel: Add meg a tiszteletet, kisfiam!) Ne minket 
hibáztasson azért, hogy miután Vona Gábor elvette a 
lelkét, utána Jakab Péter el is adta a Jobbiknak a lelkét 
(Z. Kárpát Dániel: Magatokért aggódj, ne miattunk!), 
ne minket hibáztasson ezért, tisztelt képviselő úr. Ér-
tem én, hogy önnek személyesen ez egy fájdalmas do-
log, de ne minket hibáztasson azért, hogy most min-
den leheletükkel, minden parlamenti felszólalásukkal, 
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minden politikai akciójukkal Gyurcsány Ferencet pró-
bálják hatalomra segíteni, miközben korábban egyéb-
ként 2018-ban is egyfordulós választás volt, tisztelt 
képviselő úr, a Jobbik választmánya, mégis akkor úgy 
döntött, hogy sem akkor, sem a jövőben semmilyen 
módon nem kíván Gyurcsány Ferenccel együttmű-
ködni.  

Önök voltak az egyik legnagyobb bírálói Gyur-
csány Ferenc tevékenységének. „Gyurcsány Ferenc le-
gyen fegyenc!”, ez volt az önök mondata, most pedig 
őt kívánják visszasegíteni a hatalomba, ezt itt szögez-
zük le, tisztelt képviselő úr. Szívesen meghallgatjuk 
máskor is a lelkiismeret-furdalásából eredő pana-
szait, de szögezzük le, hogy önök választották a gyur-
csányi utat, nem mi. Köszönöm. (Taps a kormány-
pártok soraiban. - Balczó Zoltán: Ti tereltetek a lis-
tára! - Balczó Zoltán tapsol.)  

 
ELNÖK: Keresztes László Lóránt képviselő úr, 

LMP! 
 
DR. KERESZTES LÁSZLÓ LÓRÁNT (LMP): Kö-

szönöm szépen a szót. Tisztelt Elnök Úr! Azt hiszem, 
hogy jogos és indokolt volt Balczó Zoltán képviselő úr 
felszólalása, ugyanakkor az önmagában szánalmas és 
gyalázatos, hogy eleve az ellenzéknek, az LMP-frakci-
ónak és a többi ellenzéki pártnak kellett kezdemé-
nyeznie egy vitát, hogy erről a rendkívül fontos, a ma-
gyar nemzet jövőjét meghatározó kérdésről tudjunk 
az Országgyűlés előtt vitázni sok ezer milliárd forint 
felhasználásáról.  

Önök, tisztelt kormánypárti képviselőtársaim, 
tisztelt Nacsa képviselő úr, a Fidesz és a KDNP vezér-
szónokai a felszólalási idejük jelentős részében gyur-
csányoztak, az ellenzéket gyalázták, a 2010 előtti kor-
mányokkal foglalkoztak, és akár egyetlenegy percet 
sem áldoztak arra, hogy valamiféle önkritikus gondo-
latot megfogalmazzanak, hogy miért dőlt kudarcba 
gyakorlatilag minden tervük, aminek az ígéretével 
önök választást nyertek annak idején, és miért ért el 
olyan gyalázatos hatást az önök politikája, hogy több 
százezer ember elment ebből az országból.  

Most ez egy nagyon fontos vita, most viszont a jö-
vőről kellene beszélnünk. Egy nagyon nehéz helyzet-
ben van az ország, de a jövőről kell beszélnünk, mert 
látszik, hogy rengeteg rendszerprobléma van, kezelet-
len probléma, és olyan tragikus helyzetben van most 
ez az ország és az egész nemzet, hogy ezeknek a forrá-
soknak a helyes felhasználása biztosíthatja, hogy 
végre egy hosszú távú és valódi fejlődési folyamatot 
lehessen elindítani.  

Ezért mindenkitől egy kicsi önmérsékletet kérek, 
és azt, hogy fejezzük most be az aktuális pártpolitizá-
lást, fejezzük be a választási kampányt, és ezekről a 
kérdésekről folytassunk lehetőség szerint egy szakpo-
litikai vitát. Köszönöm szépen. (Taps az ellenzéki 
pártok soraiban.) 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen. Úgy volt, hogy visz-

szatérünk a felszólaló képviselők felszólalásaihoz, de 

aztán nem így lesz, mert a kormány nevében Ágost-
házy Szabolcs Imre államtitkár úr jelentkezett szó-
lásra. Győri Enikő képviselő asszonytól még türelmet, 
megértést kérek. Öné a szó államtitkár úr. Parancsol-
jon! 

 
DR. ÁGOSTHÁZY SZABOLCS IMRE, a Minisz-

terelnökség államtitkára: Köszönöm szépen, elnök úr. 
Az eddigi vitára reflektálnék, hogy ne túl sok értékes 
lehetőséget veszítsünk el. 

Balczó Zoltán képviselő urat követően megnyílt a 
tér a szakmai elemek megtárgyalására is, előtte vi-
szont végig az volt az érzésem, mintha depresszív nép-
meséket kéne végighallgatnom, és a realitásoktól tel-
jes mértékben elszakadó szónoklatokkal fárasztottak 
bennünket. Köszönöm azoknak az ellenzéki képvise-
lőknek a hozzászólását, akiknek a felszólalásai leg-
alább részben tartalmaztak tárgyszerűséget, vagy tö-
rekedtek az információk összeszedésére, még akkor 
is, ha ezek jelentős részben a való tények részleges át-
értelmezését szolgálták.  

Egy közkeletű észrevétel, amire nem bírom ki, 
hogy ne reflektáljak, hogy miért nem kezdeményez-
tünk korábban politikai vitát. Jelentem, a sajtóban is, 
Gulyás miniszter úr a kormányinfókon, én magam 
több mint 500 szervezetnek, érdekképviseletnek ki-
küldött levélben, sajtótájékoztatókon, online és sze-
mélyes konferenciákon folyamatosan indukáltuk azt 
a folyamatot, hogy minél több véleményt be tudjunk 
gyűjteni. Hogy mikor milyen dokumentumokat osz-
tunk meg, arra, ha megengedik, majd még visszaté-
rek, mert ennek is van egy logikus rendje. Jelentem 
azt is az országgyűlési képviselőknek, hogy uniós ösz-
szevetésben még a társadalmi konzultáció tekinteté-
ben is jók vagyunk. Tehát, ha nem azt nézzük, hogy az 
önök elvárásai mik lennének, a Kánaán értelemsze-
rűen a végső célpont ebben a tekintetben is, de ha a 
reális lehetőségeket nézzük, akár csak úgy, hogy az 
uniós döntéshozatali mechanizmusok, az általuk köz-
zétett tervezési dokumentumokra hogyan képesek a 
tagállamok válaszolni, akkor látszik az, hogy igenis a 
magyar kormány gyorsan és hatékonyan tervez, és a 
lehetőségekhez képest sokkal több információt osz-
tunk meg, mint az uniós társtagállamok.  

Politikai vitát pedig, azt gondolom, hogy az a ter-
mészetes, ha az ellenzéki pártok kezdeményeznek a 
parlamentben. Magam is válaszoltam több európai 
parlamenti képviselőnek és hazai politikusoknak. Ha 
bárki bármikor megkeres minket, a tárgyszerű vitára, 
a javaslatok megvitatására nyitottak vagyunk. Külön 
öröm ellenzéki, akár megyeijogúváros-vezetőkkel tár-
gyalni, főleg akkor, ha ők a valós kormányzati szándé-
kokra kíváncsiak, és ezekről lehet érdemi szakmai vi-
tát folytatni. Sajnálom azt, hogy ebben a parlamenti 
vitában sok elem nem ebbe az irányba mutat.  

Hol a pénz? - következetes kérdése több frakci-
ónak. Azt szeretném megosztani önökkel, hogy a 
pénz ott van, ha elmondhatjuk, nem a saját pártunk 
mért adatokat, mert annak jó eséllyel nem hinnének, 
hanem az Eurostat adatbázisai alapján. 2010-ben, 
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amikor a Fidesz-KDNP átvette a kormányzást, akkor 
a súlyos anyagi nélkülözésnek kitettek aránya több 
mint a lakosság ötöde volt, 21,6 százalék. Ez 2019 vé-
gén - merthogy azóta frissebb adat ennél jelenleg 
nem elérhető - már csak 8,7 százalék.  

 
 (18.10) 

 
Jelentem, itt van az a pénz, amit a magyar kor-

mány a saját büdzséjéből, illetve az uniós fejlesztési 
források elköltéséből felhasznál. (Taps a kormány-
pártok soraiból. - Z. Kárpát Dániel: Kötelező tag!) 
Illetve hol van még a pénz? Jelentem, ott is van a 
pénz, hogy a munkanélküliségi ráta a kormányváltást 
megelőző évben, tehát 2009 végén 11,3 százalék volt, 
2020 végén, tehát a Covid-válság első évének a végén 
4,3. Hol lennénk most akkor, ha a szocialista kor-
mányzás által gyakorolt gazdaságpolitika okozta 
munkanélküliségben érte volna a Covid-válság Ma-
gyarországot, milyen társadalmi katasztrófához ve-
zethetett volna?! Az elmúlt tíz év következetes gazda-
ságpolitikája levitte mélyre a… - bocsánat, szürreális 
módon angol kifejezések jutnak eszembe, többször 
érvelünk angolul, jelezve azt is, hogy a Bizottság nyi-
tottabb az álláspontjainkra, mint a magyar politikai 
pártok -, tehát a munkanélküliségi rátánk 4,3 száza-
lék. Itt van a pénz. Vagy hol van még a pénz? A 13. 
havi nyugdíj. Valamelyik képviselő úr kifogásolta, 
hogy vajon mennyi pénz van a nyugdíjasok zsebében. 
A Gyurcsány-Bajnai-kormány elvette a 13. havi nyug-
díjat, ezt az Orbán-kormány fokozatosan most vissza-
adja. Itt is van a pénz. 

Az államadósság tekintetében, amikor átvettük a 
kormányzást 2010-ben, az államadósság szintje 83,8 
százalék volt. Az elmúlt évek következetes gazdaság-
politikájának eredményeként ez ’19 végére 65,5 száza-
lékra csökkent. Kiemelkedő európai összehasonlítás-
ban is ez az eredmény. Ennek ellenére, miután az eu-
rópai uniós intézményrendszer is még a gazdasági 
mentőcsomagokkal is… - egyébként nem a szándéka-
ikat akarom megkérdőjelezni, de önmagában a brüsz-
szeli bürokráciának a tömegtehetetlensége okozza, 
hogy még a gazdasági mentőcsomagok is lassan érnek 
oda a tagállamokba, ezért a magyar kormány a gazda-
ságvédelmi intézkedéseket, vagy amit maga kíván fi-
nanszírozni, azt megtette, illetve az Unió is a beruhá-
zások nagy részét is előfinanszírozza. Ennek eredmé-
nyeként jelenleg még mindig alacsonyabban van az 
államadósság egy válságkezelési, intenzív év után, 
mint ahogy azt átvettük a szocialista kormányoktól. 

És még egy beszédes adat, hogy hogyan élnek az 
emberek, hogy kisemmiztük volna a legrászorulób-
bakat. Azt látjuk, hogy a nettó reálbér 2005-2010 kö-
zött gyakorlatilag stagnált, ez 2010-19 között 58,5 
százalékkal nőtt. És hogy megelőzzem azokat a kriti-
kákat, amiket már szinte hallok a füleimmel, hogy 
igen, de biztos a magasabb jövedelműeknek kedve-
zett a magyar gazdaságpolitika, jelzem, hogy nem. 
2010 óta a minimálbér 120 százalékkal emelkedett, 
és a szakmunkás-minimálbér pedig 135-tel, tehát az 

alacsonyabb jövedelmű társadalmi rétegek az ország 
egészének a fejlődéséből arányaiban nagyobb mér-
tékben részesültek. Itt van a pénz, tisztelt képviselő 
urak és asszonyok. 

A magyar kormányt és az uniós intézményrend-
szerünket azzal vádolják, hogy az uniós fejlesztési for-
rásokat, bár sokat költünk rá, de bizonyára az önök 
vágyai szerint ezeket a forrásokat ellopjuk. Ez nem 
állja meg a helyét. Ha az OLAF vizsgálatait nézzük, 
Magyarország jól teljesít az Unióval összehangolt csa-
lásellenes intézkedések körében is. Hogy lehetne ben-
nünket azzal vádolni, hogy a csalás pártján állunk bár-
milyen tekintetben is, amikor azt látjuk, hogy az 
OLAF mint az Unió Csalás Elleni Hivatala vagy ügy-
nöksége által tett csalásbejelentések a tagállamok fe-
lé, az Unió átlagában azt tudom elmondani, hogy az 
OLAF bejelentései alapján, uniós átlagos szinten 39 
százalékban indulnak vádemelések. Magyarországon 
számottevően nagyobb mértékben, a magyar ügyész-
ség, amelyik egyébként sok más tagállamtól eltérően 
Magyarországon független a kormánytól, 47 százalék-
ban megindítja ezeket az eljárásokat. Hogy ez az 
arány miért ennyi, arra az esetek döntő többségében 
az a magyarázat, hogy mire az OLAF feltárja az egyes 
ügyeket, olyan lassan dolgoznak, hogy már rég az el-
évülési időn túl vagyunk, és a vádemelésnek helye 
nincs. Tehát itt van tulajdonképpen az, hogy meny-
nyire elkötelezettek vagyunk a csalásellenes harcban. 

Kritizálták a közbeszerzéseinket. Ha megnézzük, 
az egységes piaci eredménytábla, ami egy bizottsági 
dokumentum, évente publikálják elég sok közpoliti-
kai terület mutatóit uniós szinten. Ennek a közbeszer-
zésre vonatkozó megállapításai azt mutatják, hogy a 
magyar közbeszerzési rendszer hatékonyabb, átlátha-
tóbb, mint a szomszédos államaink közül többek kö-
zött Ausztria, vagy a déli államok között Olaszország, 
Spanyolország, Portugália, és átlagos a magyarországi 
közbeszerzési hatékonyságnak a minősítése. A közbe-
szerzési jogszabályaink, több auditmegállapítás is alá-
támasztotta, teljes mértékben megfelelnek az uniós 
sztenderdeknek.  

Tisztelt Képviselő Asszonyok és Urak! A közbe-
szerzési rendszerben ennek ellenére a kormány to-
vábbi előrelépéseket, további hatékonyságnövekedést 
tűzött ki maga elé, és február elején elfogadott egy 
kormányhatározatot - ezt a Magyar Közlönyben is ol-
vashatják -, olyan ambiciózus célokkal, ami után min-
den egyes uniós tagállam, csak ha szabad így monda-
nom, de kulloghat utánunk. Ezeket végre fogjuk haj-
tani, és a Bizottsággal folytatott, a forrásokról, a fej-
lesztéspolitikáról folytatott tárgyalások során ez egy 
következetesen visszatérő téma, azokat a visszajelzé-
seket kapom, hogy igen, a magyarországi közbeszer-
zési rendszer jelenleg is jó állapotban van, és üdvözöl-
nek minden kormányzati elkötelezettséget a jövőre 
nézve.  

Kaptunk javaslatokat itt a vita során. Többek kö-
zött elhangzott, hogy el kéne azt érnünk, hogy közvet-
len lehívást tegyünk lehetővé az önkormányzatoknak. 
Ha részt vesznek ilyen politikai vitákban, én javaslom, 
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hogy a tárgyalás alapját képező uniós alapvető szabá-
lyokkal szembesüljenek előbb. A magyar önkormány-
zatok nem tudnak közvetlenül hozzáférni ezekhez a 
forrásokhoz. A helyreállítási alap forrásainál ráadásul 
az uniós szabályrendszer szerint még a területiséget 
sem vehetnénk figyelembe, egyébként ennek ellenére 
mi erre törekszünk. Arról van szó, hogy ezek országos 
nagyberuházások.  

Miért nem adjuk ezt a pénzt inkább a családok-
nak, miért infrastruktúra-fejlesztésre fordítjuk? Mind 
a kettőre fordítjuk, sőt, amikor a családpolitikai támo-
gatásokról van szó, gyakorlatilag az a minden heti ta-
pasztalatom, hogy fordítókulcsot kell használnunk az 
uniós szervekkel, legyen szó akár a helyreállítási alap-
ról vagy a hétéves költségvetésről. Ami a magyar kor-
mány számára családpolitika, családtámogatás, azt 
azért, hogy ők ebben mellénk tudjanak állni, hogy fel-
használhassunk ehhez uniós eurókat is, gyakorlatilag 
át kell kódolnunk az összes családpolitikai intézkedé-
sünket, és amikor bölcsődét és óvodát a családok ér-
dekében fejlesztünk, akkor azért, hogy ezt az uniós 
szabályrendszer be tudja fogadni, azt mondjuk, hogy 
ez az anyák érdekében egy munkaerőpiaci intézkedés. 
Nagyon nehéz uniós forrásokat demográfiára és csa-
ládügyekre elkölteni, mi megtesszük, amit tőlünk le-
het, ami ebből az uniós kötöttségek miatt nem jön ki, 
azt természetesen a magyar kormány, mint eddig is, 
mindent meg fog adni a családoknak. 

Hivatkoztak arra többen is, hogy leveleket küld-
tek Brüsszelbe, jelezve az elégedetlenségüket a hazai 
konzultáció kapcsán. Egy minapi élményem magas 
rangú bizottsági tisztviselőkkel, miután nekik is sze-
mélyesen is elküldtem elég sok tájékoztatást arról, 
hogy kikkel, hogyan, milyen intenzitással konzultá-
lunk - a postakönyvünket csak azért nem küldtem 
meg számukra, mert Brüsszelben, hál’ istennek ilyen 
nincs, ezért csak Excel-táblákban osztottuk meg, hogy 
kinek, mikor, hány levelet küldtünk -, visszakérdez-
tek, hogy én mit javasolnék, milyen választ adjanak 
azokra az ellenzéki levelekre, amelyek az én állítása-
immal merőben szembemennek, és az ellenkezőjét ál-
lítják. Én csak azt tudtam nekik erre jelezni, hogy úgy 
látom, hogy az ellenzéki politikusaink egy párhuza-
mos valóságban élnek, és ahelyett, hogy tőlünk kérné-
nek tájékoztatást, vagy hozzánk fordulnának konzul-
tációért, azonnal Brüsszelhez szaladgálnak, és tőlük 
kérnek tájékoztatást. Én azt gondolom, hogy nincsen 
szükségünk közvetítő szervekre, ha egymással aka-
runk beszélni Magyarországon.  

A társadalmi konzultáció tekintetében, mint már 
említettem, több mint 500 szervezetet szólítottunk 
meg. Elhangzott a vitában, hogy kihagytuk ebből a 
nagyvárosokat, a megyei jogú városokat, kihagytuk a 
fővárost. Ez nem felel meg a valóságnak. Még tavaly 
decemberben mind a 23 megyei jogú várost megszó-
lítottuk, egy kivételével megszólítottam, ami kihagyás 
egyébként nem volt tudatos, és pótoltam utána, meg-
szólítottuk az összes önkormányzati érdekképvisele-
tet, a hazai kamarákat, a bilaterális kamarákat, NGO-
kat és civil szervezeteket. Azért használom ezt a két 

szervezetet, mert a magyar politikai közbeszédben ez 
már más fogalmakat jelent. Ugyanúgy a kormánnyal 
kritikus szervezeteknek is megküldtük a javaslatkéré-
seinket. Erre az igényesebbje válaszolt. Jelenleg a 
megszólított szervezetek közül nagyjából az egyötö-
dük már részletes véleményt adott nekünk. 

 
 (18.20) 

 
Mi ezekre konzekvensen reagálunk, és nagyjából 

két-három hetes csúszással, mert az intézményrend-
szerünk alapvetően most a tervezésre fókuszál, de 
igyekszünk mindent megválaszolni.  

Április 30-án, elhangzott, hogy addig be fog-
juk-e nyújtani a dokumentumot, és mennyi konzultá-
ciót folytatunk. Április 30-áig be fogjuk nyújtani a do-
kumentumokat, nekem ma ezt a Bizottság is megerő-
sítette, hogy ők is reálisnak tartják ezt a céldátumot. 
Egyébként velük nagyon jó a szakmai együttműködé-
sünk, és nézve azt, hogy bár a brüsszeli transzparen-
ciát mindig elénk szokták állítani példaként, a Bizott-
ság nem oszt meg a tagállami tárgyalásairól informá-
ciót a többi tagállammal, ott gyakorlatilag teljes hír-
zárlat van.  

Ennek ellenére, mi, ahogy a partnereinkkel be-
szélgetünk, akár a szomszédos államokkal vagy V4-
alapon vagy távolabbi országokkal, azt látjuk, hogy a 
magyar terv nagyjából az átlagos tempónak megfele-
lően készül, és nagyjából a terveinknek az elfogadott-
sága is megfelel az uniós átlagnak. Még mindig van 
múlt heti információnk szerint négy olyan tagállam, 
aki még semmit nem nyújtott be a Bizottságnak, ezzel 
szemben mi az első tervezetünket már tavaly novem-
berben benyújtottuk.  

Tehát nem a saját munkánkat szeretném dicsér-
ni, hanem azoknak a tapasztalt szakértőknek az elkö-
telezett munkáját, akik az előző ciklus előkészítéséhez 
hasonlóan most is mögöttünk állnak, és továbbra is 
hívom önöket partnerségre, bár lehet, hogy néhány 
kollégám szerint ezt naivan teszem. Nagyon szépen 
köszönöm a figyelmüket. (Taps a kormánypártok 
padsoraiból.)  

 
ELNÖK: Köszönöm szépen. Győri Enikő képvi-

selő asszony, európai parlamenti képviselő, a Fidesz-
KDNP képviselője. Parancsoljon, képviselő asszony!  

 
GYŐRI ENIKŐ európai parlamenti képviselő: 

Köszönöm szépen, elnök úr. Tisztelt Képviselőtár-
saim! Megtiszteltetés számomra, hogy európai parla-
menti képviselőként szót kapok a mai vitában. A kor-
mány már vázolta a számokat, a terveket, meghallgat-
tuk a pártok elsőkörös reakcióit is. Engedjék meg, 
hogy én arról beszéljek, hogy hogy fest mindez Brüsz-
szelből nézve.  

 



 

 
 
 

(Folytatás 185/2-ben!) 
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Kezdeném egy visszatekintéssel, hogy milyen ve-
szélyeket kellett elhárítanunk. 2020 decemberében 
megszületett ugyan a megegyezés a hétéves költség-
vetésről és a helyreállítási alapról, tudni kell, és ez el is 
hangzott a vitában, hogy közös eladósodást von maga 
után, amire eddig nem volt példa az Unióban. A ma-
gyar kormány teljesen érthetően húzódozott tőle, de 
elfogadta, hiszen a járvány első hulláma által kiemel-
ten sújtotta a déli országokat, és őket másképp nem 
lehetett segíteni. Magyarország tehát minden ellen-
kező híreszteléssel szemben szolidáris volt, pedig nin-
csenek jó tapasztalataink az adósságszolgálatról. 

A csata fő iránya nem is ez volt, hanem egy másik 
téma, az elhíresült kondicionalitás. Jól tudjuk, politi-
kai ellenfeleink évek óta mesterkednek azon, hogyan 
lehetne azokat, akiknek más elképzeléseik vannak a 
világról és Európáról, valamiképpen móresre taní-
tani. Kitalálták a jogállamisági eljárást: többségi ala-
pon el is fogadtak erről egy rendeletet, ennek alkal-
mazásával, meggyőződésem, akár az Uniót szét is le-
hetne verni.  

A jogállamiságot ugyanis egy, a jogállamiság 
alapvető elveibe ütköző szabállyal akarják megvédeni 
Brüsszelben. E fogalomnak nincsen általánosan elfo-
gadott definíciója, nehéz pontosan megragadni, ele-
meit kimerítően felsorolni. A jogállamiság megőrzése 
a szerződések szerint is a nemzeti alkotmányos intéz-
mények felelőssége és nem Brüsszelé. Nagyon helyes, 
hogy a kormány megtámadta a jogszabályt a luxem-
bourgi bíróságon. 

Szerencsére az állam- és kormányfők szintjén 
győzött a józan ész, megadták a rendelet értelmezési 
keretét, megteremtették az összhangját az alapító 
szerződésekkel, és elejét vették annak, hogy politikai 
zsarolásra lehessen használni. Magyar és lengyel győ-
zelem volt, mert kitartottunk, de meggyőződésem, 
hogy az Unió egységének és jogszerű működésének 
hívei triumfáltak, és azok maradtak alul, akik hábo-
rúskodást erőltetnek.  

A megállapodással megvédtük Magyarország 
szuverenitását, jogát arra, hogy minden olyan kérdés-
ben, amely nemzeti hatáskörbe tartozik, maga dönt-
hessen. Ideológiai vagy politikai nézeteltérésnek nem 
lehetnek költségvetési következményei. A magyarok-
nak járó uniós forrásokat tehát megvédtük. 

Hadd hangsúlyozzam, hogy az Európai Parla-
ment többsége által erőltetett politikai feltételesség-
nek semmi köze nincs a felelős pénzköltéshez. Ma-
gyarország mindig is elfogadta, hogy az európai adó-
fizetők pénzével eurócentre el kell tudni számolni, a 
korrupcióval szemben zéró toleranciát kell mutatni. 
Az ellenőrzésnek mind Brüsszelben, mind itthon 
megvannak az intézményei, mechanizmusa; erről 
szólt az Állami Számvevőszék elnöke is, valamint ál-
lamtitkár úr is. 

A politikai kondicionalitásnak ehhez semmi köze 
nem lett volna, ez egy politikai fegyver lett volna a 
sorba be nem álló tagállamok ellen. Ami szomorú, az 
az, hogy az Európai Parlament a mai napig utóvéd-
harcot folytat, nem akar beletörődni, hogy rajta kívül 

más legitim szereplők is vannak az európai politikai 
porondon, amelyek ráadásul még a jogaikat is gyako-
rolni akarják. Az EP magának vindikálja az egyetlen 
legitim „európai aktor” kitüntető címet, amellyel tu-
lajdonképpen folyamatosan megkérdőjelezi az Unió 
intézményi felépítését.  

Már decemberben elfogadott egy határozatot, 
melynek jogi kötőereje nincs, csak egy politikai dekla-
ráció, ebben szembehelyezkedett az Európai Tanács 
döntésével, azt hangsúlyozva, hogy az ET-nek nincs 
semmiféle joga pontosítani a jogállamiságról szóló 
rendeletet. Ezzel megtagadta a legfőbb politikai dön-
téshozó fórum létjogosultságát, szembement az intéz-
mények közötti lojális együttműködés elvével, felbo-
rította az intézményi egyensúlyt, tehát szerződésekbe 
ütköző módon járt el.  

Tájékoztatom önöket, hogy az EP nem állt le. Az 
e heti plenáris ülésen is hasonló manőverre készül, 
ahelyett, hogy mondjuk, a félresikerült vakcinabeszer-
zéssel foglalkozna. A határozattervezet célkeresztjében 
ezúttal az Európai Bizottság áll, amely számonkéri az 
EP-n, hogy miért nem megy szembe az Európai Ta-
nács döntésével, miért nem alkalmazza máris a jogál-
lamisági rendeletet. Retroaktív eljárást sürget, folya-
matban lévő ügyekre alkalmazná a jogállamisági esz-
közt, magyarul, a büntetőpadon szeretné látni máris 
Magyarországot és Lengyelországot.  

Még bizalmatlansági indítvánnyal is megfenye-
geti a Bizottságot, hogy miért nem fogadja el mielőbb 
a rendelet alkalmazási elvét, és azokat vele miért nem 
egyeztetik. Hangsúlyozza, hogy az Európai Bíróság 
előtti megtámadása a rendeletnek nem felfüggesztő 
hatályú, míg az Európai Tanács kimondta, hogy a bí-
róság ítélete előtt nem lehet azt alkalmazni.  

A Parlament tehát szokásos módon túlterjeszke-
dik a hatáskörén, intézményi háborúra készül, zsarol 
és fenyegetőzik. A szöveg még súlyosabb, mint a de-
cemberi, még az Európai Bíróságot is nyomás alá he-
lyezi. A tervezet egyik társszerzője Cseh Katalin, mo-
mentumos EP-képviselő. (Nacsa Lőrinc: Szégyen!)  

Pedig az Európai Parlamentnek bőven lenne va-
lódi teendője a saját jogosítványai mentén a politika-
ishow-kreálás helyett. Az uniós források tekintetében 
is létrejött egy úgynevezett monitoringcsoport, mely-
nek feladata a nemzeti helyreállítási és ellenállóké-
pességi tervek tartalmi értékelése, az uniós prioritá-
soknak való megfelelése. Meggyőződésem, hogy már 
ez is súrolja a határát annak, amit a szerződések lehe-
tővé tesznek, de a Tanács ezt elfogadta.  

A Fidesz európai parlamenti delegációja minden 
erejével azon lesz, hogy az EP a maga politikai meg-
fontolásaival ne lassíthassa a folyamatokat. Nincs 
kétségem, hogy az európai balliberális oldal kukacos-
kodni fog, ami értékes idővesztéshez vezethetne a 
projektek indítása terén. 

De bizonyos eredményeket már elértünk. Az eu-
rópai szemeszter keretében a Bizottság idén nem fog 
országspecifikus ajánlásokat intézni a tagállamok-
hoz, hogy mit tegyenek és mit ne a gazdaságpolitikai 
koordináció terén, hanem ezt beépíti a helyreállítási 
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és ellenállóképességi tervek tárgyalásának folyama-
tába. Ennek a dossziénak a fő felelőse én voltam.  

Sikerült elérni, hogy nem vették be a határozat 
szövegébe a jogállamisági kondicionalitást, illetve 
hogy hangsúlyozzák, a Bizottságnak kötelessége a tag-
államokkal érdemi párbeszédet folytatni és igényeik-
hez igazítani a terveket, ne egy kaptafára készüljenek 
a brüsszeli elvárások. 

Szintúgy kimondta a határozat, hogy a nemzeti 
parlamenteknek érdemi szerepet kell játszaniuk a 
tagállami helyreállítási elképzelések tárgyalásában. 
Én tehát arra buzdítom önöket, hogy folytassanak vi-
tát, még többet, még akár a bizottságokban is a kor-
mány fejlesztési elképzeléseiről, szállítsák az informá-
ciót az ország minden szegletéből, hogy ezeket a so-
sem látott méretű forrásokat miként lehet a legjobban 
hasznosítani.  

A nagyságrendről volt szó, nem óhajtom megis-
mételni. Annyit azért elmondanék, hogy az az 51,6 
milliárd euró, 18 000 milliárd forint, amelyet állam-
titkár úr említett, ugye, 10 milliárd eurós befizetési 
kötelezettséget is jelent, a nettó egyenlegünk 31 milli-
árd euró, ami minden korábbinál kedvezőbb.  

Litvánia kivételével hazánkat csak a nálunk ke-
vésbé fejlett tagállamok előzik meg az egy főre jutó 
nettó pozíció tekintetében, és az egy főre jutó uniós for-
rásunk is 210 euróval nőtt az előző ciklushoz képest.  

A feladat, hogy éljünk ezzel a páratlan lehetőség-
gel, az, hogy Magyarországon Zempléntől Baranyáig, 
Hajdú-Bihartól Nógrádig minden magyar polgár szá-
mára érzékelhető fejlesztések történjenek. 

Sok minden elhangzott ma a zöld- és digitális fej-
lesztésekről, infrastruktúráról. Én hadd emeljem ki a 
társadalmi innováció fontosságát, és ajánljam a kor-
mány figyelmébe a társadalmi vállalkozásokat! Ezek 
olyan profitorientált, a piacról megélni próbáló cégek, 
amelyek sokakat érintő társadalmi problémákat olda-
nak meg üzleti alapon. 
 

 (18.30) 
 

Tehát egyszerre átlagos vállalkozások, de közben 
mindannyiunknak hasznot hajtanak, legyen szó a 
megváltozott munkaképességűek foglalkoztatásáról 
vagy környezetvédelmi projektekről. Ők a gyakorlat-
ban valósítják meg a „segély helyett munkát” elvet. 
Méltatlanul keveset tudunk róluk, kevés rájuk vonat-
kozó program van, pedig az az értékteremtő munka, 
amelyet a Kék Madár Alapítvány folytat Szekszárdon 
és Budapesten vagy a Szimbiózis Alapítvány Miskol-
con, mindannyiunk elismerésére méltó. 

Kérem a kormányt, hogy a program véglegesíté-
sekor számoljon velük. Nyisson számukra utat, hogy 
részesedhessenek a forrásokból. Ne feledjük: közfel-
adatot oldanak meg, a kormány terheit csökkentik. 
Dolgozni akarnak, nem segélyből élni. 

Végezetül néhány szó a maradék időben, hogy 
mit tapasztalok a magyar ellenzéki képviselők részé-
ről Brüsszelben. Szomorúan kell azt mondani önök-
nek, hogy a magyar balliberális oldal és a Jobbik a 

költségvetési tárgyalások alatt minden energiáját 
mozgósítva azon dolgozott, miként tud ártani hazánk-
nak. Élharcosai voltak a politikai feltételességnek, 
hogy zsarolhatóvá váljon az ország bármilyen értékvi-
tában. A céljuk az volt, hogy elvegyék, csökkentsék a 
neki nyújtott támogatásokat, hogy a válságból hasz-
not húzva politikai előnyt szerezzenek a 2022-es par-
lamenti választásokat megelőzően, mindegy, milyen 
áron. 

Ismeretes, hogy arról nyújtottak be javaslatot, 
hogy az önkormányzatoknak egyetértési joguk legyen 
a források felhasználásáról szóló tervben. Államtitkár 
úr is utalt erre. Szerencsére Brüsszelben erre nem vol-
tak vevők. Az ellenzék a magyar helyreállítási terv el-
fogadását is meg kívánja torpedózni, volt erről egy eu-
rópai parlamenti vita, ahol csak hazugság hangzott el 
magyar ellenzéki képviselők szájából. Azt állították, 
hogy nem volt társadalmi párbeszéd, nem ismétlem el 
az előbb elhangzottakat, csak egyetlenegy dologra tér-
nék ki, arra, hogy miért csak most kerülnek fel bizo-
nyos tervek az internetre. Ennek van egy eljárása. Föl-
kerül az első terv, utána folyik a konzultáció Brüsszel-
lel, utána át kell dolgozni a terveket, folyik a társa-
dalmi párbeszéd, beépítik a javaslatokat, újabb és 
újabb tervek készülnek, és ezek folyamatosan kerül-
nek föl az internetre.  

Tehát aki azt állítja, hogy decemberi a terv, és utá-
na miért tegnap meg két nappal ezelőtt került föl egy 
terv - azért, mert egy folyamat. Jó lenne először tájé-
kozódni, mielőtt valaki kritizál.  

Végül néhány tény és statisztika az ellenzéki kinti 
aktivitásról. Megvizsgálva nyilvános fellépéseiket, 
módosító indítványaikat, azt látjuk, a magyar ballibe-
rális erők az EP-ben túlnyomórészt a magyar kor-
mánnyal szemben ellenséges partnerekkel működnek 
együtt, nemzetközi összehasonlításban is kiemelke-
dően kormányellenes attitűdöt tanúsítva. Különösen 
aktívak az ideológiai vitákban, és alig mutatnak fel va-
lamit szakpolitikai kérdésekben.  

A 27 uniós tagállam közül Horvátországot le-
számítva Magyarország az az állam, ahol az Európai 
Parlamentben kifejtett tevékenységük alapján az 
ellenzéki erők leginkább a kormányzat ellen dol-
goznak.  

A magyar balliberális és jobbikos európai parla-
menti képviselők számára tehát a ’19 óta tartó ciklus-
ban a nemzeti érdekérvényesítés helyett a kormány 
lejáratása és hiteltelenítése az egyetlen cél, amelyben 
jeleskednek.  

Mindezek után napnál világosabb, hogy egyetlen 
cél van: ártani. Ezután már nemcsak Magyarország jó 
hírétől, hanem még a fejlesztési forrásoktól is meg-
fosztanák a válság által leginkább sújtott magyar kis- 
és középvállalkozásokat, illetve a polgárokat: éljenek 
a fővárosban vagy vidéken.  

Bízom benne, hogy a Bizottság kellő objektivitás-
sal jár majd el, és nem ül fel a hazug állításoknak. Ké-
rem a tisztelt ellenzéki képviselőket, hogy ezekben a 
nehéz időkben váltsanak. Váltsanak, hogy milyen 
hangot használnak az Európai Parlamentben. Ne 
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keltsék hazánk rossz hírét! Kezdjék el végre a magyar 
polgárok érdekét szolgálni, segítsék a munkát, a vál-
ságkezelést, a vakcinaszerzést, ne pedig mindezt aka-
dályozzák!  

Mindannyiunknak az az érdeke, hogy a fejlesztési 
források mielőbb ideérkezzenek az országba, és meg-
kezdődjön ezek okos felhasználása. Köszönöm szé-
pen. (Taps a kormánypárti padsorokban.) 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen. Most a Jobbik or-

szággyűlési képviselője, Z. Kárpát Dániel képviselő úr 
következik. Parancsoljon! 

 
Z. KÁRPÁT DÁNIEL (Jobbik): Tisztelt Elnök Úr! 

Tisztelt Ház! Amikor uniós fejlesztési forrásokról esik 
szó, akkor azok közé tartozom, akik szeretnek azért 
hosszabb távú mérleget vonni. Egyáltalán nem vala-
mifajta segélyként vagy egyoldalú juttatásként gondo-
lok ezekre, hiszen Magyarország igen komoly árat fi-
zetett az ideérkező forrásokért cserébe. Leginkább 
azt, hogy kinyitotta a piacát, és tette ezt egy olyan le-
tárgyalt társulási szerződés által, amit nagyjából fele-
részben önök tárgyaltak le, és felerészben az akkori 
baloldali vezetés. 

Azt kell hogy mondjuk, hogy elképesztő, fatális 
hibáktól hemzseg ez a megegyezés. Hozzájárult Ma-
gyarország jelenlegi kormánya az utóbbi egy évtized-
ben a Magyarországról történő humánerőforrás-el-
vándorláshoz azáltal, hogy a kényszerű elvándorlással 
szemben semmiféle motivátort, semmiféle itthon ma-
radásra biztató programot nem indított. Önökről na-
gyon-nagyon sokat elmond az is, hogy a „Gyere haza, 
fiatal!” program szervezője később kivándorolt kül-
földre. Ez körülbelül olyan, mint az önök elszámolta-
tási kormánybiztosa: több elszámoltatási kormány-
biztosuk volt, mint elszámoltatott. Egészen elké-
pesztő tehát, ahogy egy politikai boszorkánykonyhá-
val kitalálnak jól hangzó, jónak tűnő fogalmakat, és a 
tartalmat kispórolják ebből.  

De menjünk végig lépésenként! Ez a kormány 
2011-ben, amikor benyújtottam egy bérlakásprogra-
mot illető javaslatot, és benyújtottuk a családi pótlék 
emelését - de ez történjen családi kártyán, tehát csak 
alapvetően élelmiszerre és gyermeknevelési cikkre -, 
ez a kormány, önök 2011-ben nácinak neveztek ben-
nünket itt a parlamentben ezért a gyermekvédelmi ja-
vaslatért. Ebben az évben, amikor ugyanezt a javasla-
tot… - még figyeltem rá, hogy szó szerint ugyanezt te-
gyem le az asztalra, önök lebaloldalizták az én politi-
kai közösségemet ugyanazért. Ez önökről mindent el-
mond a szánalmas politikai boszorkánykonyhájukról. 

Miközben nemzeti retorikát igyekeznek magukra 
erőltetni, látszik, hogy tanulják ezt a műfajt, hiszen 
2010 környékén egészen másról kommunikáltak itt a 
parlamentben, de olyan gyengén csinálják, hogy a 
nemzeti érdekképviseletet még megjátszani sem tud-
ják. Nem létezik olyan kormány Közép-Európában, 
amely ennyire kiszolgáltatta volna a gazdaságát a 
multicégek hálózatának, amely ennyire letérdepelt 
volna a bankrendszer előtt, és amely ennyire feladta 

volna a saját dolgozói, munkavállalói érdekvédelmét. 
Nem létezik!  

Önök alapvetően egy neoliberális gazdaságpoliti-
kát folytatnak, kényeztetik a multikat és az érintett 
bankokat. Képviselőtársaim, államtitkár úr, tényleg 
egy felkészült ember, öröm hallgatni a többi kor-
mánypárti vezető után, álljon fel, és mondja el nekem, 
könyörgöm, a járványügyi védekezés alapjába befize-
tik a pártok a források 50 százalékát. Oké, állunk 
elébe. Befizetnek az önkormányzatok túl sokat. De 
miért nem fizetnek be azok a fránya kereskedelmi ban-
kok? Pontosabban, papíron befizetnek, államtitkár úr, 
de négy-öt év alatt az utolsó fillérig ezt leírhatják a be-
fizetendő adójukból. 

Ez az önök világa? Ez a teljes térdre borulás min-
den nemzetközi hálózat előtt, és közben harcias nem-
zetinek tűnő retorika? Nézzük meg, mit csinálnak 
önök most, a napokban! A helyzet az, hogy készült egy 
uniós jogszabály, pontosabban készülőfélben van, 
ahol nagy multinacionális cégeknek országonkénti 
bontásban kellene közzétenni egy bizonyos értékha-
tár fölött azt, hogy melyik országban mekkora profitot 
értek el, mennyi nyereséget termeltek, és mennyi adót 
fizetnek be ezután.  

Ezt a javaslatot - márpedig Magyarország kárval-
lottja, egyértelmű kárvallottja a multicégek hasonló 
pénzszivattyújának - önök nem támogatták, azzal a 
szánalmas és minden szakmaiságot mentesítő érvvel, 
hogy ne számviteli szabályok között tárgyaljunk erről, 
hanem majd az adózás körében, de önök tíz év alatt 
semmit nem tettek annak érdekében, hogy az adózás 
körében ez megtárgyalásra kerüljön.  

Nem akarom a hazai adózásügyi államtitkár tevé-
kenységét most itt minősíteni, mert van neki elég baja 
főleg a számokkal mostanában, tehát maradjunk a 
szakmánál. (Zaj.) A helyzet az, hogy önök 2017-
ben… - a szakmai számítások szerint az az összeg, 
amit a multicégek, ha a közteherviselés alapján mű-
ködünk, befizettek volna a magyar költségvetésbe, az 
200 milliárd forinttal hozta volna kedvezőbb hely-
zetbe a magyar büdzsét.  

Képviselőtársaim! Ez egy teljes állami hátterű 
bérlakásprogram ára, amit önök szintén elszabotáltak 
az utóbbi tíz évben. Ez mutatja a vegytisztán neolibe-
rális gazdaságpolitikájukat. Miniszteri építkezéshez 
és persze, fogadjuk el a miniszter asszony magyaráza-
tát, de miniszteri építkezéshez nem rászorulónak tíz-
milliós nagyságrendű kedvezmény, tipikus élethely-
zetben lévő, de családi vágyakkal, gyermekvállalási 
célokkal rendelkező magyar fiatalnak jó esetben ked-
vezményes hitel, ha a közvetítő bank ezt úgy gondolja.  

Egészen elképesztő tehát az a kettősség, ami az 
önök retorikája és a valódi cselekvésük között van. És 
azt is látjuk, hogy mindemellett aláírtak az EBRD-vel 
egy paktumot, fönt van a kormány oldalán angol nyel-
ven, ahol vállalták, hogy a hitelkárosultak megsegí-
tése érdekében egyetlen lépést sem tesznek, amely a 
bankoknak akár egyforintnyi kárt okoz. 

Félreértés ne essék! Nem vagyok multi-, és nem 
vagyok bankellenes, távolról sem. Egy egészséges 
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nemzetgazdaságnak jól működő, itt lévő multicégekre 
és jól működő, korrekt módon működő bankokra is 
szüksége van a közteherviselés elvének maximális 
megvalósítása mellett, és amellett, hogy kiállunk a 
nemzeti érdekképviseletért.  

Önök ezt még a tranzakciós illeték esetében sem 
tudták megtenni, ahol az érintett kereskedelmi bank 
kiküldte a levelet a vállalkozónak, hogy öt hónapra 
visszamenőleg tessék befizetni ezt a különbözetet, 
mert ez a kormány tranzakciós illetékének kivetése 
miatt merült fel.  

 
 (18.40) 

 
Nettó törvénysértés! Itt elmondtuk a parlament-

ben. Mit csinált Magyarország Kormánya? Riasztotta 
a fogyasztóvédelmet, lépéseket tett? Dehogyis! Szé-
pen csendben elsunnyogott. Hiszen olyankor már 
nem annyira harcias ez a kormány, amikor magyar 
embereket kell megvédeni. 

Azt is látjuk, hogy ha megvizsgáljuk az önök ál-
tal méltatott magyar átlagfizetést, félúton vagyunk 
Szlovénia és Koszovó között, és az önök tudatos fo-
rintgyengítése miatt folyamatosan veszítenek a ma-
gyar fizetések vásárlóerejükből. Kétségtelen, hogy 
forintban mérve történt bérfejlődés 2010 óta, körül-
belül ugyanannyi egyébként, mint a régió országai-
ban, bizonyos országokkal összevetve egy kicsit ke-
vesebb. No de, ha a nemzetközi vásárlóerejét nézzük 
a fizetéseinknek, akkor egy szánalmas távolodás kö-
vetkezett be, nemhogy az osztrák szinttől, az európai 
átlagtól is, amiben benne vannak a gyengébben tel-
jesítő régiók.  

Államtitkár úr, mondja el nekem, hogy amikor 
ilyen telefont vásárolunk (Felmutatja.) - nekem ez 
nem céges, én vettem a saját tiszteletdíjamból -, akkor 
ön szerint a gyenge forint mennyit drágít ezen a tele-
fonon a 260 forintos euróárfolyamhoz képest, amivel 
átvették a DJ-pultot, ahhoz képest, ami most van? 
Több mint száz forinttal romlott a forint árfolyama. 
Egy ilyen okostelefon esetében 30-40 ezer forint, ál-
lamtitkár úr, a különbség.  

Ez a legbrutálisabb büntetőadó, amit a magyar 
emberek pénztárcájából önök engednek évente ki-
venni, ezermilliárdos nagyságrendű, mert a ruhane-
műtől kezdve sajnos az élelmiszerek jó részén át 
majdnem minden külföldről vásárolt termék. És ha 
én bemegyek a boltba és hazai terméket vásárolok, 
mondjuk, élelmiszert, akkor az azért lesz drágább, 
mert a permetezőszer, a növényvédő szer, a gép, ami-
vel megmunkálták az eszközt, minden külföldi hát-
terű. A helyzet az, hogy a gyenge forinttal önök le-
pusztítják a magyar emberek pénztárcáját, és ezért 
sem vállalják a felelősséget, mert önök azt mondják, 
hogy nincsen árfolyamcélunk. A jegybank is azt 
mondja, hogy nincsen árfolyamcél, pedig önök írhat-
nák bele a jegybankról szóló törvénybe azt, hogy a ma-
gyar emberek mindennapi létérdekeinek a védelme 
legalább elvi kérdésként merüljön fel vagy élvezzen 
prioritást. 

Egy francia közgazdász számításai szerint csak 
2015-ben mintegy 560 milliárd forintnyi összeg hi-
ányzik a magyar költségvetésből azért, mert az érin-
tett multihálózatok jellemzően adózatlanul kiszi-
vattyúzták a nyereségük jó részét Magyarországról. 
Ez megegyezik a magyar webáruházak 2017. évi for-
galmával, az akkori éves uniós támogatás nagyság-
rendileg felével vagy éppen egy másik évben, 2019-
ben a honvédelemre költött forrásokkal. Önök nem 
szólnak egy szót sem. Mit csinálnak ezenközben? Tá-
mogatnak támogatási szerződéssel, pályázatokkal 
olyan multicégeket, amelyek adott esetben a támoga-
tás értékének a többszörösét hasonló módon - oszta-
lék gyanánt vagy know-how vásárlása, bérlése jog-
címmel - kiviszik az országból. Van olyan autógyár-
tó, amely 1800 milliárd forintot szivattyúzott így ki 
az önök regnálása alatt Magyarországról, önök 
mégis 36 milliárd forinttal támogatták ezt a társa-
ságot. Ilyenkor valahogy nem érezzük azt a nagy 
nemzeti hevületet, amely egyébként hasonló kérdé-
sekben elengedhetetlen lenne egy felelős kormány-
záshoz. 

Azt is látjuk, hogy taoprogramokon keresztül 
605 milliárd forinttal van kevesebb a költségvetésben 
az utóbbi évtizedben, mint lehetne. Én sportoló em-
berként, napi szinten évtizedek óta sportoló ember-
ként rettenetesen fontosnak tartom a sportügyi értel-
mes beruházásokat, de ebbe falusi stadionok nem tar-
toznak bele, és azok a sportügyi stratégiára költött tíz-
milliárdos nagyságrendű összegek sem, amiket a jár-
ványügyi időszak közepén tartanak fontosnak erre el-
költeni. 

Azt is látjuk, hogy azokkal a cégekkel kapcsolat-
ban, akikről beszéltünk, önök nem mernek olyan har-
cias hangot megütni, mint mondjuk, a magyar ellen-
zék irányába. Pedig elhangzottak itt ma olyan szintű 
jobbító módosító javaslatok, amelyeket legalább ér-
demes lenne végiggondolni. Mondok egyet, állam-
titkár úr, jó? És kérem, hogy reagáljon rá, mert érde-
mes. Ha van nemzeti érzület önökben, akkor erre tud 
majd reagálni.  

A helyzet az, hogy a multicégek számára az 
utóbbi hónapokban óriási, tízmilliárdos nagyság-
rendű támogatásokat biztosítottak. Ha ezeknek van 
értelmük, tehát ha tényleg megmentenek munkahe-
lyet, akkor én nem sajnálom. Ha elmondhatjuk azt, 
hogy olyan cég kapja, aki amúgy nem viszi ki a tízsze-
resét osztalék formájában, akkor van értelme, marad-
jon meg az a munkahely. De nézzék meg, hogy meny-
nyit költöttek ezekre a cégekre a koronavírus okozta 
veszélyhelyzet kitörése óta! Fogják meg ezt a számot, 
tegyenek mellé még egy ugyanakkora összeget, és ezt 
adják oda a mikro-, kis- és közepes méretű vállalko-
zások közül azoknak, akik bajba kerültek! Tehát ne az 
legyen, hogy a multicégeknek tízmilliárdos vissza 
nem térítendő, a magyaroknak és a kicsiknek pedig jó 
esetben kedvezményes hitel, ha a bank, mondjuk, a 
jelzálog odaítélésénél úgy gondolja, hogy minden 
rendben lehet, akkor esetleg megkaphatja a teljes ösz-
szeg felé közelítő valamit.  
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Tehát fogják meg a multiknak adott összeget, és 
az érintett magyar mikro-, kis- és közepes vállalkozá-
soknak legalább egy-két millió forintnyi vissza nem 
térítendő támogatást is biztosítsanak, államtitkár úr! 
Szűkítsük a kört, legyenek, mondjuk, azok a kisvállal-
kozók, akik munkahelyeket tartanak fenn, de a bevé-
telük legalább harmada kiesett, és legalább a dolgo-
zóik harmadának nem tudnak most feladatot vagy ér-
telmes munkát adni. Úgy gondolom, hogy olyan cége-
ket fog találni, akik a hátukon viszik ezt a nemzetgaz-
daságot, akiknek köszönhetjük, hogy mi itt vagyunk 
akár a parlamentben vagy azt, hogy egyáltalán műkö-
dik a nemzetgazdaság. Ezek a cégek biztosítják a 
munkahelyek kétharmadát Magyarországon. 

Azt is elmondhatjuk, hogy ezen nagy munkahely-
tömegnek nagyságrendileg a felét olyanok biztosítják, 
akik akár még tíz főt sem foglalkoztatnak. Érdemes 
lenne koncentrálni rájuk. A kedvezményes hitel na-
gyon jó dolog, nem vagyok az ellensége, de azt is visz-
sza kell fizetni. Márpedig, ha nem marad meg a cég, 
akkor nem lesz, aki visszafizesse, de ha most segítünk 
vissza nem térítendő támogatással is, és megmarad a 
cég, akkor megmarad a munkahely, államtitkár úr. 

Arról már nincs időm beszélni, hogy micsoda de-
mográfiai mélyrepüléshez asszisztáltak önök az 
utóbbi évek során. Elképesztő az, amikor a lakosság-
szám növeléséről beszélnek olyan tizenöt év után, 
amikor a Kárpát-medence - én így fogom fel - széles 
értelemben vett lakossága egymillió fővel csökkent, 
képviselőtársaim. Egymillió fővel! Ebben benne van 
az itteni népességfogyás drámai, tragikus mértéke, az 
elszakított részek brutális népességfogyása és a kiván-
dorlás együttesen, nagyjából egymillió fő mínusz. 
Ezek után, ha bárki önök közül ki merészel állni má-
sok elé demográfiai trendforduló hagymázas lázálmá-
val, az nem találkozik a valósággal. Egészen elké-
pesztő tehát, hogy önök, ha a zuhanás közben van egy 
kis megtorpanás és szerencsére egy kis púp, egy átme-
neti visszaemelkedés, amit én nagyon üdvözlök, el-
kezdenek vezércikkeket írni trendfordulóról. Miköz-
ben azt látjuk, hogy a jelenlegi születésszám egy 
6,5 milliós Magyarországot feltételez, és mi, jobbiko-
sok és ellenzéki képviselők nyújtjuk be az önök 
KDNP-s szakértőinek a demográfiai javaslatait, és 
önök azok, akik nem jönnek el a bizottsági ülésre erről 
szavazni. 

Nacsa képviselőtársam, ön következik utánam, 
nyilván megkapja a prémiumát az ellenzéket gyalázó 
tirádáiért, váljék egészségére! Én mindenféle mun-
kát tisztelek, és ez is egy munka. De lesz a Népjóléti 
bizottságnak egy ülése. Tudja, az, amire nem jöttek 
el utolsó alkalommal. Itt a babaváró program, hitel 
kiterjesztéséről fognak szavazni. Az egyik javaslatom 
az, hogy miközben mondják, hogy demográfiai 
trendforduló kellene, 65 ezer magyar nőt diszkrimi-
natív módon kizárnak a babaváróból, a 41 év fölötti-
eket. Az én javaslatom az, hogy ezen még széles 
számú korosztály, amely most megy ki abból a kor-
ból, hogy gyermeket vállalhatna, kaphassa meg ezt a 
lehetőséget, ha vannak gyermekvállalási céljai. Ez 

nem egy politikai javaslat, ez egy nemzetstratégiai 
jelentőségű javaslat.  

Képviselőtársam, teljesen mindegy, mit mond el 
ön utánam, még egyszer mondom, tiszteletben tar-
tom a gondolatait, a világlátását, de reagáljon érdem-
ben arra, hogy támogatják-e a saját javaslatuk kiter-
jesztését a saját szakértőik ötlete alapján, mert holnap 
ez ügyben eljön az igazság órája. Köszönöm a figyel-
met. (Taps az ellenzéki pártok soraiban.) 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen. Ahogy már Z. Kárpát 

képviselő úr ezt megfelelő informáltsággal beharan-
gozta, most Nacsa Lőrinc képviselő úr következik, 
KDNP. Parancsoljon! 

 
NACSA LŐRINC (KDNP): Köszönöm szépen a 

szót. Tisztelt Elnök Úr! Tisztelt Országgyűlés! Állam-
titkár Hölgyek és Urak! Végighallgattam és próbáltam 
is kijegyzetelni nemcsak Z. Kárpát képviselőtársam, 
hanem az összes előttem szóló baloldali képviselő fel-
szólalását. Szerintem ez egy fontos vita, amin most itt 
részt veszünk, és már több órája zajlik, és még előt-
tünk áll egypár pont ebben a vitában, de azt meg kell 
állapítanom, hogy Z. Kárpát képviselő úr egy darab 
mondatot nem mondott el ennek a vitának a tárgyá-
ban. Az EU-s pénzekről nem esett szó, a családtámo-
gatásokról, a devizahitelesekről, nagyjából az útépíté-
sekről, mindenről beszélt, de sajnos a mostani vita 
tárgya nem ez, amit egyébként önök kezdeményeztek. 
És ha már önök kezdeményezték, egyébként szerin-
tem egy jó kezdeményezés, érdemes erről beszélgetni, 
akkor sokan, akik kezdeményezték a vitát, arra nem 
veszik a fáradságot, hogy idejöjjenek. Akik aláírták 
azt, hogy legyen egy ilyen vita, akik benyújtók voltak 
ebben a törvényjavaslatban, például Gyurcsány 
Ferenc, aki ő maga is benyújtó volt, nyilván nem jött 
el, hiszen van vaj a füle mögött, ha lehet ilyen képpel 
élni az EU-s pénzek felhasználásával kapcsolatban. 

 
 (18.50) 

 
De hát eljöttek magyarázni a bizonyítványt azok 

a volt államtitkárok, akik a szocialista rendszerben ré-
szesei voltak az európai uniós források azon tragikus, 
korrupt, rossz és felelőtlen felhasználásának. Itt van 
például Ujhelyi István, aki a településfejlesztési, a Te-
rületfejlesztési Minisztériumban volt államtitkár ab-
ban a korrupt és rossz, felelőtlen időszakban, amikor 
nagyon-nagyon rosszul használták fel az európai 
uniós forrásokat; itt van például Korózs Lajos, aki ál-
lamtitkár volt a Szociális és Munkaügyi Minisztéri-
umban; és itt volt Varju László, aki a fejlesztési mi-
nisztériumnak volt az államtitkára abban az időszak-
ban, amikor olyan tragikusan teljesített a magyar eu-
rópaiuniósforrás-felhasználás, hogy különböző bün-
tetési tételeket kellett visszafizetni, és sereghajtók 
voltunk az Európai Unióban. Magyarázzák gyorsan a 
bizonyítványt, azért jöttek el, hogy megvédjék saját 
magukat és azt a korrupt rendszert, amelyet Gyur-
csány Ferenccel együtt fenntartottak.  
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De talán a legérdekesebb pontja eddig ennek a 
vitának az volt, amikor Jakab Péter Brüsszel mellé 
állt Magyarországgal szemben, azt mondta, hogy 
bezzeg Brüsszel hogy segít nekünk a koronavírus-
járvány ideje alatt, a magyar kormány persze semmit 
nem csinált, mondja ezt ő. Ugye, nem volt ez mindig 
így, Balczó Zoltán pár évvel ezelőtt még „Tagok le-
gyünk vagy szabadok?” felkiáltással mondott nagy-
gyűlési beszédet (Balczó Zoltán: Én?! Soha!) a Job-
bik egyik nagygyűlésén (Balczó Zoltán: Soha!) pár 
évvel ezelőtt. Z. Kárpát Dániel, az előttem felszólaló 
jobbikos képviselő pedig (Balczó Zoltán közbeszól.) 
EU-tanázia címmel írt könyvet, EU-tanázia címmel 
írt könyvet. Ennyit a jobbikosok lelkesedéséről 
(Balczó Zoltán közbeszól.), amit európai uniós kér-
désben mondanak, és Brüsszel felé kacsintgat-
nak - most már.  

Azt is örömmel vettem, hogy Jakab Péter beje-
lentette, hogy megállapodtak az ellenzéki pártok ab-
ban, hogy semmiféle korrupció nem lesz majd, ha az 
ő kormányuk vagy ők hatalomra kerülnek, és semmi-
féle korrupciógyanús embereket nem fognak elindí-
tani. Én nagyon-nagyon örülök ennek a bejelentés-
nek, ez azt jelenti, hogy akkor Gyurcsány Ferenc sem 
fog indulni semmilyen módon a 2022-es választáson, 
és számos szocialista, DK-s, liberális politikus akkor 
ezennel visszaadja majd a megbízatását. Én ennek 
örülök.  

Az MSZP elnökétől a lopásról hallgattunk meg ki-
oktatást, attól az MSZP-től, amely minden idők leg-
korruptabb kormányát vezette Gyurcsány Ferenc és 
Bajnai Gordon vezetésével, akkor, amikor olyan tragi-
kus volt az európai uniós források felhasználása, ak-
kor, amikor minden idők legnagyobb magyar korrup-
ciós ügye volt, a 4-es metró, ahol az Európai Bizottság 
is kimondta, hogy 160 milliárd forintot elloptak ebből 
a pénzből, 160 milliárd forintot, tisztelt képviselőtár-
saim. Ettől az MSZP-s elnöktől hallhattunk kioktatást 
lopásból.  

Tisztelt képviselőtársaim súlyosan kerülték a 
PPP-konstrukciók témáját, hiszen az önök „áldásos” 
tevékenységének köszönhetően az M5 és az M6 autó-
pályákból, hogyha azt hitelből valósították volna meg, 
akkor 2853 milliárd forintot spórolt volna Magyaror-
szág, 2853 milliárd forint ez az összeg, hogyha önök 
nem a felebarátaiknak, a külföldi nagytőkés haverja-
iknak osztották volna ezeket a PPP-szerződéseket. 
Mire lehetett volna költeni? Mennyi fontos és jó pro-
jektet, Magyarország felemelkedését és az országépí-
tést célzó jó projektet lehetett volna megvalósítani 
2853 milliárd forintból, amit önök hagytak így az elv-
barátaik zsebébe vándorolni! 

Tordai képviselő úr elmondta - ugye, ő is a vita 
híve, úgyhogy a felszólalása után azonnal kirohan, és 
a vitában aztán nem vesz részt, bár elmondta, hogy 
szerinte vitatkozni kellene; Tordai képviselő úr el-
mondta -, hogy semmilyen program nem található 
meg a mostani helyreállítási alapból és a következő 
hétéves ciklusból, semmilyen leírást nem találhatunk 
sehol erről a programról, majd utána tizennégy és fél 

percen keresztül beszélt komponensekről, alprogra-
mokról, célokról és különböző megvalósítási tervek-
ről. De lehet, hogy valami zavar van az erőben és zavar 
van a rendszerben, mert Tordai képviselő úr minden 
általunk megfogalmazott európai uniós céllal egyet-
ért, egyetértett a korszerű oktatással, egyetértett a 
körforgásos gazdasággal, egyetértett a fenntartható 
fejlődéssel, egyetértett számos olyan ponttal, család-
támogatásokkal, demográfiai kérdésekkel, amelyeket 
egyébként mi is fontosnak tartunk az elkövetkezendő 
időszakban is.  

Egy mai hír - és ez nagyon szorosan kapcsolódik 
a mai vitához, hiszen európai uniós forrásokról van 
szó -, hogy a rendőrség újraindította a Welt 2000 Kft. 
ügyében a nyomozást, ismerik, ez az önök klánjának 
a cége. Tudjuk azt, hogy 18 milliárd forintot kellett 
visszafizetnie Magyarországnak, olyan súlyos sza-
bálytalanságokat talált az Európai Bizottság, közbe-
szerzési szabálytalanságokat, olyan súlyos közbeszer-
zési rendellenességeket állapított meg 2003 és 2009 
között megkötött szerződésekben, hogy 18 milliárd 
forintot kellett visszafizetnie Magyarországnak. Két 
személyi összefüggésre hívnám fel a figyelmet: a Fej-
lesztési Ügynökség elnökhelyettese a szerződés idő-
pontjában Dobrev Klára volt, és 2010 után a 
Welt 2000 Kft. ügyvezetője hol kapott jól fizető ál-
lást? Az Altus cégnél, Gyurcsány Ferenc házipénztá-
ránál.  

Azt kell tehát mondjam, tisztelt képviselő höl-
gyek és urak, hogy olyan mértékben áthatotta a kor-
rupció és a rossz, nem hatékony pénzfelhasználás a 
Gyurcsány-, Bajnai-kormányokat, hogy innen volt 
egy nehéz út felfelé 2010 után és különösen 2013 
után. 

Mert nagyon könnyű összehasonlítani két hét-
éves ciklust, és ugye, a tapasztalatokból érdemes kiin-
dulni ahhoz, hogy meg tudjuk tervezni a következő 
hétéves európai uniós ciklust. Itt szerintem nincs he-
lye mellébeszélésnek, van két lezárt hétéves fejlesztési 
ciklusunk, az összehasonlítás is a rendelkezésünkre 
áll, van egy, amelyet a baloldal tervezett és van egy, 
amelyet a Fidesz-KDNP. A baloldal a 2007-2013-as 
fejlesztési időszakban csupán a források 16 százalékát 
fordította gazdaságfejlesztésre, míg a nemzeti kor-
mány a ’14-20-as ciklus 60 százalékát gazdaságfej-
lesztésre fordította.  

Elmondtuk már, hogy a mi felfogásunk szerint ez 
nem brüsszeli támogatás, nem brüsszeli könyörado-
mány, nem Brüsszel jótéteménye a magyar emberek 
felé, hanem ez a magyar embereknek járó és jutó for-
rás, ezek nekünk járnak, ezeket nem kell megköszön-
nünk; persze az illendőség azt kívánja, hogy köszön-
jük meg, de nem kell megköszönnünk, nem kell ezért 
nekünk könyörögnünk, mert ez a magyar emberek-
nek jár. És amikor itt az önök felszólalásaiból azt hal-
lom ki, hogy önök azt szeretnék, hogy Magyarország 
elessen ezektől a pénzektől, önök azt szeretnék, hogy 
Magyarország ellen mindenféle koholt vádak alapján 
elinduljanak mindenféle eljárások, amelyekből önök 
politikai hasznot remélnek, és most, ebben a témában 
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is azt remélik, csak a 2022-es választási kampány jár 
a fejükben, egy világjárvány kellős közepén és az újra-
nyitás tervezésekor önöknek kizárólag a 2022-es po-
litikai hatalmi ambícióik lebegnek a szemük előtt, és 
ezért nem képesek objektíven gondolkodni erről, és 
nem képesek ilyenkor sem az Orbán-kormány és az 
irántunk érzett gyűlöletüket hátrébb szorítani, a ha-
zaszeretetüket egy kicsit előrébb. (A páholyban ülő 
Cseh Katalin felé: ) És ha most nem éppen feljelent-
getnek itt Brüsszelben bennünket - ha már itt van a 
képviselő asszony is közöttünk -, akkor inkább ne 
azon dolgozzanak, hogy Magyarország elveszítsen 
forrásokat, hanem hogy minél többet kapjunk, és mi-
nél jobban tudjuk azt elkölteni, mint ahogy egyébként 
az államtitkár úr is elmondta; ezért indított ő is mint 
a kormány ezért felelős tagja egyeztetéseket az önkor-
mányzati szövetségekkel, civil szervezetekkel és aki-
ket ő felsorolt.  

A baloldal tehát 16 százalékot fordított gazdaság-
fejlesztésre, a többi pénz nagy részét látható eredmé-
nyek nélkül költötték el abban a fejlesztési ciklusban; 
illetve volt látható eredménye is: egy síkságra alagutat 
építeni az autópálya fölé, az egy óriási és látható ered-
mény volt. A források lehívása is sokkal eredménye-
sebben zajlik és hatékonyabban zajlott az elmúlt hét 
évben, mint az azt megelőző baloldali tervezési ciklus-
ban, több mint négyszer gyorsabb volt a heti átlagos 
kifizetés üteme és négyszer több a kifizetett támoga-
tás összege is a 2007-2013-as időszakhoz képest. 
A Gyurcsány-rendszer fejlesztési hibáiból Magyaror-
szágot 25-30 százalékos forrásvesztés fenyegette ak-
kor, és a 2010-es kormányváltáskor kiderült, hogy a 
Bajnai-kormány hazudott az uniós források felhasz-
nálását illetően, éppen úgy egyébként, ahogy 2006-
ban Gyurcsány Ferenc hazudott a költségvetési szá-
mokról.  

A baloldal a 2010-es választási kampányban azt 
hazudta, hogy Magyarország az uniós fejlesztési pén-
zek felhasználásában és lehívásában mindig az első 
harmadban volt - ezt Ujhelyi képviselő úr is állította 
akkoriban -, erről azonban a kormányváltáskor kide-
rül, hogy ez egy óriási baloldali hazugság volt, hiszen 
Magyarország 2010. április 30-áig 3,8 milliárd eurót 
tudott lehívni a ciklusban hazánknak rendelkezésre 
álló 24,9 milliárdos támogatási keretből. Ekkor a hét-
éves, 2007-13-as ciklus felénél járunk, és a lehívott 
összeg a teljes fejlesztési összeg 15 százaléka, nevetsé-
gesen alacsony összeg, még a kétszer ekkora összeg is 
elképesztően rossz eredménynek számított volna, 
hogyha elérik a 30 százalékot, de csak 15 százalékot 
sikerült lehívni a ciklus feléig.  

A 2010 előtti baloldali uniós fejlesztési politikát a 
koncentrált stratégiai tervezés és a projektmenedzs-
ment-szemlélet teljes hiánya jellemezte, elszalasztott, 
elvesztegetett lehetőségek és a mértéktelen korrupció 
jellemezte ezt az időszakot. Az Európai Bizottság 
egyébként 2006-tól általánosan engedélyezte a tagál-
lamoknak azt, hogy előleget fizessenek, és a korábbi 
tapasztalatok, valamint a hatékonyabb forrásfelhasz-
nálás érdekében bevezette az előlegfizetés fogalmát és 

rendszerét. Ezzel a kedvező lehetőséggel egyébként 
örömmel éltek a tagállamok. Találják ki, ki nem élt ez-
zel? Magyarország, amely egyetlenegy alkalommal 
sem nyújtott be a szocialisták alatt ilyen előlegfizetési 
kérelmet Brüsszelnek.  

 
 (19.00) 

 
A baloldal totálisan elhibázott forrásfelhasználá-

sának következményeképpen ebben az időszakban 
Magyarországon nem javult a foglalkoztatás, nem 
nőtt az egy főre jutó GDP a vidéki Magyarországon, és 
a forrásokból szinte kizárólag a semmilyen fejlődést 
nem hozó látványberuházásokra és a baloldali elvba-
rátok kifizetésére jutott pénz. 

Nagyon sok probléma volt a fejlesztéspolitikai 
rendszerrel is, hiszen a 2013 közepére megörökölt in-
tézményrendszer mind struktúrájában, mind mód-
szerében, mind eljárásrendjében, mind a döntéshoza-
talban jelentős korrekcióra szorult, és akkor finoman 
fogalmaztam. A 2010-es kormányváltásig a kifizeté-
sek átlagos heti összege csupán 5,5 milliárd forint 
volt, amit az intézményi átalakítások kezdetéig az 
adott feltételek között is csupán heti 18,5 milliárd fo-
rintra sikerült feltornászni, a kihelyezett forrástömeg 
a ciklus végéhez közeledve radikálisan emelkedett. Az 
önök idejében nemzetközi kitekintésben Magyaror-
szág a forrásfelhasználás adatait tekintve leghátul 
kullogott. Emlékezhetünk arra is, hogy például 2006-
ban, még a gazdasági világválság előtt, Magyarorszá-
gon volt a világon a legrosszabb költségvetésihiány-
adat. Itt ülnek volt államtitkárok abból az időszakból, 
pontosan tudják, mert akkor önök ezt eltitkolták, hét-
pecsétes titokként őrizték. Igazából igazságtalan va-
gyok, mert a háború sújtotta Libanon volt az egyetlen, 
aki rosszabb volt nálunk költségvetési hiány tekinte-
tében 2006-ban. 

Pontosan tudjuk, hogy a papíralapú pályáztatás, 
az abszolút alkalmatlan informatikai háttér és annak 
hiánya óriási terhet rótt a pályázókra is és az intéz-
ményrendszerre is, valamint széttöredezett, össze-
vissza jogszabályokból álló lekövethetetlen eljárás-
rend volt jellemző arra az időszakra. 2013 júniusában 
a forrásvesztési szint már napi szinten összességében 
500 milliárd forintot tett ki, ezért kellett beavatkozni 
és a szükséges intézkedéseket a Fidesz-KDNP nem-
zeti kormánynak meghozni. 

Beszélhetünk itt még a különböző korrupciós 
ügyekről, amelyek önökhöz kötődnek, de azt gondo-
lom, teljesen világosan látszik az a tendencia, hogy 
volt egy ciklus, amit önök terveztek, és azt forrásvesz-
tés, büntetések jellemezték, nem hívták le időben a 
forrásokat, nem hívtak le elegendő forrást, nem volt 
pályázóbarát a rendszer. Eközben egyébként a mos-
tani lezárt hétéves fejlesztési ciklusban látszik, hogy a 
programok jól irányzottak, a valóságra reagálnak, hi-
szen óriási, 166 százalékos a pályázati igény ezekre a 
pályázatokra, tehát látszik, hogy azokra az igényekre 
reagálnak, nem olyan pályázatok vannak, mint az 
önök idejében, hogy alig egy-egy pályázó nyújtott be 
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rá valamiféle igényt, hanem tömegével pályáznak vál-
lalkozások pontosan azért, mert jól célzott és az igé-
nyeknek, a valóságnak megfelelő pályázati programo-
kat, operatív programokat sikerül összerakni. 

Tisztelt baloldali képviselőtársak, ne tagadják el 
azokat a tényeket, amelyek az önök idejében történ-
tek! Ezek tények, ezek megtörténtek, önök maguk 
mögött hagytak egy tragikus kormányzást, amely a 
csőd szélére sodorta az országot, és egyébként ennek 
nagy része volt a teljesen alkalmatlan európai uniós 
forrásfelhasználás. Most pedig egy sikeres európai 
uniós fejlesztési ciklus áll mögöttünk, és azt reméljük, 
hogy egy még sikeresebb fejlesztési ciklus áll előttünk. 
Köszönöm államtitkár úrnak és kollégáinak azt a 
munkát, amit a tervezésben elvégeztek az elmúlt idő-
szakban, és ami a Brüsszellel való tárgyalásokkor az 
elkövetkezendő időszakban is vár majd rájuk. Arra 
kérem őket, mindig azt tartsák szem előtt, hogy a ma-
gyar embereknek, a magyar vállalkozásoknak, a ma-
gyar nemzetnek a lehető legjobban el tudjuk osztani 
ezeket a forrásokat, a lehető legtöbb embert érintse-
nek a fejlesztési programok, és a lehető legtöbb jó do-
log tudjon belőle megvalósulni, ahogy egyébként erre 
számos nagyon jó példát láttunk az elmúlt hét évben, 
és sajnos az azt megelőző hét évben pedig számos 
rosszat. Köszönöm szépen. (Taps a kormánypártok 
padsoraiból.) 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen. Most az MSZP-Pár-

beszéd európai parlamenti képviselője, Ujhelyi István 
képviselő úr következik. Parancsoljon! 

 
DR. UJHELYI ISTVÁN európai parlamenti kép-

viselő: Köszönöm szépen. Tisztelt Elnök Úr! Tisztelt 
Országgyűlés! Természetesen először is köszönöm az 
MSZP-nek, hogy benevezett erre a mai vitára, hiszen 
nyilvánvaló, hogy egy csomó olyan információt egy 
európai parlamenti képviselő tud közvetíteni a ma-
gyar lakosság, a magyar döntéshozó intézmények és 
az európai intézmények között, amelyekre ebből a 
csodálatos teremből nem mindig nyílik rálátás. 

A tárgyra fogok térni, de előtte muszáj vagyok vá-
laszolni, hiszen egyes fideszes, KDNP-s képviselők és 
kormánytagok - nem tudok szebben fogalmazni - úgy 
hazudtak, mint a vízfolyás. Csodálkozom, hogy ez a 
szerencsére tökéletesen megépített épület nem sza-
kadt ránk. Nem tudom a nevét, bocsánat, képviselő 
úr, Lőrinc, még nem jegyeztem meg az ön nevét, de 
egészen elképesztő, amiket mondott. Nincs olyan 
mondata, amiben egyébként ne hazudott volna még-
hozzá azokról a tényekről, amelyeket ön tényeknek 
gondolt. Én tudom, hogy nehéz kormányozni. Higy-
gyék el, a legnagyobb jóindulattal mondom (Dr. Völ-
ner Pál: Nektek nem is ment!), hogy nem egyszerű a 
kormányzás, főleg nem egy válságos időszakban! Ne-
künk is kijutott belőle, gazdasági válságból is és jár-
ványból is. Szerencséje volt az egész világnak, mert az 
akkori járványra is, amit prognosztizálva ugyanakko-
rára jósoltak, mint amekkorára nőtt a mostani Covid-
járvány, úgy kellett felkészülnünk, hogy egyébként 

nem tudtuk, mi lesz belőle. Kijutott nekünk is. Tu-
dom, milyen nehéz kormányozni. Higgyék el, átérzem 
a problémát!  

Éppen ezért szeretném önöknek jó szívvel mon-
dani embertársukként, hazatársukként, sokaknak 
kortársukként - nézek államtitkár urakra, akár Sza-
bolcsra, akár Balázsra, ismerjük egymást ezer éve -, 
hogy higgyék el, az egész kormányra vonatkozóan 
mondogassák egymásnak, hogy nagyobb szerénység, 
kisebb arc, több igazmondás és kevesebb harc. (Köz-
beszólás az ellenzéki padsorokból: Így van!) Mert ha 
így viselkednének, akkor esélyünk lenne arra, hogy 
önök akár a járvány egészségügyi kezelésében, akár a 
járvány gazdasági, társadalmi sokkoló hatásainak ke-
zelésében, vagy éppen a következő évek több generá-
cióra kiható európai uniós forrásainak felhasználása 
kapcsán másképp viselkedjenek. 

Tudják, hogy én hogy kezdtem volna ennek a jár-
ványkezelésnek? Úgy, hogy összehívom az ellenzéki 
pártokat, összehívom az érdekképviseleteket, a szak-
mai szervezeteket, és megkérem őket arra, hogy min-
den politikai nézetkülönbségünk ellenére most te-
gyük félre a napi politikai csatáinkat, és üljünk egy 
asztalhoz. Önök elé teszem én mint kormány, akinek 
rendelkezésére áll az összes adat, akinek ott van a 
többezres apparátus, akinek titkosszolgálati és bármi-
lyen más módszerrel ott van minden ahhoz, hogy 
egyébként döntéseket merjen és tudjon hozni, és be-
vonok minden ellenzéki politikai erőt is, és azt mon-
dom, hogy segítsük ki egymást ebben a bajban, mert 
a magyar társadalom megérdemli. Emlékeznek önök, 
hogy kezdték a tavalyi évet? A járvány első pillana-
tától kezdve fontosabb volt önöknek az ellenzék le-
győzése és a brüsszelezés, mintsem a magyar életek 
mentése.  

Nem tagadom el önöktől a jó szándékot, hogy 
mindent megtesznek annak érdekében, hogy ment-
sük, amit lehet. De, lássuk be, így több mint egy év 
után, hogy sokkal több volt a propagandában az erő 
és a figyelem, mint a kormányzáson! Ennek egy jó pél-
dája a mostani nap, hogy az ellenzéknek kellett java-
solni egy olyan parlamenti vitanapot, amelyről más 
országokban hónapok óta az ellenzék és a kormány 
közösen tart egyeztető fórumokat tartományról tarto-
mányra, érdekképviseletről érdekképviseletre. Mert 
felfogták az ottani politikai elit képviselői, hogy nem 
két évre, egy évre, nem egy kormányzati ciklusnak, 
egy kormányzati elitnek, egy miniszterelnöknek és 
baráti körének fontos, hanem hosszú évtizedekre 
meghatározza a társadalom és a gazdaság sorsát - a 
magyar társadalom és magyar gazdaság sorsát is -, 
hogy mi történik ezekkel a forrásokkal.  

Spanyolországban október 7-én a kormány egy 
hatvanoldalas anyagot beterjesztve elindult egy or-
szágjárásra a járvány ellenére, és egy hatvanoldalas 
részletes tervet bemutatva, amelyben az allokációk, a 
források, a felhasználások, minden elolvasható volt, 
elindult, és hónapok óta, öt hónapja tart az egyeztetés. 
Tudják, ha meg akarom fejteni, hogy miért teszik azt, 
amit csinálnak, akkor elég egyszerű a válaszom. Önök 
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pontosan úgy szeretnének viselkedni és úgy gondol-
kodnak, mint a régi hűbéri rendszerben a nagyurak. 
Hogy minden, minden jóság, a javadalmak, a bevétel, 
a termény, a megörökölt vagyon és a szerencsétlen 
parasztság vagy a cselédség, mikor milyen kor van és 
kikről beszélünk, által megtermelt értékek és azoknak 
az elköltése az önök privilégiuma. Meg vannak sér-
tődve, ha lázad a nép, ha bele akar szólni, ha kérdezni 
mer. Márpedig az ország gyűlésében mi, ellenzékiek, 
de mondhatom azt is, hogy ennek a hazának európai 
parlamenti képviselőjeként mi is képviseljük a nép 
egy igen komoly szeletét. 

 
 (19.10) 

 
Hát mit képzelnek maguk, hogy úgy próbálnak 

meg dönteni ekkora horderejű pénzösszegről, hogy az 
ellenzéknek kell vitanapot rendezni arról, hogy egyál-
talán csöpögtessenek információkat?! Hát hogy gon-
dolják, államtitkár úr? Nem arról van szó, hogy hány 
szervezetnek küldött e-mailt! Nem! Tudja, mit vár el 
az Európai Unió? Azt, hogy pontos tervet - nagyság-
rendekkel, forintosítva, leosztva -, pontos nagyság-
rendű, az egész európai uniós fejlesztési ciklust és az 
újjáépítési alapot bemutató tervet küld ki, és a tervhez 
képest mondják el a véleményüket a szakmai szerve-
zetek. Hát, úgy könnyű kiküldeni egy e-mailt, hogy 
kedves barátom, mondja el a javaslatait! Ez nem ter-
vezés! Március 22-e van. Államtitkár úr, higgye el ne-
kem - ön egyébként jól ismeri Brüsszelt, én is -, az 
EU-s intézményeken ez a mostani terv és az eddig 
folytatott úgynevezett társadalmi konzultáció nem 
fog átmenni. Sürgősen kapják össze magukat, mert le-
het, hogy majd Sorosra mutogatnak, a migránsokra 
mutogatnak, a vírusra mutogatnak, a hazaáruló ellen-
zékre mutogatnak, de forrásokat fogunk veszíteni, 
vagy csúsznak az önök hibájából. 

Tudják, a hűbéruraknál annak idején tényleg úgy 
működött, hogy egy dologra kellett koncentrálni, a 
legfőbb hűbérúrra, és fontos, hogy lefele is adjunk egy 
kicsit, osszunk, nekem is legyenek hűbéreseim, és fel-
fele is figyeljünk. Nem volt más kulcsfontosságú do-
log, csak hogy a hűbéri láncban elhelyezkedjünk. Az 
Európai Unió nem ezt akarja finanszírozni. Az Euró-
pai Unió a magyar társadalom, tízmillió hazai magyar 
és remélhetőleg minél több és egyre több európai 
uniós tagságú, nem az anyaországban élő magyar jö-
vőjét akarja finanszírozni, és ebben önök is benne 
vannak. Én például nem akarom önöket ebből ki-
zárni. Önök minket viszont igen. 

Tudják, hadd olvassak fel valami nagyon egy-
szerű dolgot, hiszen önök is emlékezhetnek erre. 
„Ezért az Országgyűlés felhívja Magyarország Kormá-
nyát, hogy az Európai Tanácsban a Következő Nem-
zedék EU Eszköz és az uniós Többéves Pénzügyi Keret 
elfogadása során a következő alapelvek szerint járjon 
el.” Csak kettőt emelek ki, mindenki kívülről tudja 
mind az ötöt. „A folyamatban lévő úgynevezett 7-es 
cikkely szerinti eljárásokat a Következő Nemzedék 
EU Eszköz és az MFF elfogadása előtt le kell zárni. 

A források politikai és ideológiai feltételekhez kö-
tése - jogállamiság címszó alatt - elfogadhatatlan.” 
Ezzel, a 133 bátor, hős fideszes és KDNP-s képviselő 
ezen felhatalmazásával indult el és zsarolta be néhány 
hónappal ezelőtt még egész Európát Orbán Viktor. 

Önöknek nem tűnik fel, hogy milyen elképesztő 
hazugság, hogy ősszel még zsarolták és vétózni akar-
ták ezt a bizonyos óriási összeget, ami Magyarország-
nak jut, jár? Lovagolhatunk a szavakon, szerintem is 
jár nekünk egyébként. Önöknek nem tűnik fel, hogy 
ez a két pont, amit elmondtam, amilyen feltételhez 
kötötte a magyar Országgyűlés 133 bátor, független, 
önálló hűbérese, ez a két pont nem valósult meg? 
A jogállamisági mechanizmus január 1-jétől életben 
lesz. Hogy is mondta az ÁSZ elnöke? Figyelték a be-
szédét? Elég unalmas volt, én magam is sokszor fel 
kellett kapjam a fejem, hogy figyeljek már, figyeljek 
már. Azt mondta az ÁSZ elnöke itt - segítsenek pon-
tosan felidézni -, hogy az úgynevezett jogállamisági 
mechanizmus bizonytalanságot jelent a költségvetés 
tervezésében. Hoppá! Hát akkor van jogállamisági 
mechanizmus, ha az ÁSZ már úgy tudja, hogy vigyázni 
kell a költségvetés tervezésében, mert lehet, hogy nem 
jutnak hozzánk a források? És önök mégis azt mond-
ták, hogy addig, amíg ezt Orbán Viktor nem rendezi 
el, addig nem fogadhatja el, vétózunk. Nem vétóztak, 
hála az égnek, szerencsére. Nem beszélve arról, hogy 
egyébként a 7-es cikkely szerinti eljárásokat nem si-
került lezárni, sőt folytatódnak, most, a portugál so-
ros elnökség alatt néhány héten belül egy újabb tár-
gyalási forduló lesz. 

Tisztelt fideszes és KDNP-s képviselők, azok 
után, amit összehazudtak itt, maradjunk annyiban, 
hogy április 30-áig van idejük, hogy egy koherens, 
minden problémára kitérő és nemcsak levelező, ha-
nem a véleményeket befogadó javaslatot tegyenek az 
asztalra. Hiába hitegeti magát államtitkár úr azzal, 
hogy Magyarország jogállamisági téren fontos kérdé-
sei, mint például a közbeszerzési törvényünk, vagy az 
OLAF-megállapításokkal kapcsolatos hazai intézke-
dések jó mutatók, de hát ez megint csak hazugság! 
Pontosan láttuk az elmúlt hetekben, az önök lakájmé-
diája és propagandagépezete azért támadta az Euró-
pai Bizottság több biztosát, mert egyébként kimond-
tak fontos dolgokat. Például azt, hogy a mai magyar 
közbeszerzési törvény a mai formájában, ha hatály-
ban marad, akkor nem felel meg Magyarország a jog-
államiság intézményrendszerének és követelményei-
nek. Ezen változtatni kell. Vagy mondjuk, az OLAF je-
lentése, amely a 2015-2019-es időszakot elemezte, a 
’15-19-es időszakban a pénzügyi büntetés, az akkori 
fejlesztési forrásokat érintő pénzügyi büntetés a le-
hető legmagasabb volt az egész Európai Unió 27 tag-
államában, sőt akkor még 28 tagállamában. Az uniós 
átlag 0,34 százalék volt. Tudják, mennyi volt a ma-
gyar? 3,9, a tízszerese! Erre mondta államtitkár úr pár 
perccel ezelőtt, hogy az OLAF-jelentésekben az van, 
hogy Magyarország fantasztikusan teljesít? Én értem 
azt, hogy a közbeszerzési törvényre most államtitkár 
úr azt mondta, hogy újabb reformok jönnek, de én 
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ilyenkor összezizzenek, hiszen a közbeszerzési tör-
vény arról híres Magyarországon, hogy nálunk az 
egész Európai Unióban a legmagasabb az egypályázós 
közbeszerzések száma, ami az egyik legfontosabb mu-
tatója az állami korrupció létezésének. (Nacsa Lő-
rinc: Csak ez nem igaz!)  

És innentől kezdve, ha személyre szabott közbe-
szerzés zajlik a kormányzat jóváhagyásával és akara-
tával, akkor higgyék el, hogy az Európai Unió nem 
fogja jóváhagyni Magyarország pénzköltéseit, amit 
mindannyian veszteségként fogunk megélni. Na, 
ezért kell önöknek változtatni, nekünk meg önöket 
hamarosan majd leváltani. 

Még két dolgot hadd mondjak! Az egyik az, ami-
re Tóth Bertalan pártelnököm is hivatkozott. Tény-
leg elképesztő, hogy hónapok óta küzdenem kell 
önökkel azért, hogy hajlandóak legyenek válaszolni 
például arra a kérdésre, hogy egy európai uniós prog-
ramra, az úgynevezett SURE-programra, amelyben 
maradt 9 milliárd euró - jól mondom, Balázs, gon-
dolom, hogy képben vagytok ti is (Nacsa Lőrinc: Ál-
lamtitkár úr!) -, és decemberben kiköveteltem, lele-
veleztem, átbeszéltem az európai biztossal, hogy Ma-
gyarország újra pályázhasson, tudják, ez az a prog-
ram, amelyre önfoglalkoztatók is, taxisok is, fodrá-
szok is, mások is bértámogatást kaphatnának a ma-
gyar államtól európai uniós támogatással, vagy akár 
sok százezer magyar ember 80 százalékos bértámo-
gatást is kaphatna, nem olyat, amit eddig sem sike-
rült kifizetni a magyar munkavállalóknak, hanem 
valóságosat - miért nem pályáznak? Dobják vissza a 
leveleimet, nem hajlandóak válaszolni. Nem értem! 
Örömmel venném, ha például erre is kitérne állam-
titkár úr egy válaszában. 

Végül egy kérdést hadd említsek meg, amiről 
mélyen hallgatnak. Akik itt ülnek a teremben a kor-
mány oldaláról, szerintem azok sem pontosan tud-
ják, hogy mi a nagy terv, hiszen nem biztos, hogy ezt 
a miniszterelnök nekik elárulta. Tehát miközben mi 
arról vitatkozunk itt, hogy mekkora összeg jut, 
5600-5700 milliárd forint az úgynevezett „Next Ge-
neration EU”-ból, tehát az európai újjáépítésből, 
már 13 ország ratifikálta az ezzel kapcsolatos jogsza-
bályanyagot, hiszen az egyes tagállamoknak ratifi-
kálniuk kell ahhoz, hogy egyébként hatályba léphes-
sen az egész közösségre nézve. (Nacsa Lőrinc: Mert 
a fele hitel!)  

Itt ülünk - megnéztem az ülésünk előtt az egész 
tavaszi jogalkotási menetrendet -, és még csak be 
sem jelentették a jogalkotási sorba. Egyáltalán ezzel 
zsarolni akarják majd megint az Európai Uniót, 
vagy csak trehányság, hogy nincs egyelőre a ratifi-
káció soron? 

Tisztelt Hölgyeim és Uraim! Nyilvánvaló, hogy 
vannak olyan célok, amelyek nekünk, szocialistáknak 
különösen fontosak, ezekről Tóth Bertalan beszélt. Én 
egy dolgot szeretnék kiemelni, és várom a partnersé-
gét a kormánynak: az európai egészségügyi unió prog-
ramja picit magyar szülemény, hiszen sokat küzdöt-
tünk érte. 

 (19.20) 
 
Így az európai egészségügyi uniónak végre 

5,1 milliárd eurós költségvetési sor jut, soha nem volt 
ilyen önálló költségvetése az európai egészségügynek. 
Ez használható lesz a magyar emberek közegészség-
ügyi ellátására, fejlesztésére is. Kérem, hogy ne felejt-
sék ki a magyar tervből, hogy Magyarország egészség-
ügye, a betegek és a dolgozók is többet érdemelnek.  

Köszönöm szépen a figyelmüket. S ha már Győri 
Enikő visszajött, akkor annyit hadd jegyezzek meg, 
hogy Enikő azt mondta, képviselő asszony azt mond-
ta, hogy a magyar kormány jó hírének aláásását vé-
gezzük Brüsszelben. (Közbeszólás a kormánypártok 
padsoraiból.) A magyar kormány a jó hírét már rég 
elvesztette, nemcsak Brüsszelben, hanem az Európai 
Unióban is. Mi vagyunk azok, akik hazafiként a ma-
gyar érdekeket képviseljük. Enikő - régóta ismerjük 
egymást, nagykövet asszonyként, EP-képviselőként -, 
én nagyon sajnálom, hogyha ilyen papírokat adnak a 
kezedbe, mert nem méltó ahhoz a szakmai múlthoz, 
mint amilyen a tied.  

Köszönöm szépen a figyelmüket, és remélem, 
hogy elfogadjuk a következő időszakban azt a tervet 
az Európai Unióban, amellyel Magyarország is gaz-
dálkodhat. Köszönöm. (Szórványos taps az ellenzéki 
pártok padsoraiból.)  

 
ELNÖK: Köszönöm szépen. Tisztelt Országgyű-

lés! Mielőtt megadom a szót Szatmáry Kristóf képvi-
selő úrnak, a Fidesz képviselőjének, tájékoztatom 
önöket, mert látom, hogy ezt nem tudja mindenki, 
hogy amikor egy frakcióhoz tartozó európai parla-
menti képviselő felszólal, akkor technikai okok miatt 
a felszólalása végén a kollégáink a frakció idejéből le-
számítják az elmondott időt. Tehát nem arról van szó, 
hogy áll az óra, hanem technikai okokból ez később, 
így az MSZP, illetve Ujhelyi képviselő úr esetében 
most történt meg, ahogy ez korábban például Győri 
Enikő képviselő asszony esetében is. Ennek kimon-
dottan és kizárólag technikai oka van, csak tájékozta-
tásképpen mondom. 

Szatmáry Kristóf képviselő úr, a Fidesz képvise-
lője a következő. Parancsoljon! 

 
SZATMÁRY KRISTÓF (Fidesz): Köszönöm szé-

pen a szót, elnök úr. Tisztelt Ház! Tisztelt Képviselő-
társaim! Talán államtitkár úr mondta itt a felszólalása 
végén, hogy némi naivitás némelyikünk részéről, hogy 
azt gondolnánk, hogy ez a téma talán közelebb viheti 
a magyar állampolgárokat és minket is ahhoz, hogy 
ugyanazt a közös valóságot lássuk, amely bennünket 
körbevesz.  

Az elmúlt három-négy óra vita sajnos abban 
erősített meg engem, és valószínűleg, ha lenne par-
lamenti közvetítés, akkor a minket nézőket és hall-
gatókat is, hogy valóban, két teljesen külön világban 
élünk, két teljesen különböző valóságot látunk. Én 
nem is akarnám megismételni az eddigi felszólalá-
sok vitáját, én egy területre szeretnék fókuszálni, 
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amit talán többen érintettek itt a felszólalásukban, 
mégis azt gondolom, hogy ha az Európai Unióból ér-
kező források felhasználásáról beszélünk, akkor lás-
suk be azt, hogy az egyik leglényegesebb szereplője 
ennek a rendszernek a magyar vállalkozó.  

Elnézést kérek, sok minden elhangzott itt a mai 
vitában, de azt kifejezetten visszautasítom, és talán a 
felháborodásomat hadd mondjam el önöknek, hogy 
amikor bizonyos ellenzéki képviselők felállnak, és azt 
mondják, hogy itt az elmúlt években ellopták az euró-
pai uniós forrásokat, és minden, ami történt az euró-
pai források körül, az csak korrupció, visszaélés, és az 
önök által vizionált NER rendszer hizlalása, akkor 
azon túl, hogy hazudnak, azon túl megsértenek több 
tízezer magyar vállalkozót.  

Én szeretném megkérdezni ellenzéki képviselő-
társaimat arról, hogy csináltak-e önök már végig egy 
uniós pályázatot. Ismernek-e olyan vállalkozást, ame-
lyik belevágott egy uniós projektbe? Én szeretném azt 
elmondani, hogy nem egy leányálom összerakni egy 
üzleti tervet, elindítani egy fejlesztést, felelősséget 
vállalni, éjszakákat, szabadidőt rászánni arra, hogy 
egy vállalkozó bele merjen vágni egy ilyen projektbe. 
Ez nem ingyenpénz, ezt nem vágják hozzá az embe-
rekhez! Ez nem egy olyan összeg, amit önök szerint 
csak így el lehet lopni! Ez egy nagyon komoly felké-
szülést, nagyon komoly munkát, felelősségvállalást, a 
jövőbe vetett hitet feltételez azon vállalkozók részéről, 
akik uniós forráson elindulnak. És én az ő nevükben 
hadd utasítsam vissza azt, hogy ami itt az uniós forrá-
sokban történt, az minden rossz, az minden korrup-
ció, és minden a Fidesznek az érdeke.  

Csak néhány számot hadd mondjak ezzel kapcso-
latban, és most csak egy program adatai vannak itt, 
ami a vállalkozások számára talán a leglényegesebb, 
ez a GINOP programok csoportja. Ebben a csoport-
ban 2020. december végéig 147 pályázati felhívás je-
lent meg, több mint 3000 milliárd forint összegben, 
és közel 20 ezer magyar kkv indult ezeken a pályáza-
tokon, nyert, és próbálta megvalósítani azt a projek-
tet, amit a pályázatával megcélzott. Ez kapcsolt vállal-
kozásokon keresztül 80-100 ezres magyar vállalkozói 
kört érint, és akkor ebbe még nem vettem bele a me-
zőgazdasági pályázatokat, és nem vettem bele olyan 
pályázatokat, amelyek más alapokon keresztül kerül-
tek kifizetésre.  

Az, amikor itt felállnak egyesek, elnézést, pari-
zerhuszárok, és azt mondják, hogy itt mindenki el-
lopta ezt a pénzt, és mindenki korrupt, aki ebben a 
rendszerben megjelent, az, elnézést kérek, a magyar 
valóság nem ismerete és ezen vállalkozások lenézése. 
És elnézést kérek, én nagyon emlékszem arra, hogy 
honnan indultunk el. 2010 előtt, amikor a magyar vál-
lalkozók úgy érezték, hogy gyakorlatilag vagy fejőste-
hénnek tekinti őket a magyar állam, vagy potenciális 
bűnözőnek, és vagyonosodási vizsgálatokon keresztül 
zaklatták a magyar vállalkozói rendszert, akkor ezek a 
megszólalások, amelyeket bizonyos ellenzéki képvise-
lők megengednek maguknak az uniós források kap-
csán a magyar vállalkozásokra lefordítva, ezek ezt az 

időt idézik vissza, és ezt az időt nem szeretnénk visz-
szahozni.  

Nem szeretnénk visszahozni azt az időt, amikor a 
magyar vállalkozásoknak sem forrása, sem vásárló-
ereje, sem kiszámítható gazdasági környezete nem 
volt. És hiszek abban, hogy az újabb uniós forrást biz-
tosító ciklus folytatja azokat az eredményeket, ame-
lyek 2010 után igenis megjelentek a magyar vállalko-
zások életében, hogy nem a fióknak kellett terveket 
gyártani, nem a bankokhoz kellett rohangálni nem lé-
tező hitelért, hiszen olyan kamatra volt csak hitel, a 
vásárlóerőről nem beszélve, amely gyakorlatilag tönk-
retette a legtöbb vállalkozást, és nem beszélve arról a 
kiszámíthatatlan gazdasági környezetről, ahol év köz-
ben módosítottak adójogszabályokat, év közben ve-
tettek ki sarcokat vállalkozókra, vállalkozói körökre, 
és egyszerűen nem lehetett tervezni ebben az ország-
ban. Emlékszünk erre az időre, és nem szeretnénk 
visszahozni. És bízom abban, hogy azokat az eredmé-
nyeket, amelyek 2010 után az uniós források felhasz-
nálásában megjelentek, folytatni lehet.  

És ha szakmai vitát akarnánk folytatni, ha még itt 
van Ujhelyi képviselő úr, akkor neki mondanám, hogy 
a legfontosabb az lenne, hogy az Európai Unióval pél-
dául azt értessük meg, hogy azokban az adminisztra-
tív és bonyolult jogi szabályokban, amelyeket kényte-
lenek átvenni a magyar pályázatírók, például azokban 
hogyan lehet segíteni a magyar vállalkozásoknak. So-
kat léptünk ebben előre egyébként 2010 után, de nem 
eleget. Ma sem egyszerű egy uniós pályázatot sem 
megírni, sem pedig lemenedzselni, és utána pontos 
elszámolást végigvinni az Európai Unión belül, és eb-
ben kellene például közös platformot megfogalmazni 
az Európai Unióban, hogy hogyan lehet a magyar kis- 
és közepes vállalkozások számára egyszerűbbé, gyor-
sabbá és még jobban felhasználhatóvá tenni ezeket a 
forrásokat. 

 
 (19.30) 

 
És hogy vitatkozunk arról, hogy jó volt-e az el-

múlt hét év pénzügyi felhasználása, én csak egyetlen-
egy eredményt hozok ide, ami talán már a mai vitában 
elhangzott. 2009-ben az akkor elérhető vállalkozás-
fejlesztési források mindösszesen 39 százalékát tud-
ták kis- és közepes vállalkozások elnyerni, 2020-ban 
ez az arány 85 százalék. És azt gondolom, hogy ez az 
irány és ez a szakmai álláspont is azzal kapcsolatban, 
hogy merre érdemes az Európai Unió kiírásait vinni. 

És igen, abban hiszünk, és ez persze lehet vita, 
hogy az európai uniós források az ország gyarapodá-
sához alapvetően a vállalkozásokon keresztül tudnak 
eljutni, a kis- és közepes vállalkozások azok, amelyek 
a munkahelyteremtéssel, az innovációval, a digitali-
zációval és mindazon céllal, amelyek egyébként meg-
jelennek a mostani tervezetben is, a munkájukon ke-
resztül, a munkavállalóikon keresztül tudják gazdagí-
tani és előrevinni ezt az országot.  

Tisztelt Képviselőtársak! Sajnos, ahogy elhang-
zott a mai vitában, sok érv vagy sok javaslat egyébként 
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a benyújtott vagy megismerhető tervekkel kapcsolat-
ban nem hangzott el. Talán ez lett volna a mai ülés 
legfontosabb pontja.  

És engedjenek meg még egy észrevételt, mert itt 
szóba került Budapest, és mégiscsak a vállalkozások 
képviselete mellett elsősorban budapesti képviselő 
lennék. Egész egyszerűen nem igaz, hogy Budapest 
bármiféle hátrányt szenvedne sem a mostani társa-
dalmi egyeztetésben, sem pedig az eddigi források fel-
használásában. Két példát hadd mondjak erre. Az ösz-
szes uniós fejlesztési forrás - az általam ismert adatok 
alapján - körülbelül 40 százaléka érkezett az előző 
kormányzati ciklusban Budapestre. Ez jóval megha-
ladja egyébként a főváros lakosságszám-arányú része-
sedését az országból. És az az állítás sem igaz, ezt 
maga főpolgármester úr cáfolta valamelyik nap vala-
melyik sajtóorgánumban, igenis van közvetlen egyez-
tetés. Pontosan a következő uniós ciklus bizonyos bu-
dapesti nagyprojektjei kapcsán nagyon komoly egyez-
tetés volt, amelyet maga főpolgármester úr tartott jó 
iránynak. De talán ez is az a helyes dolog, amely felé 
kell haladnunk. 

Nem térnék ki sem a közbeszerzésekre, sem az 
egyéb elhangzottakra, én a felszólalásom végén egyet 
szeretnék: megköszönni és még egyszer a hazai kis- és 
középvállalkozásoknak megköszönni azt a rengeteg 
munkát, amit az elmúlt években beletettek abba, hogy 
uniós forrásokra pályáztak, ezeket az uniós forrásokat 
megpróbálták a legjobban felhasználni. Meggyőződé-
sem, hogy az ő támogatásuk és az ő közreműködésük 
nélkül - köszönet ezért még egyszer nekik - semmi-
lyen uniós forrást nem lehet hatékonyan felhasználni. 
Minden olyan tervet támogatni fogunk itt, amely az ő 
közreműködésükkel a lehető leghatékonyabban hasz-
nálja föl ezeket a forrásokat. Köszönöm szépen a fi-
gyelmüket. (Taps a kormánypártok soraiból.) 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen. A Demokratikus Ko-

alíció képviselője, Varga Zoltán képviselő úr a követ-
kező. Parancsoljon! 

 
VARGA ZOLTÁN (DK): Köszönöm szépen, elnök 

úr. Tisztelt Ház! Végtelenül sajnálom, hogy Ágostházy 
államtitkár úr nem tud jelen lenni. Hallhattunk tőle 
több felszólalást is, kissé talán cinikus, öntelt és nagy-
képű kioktatást. Én nem is nagyon kárhoztatom ezért, 
hiszen a Miniszterelnökségen ezt látja, ezt tanulja, 
gyakorlatilag ez a csapat csak ezt tudja. Azonban 
mégis szerettem volna, ha közösen kiegészítjük az ő 
kissé felháborodottan összeállított „hol a pénz?” listá-
ját, tudniillik kihagyta a legfontosabb tételeket. Ál-
lamtitkár úr kihagyta azt, hogy például mára dedikál-
tan Magyarország, illetve Orbán Viktor kormánya Eu-
rópa legdrágább kormánya. Valószínűleg nem jutott 
az államtitkár úr eszébe, hogy mára dedikáltan Orbán 
Viktor országa, a saját képére formált felcsúti sógor-
ság-komaság világa Európa legkorruptabb országa. 
És államtitkár úr nem beszélt a legfontosabbról, hogy 
Magyarország egyik legintelligensebb embere, Mé-
száros Lőrinc, aki gyakorlatilag a felcsúti haverságból 

szűk pár év alatt nemcsak Európa, hanem lassan a vi-
lág egyik leggazdagabb emberévé tornázta fel magát 
Isten, azaz Orbán Viktor segedelmével (Nacsa Lő-
rinc: Micsoda?), ő is oka ennek. Az azért érdekes, 
hogy Mészáros Lőrinc, aki a vagyonát, még egyszer 
mondom, saját bevallása szerint Istennek és Orbán 
Viktornak köszönheti, most percenként 304 ezer fo-
rintot keres, leginkább különben európai forrásokból.  

És államtitkár úr azt mondta, hogy ő büszke, 
mert Magyarország az egyik legeredményesebben vé-
dekező ország, és Európa egyik legjobb válságkezelé-
sét tudhatjuk magunk mögött. Én nem tudom, hogy 
mire gondolt, államtitkár úr. Talán arra, hogy az el-
múlt évben, 2020 márciusa és 2021 márciusa között 
csak a sportra 289 milliárd forintot csoportosított át 
Orbán kormánya? Az egyházaknak 154 milliárdot 
adott, miközben az egészségügy ehhez képest 60 mil-
liárd forinttal volt kénytelen beérni? Arra gondolt, ál-
lamtitkár úr, különben, hogy a világ legtöbb lakosság-
arányos Covid-áldozata magyar? Erre gondolt? Arra 
gondolt, hogy a mai áldozatok száma 189? Hogy az el-
múlt hét végén egy falu lakosságát veszítettük el? És 
az egészségügyünk épp az összeomlás határán áll? 
Erre gondol?  

És miközben a kormány permanens háborút foly-
tat különben a józan ész és az Európai Unió ellen, azt 
látjuk, hogy valójában minden állami feladatot az Eu-
rópai Unió fog finanszírozni.  

És ne felejtsük el a legfontosabbat - mert nem ez 
a lényeg, hiszen ezt el tudnánk fogadni -, hogy legin-
kább az orbáni oligarcharendszer kiszolgálása az, ami 
az európai uniós forrásokhoz köthető. És ha valaki 
számára eddig nem volt tiszta, hogy miért is küzd 
minden lehetséges eszközzel, mint malac a jégen Or-
bán az ellen, hogy az uniós támogatások kifizetését az 
EU összekösse a jogállamisági kritériumokkal, mára 
már egyértelmű mindenki számára, vidéken is, Deb-
recenben is, nálunk is, hogy gyakorlatilag mindent, 
ami a következő hét évben fejlesztésnek minősül Ma-
gyarországon, az Európai Unió fog finanszírozni. Be-
leértve Mészáros Lőrincet is, aki nem fog lehajolni 
20 ezer forintért, ha elé fújja a szél, mert percenként 
304 ezer forintot keres. És miközben a kormányzat 
valami őrült, szürreális szabadságharcot vív a nyugati 
polgári világgal, Brüsszellel, elképesztő vagyonokat, 
elképesztő pénzeket fogad el tőle, amit gyakorlatilag 
az utolsó petákig különben a NER életben tartására és 
a saját oligarcháira fordít.  

És tudjuk nagyon jól, hogy tud működni ez a 
rendszer, hiszen Orbán Viktor és önök, kormányzati 
képviselőtársaim… (Nacsa Lőrinc: Kormánypárti!) 
önök, kormányzati képviselőtársaim, tökéletesen ki-
találták ennek a rendszerét, úgy hívják ezt, hogy köz-
beszerzés. Megdöbbentő, hogy a közbeszerzési piac 
50 százalékát uniós támogatásokból finanszírozott 
munkák adják, és ezeknek a munkáknak a 90 száza-
léka különben korrupcióval érintett, fertőzött. Mind-
ez persze azért, mivel Magyarországon a korrupció 
rendszerszintű, felülről vezérelt, központosított és a 
kormányzati szinten koordinált rendszer. Az állami 
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intézmények rég nem függetlenek, és még a kiderülő 
milliárdos csalásoknak is alig van következménye. 
Hát, látjuk, az önök képviselőtársait vádolta meg kü-
lönben az ügyészség, és itt ülnek, és szavaznak amúgy! 
(Nacsa Lőrinc: Czeglédy Csaba, így van!)  

A jól bevált, önök által működtetett korrupciós 
rendszerek gyakorlatilag nem mások, mint közpénz-
szivattyúk. Gondoljanak csak a letelepedési államköt-
vényekre, a jegybanki alapítványokra, a taopénzekre, 
vagy most az önök új csodafegyverére, a NER innová-
ciójára, a felsőoktatás teljes magánosítására.  

 
 (19.40) 

 
Tudjuk nagyon jól. Nem mi mondjuk, nem az el-

lenzék, szakemberek állítják. A közbeszerzéseket átla-
gosan 25 százalékkal túlárazzák, a fejlesztések sok-
szor teljesen indokolatlanok, a felhívások konkrét 
cégre, ajánlattevőkre vannak kitalálva. (Nacsa Lőrinc 
közbeszól.) És miközben önök nagyon jól tudják már, 
hogy megbuktak, minden jel szerint a kormány min-
den lépése, a 2021-27-es tervezési folyamat átlátha-
tatlansága, a tervek titokban tartása, arra mutat, 
hogy félő, hogy a rendszerszintű korrupciós kocká-
zatokat önök nem megoldani akarják, hanem to-
vábberősíteni. 

És azt kell hogy mondjam, ha a kormány tovább-
ra is így fog fejjel menni a falnak, és nem veszi komo-
lyan a konzultációs kötelezettségét, vagy azt, hogy az 
ágazati szereplőkkel, az önkormányzatokkal, a civi-
lekkel egyeztessen, egyszerűen átlépi őket, ha ki-
hagyja ezeket a nagyon fontos szereplőket a folyama-
tokból, ha Mészáros és a többi kormányközeli oligar-
chának az Orbán család hizlalása a prioritás továbbra 
is, akkor egyrészt számítani kell az európai uniós 
szankciók bevezetésére, másrészt arra, hogy ezek a 
tervek semmire sem lesznek alkalmasak. Önök meg 
fognak bukni, az ország pedig bele fog rokkanni. Hát, 
ezt kell mindenáron elkerülni, ezért kell és ezért fog-
juk önöket leváltani. Köszönöm szépen. (Szórványos 
taps az ellenzéki sorokból.) 

 
ELNÖK: Riz Gábor képviselő úr, a Fidesz ország-

gyűlési képviselője következik. Parancsoljon! 
 
RIZ GÁBOR (Fidesz): Köszönöm szépen, elnök 

úr. Tisztelt Parlament! Tisztelt Képviselőtársak! Szé-
gyellem magam. Szégyellem magam, mert én azzal a 
(Varga Zoltán: Lehet is!) naivitással jöttem ide, hogy 
az ellenzék majd szakmai vitát szeretne lefolytatni a 
magyar emberek, közte a borsodi emberek, közte az 
ózdi emberek pénzéről, arról a fejlesztési pénzről, 
amely milliárdokban fejezhető ki, arról a fejlesztési 
forrásról, amely mindannyiunk jövőjét befolyásolja.  

Köszönöm Schmuck Erzsébetnek, hiszen ő van 
azok közül itt csak, akitől valóban szakmai érveket, in-
dokokat hallottam. Köszönöm azért, mert azon túl, 
ahogy mifelénk mondják, handabandázás és egy 
gyenge kereskedelmi vendéglátóegységben szómenés-

nek nevezett szlogeneket hallottunk, amelyeket bárme-
lyik parlamenti napon bármelyik napirend előtti, napi-
rend utáni hozzászóláskor meghallottunk. Az lett volna 
jó a mai napon, amelyet az ellenzék kezdeményezett, 
ha valóban érvet érvvel szembe állítva, a magyar embe-
rek milliárdjairól beszéltünk volna, hogy mi történik a 
következő tervezési időszakban. 

Fontos lett volna mindez azért, hogyha a mai na-
pon úgy tudunk hazamenni mindannyian, hogy jogcí-
menként, területenként legalább vannak alapvetések, 
amelyekben meg tudunk állapodni, hogy mi történjen 
a közútjainkkal, mi történjen a hazai iparral, a hazai 
mezőgazdasággal, mi történjen a magyar vidékkel, a 
falvakkal, a magyar környezettel, azzal a természeti 
környezettel, amely mindannyiunk jövőjét jelenti. Én 
erre készültem ma. 

Nem voltam rest, számtalan olyan dokumentu-
mot kerestem elő, olvastam át, jegyzeteltem ki, húz-
tam alá, amiről úgy gondoltam, a mai nap fontos le-
het. Sajnos nagyon kevés volt az a konkrét találkozás 
a valódi számokkal, a valódi érvekkel, amely ma el-
hangzott. 

Ha az eszenciáját szeretném a mai napnak eddig 
összefoglalni, akkor három gondolatkör mentén lehet 
ezt megfogalmazni: ellopták, kormányváltás és 
1080 milliárd vagy 18 000 milliárd. Ez volt a lényege 
eddig a mai napnak. Jó lenne, hogyha az itt ülő parla-
menti képviselők elmondanák, ki-ki a maga ellenzéki 
mivoltában, hogy a magyar emberek nem ezt kérik és 
várják az ellenzéktől. Azt várják, hogy legyenek alter-
natív javaslataik, álljanak a kormány, illetve a parla-
menti többség javaslataival szemben, adott észérvek-
kel, konkrétumokkal, a vidék ismeretében, hiszen ma, 
én úgy gondolom, hogy kevesen vagyunk választott 
egyéni képviselők, akik nap mint nap a maguk válasz-
tókerületében személyesen találkoznak a választópol-
gárral. És ha én holnap, holnapután összefutok a 71 
településem bármelyik polgárával, okkal fogom meg-
kapni azt a jogos kritikát: képviselő úr, maguk estébe 
hajló órákon ott ültek, én végighallgattam, tessék ne-
kem megmondani, hol fogom én megtalálni az én köz-
útjaimat, az én munkahelyem jövőjét, a gyermekeim 
boldogulását, hol találom meg a magyar mezőgazda-
ság jövőjét, hol lesz a jövője a magyar erdőgazdálko-
dásnak, a magyar minőségi árunak, hogyan lehet az 
én gyermekem vállalkozó, és miért legyen vállalkozó. 
Erről kellett volna szóljon mindaz, amiről ma eddig 
beszéltünk. 

Engedjék meg, hogy Borsod-Abaúj-Zemplén me-
gyeiként, azon belül pedig ózdiként néhány gondolat-
tal hozzájáruljak a mai estébe hajló órákhoz. Egyrészt 
visszatekintenék két gondolat erejéig a korábbi terve-
zési időszakokra. Annyi szakmaiságot talán hadd vi-
gyek bele, hogy ’96 óta, az első területfejlesztési tör-
vény óta valamilyen módon kapcsolatban vagyok a te-
rületfejlesztéssel mint politikákkal, mint lehetőséggel 
és mint forrásokkal. Nagyon fontos azt tudni, hogy az 
első időszak szükségszerű velejárója volt a szó rossz 
értelmében, hogy foltszerűek, pontszerűek, egymás-
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sal nem köszönőviszonyban levő fejlesztések valósul-
tak meg, amelyeknek később láttuk bizony kárát, hi-
szen olyan ipari vagy mezőgazdasági vagy infrastruk-
turális fejlesztések zajlottak, amelyek nem köszöntek 
össze a helyiek igényével és a helyi gazdaság általános 
fejlődési ívével. 

Én úgy gondolom, hogy az elmúlt időszakban na-
gyot tudtunk e területen előrelépni, az integrált terü-
letfejlesztési programmal, ami megyei szinten hatá-
rozta meg egy-egy megye fejlesztési területi lehetősé-
geit, ívét, sokat léptünk abban előre, hogy a helyi sze-
replőkkel átgondolva, végigbeszélve, társadalmasítva 
mindazt, amit a magunk lehetőségének tekintünk, ez 
hogyan köszön vissza ebben a programban. A forrá-
sok pedig ehhez igazodtak. 

És én örülök annak, államtitkár úr, ahogy ön el-
mondta, hogy nincs új a nap alatt, hiszen a korábbi 
operatív programok neve megmaradt, „plusz” kitétel-
lel, hiszen a korábbi elvek mentén fogalmazódnak 
meg a mostani igények, lehetőségek, azzal, hogy mit 
tudunk hozzátenni ahhoz, ami megfelel a kor szelle-
mének, a kor igényének, illetve mindannak, ami egy 
minőségében változó világ tekintetében körülvesz 
bennünket. 

Azt is nagyon fontos elmondanom, hiszen az el-
lenzék részéről kaptunk hideget és kevés meleget, 
hogy én is tudok olyan példákat mondani a korábbi 
tervezési időszakokból, amikor elhagyott iskolaépüle-
tekkel találkozom. Hiller elnök úrra nézek, aki ponto-
san ismerve a magyar pedagógia és a magyar közok-
tatás helyzetét, tudja, hogy mit jelent egy olyan bezárt 
nyolc tantermes iskola, ahol a kazánháztól a tornate-
remig, a majdnem sportcsarnokig minden ott van, 
csak gyerek nincs benne, és hány településen - csak az 
én választókerületemben három ilyen iskola van. 

Ha olyan vállalkozásokat nézek meg, amelyek 
2 milliárd forintból két hétig működtek, akkor a helyi 
embereknek okkal van olyan véleménye: miért tetsze-
nek ott ülni, önök milyen döntéshozók, ha ilyen dön-
téseket tudnak csak megfogalmazni vagy meghozni, 
ami bennünket csap be, a mi zsebünkből veszi ki a 
milliárdokat, és közben nem valósulnak meg azok a 
programok, amelyeket önök ígéretként vetettek ide? 
Ilyen volt az én területem, például Perkupán, ahol két 
hétig működött egy klímaberendezéseket összesze-
relő üzem. Ma már, hála istennek, újra tartalommal 
sikerült megtölteni, és helyi emberek dolgoznak ott. 

Továbbgondolva egy picit a megyei lehetőségein-
ket, boldog vagyok azért, mert közszereplőként meg-
éltem azt, hogy Borsod-Abaúj-Zemplén megye a me-
gyék közti sereghajtó szerepből a gazdaság tekinteté-
ben az első hat-hét közé tudott fölzárkózni. Miért? 
Mert a forrásokat jól tudta felhasználni. Miért? Mert 
a fejlesztések Miskolc-központúsággal és a nagy növe-
kedési centrumok köré szervezve, reálisan egymásra 
épülve, beszállítói köröket kialakítva olyan termelési 
termékláncokat tudtak létrehozni, amelyek életképe-
sek, fenntarthatóak lettek, és azzá váltak. Na, ezek a 
források hasznosulnak jól. Boldog vagyok, hogy ilyen-
ben is lehetett szerepem, ha másért nem, akkor talán 

szerény közreműködőként, képviselőként, mert ha 
másért nem, akkor a szervezés során, az egyeztetések 
során ott ülhettem. 

 
 (19.50) 

 
 
A gazdaságfejlesztési és innovatív programban 

1882 projektet gondoztunk az elmúlt időszakban, és 
mintegy 121 milliárd forint, ami eddig erre a területre 
érkezett. Megadta a gerincét a megyének, Sátoraljaúj-
helytől Ózdon keresztül, sok olyan településnek, 
amely korábban vesztese volt a rendszerváltásnak 
hosszú-hosszú éveken át.  

Azt is fontos elmondanom, hogy ahogy Miskolc 
körül szaporodtak a cégek, úgy mobilizálódtak az em-
berek, és a környékből, az agglomerációból tartós, 
biztos munkahelyhez hozzájutva, a kisvállalkozásokat 
is segítve mint a beszállítói kör tagjait, ki tudták épí-
teni a maguk érdekköreit.  

Az is fontos volt, hogy Tiszaújváros, Kazincbar-
cika mint vegyipari központok mellett Ózd, emellett 
még Szerencs és emellett még Újhely is fel tudott zár-
kózni a maga ipari lehetőségeivel. Csak Ózd esetében 
több mint 15 milliárd forint érkezett a helyi gazdaság 
fejlesztésére. A megye egy új, részben nem idegen, de 
a megye teljes egészére kiterjedő lábon is meg tudott 
állni. Az egyik, ami nagyon fontos volt, az idegenfor-
galom, amely Tokaj-Hegyalját mint kiemelt desztiná-
ciót figyelembe véve, túlnyúlt ezen, és most már olyan 
új lehetőségek is szóba jöttek, mint a mi környékün-
kön az Aggteleki Nemzeti Park és a Bükki Nemzeti 
Park között Ózd-Putnok térsége is, amely a sajátos 
kézműves termékeivel, a sajátos természeti adottsá-
gaival be tudott kapcsolódni ide. Olyan attrakciókat is 
létre tudunk hozni a közeljövőben, mint a rakacai víz-
tározó teljes átgondolt fejlesztési projektje, ami egy 
újabb kosarat kínál a hazai idegenforgalom szereplő-
inek, akik meg fogják találni a szabadidejüknek meg-
felelő elfoglaltságot, látnivalót, attrakciót és helyi ér-
téket.  

Ózdiként engedjék meg, hogy elmondjam, talán pi-
cit furcsa, hogy kohászat is volt, részben bányászváros, 
hogyan kerül az idegenforgalom tekintetébe. A kor-
mány hitt s bízott abban a gondolatban, hogy ipari 
épületek megmentésével lehet olyan attrakciót létre-
hozni, amiért odajönnek emberek. Több államtitkárt 
és több minisztert sikerült vendégül látnunk - többek 
között Vargha Tamás államtitkár urat is -, aki rácso-
dálkozott mindarra, ami ebben a volt két kohászati lé-
tesítményben ott megvalósult. Számtalan olyan kriti-
kát kaptam az ellenzéki oldal részéről, még építész ré-
széről is, hogy fölösleges beruházás volt Ózdon. Nem 
volt fölösleges, 80 ezer ember látogatta már meg ezt 
az intézményt, és sokan rácsodálkoztak arra, hogy a 
két nemzetközi építészeti elismerést kapott rehabili-
tált épület milyen új tartalommal töltődhetett fel.  

Fontos azt is tudnunk, hogy a megye azon része 
is, amely nem tartozott a növekedési potenciál elemei 
közé - tehát Miskolc, Tiszaújváros és Kazincbarcika 
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mellett -, a megyének azon részei is újra tudtak fogal-
mazódni már, amiért jó lakni és amiért jó lenni: a jó 
levegőért, a tiszta környezetért, és egyre többen tele-
pednek vissza fiatalok az ország központi régiójából, 
és kevésbé fiatalok is, akik biztonságra, nyugalomra 
vágynak. Schmuck képviselő asszony pontosan tud-
ja, hogy én miről beszélek. Sokan vágynak olyan kör-
nyezetbe, mint nekünk az a 71 település azon a kör-
nyéken.  

Én büszke vagyok arra, amit az Unió támogatá-
sával a magyar polgárok, a magyar vállalkozók segít-
ségével elértünk, és büszke vagyok arra, hogy a me-
gyében ezekkel a megfogalmazott gondolatokkal, ez-
zel a tervezési időszakkal, amely 2020-szal zárult, és 
2021-gyel tovább bővítve újra tudjuk fogalmazni, 
egyre több ott élő ember gondolkodik abban, hogy ha-
zahívom a gyermekeimet, s hazahívom mindazokat, 
akik itt akarnak vállalkozni, élni, lakni s boldogulni. 
Köszönöm szépen a figyelmüket. (Taps a kormány-
pártok soraiban.)  

 
ELNÖK: Köszönöm szépen. Bana Tibor képvi-

selő úr, független képviselő mondja el most a vélemé-
nyét.  

 
BANA TIBOR (független): Köszönöm a szót, el-

nök úr. Tisztelt Képviselőtársaim! Örülök annak, 
hogy ellenzéki kezdeményezésre sor kerülhetett erre 
a vitanapra az európai uniós források felhasználásá-
ról, hiszen amikor a koronavírus-világjárvány idősza-
kát éljük, most már jó egy éve, akkor fontos az, hogy 
megfelelő válaszokat adjunk európai uniós és hazai 
szinten egyaránt azokra a kihívásokra, amelyekkel 
szembesülnünk kell.  

Különösen fontos ez akkor, tisztelt Országgyű-
lés, amikor azt láthatjuk, hogy soha nem látott ösz-
szegű támogatások állnak majd rendelkezésünkre. 
Ezért aztán egyáltalán nem mindegy, hogy milyen 
módon történik majd meg ezeknek a felhasználása. 
Fontosnak tartom azt felelős országgyűlési képvise-
lőként, hogy megtegyem azokat a konkrét javaslato-
kat, amelyek a hatékonyság irányába lökhetik el ezt 
a kérdést. Egy másik szempontot is hadd hozzak ide, 
ez pedig a XXI. század kihívásaira adott válaszok 
fontossága.  

A Közösen Vas Megyéért Egyesület elnökeként 
szeretném tájékoztatni az Országgyűlést arról, hogy 
egyesületünkkel megyei szinten a területfejlesztési 
koncepcióhoz is megtettük a konkrét és konstruktív 
javaslatainkat. Olyan módon állítottuk ezt össze és 
juttattuk el a Vas Megyei Közgyűlés elnökéhez, hogy 
válaszokat adjunk azokra a kérdésekre, amelyek fel-
merültek a megyei koncepcióban, és igyekeztünk eze-
ket a lehető legtöbb oldalról megvizsgálni olyan mó-
don, hogy a Vas megyében élők életminőségét állítot-
tuk a középpontba.  

Tisztelt Országgyűlés! Fontosnak tartom azt, 
hogy visszagondolva itt most már a mögöttünk ha-
gyott több mint 15 évre az európai uniós tagságunk-

ból, az eddigiekkel ellentétben, vagy az arányokat ja-
vítva, sokkal inkább a gazdaságélénkítő és munka-
helyteremtő beruházásokat állítsuk középpontba. Ki-
emelten fontos a kutatás-fejlesztés területe, a mikro- 
és kisvállalkozások támogatásának kérdése. Magam 
is adtam be országgyűlési javaslatokat ezzel összefüg-
gésben. Sajnálattal vettem azt, hogy kormánypárti ol-
dalról ezeket rendre elutasították, hiszen fontos lenne 
támogatni ezt a szektort. Vas megyében kiemelten 
kell kezelnünk ezt a kérdést, hiszen rengeteg mikro- 
és kisvállalkozás működik megyénkben, támogat-
nunk kell őket az ország versenyképességének javí-
tása érdekében.  

Egy másik fontos téma, ami szintén Magyaror-
szág versenyképességét tudná javítani, az az euró mi-
előbbi bevezetésének a kérdése, amit az Európai 
ügyek bizottságának ülésein már előhoztam, és itt a 
plenáris ülésen is kezdeményeztem már, hogy erről 
egy érdemi vitát folytassunk, még ha Nacsa képvise-
lőtársam jelzi is, hogy ő ezzel nem ért egyet. Én ezt 
szomorúnak tartom, mert azt gondolom, hogy hazánk 
versenyképességét ilyen módon tudnánk javítani, és 
egy érdemi szakmai vitát külön erről a kérdésről is le-
hetne folytatni, ahogy például arról is, hogy a meg-
újuló és zöldenergiát milyen módon kellene közép-
pontba állítani. Itt is hozok egy konkrét példát, a la-
kossági épületszigetelési programokat, hiszen ha visz-
szatekintünk az elmúlt évekre, akkor azt láthatjuk, 
hogy ez megtörtént állami intézmények esetében, de 
a lakossági területen nagyon komoly elmaradásai 
vannak hazánknak, tehát az európai uniós források 
kihasználását ilyen szempontból is mérlegelni kell, és 
ezt kell a középpontba állítani többek között. 

A közösségi közlekedés fejlesztéséről Ágostházy 
Szabolcs Imre államtitkár úr is beszélt, és ez valóban 
fontos. Egy konkrét példával megvilágítva, én nemré-
giben benyújtottam egy írásbeli kérdést a Szombat-
hely-Oberwart, Szombathely-Felsőőr vasútvonal elő-
mozdítása érdekében, éppen holnap érkezik majd 
meg Szijjártó Péter külgazdasági és külügyminiszter 
úr válasza, én remélem, hogy ebben pozitív elemek is 
lesznek, hiszen például az ingázók helyzetén is javí-
tani tudna ez a fejlesztés - az Ausztriába ingázókra 
gondolok -, de összességében a nyugati határszélen 
élők számára ez egy nagyon fontos kezdeményezés, és 
osztrák oldalról is vannak ennek támogatói. Tehát ti-
pikusan egy olyan ügyről beszélünk ebben az esetben, 
amit az európai uniós ciklusban ki tudunk használni, 
és érdemi lépéseket tudunk tenni, ha erre megvan a 
kormányzati szándék is.  

De például a kerékpáros közlekedésről is esett 
már szó. Én azt sajnálattal vettem, hogy éppen a mai 
szakbizottsági, gazdasági bizottsági ülésen az ezzel 
kapcsolatos javaslatomra semmilyen hozzászólás 
nem érkezett kormánypárti oldalról. Remélem azért, 
hogy ennek ellenére ezt a témát továbbra is a közép-
pontba helyezik, hiszen Révész Máriusz ez ügyben, 
azért el kell ismerni, valóban tett érdemi javaslatokat, 
juttatott el hozzánk tanulmányokat. Tehát bízom 
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benne, hogy ezek nem maradnak meg a szavak, elkép-
zelések szintjén, hanem nagyon komoly fejlesztésekre 
számíthatunk. De ugyanezt gondolom a klímavédelmi 
célokról is. Itt az előbb említett közösségi közlekedés-
hez ez nagyban kapcsolódik.  

Azzal zárnám, tisztelt Országgyűlés, hogy a kö-
vetkező időszakban az egészségügy, az oktatás, a digi-
talizáció, a kutatás-fejlesztés, az innováció vagy éppen 
a klímavédelem céljai azok, amelyeket középpontba 
kell állítanunk az európai uniós források minél haté-
konyabb és a XXI. század kihívásaihoz minél jobban 
alkalmazkodása érdekében. Nagyon bízom benne, 
hogy ez így fog történni. Konstruktív javaslataimat 
meg fogom tenni ennek érdekében. Köszönöm szépen 
a figyelmüket.  

 
 (20.00) 

 
ELNÖK: Nagyon szépen köszönöm. Mielőtt két-

perces kör kezdődne, előtte az LMP képviselő asszo-
nya, Schmuck Erzsébet képviselő asszony mondhatja 
el a véleményét. Parancsoljon!  

 
 

(Az elnöki széket dr. Brenner Koloman,  
az Országgyűlés alelnöke foglalja el.) 

 
SCHMUCK ERZSÉBET (LMP): Köszönöm szé-

pen, elnök úr. Most szól a mikrofonom, a vezérszó-
nokinál nem szólt. Én a mostani hozzászólásomban 
azt terveztem, hogy a biológiai sokféleség csökkenté-
sének a megállításával kapcsolatos feladatokról be-
szélek. Ezt meg is fogom tenni, de előtte szeretnék re-
agálni egy mondatra, amit a vezérszónokimban 
mondtam, nevezetesen az, hogy az elkövetkezendő 
időszakban nagyon radikális változásokra kell felké-
szülnünk és radikális változtatásokat kell megvalósí-
tanunk a gazdaságban és a társadalompolitikában is, 
ha a globális kihívásokkal szembe akarunk szállni.  

Tisztelt Képviselőtársaim! Én szeretném felhívni 
a figyelmet arra, hogy ha az elmúlt időszak európai 
uniós forrásainak a felhasználását nézzük, akkor én 
azt gondolom, azt kell megtapasztalni, hogy ezeknek 
a forrásoknak a felhasználása gyakorlatilag nem iga-
zán szolgálta, hogy Magyarország a fenntartható fej-
lődéshez közeledjen, sokkal inkább távolodtunk a 
fenntarthatóságtól és a fenntartható fejlődéstől. Miért 
állítom ezt? Nyilván a fenntartható fejlődésen belül 
szükség van tehát a fenntartható gazdaságra és nem a 
fenntartható gazdasági növekedésre - azt már elég 
sokszor elmondtam, hogy a kettő nem ugyanaz -, te-
hát a fenntartható gazdaságra és nyilván egészében a 
fenntartható társadalomra. A magyar gazdaság nem 
fenntartható, nem válságálló.  

Egy olyan gazdaság nem fenntartható, nem lehet 
azt mondani róla, hogy fenntartható, amelyik egy-két 
lábon áll. Márpedig, ha megnézzük a magyar gazdasá-
got és a gazdaságpolitikát, akkor két fő területre össz-
pontosított, egyrészt az autóiparra, másrészt pedig a 
turizmusra. Láttuk, hogy itt volt a válság, a válság mind 

a kettőt bedöntötte, és bizony a magyar gazdaság is 
eléggé bajba került. Egy olyan gazdaság, amelyik a 
fenntarthatóság felé megy, sokkal jobban épít a helyi 
erőforrásokra, sokkal jobban épít a kis- és középvállal-
kozások tevékenységére. Tehát szeretném azt hangsú-
lyozni, hogy ha Magyarország ebbe az irányba akar el-
mozdulni, akkor ilyen szempontból is górcső alá kell 
venni majd az európai uniós források jövőbeni felhasz-
nálását.  

De a társadalompolitika sem fenntartható, mert 
a fenntarthatóságnak egy nagyon fontos eleme a tár-
sadalmi igazságosság, márpedig a magyar társada-
lomban nagyon-nagyon nem igazságos folyamatok 
zajlottak. Nem akarom ezt most nagyon részletezni, 
elég sokat beszéltünk arról, egyre többeknek egyre ke-
vesebb jutott a magyar társadalomban is, és egyre ke-
vesebbeknek pedig egyre több. Tehát azt gondolom, 
hogy nagyon fontos lenne társadalompolitikai szem-
pontból is majd ezeket a forrásokat alaposan meg-
nézni. 

Akkor rátérnék a biológiai sokféleség ügyére. Azt 
megtapasztaltuk az elmúlt időszakban, hogy az éghaj-
latváltozás berobbant az életünkbe, gondoljunk csak 
arra, hogy talán még két évvel ezelőtt, másfél-két év-
vel ezelőtt itt alig esett szó az Országgyűlésben az ég-
hajlatváltozás ügyéről. Ugyanezt tapasztaljuk a bioló-
giai sokféleség drasztikus csökkenésével kapcsolat-
ban. Ma még csönd van erről az Országgyűlésben, és 
ezt nem nagyon lehet itt kiejteni, vagy egyszerűen 
nem téma a biológiai sokféleség megőrzése, márpedig 
a klímaváltozás és a biológiai sokféleség csökkentése, 
ez a kettő együtt drasztikusan összefügg, rettentően 
összefügg és egymást erősítik. Azt mondják szakértők, 
és már döntéshozók is vagy politikusok is vagy ökoló-
gusok, hogy a biológiai sokféleség drasztikus csök-
kentése még nagyobb baj, mint az éghajlatváltozás 
gyorsulása.  

Nagyon nem akarok a részletekbe menni, de az 
biztos, hogy ha elpusztítjuk a természetet és a bioló-
giai sokféleséget körülöttünk, akkor saját magunkat 
fogjuk elpusztítani. Körülbelül ma a világon egymillió 
faj kihalása van itt a szemünk előtt, és ezeknek a fa-
joknak a léte kockáztatva van. Biztos, hogy változtatni 
kell, mert nyilván ezzel a kérdéssel összefügg a termé-
szeti erőforrások túlhasználata, az ökológiai szolgál-
tatások szegényedése, és nyilván a környezetszennye-
zés is. Arra is fel kell hívni a saját magunk figyelmét, 
hogy ha ezeket a kérdéseket kezelni akarjuk, meg 
akarjuk oldani, akkor ezek egymással összefüggnek, 
és ezeket egymással összefüggésben lehet enyhíteni és 
megoldani. Én azt gondolom, az egy jó hír, hogy az 
Európai Unió 2021-27. évi költségvetési forrásaiból 
lehet jelentős részt arra fordítani, hogy enyhítsük eze-
ket a természeti és környezeti gondokat.  

Gondolom, hogy azért nagyon sokan tisztában 
vagyunk azzal, hogy a biológiai sokféleség csökke-
nése Európában is és az Európai Unióban is riasztó 
méreteket ölt, fajok tűnnek el, élőhelyek szegényed-
nek el. Nem véletlen, hogy az Európai Unió tavaly el-
fogadta ezt az új biodiverzitási stratégiáját, ami elég 
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kemény lépéseket fogalmaz meg, amihez majd ne-
künk is hozzá kell igazítani a saját stratégiánkat, és 
akkor, amikor ez a stratégia remélhetőleg valamikor 
a nem túl távoli jövőben idekerül az Országgyűlés 
elé, akkor az előző időszak teljesítéséről is lehet be-
szélni.  

Azonban sajnos azt kell látni, hogy az elmúlt öt 
esztendő nem a természetvédelmi eredményekről 
szólt, hanem sokkal inkább azt éltük meg itt Magyar-
országon is, hogy a természet azért pusztult, a zöld-
felületet egyszerűen a beruházások, a zöldfelületi be-
ruházások zabálták. Egyébként, még ha talán, nem 
tudom, mennyiségileg nőtt az erdőterület, de az er-
dők minőségének a javításával, javulásával nem na-
gyon lehetünk elégedettek. Sok helyen nádat irtot-
tak, tarvágtak, és máshol lebetonoztak, tehát azért 
eléggé nagy gondok vannak. Nyilván egy ilyen hoz-
zászólás nem ad arra lehetőséget, hogy a természet-
védelem területén az uniós és a hazai források fel-
használásával minden szükséges lépést megemlít-
sünk, ezért én így most a teljesség igénye nélkül né-
hány égetően szükséges feladatot szeretnék itt felso-
rolni önöknek.  

Először is, a most készülő hazai biodiverzitási 
stratégiának a korábbival ellentétben célszámokat és 
konkrét, számon kérhető cselekvési terveket kell tar-
talmaznia, amelyek megfelelő alapot adhatnak az 
uniós pályázatok megfogalmazásához, a kitűzött cé-
lok megvalósításához. Az uniós elvek alapján további 
védett területeket kell kijelölni, ehhez szükséges a vé-
dendő értékek tudományos felmérése, folyamatos 
monitorozása és a természetvédelmi őrszolgálat lét-
számának növelése. Nem gondolom, hogy itt nagyon 
sokan gondolnak arra, hogy miért fontosak a termé-
szetvédelmi őrök. Higgyék el, hogy például a nemzeti 
parkoknál is a szakmai munka jelentős része az ő ke-
zükben van. Az egészséges és nagy kiterjedésű erdők 
a talajok védelmét és a vízmegtartást is segítik, ezért 
a magas biodiverzitású, kímélő gazdálkodással kezelt 
örök erdők területét növelni kell, a tarvágás teljes 
megszüntetése után a tarvágásos területeket az élő-
helynek megfelelő fafajokkal kell betelepíteni. Fontos 
a leromlott élőhelyek feljavítása, mert ez segít a bioló-
giai sokféleség megőrzésében. Ilyenek az elgazosodott 
gyepek, az invazív fafajokkal tarkított erdők, és más 
területek megtisztítása, a parlagfűirtás ellenőrzése.  

Az utóbbi három ciklusban a közösségi zöldterü-
leteket sok csapás érte, mondhatni, a városi parkokba 
tervezett vagy épített beruházásokkal, az indokolatlan 
favágásokkal, az építési engedélyek lazításával. Nem 
véletlen, hogy az LMP már benyújtott egy zöldfelületi 
moratóriumra vonatkozó törvényjavaslatot. A városi 
zöldterületek, azt gondolom, mindenki tudja, hogy 
nemcsak a pihenést, a sportolást, a rekreációt segítik 
elő, de szerepük van a klímavédelemben, a városok 
hűtésében, a vízháztartás javításában, a városi fáknak 
óriási szerepe van a légszennyezés és az ezzel járó be-
tegségek csökkentésében is. Nem csak a meglévő köz-
parkokat kell védeni, felújítani; újakat is ki kell alakí-
tani, és még van néhány, amit most fel fogok sorolni.  

 (20.10) 
 
Nem hagyhatjuk figyelmen kívül a zöldterületek, 

az erdők, a parkok szerepét a koronavírus-világjár-
vány esetében sem. A jó levegőn történő mozgás, pi-
henés növeli az ellenállóképességet, ezzel szemben, 
mint ismert, a szennyezett levegő segíti a járvány ter-
jedését.  

És ami még szintén fontos, hogy meg kell akadá-
lyozni a Natura 2000 területek további beépítését. 
Hát, sajnos sok helyen tapasztaltuk, hogy Natura 
2000 területen fát kivágtak, vagy nem arra a célra 
akarják felhasználni. És az is fontos, hogy ezeken a te-
rületeken ellenőrizzük a természetvédelmi előírások-
nak a betartását.  

További fajvédelmi programokat kell elindítani a 
veszélyeztetett állatok és növények védelme érdeké-
ben, és fontos az is, hogy az uniós forrásokból termé-
szettudományos kutatásra, felmérésre, monitoro-
zásra, ismeretterjesztésre, oktatási feladatokra, erdei 
iskolákra, illetve a genetikai kincs megőrzését szol-
gáló génbanki kutatásokra és gyűjtőmunkára is le-
gyen lehetőség.  

Ez a fenti, nem teljes felsorolás is azt mutatja, 
hogy minden korábbinál nagyobb összegű uniós for-
rások felhasználása most nem történhet meg úgy, 
mint korábban, hogy a pályázati lehetőségek nagy ré-
sze nem közös céljainkat szolgálja, hanem egyesek 
magánérdekeit. Ezért elvárjuk, hogy a tisztelt Ház, il-
letve a kormány fogadja meg a javaslatainkat, és vál-
laljuk azt, hogy ha egyes területeknek a további konk-
rét kidolgozásában esetleg külső segítséget elfogad-
nak, akkor mi ezen készek vagyunk dolgozni. Köszö-
nöm szépen a figyelmet.  

Tudom, hogy nagyon ritkán esik szó itt az Or-
szággyűlésben ilyen szakmai kérdéseknek a megvita-
tásáról, de, tisztelt képviselőtársaim, higgyék el, hogy 
ezek a kérdések egyszerűen a jövőnket veszélyeztetik, 
és az éghajlatváltozással együtt a biológiai sokféleség 
csökkentése valóban a jövőnk kulcskérdése. Köszö-
nöm szépen. (Taps az ellenzék soraiból.)  

 
ELNÖK: Köszönjük. Tisztelettel köszöntöm kép-

viselőtársaimat. Tisztelt Országgyűlés! Simicskó Ist-
ván frakcióvezető úr arról tájékoztatott, hogy a Ke-
reszténydemokrata Néppárt képviselőcsoportja a po-
litikai vitában a frakció további időkeretéből a Fidesz-
képviselőcsoport javára átad 9 percet. Kérem a mun-
katársakat, hogy az időkereteket a bejelentésnek meg-
felelően módosítsák. 

Tisztelt Országgyűlés! Most kétperces felszóla-
lásra megadom a szót Szakács Lászlónak, az MSZP 
képviselőjének. Parancsoljon!  

 
DR. SZAKÁCS LÁSZLÓ (MSZP): Köszönöm a 

szót, elnök úr. Tisztelt Képviselőtársaim! Azért kér-
tem két percben szót, mert Nacsa képviselőtársam 
hozzászólására szeretnék reagálni, aki nagyon előre-
mutató hozzászólásában, amit elmondott - azt hi-
szem, a legkorábbi adat talán 2009-es volt, arról, 
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amiről beszélt, tehát az is 12 évvel ezelőtt volt -, pon-
tosan tudta, hogy mi volt 2006-ban, 2007-ben.  

Én korábbi dolgokra is vissza tudok emlékezni, és 
emlékszem rá, amikor a Gazdasági bizottságban az 
OLAF-jelentések körül egy vizsgálóbizottságot akart 
felállítani a bizottság, én akkor tettem erre javaslatot. 
És ezt most azért mesélem el önnek, mert ön azt 
mondta, hogy 2008-09-ben áthatott mindent a kor-
rupció, és akkor én azt a javaslatot tettem, hogy a kor-
rupciót jobban fel lehessen akkor göngyölíteni az 
OLAF-vizsgálatok kapcsán, hogy nyissuk ki, nyissuk 
szélesebbre, legyen mélyebb az a merítés, akik részt 
vehetnek ebben a munkában.  

Például Mengyi Roland, aki akkor ugyan gazda-
sági bűncselekményért állt a bíróság előtt, de még 
mindig a Gazdasági bizottság alelnöke volt (Mester-
házy Attila: Elképesztő!), akkor ő vegyen részt ebben 
a munkában, és akkor tartsuk meg a bizottság üléseit, 
amikor Mengyi képviselő úr is ott tud lenni mint a bi-
zottság alelnöke. Hívjuk meg esetleg Simonka Györ-
gyöt is, azért, mert akkor csak kaphattunk volna egy 
szélesebb képet az európai uniós források felhaszná-
lásáról, az ahhoz kötődő büntetőeljárásoknak a lefoly-
tatásáról, és így még alaposabb munkát tudott volna 
elvégezni a Gazdasági bizottság, és egy olyan anyagot 
tudott volna odatenni a parlament asztalára, ami 
nagyban segíthette volna itt a tisztánlátást. Egyébként 
ők addig is képviselőtársaink voltak, most még esetleg 
Boldog képviselőtársamat javasolnám be ugyanebbe 
a csapatba.  

És még egy dolgot az átláthatóságról a megma-
radt időben: tudja, több önökkel már a tapasztala-
tunk, mint amennyi illúziónk maradt, mert a TOP-os 
pályázatoknál, tudja, még a megyei képviselők is csak 
titoktartási nyilatkozattal nézhették meg, hogy ki 
mire pályázott. Arról döntöttek. (Mesterházy Attila: 
Hihetetlen!) Köszönöm a türelmet. (Taps az ellenzék 
soraiból.)  

 
ELNÖK: Köszönjük. Kétperces felszólalásra 

megadom a szót Nacsa Lőrincnek, a KDNP képviselő-
jének. Parancsoljon!  

 
NACSA LŐRINC (KDNP): Köszönöm szépen, el-

nök úr. Ujhelyi képviselő úr felszólalása ihletett meg 
először, de természetesen aztán Szakács képviselő 
úrra is reagálnék.  

Ujhelyi képviselő úr azt mondta, hogy micsoda 
felháborító dolog, hogy itt az elmúlt három órában a 
kormányzati tisztségviselők és a kormánypárti képvi-
selők csak hazudtak, majd aztán 15 perces hazugság-
áradatot rakott ide le az Országgyűlés elé. Miközben 
egyébként az elmúlt hetekben megnézhetjük januári-
februári közösségimédia-bejegyzéseit, a járványhely-
zet kellős közepén lazítást, nyitást követelt, „nyitni 
kell, lazítani kell”, ilyeneket állított folyamatosan Uj-
helyi képviselő úr. Most persze a romló járványhely-
zetről értekezik. (Szilágyi György: Mi konzultációt 
szerettünk volna!)  

Varga Zoltán képviselő úr - egy gyurcsányista 
képviselőtől nem is várunk mást - oltásellenes volt, 
nemzetellenes és egyházellenes, ennyiben lehetne kö-
rülírni a képviselő úr felszólalását.  

Egyik baloldali képviselő sem vette a fáradságot 
arra, hogy reagáljon a mai hírre, hogy a Welt ügyében 
újraindult a nyomozás, az önök egyik legnagyobb kor-
rupciós ügyében, amikor 18 milliárd forintot kellett 
visszafizetni az Európai Bizottságnak. Nem reagáltak 
arra, hogy 160 milliárd forintot loptak el a Bizottság 
szerint a 4-es metró ügyében. Nem reagáltak számos 
olyan ügyben, ami az önök kormányzása idején tör-
tént, a legrosszabb felhasználású uniós ciklusban, a 
legkorruptabb és a legfelelőtlenebb kormányzás alatt, 
2004-2010 között különösen.  

Arra sem reagált Varga képviselő úr, hogy miért 
írta alá ezeket a Welt-szerződéseket Dobrev Klára, az 
önök egyik miniszterelnök-jelöltje most, egyébként a 
Jobbik egyik miniszterelnök-jelöltje most, amikor 18 
milliárd forintot vissza kellett fizetni.  

Schmuck Erzsébet képviselő asszonnyal egyetér-
tünk ebben, pontosan ezért mondjuk azt, hogy a kö-
vetkező uniós tervezési ciklusban a digitalizációra és 
a zöldberuházásokra, a zöldtémákra sokkal több 
pénzt szeretnénk fordítani; egyetértünk ebben, képvi-
selő asszony, akkor támogasson bennünket ezen irá-
nyú erőfeszítéseinkben, hogy egyébként a zöldprogra-
mokra sokkal több pénz jusson, és a digitalizációs 
programokra sokkal több pénz jusson. Ebben teljesen 
természetesen egyetértünk.  

Szakács képviselő urat pedig arra kérném, hogy a 
párttársainál nyomozgasson, Simon Gábor, Puch 
László, tudja, voltak ilyen nevek így önök körül, Legény 
Zsolt és a többi korrupciógyanús MSZP-s képviselő, ott 
a probléma az EU-s források elosztásánál. Köszönöm 
szépen. (Taps a kormánypártok padsoraiból.)  

 
ELNÖK: Szintén kétperces felszólalásra Balczó 

Zoltánnak adom meg a szót, a Jobbik képviselőjének.  
 
BALCZÓ ZOLTÁN (Jobbik): Elnök úr, köszönöm 

a szót. Nacsa képviselő úr, mi értelme van ebben a vi-
tában olyat mondani, hogy Dobrev Klára, a Jobbik 
miniszterelnök-jelöltje? (Nacsa Lőrinc: Az egyik!) 
A miénk… Nem, egy van, egy van: Jakab Péter, aki je-
lenleg a legnépszerűbb. Egyébként megint személyes 
megjegyzésére kell sajnos reagálnom. Én magamat 
EU-kritikus képviselőnek tartom, de azt, hogy „tagok 
legyünk vagy szabadok?”, e licencet sose használtam, 
sose írtam le, hagyja meg Novák Elődnek; még egy-
szer mondom: soha. Azt, hogy a Pesti Srácok valaha 
ilyet írt, azt nem tudom.  

Ágostházy államtitkár úrnak, közbeszerzések 
kapcsán. A Tanács - itt a Jogtárból - ajánlása: a köz-
beszerzés terén a verseny hiánya továbbra is fontos 
probléma. Az Unió által társfinanszírozott projektek-
hez kapcsolódó közbeszerzések: az elmúlt években az 
ellenőrzések alapján rendszerszintű hiányosságokat 
tárt fel a Bizottság, 2019-ben körülbelül 1 milliárd 
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euró összegű pénzügyi korrekciót szabott ki Magyar-
országra e hiányosságok miatt. 350 milliárdot! Én 
elhiszem, hogy ön őszintén tenni akar ezért, van ten-
nivaló.  

A korrupcióról pedig, nem egyedi eseteket mon-
dok, ugyanennek a Tanácsnak az állítása az, hogy 
nincs határozott és szisztematikus fellépés a magas 
szinten elkövetett korrupcióval kapcsolatban. Ezt a 
Tanács mondja, nem a brüsszeli bürokraták, akik, 
tudjuk jól, hogy Soros György kezéből esznek.  

Tehát azért nem mondok olyat, hogy minden a 
korrupcióról szól, de azt mondani, hogy ezek a súlyos 
állítások, ezek az ellenzék gaz támadásai, Jogtár, Eu-
rópai Tanács, meg lehet nézni! Ezeken kell javítani, 
sok sikert kívánok őszintén hozzá! Köszönöm. (Taps 
a Jobbik soraiból.)  

 
ELNÖK: Köszönjük. A következő felszólaló Csö-

bör Katalin, a Fidesz képviselője. Parancsoljon! 
 
CSÖBÖR KATALIN (Fidesz): Köszönöm a szót. 

Tisztelt Elnök Úr! Tisztelt Képviselőtársaim! Igazán 
nem szeretnék csatlakozni ahhoz a stílushoz, hogy 
melyikünk, ki tud degradálóbbat mondani a másikról, 
viszont engedjék meg, hogy szóljak pár szót Brüsz-
szel szerintem téves járványkezeléséről és Brüsszel 
hazug politikájáról. (Ungár Péter közbeszól.)  

 
 (20.20) 

 
Tisztelt Képviselőtársaim! Amíg Miskolc és kör-

nyéke, az egész ország és Európa is kemény küzdel-
met folytat a járvány ellen, addig az Unió mondvacsi-
nált okokkal támad bennünket, segítségnyújtás he-
lyett. A járványhelyzet világossá tette, hogy erős, 
nemzeteken alapuló összefogásra, közös védekezésre 
és jól átgondolt újraindításra van szükség. 

Sajnálatos módon az Európai Unió ebben az idő-
szakban is a konkrét segítség helyett inkább politikai 
céljaival foglalkozik. A kampányok, a homályos poli-
tikai és gazdasági zsarolásra alkalmas eljárások beve-
zetése helyett cselekvésre van és lenne szükség. Minél 
hamarabb be kell szerezni a koronavírus legyőzéséhez 
szükséges eszközöket. Ezzel lehetne jelentősen mér-
sékelni a pandémia okozta hatalmas károkat.  

Hazánk mindig is szilárd álláspontot képviselt, 
sosem hagyta, hogy a nemzet érdekei csorbát szen-
vedjenek. (Nacsa Lőrinc: Így van.) Hiszünk a szoli-
daritásban, egymás megsegítésében. Az Unió számít-
hat a magyar segítségre és a munkaerőre. Mindig ott 
leszünk, jóban, rosszban egyaránt. Így volt ez a koro-
navírus előtt, így van ez jelenleg, és így lesz a jövőben 
is. Az uniós költségvetés vitájában is ennek az elvnek 
biztosítottunk elsőbbséget. Politikánk sikerét iga-
zolja, hogy egyre több európai befektető választja a 
közép-európai térséget, Magyarországot és benne 
Miskolcot és környékét, mely felzárkózásnak indult, 
és az Európai Közösség erős bástyájává nőtte ki ma-
gát. 

A Covid-pandémia idején az Uniónak leginkább 
a járvány elleni védekezésben és a gazdasági helyreál-
lításban kellene segítenie. Ehelyett a jogállamisági 
mechanizmus körüli vitákban megalapozatlan, politi-
kai indíttatású támadások érték hazánkat mind ellen-
zéki, mind európai színtérről. Mi, magyarok azonban 
sikeresen megvédtük igazunkat, és ahogy Orbán Vik-
tor miniszterelnök úr mondta, három dolgot minden-
képpen elértünk. Megvédtük az európai alkotmányt, 
tehát nem engedtük, hogy azt megkerüljék, elhárítot-
tuk azt a veszélyt, hogy költségvetési eszközökkel rá-
kényszerítsenek a magyarokra olyan döntéseket, 
amelyeket nem akarunk meghozni, és nem akarunk 
elfogadni, és végül megvédtük a magyarok pénzét, 
amely a következő évek gazdasági fejlődésénél jól jön 
majd.  

Az Európai Bizottság, az Európai Parlament és az 
Európai Tanács decemberben jóváhagyta a költségve-
tési keretet és a Next Generation EU Helyreállítási 
Alapot. Nyilvánvalóvá kell tennünk azonban: a hely-
reállítási csomag nem ajándék és nem valamiféle ado-
mány, hanem egy közösen felvett hitel, amit bizony 
vissza kell fizetnünk. Mi, magyarok pontosan tudjuk, 
hogy milyen terhet jelent ez, ha a gazdaságot jelentős 
méretű adósság nyomja. Hazánkban a fejlődés igazi 
letéteményesei a dolgozó magyar emberek, akik a jár-
vány előtt is, jelenleg a járvány alatt is és majd a jár-
vány után is működtetik az országot. Ezért megvédjük 
a munkahelyeket, és annyi munkahelyet, amennyit el-
visz a járvány, annyit vagy még többet hozunk létre.  

Csak úgy költhetjük el ezt a pénzt, ha hosszú tá-
von gondolkodunk, saját nemzeti szempontokat mér-
legelünk és a következő generációk érdekét nézzük az 
anyaföldön, határainkon innen és határainkon túl. Ez 
a növekedési pályára való visszaállás elsődleges felté-
tele, és nem engedhetjük és nem engedjük, hogy költ-
ségvetéssel és hitellel zsaroljanak bennünket. Köszö-
nöm szépen a figyelmet. (Taps a kormánypárti pad-
sorokban.) 

 
ELNÖK: Köszönjük. Most Dudás Róbert képvi-

selő úrnak adom meg a szót a Jobbiktól. Parancsol-
jon! 

 
DUDÁS RÓBERT (Jobbik): Köszönöm a szót, el-

nök úr. Tisztelt Országgyűlés! Számos érvet és ellen-
érvet lehetett hallani. Megmondom őszintén, azért jó 
lenne, ha minden képviselő, legyen szó bárkiről, azért 
átgondolná azt, hogy az előttünk álló hétéves uniós 
pénzügyi ciklus tervezéséről beszélünk.  

Az, hogy brüsszelezünk, szidjuk Brüsszelt, mint 
az előttem lévő képviselő asszony is mondta, azt gon-
dolom, hogy ez nem vezet sehová. Főleg nem akkor, 
amikor egy olyan rövid időszak áll rendelkezésre en-
nek a koncepciónak a kidolgozására, ami szerintem 
példa nélküli, hiszen április 30-án ezt le kell adni. 

A mai vita nem tudom, mennyit fog tudni ebben 
segíteni, én bízom benne, hogy igen, ugyanakkor nin-
csenek illúzióim, mert sajnos nem az érdemi irányba 



26741 Az Országgyűlés tavaszi ülésszakának 7. ülésnapja, 2021. március 22-én, hétfőn 26742 

megy a diskurzus. Számos területről, számos fejlesz-
tésre váró és fontos fejlesztésre váró területről esett 
már szó, én ezeket nem szeretném megismételni, in-
kább egy olyan területet szeretnék ide, a tisztelt Ház 
elé hozni, amiről talán eddig kevesebb szó esett. 

Pár felszólalóval ezelőtt az egyik kormánypárti 
képviselő azt mondta, hogy az előző kormányzati cik-
lusban az uniós források 40 százalékát kapta Buda-
pest. Szeretném megjegyezni itt, hogy minden tiszte-
letem Budapesté és a budapesti fejlesztéseké, és ezt 
nagyon-nagyon fontosnak is tartom, ugyanakkor, ha 
Magyarország területiségét nézzük vagy lakosság-
szám-arányosan, sehogy nem jön ki a 40 százalék. És 
azt gondolom, hogy a vidék az, ami az elmúlt évtize-
dekben a vesztese volt egyébként az uniós források-
nak, az uniós felhasználásoknak, így a jövőben szeret-
ném, ha nagyobb hangsúlyt fektetne a mindenkori 
kormány a vidékfejlesztésekre.  

Sosem látott mértékű európai uniós forrással ál-
lunk szemben, és van lehetőségünk arra, hogy megfe-
lelő módon használjuk fel. Ez egy lehetőség, ameny-
nyiben élünk vele, akkor az elmaradásból, az elmara-
dottságból ki tud törni akár Budapest, akár a vidék, 
amennyiben viszont nem élünk vele, az egy törté-
nelmi probléma, történelmi hiba lenne, hiszen azt 
gondolom és úgy vélem, hogy leszakadunk, de elkép-
zelhető, hogy akár azt is kijelenthetem, hogy örökre 
leszakadunk.  

Elsődlegesen talán a vállalkozásfejlesztés az, ami 
a vidék legfontosabb problémája, hiszen ez tudná 
megteremteni azt a vidékmegtartó erőt, aminek kö-
szönhetően a vidéki lakosság megfelelő életszínvona-
lat tudna biztosítani magának és családjának, ugyan-
akkor viszont, ha vállalkozásfejlesztésről beszélünk, 
akkor először nézzük meg, hogy adott-e a lehetőség 
arra, hogy minden megfelelő infrastrukturális beru-
házás készen van-e az adott térségben, akár nyugod-
tan mondhatjuk, hogy Magyarország összes vidéki 
körzetében.  

Nos, ez az, amin első körben javítani kell, mert 
addig, amíg nincsenek meg az infrastrukturális fej-
lesztések és beruházások, addig sem a gazdasági, sem 
turisztikai célú beruházások nem fognak érkezni, hi-
szen azt fogja egy nagyobb vállalkozás először meg-
nézni, hogy milyen minőségű úton vagy vasúton tu-
dom azt elérni, és mennyi idő alatt. Ezek azok a lehe-
tőségek, ezek azok a fejlesztések, amiket először meg 
kell tennünk a vidék és egyébként hozzáteszem, nem 
pusztán a vidék, hanem Magyarország egészének az 
érdekében.  

Uniós szinten legfőképp, de itt, a magyar parla-
mentben is számos alkalommal elhangzik a szubszi-
diaritás elmélete és ennek a fontossága. Ténylegesen 
rendkívül fontos, és azt gondolom, ennél a kérdésnél 
is előtérbe kell hogy helyezzük, hogy azokat a koncep-
ciókat, amiket alsóbb szinteken fontosnak tartanak és 
megalkottak, azok legyenek beépítve az országos kon-
cepcióba, és az alapján kérjük az uniós döntéshozó-
kat, hogy egyébként ezeket a megfelelő forrásokat 
azokra a területekre tudjuk fordítani. 

Elkészült minden megyében a megyei fejlesztési 
koncepció. Azon túl, hogy ezt áttanulmányoztam, a 
körzet, Heves megye 2. számú választókörzetének az 
összes polgármesteréhez fordultam annak érdekében, 
hogy véleményezzék ezt, hiszen bár elkészült a kon-
cepció elméleti szakemberek által, és kijelenthető, 
hogy megfelelő szakértők bevonásával tették mindezt, 
akik őket felkérték, ugyanakkor viszont a gyakorlati 
szakemberek a másik oldalon vannak. Ők azok a pol-
gármesterek és önkormányzati képviselők és önkor-
mányzati vezetők, akik gyakorlati oldalról a nap min-
den percében látják a valós helyzetet és a valós prob-
lémákat. Az ő visszajelzésük alapján egy levelet írtam 
és fordultam a megyei közgyűlés vezetéséhez, hogy 
ezek kerüljenek beépítésre.  

Nos, itt is ez, kérem! A megyei közgyűlések által 
elfogadott megyei fejlesztési koncepciók kerüljenek 
ebbe beépítésre, mert bár nem feltételezek rossz szán-
dékot a jogalkotóról, ugyanakkor állítom azt, hogy 
Budapestről a vidéket nem lehet látni. Hallgassuk 
meg az ő véleményüket, és vegyük számításba, és ez 
alapján alkossuk meg azt a koncepciót, ami fontos le-
het az előttünk álló hétéves uniós pénzügyi ciklus te-
kintetében.  

És akkor még egyszer szeretném elmondani: a vi-
dék felzárkóztatása, elmaradottságának felszámolása, 
megakadályozása az előttünk álló pénzügyi ciklusban 
megvalósulhat. Forrás van, lehetőség van, kormány-
zati akaratra van szükség, és ez nem pusztán a vidék-
nek a jövőjét jelenti, hanem amennyire a vidék jövőjét 
jelenti, annyira jelenti Magyarország jövőjét is. Ké-
rem, hogy ennek tudomásulvételével és figyelembevé-
telével készüljön a koncepció. A magunk részéről ki-
emelt figyelmet kívánunk fordítani - mint ahogy fel-
szólalásomban is tettem - a vidékre. Bízom benne, 
hogy a kormány is megteszi ezt. Köszönöm szépen. 
(Taps a Jobbik padsoraiban.) 

 
 (20.30) 

 
ELNÖK: Köszönjük. A következő felszólalónk 

Nagy Csaba, a Fidesztől. Parancsoljon, képviselő úr! 
 
NAGY CSABA (Fidesz): Köszönöm a szót, elnök 

úr. Tisztelt Ház! Tisztelt Képviselőtársaim! Ha meg-
engedik, akkor a vidékfejlesztés és a kistelepülések 
fejlesztése szempontjából szólnék hozzá a vitához. Azt 
gondolom, hogy ha ’21-27-ről beszélünk, erről a 
18 060 milliárd forintról ’18-as euró-forint árfolya-
mon, akkor mindenképpen egy kicsit a múltról is kell 
beszélni, és fontos, hogy tisztázzunk egy-két dolgot, 
hogy mi az, amiben jelentős változások történtek a 
polgári kormányzás ideje alatt. 

2007 és 2013 között, ha megkérdeztünk volna 
kisvállalkozókat, mikrovállalkozókat vagy akár köze-
pes vállalkozókat, önkormányzatokat, azzal szembe-
sültünk volna, hogy egy hihetetlenül bonyolult, össze-
tett és sok-sok ember számára átláthatatlan rendszer-
ben próbáltuk meg az uniós forrásokat biztosítani a 
pályázók részére. 2013-ra odáig értünk el, hogy a heti 
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kifizetések aránya nem haladta meg az 5,5 milliárd fo-
rintot. Ez azt jelentette volna, hogy mintegy három 
évtized alatt tudtuk volna kiosztani ezeket az uniós 
forrásokat. 

Rendet kellett tenni nemcsak a jogszabályi kör-
nyezetben, hanem magában az egész pályázati me-
chanizmusban is. Ha az önkormányzatok szempont-
jából nézzük, akkor hihetetlen összegeket kellett pá-
lyázatíróknak kifizetni, hihetetlen összegeket kellett 
baráti, sikerdíjért dolgozó pályázatíróknak kifizetni, 
és gyakorlatilag teljesen kiszámíthatatlan volt az, 
hogy ki mire és milyen célból tud pályázni a vidékfej-
lesztés szempontjából. Az önkormányzatoknak gya-
korlatilag nem volt pénzük, nagyon sok önkormány-
zatnak hitelt kellett felvenni ahhoz, hogy ezeket a 
beruházásokat el tudja indítani. Ennek az lett a követ-
kezménye többek között, hogy az önkormányzatok el-
adósodtak. 

A következő ciklusban gyökeres változás történt, 
hiszen a magyar kormány megteremtette az ország 
pénzügyi stabilitását, és az önkormányzatok abban a 
pillanatban, ahogy aláírták a szerződést, számíthattak 
arra, hogy pár héten belül meg fog érkezni a beruhá-
záshoz szükséges pénzeszköz a számlájukra, és ez 
egyébként így is történt. 

Az egyeztetésekről, mert nagyon sok kritika el-
hangzott itt, annyit szeretnék elmondani, hogy je-
len pillanatban az egyeztetések a megyei jogú vá-
rosok vezetőivel, a megyei önkormányzatok vezető-
ivel, a megyei önkormányzatokkal és a különböző 
önkormányzati szövetségekkel megtörténtek. Te-
hát azt gondolom, hogy az önkormányzatiság szem-
pontjából, a települések szempontjából ez a tétel 
rendben van. 

Hogy konkrétumokról is beszéljünk, mert annyi 
általános, elnézést a kifejezésért, de az ellenzéki kép-
viselőtársaim részéről például annyi általános lózung 
hangzott el a vidékfejlesztés szempontjából is, hogy 
tényleg három olyan operatív programból szeretnék 
idézni konkrétumokat, amelyek lebontják azt, hogy 
mire és mit tudott költeni az ország az európai uniós, 
illetve a magyar forrásokból. 

Megnéztem azt, hogy az én választókerületem-
ben, Nyugat-Baranyában a vidékfejlesztési program-
ban egyedi szennyvízkezelés vonatkozásában mely te-
lepülések nyertek. (Zaj. - Az elnök csenget.) Fölsorol-
nám őket: Almamellék, Boldogasszonyfa, Somogy-
hátság, Szentlászló, Áta, Ócsárd, Csonkamindszent, 
Baksa, Páprád, Tengeri, Téseny, Bakóca, Baranya-
szentgyörgy, Gödre, Mindszentgodisa, Babarcszőlős, 
Bisse, Diósviszló, Drávacsepely, Drávaszerdahely, 
Garé, Kémes, Kisdér, Matty, Rádfalva, Siklósbo-
dony, Szava község tud arról dönteni, illetve ezeket 
a beruházásokat megvalósítani, hogy hol és kinek 
építenek egyedi szennyvízkezelést. Ez 3,2 milliárd 
forintról szól. 

Ha nézzük az emberierőforrás-fejlesztési opera-
tív programot, akkor Siklóson két iskola, Sellye, Sásd, 
Vajszló, Nagydobsza, Somogyapáti, Szentlászló, Szi-

getvár, Pellérd, Drávafok, Harkány, Baksa, Szentlő-
rinc, Magyarmecske, Vásárosdombó, Mindszentgo-
disa tudott az iskoláira költeni 3,6 milliárd forint ér-
tékben. 

És talán, ha a terület- és településfejlesztési ope-
ratív programot is szóba hozhatom önöknek, akkor el 
tudom mondani, hogy óvoda, bölcsőde vonatkozásá-
ban mintegy 1,9 milliárd forint értékben volt fejlesz-
tés Sellyén, Szentlőrincen, Magyarszéken, Almamel-
léken, Harkányban, Cserdiben, Mindszentgodisán, 
Sásdon, Pellérden, Kétújfalun. Ezek azok a települé-
sek, amelyek saját magukra, a saját intézményhálóza-
tuk fejlesztésére tudják ezeket a forrásokat elkölteni. 
Baranya megyében 46 milliárdot tudtak elkölteni 
egyébként ezekből az összegekből a TOP-fejlesztésre, 
mintegy 251 pályázat nyert. Kérdezték ellenzéki kép-
viselőtársaim, hogy hol van a pénz, ezekben a telepü-
lésekben van a pénz. 

És még egy zárógondolat: azt sohasem gondoltuk 
2007 után, hogy úgy lehet majd uniós pénzekre pá-
lyázni, hogy az önkormányzatok a szerződés aláírását 
követően megkapják a beruházási forrásokat. És azt 
sem gondoltuk volna, hogy Magyarország pénzügyi 
ereje akkora lesz, hogy 2018-ban el tudja indítani a 
„Magyar falu” programot, ami egyébként, azt gondo-
lom, hogy tökéletesen egészíti ki az európai uniós for-
rásokat, mert az látszik, hogy az Európai Uniótól 
olyan messze van a magyar vidék, hogy igazából olyan 
jellegű programokat nagyon nehéz elindítani, ami a 
hétköznapi valóságban kézzelfogható támogatásként 
ott lesz a településeinken. 

2019-ben, 2020-ban és 2021-ben összességében 
magyar forrásból, kizárólag magyar forrásból 600 mil-
liárd forintot tudunk elkölteni a magyar települé-
sekre, azokra a településekre, amely települések lét-
száma nem éri el az ötezer főt. 

És két zárógondolat, hogy ezzel fejezzem be a 
„Magyar falu” vonatkozásában a gondolataimat: 
1600 civil szervezet kapott az elmúlt évben támoga-
tást a „Magyar falu” programból, összesen 2678 ma-
gyarországi olyan település van, ahol a falusi CSOK-
ot igénybe lehet venni, és ennek köszönhető az, hogy 
az elmúlt évben, 2020-ban a KSH adatai szerint 
900 olyan település van, ahol a lakosságszám növeke-
désnek indult.  

Azt gondolom, hogy talán ez, ami leginkább jelzi 
azt, hogy volt értelme az uniós pénzeknek és a magyar 
forrásoknak, és jó helyre mentek ezek a pénzek. Kö-
szönöm szépen. (Taps a kormánypártok soraiban.) 

 
ELNÖK: Köszönjük szépen. Megkérném Ungár, 

Mesterházy és Szakács képviselőtársaimat, hogy a fo-
lyamatos és meglehetősen hangos röpgyűlésüket a 
plenáris ülésen kívül folytassák. Megadom a szót Sza-
kács László képviselő úrnak. Parancsoljon! 

 
DR. SZAKÁCS LÁSZLÓ (MSZP): Köszönöm a 

szót, elnök úr. Elnézést kérek Ungár képviselőtársam 
viselkedéséért. (Derültség.)  
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Az előbb a kétperces felszólalásomban nem tud-
tam teljesen befejezni ezt a történetet, ami valós tör-
ténet, megtörtént a Gazdasági bizottságban, hogy én 
javasoltam, hogy még Simonka és Mengyi képviselő-
társam is vegyen részt az OLAF munkájának a feltá-
rásában és értékelésében, hiszen van olyan tapaszta-
latuk, amivel tudják segíteni a Gazdasági bizottság 
munkáját, és így egy még átgondoltabb anyagot tudott 
volna letenni a bizottság az asztalra. Képzeljék el, nem 
jött létre ez a bizottság. Tehát végül is ez lett volna a 
csattanó, csak ezt nem mondtam el, hogy valahogyan 
aztán ez a bizottság mégsem kezdte el a munkáját. 

Hogy államtitkár úr expozéjával kezdjem, abban 
nem volt olyan, tehát az elérendő célokban, amivel 
nem lehet egyetérteni. Mi is azt szeretnénk, hogy le-
gyen Európa intelligens - már úgy értve természete-
sen, gondolom, ő is a digitális Európára gondolt -, le-
gyen zöldebb, legyen szociálisabb, legyen karbonsem-
leges, legyen polgárokhoz közelebbi Európa. Ezek kö-
zött a célok között, azt gondolom, nincsen olyan ma-
gyar politikus, aki ezzel nem értene egyet. Sőt, mi ma-
gunk is azt mondtuk, főleg mondjuk, az önkormány-
zati választások kapcsán, hogy mi azt szeretnénk, ha a 
magyar városok európai városok lennének. Én is azt 
mondtam Baranyában Komlón, hogy én szeretném, 
ha Komló egy európai kisváros lenne. Ennek nagyon 
sok értelme van, hogy az hogyan lesz komfortos, ho-
gyan tudja kiszolgálni a saját lakosságát vagy éppen 
csak annyit, hogy a csatornafedél, tudja, szintben van 
az úttesttel, és közben az ember nem harapja el a nyel-
vét, amikor átmegy rajta. Azt gondolom, hogy ennek 
több szintje van.  

Láttuk, hogy erre önök is törekedtek, és ne le-
gyünk teljesen igazságtalanok, hogy önök erre nem 
törekedtek. Erre egy minisztériumot alapítottak, csak 
ezt méltatlanul elfelejtjük. Kósa Lajos volt az a mi-
niszter. Nem sokáig volt, három hónapig talán, négy 
hónapig, Kósa Lajos volt a pólusvárosok minisztere, 
mi inkább csak így az orbáni ígéretek megvalósításá-
ért felelős miniszternek hívtuk őt, de azért az a forrás, 
amit ő kapott, mintegy 3500 milliárd forint vagy talán 
még annál is több, az majdnem több volt, mint a Paks 
II.-beruházás abban a pillanatban. Azóta a Paks II. 
nőtt, a Kósa-minisztérium meg megszűnt.  

Ezt is csak azért mondom el, hogy azért önök is 
érezzék azt, hogy az önök tervezési és végrehajtási fo-
lyamatában, azért abban is voltak ilyen kisebb kité-
rők, hogy egyszer csak létrejött egy kormányzati 
szerv, amit minisztériumnak hívtak, Kósa Lajost ne-
vezték ki ennek a minisztériumnak az élére, Kósa mi-
niszter volt ezekben a fejlesztési programokban. Nagy 
Csaba képviselőtársam elmondta, hogy mennyi baj 
volt a pályázatíró cégekkel. Emlékeztessem arra, ami-
kor ezeket államosította Lázár János? 

 
 (20.40) 

 
Akkor ő még a Miniszterelnökséget vezető mi-

niszter volt - az is az elmúlt ciklusban volt -, ledarál-
ták az összes pályázatíró céget, csak állami cég lehet 

az, aki pályázatíró cég, meg csak a kijelölt cégek lehet-
nek a pályázati cégek. (Dr. Ágostházy Szabolcs Imre 
felé: ) Azért húzza össze a szemöldökét az államtitkár 
úr, mert nem sikerült neki, de ez volt a szándéka eb-
ben a tekintetben.  

Persze, mi is szeretnénk látni, hogy a megyei fej-
lesztési tervek, sőt továbbmegyek, a városokkal elké-
szíttetett integrált városfejlesztési stratégiák hogyan 
képeződnek le, tükröződnek le, hogyha azt látnánk, 
hogy hogyan képeződnek és tükröződnek le az euró-
pai uniós forrásokhoz való hozzáféréseknek a lehető-
ségében, ezt mi is szívesen látnánk. Mert ezenkívül 
amit látunk, az sajnos nem az, hogy azon a rendszeren 
bármi változott volna, hogy nem arra pályáznak a vá-
rosok meg a települések, amit szeretnének elérni, ha-
nem arra pályáznak, amire van pályázat, aztán abból 
próbálnak meg valamit afelé alakítani, hogy a város-
nak is a hasznára váljon, hogy energetikai felújításnak 
indult, aztán lett belőle egy vállalkozásfejlesztési in-
kubátorközpont, mert hát, ugye, energetikai felújí-
tásra lehetett pályázni, pedig az integrált városfejlesz-
tési stratégiában, sőt ezt még a megye is jóváhagyta, 
még abban is szerepelt egyébként az, hogy a városnak 
a rozsdaövezeteit át kell alakítani - ez is egy otthoni 
példa.  

És ez, tudja, rengeteg vitát szül, és ebből szület-
nek azok a viták, hogy persze az ember nehezen tá-
mad fejlesztéseket, főleg akkor, hogyha európai uniós 
fejlesztések, hiszen pénz érkezik az országba és pénz 
érkezik a településekre, na de hát nagyon sokszor el 
kell azt mondanunk, hogy azért ezek sokszor betonba 
öntött álmok meg térkőbe öntött álmok, valakinek az 
álmai, nem a városlakóké, a városvezetőé. És ugye, 
nem tudjuk, hogy ettől nő-e úgy a városnak a va-
gyona, az csak egy dolog, de mondjuk, a lakosságmeg-
őrző képessége, az adómegőrző képessége, az adóerő-
képessége, hogy képesek-e ezek a városok utána to-
vább fejlődni és tovább élni, hogy európai városok le-
gyenek.  

Én azt gondolom, hogy ezek azok a fontos pon-
tok, amelyekről érdemes volna hosszabban is vitat-
kozni, de hát, ugye, már most láttam, hogy ebből a vi-
tából megint az lesz, hogy mi volt 2005-ben, 15 éve, 
meg 2004-ben, az meg még régebben volt, hogy akkor 
hogyan voltak, és hogy arról adjunk mi számot. Én azt 
gondolom, hogy ha ez a vitanap fontos - öntől is meg-
hallgattuk meg a Nacsa Lőrinctől is meghallgattuk, 
hogy fontos ez a vitanap; egyébként akkor önök is kez-
deményezhették, sőt akár támogathatták is volna, 
hogyha fontos ez a vitanap -, akkor pedig nem feltét-
lenül erre kellett volna használni, de nyilvánvalóan 
hogyha önök erre használják, akkor mi is megragad-
juk a lehetőséget, hogy elmondjuk, erről mi a mi véle-
ményünk.  

Igen, van tapasztalatunk, ami most már sokkal 
több, mint amennyi illúziónk maradt. Nagyon so-
kunkba beleégett az, amikor a települések, a megyék 
vagy éppen a megyei települések fejlesztési forrásaihoz 
úgy lehetett hozzáférniük a megyei képviselőknek, tisz-
telt államtitkár úr, hogy bementek a megyeházára, ott 
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aláírattak velük egy titoktartási nyilatkozatot, majd 
eléjük tettek 2400 oldalt, és azt mondták, hogy van 
négy órájuk átnézni - ez az önök által biztosított transz-
parencia, az az átláthatóság, ami biztosítja azt, hogy 
ezek a pénzek a megfelelő helyekre kerültek. Arról már 
ne is beszéljünk, hogy a tervezőirodák három-négy hó-
nappal korábban, de már fél évvel korábban is arról be-
széltek, hogy, gyerekek, ne haragudjatok, már egy csa-
ládi házat nem tudunk megtervezni, mert előre kell 
dolgozni, hiszen jönnek majd a pályázati kiírások; 
ugyan még nem tudják, mi van a pályázati kiírásban, 
de már tervezik. Hát, hogy fordulhat ez elő, államtitkár 
úr? Én azt gondolom, hogy ebben a tekintetben az át-
láthatóság egészen biztosan problémát jelentett. Ezen 
érdemes változtatni.  

Nagyon sok olyan, ugyancsak a múltból lévő em-
lékem van, amely arról szólt, hogy mondjuk, amikor a 
közbeszerzésekről megkérdeztük az akkori fejlesztési 
minisztert, Seszták Miklóst, hogy hogyan létezik az, 
hogy európai uniós forrásra öt, az ő városában bejegy-
zett startup volt, öt 3 millió forinttal megalakított cég 
volt az, amely pályázott, mind az öt nyert, akkor ne-
kem annyival kellett beérnem válaszként, hogy észre-
vette ezt a problémát, ott is van már a fejében a meg-
oldás, és nemsokára elő fog majd állni vele, ide, a par-
lament elé fog jönni. Ennyivel beértük. 60 millió fo-
rintot kiosztottak öt cégnek.  

Hát persze, hogy itt az ideje átnézni a közbeszer-
zéseket, átnézni az átláthatóságot a mindennapok 
szintjén, amikor a tervező nem tudja fél évvel előbb, 
hogy mit kell neki megtervezni meg mire lesz majd 
pályázati kiírás, amikor a városoknak nem arra kell 
pályázni, amire pályázatot írnak ki, hanem arra, ami 
ténylegesen szerepel a városfejlesztési stratégiában. 
És akkor nekik sem kell trükközni, a források hozzá-
férhetőek, elszámolhatóak, és akkor talán még a Si-
monka Györgyöt sem kell majd bevonnunk abba a 
vizsgálóbizottságba, amely az OLAF-jelentéseket vé-
gig fogja nézni.  

Én azt gondolom, hogy ha ezen az úton indulunk 
el, akkor az nem lesz egy hibás út. A célokkal persze 
mindenki egyetért, csak ne úgy valósítsák meg, mint 
eddig, hogy valamibe belekezdünk, aztán előbb-utóbb 
csak stadion lesz belőle! Köszönöm szépen a figyel-
met. (Taps az ellenzék soraiban.) 

 
ELNÖK: Köszönjük. Most Ovádi Péter követke-

zik, a Fidesz képviselője. Parancsoljon! 
 
OVÁDI PÉTER (Fidesz): Köszönöm szépen a 

szót. Tisztelt Elnök Úr! Tisztelt Képviselőtársaim! 
Nagy Csaba képviselőtársam nagyon jól összefoglalta 
azt, hogy honnan indultunk és mennyi mindent tud-
tunk a vidékre fordítani; és az is látszik, hogy meny-
nyivel máshogy gondolkozunk azért Szakács László 
képviselőtársammal, hiszen ő azt mondta, ha jól idé-
zem, hogy a pályázatokhoz kell igazodniuk a települé-
seknek, én meg pontosan azt veszem észre, hogy akár 
a „Modern városok”-at nézzük, akár a „Magyar falu” 
programot nézzük, akkor azt látjuk, hogy végre olyan 

programokat hozott a kormány, amelyek a valós kér-
désekre adnak valós választ, hiszen a „Modern vá-
rosok” programja pontosan az a program, amikor a 
városvezetést meghallgatva a kormány azokat a prog-
ramokat hajtja végre. Ilyen például, hogyha most 
Veszprémre tekintünk, a „Modern város” program-
ban ilyen a sportuszoda, amire nagyon-nagyon régen 
vártunk, ilyen például a tornászgyakorló, de az ipa-
rosparkot is itt tudnám említeni vagy az új völgyhidat 
is, tehát ezek tényleg valós kérdésekre adnak valós vá-
laszt.  

De hogyha a kistelepülésekre tekintünk, az én vá-
lasztókörzetemben Veszprém megyei jogú városon kí-
vül mind a 24 település érintett a „Magyar falu” prog-
ramban, összesen 49 nyertes pályázat volt, plusz a ci-
vil szervezetek, plusz az utaknak a pályázata is. 
Hogyha nem olyan pályázatok lettek volna, amelyekre 
szükség van, akkor nem nyertek volna ennyien. De ez 
is egy olyan vidékfejlesztési program, amelyre, azt 
gondolom, nagyon büszkék lehetünk, és együtt lehe-
tünk rá büszkék, hiszen a „Magyar falu” programban 
óvodák, orvosi rendelők, közösségi terek, egyházi in-
tézmények újultak meg, és még azt is mondhatjuk, 
hogy a helyi civil szervezetek végre egy olyan lehető-
séghez jutottak, amire már nagyon régen vártak.  

Hogyha azt nézzük, hogy a terület- és település-
fejlesztési operatív programban is mennyi nyertes 
pályázat volt, akkor azt mondhatjuk, hogy Veszprém 
megye 1. számú választókörzete ezzel is nagyon jól 
gazdálkodott. Hogy pár települést mondjak: Bándon 
egy turisztikai fejlesztést tudtunk belőle megcsi-
nálni; Csetényben egy ipari parkot hoztunk létre, 
ahova kijött egy multinacionális cég jött ki, egy 2500 
fős településre, a Balluff-Elektronika Kft.; de volt 
egészségház-fejlesztés, csapadékvíz-elvezetés; hogy-
ha Herendre nézünk, akkor zöldváros-projekt, vá-
rosrészeket összekötő kerékpárút, Herend-Bányate-
lep felzárkóztatását elősegítő komplex program; Ki-
rályszentistván és Litér között is kerékpárút; Kis-
lődön az általános iskola - tehát mind-mind olyan 
program, amelyre tényleg valójában szükség van. És 
én azt gondolom, hogy ezeken a településeken ilyen 
programokat és pályázatokat tudtunk megvalósítani 
mind a 24 településen. Veszprém városa is a terület-
fejlesztési operatív programból bölcsődéket, orvosi 
rendelőket, óvodákat újított meg, amire már nagyon 
régen vártunk. Úgyhogy én azt gondolom, hogy amit 
itt baloldali képviselőtársaim nagyon sokszor feltet-
tek kérdésként, hogy hol a pénz, az a válasz, hogy 
ezekben a fejlesztésekben van, és ezzel a térségünk 
gazdagodott.  

Én azt gondolom, hogy ha a következő ciklusban 
is ilyen jól tudjuk kihasználni a lehetőségeket, akkor 
biztos vagyok a sikerben, annak pedig különösen örü-
lök, hogy dr. Navracsics Tibor lett kinevezve az Észak-
nyugat-magyarországi Gazdaságfejlesztési Zóna 
komplex fejlesztéséért felelős kormánybiztosnak, így 
Veszprém és térsége kiemelt figyelmet fog kapni. Eh-
hez kívánok mindenkinek sok sikert. Köszönöm szé-
pen. (Taps a kormánypártok soraiban.) 



26749 Az Országgyűlés tavaszi ülésszakának 7. ülésnapja, 2021. március 22-én, hétfőn 26750 

 (20.50) 
 

ELNÖK: Köszönjük. Most megadom a szót Rá-
kossy Balázs úrnak, a Pénzügyminisztérium államtit-
kárának. Parancsoljon! 

 
DR. RÁKOSSY BALÁZS pénzügyminisztériumi 

államtitkár: Köszönöm szépen a szót, elnök úr. Tisz-
telt Országgyűlés! Én is azzal kezdeném, amit Ágost-
házy kollégám említett a felszólalásában, hogy ha 
nem tartottunk volna az elmúlt kormányzati időszak-
ban több politikai vitanapot is az EU-s forrásokról ’14 
és ’20 között, akkor magam is azt gondolnám, hogy 
igazán ennek a mai vitának a politikai vagdalkozáson 
kívül kevés hozzáadott értéke van. Ez részben a hoz-
zászólásokból is kiindulva abból is ered, hogy egyrészt 
szándékos csúsztatások hangzanak el az ellenzéki ol-
dalról, másrészt pedig sokszor tájékozatlanságból 
erednek azok a megjegyzések, amelyek itt az elmúlt 3-
4 órában elhangzottak. Azt gondolom, kiindulva a 
négy évvel ezelőtti vitanapok tanulságaiból, érdemes 
egy lépéssel hátrébb lépni és nagyon higgadtan meg-
nézni, hogy ez az intézményrendszer hogy működik, 
milyen tanulságok vannak, és milyen eredményeket 
értünk el az elmúlt időszakban.  

A vitanap kapcsán azt is megjegyezném, hogy 
számomra érdekes volt, hogy az ellenzék az elmúlt 
években nem is érdeklődött az EU-s források iránt 
(Mesterházy Attila: Á!), hiszen ilyen vitanapra irá-
nyuló kérést, javaslatot egészen mostanáig nem kap-
tunk. Örülök, hogy visszatérünk ehhez a gyakorlat-
hoz, amelyet ’14 és ’18 között folytattunk (Zaj az el-
lenzéki képviselők padsoraiból.), hiszen számunkra 
is fontos, hogy olyan operatív programok legyenek, 
amelyek többé-kevésbé konszenzussal és az eredmé-
nyek figyelembevételével zajlanak le. A mostani idő-
szakban, 2014 és ’20 között megközelítőleg 12 000 
milliárd forint állt Magyarország rendelkezésére, 
hogy ezt európai uniós forrásokként felhasználja, a 
most kezdődő időszakban ennél, ha nem is nagyság-
rendjében, de mindenképpen egy jelentősebb ösz-
szeg, 18 000 milliárd forint áll rendelkezésre. Külö-
nös tekintettel erre, fontos, hogy az előző időszak 
tapasztalataiból megvilágítsuk, hogy mire készü-
lünk és milyen programok lesznek a következő idő-
szakban.  

Elhangzott már többek felszólalása során, hogy 
2014 és 2018 között az európai uniós intézményrend-
szert alapjaiban dolgoztuk át, és zárójelben jegyez-
ném meg, hogy az európai uniós forrásoknak a sok 
előnye mellett van egy nagyon nagy hátránya is, még-
pedig az, hogy rendkívül kötött felhasználási rendben 
működnek. Itt nem a szabálytalanságokra és a vissza-
élésekre szeretnék utalni, hanem arra, ami talán a leg-
utóbbi felszólalásban is elhangzott Szakács képviselő 
úr részéről, hogy helyben nem azt tudják fejleszteni, 
amit szeretnének. Olyan pályázatokat tudunk kiírni, 
amit az európai uniós szabályok lehetővé tesznek. 
Majd visszatérnék a TOP-os források felhasználásá-

hoz, hogy egyébként pedig a decentralizáció és a szub-
szidiaritás jegyében az elmúlt hét évben minden dön-
tést helybe delegáltunk, hogy ne a kormánynak kell-
jen azt eldönteni, hogy helyben ipari parkot, kis kilá-
tót vagy bármi más egyebet kell építeni. Tehát ez a he-
lyi politika felelőssége, a helyi közgyűlések, a helyi po-
litikai vezetőség szerepe és felelőssége, hogy az euró-
pai uniós pénzekből mit valósít meg, mit fejleszt. 

Az elhangzottak kapcsán szeretnék majd beszélni 
két nagy operatív programról, tekintettel arra, hogy 
olyan fejlesztési célokat határoznak meg, amelyek 
nemcsak ’14 és ’20 között, de ’21 és ’27 között is fontos 
területei lesznek a magyar fejlesztéspolitikának. De 
engedjék meg, hogy slágvortokban néhány elhangzott 
kijelentésre reagáljak. Az egyik a szabálytalanságok 
kérdése. Már tettem arra utalást, hogy az európai 
uniós források olyan pénzek, amelyeknek a felhaszná-
lása rendkívül sokrétűen van szabályozva az Európai 
Unió, az Európai Bizottság részéről. Sokszor nehéz 
olyan célokra felhasználni ezeket a forrásokat, ame-
lyek valójában a kedvezményezettek érdekeiben áll-
nak. Ezért sokszor minden innovatív elképzelést, in-
novációt igénybe kell venni annak érdekében, ahogy 
már elhangzott, hogy például családpolitikára ezek a 
források felhasználhatók legyenek. 

Ne legyünk szemellenzősek! A pénzekkel való 
visszaélés egyedül a diktatúrákban nem egy minden-
napos gyakorlat. Ott, ahol jogászok és felkészült szak-
emberek pályáznak, vagy felkészületlenségből vagy 
szándékosságból valóban van tér és lehetőség a visz-
szaélésre. De szeretném felhívni a figyelmüket arra, 
hogy éppen azért, mert európai uniós forrásokról be-
szélünk, beszélünk különböző intézményekről, 
OLAF-ról, Európai Bizottságról, rendkívül szigorú 
ezeknek a forrásoknak az utókövetése, rendkívül ap-
rólékos ezeknek a pályázatoknak a szabályozása. 
Ezért van az, hogy nagyon sok esetben nem pályázó-
barátok ezek a pályázatok, olyan biztosítékok vannak 
beléjük kódolva és rendszeresítve, amelyek, pont an-
nak érdekében, hogy visszaélések ne történjenek 
ezekkel a forrásokkal, időnként a felhasználóknak 
okoznak nehézséget. Azonban ott, ahol szándékosan 
visszaélések történtek az elmúlt időszakban ezekkel a 
forrásokkal, akár az OLAF, akár pedig a magyar ható-
ságok megtették azokat a lépéseket, amelyek szüksé-
gesek annak érdekében, hogy a bűncselekmények ké-
sőbb reparálásra kerüljenek. 

Az eredmények tekintetében fontos azt meg-
nézni, hogy Magyarország az elmúlt tíz évben a gaz-
dasági mutatók mindegyikében jelentősen javított. 
Elég, ha csak azt mondom, hogy a munkanélküliség a 
2010-es 10 százalékon felüli arányából a Covidot 
megelőző időszakban 3,5 százalékra csökkent, az 50 
százalékos foglalkoztatási arányt sikerült a lakosság 
70-71-72 százalékos arányába megemelni a Covid 
előtt, a gazdasági növekedésünk az elmúlt időszak-
ban, egészen 2020 elejéig sokszor kétszeresével múlta 
felül az európai uniós átlagos növekedést. Ha emlé-
keznek rá, volt olyan negyedévünk, de volt olyan teljes 
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gazdasági évünk is, ahol a gazdasági növekedés mér-
téke a GDP 5 százalékát érte el, és egyébként a 4-4,5 
százalékos gazdasági növekedés az elmúlt években 
egy átlagos gazdasági növekedésnek volt mondható, 
ami az európai uniós átlagos 1,8-2 százalékos gazda-
sági növekedésnek pontosan a kétszeresét jelenti.  

Elég, ha utalok arra, hogy az elmúlt években a 
gazdaság működésének és fejlődésének köszönhetően 
a minimálbér, illetve a magyar átlagbér jelentősen nö-
vekedett. Az elmúlt években egy átlagos magyar ház-
tartás egy évben majdnem egy pluszhavi jövedelmet 
tudott hazavinni és ez ugyancsak a magyar gazdaság 
motorjának a beindításából következett. Elég, ha em-
lékeztetem önöket az államadósság mértékére, amely 
a 2010-es kormányváltást követően a magyar gazda-
sági összterméknek megközelítőleg 80 százalékos 
arányát érte el, és ezt a Covid-válság előtti időszakban 
70 százalék alá sikerült csökkenteni. 

Hadd emlékeztessem még önöket a hiány mérté-
kére! Amikor a polgári kormány 2010-ben kormány-
zásra jutott, egy túlzottdeficit-eljárás alatt állt az or-
szág, ami annyit jelent, hogy a maastrichti kritériu-
mok egyikét, a 3 százalékos hiányt nem tudta teljesí-
teni. Ez a nemteljesítés a szocialista kormányoknak 
köszönhetően 2004. május 1-jétől, tehát Magyaror-
szág európai uniós csatlakozásától kezdődően fenn-
állt. A túlzottdeficit-eljárás alól Magyarország gazda-
sági teljesítménye okán 2013 májusában sikerült ki-
jönni, a hiány mennyiségét sikerült az elmúlt években 
a 3 százalék alatt tartani, és ez hozzájárult ahhoz, hogy 
a magyar gazdaság megítélése a nagy hitelintézetek, a 
nemzetközi minősítők szemében egészen más dimen-
ziót képviselt, mint azt megelőzően. 

Hadd emlékeztessem még önöket arra, hogy 
2010-ben a magyar kormánynak több mint 20 milli-
árd eurós hitelt kellett visszafizetni ahhoz, hogy a gaz-
daságot újra növekedési pályára helyezze. Ez a 20 
milliárd eurós hitel pedig abból eredt, hogy a szociál-
liberális kormány a 2008-as világgazdasági válságot 
nem önerőből, hanem hitelfelvételből kívánta megol-
dani. 

 
 (21.00) 

 
 
Itt elég, ha szembeállítom a mostani Covid-vál-

ságkezelést, ahol a kormány nem külföldi hitelfelvé-
tellel kezelte ezt a válságot, hanem a saját maga esz-
közeivel, az elmúlt években elért gazdasági növeke-
désből származó tartalékaival kezelte a Covid-válság 
hatásait. 

És akkor engedjék meg még azt, hogy kitérjek 
arra, hogy a multinacionális vállalatok, illetve a pénz-
ügyi szektor támogatása egy kicsit talán árnyaltabb, 
hiszen emlékeztetném önöket arra, hogy a 2010-es 
kormányváltás után a kormány bizonyos szektorokra 
különadót vetett ki; pont azért, hogy a közös tehervi-
selést egy új dimenzióba állítsa. A magyar pénzintéze-
tek és hitelintézetek ezeket a különadókat más ipar-

ágakkal, így az energia-, illetve a kiskereskedelmi ága-
zatokkal együtt azóta is fizetik, és hozzájárulnak ah-
hoz sokkal nagyobb mértékben, mint 2010 előtt, hogy 
a magyar gazdaság egy fenntartható pályán haladjon. 

Szóba került itt ellenzéki képviselői felszólalás-
ban az, hogy a kis- és középvállalkozásokkal szemben 
miért támogatja a magyar gazdaságpolitika a multi-
nacionális vállalatokat. Az ok egyértelmű: a multina-
cionális vállalatok is hozzájárulnak a magyar gazda-
ság növekedéséhez. Fontos megjegyezni itt, hogy a 
multinacionális vállalatok főszabály szerint az euró-
pai uniós támogatásokból kiszorulnak, tehát annak 
érdekében, hogy a multinacionális vállalatok beruhá-
zási érdekeltségét fenn tudjuk tartani, fontos őket 
ösztönözni. Minden egyes multinacionális vállalati 
támogatás, amelyről itt említést tettek, beruházási kö-
telezettség vállalása mellett történt meg, tehát nem 
ingyenpénzként adtuk a multinacionális vállalatok-
nak a támogatást, hanem annak érdekében, hogy en-
nek fejében a támogatás meghatározott százalékában 
Magyarországon további befektetéseket hajtsanak 
végre. 

Elhangzott a közbeszerzési törvény is több tekin-
tetben. Elismerem, hogy a közbeszerzési törvény nem 
jó. Én igazán nem láttam még jó közbeszerzési tör-
vényt egyébként. (Potocskáné Kőrösi Anita közbe-
szól.) Sajnos, az elmúlt 15 évre visszamenőleg vissza-
mutatható az, hogy a közbeszerzési törvény hatálya 
alatt beszerzett szolgáltatások és beszerzések nagy ré-
sze drágább, mint ha egyébként nem a közbeszerzési 
törvény hatálya alatt tennénk ezt meg, de felhívnám a 
tisztelt képviselők figyelmét arra, hogy a jelenleg ha-
tályos közbeszerzési törvény 2016-ban az Európai Bi-
zottság unszolására és javaslatára történt meg. Tehát 
amilyen állapotban most a közbeszerzési törvény van, 
az azért lett ilyen, mert 2016-ban az Európai Bizottság 
ezt kényszerítette ránk. Az, hogy egyszereplős közbe-
szerzési eljárások vannak és olyan számban, amilyen-
ben, Brüsszelnek köszönhető.  

Úgyhogy én teljes mértékben támogatom azt, 
hogy ezt a közbeszerzési törvényt a következő évek-
ben megváltoztassuk. Én látom annál a kettő, illetve 
három operatív programnál is, amelyet felügyelek, 
hogy a most hatályban lévő közbeszerzési törvény egy 
akadály: akadály a pályázóknak, akadály az irányító 
hatóságnak, akadály mindenkinek. Én örömmel ve-
szek részt ennek az átdolgozásában, és felhívom a fi-
gyelmét a brüsszeli kollégáknak arra, hogy ez 2016-
ban egy rossz döntés volt, amit ránk kényszerítettek. 

A felszólalásokban itt az MFF, illetve az RRF kap-
csán felvetődött az több esetben, hogy a hitel, illetve a 
vissza nem térítendő támogatások aránya milyen le-
gyen. Itt egy kicsit ilyen diszkrepanciát érzek az ellen-
zéki felszólalók felszólalásában, mert bizonyos tekin-
tetben azért kaptunk kritikát, hogy túl sok a felveendő 
hitel mennyisége, más esetben pedig azért dorgáltak 
meg az ellenzéki képviselők, hogy egy adott hitellehe-
tőséggel miért nem élünk, adott esetben a SURE lehe-
tőségeivel. Az RRF-ben egy elég nagy mennyiségű hi-
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tellehetőség áll Magyarország rendelkezésére. Azt hi-
szem, ez egy közös döntés arra vonatkozólag, hogy 
Magyarországot hosszú távon eladósítjuk-e, illetve az 
eladósodás lehetőségét felvetjük-e; örülök, hogy eb-
ben az ellenzéki képviselők is megnyilvánulnak, és ki-
fejezik ebbéli véleményüket. 

Mielőtt rákanyarodnék a két operatív programra, 
amelyekben szeretném megmutatni azt, hogy a pén-
zeknek egy része hol van, illetve hol található, szeret-
ném azért arra is felhívni a figyelmüket, hogy most 
18 000 milliárd forintnyi európai uniós forrásról be-
szélünk RRF-, illetve MFF-keretben, ami hatalmas 
nagy összeg, de azért nem szeretném azt figyelmen kí-
vül hagyni, hogy egyébként a magyar költségvetés 
éves összege 40 000 milliárd forint. Ha ezt a 
18 000 milliárd forintot az RRF-en kívül hét évre ve-
títjük ki, akkor azért azt kell mondani, hogy az euró-
pai uniós források nagyon fontosak, jó, hogy kapunk 
ilyen forrásokat, de egyébként a beruházások jelentős 
része a magyar gazdaságban és a fejlesztések jelentős 
része költségvetési forrásból valósul meg. Tehát azok 
az eredmények, amelyeket a makromutatóknál felso-
roltam az elmúlt időszakban, részben az európai 
uniós forrásoknak is köszönhetőek, de nagy részben 
mindenképpen a költségvetési források okos és tarta-
lékoló, illetve fenntartható módon való elköltésének. 

Ahogy már utaltam rá, a 2014-2020 közötti idő-
szak komoly változást jelentett az azt megelőző, a 
2007-2013 közötti fejlesztési időszakhoz képest. Egy-
részt intézményrendszerében változtattunk jelentő-
sen az új rendszeren, eljárásában, pont azért, hogy 
sokkal inkább pályázóbarát legyen, könnyebb, gyor-
sabb lehessen ezeknek a forrásoknak a felhasználása, 
és az intézményrendszerben akkor szüntettük meg az 
NFÜ-t, a Nemzeti Fejlesztési Ügynökséget, amely 
egyébként a visszaéléseknek egy komoly kiinduló-
pontja volt abban az időszakban.  

Egy olyan, szakmailag is megalapozottabb intéz-
ményrendszeri igazgatásra tértünk át, ahol az irányító 
hatóságokat a minisztériumokhoz rendeltük, és min-
den irányító hatóság, illetve operatív program tekin-
tetében kijelöltünk egy szakpolitikai felelőst a kor-
mányzatnak valamelyik másik területén annak érde-
kében, hogy a fejlesztési pénzek felhasználása, illetve 
tartalommal való megtöltése sokkal szorosabb együtt-
működést tegyen szükségessé a kormányzati szervek 
részéről, ezért a tartalma ezeknek az operatív progra-
moknak sokkal szakmaibb és megalapozottabb legyen 
2014-től kezdődően, mint azt megelőzően volt. 

Fontos fejlesztés volt a 2014-es időszakban, ami 
már elhangzott előttem, hogy a korábbi pénzfelhasz-
nálással szemben nagyon hangsúlyos volt 2014-2020 
között az, hogy a rendelkezésre álló források 60 szá-
zalékát gazdaságfejlesztésre fordítottuk, és egyébként 
ez a forrásfelhasználás a következő időszakra is áll, te-
hát a 2021-től kezdődő időszakra. Ez a 60 százalékos 
forrásfelhasználás azt jelentette, hogy a pénzek nagy 
részét a kis- és középvállalkozások finanszírozására, 
gazdaságfejlesztésre, munkahelyteremtésre, illetve a 

foglalkoztatás növekedésére, a magyar gazdaság újra-
iparosítására, illetőleg a kis- és középvállalkozások 
exportképességének a növelésére fordítsuk. Most en-
nek az eredménye az, hogy a magyar gazdaság muta-
tói az általam is idézett mutatók tekintetében úgy vál-
toztak az elmúlt időszakban, ahogy változtak.  

Még utolsó, zárógondolatként szeretném azt 
önöknek megemlíteni, hogy az európai uniós források 
a gazdaságvédelemben, illetve a Covid-vírus elleni 
küzdelemben is felhasználásra kerültek. A gazdaság-
fejlesztési és innovációs operatív programban 2020 
tavaszától kezdődően, néhány hónap leforgása alatt 
340 milliárd forintos összegű forrást tettünk hozzá-
férhetővé, hogy a bajba jutott vállalkozásokat bértá-
mogatásban részesítsük, a technológiai megújításo-
kat támogassuk, illetve támogassuk a likviditásuk 
helyreállítását. Ennek keretében négy pályázatot ír-
tunk ki az elmúlt év tavasza óta, illetőleg az elmúlt he-
tekben indult meg egy másik, a gazdaságvédelem 
szolgálatába állított eszköz: ez pedig a GINOP kereté-
ben ugyancsak a kamatmentes újraindítási kölcsön, 
amely 100 milliárd forint értékben tesz hozzáférhe-
tővé rendkívül kedvezményes kamatozású hitelt a vál-
lalkozások számára 1-10 millió forint értékben. 

Én itt be is fejezném, esetleg a későbbiekben 
majd kitérnék még néhány eredményre, de azt tarta-
nám fontosnak megjegyezni, hogy az európai uniós 
források tekintetében mindenképpen az objektivitás, 
a szakmaiság alapján érdemes ezeket a programokat 
megítélni. 

 
 (21.10) 

 
Fontos az, hogy pont azért, mert a programok 

megvalósítása helyben, helyi gazdaságokban, a vidéki 
Magyarországon történik meg, ezért lehetőség szerint 
ezek felhasználásának az elveiben legalább egyfajta 
konszenzus alakuljon ki a politikai erők között, és ez 
a konszenzus a következő időszakban, 2021-27 között 
is fenntartható legyen. Nagyon szépen köszönöm 
megtisztelő figyelmüket. (Taps a kormánypárti pad-
sorokból.) 

 
ELNÖK: Államtitkár úr után ismét egy állam-

titkár úr, ezúttal Steiner Attilának, az Innovációs és 
Technológiai Minisztérium államtitkárának adok 
szót. 

 
STEINER ATTILA innovációs és technológiai 

minisztériumi államtitkár: Tisztelt Elnök Úr! Tisztelt 
Képviselő Hölgyek és Urak! Az elkövetkezendő hét-
éves uniós költségvetésben és a helyreállítási alapban 
az egyik legfontosabb prioritás a zöldgazdasággal 
kapcsolatos források mobilizálása és az energetikai 
komponensen belül az iparág zöldítése. Ezzel kapcso-
latosan engedjék meg, hogy pár szempontot én is ki-
emeljek, különös tekintettel arra, hogy a vitában túl 
sok konkrétum - pár hozzászólást leszámítva - nem 
hangzott el ezzel kapcsolatban. 
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Amikor a zöldgazdaság fejlesztéséről és az ener-
getika zöldítéséről beszélünk, akkor Magyarország 
nagyon jó alapokról indul, ugyanis ha a főbb mutató-
számokat nézzük, amelyekre az Európai Unió is fi-
gyel, a szén-dioxid-kibocsátásunk 33 százalékkal 
csökkent a referenciaévhez, az 1990-es évhez képest. 
Ha megnézzük nemzetközi összehasonlításban, uniós 
összehasonlításban ezt az eredményt, akkor azt 
mondhatjuk, hogy az első egyharmadában vagyunk a 
tagállamoknak, ugyanis sok olyan tagállam van, 
amely nemhogy csökkentette 1990 óta a kibocsátását, 
hanem még növelte is. Ebben olyan nagy tagállamok 
vannak, illetve olyan zöldnek hitt tagállamok vannak, 
mint Spanyolország, Portugália és Ausztria. 

Ezen túlmenően az is egy fontos előny szá-
munkra, és jó alapot biztosít, hogy eddig is jól hívtuk 
le az uniós forrásokat, illetve az elkötelezettségünkről 
nemcsak beszélünk, hanem azt törvényben is rögzí-
tettük 2020 nyarán. Kevés olyan tagállam volt, amely 
törvényben is rögzítette azt, hogy 2050-re a klí-
masemlegességi célt tagállami szinten is szeretné el-
érni. Úgyhogy én azt gondolom, ez nagyon jó alapokat 
teremt arra, hogy az elkövetkezendő időszakban is 
ezekhez az uniós forrásokhoz hatékonyan tudjunk 
hozzányúlni. Ennek tükrében részben értem is egyes 
képviselők frusztrációját, hiszen pontosan azokat a 
beruházásokat fogjuk megvalósítani, amelyeket min-
dig is számonkértek tőlünk az ellenzéki képviselők. 

Az energetika terén milyen beruházásokra fogjuk 
fordítani ezeket a forrásokat? Én úgy gondolom, hogy 
egy hármas célt kell megvalósítanunk. Amikor fenn-
tarthatóságról beszélünk és fenntartható energetikai 
rendszert szeretnénk kiépíteni, akkor a fenntartható-
ság mellett az ellátásbiztonságnak, illetve a megfizet-
hető áraknak is nagyon-nagyon fontos szerepet kell 
biztosítanunk. Ugyanis úgy gondolom, hogy már van-
nak nemzetközileg is olyan példák, ahol ha csak az 
egyik aspektust vesszük figyelembe, és a másik ket-
tőre nem figyelünk, akkor annak nagyon rossz követ-
kezményei, mellékhatásai lehetnek, például nagyon 
megemelkedhet az áram ára a lakosság számára, il-
letve ellátásbiztonsági problémákat is okozhatunk. 
Úgyhogy amikor a tervezésről beszélünk, akkor alap-
vetően ezt a hármas szempontrendszert tartjuk mind-
végig a szemünk előtt. 

Ennek tükrében az egyik legfontosabb alapel-
vünk az a tervezésnél, hogy minél több forrást próbál-
junk mobilizálni a megújuló energiák elterjedése ér-
dekében. Itt a klíma- és természetvédelmi akcióterv-
ben a kormányzat vállalta, hogy 2030-ra a jelenlegi 
naperőművi kapacitást megháromszorozzuk, és 
6 ezer megawattnyi, hárompaksnyi naperőmű-kapa-
citást fogunk telepíteni 2030-ra. Úgyhogy emiatt a 
helyreállítási terveknek egy nagyon fontos elemét ké-
pezik a napelemparkok, illetve a lakossági napelemek 
támogatási rendszere. Viszont - ahogy említet-
tem - az ellátásbiztonsági szempontokat is mindvégig 
figyelemmel kell tartanunk, úgyhogy emiatt nemcsak 
napelemeket szeretnénk telepíteni, hanem az ehhez 
szükséges villamosenergia-hálózat fejlesztésére is 

szeretnénk jelentős forrásokat mobilizálni, ugyanis 
így biztosítható az, hogy a megváltozott termelési 
struktúra esetén ne szembesüljünk váratlan ellátás-
biztonsági kihívásokkal. Emellett pedig szeretnénk a 
zöldbuszprojektünkkel továbbmenni. Már több me-
gyeszékhelyen is találkozhatott az utazóközönség 
zöldbuszokkal. Itt egy hónapos demonstrációs pro-
jektekkel indultunk meg, viszont a célunk az, hogy tíz 
éven belül minden második busz elektromos busz le-
gyen a vidéki nagyvárosokban. Ezt a programot sze-
retnénk továbbvinni. 

Összefoglalásképpen szeretném még egyszer 
hangsúlyozni, hogy mi egy olyan Magyarországot sze-
retnénk, egy olyan energetikai szektort szeretnénk 
Magyarországon, ahol biztosított az ellátásbiztonság, 
a fenntarthatóság és a megfizethető energiaárak. Az 
ellátásbiztonság esetében nagyon fontosnak tartjuk, 
hogy a paksi atomerőművi kapacitások hosszú távon 
is megmaradjanak, és emellett viszont jelentősen bő-
vítsük a megújuló energiaforrások elterjedését. Ehhez 
szeretnénk mobilizálni az uniós forrásokat. A határ-
keresztező kapacitásainkat jelentősen szeretnénk bő-
víteni; itt is jó úton jár már Magyarország, a régióban 
az egyik legtöbb határkeresztező kapacitással rendel-
kezik. Illetve magát a hazai villamosenergia-hálózatot 
is szeretnénk felfejleszteni olyan szintre, hogy ezt a 
nagyon sok megújuló, volatilisen termelő megújuló-
energia-termelést is be tudja fogadni. 

A fenntarthatósági szempontok figyelembevéte-
lénél fontos lesz, hogy 6 ezer megawattnyi naperő-
művi kapacitást szeretnénk elérni. Szeretnénk, ha a 
távhőben is zöldülés történne, és a megújuló energia-
forrásokat a távhőellátásnál is el tudnánk terjeszteni; 
itt kiemelt szerepet szánunk a geotermiának is. Illetve 
amikor megfizethetőségről beszélünk, akkor pedig az 
uniós helyreállítási alapból szeretnénk 700 ezer okos-
mérőt biztosítani a lakosság részére, illetve a legki-
szolgáltatottabb rétegek számára szeretnénk olyan 
pályázati konstrukciót biztosítani, amelyben a nap-
elemrendszerek telepítésére, illetve a fűtés-korszerű-
sítésre lehet nagyon nagy támogatásokat igénybe 
venni.  

Röviden ennyit szerettem volna mondani a terve-
inkről az energetikai komponens területén, és ehhez 
kérném a tisztelt képviselő hölgyek és urak támogatá-
sát. Köszönöm szépen. (Taps a kormánypárti padso-
rokból.) 

 
ELNÖK: Köszönjük. Most Ungár Péter képviselő 

úrnak adok szót az LMP-től. Parancsoljon! 
 
UNGÁR PÉTER (LMP): Köszönöm szépen a szót. 

Tisztelt Országgyűlés! Mindannyian emlékszünk ar-
ra, amikor még a koronavírus-járvány előtt a Fidesz 
zöldfordulata kezdődött. Ennek voltak ilyen érdekes 
leágazásai, például amikor a Kereszténydemokrata 
Néppárt augusztusban csatlakozott a műanyagmen-
tes júliushoz, de ezen túlmenően voltak bejelentések 
is arról, hogy mennyi és milyen jellegű pénzeket fog-
nak zöldfordulatra elkölteni Magyarországon.  
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Most az, hogy ennek egy jelentős része nem való-
sult meg azért, mert van egy gazdasági válság, amely 
a koronavírus-járvány miatt van, ez érthető, és - hogy 
mondjam - a számonkérésem nem ezekre vonatkozik. 
Inkább arra vonatkozik, hogy rengeteg olyan európai 
uniós politika van, ahol a kormány nemhogy legalább 
a lehetőséget megadná, hogy zöldfordulat legyen Eu-
rópában, hanem ez ellen cselekszik. Ennek talán a leg-
eklatánsabb példája az európai közös agrárpolitika, az 
a közös európai agrárpolitika, amelyben - bár a Fidesz 
azóta egy ilyen hosszú szappanoperaszerű kapcsolatát 
lezárva kilépett az Európai Néppártból - szövetségese 
az Európai Unió vezetésének abban, hogy semmiféle 
zöldfordulat ne legyen lehetséges az európai agrári-
umban. Az európai közös agrárpolitika talán az egyik 
legnagyobb összegű politikája az Európai Unió költ-
ségvetésének, és a fejlesztési források tekintetében is 
nagyon sok olyan forrás lesz, amely az agrárpolitiká-
nak meghatározó része vagy azon alapuló és megha-
tározó része lesz. A közös agrárpolitikában nagyon 
sok olyan javaslat volt, amely a zöldfordulathoz kö-
tötte volna ezeket a kifizetéseket. Nem volt olyan ja-
vaslat ezzel kapcsolatban, amelyet bármilyen létező 
fideszes EP-képviselő, vagy a frakciófegyelemtől ve-
zérelve, vagy most már attól függetlenül támogatott 
volna. 

A következő a helyzet. Jelenleg Magyarországon 
a kifizetett agrárpolitikai támogatások - ez 800 milli-
árd forint körül volt 2019-ben - 80 százaléka a jogo-
sultak 10 százalékához kerül. Ez talán az egyik leg-
egyenlőtlenebb EU-s támogatási forma, ami van. 

 
 

 (21.20) 
 
Emellett ez az agrárpolitika azért is jelent súlyos 

problémát a klímaváltozással szembeni küzdelemhez 
képest, mert vegyipari jellegű agrárpolitika folyik eze-
ken a területeken, olyan vegyipari termékeket hasz-
nálnak, amelyek alapvetően károsak a magyar termé-
szetnek. És itt egy félmondatot hadd mondjak arról, 
hogy a Fidesz meg az Orbán-kormány volt talán az 
utolsó mohikán a tekintetben, hogy részben a glifozá-
tot európai uniós szinten be tudjuk tiltani, részben 
egyéb olyan káros vegyszereket be tudjunk tiltani, 
amik nagyon is szennyezik például a talajvizet, illetve 
egyéb módon is hozzájárulnak a klímaváltozáshoz. 
Tehát nagyon szép, hogy Nagy István miniszter úr 
most fecskefészket is telepített az Agrárminisztéri-
umra, korábban méhszállást is telepített, ezek nagyon 
szép, szimbolikus lépések. Talán a glifozát betiltásáért 
kéne kardoskodni és szabadságharcot folytatni a szép, 
szimbolikus lépések mellett. 

A közös európai agrárpolitikában többek között 
az európai zöldek javaslata volt a vízvisszatartó ag-
rárium és az ezzel kapcsolatos szempontrendszer be-
építése a közös agrárpolitikába. Feltételeztük, hogy 
ha már a köztársasági elnök podcastekben és egyéb 
ilyen modern módokon próbálja a víznek a szüksé-
gességére és a vízgazdálkodásnak a szükségességére 

felhívni a figyelmet, akkor talán támogathatták vol-
na. Értelemszerűen ez nem történt meg. 

Az a helyzet, hogy a közös agrárpolitika olyan 
embereknek jó, akik amúgy nem foglalkoztatnak sok 
embert, akik nem versenyképes agráripari terméke-
ket állítanak elő, és akik ráadásul Magyarországon be-
lül szennyezőknek számítanak. Az, hogy a „szennye-
zők fizessenek”, amit Orbán Viktor elmondott a beje-
lentésénél, amikor kitalálta, hogy a Fidesz-KDNP zöld 
lesz, ehelyett a közös agrárpolitikában egy elv érvé-
nyesül, hogy a Fidesz és az Európai Unió fizet a szeny-
nyezőknek. Az a helyzet, hogy mindenféle javaslat, 
ami ezzel kapcsolatban volt, amúgy nemcsak a zöld 
frakciótól, hanem másoktól is, süket fülekre talált, és 
ebben a Fidesz csodálatos szövetségese az Európai 
Unió vezetésének, akik részben a francia nemzetál-
lami érdek, részben pedig egyéb okok miatt, nagyon 
is támogatják ezt az agrárpolitikát.  

A közös agrárpolitika ugyanakkor nem fenntart-
ható abból a szempontból sem, hogy az agráriumban 
dolgozók Magyarországon egyre idősebbek. Ezeket a 
statisztikákat még a magyar Agrárminisztérium olda-
lán is meg lehet találni, tehát ez nem valami ellenzéki 
összeesküvés része. Illetve a közös agrárpolitika az a 
politika, ami miatt Magyarországon soha nem fogunk 
tudni az élelmiszer-önrendelkezéshez közelebb jutni.  

Amikor én először a Lehet Más a Politika nevű 
párt aktivistája lettem 2010-ben, akkor az volt az 
egyik szlogenünk, hogy „lehet magyar a bolti paradi-
csom”, ehhez nem jutottunk közelebb tíz év Fidesz-
kormányzás alatt. Hiába jelentette be ma Nagy Ist-
ván, hogy harcot hirdetünk a Lidl meg az Auchan el-
len, önök ezt a harcot leginkább azzal hirdették meg, 
meg azzal folytatják, hogy adókedvezményeket adnak 
ezeknek a cégeknek, illetve semmilyen olyan politikát 
nem voltak hajlandóak támogatni, ami azt szolgálta 
volna, hogy Magyarországon élelmiszer-önrendelke-
zés legyen. 

És akkor még egy dolgot behoznék ide. Miközben 
erről beszélünk, és miközben sokszor a globalizáció 
ellen érvel az összes fideszes médium és fideszes poli-
tikus, értelmiségi, közben az Európai Unió és a Dél-
Amerika közötti szabadkereskedelmi egyezmény tá-
mogatására készülnek, egy olyan egyezményére, 
amely meg fogja növelni a dél-amerikai agrárexportot 
Európára, és ami megint ki fog szorítani magyar ag-
rártermékeket a saját piacukról. És úgy fogják ezt 
megtenni, hogy közben elmondják, hogy önök amúgy 
a globalizáció ellenségei, amikor minden ilyen globa-
lizációpárti, szabadkereskedelmi egyezményt támo-
gatnak, hiszen önök mindig is neoliberálisok voltak, 
és a szabadkereskedelem pártján állnak, és aki a sza-
badkereskedelem pártján áll, az nem tud a klímavál-
tozás ellen valóban küzdeni.  

A lokális szempont ugyanakkor nagyon tud érvé-
nyesülni egy ilyen fejlesztéspolitikában. A szubszidia-
ritás szót, amit most érdekes módon sikerült kimon-
danom, sokszor kimondta államtitkár úr az expozéjá-
ban. Az a helyzet, hogy a szubszidia… - most másod-
jára nem ment… (Derültség.) Tehát az a helyzet, hogy 
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a szubszidiaritás elvével ugyanakkor ellentétes az, 
hogy amikor az ellenzéki önkormányzati vezetések az-
zal kampányoltak, hogy direkt akarnak EU-s forráso-
kat lehívni, akkor ezt önök valamilyen nemzetáruló 
összeesküvésképpen állították be, amikor az az alap-
elv, amit most nem fogok kimondani, pontosan azt je-
lentené, hogy erre képesek lennének. 

Szombathely Megyei Jogú Város Önkormányzata 
például egy 10 éves gazdaságfejlesztési tervet is java-
solt azért, hogy lássák, hogy nemcsak a következő vá-
lasztásokig gondolkodik akkor, amikor az európai 
uniós forrásokat kívánja elkölteni, hanem tudomá-
nyos és technikai ipari parkot hoznának létre, hogy ne 
csak az ingázás, illetve a jelenleg létező ipari létesít-
mények jelentsék a városnak és a térségnek az alap-
vető munkahelymegtartó képességét, illetve pontosan 
ezért szakképző központot hoznának létre. És ha már 
visszatérünk a víz napja közelébe, az esővíz, és hogy 
növelnék a zöldfelületek számát, azért is fontos, mert 
hogyha komolyan gondoljuk a zöldpolitikát, akkor azt 
egyszerre kell elkezdeni a szabadkereskedelem-elle-
nességgel, és ugyanúgy kell megtenni a vízvédelem-
mel is.  

Úgyhogy arra kérnénk önöket, hogy ha még ko-
molyan gondolják, vagy valaha volt egy ilyen pillanat, 
hogy komolyan gondolták azt a zöldfordulatot, amit 
egyszer csak egy belső mérés után kijelentettek, akkor 
ne térjenek el azoktól az alapelvektől legalább, amiket 
ott megfogalmaztak. Köszönöm szépen. (Szórványos 
taps az ellenzéki pártok padsoraiból. - Közbeszólás 
ugyanonnan: Úgy van!) 

 
ELNÖK: Köszönjük. Megállapítom, hogy amikor 

Ungár képviselő úr a mikrofonba beszél, akkor elhall-
gatódtak a háttérzajok.  

Ezúttal, tisztelt képviselőtársaim, tájékoztatom 
önöket arról, hogy Tordai Bence frakcióvezető úr ar-
ról tájékoztatott, hogy a Párbeszéd képviselőcsoportja 
a politikai vitában a frakció részére megállapított idő-
keret fennmaradó részét, tehát 26 perc 49 másodper-
cet az MSZP-képviselőcsoport javára átadja. Kérem a 
munkatársakat, hogy az időkereteket a bejelentésnek 
megfelelően módosítsák. Köszönöm.  

Megadom a szót Szél Bernadett képviselő asz-
szonynak. Parancsoljon! 

 
DR. SZÉL BERNADETT (független): Köszönöm 

a szót, elnök úr. Tisztelt Országgyűlés! Kezdem azzal, 
hogy az a pénz, amiről vitázunk, az egy történelmi le-
hetőség Magyarország számára. Eddig két Marshall-
segélynyi pénz jött hozzánk, és nem sikerült értelmes 
célokra felhasználni.  

Az előbb kifogásolták itt az államtitkár urak, hogy 
nem érdeklődtünk eléggé ezek után a pénzek után. 
Hát, biztosíthatom önt arról, hogy nagyon is érdek-
lődtünk. Sajnos volt, aki nálunk is jobban érdeklő-
dött, úgy hívják, hogy Mészáros Lőrinc, és az ő érdek-
lődése a mai napig tart; és amíg ő érdeklődik e pénzek 
után, addig nem a magyar embereknek a javára lesz 
ez felhasználva. 

És arra is szeretném felhívni az ön megtisztelő fi-
gyelmét, hogy az OLAF legutóbbi jelentése is kimu-
tatta, hogy konkrétan a magyar kormány csalta el az 
EU-ban a legnagyobb mértékben az uniós forrásokat. 
2015-2019 között 3,93 százalékát tette ki az a pénz-
ügyi büntetés az összes uniós felzárkóztatási és agrár-
támogatásnak, ami Magyarországra jött, és ez konk-
rétan tízszerese az európai uniós átlagnak, és egyéb-
ként az összes tagállam közül a legnagyobb mérték. 
Szóval, erre varrjanak, legyenek kedvesek, gombot, 
mert azt hiszem, hogy ezek a számok magukért be-
szélnek.  

És egyébként én ezt a pénzt kettő szempontból 
szeretném a figyelem fókuszába helyezni. Ez a pénz 
egyrészt alkalmas lenne arra, hogy végre Magyaror-
szág számára egy olyan helyzetet teremtsen, hogy a 
magyar nép kitörjön a szegénységi csapdából, abból a 
bércsapdából és összeszerelőüzem-csapdából, amibe 
egyébként a Fidesz-KDNP alatt teljesen belekerült a 
magyar gazdaság és a magyar dolgozók is.  

Talán nem kell a szükségesnél jobban hangsú-
lyoznom, hogy milyen állapotban van a magyar okta-
tás és a magyar egészségügy itt a pandémia kellős kö-
zepén. Borzalmasan tragikus adatok érkeztek honfi-
társainkról, és ha önök az elmúlt tíz évben ezeket a 
pénzeket az egészségügybe meg az oktatásba tették 
volna, akkor ezáltal a magyar munkavállalókat is fel-
készítették volna arra, hogy magasabb hozzáadott ér-
tékű munkát tudjanak termelni, és nem egy ilyen le-
felé vezető spirál lettünk volna, hanem sokkal inkább 
egy olyan hely, amelyben jól képzett magyar munka-
vállalók jobb keresetért tudnak dolgozni. Önök a má-
sik utat választották. Itt az esély, hogy ezen fordít-
sunk! 

A másik pedig az a jövőt felélő és rövidlátó gaz-
dasági működés, ami sem nem fenntartható, sem 
nem biztonságos a jövő szempontjából. Én egyre in-
kább azt látom, hogy a járvány utáni helyreállítás egy-
szerűen nem mehet az eddigi forgatókönyv szerint. 
Nyakló nélkül támogatták a fosszilisenergia-ipart, a 
szennyező nagyvállalatokat, és egyszerűen nem arra 
használják a válságot sem, hogy zöldirányba indul-
junk el.  

Áttekintettem a helyreállítási terv energetikai ré-
szét, és borzasztó csalódás, ugyanis jelen állás szerint, 
hogy ha 40 százalék kibocsátáscsökkentést vállalnak 
2030-ig, akkor ez azt jelenti, hogy a következő tíz év-
ben nagyjából semmi nem fog történni, azon kívül, 
hogy miután Mészáros Lőrincéktől a magyar adófize-
tők megvették a lerobbant Mátrai Erőművet, azt leál-
lítják, átállítják földgáztüzelésűre, és utána pedig a 
következő generációk gyakorlatilag nyolcszor annyira 
kell hogy csökkentsék a kibocsátást 2030 után, mint 
nekünk lett volna rá lehetőségünk a 2020-as években. 
Én nem akarok ilyen örökséget hagyni a gyermeke-
inknek! Ez nagyon-nagyon fontos.  

És nagyon kérem önöket, hogy ne hivatkozzanak 
többé arra, hogy a szocialista nehézipar összeomlott, 
és utána az ott elért eredményekkel gyakorlatilag ki-
pipáltuk a klímavédelmi törekvéseket. Törvényünk 
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van róla, hogy 2050-re Magyarország klímasemleges 
lesz.  

 
 (21.30) 

 
Innentől elkezdve a következő időszakban ez kell 

hogy a célunk legyen, nem pedig az, hogy önök egy el-
múlt rendszer adósságával megpróbálják kipipálni a 
feladatokat.  

Azt atom-nap-gáz forgatókönyv, amelyet senki-
vel meg nem konzultálva tűztek a zászlajukra, az gya-
korlatilag betiltotta a szélenergiát. Én igazából nem 
értem, önök hogy képzelik el azt az energiarendszert, 
amelyben egy masszív, hatalmas kapacitású atom-
erőmű együtt üzemel egy decentralizált rendszerrel. 
Vagyunk még páran, akik ezt nem látjuk. De Paks II. 
önöknek csak egy korrupciós projekt, viszont a veszé-
lyesebb fajtából.  

És borzasztóan hiányzik a helyreállítási tervből 
és az operatív programok tervezetéből is az, hogy a 
magyar házakat és lakásokat le kell szigetelni. (Az el-
nök a csengő megkocogtatásával jelzi az idő leteltét.) 
Nem elszigetelni, leszigetelni. 2010-ben megígérték, 
2021-ben vagyunk, és még mindig nem csinálták meg. 
Köszönöm a figyelmet. (Taps az ellenzéki padsorok-
ból.) 

 
ELNÖK: Köszönjük. Most kettőperces hozzászó-

lások következnek. Megadom a szót először Varga 
Zoltánnak, a DK képviselőjének. Parancsoljon! 

 
VARGA ZOLTÁN (DK): Köszönöm szépen. Tisz-

telt Ház! Tisztelt Államtitkár Urak! Egy picikét úgy ér-
zem, hogy valami kétségbeesett csodavárás ez a mai 
este. Én kétségbeesve akarnék hinni önöknek, hogy 
amiről beszélnek, ez egy szigorú szakmai kérdés. 
Önök kétségbeesve akarnak abban hinni, hogy az 
önök főnökei becsületes emberek. Az önök főnökei 
pedig abban hisznek kétségbeesetten, hogy nem fog-
nak megbukni. De ez a csodavárás csak a mesében lé-
tezik.  

Tudjuk azt nagyon jól, hogy nem szigorú szakmai 
kérdésekről beszélünk, hanem valójában jogi, sőt 
büntetőjogi kategóriáról. Önök is tisztában vannak 
vele, én is és az önök főnökei is. Nem könnyű a hely-
zete egyikőnknek sem. Ennek a sztorinak szörnyű 
vége lesz, és az a baj, hogy ennek a sztorinak a levét 
különben a magyar emberek isszák meg.  

Tudjuk nagyon jól, hogy amikor Steiner állam-
titkár arról beszél, hogy olyan Magyarországot sze-
retne, ahol az energetikai szektor biztonsága adott, 
akkor én egy olyan Magyarországot szeretnék, hogy 
nem arra ébredek, hogy Mészáros Lőrinc egyszer csak 
megveszi a fél gázhálózatot Magyarországon. Én egy 
olyan Magyarországot szeretnék különben, ahol tény-
leg az a kérdés szakmailag, hogy a kisvállalkozások 
hogy tudnak fejlődni, és hogy kapják meg az európai 
uniós forrásokat, de én azt látom debreceniként, hogy 
a debreceni kisvállalkozások nagy része már el sem 

indul olyan közbeszerzésen, amelyen ismert debre-
ceni, Fideszhez köthető cégek elindulnak, mert min-
denütt kikapnak. Én azt látom, hogy Kósa Lajos most 
nagy mellénnyel bejelentette a hajdúnánási MotoGP-
pályát, hogy ugyanaz a tervező nyerte el különben a 
MotoGP-pálya tervezését, aki elnyerte az Aquaticum 
strandfürdőét, a Nagyerdei Stadionét, a milliárdos, 
Fidesz-keltető Debreceni Nemzetközi Iskoláét, a Dósa 
nádor teret, az egyetemi innovációs központot, az ön-
kormányzat által épített Forest Offices irodaház ter-
vezését, és még a jó ég tudja, hány mindent. (Az elnök 
a csengő megkocogtatásával jelzi az idő leteltét.) 

Ennek borzasztó vége lesz. Most még azt hiszi 
mindenki (Az elnök ismét csenget.), hogy ezt megúsz-
hatja. Nem fogják megúszni. (Taps az ellenzéki pad-
sorokból.) 

 
ELNÖK: Kérem képviselőtársaimat, az időkeret 

tartsák be. Megadom a szót Mesterházy Attila képvi-
selő úrnak, az MSZP képviselőjének. Parancsoljon! 

 
MESTERHÁZY ATTILA (MSZP): Nagyon szé-

pen köszönöm. Tisztelt Elnök Úr! Tisztelt Ház! Már 
azért volt értelme a mai vitanapnak, hogy három ál-
lamtitkár úrral meg tudtunk ismerkedni itt a parla-
mentben, akik eddig nem nagyon jártak ide be. Való-
színűleg, ha többet jönnének ide be a parlamentbe, 
akkor államtitkár úr is tudná, hogy azokat a javasla-
tokat, amelyeket hiányolt, azok számtalan alkalom-
mal elhangzanak a magyar parlamentben. Úgyhogy 
javaslom, hogy próbáljon beszélni a miniszterével, 
hogy többször engedje be magát is ide a magyar par-
lamentbe, hogy tudja, mi zajlik itt, milyen munka, és 
milyen javaslatokat tesznek az ellenzéki képviselők.  

Egy kérdésről nem nagyon beszéltek, márpedig, 
ha az EU-s fejlesztési forrásokról beszélünk ilyen 
hosszú időtávban, akkor egy eredményükről nem 
szólt egyetlenegy hozzászóló sem, sem a Fidesz, sem a 
KDNP, sem a kormány részéről, ez pedig az, hogy egy 
évtizednyi munkával, komoly erőfeszítések árán elér-
tük, hogy az Európai Unió legkorruptabb országa lett 
Magyarország. 2010-ben a kilencedik helyre soroltak 
be minket, 2020-ban az elemzések szerint Romániá-
val, Bulgáriával Magyarország holtversenyben az 
utolsó helyen áll, vagy ha fordítva mondom, akkor az 
első helyen áll abban, hogy a legkorruptabb ország va-
gyunk.  

Azt gondolom, hogy amikor itt államtitkár úr a 
rendszer átalakításáról beszélt, meg hogy az NFÜ volt 
az egyik kiindulási pontja a különböző problémáknak 
vagy adott esetben korrupciós eseményeknek vagy 
egyéb más ilyen konfliktusoknak, gondoknak, akkor 
úgy tűnik, hogy az új rendszeren sem sikerült annyit 
javítani, hogy az ezeket a problémákat megakadá-
lyozza. Tehát ha ilyen sikerpropagandát hallunk, és 
önök bennünket vádoltak azzal, hogy csúsztatunk 
meg félretájékoztatunk, meg tulajdonképpen nincs is 
információnk semmiről sem, akkor azért hozzá sze-
retném azt is tenni, hogy önök sem túl sok önkritikát 
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gyakoroltak. Ezért gondoltam, hogy a hátralévő idő-
ben adunk önöknek arra lehetőséget (Az elnök a 
csengő megkocogtatásával jelzi az idő leteltét.) vagy 
az államtitkári zárszóban arra, hogy ha egy kicsit erről 
a korrupciós helyezésről beszélnének (Az elnök ismét 
csenget.), hogy hogy sikerült ezt ilyen kemény mun-
kával elérni, az hasznos volna.  

Köszönöm szépen, elnök úr, a türelmet, bár ha 
ennyi ideig itt vagyunk, akkor érdemes pár másodper-
cet engedni nekünk. Köszönöm szépen. (Taps az el-
lenzéki padsorokból.)  

 
ELNÖK: Így igaz. Elég nagylelkűen bántam a 

kettő perccel. Bánki Erik képviselő úré a szó, a Fidesz 
képviselőjéé. Parancsoljon, kettő perc! 

 
BÁNKI ERIK (Fidesz): Köszönöm szépen a szót. 

Tisztelt Elnök Úr! Tisztelt Képviselőtársaim! Szél 
Bernadett képviselőtársam hozzászólására szeret-
nék reagálni, mégpedig két megjegyzésére. Az egyik 
megjegyzésében azt mondta, hogy két Marshall-se-
gélynyi pénzt nem sikerült jól elköltenünk Magyar-
országon.  

Tisztelt képviselőtársamnak, aki ugyan nem tar-
tózkodik az ülésteremben, mert a válaszra, úgy tű-
nik, már nem volt kíváncsi, azt azért elmondanám, 
hogy itt nemcsak velünk, kormánypárti politikusok-
kal vitatkozik, hanem Európa legerősebb országá-
nak, a legnagyobb uniós befizetőinek és egyben a 
legerősebb iparát képviselő országnak a vezetőjével, 
Angela Merkellel vitatkozik, hiszen Angela Merkel 
szó szerint azt mondta: „Magyarország jól használja 
fel az EU-s pénzeket, okos beruházásokat eszközöl, 
és okos gazdaságpolitikát folytat. Összességében az 
emberek jólétének növelésére használja ezeket a 
pénzeket.”  

Tisztelt Hölgyeim és Uraim! Azt hiszem, ennél 
több alátámasztásra arról, hogy mi az elmúlt idő-
szakban jól sáfárkodtunk az európai uniós pénzek-
kel, nincs szükség.  

És még egy megjegyzés, ami az OLAF-vizsgá-
latokat illeti. Azt mondta, hogy 3,9 százaléknyi forrás-
felhasználást nem talált helyénvalónak az OLAF, és 
emiatt eljárásokat kezdeményezett. Szeretném fel-
hívni a képviselő asszony figyelmét innen a távolból 
is, hogy jobb, ha a koalíciós partnereihez fordul vagy 
leendő koalíciós partneréhez fordul, a baloldal politi-
kusaihoz, hiszen ennek a 3,9 százaléknak a 75 száza-
lékát, háromnegyed részét a négyes metróhoz kapcso-
lódó pénzfelhasználás teszi ki. Amit már említett ál-
lamtitkár úr is és többen a mai vitában, ez az a 
160 milliárd forint, ami úgy tűnt el, hogy a mai napig 
nincs nyoma.  

Tehát, tisztelt Szél Bernadett, azt javaslom, hogy 
a baloldal politikusai között érdeklődjön az OLAF-
ügyekben. Köszönöm szépen a figyelmet. (Taps a kor-
mánypártok soraiból.) 

 
ELNÖK: Köszönjük. Balczó Zoltán képviselő úré 

a szó, a Jobbik képviselőjéé. Parancsoljon! 

BALCZÓ ZOLTÁN (Jobbik): Köszönöm a szót, 
elnök úr. Erre a vitanapra készülve először is a szá-
mokkal akartam tisztába jönni. Kormányzati forrástól 
kaptam egy nagyon szép színes dokumentumot, ab-
ban euró van, most itt forintokról beszéltünk, tehát 
tegyük világossá! 

Az a 15 000 milliárd forintnyi összeg, az a több-
éves pénzügyi keret, valamint a Next Generationből 
az, ami közös felelősségű és közösen visszafizetendő, 
ami ebben a táblázatban grantként szerepel, és van 
3500 milliárd forint, ami itt külön szerepel, mint amit 
Magyarország, ha akar, fölveszi, de azért önmagának 
kell helytállni, ez a loans. Na most, önök itt mindig 
18 500 milliárdról beszélnek, ez számomra azt jelenti, 
hogy megszületett a döntés, és ezek szerint ezt a hitel-
keretet teljes egészében föl akarja venni Magyaror-
szág a kormány szerint.  

Ezt a „Next Generation EU”-t itt ratifikálni kell. 
A ratifikációt nyilván képviselők csinálják, nagy a kor-
mány befolyása, de pártok állnak mögötte. Július 14-
én az ezzel kapcsolatos vitanapon a Fidesz országos 
választmányának az elnöke a következőt mondta: 
„Gúnynévnek tekintem a ’Next Generation EU’ esz-
közt, magyarul, a ’Következő Generáció Európai Unió’ 
eszközt, mert cinikus kifejezése annak, hogy azt a cec-
het, amit most itt egyesek felhalmoztak, majd a gye-
rekeink, a gyerekeink generációja fogja 30 éven ke-
resztül fizetni.” Mondja erről a Fidesz-választmány 
elnöke.  

Tehát kérdezem, hogy vajon miért késünk még 
ezzel a ratifikációval, és vajon garantált-e ez, amikor 
itt ezt az idézetet felolvastam. És mondom még egy-
szer, önök 18 500 milliárdról beszélnek, ami azt je-
lenti, mintha eldöntött volna, hogy teljes egészében 
fölvesszük. Köszönöm. (Taps az ellenzéki padsorok-
ból.) 

 
 (21.40) 

 
 
ELNÖK: Köszönjük. Folytatjuk az előre bejelen-

tett felszólalók körét. Megadom a szót Magyar Zoltán-
nak, a Jobbik képviselőjének. Parancsoljon! 

 
MAGYAR ZOLTÁN (Jobbik): Köszönöm, elnök 

úr. Tisztelt Ház! Elég furcsa volt kormányoldalról 
hallgatni az érveket meg azt a számonkérést, hogy mi-
ért nem érdeklődött eddig az ellenzék az európai 
uniós források felhasználása iránt. Ez elég abszurd, 
hiszen hétről hétre a parlamenti felszólalásaink jelen-
tős része, interpellációink és azonnali kérdéseink 
pont azokat a kérdéseket feszegetik, hogy vajon mi-
lyen hatékonysággal és a közjó szempontjai szerint 
lettek-e elköltve ezek a források. 

Meg hát, egyébként is, miért nekünk kellett ezt a 
vitanapot kezdeményezni? Tehát ott azért 12 000 mil-
liárdról beszélünk az előző költségvetési ciklus tekin-
tetében, most meg akkor lehet, hogy akár 18 500 mil-
liárdról beszélgetünk, ami azért egy elég látható lép-
ték, és talán megérne annyit, hogy időről időre egy 
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ilyen vitanap keretében a kormány részéről érkezzen 
indítvány, és meg tudjuk ezeket az ügyeket beszélni. 

Én egy picit az agráriumra szűkíteném le most ezt 
a kérdéskört. Az európai uniós csatlakozásunk ára-
ként gyakorlatilag nagyon sok eszközről lemondtunk, 
ami az agráriumunkkal kapcsolatos, azzal a helyzet-
tel, hogy tudja-e befolyásolni vajon, és ha tudja, akkor 
milyen mértékben egy nemzetállam azt, hogy mi tör-
ténjen az ő termőterületein, mi történjen az ő vidéki 
régióiban. 

Ezekről a lemondásokról megoszlik a vélemény, 
ki soknak, ki kevésnek érzi azt, amikor átadtuk a pia-
cunkat, amikor nagyban korlátoztuk a nemzeti hatás-
köröket. De abban azért egyetértettünk, hogy ennek 
bizony voltak előnyei is. Ilyen előnyei voltak azok a tá-
mogatások, amelyek soha nem látott léptékben és 
mértékben jelentek meg a magyar agráriumban. 

Mire használták fel önök az elmúlt időszakban 
ezt a mérhetetlen forrásmennyiséget, ezt a rengeteg 
lehetőséget, hiszen mégiscsak erről kell most beszél-
getnünk, hogy mennyire voltak sikeresek ezek a prog-
ramok, ezek a politikák. A sikert pedig úgy érdemes 
szerintem meghatározni, ha megnézzük azt, hogy az 
adott programnak mi volt a célja, és azt elértük-e vele. 

Vajon az volt-e a célja ezeknek a forrásoknak, 
hogy elérjük azt, hogy ma a gazdálkodók kevesebb 
mint 3 százaléka uralja a termőterületek kettőharma-
dát? Vajon ez lehetett-e a cél? Vagy ezt fogalmaz-
ták-e meg akkor, amikor 2010-ben a nemzeti vidék-
stratégiával álltak elő, ami jórészt szintén arról szólt, 
hogy az agráriumunkba érkező európai uniós forráso-
kat miként akarják felhasználni és milyen célokra? Bi-
zony nem erről volt szó, hanem pont az ellenkező fo-
lyamatot ígérték, nem azt, hogy bebetonozzák a nagy-
birtokot, sőt bizonyos tekintetben növelik is, hanem, 
hogy lebontják, és majd a családi gazdálkodók szövet-
sége fogja a magyar vidék és agrárium gerincét adni, 
ahogy ezt a nyugat-európai országok jelentős részé-
ben látjuk. 

Vajon ki lehet-e, ki merik-e jelenteni azt, hogy 
hatékonyan kerültek ezek a források elosztásra, és a 
közjó szempontjai szerint, ha azt az arányt nézzük, 
hogy a gazdálkodók 10 százaléka viszi el a források 
négyötödét? Éppen az ellenkező folyamatot ígérték be 
itt is 2010 folyamán, hogy megfordítják a trendeket, 
és pontosan az ellenkezője fog történni annak, mint 
ami egyébként történt. Vajon a vidék és városok kö-
zötti szakadék csökkent-e ezen 12 000 milliárd forint 
elköltése után? Ezek költői kérdések, hiszen nem 
csökkent. A vidéki elvándorlás mértéke egyáltalán 
nem csökkent, és nem fordult meg ez a trend. 

Ahogy a mezőgazdaság egyes ágazatain is végig-
mehetünk szépen egyesével akár, sajnos ezt most 
nyilván időkeret hiányában nem tudom megtenni, de 
ha csak néhány példát megemlítünk, szerintem vilá-
gossá válik, hogy miről akarok itt beszélni. 

Elköltöttünk tehát 12 000 milliárdot, és ma ott 
tartunk, hogy a bogyós gyümölcsök gyakorlatilag el-
tűntek Magyarországról, hogy olyan hagyományos 
zöldségekből, mint a hagyma, a paprika, behozatalra 

szorul ez az ország, vagy hogy mást ne említsek meg, 
most már a gyümölcsök területén is óriási visszaszo-
rulásnak lehetünk szemtanúi sajnos. Bizony ezek a 
források az állattenyésztés területén sem kerültek 
megfelelő hatékonysággal elköltésre, legalábbis egy-
etlenegy olyan haszonállatot sem tudnak megnevezni, 
amelynek a piaca, amelynek az egyedszáma érdem-
ben növekedett volna, olyat viszont sokáig tudunk so-
rolni, ami radikálisan csökkent, és a baromfin kívül 
gyakorlatilag minden egyéb haszonállatunkra ez igaz. 
Tehát az állattenyésztés területén sem sikerült ezeket 
a forrásokat a gazdálkodóknak megfelelően, az ő ér-
dekeiknek megfelelően elkölteni. 

Vajon modernebb és versenyképesebb lett-e ettől 
az agráriumunk? Hát, itt sincsenek jó híreink. Tu-
dom, nem szeretik, ha a múlttal példálózunk, de saj-
nos azt kell kimondanom, hogy az átkosban sokkal 
versenyképesebb és hatékonyabb volt a mezőgazdasá-
gunk a nyugatihoz képest, és itt is csak tovább nőtt az 
olló. Pedig feladat lenne bőven, és olyan hasznos te-
rület, amire elkölthetnénk ezt a mérhetetlen mennyi-
ségű összeget. 

Már szó volt az élelmiszer-önrendelkezésről, és 
ebben is rengeteg teendője lenne Magyarországnak, 
hiszen szerintem abban mindenki egyetért, hogy ha 
valami kiútja lehetne ennek a nemzetnek, ha lehetne 
egy olyan prioritást megnevezni, ami a nemzetgazda-
ság számára tényleg pártokon felül, kormányokon fe-
lülállva fontos lehet, az pont az élelmiszer, mert hi-
tünk szerint igenis a kiváló minőségű, GMO-mentes, 
magas feldolgozottságú élelmiszer lehet például egy 
olyan védjegye Magyarországnak, amivel az európai 
és később talán a világpiacon is fenntartható módon 
meg tud jelenni. Én reméltem, hogy ezekről is szó esik 
ma a kormány részéről, és abban bízom, hogy a követ-
kező költségvetési ciklust már egy tisztességes kor-
mány felállása után ilyen célokra fogjuk tudni elköl-
teni. Köszönöm. (Szórványos taps az ellenzéki sorok-
ból.) 

 
ELNÖK: Köszönjük. Most Korózs Lajos úré a szó, 

az MSZP képviselőjéé. Parancsoljon! 
 
KORÓZS LAJOS (MSZP): Nagyon szépen köszö-

nöm. Képviselőtársaim! Tisztelt Ház! Lehet, hogy 
fura módon én azokhoz az ügyekhez szeretnék hozzá-
szólni, amelyek itt az előkészítő dokumentumokban is 
már különböző prioritásként megjelentek. Én konk-
rétan a hármas prioritási tengellyel, amely a társa-
dalmi felzárkóztatás fejlesztésével foglalkozik, vala-
mint a négyessel, a szociális fejlesztésekkel kívánok 
néhány gondolat erejéig foglalkozni. 

Tisztelt Ház! Tökéletesen egyet lehetne érteni ez-
zel a programmal, hogyha ez olyan társadalmi vitára 
lett volna bocsátva, ahol civil szervezetek, szakmai 
szervezetek, ellenzéki parlamenti képviselők is el-
mondhatták volna a véleményüket. Ha mi ezt a vita-
napot nem kezdeményezzük, akkor itt az égvilágon 
senki el nem mondhatta volna egyébiránt a vélemé-
nyét. A másik, hogy borzasztóan szorít az idő, hiszen 
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azt hiszem, április 31-éig (sic!) a kormánynak le kell 
tenni az asztalra, mármint a brüsszeli asztalra ezt a 
programot. Természetesen ától cettig meg kell hogy 
feleljen azoknak az elvárásoknak, amelyek alkalmassá 
teszik egyáltalán arra, hogy később ezeket az irtózatos 
forrásokat… - mert hát itt röpködtek a 18 000 milliár-
dos összegek vagy azt meghaladó összegek; igen, ez 
egy Marshall-segéllyel vagy egy plusz Marshall-se-
géllyel felér.  

Nos, nézzük! Ebben a prioritási tengelyben, pél-
dául ebben a humánerőforrás-fejlesztési operatív 
programhoz kapcsolódóan itt van bent, hogy a köz-
foglalkoztatottak nyílt munkaerőpiacon történő elhe-
lyezkedési esélyeinek a növelése. Tökéletesen egyet 
lehet vele érteni. Csakhogy a gyakorlat nem ezt mu-
tatja. Az elmúlt években gyakorlatilag befagyott az 
egész közfoglalkoztatási rendszer, igazából érdemi to-
vábblépésre nincs lehetőség éppen azokból a szabá-
lyokból adódóan, amelyeket a kormány fogalmazott 
meg itt az elmúlt években. 

A különböző szociológiai felmérések azt mutat-
ják, hogy a közfoglalkoztatottak 7-8 százaléka tud a 
nyílt munkaerőpiacra valamilyen úton-módon visz-
szakapaszkodni. Nem beszélek arról, hogy közben 
persze az idő is elmegy mellette, mert egyszerűen 
képtelenek ezek az emberek piaci körülmények kö-
zött úgy munkát vállalni, hogy találjanak is maguk-
nak megfelelő munkát. A munkakeresés is egy na-
gyon kemény munka, és hogyha nincs digitális tu-
dás, ha nincs olyan ismerete, amellyel a munkaerő-
piacon el tud igazodni legalább az álláskeresés kap-
csán, akkor ez az ember a falujából nem fogja kitenni 
a lábát soha az életben. 

Apropó, tévedés ne essék! Mikor röpködnek a 80, 
90 meg 100 ezer foglalkoztatottakról szóló statisztikai 
adatok, akkor tegyük világossá, hogy egy-egy ember 
két-három hónapot dolgozik közfoglalkoztatottként, 
és nagyon kevésnek adatik meg, hogy valódi megélhe-
tést tudjon közfoglalkoztatottként a családjának biz-
tosítani. Ez az egyik dolog. 

A másik: azt mondja, hogy a foglalkoztatási szem-
pontból különösen hátrányos helyzetűek - kiemelten 
a roma nők - foglalkoztatásba ágyazott képzése. 

 
 (21.50) 

 
Oké, értjük, csak ezt minden évben halljuk valami-

lyen program kapcsán. Számtalan interpelláció volt 
már itt az Országgyűlésben, számtalan azonnali kér-
dés volt, számtalan napirend előtti felszólalás, és sem-
milyen előrelépés nem volt az elmúlt tíz évben.  

A telepszerű körülmények között élők társadalmi 
integrációja, a lakhatási helyzetük javítását célzó in-
tézkedések elősegítése. Az égvilágon semmi nem tör-
tént ezen a területen, eddig sem. Minden évben meg-
hirdetik gyakorlatilag, szinte minden kormányprog-
ramban benne volt, és az égvilágon semmi nem tör-
tént ezen a területen. Sőt, Magyarországon nagyon 
komoly lakhatási válság van, mert az látszik, hogy a 
kormányzati politika csak a felső középosztályt és a 

befektetési célú ingatlanvásárlást és -építkezést támo-
gatja, és már a középosztálynak sincs lehetősége gya-
korlatilag lakáshoz jutni, otthonhoz jutni. Arról nem 
beszélek, hogy semmilyen lakáspolitikája nincs ennek 
a kormánynak, kizárólag a befektetőket kívánja támo-
gatni, és ezzel az úgynevezett otthonteremtési támo-
gatással csak azt lehetett elérni, hogy 30-40 százalék-
kal többe kerülnek ma már az ingatlanok négyzetmé-
terárai, mint mondjuk, 2-3 évvel ezelőtt.  

És nyilvánvalóan az is látszik - a lakásszociológi-
ában ezt tanítják -, hogy amikor az ingatlanárak ilyen 
mértékben elkezdenek növekedni, ha a kormányzati 
politika következtében generálják, hogy magasabbak 
legyenek ezek az árak, akkor az albérleti árak is né-
hány hónap késéssel le fogják követni az ingatlanár 
emelkedését. Magyarul, az egyetemi centrumokban 
egy középosztálybeli szülő nem tudja a gyerekének 
szinte megfizetni az albérletet, mert kollégiumi férő-
helyek meg nincsenek. Arról már nem beszélek, hogy 
nincs bérlakás-politika, nem épülnek bérlakások Ma-
gyarországon, nem épülnek szociális bérlakások Ma-
gyarországon, sőt a települési önkormányzatok a for-
ráselvonás következtében nem tudnak máshoz nyúl-
ni, csak az ingatlanállományuk egy jelentős részét ér-
tékesíteni, és így tudnak pénzhez jutni. Magyarul, a 
bérlakásállomány is évről évre csökken. Képviselőtár-
saim is szokták forgatni nyilván a Habitat Magyaror-
szág elemzését évről évre. Kérem szépen, tételesen 
benne vannak ezek az - idézőjelbe mondom természe-
tesen - eredmények.  

A következő prioritási pont a gyermekes családok 
szegénységének csökkentése, integrált járási gyer-
mekprogramok, s a többi, s a többi, koragyermekkori 
felzárkóztatás. Kérem tisztelettel, kedves barátaim, az 
előző évek politikája nem ezt mutatta. Ma már van 
persze miniszterünk is hozzá. Két dolgot szeretnék 
megemlíteni önöknek. Az országos átlagkereset mel-
lett a két gyermeket nevelő családok keresete is az 
egyik legalacsonyabb lett tavaly az Európai Unión be-
lül, a nettó átlagbérekre vonatkozó tagállami statisz-
tikák alapján. És akkor a következő megállapítás: az 
egyedülállók, gyermektelenek átlagos nettó bére 
2019-hez képest is csökkent - ez a negyedik legalacso-
nyabb Európában. A harmadik megállapítás: az egy 
átlagos családra - két szülő, két gyermek - leosztott 
átlagbérek is a 2019-es évhez képest csökkentek. Te-
hát az előző két év statisztikai adatai egyértelműsítik 
azt, hogy itt gyakorlatilag nincs pénze az embereknek 
a mindennapi megélhetéshez, és nem kapnak semmi-
féle segítséget gyakorlatilag a kormánytól.  

Én úgy látom, hogy cserbenhagyás van. Nem is 
tudom, valaki itt említette, hogy szégyenteljes cser-
benhagyás van a magyar családokat illetően. Igen, és 
a magyar munkavállalókat illetően. Államtitkár urak, 
ha ők lennének megnevezve arra, hogy válaszoljanak 
az ellenzéki képviselők interpellációira vagy kérdése-
ire, akkor hallhatták volna, hát nincs olyan ellenzéki 
frakció, aki ne nyújtott volna be valamilyen ország-
gyűlési határozati javaslatot vagy törvénytervezetet 
arra nézvést, hogy miért nem tudják támogatni önök 
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a magyar munkavállalókat akkor, amikor elveszítik a 
Covid-járvány idején az egzisztenciájukat, és legalább 
a 80 százalékát adják oda; hogy Európában a legszé-
gyenteljesebb három hónapos álláskeresési támoga-
tás van, és emberek százezrei esnek el az ellátórend-
szertől.  

Szeretném előrebocsátani, itt is megjegyzem, 
hogy primitív, demagóg hazugság az, amikor azt 
mondják, hogy nem akarnak segélyeket osztani. Az ál-
láskeresési támogatás nem segély. Az egy társadalom-
biztosítási juttatás, hogy az aktív foglalkoztatott, ami-
kor dolgozik, azért fizet járulékot és azért fizet adót, a 
munkáltatója pedig szochót, hogy amikor a munka-
vállalója bajba kerül, akkor az állam segítséget nyújt-
son neki. Ez nem segély. Ha van pénz űrkutatásra, ha 
van pénz a budai Vár ismételt felújítására, ha van sta-
dionokra, ha van vadászati kiállításra, ha van lówell-
nessre, akkor legyen a magyar munkavállalóknak is 
támogatás a közös pénzünkből! A nagytőke helyett a 
kis- és középvállalkozásokat, a munkavállalókat kéne 
támogatni! 

Igen, többször elhangzott, ez egy ócska neolibe-
rális gazdaságpolitika, amely arra való hivatkozással, 
hogy az európai uniós források egy jelentős részéhez 
a multinacionális cégek nem tudnak hozzájutni, ezért 
a magyar kormány őket direktben támogatja. Igen, és 
a profitot meg kiszivattyúzzák az országból. Mert az 
egy hazugság, hogy visszaforgatják a pénzt kutatás-
fejlesztésre, munkahelyteremtésre, technológiameg-
újításra! Százmilliárdok mennek el így az országból. 
Százmilliárdok! Ezekről kellett volna beszélni, kedves 
képviselőtársaim! 

Igen, tízmilliárdokkal támogatták az elmúlt he-
tekben is a járványra való hivatkozással a multinacio-
nális cégeket. Itt van a kezemben az Eurostat egyik 
felmérése (Felmutatja.), a napokban jelent meg. Ki is 
nyomtattam magamnak. Ezen az ábrán az látszik, 
hogy kérem szépen, Magyarország az, amelyik a mun-
kavállalókat nem támogatta gyakorlatilag. Majdnem 
a nulla felé konvergál az a kormányzati segítség a jár-
vány ideje alatt, amelyet el lehetett volna várni a ma-
gyar kormánytól. S nézzék meg, ez egy szomszédos or-
szág az első helyen - tudják, ki? Horvátország, akik 
majd’ tíz évvel utánunk csatlakoztak az Európai Uni-
óhoz. Horvátország az élen van, Magyarország meg az 
utolsó. Miközben itt egyik jobbikos képviselőtársam 
fel is hívta a figyelmet rá, hogy az a bizonyos adóék 
Magyarországon, az elvonás milyen mértékű. Bor-
zasztó sokat dolgoznak a magyar emberek, iszonyato-
san sokan, és kizsákmányolják saját magukat is. 

A magyar kormánynak rabszolgatörvény volt a 
válasza a kihívásokra. Nem véletlenül tüntettek itt az 
ellenzéki képviselők évekkel ezelőtt, és nem véletle-
nül mentünk képviselőtársaimmal Székesfehérvárra 
vagy a Dunaferrhez, hogy igen, nem azért adózunk 
éveken, évtizedeken keresztül, hogy amikor bajba 
kerül egy munkavállaló, akkor ne kapjon segítséget 
a kormánytól.  

Lehetne, igen, a prioritások között az is szerepel, 
hogy a megváltozott munkaképességűek esetében 

olyan segítséget kéne nyújtani, hogy vissza tudjanak 
kerülni akár a nyílt munkaerőpiacra, akár a védett 
munkaerőpiacra. Ma délután azonnali kérdést és kér-
dést intéztem a kormányhoz, éppen annak az alkot-
mánybírósági határozatnak a végrehajtásáról, amely 
lassan három évvel ezelőtt született meg, hogy a rok-
kantak esetében felül kell vizsgálni a jelenlegi jogsza-
bályokat, mert egyértelműen megmondta az Alkot-
mánybíróság, hogy nem volt állapotjavulás azoknál az 
embereknél, vagy a legtöbbjüknél, akiknek elvették 
vagy csökkentették az ellátását, és csupáncsak azért, 
mert átalakítják a minősítési rendszert, és két minisz-
teri rendeletet egymással összevetve megállapítják, 
hogy ennek az embernek ennyi és ennyi tízezer forin-
tot a havi juttatásából el kell tenni, ez törvénytelen. 
Kapott öt hónapot a kormány. Ne haragudjanak, egy 
átlagos képességű, kodifikációhoz értő ember az ap-
parátusban két nap alatt csinál egy ilyen jogszabályt! 
És két éve - most lesz március 31-én két éve - már el 
kellett volna fogadni a jogszabályt. Nem véletlenül kö-
veteltük, hogy ezekből a pénzekből lehetne kártalaní-
tani azt a több tízezer embert, akiktől elvették az ellá-
tást vagy megszüntették az ellátásukat. Majd’ 500 
milliárd forintot spórolt meg a kormány az elmúlt 8 
év alatt a rokkantakon. Ezekből kéne! 

Ahol én élek, a szűkebb pátriámban, Heves me-
gyében nagyon sok ember, például, ahol nagyipar 
volt, Lőrinciben, az erőmű környékén, a bányászat-
ban nagyon sokan elveszítették az egészségüket, és így 
jártak. Nem egy, nem két olyan panaszosom van, ahol 
az eredeti juttatásának, kapaszkodjanak meg, a 70 
százalékát elvették. Nem annyi maradt neki, a 70 szá-
zalékát elvették! 

 
 (22.00) 

 
De mondhatom a dél-hevesi térségben Kisköré-

től föl északra, Apcig bezárólag hány, de hány embert 
nyomorítottak meg! Százával vannak ilyenek, ezrével 
vannak ilyenek.  

Képviselőtársaim! Ujhelyi István képviselőtár-
sunk, akinek el kellett mennie már, mert hajnalban 
megy a repülőgépe Brüsszelbe, pontosan elmondta, 
hogy miről van szó. Társadalmi vita, a civil és egyéb 
kezdeményezéseket, javaslatokat bevonva, átalakítva, 
megírva, így kell elkészíteni április 31-én. Mindenki 
számára egyértelmű, koherens, követhető, transzpa-
rens programot kell benyújtani Brüsszelnek. Ebben 
mi partnerek vagyunk, remélem, hogy önök is. Köszö-
nöm szépen. (Taps az ellenzéki padsorokból.)  

 
ELNÖK: Köszönjük. A szó Csárdi Antalé, az LMP 

képviselőjéé. Parancsoljon!  
 
CSÁRDI ANTAL (LMP): Köszönöm szépen a 

szót. Tisztelt Ház! Hazánk jövője szempontjából sors-
döntő évek állnak előttünk. A következő években 
alapvető változásokra kell felkészülnünk, és alapve-
tően kell átformálni gazdaságunkat és társadalmun-
kat, hogy a súlyosbodó globális problémákkal szembe 
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tudjunk szállni. Fenntarthatóvá és rugalmasan ellen-
állóvá kell tenni rendszereinket, különben a ma is-
mert civilizációnknak vége lesz. Ezt már az Európai 
Unió is felismerte. A következő ciklusban minden ko-
rábbinál nagyobb, mintegy 18 500 milliárd forintnyi 
EU-s forrást használhatunk fel, ezen belül is több 
mint 5000 milliárd forint áll rendelkezésre a zöl-
denergiák támogatására, a körkörös gazdaság kialakí-
tására, az ökológiai mezőgazdasági átállásra és más 
klíma- és környezetvédelmi célokra. 

Nagyon nem mindegy, hogy ezt a töméntelen 
pénzt mire és hogyan költjük el. Ekkora forrással na-
gyon hasznos fejlesztéseket is meg lehet valósítani, de 
óriási pusztítást is lehet okozni ennyi pénzzel, és lét-
fontosságú, hogy ez a forrás ne néhány ember vagy 
csoport gazdagodását szolgálja az ország fejlődésének 
kárára. A feladat tehát az, hogy átálljunk egy válság-
állóbb és fenntarthatóbb gazdaságra. Most a járvány 
és gazdasági hatásai elfedik, hogy egy sokkal súlyo-
sabb válság, egy ökológiai és klímaválság is zajlik. 
Ezeket az egymásba fonódó válságokat egyszerre kell 
kezelni, ezért dilettantizmus és bűnös felelőtlenség az 
autóiparba, luxusszállodákba, kínai vasútba, méreg-
drága atomenergiába, ingyenélő fideszes újgazdagok 
támogatásába önteni a pénzt. 

Magyarország gazdasága extrém módon nyitott 
és a külföldi tőke aránya extrém magas, tehát extrém 
mértékben vagyunk kiszolgáltatva a globális piacok 
mozgásainak és zavarainak. Márpedig ezekből a jövő-
ben egyre több lesz, ezért a globális piacnak kiszolgál-
tatott és fenntarthatatlan gazdaság helyett egy rezili-
ens, azaz ellenálló és körkörös, azaz hulladék nélküli 
gazdaságot kell építeni, azaz növelnünk kell gazda-
sági szuverenitásunkat. Hogy fideszes képviselőtár-
saim is értsék, ennek alapja a gazdaság lokalizációja, 
azaz a hazai piacra alapvető szükségleti cikkeket ter-
melő kisvállalkozások megerősítése. A vizet, az ener-
giát, az élelmiszert, a tisztálkodási és tisztítószere-
ket, az építőanyagot, közlekedési eszközöket és fő ru-
házati cikkeinket meg kell tudunk termelni itthon 
vagy regionális keretek között, így lesz a gazdaság 
válságálló.  

A gazdaságban az EU-s forrásoknak is ezen a te-
rületen kell a megerősítést szolgálni. Legfontosabb a 
víz. Ma a víz világnapja van, és azt látjuk, hogy élővi-
zeinket elpazaroljuk, és a fideszes vízgazdálkodási 
tervek is teljesen rossz irányba mennek a nagyipari 
öntözéssel. Vízi közműveink katasztrofális állapotban 
vannak, mintegy 1500 milliárd forintnyi beruházás 
hiányzik. Talán furcsa, de gazdaságfejlesztésünk első 
lépése az kell hogy legyen, hogy vizeinket biztosítjuk, 
mert a víz maga az élet.  

Engedjék meg, hogy ezt a felszólalást felhasznál-
jam arra, hogy reagálok dr. Ágostházy államtitkár úr-
nak egy néhány órával ezelőtt tett hozzászólására. 
Föltette azt a költői kérdést, amit az ellenzéki padso-
rokban is hallottunk, hogy hol a pénz, és megpróbálta 
a maga szűkös keretein és lehetőségein belül megma-
gyarázni. Ebből mondjuk, nagyon furcsán jött ki, 
hogy a 13. havi nyugdíj és az európai uniós források 

mennyiben kapcsolódnak egymáshoz, de én nagyvo-
nalú leszek, ezt most elengedem.  

De akkor hol van a pénz, tisztelt államtitkár úr? 
Csak néhány nevet mondok: Mészáros Lőrinc, Szijj 
László, Garancsi István, Tiborcz István, itt van a pénz. 
Itt van a pénz! És kiváló együttműködésről beszélt az 
OLAF-fal, amiről annyit tudunk, hogy az OLAF nem 
hozta nyilvánosságra a Tiborcz-féle Elios-ügy jelenté-
sét, és a „Híd a munka világába” ügyben is azt tapasz-
taltuk, hogy az OLAF kifejezett kérésére sem sikerült 
a NAV-nak a szükséges dokumentumokat felmutat-
nia. Ez az a kiváló együttműködés az OLAF-fal? Hát, 
gratulálok! 

A helyzet az, ön azt mondja, hogy itthon kevesebb 
a vádemelés korrupciós ügyben. Hát, amíg Polt Péter 
a főügyész, én ezen nagyon nem csodálkozom. Csak 
egyetlenegy példát az idő rövidsége miatt, csak egyet-
lenegy példát engedjen meg nekem: Juhász Péter vi-
deóját szeretném a figyelmébe ajánlani, azt a videót, 
amelyben Nagy Szilárd polgármester úr meséli el azt 
a történetet, amelyik Boldog István büntetőügyéhez 
köthető, ahol 50 százalékot kellett visszafizetnie adott 
önkormányzatnak, hogy fejlesztési forráshoz jusson. 
50 százalékot! És mi volt erre a kiváló együttműködés 
egyik felének, Polt Péternek a reakciója? Gyakorlati-
lag az ügyben érintett ügyészeket vagy leváltotta, vagy 
áthelyezte. Én nem tudom állítani, és ezért nem is ál-
lítom, de bennem felmerül a gyanú, hogy talán ezeket 
az ügyészeket lehet, hogy nem lehetett kézivezérelni, 
és így lehetett minimalizálni a veszteséget egy olyan 
botrányban, ami már kiborult.  

Azt gondolom, hogy a Fidesz-kormány politiká-
járól mindent elmond, mindent elmond, hogy a mai 
vitában azon kívül semmilyen érdemi információt 
nem tudtak nyújtani a Háznak, mint hogy mi volt 
2006-ban. Önök vezetik ezt az országot most már 11 
éve, és még mindig 2006-tal példálóznak? Azzal kel-
lene példálózni, hogy mit oldottak meg, de ma a tár-
sadalom szétszakítottsága sokkal nagyobb, mint amit 
valaha ez az ország látott.  

Ez az ország többet, jobbat érdemel, és a követ-
kező uniós ciklusban nemhogy követeljük, elvárjuk, 
sőt ’22-től mi magunk valósítjuk meg, hogy az uniós 
források az itt élő honfitársaink érdekében lesznek el-
költve. Köszönöm szépen a szót. (Taps az ellenzéki 
padsorokból.)  

 
ELNÖK: Köszönjük. Most megadom a szót Cseh 

Katalin képviselő asszonynak, európai parlamenti 
képviselő asszonynak. Parancsoljon, öné a szó.  

 
DR. CSEH KATALIN európai parlamenti képvi-

selő: Tisztelt Elnök Úr! Tisztelt Ház! Az Európai Unió 
egy történelmi segélycsomaggal segíti Magyarorszá-
got, azonban egy működő demokráciában nekünk ma 
nem egy 13 oldalas sajtpapír mentén kellene vitatkoz-
nunk a helyreállítási tervről, hanem valódi és részle-
tes programot látnánk, és akkor beszélhetnénk pél-
dául arról, hogy ahogy a világ összes pontján, úgy Ma-
gyarországon is milyen súlyosan érintette ez a válság 
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a nőket. Aki hónapok óta próbál otthonról dolgozni a 
gyermeke mellől, aki elveszítette az állását, vagy aki a 
bántalmazójával van összezárva otthon karanténban, 
az szerintem pontosan tudja, hogy miről beszélek.  

De milyen segítségre számíthatnak ők a Fidesz-
kormánytól? Azért kérdezem ezt, mert a helyreállítási 
program nyilvános tervében egyetlenegyszer szerepel 
az a szó, hogy nő, úgy, hogy szülőképes korú nők. Szü-
lőképes korú nőként én elmondhatom önöknek, hogy 
nevetséges, hogy ennyi gondolata van ennek a kor-
mánynak az ország feléről, pedig ebből a több száz 
milliárd forintból megváltoztathatnánk az ápolási 
szektort, segíthetnénk a munkájukat elvesztett nők-
nek, segíthetnénk a családon belüli erőszak áldozata-
inak, és ezekről egy árva szó sem esik ebből a közép-
iskolás színvonalú dolgozatból, amit a kormány ne-
künk prezentált.  

Tisztelt Kollégák! Az uniós pénz (Az elnök a 
csengő megkocogtatásával jelzi az időkeret leteltét.) 
nem Mészáros Lőrinc és nem Tiborcz István számára 
van szánva, ez a pénz minden magyar emberé, férfi-
aké és nőké egyaránt. Egyaránt kell hogy részesülje-
nek belőle, minden magyar ember. Köszönöm szépen. 
(Taps az ellenzéki padsorokból.)  

 
ELNÖK: Köszönjük. Most először is államtitkár 

úr kért szót, Ágostházy államtitkár úrnak adom meg a 
szót. Parancsoljon!  

 
 (22.10) 

 
DR. ÁGOSTHÁZY SZABOLCS IMRE, a Minisz-

terelnökség államtitkára: Köszönöm szépen, elnök 
úr. Habár a reakcióm nagy részét a zárszóra igyek-
szem tartogatni, de nem állhatom meg, hogy Cseh 
Katalin képviselő asszonynak a felszólalására ne re-
agáljak.  

Egyrészről a Facebook-oldala számára előkészí-
tett prezentációhoz gratulálok, ez módszertanilag re-
latív jól megszerkesztett volt. A vágyai kapcsán, mi-
szerint 13 oldalról vitatkozunk, ez nem igaz, több száz 
oldalnyi dokumentumot tettünk fel, amit ön említ, az 
egy tavaly őszi dokumentum. Javaslom, hogy amiről 
beszél, azt rendszeresen olvasgassa, és akkor van esé-
lyünk az értelmes vitára. 

Női témák kapcsán említett több témát. Ezt a 
kormányt azzal vádolni, hogy ne foglalkozna a nőkkel, 
és nem csak családanyaként, merő arcátlanság. 
(Csárdi Antal nevet.) Magam is a feleségem munká-
ján látom, mit jelent nőnek lenni, milyen küzdelmeik, 
milyen örömeik vannak. (Varga Zoltán: Nem teljesen 
erre gondoltunk…) Az, hogy ne foglalkoznánk velük, 
ez nyílt hazugság. Ennyit tennék hozzá, mivel biztos 
vagyok benne, hogy a saját Facebook-oldalán, amire 
ezt a rövid felszólalását szánta, nem fog reflektálni 
arra, amit én mondtam.  

Csárdi Antal hozzászólására tennék még pár szót. 
(Az elnök csenget.) Mivel nem figyelt, rosszul idézett, 
teljesen mást reagált, nem érdemes válaszra. Köszö-
nöm. (Bánki Erik tapsol.)  

ELNÖK: Két percre szót adok Mesterházy Attilá-
nak, az MSZP képviselőjének. Parancsoljon!  

 
MESTERHÁZY ATTILA (MSZP): Köszönöm szé-

pen. Tisztelt Elnök Úr! Tisztelt Ház! Egy észrevételt 
szerettem volna még tenni a mai vita kapcsán, neve-
zetesen, amikor államtitkár úr folyamatosan arról be-
szélt, de több hozzászóló is, hogy micsoda szörnyű, 
amikor Magyarország eladósodik, és hogy önök min-
denféleképpen ezt el akarják kerülni, és ez az uniós 
forrásoknak az egyik oldaláról egy hiba, hogy ott hitelt 
lehet csak felvenni.  

Ennek kapcsán az jutott az eszembe, hogy érde-
kes módon önöket csak akkor zavarja Magyarország 
eladósodása, ha ez az Európai Unión belüli keretrend-
szerben történik. Tehát ott, ahol Magyarország a saját 
szövetségesi rendszerében vesz fel adott esetben hi-
telt, bár ezt ebben a tekintetben is megtették, hiszen 
euróalapú kötvényt komoly összegben kibocsátottak, 
de sajnálatos módon önöket nem zavarja ez az eladó-
sodás, amikor a Kínai Kommunista Párt irányába 
adósodnak el, vagy adott esetben Oroszország, Putyin 
irányába adósodnak el. Hiszen a Paksi Atomerőmű-
nek a finanszírozása vagy éppen a Budapest-Belgrád 
vasútvonalnak a finanszírozása rendkívül komoly hi-
telfelvételt is jelent. Ezzel egyébként az én megítélé-
sem szerint jelentősen sérül Magyarország szuvereni-
tása, miközben ha az Európai Uniótól veszünk fel 
ilyen hitelt, akkor nagy valószínűséggel ez a szuvere-
nitás ilyen formában egészen biztosan nem sérül, hi-
szen nem geopolitikai célokat szolgál az ilyen típusú 
hitel kihelyezése.  

Tehát a figyelmébe ajánlanám minden hozzászó-
lónak a Fidesz részéről, hogy amikor hitelről beszél-
nek és szuverenitásbeli problémákról, akkor ezt is ve-
gyék figyelembe. És itt be is fejezem, hogy elnök úr-
nak visszaadjam a 12 másodpercet, amivel a múltkor 
túlléptem a két percet. Köszönöm szépen. (Taps az el-
lenzék soraiból.)  

 
ELNÖK: Köszönöm. Kettő percre szót adok Bal-

czó Zoltán képviselő úrnak, a Jobbiktól.  
 
BALCZÓ ZOLTÁN (Jobbik): Elnök úr, köszönöm 

a szót. Bánki Eriknek az utolsó felszólalására szeret-
nék reagálni, amikor arra, hogy az ellenzék kritizálja 
az EU-s pénzek magyarországi felhasználását, egy na-
gyon erős szereplővel tromfolt, ugyanis Angela Mer-
kel azt mondta Orbán Viktornak, hogy meg van elé-
gedve, Magyarország nagyon jól használja föl az uniós 
forrásokat. Ezt Günther Oettinger, aki az Európai 
Unió költségvetésért felelős biztosa volt az előző cik-
lusban, konkrétabban is megfogalmazta. Azt mondta, 
hogy nekik a németeknek, Németországnak megéri a 
kelet-európai országokat EU-s pénzből támogatni, 
mert a pénz nagy része az ő gazdaságukba csorog visz-
sza, és éppen ezért ők valójában közgazdaságilag nem 
támogatók, hanem aktív haszonélvezők.  

Tehát ebben a felfogásban természetesen ért-
hető, hogy Magyarország jól teljesít, hiszen mi nagyon 
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is olyan ország vagyunk, amely ezt a német gyarapo-
dást segíti. De ez nem magyarok gyarapodása. Köszö-
nöm. (Taps az ellenzék soraiból.)  

 
ELNÖK: Köszönjük. Most normál hozzászólásra 

megadom a szót Nunkovics Tibornak, a Jobbik képvi-
selőjének. Parancsoljon, frakcióvezető-helyettes úr!  

 
NUNKOVICS TIBOR (Jobbik): Köszönöm a szót, 

elnök úr. Tisztelt Képviselőtársaim! Tisztelt Ház! Na-
gyon sok mindenről hallhattunk már itt az elmúlt 
órákban, azért megpróbálok én is pár újdonságot be-
vinni ebbe a vitába, amelyre, remélem, hogy majd vá-
laszokat is kapunk az itt jelen lévő államtitkároktól.  

Azt mindenképp meg kell említeni, hogy tényleg 
ez a 18 500 milliárd forint egy rekordösszegnek szá-
mít az európai uniós támogatások tekintetében még 
akkor is, ha tudjuk, hogy ennek egy része hitel lesz, 
amelyet természetesen vissza kell majd fizetni. De 
nyilván látjuk azt, hogy ezzel minden uniós országnak 
élnie kell a jelenlegi gazdasági válság, ugye, a járvány 
okozta gazdasági válság miatt.  

Mégis az az 5000 milliárd forint, amelyet tulaj-
donképpen zöldpolitikára és klímavédelemre lehet 
fordítani, szintén egy hatalmas összeg ebben a tekin-
tetben, és azért látjuk az elmúlt, mondjuk, egy év vagy 
másfél év tendenciáját, nem véletlenül ez a gyors zöld-
fordulat a Fidesznél. Ugye, nemrég még, mondjuk, 
egy-két évvel ezelőtt még Orbán Viktor is ódzkodott a 
zöldpolitikától, ma már azonban lelkes támogatója és 
hívője ennek a dolognak. Ne tessék félreérteni, én 
azért valahol természetesen ennek nagyon örülök, 
csak az is egy kérdőjelet vet fel bennem, hogy ezt a 
költségvetést, amely ilyen nagy összeget tartalmaz 
zöldpolitikára irányozva, miért kell tulajdonképpen a 
Fidesznek blokkolnia, egyébként, amikor a költségve-
tés vitája zajlott az Európai Unióban. 

Azt is meg kell említenem, hogy nagyon nem 
mindegy, hogy ezeket a pénzeket mire fogjuk, illetve a 
kormány mire fogja felhasználni. Itt elhangzott ál-
lamtitkár úrtól, hogy a közbeszerzési törvény nem 
működik jól. Hát, nem tudom, hogy ezt a kijelentését, 
mondjuk, egyeztette-e Mészáros Lőrinccel vagy Ti-
borcz Istvánnal vagy bármelyik fideszes oligarchával, 
mert szerintem ők azt gondolják, hogy ez nagyon jól 
működik. Tehát, lehet, hogy itt majd lesz egy vita 
önök között, hogy ezen kell-e módosítani vagy nem, 
de én örülök, ha államtitkár úr úgy gondolja, és úgy 
látja, hogy ezen a törvényen egyébként változtatni 
kell, mert szerintünk is van rajta egyébként mit csi-
szolni.  

Ugye, van itt egy olyan dokumentum, amit úgy 
hívnak, hogy Magyarország helyreállítási és alkal-
mazkodási terve, és ezt a dokumentumot tulajdon-
képpen az Európai Unió elő is írja, hogy közzé kell 
tenni. Ezt a dokumentumot „meg kell futtatni” a tár-
sadalom körében, kell hogy szervezetek reagáljanak 
rá, minél több ember reagáljon rá, minél több honfi-
társunk is mondja el a véleményét ezzel kapcsolato-
san. Azt én már nagyon sajnálom egyébként, hogy 

nem sikerült ezt annyira megfuttatni, mint, mondjuk, 
bármelyik nemzeti konzultációt, amelyben tulajdon-
képpen kész válaszok elé állítják az embereket. Lehet, 
hogy erre is érdemes lett volna egy kisebb összeget 
fordítani, és akkor több honfitársunk is elmondhatná 
a véleményét ezzel kapcsolatban. De tudom, hogy tu-
lajdonképpen önöknek ez annyira nem fontos. 

Nem győzöm tényleg hangsúlyozni, hogy meny-
nyire fontos ezeknek az összegeknek a precíz felhasz-
nálása, és mennyire fontos az egyébként, hogy a ma-
gyar kutatás-fejlesztésbe is pénzeket juttassunk. Itt 
nagyon sok tehetséges agy van Magyarországon, na-
gyon sok olyan találmány hever parlagon egyébként, 
amely a fenntartható fejlődés szempontjából a jövő-
ben igen-igen fontos lehet Magyarország számára is. 
Bizonyos szektorokban, én azt gondolom, hogy talán 
még úttörők is lehetnénk.  

Annak örülök, hogy itt elhangzott, hogy a napele-
mek - talán pont államtitkár úr beszélt a napelemek-
ről -, ugye, a háztartásokban is meg fognak jelenni, il-
letve, hogy támogatások útján ezt is megpróbálják mi-
nél jobban elterjeszteni. Én ennek nagyon örülök, saj-
nálom, hogy egyébként nagyon sok évig lemondtak 
erről a gondolatmenetről, hiszen korábban még hal-
lottuk, hogy 300 ezer háztetőre szerettek volna ilyen 
napelemeket feltenni. A második Orbán-kormány 
kezdete idején hallottuk ezeket a szlogeneket, ame-
lyekkel egyetértettünk. Aztán ezek mindmáig meg 
nem jelentek, ez a hatalmas uniós forrás… - ugye, 
ezek eltűntek, ezek a gondolatok.  

Azt azért remélem, hogy erre a szektorra szánt 
összegek nem, mondjuk, Adnan Polatnál fognak ki-
kötni, aki, ha jól tudom, már magyar állampolgár is 
lett, és nem miniszterelnök úr baráti körénél, hanem 
tényleg a piacon, ebben a szektorban jelen lévő, na-
gyon-nagyon szorgalmas és tehetséges magyar startu-
poknál vagy magyar, már évek óta létező kis- és köze-
pes vállalkozásoknál. Mert igenis, ők ezeket a forráso-
kat szerintem nagyon jól fel tudnák használni, és na-
gyon jó fejlődés lehetne ez számukra.  

 
 

 (22.20) 
 
És mire kellene még jutnia, véleményem szerint 

zöldpolitika terén ezeknek a forrásoknak? Nyilván a 
Mátrai Erőmű felújításában egyébként én is egyetér-
tek, tehát ez egy fosszilis erőmű, nem működhet ilyen 
formában tovább. Mi is támogatjuk a kormánynak 
ezen törekvését, hogy fel kell újítani ezt az erőművet 
úgy, hogy a munkahelyek egyébként megmaradjanak. 
Ez nagyon-nagyon fontos, hiszen tízezer család meg-
élhetéséről van szó, nemcsak a Mátrai Erőmű, hanem 
a hozzá kapcsolódó létesítmények kapcsán is.  

Az általam már említett megújuló energiák tá-
mogatása: nemrég ugyan a bizottsági ülésen le lett 
szavazva a szélerőművekre vonatkozó kezdeménye-
zésem, de nagyon remélem, hogy a kormány meg 
fogja fontolni, hiszen azok a korábbi aggályok a szél-
erőművekkel kapcsolatban, amelyek fennálltak - és 
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én is aláírom, hogy nem a leghatékonyabb megújuló 
energiaforrás -, de ma már olyan technológiák, olyan 
megújulások voltak ezen a területen is, hogy jóval 
kevesebb költséggel jár, az elhasználódott anyagok 
utókezelése is sokkal jobban megoldott.  

És egyébként mi sem azt szeretnénk, hogy min-
denhol az országban szélerőművek legyenek, de ott, 
ahol erre igenis van gazdasági potenciál és olyanok az 
időjárási viszonyok, ott igenis ennek a lehetőségét 
meg kell adni. Itt egy törvénymódosításra lenne szük-
ség, egy kilométeres szabályozás visszavonására vagy 
módosítására.  

Egyébként többször szóba kerültek a multik, és 
ezzel szeretném zárni. Államtitkár úr először el-
mondta, hogy 2010-ben sikerült megadóztatni a mul-
tikat, majd utána elmondta, hogy manapság miért 
kell uniós forrásokkal ellátni a multikat. Itt is éreztem 
egy kisebbfajta ellenállást a saját mondataival kap-
csolatban.  

Én dolgoztam multinacionális cégnél a gyártóso-
ron. Higgyék el nekem, elhiszem, hogy Angela Mer-
kelnek nagyon tetszik, amit Magyarországon tapasz-
tal, hiszen megkapja azt az olcsó munkaerőt Német-
ország, amire szüksége van, de higgyék el nekem, 
hogy a magyar multiknál dolgozók nem biztos, hogy 
így látják ezt a dolgot.  

Arra a kérdésemre viszont választ várnék, ha 
önök ennyire multiellenesek, akkor miért volt az 
nemrég az Európai Parlamentben, hogy tulajdonkép-
pen Németország mellett Magyarország volt az egyet-
len tagállam, amely nem támogatta a portugál elnök-
ség javaslatát, ami tulajdonképpen átláthatóvá tette 
volna azt, hogy a multinacionális vállalatok, az euró-
pai multik mekkora tőkével rendelkeznek, és ezt tu-
lajdonképpen hol tárolják, vagy hová viszik ki a pén-
zeket, amelyeket bizonyos országokban megtermel-
nek. Erre a kérdésemre nagyon várnám a választ. Kö-
szönöm. (Taps a Jobbik padsoraiban.) 

 
ELNÖK: Köszönjük. A következő felszólaló Varga 

László, az MSZP képviselője. Megadom a szót. Paran-
csoljon, képviselő úr!  

 
DR. VARGA LÁSZLÓ (MSZP): Köszönöm a szót, 

elnök úr. Tisztelt Államtitkár Urak! Tisztelt Képvise-
lőtársaim! Egy ilyen hosszú vitanap vége felé köze-
ledve talán egy picit jó is a végén hozzászólni ellenzéki 
képviselőként, mert egy picit össze tudom foglalni azt, 
amit én láttam itt.  

Egy másfajta keretet is szeretnék ebben a hozzá-
szólásban adni talán annak a feladatnak, ami itt 
mindannyiunk előtt áll. Először is, teljesen egyetértek 
ellenzéki képviselőtársaimmal abban, hogy az elmúlt 
tíz évben nagyon rossz tapasztalataink vannak abban 
a tekintetben, hogy a forrásfelhasználás hatékonysága 
milyen volt, illetve rengeteg korrupciós ügyről hall-
hattunk az országban, amely nagyon sokszor kötődött 
kormánypárti politikusokhoz vagy kormánypárti ér-
dekkörökhöz.  

Az ezzel kapcsolatos felháborodásának hangot 
adó ellenzéki képviselőtársaimmal egyetértek, hiszen 
az elmúlt tíz évben is történelmi lehetőség volt hazánk 
előtt a fejlett Nyugathoz való felzárkózás tekinteté-
ben. Egyébként azt gondolom, hogy a magyar társa-
dalom jelentős részében tapasztalható felháborodás 
ennek szól, ennek a csalódottságnak szól.  

Persze, ez egy több évtizedes álom, hogy Magyar-
ország felzárkózik, csatlakozhat a fejlett Nyugat-
hoz - ez már a rendszerváltás álma és maga az uniós 
csatlakozás álma is -, azonban valljuk meg, hogy na-
gyon sokkal adós a magyar társadalomnak a politika 
ebben a tekintetben. Azt gondolom, hogy helyesen te-
szik az ellenzéki képviselőtársaim is, ha az elmúlt tíz-
tizenegy év felelősségére ebben a tekintetben rámu-
tatnak.  

Azonban a mai helyzetet úgy látom, hogy ez a hét-
éves ciklus és az RRF nyújtotta lehetőség, az emberi-
séget sújtó hatalmas tragédia, a koronavírus-járvány 
miatti európai uniós fejlesztési források mindössze-
sen egy olyan évtizedet jelenthetnek hazánk számára, 
amely történelmi felzárkózási lehetőség.  

Nyilván a válság elmúltával, az egészségügyi jár-
ványhelyzet elmúltával és aztán a társadalmi-gazda-
sági válságot követőleg, reméljük, egy konjunktúra-
időszak következik, és nem mindegy, hogy hogyan 
alakítjuk át a társadalmi és gazdasági viszonyokat eb-
ből kifolyólag Magyarországon.  

Tehát azt állítom, hogy akkor tesszük mindany-
nyian jól a dolgunkat, ha évtizedek múlva esetleg a 
gyerekeink, unokáink megkérdezik, hogy mit tettünk 
ebben az időszakban felelős politikusként, milyen ja-
vaslatokkal járultunk hozzá ahhoz, hogy egy jobb, ha-
tékonyabb fejlesztési program szolgálja a felzárkózá-
sunkat, akkor tesszük jól a dolgunkat, ha erre nyugodt 
lelkiismerettel tudunk majd válaszolni, hogy megtet-
tük a dolgunkat.  

Pontosan ezért nem értem egyébként, hogy miért 
nem volt nyitottabb a kormány ebben az időszakban 
adott esetben az önkormányzatok véleményére. Az 
önkormányzatok fejlesztési programjait, amiket elfo-
gadtak igen sokszor ellenzéki vezetésű önkormányza-
tok, ezeket sokkal jobban lehetett volna összehan-
golni az RRF, illetve a hétéves ciklus programjaival. 
Nem látjuk ezt pontosan, hogy ez megtörtént-e, illetve 
milyen mélységben történt meg, és ebből bizony fa-
kadnak problémák.  

Én alapvetően két szempontból közelítem meg 
ezt a vitanapot. Az egyik nyilván a frakcióm, az MSZP-
frakció álláspontja. Mi hét csoportba osztottuk azokat 
a prioritásokat, fontos társadalmi és gazdasági célo-
kat, amiket el szeretnénk érni. Akik régebb óta ismer-
nek képviselőtársaim közül, azok tudják, hogy ilyen-
kor, amikor fejlesztéspolitikáról beszélek, mindig 
megemlítem szűkebb pátriám, Borsod megye és Mis-
kolc céljait is.  

Most az a szerencsés helyzet van például Miskolc 
esetében, hogy nemrégiben született meg, és folyama-
tosan formálódik - nyilván a lehetőségekhez mér-
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ten - a „Miskolc 2030” program is, amely komoly ví-
zió annak a tekintetében, hogy milyen Miskolcot sze-
retnénk Magyarországon belül látni tíz év múlva.  

Én azt szeretném mondani önöknek, hogy első-
ként frakcióm azt szeretné, ha ennek az egész folya-
matnak, ennek a tervezési ciklusnak a középpontjá-
ban az ember állna. Nagyon bonyolult prioritások 
vannak, nagyon bonyolult pályázati rendszerek egy-
egy ilyen időszakban, de azt szeretnénk, hogy ez a 
program szolgálja az embert, a magyar embereket, az 
egész életen át tartó tanulást, a biztonságos, rugalmas 
foglalkoztatást, az esélyegyenlőséget, a méltányos 
munkafeltételek biztosítását, megfelelő szociális vé-
delmet, társadalmi befogadást, méltó lakhatást és 
méltányos időskori jövedelmet. Ezek tehát azok a cé-
lok, melyek mentén fontosnak tartom hangsúlyozni 
tehát, hogy a fókuszban az embernek kell állnia.  

Másodikként az egészségügyet hoznám szóba. 
Kereszttüzében áll vitánknak a magyar egészségügy 
állapota. Azt gondolom, hogy ezekben a hetekben na-
gyon óvatosan kell minden mondatot megfogalmaz-
nunk ebben a tekintetben, és mindig ki kell emel-
nünk, hogy elképesztő heroikus küzdelmet vív szám-
talan magyar egészségügyi dolgozó azért, hogy Ma-
gyarország ezt a járványt sikerrel vészelje át, és a le-
hető legkevesebb áldozat legyen Magyarországon.  

Az ő heroikus munkájukat, azt gondolom, mind-
annyian elismerjük. Látjuk a küzdelmüket. Látjuk a 
magyar családok, a magyar emberek küzdelmét, de 
beszélnünk kell arról majd a járvány elmúltával és le-
het, hogy már most is, hogy ennek a heroikus küzde-
lemnek az ellenére miért van az, hogy ilyen sok halá-
los áldozatot követel Magyarországon ez a járvány.  

Egészen biztosan van fejlesztenivaló az egészség-
ügyi rendszerben, és azt gondolom, kimondható az, 
hogy az elmúlt tíz-tizenegy évben nagyon sok elmu-
lasztott fejlesztési lehetőséget láthattunk a magyar 
egészségügyben. A következő tíz évnek az egészség-
ügy fejlesztéséről kell szólni, egy igazságos, mindenki 
által elérhető rendszer felépítéséről, ami a nyugatihoz 
hasonló életesélyeket kínál a magyar társadalom min-
den tagjának.  

 
 (22.30) 

 
Itt a lehetőség, egy soha nem látott fejlesztési idő-

szak a két nagy csomagot egybevéve, tehát egy na-
gyon fontos prioritás a számunkra az egészségügy fej-
lesztése. 

Fókuszba állítanánk - itt harmadikként ezt hadd 
említsem meg - a jövő generációit. Róluk szól ez az 
egész. Eleve nyilván az RRF mint konstrukció, egy 
olyan konstrukció, amelyet nyilván a jövő nemzedékei 
is fognak fizetni, ezért nem mindegy, hogy a gyerme-
keink, unokáink számára milyen lehetőségeket bizto-
sítanak ezek a fejlesztések, hogyan növelik hazánk 
versenyképességét, és hogyan javítják a jövő generá-
ció életesélyeit. 

Fontos az ifjúsági munkanélküliség mérséklése. 
Ebben a tekintetben európai programok is vannak, és 

továbbiak szükségesek, de nem mindegy, hogy mit te-
szünk ma Magyarországon. A bérlakásépítési progra-
mok bántóan kis volumenűek, vagy elmaradtak a 
korábbi években, csakúgy, mint a gyermekszegénység 
elleni érdemi küzdelem. Az igazi tét tehát, hogy a jövő 
generációi milyen életeséllyel rendelkeznek, és mi-
lyen tudással ruházzuk őket föl majd Magyarorszá-
gon, ami az ő versenyképességüket is szolgálja. 

Fontos a zöldfordulat, hiszen a válságból való mi-
hamarabbi kilábalásnak egy gazdasági kitörési lehe-
tősége, és azt gondolom, nagyon fontos, hogy hazánk 
egy élhető, természetes környezetet is nyújtson az itt 
élőknek.  

Fontosnak gondolom, hogy a víziközmű-fejlesz-
tés még meglévő problémáit ebben a tíz évben meg-
oldja Magyarország, az egészséges ivóvíztől kezdve az 
elképesztő hálózati veszteségekig. Majd 50 százalékos 
már a korábbi azbesztcement csövek állapota miatt 
Miskolcon ez a hálózati veszteség, de gondolom, tud-
nának beszélni erről a többi nagyvárosból származó 
képviselőtársaim is. Ezek olyan dolgok, amiket ha 
most nem old meg ebben a tíz évben Magyarország, 
akkor nem tudjuk, hogy mikor lesz rá hasonló volu-
menű forrás. 

Amikor a „Modern városok” programot bejelen-
tette ’15 áprilisában a miniszterelnök Miskolcon, én 
sajtótájékoztatót tartottam rögtön a rendezvény után, 
és azt mondtam, hogy két dolog bántóan kimaradt, 
ami egyébként környezetvédelmi cél is. Az egyik a 
barnamezős rehabilitáció, kifejezetten az acélmű ko-
rábbi, a DAM területére gondolok, de akár a Digép te-
rületére is. Most a rozsdaövezetekről sokat hallunk, 
én azt szeretném miskolci képviselőként, és határo-
zottan zászlóra tűzöm, hogy ezt a tájsebet és ezt az 
adósságot megoldja Magyarország ebben a tíz évben. 
Kezelni kell a barnamezős területeket, a korábbi ipari 
területeket is. 

A másik pedig a légszennyezés, rengeteget be-
széltem erről is itt, a Házban. Nem járja, ami a Sajó 
völgyében van, tehát ez az egész megyét érintő kér-
dés, de Miskolcon is nagyon súlyos a helyzet, évről 
évre heteken keresztül egészségtelen a városban a le-
vegő. Majd 13 ezer magyar honfitársunk élete rövi-
dül meg azáltal évről évre, és hal meg hamarabb 
13 ezer honfitársunk, hogy ilyen a légszennyezés Ma-
gyarországon. Itt a zöldcélokhoz be lehet rendezni 
nagyon sok mindent, az energiaracionalizálási prog-
ramokat nemcsak a bérházaknál, hanem nyilván a 
családi házaknál is már; a tiszta közlekedést, zöldbu-
szokat, tehát elektromos buszokat és a kötött pálya 
újragondolását. Gondolok itt a tram-trainekre egyéb-
ként Miskolcon és vonzáskörzetében, ugyanúgy Bor-
sod megyében, és gondolok az elmaradó intermo-
dáliscsomópont-fejlesztésekre, amelyek Miskolcon 
érintik a Gömöri pályaudvart, a Tiszai pályaudvart, 
a Búza teret, és egy egészen más dimenziót nyújthat-
nának az agglomeráció számára is. Ne felejtsük el, 
hogy itt azért 350-400 ezer emberről is beszélünk, 
ha Kazincbarcika, Tiszaújváros dimenzióját és Dél-
Borsodot is beleértjük. 
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Tehát ezek mind-mind olyan célok, amelyek a 
zöldprojektekkel - Lillafüred, Bükk fejlesztése, Bán-
kút fejlesztése -, és emellett természetesen ne felejt-
sük el, a történelmi Avas és a miskolci történelmi bel-
város fejlesztésével együtt egy egészen új várost nyújt-
hatnak a Miskolcon és a környéken élőknek. A tervek 
megvannak tehát, „Miskolc 2030”, ezek rendelke-
zésre állnak, a kormányon, önökön múlik, hogy a kö-
vetkező hónapokban mit hallanak meg ebből. Inkább 
azt mondom, a következő bő egy hónapban, hiszen itt 
azért rövidebb határidők vannak ebben a tekintetben. 
Hallják meg a miskolciak szavát! - én ezt kérem önök-
től. Elmaradt az érdemi egyeztetés és hivatalos egyez-
tetés az önkormányzatokkal, én így látom, de pótol-
ható ez még a hátralevő rövid időszakban, ha ezeket a 
javaslatokat komolyan veszik. 

A szuszu…, a szubszidiaritás elve szerint - ne-
kem is nehezen ment így hirtelen kimondani, ahogy 
Ungár képviselőtársamnak -, tehát a szubszidiaritás 
elve szerint ötödikként hadd mondjam, hogy az ön-
kormányzatok közvetlen forrásai is nagyon fontosak, 
és ezeket fontosnak is tartjuk. Szerintem, ha önök 
komolyan gondolják azt a fajta retorikai küzdelmü-
ket, amit Magyarországgal, a Magyarországnak járó 
költségvetési források kapcsán mondanak, akkor azt 
gondolom, hogy ott van a legjobb helye bizonyos 
döntéseknek, az ilyen típusú döntéseknek is, ahol a 
legközelebb van ez a döntés az emberekhez és az 
érintettekhez. Ezért azt gondolom, hogy nem lehet-
nek ellenfelei a közvetlen önkormányzati források 
támogatásának. Arra kérem önöket tehát, kormány-
párti képviselőtársaim, hogy támogassák ezeket az 
ügyeket Brüsszelben és nyugat-európai partnereik-
nél is, még ha mostanában egyre kevesebb partnerük 
is van ebben. 

Jogállamisági kritériumokról is sok minden el-
hangzott. Szerintem világos, hogy közös értékek és el-
vek érvényre juttatását támogatni kell, és az is világos, 
hogy a frakciónk támogatja az Európai Ügyészséghez 
való csatlakozást. Ezzel együtt határozott álláspon-
tunk, hogy Magyarország és polgárai semmiben sem 
szenvedhetnek kárt azért, mert éppen a jelenlegi kor-
mány valamilyen frontot nyit Brüsszelben. Tehát a 
magyar embereket ebből kifolyólag semmiféle kár 
nem érheti, ugyanakkor világos jogállamisági kritéri-
umok kellenek. 

Hetedikként, azt gondolom, hogy a kohéziós és 
agrártámogatások volumenét, mértékét, formáját 
őrizni kell akkor is, ha a koronavírus-járvány átírta 
most a helyzetet és a költségvetési számokat. Hazánk-
nak az az érdeke, hogy ezek a jól bevált és ismert ala-
pok működjenek, és hasonlóan szolgálják a nemzeti 
érdekeinket, mint korábban. Persze, ehhez transzpa-
rens és megfelelő szabályok kellenek. 

Összefoglalva tehát azt mondom, történelmi év-
tized előtt állunk, lehet, hogy többé ilyen lehetősége 
Magyarországnak a gyors és hatékony felzárkózásra 
nem lesz, vagy belátható időn belül nem lesz, vagy a 
mi életünkben vagy a politikai pályánkon biztos, hogy 
nem. Szerintem akkor dolgozunk jól ellenzékben és 

kormánypárt, ha ennek a felelősségnek a teljes tuda-
tában teszünk javaslatokat, és a lehető legszélesebb 
egyetértésben fogalmazzuk meg a fejlesztési prog-
ramjainkat. Sajnálom, hogy ez nem sikerült első kör-
ben, és sajnálom, hogy az ellenzék ezen vitanap-kez-
deményezése kellett ahhoz, hogy ennek kapcsán ér-
demi párbeszéd kialakuljon a parlamentben, de so-
sem késő.  

Azt kérem, hogy vegyék figyelembe az itt elhang-
zott ellenzéki véleményeket is végső álláspontjuk ki-
alakításánál. Köszönöm, elnök úr. (Taps az ellenzéki 
pártok soraiban.) 

 
ELNÖK: Köszönjük. Most megadom a szót Po-

tocskáné Kőrösi Anitának, a Jobbik képviselőjének. 
Parancsoljon! 

 
POTOCSKÁNÉ KŐRÖSI ANITA (Jobbik): Kö-

szönöm a szót, elnök úr. Tisztelt Ház! Tisztelt Képvi-
selőtársaim! Tisztelt Államtitkár Urak! 18 500 milli-
árd forint, erről van szó, több órája folyik az az ellen-
zéki kezdeményezés alapján összehívott európai 
uniós költségvetési vitanap, amelyben képviselőtár-
saim világosan elmondták, hogy milyen aggályokat 
fogalmaztunk meg, milyen aggályaink vannak azzal 
kapcsolatosan, hogy a 2021-27-es ciklusban önök 
majd mire fogják felhasználni a pénzt. Nyilvánvalóan 
nem véletlenül mondjuk ezeket. Volt egy tapasztala-
tunk, tizenegy éve tapasztaljuk azt, hogy az önök kor-
mánya mire költi ezeket az európai uniós forrásokat. 

Az előző hétéves ciklusban 12 000 milliárd forint 
talált gazdára, és ezeknek a nagy része Orbán Viktor 
oligarcháinak zsebébe vándorolt olyan beruházá-
sokra, amelyek egyébként a magyar emberek érdekeit 
nem szolgálják. (Jelzésekre: ) Lehet ingatni a fejeket, 
meg lehet rajta mosolyogni, de ez a magyar valóság, 
ami egyébként elszomorító, hiszen az Európai Uniótól 
nem azért kapjuk ezeket a forrásokat, hogy önök eb-
ből meggazdagodjanak, hanem azért, hogy a magyar 
emberek jólétét biztosítsák. Ez az elmúlt időszakban 
nem sikerült. 

 
 (22.40) 

 
Mit tapasztaltam én magam alpolgármesterként 

Siófokon, amikor a TOP-os pályázatok keretében pá-
lyázott a város? Azt tapasztaltam, hogy berendelt 
minket az országgyűlési képviselő, majd lediktálta, 
hogy mekkora összegekre kellene pályázni - ez egyéb-
ként nemcsak itt volt, hanem az országban több he-
lyen is -, gyakorlatilag le volt boltolva, hogy ki mennyi 
forrás felhasználására lesz jogosult.  

Nem így kellene ennek zajlania, és nem úgy kel-
lene zajlania a beruházások egy része megítélésének, 
hogy azt a megyei önkormányzatok hatáskörébe utal-
ják, mint például a TOP-os pályázatok esetében a 
megelőző költségvetési ciklusban. Mert mi történt? 
A megyének gyakorlatilag már kiüresedett a jogköre, 
kapva kaptak az alkalmon, hiszen azokat még száz 
százalékban önök irányítják az egész országban, és az 
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ő hatáskörükbe utalták azt a jogkört, hogy a bírálóbi-
zottság tagjait is ők alkossák, és eldönthessék, hogy 
melyik önkormányzat mekkora forrásra lesz jogosult.  

Eljutottunk odáig, hogy a pályázatok benyújtásra 
kerültek a meghatározott módon, hogy akkor ki 
mennyire és milyen projektben indulhat el, majd ösz-
szeült a bizottság valami jó pár hónap múlva, és olyan 
késésben voltak ezek a TOP-os beruházások, hogy az 
önkormányzatok eljutottak oda, hogy több esetben 
vissza kellett mondaniuk, mert egész egyszerűen az 
eltelt idő alatt olyan mértékben megdrágultak a beru-
házások, hogy amikor még a pályázati forrásokkal 
számolt az adott önkormányzat, akkor az még ikszbe 
került, majd mire eljutottunk oda, hogy megjött a tá-
mogatói döntés, mondjuk, egy év múlva vagy másfél 
év múlva - mert ilyen is volt -, akkor az már nem iksz-
be, hanem két ikszbe került.  

És akkor az önkormányzat mit tud tenni? Hát, 
nem sok lehetősége van. Egy: azt mondja, hogy oké, 
veszek fel hitelt, eladósítom a településemet. Hát, ez 
azért nem javasolt, különösen nem ilyen időszakban, 
amelyet most élünk. Kettő: azt mondja, hogy akkor 
megpróbál a megyei önkormányzatnál pluszforrást 
kérni a pályázatnak a befejezéséhez, amit, hogyha ba-
ráti, akkor lehet hogy megkap, ha ellenzéki, akkor 
meg szétteszik a kezüket. Vagy a harmadik: azt mond-
ja, hogy köszönöm, nem, nem merem megkockáztatni 
azt, hogy eladósítsam a településemet. Akkor viszont 
mit tesznek a településen élők? A polgármestert és az 
önkormányzatot hibáztatják azért, mert az adott be-
ruházás a településükön nem készült el.  

Na, ez az, amitől én szeretném a 2021-2027-es 
költségvetési ciklusban megóvni az önkormányzato-
kat, hogy igenis úgy menjenek ezek a pályázatok és 
úgy kerüljenek azok a településekhez, hogy abban ne 
legyen vita, hogy a megpályázott beruházás annyiba 
fog kerülni, mert gyors döntésekre van szükség, nem 
hónapokon át tartó aktatologatásra, hanem határo-
zott döntésekre, azért, hogy a magyar emberek, akik-
hez eljut ez az európai uniós forrás, valóban élvezhes-
sék ezeknek az előnyeit, mert ezért kapjuk ezeket a 
forrásokat, és nem pedig azért, hogy luxusberuházá-
sok és olyan kivitelezések zajoljanak, amelyekkel a 
magyar emberek nem tudnak mit kezdeni. Mert való-
ban láthattuk, ahogy képviselőtársaim is itt a hosszú, 
több órán át tartó vitában is elmondták, hogy az euró-
pai uniós 12 000 milliárd forintos támogatásnak, for-
rásnak, amely az előző hétéves ciklusban volt, a jelen-
tős része nem a magyar emberek érdekeit szolgálta.  

Bízom benne, hogy 2022-ben az új kormány 
majd abban lesz érdekelt, márpedig ha az ellenzék tud 
kormányt alakítani, akkor mi mindenképpen azon le-
szünk, hogy ezek az európai uniós források - amelyek 
egyébként 15 000 milliárdot plusz 3500 milliárdos 
hitelt jelentenek, hogyha önök úgy döntenek, hogy azt 
felveszik - megfelelő beruházásokra és prompt, gyors 
döntésekkel kerüljenek nemcsak az önkormányzatok-
hoz, hanem a mindenféle egyéb projekteken keresztül 
a magyar emberekhez. Köszönöm szépen, elnök úr. 
(Taps az ellenzék soraiban.) 

ELNÖK: Köszönjük. Tisztelt Képviselőtársaim! 
Megkérdezem, hogy a fennmaradt időkeretekben kí-
ván-e még valaki élni a felszólalás lehetőségével. (Jel-
zésre: ) Igen. Megadom a szót Balczó Zoltán képviselő 
úrnak, a Jobbik képviselőjének. Parancsoljon! 

 
BALCZÓ ZOLTÁN (Jobbik): Elnök úr, köszönöm 

a szót. Tisztelt Államtitkár Urak és ellenzéki Képvise-
lők! - most így kell megszólítanom önöket. Egy ilyen 
hosszú vita végén azt csak néhány rövid mondatban 
szeretném lezárni, és a saját véleményemet elmon-
dani.  

Ez a 2021-27 között rendelkezésre álló 18 500 mil-
liárd forint történelmi felelősséget fog róni arra a há-
rom kormányra - színezettől függetlenül -, amely eb-
ben az időszakban az országot irányítani fogja. Az a 
meggyőződésem, hogy eredményesen, a magyar nem-
zet javára ezt akkor lehet majd felhasználni, ha tanu-
lunk az elmúlt 15 év hibáiból, ha nem követik el az 
adott kormányok az előző bűnöket, és az is meggyő-
ződésem, hogy akár a Fidesz-kormánynak is a hátra-
lévő időben változtatnia kell az eddigi gazdaságpoliti-
kán, hogy ezt valóban megfelelő módon tudjuk az or-
szág javára felhasználni. Köszönöm szépen. (Taps az 
ellenzék soraiban.) 

 
ELNÖK: Köszönjük. Ismételten kérdezem képvi-

selőtársaimat, hogy kíván-e még valaki élni a felszóla-
lás lehetőségével. (Senki nem jelentkezik.) Jelentke-
zőt nem látok.  

Tisztelt Országgyűlés! A képviselői felszólalások 
végére értünk. Megadom a szót a kormány képvisele-
tében Ágostházy Szabolcsnak, a Miniszterelnökség ál-
lamtitkárának, húszperces időkeretben. Parancsol-
jon! 

 
DR. ÁGOSTHÁZY SZABOLCS IMRE, a Minisz-

terelnökség államtitkára: Tisztelt Elnök Úr! Tisztelt 
Országgyűlés! Nagyon köszönöm a lehetőséget, és 
mindenekelőtt elismerésemet szeretném kifejez-
ni - őszintén mondom - nemcsak a kormánypárti kép-
viselőknek, hanem az ellenzék oldaláról is mindazok-
nak, akik a legjobb szakmaiságuk szerint próbáltak 
hozzászólni a vitához. Volt, akik esetében ez olyan 
megfontolandó szempontokat is jelentett, amelyeket 
vagy már megfontoltunk, és egyébként követtünk, 
vagy pedig érdemesnek tartunk megfontolásra, úgy-
hogy ezekért köszönet. Ugyanakkor a vitában szá-
momra a mélypontok domináltak jobban, de ezekre 
majd kitérek, és a vitában felvetett szempontokra sze-
retnék válaszolni.  

Balczó képviselő úr legutóbbi megszólalásához, 
hogy a Fidesz-kormány hátralévő idejében hogy sze-
retnénk megvalósítani a források felhasználását, csak 
annyit, hogy mi azzal a felelősséggel tervezünk, hogy 
boldogan végigvisszük a teljes periódust. Úgyhogy 
úgy szeretnénk tervezni, hogy ne legyen később a vég-
rehajtással se semmiféle probléma.  

Egy olyan gondolat született meg bennem, hogy 
az ellenzéki képviselők között gyakori állítás az, hogy 
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Magyarország fejlődése jobbára az uniós forrásoknak 
köszönhető, ugyanakkor azt is állítják, hogy Magyar-
ország rosszul használja fel ezeket az uniós forráso-
kat. Ezt a két állítást egymás mellé téve az az érzésem, 
hogy van, aki belegabalyodik a saját hazugságaiba.  

A partnerségi elv érvényesítése és a társadalmi 
egyeztetés kapcsán, ahogy hallgattam a vitát, egyrész-
ről a Helyreállítási Alap rendeletéből, az uniós rende-
letből kikerestem azt az egy mondatot, amely erről 
szól, ez úgy hangzik, hogy „A regionális és a helyi ha-
tóságok fontos partnerek lehetnek a reformok és a be-
ruházások végrehajtásában. E tekintetben a nemzeti 
jogi kerettel összhangban megfelelően konzultálni 
kell velük, és be kell vonni őket.” Hát, arra, amit a 
képviselő urak és hölgyek mélységében véltek is-
merni, hogy mi minden az Európai Unió elvárása, sze-
retném jelezni, hogy mindössze ennyi a Helyreállítási 
Alap tekintetében. Megnéztem a hétéves költségvetés 
egyeztetési kötelezettségét - erre van a Bizottságnak 
egy checklistje, egy ilyen ellenőrző táblája -, már az 
összes szempontot teljesítettük. Mindaz tehát, amit az 
Unió felé kötelezettségként Magyarország vállalt, eb-
ben a tekintetben teljesített, ennek ellenére mi a to-
vábbiakban is készek vagyunk a további egyezteté-
sekre.  

A közbeszerzések témaköre egy nagyon közkeletű 
elem volt a mai vitában. Néhány mérőszámot - ezek 
szintén nem a sajátjaink, nehogy bizalmi kérdéseket 
vessen fel ez az ellenzéki képviselőkben -, az Európai 
Bizottság mérőszámait fogom idézni. A nyilvános in-
formációk mennyisége Magyarország tekintetében az 
elvileg létező információk 98 százaléka, közel a teljes-
sége. E tekintetben Magyarország a legjobb az Euró-
pai Unióban, tehát a közbeszerzéseink, ha úgy tetszik, 
a legátláthatóbbak az EU 27-ben.  

A közzététel nélküli közbeszerzési eljárások te-
kintetében korábban egy magasabb arányt képviselt 
Magyarország, hat évvel ezelőtt 3600 körüli közzé 
nem tett közbeszerzés, egyébként jogszerűen, de azzal 
a lehetőséggel élve, amit a törvény biztosított, közzé 
nem tett közbeszerzési eljárás indult, ez most már 
274-re csökkent, kevesebb, mint a tizedére, tehát ké-
pesek vagyunk az érdemi javulásra; tovább haladunk 
ezen az úton.  

Az odaítélési szempontok tekintetében Magyar-
ország esetében mindössze 44 százalék az, ahol a leg-
jobb ár a döntő. Bármilyen meglepően is hangozhat 
ez, ez pozitív az Unió értékrendszerében, ugyanis ez 
azt jelenti, hogy a fennmaradó részben, mintegy 
56 százalékban nemcsak egy beruházás vagy egy be-
szerzés olcsósága számít, hanem annak a minősége is, 
beleértve akár a hosszú távú környezeti szempontok 
érvényesítését is.  

 
 (22.50) 

 
A kkv-k nyertességi aránya Magyarországon 60 

százalék, ez kiemelkedő mutató. Csak hogy egy szom-
szédos állammal vessem össze, Romániában mindez, 
a kkv-k ottani nyertessége 5 százalék. A 60 százalékos 

mértéknél jobb aránnyal csak a nálunk jóval kisebb 
országok bírnak. Feltételezem, de ez csak egy logikus 
következtetés, hogy ez a piacok méretéből is adódhat 
az ő esetükben.  

Balczó képviselő úr szintén idézte a Tanács dön-
tését. Nem emlékszem szó szerint, de feltételezem, 
hogy ez az országspecifikus ajánlások részletes része 
lehetett, amit idézett egy tanácsi határozatból. Ennek 
kapcsán az az élményem - az elmúlt most már több 
mint fél év bizottsági tárgyalásai során ez egy rend-
szeres téma az európai uniós szervekkel -, hogy ez a 
„van rajtunk sapka, nincs rajtunk sapka” esete a nyu-
szikás viccből, ha ezt esetleg ismerik. Minden alka-
lommal, amikor elkezdjük, hogy na jó, de mik a konk-
rétumok, akkor nagyjából a tanácstalansággal és 
nemzetközi példákkal találkozunk, azt az itinert vagy 
cselekvési sort, amit a kormány február elején egy 
kormányhatározatban elfogadott, ugyanakkor üdvöz-
lik és belátják, hogy igen, ez az az út, amely az uniós 
szabályrendszer szerint is előremutató számunkra, 
ugyanakkor a kormány a maga akaratából, a maga el-
kötelezettsége okán hozta meg azt a határozatot. 

A korrekciós rátára, a 3,9 százalékra, amit többen 
említettek, nem térnék ki, mert Bánki képviselő úr na-
gyon helyesen rámutatott, hogy ez egy olyan mutató, 
amelynek nagyjából háromnegyedét a 4-es metró sza-
bálytalansága határozza meg, és ennek a hatása a 
módszertan miatt körülbelül három év alatt fut ki. Te-
hát a megállapítástól számítva három évig ez még 
rontja a mutatóinkat. Ugyanakkor szeretném idézni 
az OLAF egyik igazgatóját egy auditjelentésből. Azt 
írta le, hogy nem lát rendszerszintű problémát a Ma-
gyarországgal kapcsolatos statisztikákban. Tehát az 
adatszolgáltatásaink rendben vannak azok minősé-
gét, mennyiségét tekintve, és magyarán, nem lógunk 
ki az európai átlagból semmilyen tekintetben.  

Az árfolyam tekintetében jeleztek észrevételeket, 
hogy jelenleg mennyivel tartunk a 2010-es árfolyam-
szint felett. Az idézett számok persze természetesen 
helyesek, de ezek nem relativizálják a magyar fejlesz-
téspolitikára és a magyar emberek jólétére vonatkozó 
számokat. Ugyanis minden adat, amelyet államtitkár 
urak vagy akár én említettünk a mai vitában, azok 
nettó reálbérre vonatkoznak, tehát a konkrét életszín-
vonalra. Az árfolyamromlás e tekintetben nincs ha-
tással. Minden szám, amit mondtunk, hogy mennyi-
ben fejlődött a magyar emberek jóléte, továbbra is 
megáll. Az árfolyamváltozás ezt negatív irányban nem 
befolyásolja, ugyanakkor az ország versenyképessége 
tekintetében viszont előnyök is jelentkeznek. 

Szó volt arról, talán a Jobbik soraiból vetették fel, 
hogy helyes-e az, hogy Budapestre mennyi forrást 
biztosít a kormány. Ez egy érdekes szempont, magunk 
is sokat gondolkodtunk rajta. Egy múlt heti sajtótájé-
koztatón elmondtam a következő tíz évre tervezett 
budapesti forrásarányokat. Az összes uniós büdzsé-
ből, legyen az bármilyen típusú, legfeljebb nagyjából 
3000 milliárd forint az, ami a budapesti területre ér-
kezhet; ennek fele közlekedésre, egynegyede egész-
ségügy fejlesztésére, egyötöde gazdaságfejlesztésre, a 
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fennmaradó rész pedig leginkább a zöldügyekre. E te-
kintetben vitában állhatnak a reményeik szerint le-
endő koalíciós partnereikkel. Ezt a főváros kevesli, 
hál’ istennek, a parlamenti pártok egy része sokallja. 
Ebben mi azt a pozíciót képviseljük, hogy Budapest 
nem egy önmagában létező város, hanem az ország 
gazdasági motorja és a nemzet fővárosa is. E tekintet-
ben tehát nem tartom túlzónak az ideszánt forráso-
kat, mert annak a közvetett haszonélvezője messze 
nem csak az itt lakók közössége.  

Néhány részletesebb reakció képviselő urak meg-
jegyzéseire. Varga Zoltán képviselő úrnak, a DK-ból 
volt egy érdekes megjegyzése, amely megütötte a fü-
lemet. Eszerint ő elfogadhatónak látná azt is, ha a kor-
mány teljes működését az Unió finanszírozná. Ez szá-
momra rendkívül megdöbbentő állítás, de az ő szájá-
ból, a pártja értékrendjét nézve ez végül is természe-
tes, mert hozzá vannak szokva, egy kiszolgáltatott és 
külföldi befolyástól függő kormány számukra elfo-
gadható létállapot. A Fidesz-KDNP-kormány pedig a 
szuverén nemzetekben hisz Európában, és ennek 
megfelelően cselekszik. 

Varju László és a DK-s képviselő urak támadásai 
kapcsán az jutott eszembe, hogy tulajdonképpen a sa-
ját lelkiismeretünk és erkölcsi integritásunk mellett 
az is egy fontos tényező, hogy ők mennyire, már-már 
személyeskedve támadnak bennünket, mert ez azt je-
lenti, hogy jó úton járunk. Tehát minden olyan kri-
tika, amelyet a DK-tól e tekintetben kapunk, az szá-
momra akár még pozitívként is hathat.  

Szakács László képviselő úr mondta, hogy a cél-
jaink között nincs olyan, amivel ne tudna egyetérteni. 
Köszönöm szépen. Tehát e tekintetben a vitának ez a 
része számunkra kedvezően is zárul. 

Ezt követően azonban mintha elrugaszkodott 
volna a valóságtól, eszembe is jutott egy példa ezzel 
összhangban, hogy mennyire nem zavarja a valóság. 
Még az is lehet, hogy pont talán Varju László volt a 
fejlesztési minisztérium államtitkára, amikor Ma-
gyarország egyik egészségügyi uniós pénzből megva-
lósuló támogatásának eredménye egy kutyafitnesz-
beruházás lett. Ez annyira sikeres volt, hogy az angliai 
Open Europe Institute az értelmetlen beruházásokról 
szóló lista élére tette ezt a beruházást. Bírálnak ben-
nünket sok tekintetben, hogy az egészségügyi pénze-
ket jól használjuk-e fel. A serpenyő vagy a mérleg túl-
oldalán példaként említeném a kutyafitnesz-beruhá-
zást.  

 
(Az elnöki széket dr. Hiller István,  

az Országgyűlés alelnöke foglalja el.) 
 
Korózs Lajos képviselő úr, az MSZP-ből a foglal-

koztatást pótló támogatások kapcsán fogalmazott 
meg éles hangú kritikát. Egy dolgot tennék hozzá: 
amikor ők a foglalkoztatást pótló támogatást, azaz a 
segélyeket a Fidesz-kormánynál nagyobb arányban fi-
zették ki, 11,3 százalékos munkanélküliséget sikerült 
ezzel összehozni. Nem hiszem, hogy ez volt akkor a 
magyar emberek érdeke. Ezzel szemben a Fidesz által 

képviselt foglalkoztatási politikának, amikor alapve-
tően munkahelyteremtésben és a munkaerőpiacon 
közvetlenül szerzett jövedelmeket szeretnénk biztosí-
tani az állampolgároknak, az az eredménye, hogy 
múlt év végén, tehát ’20 végén, a koronavírus-válság 
első éve után egy 4,3 százalékos, ha jól emlékszem, 
uniós szinten a negyedik helyen álló munkanélküli-
ségi rátával büszkélkedhetett az ország. Természete-
sen szeretnénk ezt lejjebb vinni.  

Az RRF-hitel felvétele kapcsán idézték Kövér 
László házelnök urat, miszerint a Next Generation 
EU-eszköz egy gúnynév. Ezzel sok tekintetben egyet 
tudok érteni. Hát, valóban a jövő nemzedékek fogják 
ennek a hitel részét visszafizetni, ugyanakkor a mi ter-
vezési és forrásfelhasználási felelősségünk az, hogy ne 
csak visszafizessék majd a gyerekeink ezeket a hitele-
ket, hanem az ő érdekükben használjuk fel. Tehát 
minden olyan beruházás, amelyet a helyreállítási esz-
köz terhére a magyar kormány tervez, mind olyan be-
ruházás, amely Magyarország hosszú távú érdekét 
képviseli. 

Kérdésként vetették fel, visszakalkulálva az ál-
talunk mondott számokból, hogy eszerint akkor Ma-
gyarország felveszi-e az RRF-hitelt. Jelenleg terve-
zünk a teljes hitelmennyiségre, de ez nem azt jelenti, 
hogy ezt a terv benyújtásakor fel is fogjuk venni. 
Egyébként, ha most az április 30-áig benyújtandó 
tervben nem is vesszük fel, ha jól emlékszem, ’23 vé-
géig a még fel nem vett hitelre megint benyújthat-
nánk egy tervet. Ez alapvetően azon múlik, hogy mit 
szeretnénk kezdeni az RRF-forrásból felvehető hitel-
lel, hogy milyen arányban tudunk a magyar kormány 
által egyébként is tervezett beruházásokat és refor-
mokat finanszírozni. Tehát amennyiben a forrásfel-
használás teljes mértékben összhangban tud lenni a 
magyarországi stratégiai célok kormány általi végre-
hajtásával, akkor felvesszük, ha az uniós szabály-
rendszer miatt más beruházásokra kellene fordítani 
ezt a pénzt, mint amit mi hasznosnak és a nemzet ér-
dekének látunk, akkor pedig nem vesszük fel, vagy 
csak részben vesszük fel. Erre ezt tudom mondani. 
(Balczó Zoltán: Vagy kevesebbet!) Vagy keveseb-
bet, igen. 

Tegyük tisztába ennek kapcsán a számokat! Ma-
gyarország nemzeti borítékja a Helyreállítási Alap-
ból két tényezőből áll össze. Ennek a támogatási ré-
sze 2511 milliárd forint, ennyire konkrétan még nem 
mondtuk ki ma a számokat, de a zárszó keretében 
hadd említsem ezeket. A hitelrésze 3382 milliárd fo-
rint, ez olyan 57 százaléka a teljes RRF-keretünknek. 

 
 (23.00) 

 
Tehát összességében beszélünk mintegy 

5894 milliárd forintról. Ehhez a forráshoz nemzeti 
hozzájárulást nekünk közvetlenül nem kell adni, de ez 
csak egy relatív jól hangzó előny, ugyanis az 57 száza-
lékot meg vissza fogjuk fizetni. Tehát ha úgy nézzük, 
akkor ennek tulajdonképpen a kétharmada mégis-
csak nemzeti pénz. 
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A hétéves költségvetés operatív programjainak az 
Európai Unió által biztosított része mintegy 7020 mil-
liárd forint. Ha erre a magyar önrészt is rátesszük, ak-
kor az operatív programokon összesen 9530 milliárd 
fog jelen árfolyamok mellett megjelenni. A közös ag-
rárpolitikai támogatás pedig mintegy 3710 milliárd 
forint. Ennek a második pillére a vidékfejlesztési 
program, amihez viszont minden korábbinál na-
gyobb, az elméleti maximumnak megfelelő nemzeti 
hozzájárulást fogja a kormány biztosítani. Ebből is 
következik, hogy a magyar vidék számára jön el iga-
zán a forrásbőség kora, nemcsak az uniós alapokból 
Magyarországnak járó források tekintetében, és nem-
csak a magyar költségvetés és a magyar gazdaság 
GDP-ben is jól mérhető növekedéséből termelődő 
többletbevételeket fordítjuk gazdasági fejlesztésre, 
hanem az uniós alapokhoz is az elérhető legnagyobb 
nemzeti hozzájárulásokat igyekszünk hozzátenni. 

Pár szóban még szeretnék visszautalni gazdaság-
politikai érdekességre, ha már van még rövid időm. 
Sajnálom, hogy önöknek ezt most nem tudom akár ki-
vetítve megmutatni, de itt van a kezemben egy grafi-
kon, amely ábrázolja, hogy az egyes magyarországi ré-
giók vásárlóerő-paritáson GDP/főben mérve hogyan 
viszonyultak 2004-ben a csatlakozásunkkor, 2010-
ben a Fidesz-kormány újbóli kormányra kerülése ide-
jén, illetve 2019-ben. Ez mutatja, hogy Budapest 
rendkívül jól teljesít, az uniós átlag 151 százalékán áll, 
tehát másfélszer olyan fejlett, mint a teljes Unió át-
laga. Ugyanakkor 2010 előtt volt három olyan vidéki 
régiónk, amely - olyan jól sikerült az akkori gazdaság-
politika - konkrétan lecsúszóban volt, egyre inkább 
lemaradt az uniós átlagtól. A Fidesz-KDNP-kormány 
ezt a trendet 2010 után megfordította, és ugyanezek a 
régiók látványos növekedésbe kezdtek. Csak hogy há-
rom példát említsek, Közép-Dunántúl, Észak-Ma-
gyarország és Dél-Alföld tekintetében is 2010 óta több 
mint 10 százalékot sikerült behozniuk ezeknek a régi-
óknak a kormány támogatásával és a helyi gazdasági 
szereplők teljesítménye okán az uniós átlaghoz ké-
pest. Mindazonáltal ezt úgy értük el, hogy bár Buda-
pest valamivel lassabban fejlődik, mint a szocialista 
kormányok idején, de ennek ellenére még mindig 
egy drasztikus fejlődést ők is, illetve a főváros maga 
is 6 százalékos további előnyt szerzett az uniós átlag-
hoz képest. Tehát azt gondolom, hogy miután a ma-
gyar kormány nemcsak adott városokat képvisel, te-
hát nagyon könnyű úgy politizálni, hogy valaki csak 
egy városért érez felelősséget, bár megvannak annak 
is a maga nehézségei, de ha egy kormány az egész or-
szágot igyekszik képviselni, akkor viszont nem feled-
kezhet meg azokról a konvergenciarégiókról, ahol a 
legtöbb fejlesztési igény van. Az látszik a legletisztul-
tabb statisztikai adatainkból is, hogy ebben kifejezet-
ten jó úton jár az ország. Ugyanezt a politikát szeret-
nénk folytatni a következő fejlesztési ciklusban is. 

Pár mondatban arról, hogy milyen folyamat áll 
előttünk. A továbbiakban is tisztelettel várjuk az ész-
revételeket, főleg a konstruktívakat, azokra könnyebb 

lesz reagálnunk. Mint azt említettem, reálisnak tart-
juk, hogy április 30-áig benyújtsuk a nemzeti helyre-
állítási tervet, és az uniós szabályrendszer alapján va-
lószínűleg augusztusban a jóváhagyást is megkapjuk 
erre a Bizottságtól. Rosszabb helyzetben vagyunk, de 
nem a magyar fél okán, hanem az Unió önmagához 
képesti lemaradása okán a hétéves költségvetés tekin-
tetében, ott ugyanis június vége előtt nem reális, hogy 
az uniós szabályokat elfogadják, és mi csak utána le-
szünk jogosultak a terveink hivatalos benyújtására. 
Tehát a hétéves költségvetés hazai operatív program-
jait reálisan ősszel fogja elfogadni az Európai Bizott-
ság. Ez viszont nem jelenti azt, hogy mi bármiben kés-
lekednénk. Tehát amikről azt látjuk, hogy a magyar 
kormány komolyan gondolja, azokat a beruházásokat 
már az idei év elején is elindította, most is folyamato-
san indítunk beruházásokat, legyen szó akár infra-
struktúra-fejlesztésekről, akár kkv-támogatásokról, 
ezek a nemzeti költségvetés fedezete mellett folyama-
tosan indulnak, és várjuk azt, hogy az Európai Unió is 
elismerje ezeket a törekvéseinket, és a terveink meg-
erősítése mellett utóbb beszálljon finanszírozóként. 
Hogy ezt a magyar gazdaság jelen fejlettsége mellett a 
koronavírus-válság ellenére is meg tudja tenni, az az 
elmúlt évek sikeres gazdaságpolitikájának is az ered-
ménye. Tehát köszönjük ezt is minden olyan politikai 
szereplőnek, aki ehhez hozzájárult.  

A mai vitában pedig - anélkül, hogy ismételném 
magam - a konstruktív véleményeket köszönöm, a 
politikai véleményeket meg tudjuk a helyén kezelni. 
Tisztelt Elnök Úr! Köszönöm a lehetőséget. (Taps a 
kormánypárti padsorokból.) 

 
ELNÖK: Nagyon szépen köszönöm. Jó estét kí-

vánok mindenkinek, a szó igaz értelmében.  
Az a helyzet, hogy államtitkár úr zárszavával a 

vita befejeződött, így aztán a politikai vitát lezárom.  
A mai napirendi pontjaink tárgyalásának végére ér-
tünk, tisztelt Országgyűlés. 

Most napirend utáni felszólalások következ-
nek. Ezek sorában elsőként Steinmetz Ádám képvi-
selő úr, a Jobbik képviselője szólhat 5 percben: „Ho-
gyan hasznosult a TAO a labdarúgó utánpótlás-neve-
lésben?” címmel. Parancsoljon! 

 
DR. STEINMETZ ÁDÁM (Jobbik): Köszönöm a 

szót, elnök úr. Tisztelt Országgyűlés! Szokták volt 
mondani, hogy Magyarország a tízmillió futballszak-
ember országa. Nem állítom, hogy értek a focihoz, én 
csupán szeretem a labdarúgást, és van némi tapaszta-
latom az élsport terén. Az ugyanakkor ténykérdés, 
hogy soha ilyen kevés fiatal tehetséges magyar labda-
rúgó nem játszott az első osztályban, mint az elmúlt 
években. Hogy lehet ez, amikor az elmúlt tíz évben 
több száz milliárd forintnyi taopénzt költöttünk ezek-
nek a játékosoknak a nevelésére, képzésére? Úgyhogy 
mindenféleképpen érdemesnek tartom, hogy ezzel a 
kérdéssel foglalkozzunk, egy kicsit mélyebbre lás-
sunk, jobban a mélyére tekintsünk a dolgoknak. 
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Tisztelt Képviselőtársaim! Óriási sikerként köny-
velhetjük el, hogy a nemzeti tizenegy újra kvalifikálta 
magát az Európa-bajnokságra. Joggal gondolhat-
nánk, hogy ez az eredmény már a tao által finanszíro-
zott labdarúgóutánpótlás-nevelő műhelyek szakmai 
munkájának köszönhető. Ám a helyzet az, hogy a 
szerb egyesületek több játékost adnak a jelenlegi vá-
logatottnak, mint a Fradi, az Újpest, a Felcsút és a Kis-
várda összesen. Egy pécsi doktorandusz kolléga kuta-
tása alapján megnéztük, hogy mégis mely csapatok-
nak lehetünk hálásak az Európa-bajnoki szereplést 
kivívó játékosokért. No, hát lássuk akkor! Nikolićot és 
Könyvest teljesen, Holendert részben Szerbiának kö-
szönhetjük. Nego francia, Orban német, és rajtuk kí-
vül Szalai Attila, Szalai Ádám, Kecskés Ákos és Szo-
boszlai Dominik sem a magyar utánpótlásrendszer 
gyümölcsei, hiszen jórészt külföldön nevelkedtek. Ki-
lenc olyan játékos van tehát a keretben, akik így vagy 
úgy, de nem a magyar utánpótlás-nevelő műhelyek ál-
tal lettek nagyszerű labdarúgók. 

Ugyanakkor hogyan teljesítettek a magyar klu-
bok? Az MTK-hoz köthető Gulácsi, Bese és Schäfer. 
Elévülhetetlen érdemei vannak a Honvédnak Botka, 
Holender, Baráth és Gazdag válogatottságában. 
Ezenkívül egy-egy vidéki bázis, mint a Pécs, a Deb-
recen, a Paks, a Győr és a Fehérvár járult hozzá egy-
két játékossal a sikerhez. Ami viszont rendkívül szo-
morú, hogy utánpótlás-nevelés tekintetében bizto-
san nem bázisa a magyar válogatottnak a Ferencvá-
ros és az Újpest. És hiába lett államilag elismert aka-
démia a kisvárdai, eddig egyetlenegy játékossal sem 
örvendeztette meg a nemzeti csapatot. És hiába 
ment el nagyjából 70 milliárd forint a felcsúti akadé-
miára, csak Kleinheisler és Sallai fordult meg náluk, 
de azért erős túlzás lenne elsősorban hozzájuk kötni 
e két játékost. 

Tisztelt Képviselőtársaim! Ott tartunk, hogy bár 
az elmúlt tíz évben több száz milliárdnyi taoforinttal 
támogatták a magyar adófizetők a hazai labdarúgók 
képzését, mégis javarészt a fiatalon külföldre került 
és/vagy honosított játékosokon múlik a magyar válo-
gatott eredményessége. A magyar futball jelenkori 
legnagyobb sikere sokkal inkább köszönhető tehát 
Szerbiának, Németországnak, Olaszországnak, Fran-
ciaországnak, mint a Felcsútnak, a Kisvárdának, az 
Újpestnek vagy éppen a Ferencvárosnak. 

 
 

 (23.10) 
 
 
És akkor, ugye, még sokkal finomabban fogal-

maztam, mint a válogatott csapatkapitánya, Szalai 
Ádám, mert ő korábban így jellemezte a honi viszo-
nyokat, idézem: „20 éve nem neveltünk egyetlenegy 
darab tehetséget sem! 20 éve elvárunk valamit, és 
egyszerűen nincs miből építkeznünk. Nincsenek kine-
velve játékosok, nincsenek olyan szintű edzőink, akik 
európai szinten valamit is tudnának, vagy valamit is 
láttak volna.” 

Tisztelt Hölgyeim és Uraim! Mindezekre tekin-
tettel felmerül a kérdés: rendben van ez így? Ennyi tá-
mogatás dacára miért nincs miből, kiből építkez-
nünk? Miért nincsenek olyan szintű edzőink, akik eu-
rópai szinten valamit is tudnának? És egyáltalán, ki 
ellenőrzi az utánpótlás-nevelésre elköltött taomilliár-
dok hasznosulását? Milyen szakmai munka folyik az 
akadémiákon? Nos, a 10 millió futballszakember or-
szágában ezekre a kérdésekre szeretnénk mihama-
rabb választ kapni. Köszönöm, hogy meghallgattak. 
(Taps az ellenzéki padsorokból.) 

 
ELNÖK: Nagyon szépen köszönjük. Potocskáné 

Kőrösi Anita képviselő asszony, a Jobbik képviselője 
szólhat: „A vidék hangja - 5.” címmel. Parancsoljon! 

 
POTOCSKÁNÉ KŐRÖSI ANITA (Jobbik): Kö-

szönöm a szót, elnök úr. Tisztelt Ház! Tisztelt Képvi-
selőtársaim! Önök szeretik sokkolni a magyar embe-
reket. Március elején a balatonvilágosi lakosokat sok-
kolták azzal, hogy megérkezett a kormányhivatal dön-
tése: a partra egy lakóparkszörnyet építenek. Aztán 
múlt héten, amikor kedden egy napirend előtti felszó-
lalásban megemlítettem ezt a lakóparkszörnyet, és a 
lakossági tiltakozások miatt szintén említettem, hogy 
a kormánypárti képviselők ebben az ügyben nem szó-
lalnak meg, felgyorsultak az események.  

A területrendezési törvény vitájában szintén el-
mondtam, hogy vissza kellene vonni ezt az építési en-
gedélyt, mert ha önök arra büszkék, hogy a magyar 
emberekért vannak, és önöknek fontos az, hogy az 
egyes településeken mi épül meg, akkor figyeljenek 
oda egy kicsit a Balatonra, figyeljenek oda arra, hogy 
oda, a part mentére olyan épületek épüljenek, ame-
lyek nem tájidegenek. Ez az épület, amit önök oda ter-
veztek, bizony tájidegen.  

Az, hogy nincsen balatoni főépítész, ezt is meg-
erősítették nekem a vitában.  

És eljutottunk odáig - tényleg köszönet a bala-
tonvilágosi lakosok iszonyatos ellenállásának, amiért 
mindenki hálás lehet a Balaton partján, példát mutat-
tak ellenállásból -, hogy a hétvégén a térség ország-
gyűlési képviselője végre megszólalt. Már igen kelle-
metlen lett neki az az ügy, amely ott Balatonvilágoson, 
az aligai régi úttörőtáborban zajlik. Azt írta, hogy már 
ő sem tudja elfogadni ezt az épületet, és nem tudja tá-
mogatni, hiszen láthatóan nagy az ellenállás. Majd azt 
is elmondta, hogy egyesek politikai tőkét kívánnak 
kovácsolni ebből az ügyből. Hát, mi ez, ha nem kőke-
mény politika? Ez az épület maga a NER! Azt, amit a 
Balatonnál művelnek, ez az épület testesíti meg. Az, 
hogy elveszik a magyar emberek elől a Balatont, az, 
hogy hiába van kijelölve, hogy tízméteres sávot, parti 
sétányt el kellene hagyni… - önök mit csinálnak? 
Odaterveztettek egy ilyen épületet.  

Eljutottunk odáig, hogy a mai napon, pár órával 
ezelőtt a térség országgyűlési képviselője kirakta: győ-
zelem, ő mindent megtett, ebben a formában ez az 
épület nem fog megvalósulni. Akkor kérdezem én: 
milyen formában fog megvalósulni?  
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A bizottság mai ülésén, amely bizottságnak ő az 
alelnöke, és nem vett részt a bizottsági ülésen, pedig a 
területrendezési eszköz törvénymódosításának a 
részletes vitája volt, ott volt Füleki helyettes  állam-
titkár úr, én nekiszegeztem a kérdést, hogy ő mint az 
építésügyért felelős helyettes államtitkár, szólaljon 
már meg ebben az ügyben, hiszen a kormányhivatal 
adta ki az építési engedélyt erre a lakóparkszörnyre. 
Megkérdezem, mikor vonják vissza azt az építési en-
gedélyt, válaszra sem méltatott. Ez az önök politikája. 
De nagyon örülök neki, mert engem nem érdekel az, 
hogy ki kinek a sikereként könyveli el ezt az ügyet, a 
lényeg, hogy ez az épület (Egy papírlapot mutat az 
épület képével.) nem fog megvalósulni, nem ebben a 
formában fog megvalósulni, és végre a balatonvilágo-
siak érdekét helyezik előtérbe. Tehát nagyon remé-
lem, hogy azzal az építési engedéllyel pontosan azt 
fogják csinálni, amit most én ezzel a lappal (Kettétépi 
a lapot.), és kidobják oda, ahová való, a kukába. Kö-
szönöm szépen, elnök úr. (Taps az ellenzéki padso-
rokból.) 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen. A Demokratikus Ko-

alíció képviselője, Varju László képviselő úr jön most: 
„Mi történik Újpesten?” címmel.  

 
VARJU LÁSZLÓ (DK): Elnök úr, köszönöm szé-

pen a szót. Újpesten, most már mondhatom, évek óta 
küzdünk azért, hogy újra legyen saját kórháza a kerü-
letnek. Korábban négy ilyen intézmény is működött a 
IV. kerületben, azonban 2015 óta - elsősorban az Or-
bán-kormánynak köszönhetően - Újpest lakossága lé-
nyegében kórház nélkül maradt. A leépítési folyamat 
első lépéseként a kórházak az önkormányzattól átke-
rültek a kormány fenntartásába, végül az újpestiek el-
veszítették a lehetőséget, hogy itthon gyógyulhassa-
nak, és ez bűnös felelőtlenség.  

Csak egészség legyen, a többit majd megold-
juk - mondta a nagymamám mindig. Akkor nem ér-
tettem még pontosan, hogy miért olyan nagy dolog ez, 
nekem természetes volt, hogy így van. Ő már bennün-
ket régen itt hagyott, de ezekben a hónapokban Új-
pesten, Magyarországon és a világban szinte min-
denki megtanulja, hogy ez a bölcs mondat mit jelent. 
Ezért nemcsak a veszélyhelyzet miatt, hanem az 
egészségünk megőrzése és a jövőben a kockázatokra 
való felkészülés, a gyógyítás, de talán még inkább a 
prevenció érdekében a Fidesz által fenntartott áldat-
lan helyzeten változtatni kell. Örömmel mondhatom, 
hogy Újpest önkormányzatának képviselő-testülete 
az önkormányzati választások után, még 2019 végén 
egyhangúlag mondott igent arra, hogy Újpestre kór-
ház kell. Az akkor egyhangúlag elfogadott indítvány 
szerint első lépés egy megvalósíthatósági tanulmány, 
mely mostanra el is készült. Déri Tibor polgármester 
úrtól az előző héten Hajdu László képviselőtársam-
mal közösen átvettük ezt a tanulmányt, és így képle-
tesen elindult ennek a társadalmi vitája.  

Talán a legfontosabb, hogy milyen szolgáltatá-
sokra van szükség a következő évtizedekben, de az is, 

hogy milyen módon vehetők ezek igénybe, mi a leg-
jobb megoldás. Számtalan kérdést kell még felten-
nünk és megbeszélnünk, mert ez a tanulmány, ami 
egyébként egy 230 ágyas kórházról szól, 230 aktív ágy 
számára úgynevezett zöldmezős beruházásban, vagy-
is erre a célra építendő új kórházi épületben tűnik leg-
inkább megvalósíthatónak.  

Ez a kórház 2021. év eleji árakon számítva egyéb-
ként 15 milliárd forintba kerül, működtetése pedig 
évente 3,7 milliárd forintba kerülne.  

Az újpesti kórház nyilvánvalóan állami beruhá-
zásként valósulhat meg, hiszen önkormányzat nem 
rendelkezik sem a megépítéshez szükséges egyszeri 
költségekkel, sem pedig a fenntartáshoz szükséges 
szerződésekkel. Én azt várom el a mai kormánytól, 
hogy a korábban megkezdett vitát, sőt a kormányzati 
szándékot is megjelenítő vitát folytatva tereljük ezt 
szakmai mederbe, és ezzel segítsék elő a tervezés foly-
tatását.  

Újpesten mi bízunk abban, hogy előbb-utóbb lesz 
olyan kormány, amelynek fontos az európai szintű 
szolgáltatás Újpesten is. Tudjuk, hogy az Orbán-kor-
mány az egészségügyből egyébként forrásokat vont ki, 
2009-ben 5,2 százalék volt az egészségügyre szánt 
összeg, mára pedig ez a GDP részarányában, tíz évvel 
később már csak 4,7 százalék volt. Szociális kérdések-
ről nem is akarok beszélni, hiszen ott 18,1 százalékról 
13 százalékra csökkent. De mégis bízunk abban, hogy 
a múlt tapasztalataiból kiindulva ennek egyik fontos 
bázisa egészségügyi programként Újpest lehet. Az ön-
kormányzat ezzel a tanulmánnyal megteremtette a 
szakmai vita alapjait, a döntéshozók számára pedig itt 
az értékválasztás lehetősége - legyen fontos az egész-
ségügy!  

Jómagam a kerület országgyűlési képviselője-
ként minden erővel azon leszek, és minden rendelke-
zésre álló eszközzel dolgozni fogok, hogy az újpestiek-
nek járó színvonalas egészségügyi szolgáltatások fel-
tételei megteremtődjenek. Tudják, a mi kerületünk-
ben kevesen vannak azok, akik a Fidesz által támoga-
tott és segített magánegészségügyet megengedhetik 
maguknak, és éppen ezért bízom abban, hogy lesz 
olyan társadalmi szolgáltatás, amelyet ott valameny-
nyien igénybe tudunk venni, mert tudják, Újpesten az 
ember a legfontosabb érték. Köszönöm szépen a fi-
gyelmüket. (Taps az ellenzéki padsorokból.) 

 
 

 (23.20) 
 
ELNÖK: Köszönöm szépen. Bősz Anett képviselő 

asszony, DK, a következő felszólaló: „Gondolatok a fe-
lemás zoknikról és a Down-szindrómáról” címmel. 
Parancsoljon! 

 
BŐSZ ANETT (DK): Köszönöm a szót, elnök úr. 

Tisztelt Képviselőtársaim! A tegnapi nap nemcsak a 
tavasz első napja volt, de a Down-szindróma világ-
napja is. Világszerte azokra az emberekre figyeltünk, 
akiknek a 21. kromoszómájukból nem kettő, hanem 
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három van. A downos babákat világra hozó szülők ép-
pen ezért azt mondják, hogy ezek az emberek nem-
hogy kevesebbek lennének, de még többek is, mint ép 
társaik. 

Sajnos azonban beszélnünk kell arról, hogy a fo-
gyatékossággal élők számos hátrányt szenvednek ha-
zánkban, holott a korai fejlesztés és a későbbi gyógy-
pedagógiai fejlesztés számos lehetőséget állíthatna 
elébük, mégsem így történik. Annak idején azok, akik 
Down-szindrómával jöttek a világra, jóval alacso-
nyabb várható élettartamra számíthattak, mint ép 
társaik. Ma már a szívműtéteknek köszönhetően ők is 
teljes és hosszú életet élhetnek. Pontosabban élhetné-
nek, amennyiben az elfogadás és a köréjük teremtett 
világ engedné nekik, hogy megmutathassák magukat, 
és olyan arcát mutatná feléjük is a világ, mint bárme-
lyikünk felé. Néhányan már diplomát is szereztek kö-
zülük, mások a világot jelentő deszkákon állnak, de 
olyanok is vannak, akik pincérként vagy pultosként, 
esetleg árufeltöltőként dolgoznak. 

Nem mindenki ilyen szerencsés. Sajnos nemcsak 
a munkapiac, de számos oktatási intézmény kapuja is 
zárva marad a Down-szindrómások előtt. Nyugat-Eu-
rópában nyugat-európai társaink nagyon sok progra-
mot indítottak arra, hogy a Down-szindrómás honfi-
társaikat segítsék, nálunk azonban sajnos ez nem így 
van. Ott tartunk, tisztelt képviselőtársaim, hogy ma-
gánalapítványok és civil szervezetek gyűjtenek pénzt 
a downos gyermekeket nevelő családoknak, ott tar-
tunk, hogy sokan úgy hiszik, a Down-szindróma 
egyenlő azzal, hogy valakit száműzni lehet a négy fal 
közé egész életében, csakúgy, mint számos fogyaté-
kossággal élő honfitársunkat. 

Az a tény, hogy az oktatási intézmények és a 
munkahelyek kapui zárva maradnak a Down-szindró-
mások előtt, holott egyébként ők ennél sokkal többre 
lennének képesek, egyébként az ép társak számára is 
egy olyan világot teremt, amely kevesebb, mintha iga-
zán integrálódhatnának a Down-szindrómások a ma-
gyar társadalomban. Sokkal jobb lenne, ha a szülők, 
akik megtudják, hogy downos babát hordanak a szí-
vük alatt, már rögtön összekapcsolódhatnának a 
Down Alapítvánnyal, rögtön összekapcsolódhatná-
nak olyan családokkal, akik szintúgy downos babát 
hoztak a világra, és így érezhetnék, hogy nincsenek 
egyedül. Így sokkal nagyobb eséllyel maradhatnának 
ezek a babák a vér szerinti szülőknél, sőt sokkal na-
gyobb valószínűséggel születnének meg, ugyanis be-
szélünk kell arról, hogy az egészségügyi rendszer saj-
nos a szűrővizsgálatokat sokszor arra használja, 
hogy - nagyon idézőjelben mondom - megkíméljék a 
szülőket attól, hogy downos babát hozzanak a világra. 

Az érintettek sok esetben arról számolnak be, 
hogy sokkal jobban jártak volna, hogyha a megszüle-
tett downos babával egyből a Down Alapítvány kezei 
közé kerülhettek volna, és így kevesebbeket hagytak 
volna ott a kórházban, nagyobb eséllyel maradtak 
volna a vér szerinti szülőknél, vagy ha mégis úgy dön-
töttek volna a vér szerinti szülők, hogy lemondanak 

ezekről a gyermekekről, akkor azonnal lehetett volna 
szerető családot keresni ezeknek a babáknak. 

Érden és környékén egy nagyon szép történet 
vette kezdetét évekkel ezelőtt, amely emlékeztet min-
ket minden évben arra egy jótékonysági szilveszteri 
futás keretében, hogy nemcsak az elfogadás, de az ál-
lam segítsége is nagyon hiányzik. A 2030 Egyesület 
szilveszteri jótékonysági futása a downos gyerekeket 
nevelő családokat és a Szívbeteg Gyermekekért Ala-
pítványt is minden évben segíti. Jó lenne egy olyan vi-
lágban élni, tisztelt képviselőtársaim, ahol az ilyen jó-
tékonysági futásokra nincs szükség, még akkor is, 
hogyha szívet melengető az, ahogyan Érden és kör-
nyékén az emberek összefognak, és úgy várják a szil-
vesztert, hogy nemcsak mozognak egy jót együtt, de 
tudják azt, hogy a downos babákat nevelő családokat 
is segítik. 

Én azt gondolom, hogy beszélnünk kell arról, 
hogy ismerjük fel azt, hogy milyen felelősségünk van 
abban, hogy a Down-szindrómás honfitársainknak 
milyen életminősége van; ismerjük fel azt, hogy 
mindnyájunknak van ezzel teendője, nemcsak az ok-
tatási és az egészségügyi rendszernek, de nekünk, ál-
lampolgároknak is. Addig pedig ismerjük fel egymást 
a felemás zoknikról mindenképpen legalább a világ-
napon, III. hó 21-én, de én most elhoztam, mintegy 
szimbólum, azt a két zoknit, amit tegnap nem hord-
tam, legalábbis a párjukat azoknak, amelyek rajtam 
voltak. (Felmutat egy pár felemás zoknit.) Ezzel sze-
retnék mindenkit bátorítani arra, hogy március 21-én 
ne csak felemás zoknit hordjon, de hordjon a szívén is 
felemás zoknit, fogadjuk el a Down-szindrómásokat, 
és segítsük őket abban, hogy minél teljesebb életet él-
hessenek. Köszönöm, hogy meghallgattak. (Taps.) 

 
ELNÖK: Köszönjük szépen. Tisztelt Országgyű-

lés! Kötelességem tájékoztatni az Országgyűlést, hogy 
képviselő asszony engedélyt kért szemléltetésre, és ez 
egy engedélyezett szemléltetés volt, amit egy nagyon 
fontos ügyben az előbb elmondott és megmutatott. 
Köszönjük szépen. 

Bencsik János képviselő úr, független képviselő 
következik: „Most kell lépni, mielőtt késő lesz!” cím-
mel. Parancsoljon! 

 
BENCSIK JÁNOS (független): Köszönöm szépen 

a szót, elnök úr. Tisztelt Ház! Tisztelt Képviselőtár-
saim! Tragikus napok és tragikus hetek vannak mö-
göttünk. A második világháború óta nem érte akkora 
veszteség ezt az országot, emberéletekben kifejezhető 
veszteség, mint az utóbbi időben. Hogy ez kinek a hi-
bája, és kit milyen fokú felelősség terhel, Orbán Vik-
tortól elkezdve az itt jelen nem lévő Kásler Miklóson 
keresztül egészen Gődény Györgyig, és említhetném 
talán a Mi Hazánknak a vírustagadó tüntetésszerve-
zőit vagy a DK központi oldalának a Facebook-keze-
lőjét, ezt majd az utókor eldönti, ezt most még nem 
tudjuk megítélni. És azt gondolom, hogy nem is fel-
tétlen a felelősök megnevezésének van most az ideje, 
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hanem a cselekvésé, félretenni az összes politikai né-
zetkülönbségünket, és megnézni azt, hogy mi az, amit 
közösen tudunk tenni ennek a Covid nevű rémálom-
nak a legyőzéséért. 

A legfontosabb most a példamutatás, ezért ez-
úton bejelentem, hogy a Polgári Válasz mozgalom ak-
tivistáival és szimpatizánsaival a Magyar Orvosi Ka-
mara felhívására felajánljuk segítségünket a járvány 
elleni védekezésben. Önkéntes munkára fogok jelent-
kezni jómagam is és sokan, egészségügyi végzettség-
gel rendelkezők és nem rendelkező laikusok egyaránt, 
mert így szeretnénk terhet levenni, terhet átvállalni 
azoknak az egészségügyi dolgozóknak a válláról, akik 
most is már a teljesítőképességük határán megfeszí-
tett, emberfeletti munkát végeznek. 

Van továbbá egy javaslatunk, amellyel meggyő-
ződésünk, hogy emberéleteket lehetne menteni, 
ugyanis az összes beszámoló és a saját tapasztalataink 
is azt mutatják, hogy sajnos az utóbbi hetekben nem-
csak idős honfitársaink kerülnek tömegesen kór-
házba, hanem egyre több ötvenes, negyvenes és har-
mincas középkorú és fiatal is. Ezt támasztja alá az 
operatív törzs mai jelentése, amely szerint Magyaror-
szágon ma a megbetegedések 90-95 százalékáért a 
brit mutáns felelős, amely a középkorúakra éppúgy 
veszélyes, mint az idősekre. 

Ehhez képest az oltási sorrend nem változott. 
Értsük jól: ma fiatal és középkorú emberek azért nem 
jutnak most már hónapok óta oltáshoz, mert a később 
jelentkező nyugdíjas korosztályt automatikusan előre 
rangsorolja a rendszer, azokat a nyugdíjasokat, akik 
egyébként életmódból fakadóan általában rendsze-
rint sokkal kevesebb kontaktszámmal bírnak. 

Mivel az aktív korosztályban nagyon sokan nem 
tudják megengedni az otthoni munkavégzést, ezért 
józan paraszti ésszel belátható, hogy ezek az embe-
rek sokkal több emberrel találkoznak, sokkal na-
gyobb eséllyel fertőződnek meg, és egyébként para-
dox módon sokkal nagyobb eséllyel fertőzik tovább 
saját időskorú hozzátartozóikat, szüleiket is. Bolti el-
adók, ételfutárok, jegyellenőrök, médiamunkások, 
fodrászok, műkörmösök, gyermeknevelők, óvodape-
dagógusok, nem sorolom tovább, ők nem tudnak ott-
hon maradni. Vagy ha mindannyian egyszerre ott-
hon maradnának, az olyan gazdasági katasztrófát 
okozna ennek az országnak, amelyet megbecsülni 
sem tudunk. 

Ezért a ránk háruló roppant felelősség súlyát át-
érezve a Polgári Válasz nevében azt kezdeményezzük, 
hogy azok a 60 év feletti honfitársaink, akik március 
végéig nem regisztrálnak az oltásra, a jövőben ne előz-
hessék meg azokat a fiatalokat és középkorúakat, akik 
ezt már megtették. Aki eddig hezitált, az döntsön, és 
lehetőség szerint döntsön az oltásra való regisztráció 
mellett. Aki még bizonytalan vagy kivár, az viszont in-
nentől várja ki a sorát. Megengedhetetlen és elfogad-
hatatlan az, hogy kirekesztünk több százezer embert 
pusztán az életkora miatt egy olyan mutáns vírus ese-
tében, amely abszolút nem tiszteli a kort, és nem is 
válogatja meg sajnos az áldozatait korosztály szerint. 

 (23.30) 
 
Tisztelt Képviselőtársaim! Nézzenek körül ebben 

az országban, hogy mi zajlik: 30-40 éves férfiakat és 
nőket tolnak be az intenzív osztályokra. Harmadik tri-
meszterben lévő várandós édesanyákat kötnek léle-
geztetőgépre, és kell rajtuk végrehajtani idő előtt csá-
szármetszéseket, hogy a saját maguk és a gyermekeik 
életét meg tudják óvni. Általános iskolás korú gyere-
kek édesanyját és édesapját viszi el egy hét leforgása 
alatt ez a vírus, és hagynak maguk után árva gyereke-
ket és csonka családokat.  

A történelem, mint egy ilyen szörnyű horrorfilm 
pereg le a szemünk előtt, és mi bénultan nézzük. Arra 
kérem önöket kellő tisztelettel, hogy merjünk végre 
bátor lépéseket tenni, és merjünk változtatni végre, 
mielőtt túl késő és túl hiábavaló is lesz bármit is vál-
toztatni. Köszönöm szépen, hogy meghallgattak. 
(Taps az ellenzéki pártok soraiban.) 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen. Hajdu László képvi-

selő úr, a DK képviselője következik: „Gyulai Líviusz 
grafikusművész halálára” címmel. Parancsoljon! 

 
HAJDU LÁSZLÓ (DK): Köszönöm a szót, elnök 

úr. Tisztelt Ház! Túl vagyunk immár a koronavírus 18 
ezredik hazai áldozatán. Ma itt az egyik áldozatról kí-
vánok megemlékezni, a kortárs művészet kiemelkedő 
alakjáról, Gyulai Líviusz grafikusművészről. Könyvil-
lusztrátorról, számtalan animációs film figuráinak 
megtervezőjéről, akinek haláláról a múlt heti hírek-
ből, tudósításokból, híradóból döbbenettel értesül-
tünk. Annyi sikeres évtized, nagy győzelmek, kiemel-
kedő elismerések után a Coviddal szemben alulma-
radni kényszerült. Március 16-án, kedden délelőtt 84 
évesen, a vírussal vívott háromheti egyenlőtlen küz-
delem után fel kellett adnia. A betegség legyőzhetet-
lennek bizonyult számára.  

Életművének meghatározó részét alkotják a 
könyvillusztrációi. Pályafutása során legkevesebb 
500 könyvet illusztrált, Karinthy Frigyes, Szerb Antal, 
Ráth-Végh István, Csokonai, Villon, Cervantes, Egon 
Kisch, Heinrich Mann műveit, vagy éppen főként la-
tin nyelvű középkori versesgyűjteményt, a Carmina 
Buranát, ő alkotta meg a Swift-regényt illusztráló 
Gulliver-figurát. De mint Barkóczi Balázs kollégám, a 
Demokratikus Koalíció szóvivője - civilben magyarta-
nár - felhívta rá a figyelmemet, Szathmári Sándor 
egyik regényében a Gulliver-ábrázolás illusztrációja is 
az ő nevéhez fűződik.  

Sorra kapja a megrendeléseket a Magvető, Eu-
rópa, Móra, Szépirodalmi, Helikon kiadóktól. Illuszt-
rációi, akárcsak játékos, ironikus, gyakran archaizáló 
tollrajzai, rézkarcai, linómetszetei és litográfiái jelleg-
zetesek, egyediek és összetéveszthetetlenek. Olyan 
Gyulai Líviusz-osak. 

Székelyföldön, a Kovászna megyei Baróton szüle-
tett 1937-ben, de családja a II. világháború idején Ma-
gyarországra menekült, 9 éves korától Sopronban, ké-
sőbb Budapesten élt. Képzőművészeti gimnáziumban 
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tanult, 1956-62 között a Magyar Képzőművészeti Fő-
iskola hallgatójaként, Kmetty János tanítványa, de ta-
nította Ék Sándor és Barcsay Jenő is. Az eredetileg 
szintén festőnek készült és ugyancsak Kmetty-tanít-
vány, Nagy László közbenjárására már főiskolásként 
is közli tollrajzait és metszeteit az Élet és Irodalom. 
Végzése után olaszországi és angliai tanulmányúton 
vehetett részt. 1971-ben megkapta a firenzei Grafikai 
Biennálé aranyérmét, és az Uffizi Képtár linómetsze-
tet vásárolt tőle, ami akkor hatalmas értéket jelentett 
számára.  

Elnyerte a lipcsei Könyv Biennálé aranyérmét, 
két ízben a Cannes-i Filmfesztivál oklevelét, a kairói 
filmfesztivál arany Nofretete-díját, Munkácsy-díjas 
lesz ’73-ban, ’89-ben érdemes művész, ’99-ben 
megkapja a „Magyar művészetért” díjat, 2004-ben 
Kossuth-díjas. 2005-ben Prima Primissima-díjas, 
2014-ben a nemzet művésze. Tagja lett a Magyar Mű-
vészeti Akadémiának is, műveit kiállították Budapes-
ten kívül Bécsben, Amszterdamban, Münchenben, 
Helsinkiben, nagyon sok helyen a világon. 

Gyulai Líviusz művész úr Pestújhely polgára volt. 
A szerénység, a közvetlenség eleven szobra volt. Lo-
kálpatriótaként ismerték a XV. kerületben, Pestújhe-
lyen, Rákospalotán, Újpalotán szinte minden lakó. 
Több más művésszel együtt megalapította a Palotai 
Kincsőr Alapítványt, pályakezdő képzőművészeket 
támogatott, és vizuális neveléssel segítette az iskolás 
gyerekek képzőművészetét. A XV. kerületben egy-
hangú szavazással díszpolgárnak avattuk őt.  

Emléke a grafikáiban, animációs filmjeiben, 
könyvillusztrációiban, sok igényes alkotásában él to-
vább. Béke poraira! Köszönöm. (Taps az ellenzéki 
pártok soraiban.) 

 
ELNÖK: Varga Zoltán képviselő úr, DK, követke-

zik: „A debrecenieknek és a megyében élőknek sok 
minden hiányzik az életéből, de a nánási MotoGP pá-
lya biztosan nincs ezek között” címmel. Parancsoljon! 

 
VARGA ZOLTÁN (DK): Köszönöm szépen, elnök 

úr. Tisztelt Ház! Ezen a késő esti órán is teljes bizo-
nyossággal állíthatom, hogy az egyszerű és dolgos 
Hajdu-Bihar megyei, debreceni embereknek, lako-
soknak rengeteg minden benne van a fejében, hogy 
mi mindenre lenne szükségük. Például jó lenne, ha 
lenne biztos megélhetés, ha a kormány hangzatos és 
semmitmondó ígéretek, melldöngető és hazug milli-
árdos propaganda helyett például valós segítséget 
nyújtana végre a munkájukat elveszítő melósoknak, a 
tönk szélére kerülő családoknak, a hosszú-hosszú hó-
napok, évek óta vegetáló és egyre több bezárt vállal-
kozásnak.  

De jó lenne például, ha a folt hátán folt utak he-
lyett normálisan lehetne közlekedni. Ha lenne tömeg-
közlekedés, közvilágítás, csatornahálózat, és lehetne 
sorolni a végtelenségig. Ha Debrecenben végre meg-
oldódna például a keleti városrészben élők kínja, és 
nem kellene hosszú órákat araszolni, mert az ország 
legforgalmasabb vasúti fővonalán 5-10 perce zárják le 

a sorompókat minden negyedórában, és még mindig 
csak hazug fideszes ígéret marad a megoldás, a négy-
sávosítás és a szintbeli vasúti kereszteződések felszá-
molása. Ezért a XXI. század derekán továbbra is ket-
tévágja az ország második legnagyobb városát ez a 
vasútvonal.  

De nem, nem ez a fontos most sem. És nemcsak 
a mentális elefántcsonttornyában katonásdit, viroló-
gust, focistát játszó, kisvasutat és stadionokat épít-
gető miniszterelnöknek nem fontos mindez, de Deb-
recen kormánypárti országgyűlési képviselőinek sem. 
Nekik talán a legkevésbé. Debrecenben nem a város-
lakók megkönnyítése, a kertségekben élők segítése, a 
közlekedési káosz megszüntetése a kiemelt prioritást. 
Egyrészt a BMW-gyár egyre csak csúszó építkezésé-
nek okán újabb és újabb hatalmas földterületek elvé-
tele, amelyek nemcsak a város, a megye, de talán az 
ország legjobb földjei is. Másrészt valami őrült, bár jól 
beazonosítható logika alapján kiemelt beruházássá 
vált az úgynevezett Velodrom, és természetesen a 
Kósa Lajos által gründolt, fémjelzett, kitalált és sajnos 
menedzselt hajdúnánási MotoGP-pálya is.  

 
 (23.40) 

 
Annyira az, hogy ezekben a napokban hirdette ki 

a pályázati bizottság elnöke - aki hogy, hogy nem, 
megint az a Kósa Lajos - a tervpályázat győztesét egy 
Debrecenben gyakorlatilag minden nagyobb beruhá-
zás tervezését elnyert, amúgy a Fideszhez sokszor kö-
zelítő budapesti céget. Érdekes, hogy a debreceni ter-
vezők helyett ez a cég tervezhette meg például az 
Aquaticum strandfürdőt, a Nagyerdei Stadiont, a mil-
liárdos fideszes elitkeltető Debreceni Nemzetközi Is-
kolát, a Dósa nádor teret, a Forest Offices székházat, 
és még a jó ég tudja, hogy mi minden mást.  

Igen, arról a Kósa Lajosról beszélünk különben, 
és annak a szárnyai alatt tollasodik a nánási MotoGP-
pálya is, aki, tudjuk nagyon jól, egy olyan hihetetlenül 
szerencsés ember, hogy majdnem kapott ajándékba 
több milliárd forintot, és majdnem negyedrészben tu-
lajdonosa lehetett Európa legnagyobb bankjának, 
mert kiderült, hogy egy csengeri majdnem örökösnő-
nek a jó ismerősévé vált. Igen, arról a Kósa Lajosról 
beszélünk, akinek a nevéhez köthető az immár 12 éve 
félkészen álló, talán most újabb sok milliárd forintért 
befejezhető, amúgy már eddig is több mint ötmilliárd 
forintba kerülő debreceni színházberuházás is, amit a 
debreceniek különben egyszerűen csak Latinovits-
erőműnek csúfolnak, és amit a Fidesz alelnöke nagy 
hozzáértéssel még a 2010-es évek előtt, 2008-ban egy 
bevásárlóközpontba álmodott bele két bugyibolt közé. 
Most az eddigi becslések szerinti 65 milliárd forintos 
MotoGP-pálya építése körül bábáskodik Debrecen 
bukott polgármestere, aminek hogy, hogy nem, nem-
csak a tervezője ismerős, ahogy az előbb mondtam, de 
a projektcég vezetője is Kósa azon bizalmi embere, aki 
évtizedekig Kósa polgármestersége alatt annak az 
osztályvezetője volt, majd mindenes beszállítója lett a 
Debreceni Vagyonkezelő Holdingnak is. 



26801 Az Országgyűlés tavaszi ülésszakának 7. ülésnapja, 2021. március 22-én, hétfőn 26802 

Higgyék meg nekem, a debrecenieknek és a me-
gyében élőknek rengeteg minden hiányzik az életé-
ből, de azt teljes bizonyossággal tudom állítani, hogy 
a hajdúnánási MotoGP-pálya biztos, hogy nincs ezek 
között. Talán egyedül Kósa Lajos és baráti, haveri 
köre az, akinek mindez most fontos. 65 milliárd fo-
rint elég zsíros falat, nagy cubák, ahogy mondani 
szokták, még a 133 legbátrabbak egyike számára, 
Kósa Lajos számára is. Elég zsíros cubák ahhoz, hogy 
hazajöjjön érte a megyébe és lehajoljon érte. Szo-
morú, hogy itt tartunk, de változtatni fogunk rajta. 

Köszönöm szépen, hogy meghallgattak. (Taps az el-
lenzéki padsorokból.)  

 
ELNÖK: Köszönöm szépen. Tisztelt Országgyű-

lés! Tájékoztatom önöket, hogy a tavaszi ülésszak kö-
vetkező ülésére várhatóan 2021. április 6-án kerül 
sor.  

Megköszönöm a munkájukat, az ülést bezá-
rom. Jó éjszakát kívánok mindenkinek! 

 
(Az ülés 23 óra 42 perckor ért véget.) 
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